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Μικρό καλάθι για το Black Friday κρατούν οι
καταστηματάρχες. Πληθωρισμός και κόστος
ζωής κόβουν την καταναλωτική διάθεση. Οι
επιχειρήσεις τονίζουν πως αν δεν βρέξει δεν

θα ανοίξει η αγορά, η οποία παρά τις υψηλές
θερμοκρασίες δεν έχει «ζεσταθεί». Tα χειμερινά
στοκ σε ένδυση και υπόδηση παραμένουν
στα ράφια. Οικονομική, σελ. 3

Μία από τις λιγότερο γνωστές πτυχές της εξέ-
γερσης του Πολυτεχνείου είναι ότι σε αυτή
συμμετείχαν και πολλοί Κύπριοι, φοιτητές,
σπουδαστές, εργαζόμενοι και επιστήμονες,
κάποιοι από τους οποίους τραυματίστηκαν
ή συνελήφθησαν. Ανάμεσα στους 131 τραυ-

ματίες που κατέθεσαν ως μάρτυρες κατηγορίας
ήταν και οι Κύπριοι Σάββας Ιωαννίδης και
Σάββας Λοϊζίδης. Σελ. 23
l Ο παλμός της ελευθερίας στις πρώτες συ-
ναυλίες μετά την αποκατάσταση της Δημο-
κρατίας. Σελ. 22

ΧΑΜΗΛΕΣ ΠΡΟΣΔΟΚΙΕΣ ΓΙΑ BLACK FRIDAY

Αν δεν βρέξει, δεν «ζεσταίνεται» η αγορά

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Σχολεία και βία
Τα φαινόμενα βίας που πα-
ρατηρούνται από την αρχή
της σχολικής χρονιάς θα πρέ-
πει επιτέλους να θορυβήσουν
την ηγεσία του υπουργείου
Παιδείας, τον εκπαιδευτικό
κόσμο αλλά και τις εκπαιδευ-
τικές συνδικαλιστικές οργα-
νώσεις. Είναι πρόδηλο πως
δεν πρόκειται για μεμονωμέ-
να περιστατικά και θα πρέπει
να παρθούν συγκεκριμένα
μέτρα, μετά από εξέταση επι-
καιροποιημένων σχετικών
μελετών και ερευνών. Τα δε-
δομένα αλλάζουν συνεχώς,
άρα και τα μέτρα θα πρέπει
να είναι σύγχρονα του προ-
βλήματος, και όχι ξαναζεστα-
μένες ιδέες. Χρειάζονται συ-
νεργασίες και διεπιστημονι-
κές προσεγγίσεις, και φυσικά
μεσο-μακροπρόθεσμοι στό-
χοι, πριν να είναι πολύ αργά.

Στην τελική ευθεία βρίσκονται οι
διεργασίες στον ΔΗΣΥ ενόψει των
δημοτικών εκλογών. Οι δημοσκο-
πήσεις που έγιναν έδειξαν κάποια
φαβορί σε ορισμένους δήμους, χω-
ρίς ωστόσο τίποτανα είναι οριστικό.
Τα ποιοτικά κριτήρια που διαθέτει
ένας υποψήφιος, η εμπειρία που
μπορεί να έχει στον χώρο της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης αλλά και η
αποδοχή του από την τοπική κοι-
νωνία, είναι από τις βασικές παρα-

μέτρους που εξετάζονται. Αυτές
τις μέρες βρίσκεται σε εξέλιξη ένα
«παζάρι» με τα κόμματα που θα συ-
νεργαστεί ανά δήμο. Στόχος είναι
να γίνουν οι όσο το δυνατό καλύ-
τερες επιλογές μέσα από ουσιαστι-
κές συνεργασίες, οριζόντιες, και
τα ψηφοδέλτια να καταρτίζονται
από «νούσιμους ανθρώπους», όπως
λέχθηκε χαρακτηριστικά. Πολλά
τα ονόματα που παίζουν για όλους
τους δήμους. Σελ. 3

Ο ΟΔΙΚΟΣ ΧΑΡΤΗΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΔΗΜΟΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Περνούν
από κόσκινο
υποψηφίους
στον ΔΗΣΥ
Οι δημοσκοπήσεις, οι επικρατέστεροι, 

οι «νούσιμοι» και το «παζάρι» με τα κόμματα

Η Αμερική αναγκάστηκε να επιστρέψει στη
Μέση Ανατολή, με τον Τζο Μπάιντεν να επι-
χειρεί να θέσει όρους στην κυβέρνηση Νετα-
νιάχου. Τίποτε, όμως, δεν δείχνει ότι μπορεί
σύντομα να εισακουστεί. Ο όλεθρος που έχει
προκαλέσει το Ισραήλ στη Γάζα έχει κινητο-
ποιήσει τους προοδευτικούς πολίτες στις ΗΠΑ.

Υπάρχει κίνημα υπέρ της κατάπαυσης πυρός
στο οποίο συμμετέχουν και Εβραίοι, λέει στην
«Κ» ο Πίτερ Μπάιναρτ καθηγητής στο City
University of New York. Ο πρώην διοικητής
της ισραηλινής υπηρεσίας στρατιωτικών πλη-
ροφοριών Αμος Γιαντλίν αναλύει την επιχείρηση
στη Γάζα. Σελ. 19-21

ΜΙΛΟΥΝ
ΣΤΗΝ «Κ»

Wolfgang Fengler
Διευθύνων σύμβουλος World Data Lab

H ηλιακή ενέργεια
κλειδί για την Κύπρο

Σελ. 16

ΜΑΡΙΟ ΜΟΝΤΙ 

Η Ευρώπη 
χρειάζεται

τους μετανάστες 
Ο Μάριο Μόντι μιλάει
στην «Κ» για την πε-
ρίοδο της οικονομι-
κής κρίσης, όταν
ανέλαβε την ηγεσία
της Ιταλίας. Μιλάει,

επίσης, για την έξαρση του λαϊκι-
σμού σήμερα αλλά και τους κινδύ-
νους που ενέχει η ενσυναίσθηση
στην πολιτική. Σελ. 6

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ

Θολός 
ο «δρόμος» για
τον διάδρομο

Πολύπλοκη άσκηση είναι ο θαλάσ-
σιος διάδρομος για τη Γάζα την
ίδια στιγμή που αναζητείται ασφα-
λής λιμένας. Η πρόταση προνοεί
έλεγχο του διαδρόμου με συμμε-
τοχή Ισραήλ και Παλαιστινιακής
Αρχής. Σελ. 5

ΔΙΑΣΠΑΣΗ

Τα θραύσματα
του ΣΥΡΙΖΑ  

Αλλάζει το τοπίο στην Κεντροαρι-
στερά εξαιτίας των αλυσιδωτών α-
ντιδράσεων στον ΣΥΡΙΖΑ. Οι κινή-
σεις Κασσελάκη φαίνεται ότι επι-
ταχύνουν τις αποσχίσεις. Σελ. 17

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ 

Αν χρειαστεί
θα ξαναπάω 

στο Προεδρικό
«Πήγα στο Προεδρι-
κό κι αν χρειαστεί
θα ξαναπάω» λέει
στην «Κ» ο Νίκος
Τορναρίτης, ξεκαθα-
ρίζοντας πως δεν

πρόκειται να πάρει άδεια από κα-
νέναν τρίτο. Εκφράζει θέση για το
αν το κόμμα πρέπει να προσδεθεί
στο άρμα της κυβέρνησης. Σελ. 8

Elizabeth McCaul
Μέλος Εποπτικού Συμβουλίου ΕΚΤ

Παρακολουθούμε 
τις εξελίξεις για
τις εκποιήσεις

Οικονομική, σελ. 4

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ

Μπορούν οι Ηνωμένες Πολιτείες 
να συγκρατήσουν το Ισραήλ;

Μίνι Συνόδους, υπό μορφή δείπνων, συγκαλεί
ο Σαρλ Μισέλ, επιχειρώντας να πείσει κρά-
τη-μέλη να απεμπολήσουν το δικαίωμα βέτο
στη λήψη αποφάσεων της Ε.E., ως προϋπό-
θεση για τη δρομολόγηση μιας νέας διαδι-
κασίας νέας διεύρυνσης, το 2030. Σελ. 4

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ

Ενα δείπνο 
απειλεί το βέτο

Ο υπουργός Ενέργειας Γιώργος Παπαναστα-
σίου κατάφερε να προκαλέσει θόρυβο, όχι
πάντα με θετικό πρόσημο, για τον τρόπο με
τον οποίο διαχειρίζεται το χαρτοφυλάκιό
του. Ποια είναι τα πέντε ανοιχτά μέτωπα του
υπουργείου Ενέργειας. Σελ. 7

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ

Μετωπικές κρίσεις
στα ενεργειακά 

ΕΠΕΤΕΙΟΣ

Οι Κύπριοι στην εξέγερση του Πολυτεχνείου
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΞΩΦΡΕΝΙΚΟΣ: Ο ασύρματος ανήγγειλεν την εκλογήν του Ιταλοαμε-
ρικανού Φιορέλλο Λα Γκάρντια [φωτ. με τον Ρούσβελτ] ως δημάρ-
χου της Νέας Υόρκης. Ο Λα Γκάρντια ανεδείχθη νικητής και εις τα
πέντε εκλογικά τμήματα της πόλεως, ακόμη δε και εις αυτήν την

Μανχάτταν, η οποία εθεωρείτο
ως φρούριον της δημοκρατικής
οργανώσεως «Τάμμανυ», ως και
εις το Μπρονξ, κέντρον της
επιρροής του ετέρου υποψηφί-
ου Μακ-Κη. Την μεγαλυτέραν
όμως πλειοψηφίαν εις τον Λα
Γκάρντια έδωσαν οι περίφημοι
«Μπρούκληδες», οι ψηφοφό-
ροι της λαϊκής συνοικίας

Μπρούκλιν. Ο ενθουσιασμός τον οποίον η νίκη του Λα Γκάρντια προ-
εκάλεσεν εις τας ιταλικάς συνοικίας της πόλεως και εις ολόκληρον
την Νέαν Υόρκην είνε απερίγραπτος. [...] ο λαός εξεδήλωσε την χα-
ράν του με τρόπον εξωφρενικόν.     
Α.Β.Γ.: Την πρωίαν της 8ης τρέχοντος νέα επανάστασις εξερράγη
εις την πολυπαθή πόλιν της Αβάνας, πρωτεύουσα της ανησύχου δη-
μοκρατίας της Κούβας. Οι κάτοικοι αφυπνίσθησαν από τους πυκνούς
κρότους των πολυβόλων και των όπλων, οίτινες εσυνεχίσθησαν επί
δίωρον άνευ διακοπής, και επανελήφθησαν βραδύτερον με μεγαλυ-
τέραν έντασιν. Το νέον επαναστατικόν κίνημα ωργανώθη υπό της πε-
ριφήμου οργανώσεως «Α.Β.Γ.», της μυστικής αυτής εταιρείας η
οποία ήδη έχει διεξαγάγει την κατά του Ματσάδο εξέγερσιν, και η
οποία ζητεί τώρα να ανατρέψη την κυβέρνησις του δόκτορος Γκρά-
ου Σαν Μαρτίν, διά να αποδώση την εξουσίαν εις τον δόκτορα Ντε
Θεσπέντες, πρώην πρεσβευτή εις τη Βασιγκτώνα και διατελέσαντα
επί εικοσαήμερον Πρόεδρον της Κουβανικής Δημοκρατίας μετά την
πτώσιν του Ματσάδο. 
ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑ: Εντός των προσεχών ημερών ανοίγει τας πύλας του
νέος κινηματογράφος, ο οποίος θα παρουσιάση μίαν νέαν καινοτο-
μίαν. Αι ταξιθέτριαί του θα παρουσιασθούν ενδεδυμέναι αλά Μαρ-
λέν Ντήντριχ, δηλαδή με κοστούμια ανδρικά. Πώς θα υποδεχθή το
κοινόν την ανδρικήν εμφάνισιν των θηλυκών αυτών είναι δύσκολον
να προδικάση κανείς.      
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Επιλογή και επιμέλεια:
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Αγαπημένο μου ημερολόγιο, καλά
ξεκίνησε η βδομάδα... Καταρχάς,
έπειτα από καιρό έλαμψε το Insta-
gram, όταν η Αννίτα Δημητρίου –
Εβ(ανν)ίτα για τους μυημένους– δη-
μοσίευσε υπέροχα ενσταντανέ με
τον λαό της. Η φωτογενής πρό-
εδρος είχε την ευκαιρία να στείλει
ηχηρό μήνυμα σε εσωκομματικούς
φίλους και αντιπάλους από τον Κορ-
μακίτη για το ποιος είναι στ’ αλή-
θεια το αφεντικό. Τουτέστιν, αυτός
που κάνει τα νούμερα κι ας έχει το
έργο ξεχειλώσει από καιρό. Γιατί
μέσα στο γενικότερο μπάχαλο που
επικρατεί εσχάτως στην Πινδάρου,
οφείλουμε να αναγνωρίσουμε ότι
ένα πράγμα παραμένει σταθερό: η
υψηλή δημοτικότητα της απαστρά-
πτουσας προέδρου του ΔΗΣΥ.

Τα καλά νέα συνεχίστηκαν με την
εθνικοπατριωτικού περιεχομένου
ανάρτηση του πολιτευτή Γιώργου
Σολωμού. Το στέλεχος του ΔΗΚΟ,
παίρνοντας τη σκυτάλη από την
αγωνίστρια Ελένη Σταύρου, ανάρτη-
σε φωτογραφία του με στρατιωτικά
και σχετική εύγλωττη επεξήγηση:
«Το Σάββατο ξεκίνησε με υπηρεσία
προς την πατρίδα και βολή. Με το
χέρι στη σκανδάλη για όσο υπάρχει
κατοχή. Καλό Σαββατοκύριακο να
έχετε». Και είχαμε, αγαπημένο μου
ημερολόγιο, καθότι αισθανθήκαμε
ασφαλείς. Ενώ εμείς χαζολογάμε
πίνοντας gin and tonic, κάποιοι τάχ-
θηκαν να φυλάνε Θερμοπύλες.

Ποιος θα μπορούσε άραγε να κλέ-
ψει τις εντυπώσεις από μια λαοφι-
λή Εβ(ανν)ίτα κι ένα πολιτικό με το
δάκτυλο στη σκανδάλη; Μονάχα
ένας ημίγυμνος wannabe δήμαρ-
χος! Ο τέως υπουργός Άμυνας και
πρώην δήμαρχος Αγλαντζιάς Χαρά-
λαμπος Πετρίδης, προτού δημοσιο-
ποιήσει την πρόθεσή του να διεκδι-
κήσει τον δήμο της πρωτεύουσας,
φωτογραφήθηκε μόνο με το αθλη-
τικό του σορτσάκι, επιβεβαιώνον-
τας τις δυσοίωνες προβλέψεις ότι
ώς του χρόνου τον Ιούνιο έχουν να

δουν πολλά τα μάτια μας.

Ο τέως πολιτικός προϊστάμενος του
τέως υπουργού Άμυνας, εάν ευστα-
θεί το παραπολιτικό του «Πολίτη»
για την έρευνα του OCCRP, μάλλον
δεν πρέπει να διάγει την πιο ανέμε-
λη περίοδο της ζωής του. Η εφημε-
ρίδα ισχυρίζεται ότι η διεθνής πλατ-
φόρμα ερευνητικής δημοσιογρα-
φίας έβαλε στο μικροσκόπιό της
τον πάλαι ποτέ κραταιό Νίκαρο, με
το νήμα για την ανεύρεση της αλή-
θειας να φτάνει μέχρι τις μακρινές
Σεϋχέλλες. Εκ παραλλήλου πάν-
τως, για να μην αισθάνεται μάλλον
ο τέως πρόεδρος ότι βρίσκεται σε
πολιτική απομόνωση, το κράτος του

παρέχει 13 αστυνομικούς για να τον
φυλάνε. «Να τον φυλάνε από τι;»
έθεσε το βαθύ φιλοσοφικό ερώτη-
μα η αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού. «Αν ο Αναστα-
σιάδης κινδυνεύει από κάποιον, εί-
ναι από τον κακό του εαυτό». «Κά-
ποιος να μας φυλάει» ψιθύρισε δύ-
σθυμα η αενάως συναγερμικιά Ευ-
γενία Καλαμαρού, βάζοντας έτσι
τελεία στην άχαρη συζήτηση.

Σε ένα παράλληλο σύμπαν πάντως,
οι πολιτικοί έχουν τελείως διαφορε-
τική νοοτροπία από τους συναδέλ-
φους τους στο κράτος-κουτσουλιά
της Ανατολικής Μεσογείου. Το πα-
ράδειγμα του Αντόνιο Κόστα της

Πορτογαλίας είναι χαρακτηριστικό,
αγαπημένο μου ημερολόγιο. Μετά
τη σύλληψη του προσωπάρχη του,
παραιτήθηκε, δηλώνοντας ότι: «Τα
καθήκοντα του πρωθυπουργού δεν
είναι συμβατά με οποιαδήποτε υπο-
ψία για την υποψηφιότητά μου».
Ξεκάθαρα, που θα έλεγε και μια ψυ-
χή στην ηρωική βραχονησίδα.

Σε ένα παράλληλο σύμπαν, επίσης,
η πρώην καγκελάριος της Γερμα-
νίας Άνγκελα Μέρκελ πάει στο σου-
περμάρκετ χωρίς φρουρά και ψω-
νίζει όπως οι υπόλοιποι κοινοί θνη-
τοί. Η φωτογραφία της με το καρο-
τσάκι έκανε τον γύρο του «Χ» με
την απαραίτητη υπόμνηση ότι η

πρώην σιδηρά κυρία της Γερμανίας
δεν χρειάζεται 13 να τη φυλάνε.

Στα νόστιμα της τελευταίας βδομά-
δας ήταν και η υποψηφιότητα του…
άλλου Δημητριάδη. Η είδηση ότι ο
άλλος γιος του Λέλλου, Κωσταντί-
νος Δημητριάδης, θα κατέλθει ως
ανεξάρτητος υποψήφιος για τον
δήμο της πρωτεύουσας έγινε δεκτή
με ψυχραιμία από την αστική Λευ-
κωσία. Ομοίως και η πληροφορία
ότι ο πρόεδρος του κόμματος Δι-
καιοσύνης Μιχάλης Μηνά υποστη-
ρίζει την εν λόγω υποψηφιότητα.

Με τούτα και με κείνα η βδομάδα
θα κυλούσε σχετικά ομαλά, αν η

υφυπουργός Μαριλένα Ευαγγέλου
δεν είχε την έμπνευση να εξαγγεί-
λει τα εξής: «Μετά τα επεισόδια με-
ταξύ Ασυνόδευτων Ανηλίκων στην
Πάφο συγκάλεσα ευρεία σύσκεψη
και αποφασίστηκε: 1. Οι ζημιές που
προκαλούνται από τα επεισόδια θα
καλύπτονται πλέον από τους ενέ-
χοντες στα επεισόδια, 2. Να γίνουν
οι απαραίτητες μετακινήσεις ώστε
να αποφευχθεί η επανάληψη επει-
σοδίων». Ας μη σταθούμε στα ελλη-
νικά που βγάζουν μάτι («ενέχον-
τες»). Η Ελένη Θεοχάρους, με το
τακτ που τη χαρακτηρίζει, ανάρτη-
σε τη διόρθωση («ενεχόμενους»),
με την ελπίδα ότι η κ. Ευαγγέλου
έλαβε το υπονοούμενο.

Τι είναι αλήθεια χειρότερο; Μια
υφυπουργός που εν τη σοφία της
θέλει να πληρώνουν οι ανήλικοι τις
ζημιές τους ή η ρατσιστική τοποθέ-
τηση της Επιτρόπου Νομοθεσίας για
το θέμα; Έγραψε η κ. Λουίζα Χριστο-
δουλίδου Ζαννέτου (και δεν ντράπη-
κε): «Μπράβο κυρία Υφυπουργέ για
την άμεση αντίδραση. Επίσης ση-
μαντικό οι χώροι που μένουν ή θα
δημιουργηθούν για φιλοξενία ασυ-
νόδευτων να μην γειτνιάζουν με άλ-
λους χώρους που υπάρχουν παιδιά,
π.χ. σχολεία, χώροι άθλησης κ.λπ.
για να μην προκαλούνται και μεταξύ
τους συγκρούσεις». Απλή, αγνή και
άδολη απορία: πάμε καλά;

«Να μην γειτνιάζουν με άλλους χώ-
ρους που υπάρχουν παιδιά» (δικά
μας παιδιά προφανώς). Αν η κυρία
Επίτροπος δεν έχει το ακαταλόγιστο,
λόγω άγνοιας, τότε πρόκειται για την
πιο κραυγαλέα ρατσιστική δήλωση
από κρατικό αξιωματούχο που έγινε
ποτέ. Αυτά τα μαθαίνει ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης ή οι σύμβουλοί του στο
προεδρικό περί άλλων τυρβάζουν;
Ψύχραιμα ρωτάμε, αγαπημένο μου
ημερολόγιο, καθώς ελπίζουμε ότι
ήρθε επιτέλους η ευλογημένη ώρα ο
πρόεδρος να τραβήξει κάποια αφτιά. 

Κάποιος να μας φυλάει 

stavros.christodoulou@gmail.com

Σε αντίθεση με δικούς μας τέως και πρώην, η Ανγκελα Μέρκελ παίρνει την τσάντα της και πάει στο σουπερμάρκετ για ψώνια μόνη της. 

Το πρότυπο Κασσελάκης
Δικαστής δικαίωσε κουρεμένο κα-
ταθέτη, δημιουργώντας πολιτικό και
οικονομικό σεισμό πολλών Ρίχτερ
(μη σας πω εκατομμυρίων Ρίχτερ).
Στην απόφασή του σημείωσε πως
πράξεις και παραλείψεις της Δημο-
κρατίας υπήρξαν οι λόγοι για την
απώλεια των καταθέσεων, αναφε-
ρόμενος και στη δέσμευση Νίκαρου
περί μη κουρέματος (ενώ όλοι γνω-
ρίζουμε πως ένα αστειάκι έκανε ο
άνθρωπος, καθότι γνωστός χιουμο-
ρίστας). Αν το σκεπτικό του συγκε-
κριμένου δικαστή ακολουθήσουν
και άλλοι, τότε ίσως ανοίξει ο ασκός
του Αιόλου με το ενδεχόμενο εκα-
τοντάδων εκατομμυρίων σε αποζη-
μιώσεις, από τα ταμεία του κράτους,
για τους κουρεμένους.

Η αλήθεια βέβαια είναι πως μιλάμε
για πολύ άσχημα κουρέματα, χειρό-
τερα και από αυτά που κάναμε τη
δεκαετία του ’80 προσπαθώντας να
μιμηθούμε το κούρεμα των ροκ
σταρ της εποχής. Βέβαια ο δικαστής
ίσως να θέλει να πάμε και σε νέο
κούρεμα με την απόφασή του. Έτσι
κι αλλιώς ο ίδιος ούτε μείωση μι-
σθού το 2013 δεν είχε. Άρα με μύγα
που τον τσίμπησε. 

Αύριο Δευτέρα, αντιπροσωπεία από
την Ελλάδα θα μεταβεί στην Άγκυρα
όπου και θα συναντηθεί με αντίστοι-
χη τουρκική αντιπροσωπεία με σκο-
πό τη διαμόρφωση Μέτρων Οικοδό-
μησης Εμπιστοσύνης μεταξύ των
δύο πλευρών. Άραγε Σιζόπουλος και
εθνικός Πρίγκιπας ρωτήθηκαν;

Υπάρχει αλλαγή στη σχέση μας με
την Τουρκία το τελευταίο διάστημα
δηλώνει ο Έλληνας πρωθυπουργός.
Να ελπίσουμε μόνο πως η σχέση
δεν θα μετατραπεί από καθαρά πλα-
τωνική σε οθωμανική. 

Σύμφωνα με έρευνα του Οργανι-
σμού Νεολαίας, 80% των νέων μας
νιώθει πως ζει σε μια άδικη κοινω-
νία. Μόνο τόσοι; Προφανώς το υπό-
λοιπο 20% ζει στο εξωτερικό με τα
λεφτά του μπαμπά. 

Διαβάζω ότι για το πρόβλημα του
μεταναστευτικού γίνονται εισηγή-
σεις ώστε η Κύπρος σαν προορισμός
να καταστεί λιγότερο ελκυστική.

Παιδιά, με προσοχή όμως. Με μέτρο
η μείωση. Διότι είμαστε σε σημείο
που, αν μειώσουμε κι άλλο την ελ-
κυστικότητά μας, κινδυνεύουμε πια
όχι μόνο να σταματήσουν να έρχον-
ται μετανάστες, αλλά να σηκωθούμε
να φύγουμε και εμείς. Γιατί μετά θα
πρέπει να πάμε στις οικοδομές και
τα χωράφια. Και ποιος θα μας φέρ-
νει το foody χειμώνα καιρό μες στα
μεσάνυχτα;

1.300 μέλη του ΣΥΡΙΖΑ, κάποια με
ηγετικές θέσεις, καταγγέλλουν σαν
φαινόμενο απάτης την ηγεσία Κασ-
σελάκη και ζητούν νέο χώρο που να
εκφράζει την Αριστερά. Εγώ πάλι,
πιστεύω πως Κασσελάκης μας είναι

μια χαρά σύγχρονος αριστερός.
Πριν από μερικές βδομάδες για πα-
ράδειγμα, μετά τον γάμο του, δέχτη-
κε καλεσμένους στο ταπεινό σπιτάκι
του στην Πολιτεία της Νέας Υόρκης. 

Σε αυτό υπάρχουν, μεταξύ άλλων,
δύο λίμνες και ένα μικρό ποτάμι. Μι-
κρό ποτάμι, μη φανταστείτε κανένα
Αμαζόνιο. Μιλάμε για ένα ταπεινό,
οικολογικό, αριστερών προδιαγρα-
φών ποταμάκι. Το ερώτημα σε
όσους χλευάζουν το παιδί, αν προτι-
μούν από το πρότυπο Κασσελάκης,
το πρότυπο Χρίστος Χριστόφιας, ο
οποίος προτείνει στο ΑΚΕΛ «ιδεολο-
γική καθαρότητα». Πρότυπο Στέφα-
νου, όχι δεν υπάρχει. 

Ζητούμενο η ιδεολογική καθαρότητα της Αριστεράς.

ΚΥ
Π

Ε
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Στο τελικό στάδιο των διεργασιών
ενόψει δημοτικών εκλογών βρί-
σκεται ο ΔΗΣΥ. Αφού ολοκληρωθεί
και η δημοσκόπηση που τρέχει αυ-
τή την ώρα στη Λεμεσό, ο αναπλη-
ρωτής πρόεδρος του κόμματος Ευ-
θύμιος Δίπλαρος, σε συνεργασία
με τον υπεύθυνο αντιπρόεδρο σε
κάθε επαρχία, θα ετοιμάσει σχετική
εισήγηση με τα ονόματα που θα
προταθούν γιανα στηρίξει το κόμμα
στις επερχόμενες εκλογές.

Η εισήγηση θα κατατεθεί ενώ-
πιον του εκτελεστικού γραφείου
και στη συνέχεια στο πολιτικό γρα-
φείο προς έγκριση. Για κάθε επαρ-
χιακό συμβούλιο, δήμο και αντι-
δημαρχίαθα προτείνεται ένα όνομα
ενώ θα δίνονται και οι λόγοι για
τους οποίους το κόμμα έλαβε τη
συγκεκριμένη απόφαση. Τα ποι-
οτικά κριτήρια που διαθέτει ένας
υποψήφιος, η εμπειρία που μπορεί
να έχει στον χώρο της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης αλλά και η αποδοχή
του από την τοπική κοινωνία, είναι
από τις βασικές παραμέτρους που
θα εξεταστούν, θέλοντας με αυτόν
τον τρόπο η ηγεσία να κάνει πράξη
το μότο της πως οι αποφάσεις δεν
λαμβάνονται πίσω από κλειστές
πόρτες στηνΠινδάρου.Παράλληλα,
η ηγεσία θα θελήσει να δώσει και
ένα μήνυμα σε όσους βιάστηκαν
αλλά και σε όσους προσπάθησαν
να εκβιάσουν καταστάσεις εξαγ-
γέλλοντας υποψηφιότητα πριν καν
ολοκληρωθεί η εσωκομματική δια-
δικασία.Μπορεί άλλωστε να δόθηκε
το μήνυμα πως τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης θα μπορούσαν να χρη-
σιμοποιηθούν ως βήμα για να εκ-
φράσουν οι ενδιαφερόμενοι την
πρόθεσή τους να είναι υποψήφιοι
ώστε να καταγραφούν και οι αντι-
δράσεις του κόσμου, ωστόσο αυτό
διαφέρει, όπως διαμηνύεται από
την Πινδάρου, από τις ενέργειες
κάποιων να προχωρούν σε εξαγ-
γελία πριν ολοκληρωθούν επίσημα
οι διαδικασίες.

Στόχος πάντως είναι να γίνουν
οι όσο το δυνατό καλύτερες επιλο-
γές μέσα από ουσιαστικές συνερ-
γασίες, οριζόντιες, και τα ψηφο-
δέλτια να καταρτίζονται από «νού-
σιμους ανθρώπους», όπως λέχθηκε
χαρακτηριστικά, που θα συμβάλουν
στη ενδυνάμωση του ΔΗΣΥ βάζον-
τας φρένο σε όσους ακόμη βάζουν
τρικλοποδιές στην ηγεσία του κόμ-
ματος έχοντας απώτερο σκοπό και
προσωπικές φιλοδοξίες.

Ονόματα-συνεργασίες 
Στον δήμο Λευκωσίας όπως όλα

δείχνουν, η απόφαση του κόμματος
θα συμβαδίζει με το αποτέλεσμα
της δημοσκόπησης όπου ο νυν δή-
μαρχος Αγλαντζιάς Ανδρέας Κων-
σταντίνου προηγείται των αντιπά-
λων του. Ένα όνομα που είναι απο-
δεκτό και από το ΔΗΚΟ, αν και θα
προτιμούσαν να ήταν υποψήφια
η Νατάσα Πηλείδου. Μπορεί βέβαια
τη δεδομένη στιγμή να υπάρχει

και η εξαγγελία του Χαράλαμπου
Πετρίδη, με τον ίδιο μάλιστα να
ζητάει εκ νέου δημοσκόπηση πι-
στεύοντας πως τα αποτελέσματα
θα είναι διαφορετικά μιας και απο-
χώρησαν από την εικόνα τόσο ο
κ. Νουρής όσο και η κα Πηλείδου,
ωστόσο το κόμμα δεν φαίνεται να
συμμερίζεται την άποψή του. Ο κ.
Κωνσταντίνου μέχρι αυτή την ώρα
δεν θέλησε να τοποθετηθεί δημό-
σια, μιας και αναμένει τις τελικές
αποφάσεις του κόμματος που, όπως
ο ίδιος παλαιότερα είχε δηλώσει,
θα σεβαστεί πλήρως. 

Υπάρχουν βέβαια και οι φωνές
που σημειώνουν πως ο κ. Πετρίδης
έχει μεγαλύτερη πολιτική εμπειρία
για να ανταποκριθεί στα καθήκοντα
και τις ανάγκες του νέου μητρο-
πολιτικού δήμου που θα δημιουρ-
γηθεί, ωστόσο υπάρχουν και αυτοί

που σημειώνουν ότι ο τρόπος με
τον οποίο αντιπολιτεύεται του Αν-
δρέα Κωνσταντίνου, υπενθυμίζον-
τας ότι πήγε την υπόθεση της συ-
νένωσης στα δικαστήρια, δεν είναι
ο ενδεδειγμένος.

Δήμος Λευκωσίας 
Πάντως για τον δήμο Λευκωσίας

συζητήθηκε έντονα και το όνομα
του πρώην υπουργού οικονομικών
Κωνσταντίνου Πετρίδη, θεωρώντας
ότι είναι μία προσωπικότητα που
πληροί όλα τα κριτήρια για τη συγ-
κεκριμένη θέση, ωστόσο ο ίδιος
δεν ενδιαφέρεται. Πάντως αυτή
την ώρα η ηγεσία του κόμματος
φέρεται να επιθυμεί το όνομα του
πρώην υπουργού να περιληφθεί
στο ψηφοδέλτιο για τις ευρωεκλογές
του 2024, με τον ίδιο να σκέφτεται
σοβαρά αυτό το ενδεχόμενο. Στον
δήμο Λευκωσίας ο ΔΗΣΥ φέρεται
να κλείδωσε και την αντιδημαρχία
με τον Χρύσανθο Φάκα, με τον ίδιο
να αναφέρει πως θέτει εαυτό του
στο κόμμα για τη δημαρχία της πό-
λης ενώ σε αντίθετη περίπτωση

θα κατέβει για αντιδήμαρχος. Σε
ό,τι αφορά το επαρχιακό συμβούλιο
Λευκωσίας, η συνεργασία ΔΗΣΥ -
ΔΗΚΟ στηρίζει την υποψηφιότητα
Κωνσταντίνου Γιωρκάτζη. 

Δήμος Στροβόλου
Στον δήμο Στροβόλου τα πράγ-

ματα είναι πιο περίπλοκα. Από τη
μία είναι η πρόθεση του νυν δη-
μάρχου, μέλους του ΔΗΣΥ, Ανδρέα
Παπαχαραλάμπους να επαναδιεκ-
δικήσει (αναμένεται να εξαγγείλει
και επίσημα εντός του μηνός) ενώ
το ΔΗΚΟ φέρεται να είναι πιο κοντά
στη στήριξη του επικεφαλής της
δημοτικής του ομάδας Σταύρου
Σταυρινίδη. Μπορεί η ηγεσία του
κόμματος να διατηρεί φιλικές σχέ-
σεις με τον κ. Παπαχαραλάμπους
όπως και να αντιλαμβάνεται το πό-
σο ο ίδιος εργάστηκε για την υπο-
ψηφιότητα Νίκου Χριστοδουλίδη,
ενάντια στις αποφάσεις του κόμ-
ματος στο οποίο ανήκει, ωστόσο,
δεν μπορεί να παραβλέψει την ισχυ-
ρή θέση των τοπικών οργανώσεων
για στήριξη του κ. Σταυρινίδη. 

Μία επιλογή που φαίνεται να
υποστηρίζει περισσότερο το ΑΚΕΛ
παρά ο ΔΗΣΥ που εκφράζει ανη-
συχίες κατά πόσον ο κ. Σταυρινίδης
είναι εκλέξιμος.

Στον δήμο Στροβόλου δεν απο-
κλείεται να δούμε συνεργασία των
κομμάτων ΔΗΣΥ - ΔΗΠΑ, με το δεύ-
τερο να διεκδικεί τη δημαρχεία
ενός εκ των μεγαλύτερων δήμων
της Κύπρου, μιας και το όνομα που
θα προταθεί σε περίπτωση που
ευοδώσει η συνεργασία είναι του
Χρήστου Τσίγκη. Ο κ. Τσίγκης είναι
καλός γνώστης των αναγκών και
των προβλημάτων του δήμου Στρο-
βόλου, αφού διετέλεσε δημοτικός
σύμβουλος το 2006 και το 2011,
όταν ανέλαβε και επικεφαλής της
Δημοτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ. Μία
υποψηφιότητα που πιθανόν να
μπορούσε να λάβει και τη στήριξη
των υπολοίπων κομμάτων που στη-
ρίζουν την παρούσα κυβέρνηση. 

Πάντως ο κ. Παπαχαραλάμπους
και να μη λάβει τη στήριξη των
κομμάτων, θα είναι υποψήφιος.
Άλλωστε και στις προηγούμενες
δημοτικές κατέβηκε ως ανεξάρτη-
τος υποψήφιος-αντάρτης ενάντια
στον επίσημο υποψήφιο του ΔΗΣΥ,
Λάζαρο Σαββίδη. 

Δήμος Λεμεσού
Στον δήμο Λεμεσού, αυτές τις

μέρες τρέχει δημοσκόπηση και, αν
και τα πρώτα δείγματα δείχνουν
πως ο νυν δήμαρχος Νίκος Νικο-
λαΐδης δεν φαίνεται να έχει την
πρωτιά, ο ΔΗΣΥ δεν αποκλείεται
να κινηθεί προς αυτή την κατεύ-
θυνση καταρρίπτοντας τα επιχει-
ρήματα που το ίδιο το κόμμα χρη-
σιμοποιεί για τον δήμο Λευκωσίας. 

Όπως όλα δείχνουν, η Πινδάρου
θα στηρίξει εκ νέου την ανεξάρτητη
υποψηφιότητα του νυν δημάρχου
Νίκου Νικολαΐδη, μιας και πιστεύει
πως έγινε αξιόλογη δουλειά αλλά
και ενδεχομένως για να αποφύγει

να μπει στη διαδικασία εξεύρεσης
υποψηφίου που θα είναι εκλέξιμος
έχοντας απέναντί του Νίκο Νικο-
λαΐδη και Γιάννη Αρμεύτη.

Δήμος Λάρνακας
Στη Λάρνακα τα πράγματα είναι

ακόμη πιο ξεκάθαρα μιας και η επα-
νεκλογή Ανδρέα Βύρα θεωρείται
δεδομένη. Όπως χαρακτηριστικά
λέχθηκε από υψηλόβαθμο στέλεχος
του ΔΗΣΥ, ο υποψήφιος που θα κα-
τέλθει θα είναι για την τιμή των
όπλων. Μάλιστα παρομοίασε την
κατάσταση με το 2011 και τον δήμο
Λεμεσού, όπου ο Ανδρέας Κυπρια-
νού διεκδίκησε τη δημαρχία έχον-
τας απέναντί του τον Ανδρέα Χρί-
στου, για να στηρίξει το κόμμα.
Μία ενέργεια η οποία εκτιμήθηκε
δεόντως από το κόμμα και τον ίδιο
τον Νίκο Αναστασιάδη.

Δήμος Πάφου
Και στον δήμο Πάφου φαίνεται

ότι τα ονόματα έχουν κλειδώσει.
Μπορεί ο εκρηκτικός χαρακτήρας
του νυν δημάρχου Φαίδωνα Φαί-
δωνος να έβαλε αρκετές φορές σε
μπελάδες το κόμμα και να το έφερε
ακόμα και σε αντιπαράθεση μαζί
του, όμως η μεγάλη στήριξη που
απολαμβάνει από τον κόσμο, λόγω
και του έργου –όπως αναφέρουν–
που παράγει καθημερινά δεν δέ-
χεται αμφισβήτησης. Σε ό,τι αφορά
το Επαρχιακό Συμβούλιο, ο υπο-
ψήφιος του ΔΗΣΥ θα είναι ο Κω-
στάκης Κωνσταντίνου. Ένας συν-
δυασμός δύο διαφορετικών τάσεων,
που ευελπιστεί ο ΔΗΣΥ ότι θα κα-
ταφέρει να συνυπάρξουν ώστε να
κερδίσει όσο το δυνατό μεγαλύτερο
ποσοστό. Αυτό που ορισμένοι θέ-
τουν ως προβληματισμό είναι αν
τελικά ο καθένας ξεχωριστά θα
δουλέψει για την υποψηφιότητα
του άλλου, μιας και κατά καιρούς
υπήρχαν διαφορετικές προσεγγίσεις
σε σοβαρά ζητήματα.

Για τον ΔΗΣΥ το στοίχημα με
το κλείσιμο της κάλπης στις 9 Ιου-
νίου είναι να κερδίσει όσο το δυνατό
περισσότερες δημαρχίες, όπως και
αντιδημαρχίες, αλλά και να εκπρο-
σωπηθεί στη τοπική κοινωνία με
τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Αυτές
τις μέρες βρίσκεται σε εξέλιξη ένα
«παζάρι» με τα κόμματα που θα συ-
νεργαστεί ανά δήμο, με τον ΔΗΣΥ,
όπως σημειώνουν ορισμένοι, να
τα θέλει όλα δικά του.

Η νέα ηγεσία επιθυμεί ένα απο-
τέλεσμα που θα δώσει στο κόμμα
ποσοστά που δεν θα μπορεί κανείς
να αμφισβητήσει, με απώτερο στό-
χο να κλείσει στόματα εντός κι
εκτός Πινδάρου, που κάνουν λόγο
για ατολμία και έλλειψη πολιτικής. 

Μάλιστα, κατά την προεκλογική
περίοδο η ηγετική πυραμίδα ανα-
μένεται να ζητήσει να ριχτούν στη
μάχη στελέχη της πρώτης γραμμής
αλλά και παλιές καραβάνες, όπως
και πρώην υπουργοί, ώστε να δοθεί
το μήνυμα πως το κόμμα ενωμένο
προχωρά στη πρώτη εκλογική του
αναμέτρηση, υπό τη νέα ηγεσία.

Ο οδικός χάρτης ΔΗΣΥ
για τις δημοτικές

Οι αντάρτες, οι συνεργασίες και τα πρόσωπα-κλειδιά 

Στόχος της ηγεσίας του ΔΗΣΥ να γίνουν οι όσο το δυνατό καλύτερες επιλογές μέσα από ουσιαστικές συνεργασίες, οριζόντιες, και τα ψηφοδέλτια να καταρτίζονται από «νούσιμους ανθρώπους». 

<<<<<<

Αυτές τις μέρες βρίσκε-
ται σε εξέλιξη ένα «παζά-
ρι» με τα κόμματα που θα
συνεργαστεί ανά δήμο,
με τον ΔΗΣΥ, όπως ση-
μειώνουν ορισμένοι, να
τα θέλει όλα δικά του.

<<<<<<

Κατά την προεκλογική
περίοδο η ηγετική πυ-
ραμίδα αναμένεται να
ζητήσει να ριχτούν στη
μάχη στελέχη της πρώ-
της γραμμής αλλά και
παλιές καραβάνες όπως
και πρώην υπουργοί. 

Κωνσταντίνος Πετρίδης
Δεν ενδιαφέρεται για τον δή-
μο Λευκωσίας, ωστόσο αφή-
νει ανοιχτό το ενδεχόμενο να
περιληφθεί στο ψηφοδέλτιο
του κόμματος για τις ευρωε-
κλογές του 2024.

Χαράλαμπος Πετρίδης
Ζητάει εκ νέου δημοσκόπηση
πιστεύοντας πως τα αποτελέ-
σματα θα είναι διαφορετικά,
μιας και αποχώρησαν από την
εικόνα τόσο ο Νίκος Νουρής
όσο και η Νατάσσα Πηλείδου.

Ανδρέας Κωνσταντίνου
Στον δήμο Λευκωσίας, η από-
φαση του ΔΗΣΥ θα συμβαδίζει
με το αποτέλεσμα της δημο-
σκόπησης όπου ο νυν δήμαρ-
χος Αγλαντζιάς προηγείται
των αντιπάλων του.

Χρίστος Τσίγκης
Θα είναι υποψήφιος για τον
δήμο Στροβόλου εάν ευοδώ-
σει η συνεργασία ΔΗΣΥ-
ΔΗΠΑ, ενώ δεν αποκλείεται η
υποψηφιότητά του να στηρι-
χτεί και από άλλα κόμματα. 

Φαίδωνας Φαίδωνος 
Η μεγάλη στήριξη που απο-

λαμβάνει από τον κόσμο,
λόγω και του έργου όπως
αναφέρουν που παράγει
καθημερινά, δεν δέχεται

αμφισβήτησης. 

Νίκος Νικολαΐδης
Στον δήμο Λεμεσού αυτές τις

μέρες τρέχει δημοσκόπηση αν
και –ανεξαρτήτως αποτελέ-

σματος– πιθανότατα η ανεξάρ-
τητη υποψηφιότητά του να λά-

βει την στήριξη του ΔΗΣΥ.

Ανδρέας
Παπαχαραλάμπους

Ο νυν δήμαρχος Στροβόλου
αναμένεται τις επόμενες μέ-
ρες να εξαγγείλει ότι θα επα-

ναδιεκδικήσει, αν και δύσκολα
θα εξασφαλίσει τη στήριξη

ΔΗΣΥ-ΔΗΚΟ.

Χρύσανθος Φάκας
Ο ίδιος ανέφερε πως θέτει
εαυτό του στο κόμμα για τη

δημαρχία της πόλης, ενώ σε
αντίθετη περίπτωση θα κατέ-

βει για αντιδήμαρχος.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Μίνι Συνόδους, υπό μορφή δείπνων,
σε Παρίσι, Βερολίνο, Κοπεγχάγη
και Ζάγκρεμπ, συγκαλεί ο πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ
Μισέλ, στοχεύοντας κατά κύριο
λόγο στον πειθαναγκασμό των μι-
κρών και μεσαίων κρατών-μελών
να απεμπολήσουν το δικαίωμα βέτο
στη λήψη αποφάσεων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ως προϋπόθεση
για τη δρομολόγηση μιας νέας δια-
δικασίας διεύρυνσης, το 2030. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ», τα
τέσσερα δείπνα στις πρωτεύουσες
της Γαλλίας, της Γερμανίας, της
Δανίας και της Κροατίας, θα πραγ-
ματοποιηθούν εντός Νοεμβρίου
και επιβλήθηκαν προς τον πρόεδρο
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου από
τον Γερμανό καγκελάριο Όλαφ
Σολτς και τον Γάλλο πρόεδρο Εμα-
νουέλ Μακρόν. Οι ηγέτες των δύο
μεγάλων χωρών της Ε.Ε., εντελώς
απροκάλυπτα πλέον, θέτουν ενώ-

πιον εκβιαστικών διλημμάτων τα
μικρά και μεσαία κράτη της Ένω-
σης, προκειμένου να δεχθούν την
αντικατάσταση ομόφωνης λήψης
αποφάσεων της Ε.Ε., με ειδική πλει-
οψηφία ως τη βασική προϋπόθεση
για τη νέα διεύρυνση.

Κατά συνέπεια, ο Σαρλ Μισέλ,
ενεργώντας στο πλαίσιο «διατε-
ταγμένης αποστολής», έθεσε την
ατζέντα των συζητήσεων στην
επιστολή-πρόσκλησή του προς
τους ηγέτες των κρατών-μελών,
σημειώνοντας μεταξύ των θεμάτων
που θα τεθούν, τη διαδικασία λή-
ψης αποφάσεων. Και την οριοθετεί,
υπογραμμίζοντας τα εξής: «Πώς
μπορούμε να βελτιώσουμε τον
τρόπο λήψης αποφάσεων και να

παραμείνουμε ευέλικτοι (agile).
Πρέπει να αναθεωρήσουμε τον
τρόπο λήψης αποφάσεων και πώς»,
διερωτάται μάλλον ρητορικά ο
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου, αφού είναι πλέον κοινό
μυστικό ότι ενεργεί εκ μέρους της
Γερμανίας και της Γαλλίας που εκ-
βιάζουν τα κράτη-μέλη, θέτοντας
την επόμενη διεύρυνση υπό την
αίρεση της κατάργησης του δι-
καιώματος βέτο. 

Δεν είναι άλλωστε τυχαίο, ότι
στην επιστολή του προς τους ηγέτες
των κρατών-μελών, για τη νέα στρα-
τηγική της Ε.Ε., 2024-2029, ο Σαρλ
Μισέλ διερωτάται και πάλι «ποιες
τομεακές πολιτικές απαιτείται να
αναθεωρηθούν στο πλαίσιο μιας

μελλοντικής διεύρυνσης και πώς»,
ενώ υποδεικνύει ότι: «Πρέπει να
είμαστε ανοικτοί, πραγματιστές
και ρεαλιστές σε σχέση με τις αλ-
λαγές και τις προκλήσεις που έχουμε
μπροστά μας. Είμαι αισιόδοξος ότι
θα τις αντιμετωπίσουμε επιτυχώς
μαζί, και θα βρούμε τρόπους να
ενισχύσουμε την ενότητά μας»,
καταλήγει ο πρόεδρος του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου.

Η «ανοικτή και η πραγματιστική»
προσέγγιση που επιστρατεύει και
επικαλείται ο Σαρλ Μισέλ για τις
«αλλαγές» που κατά την άποψή
του απαιτούνται, δεν είναι άλλες
από αυτές που εγείρουν το Βερολίνο
και το Παρίσι, θέτοντας όπως γρά-
ψαμε την περασμένη Κυριακή, ενώ-

πιον ωμών εκβιασμών τα μικρά και
μεσαία κράτη-μέλη. Ήδη, η ισπα-
νική προεδρία του Συμβουλίου της
Ε.Ε., ενεργώντας όπως ακριβώς και
ο Σαρλ Μισέλ, έβαλε στο τραπέζι
των κρατών-μελών το θέμα της δι-
εύρυνσης, ώστε η Ε.Ε. να αριθμεί
30 και πλέον χώρες, με χρονικό
ορίζοντα υλοποίησης το 2030, υπό
την προϋπόθεση όμως, της κατάρ-
γησης του δικαιώματος βέτο. Ώστε,
η Ε.Ε. να παραμείνει «ευέλικτη»
(agile), όπως λέει και ο Σαρλ Μισέλ
στην επιστολή του και οι αποφάσεις
να λαμβάνονται με ειδική πλειοψη-
φία, κάτι που ευνοεί τα μεγάλα κρά-
τη και θα σημάνει την περιθωριο-
ποίηση των μικρών και των μεσαίων
που και τυπικά πλέον θα καθίσταν-

ται έρμαιο των αποφάσεων της
Γερμανίας και της Γαλλίας. 

Σε πρακτικό επίπεδο, ένα κρά-
τος-μέλος, όσο μικρό κι αν είναι,
είτε είναι η Κύπρος είτε είναι η
Μάλτα, έχει σήμερα τη δυνατότητα
να φρενάρει αποφάσεις που άπτον-
ται της εξωτερικής πολιτικής της
Κοινότητας, καθώς απαιτείται ομο-
φωνία. Συνεπώς, όλες οι χώρες της
Ε.Ε., ανεξαρτήτως μεγέθους, δια-
τηρούν το ίδιο δικαίωμα αρνησι-
κυρίας-βέτο. Εάν όμως ο τρόπος
λήψης αποφάσεων διαφοροποιηθεί
και η Ε.Ε. οδηγηθεί σε ειδική πλει-
οψηφία, τότε θα αρκεί η σύμφωνη
γνώμη 15 από τα 27 κράτη-μέλη,
νοουμένου ότι και ο πληθυσμός
τους θα υπερβαίνει το 65% του συ-

νολικού πληθυσμού της Ε.Ε. Υπό
αυτή την έννοια και με βάση και
τον πληθυσμιακό όρο, τα μικρά
κράτη-μέλη, που σήμερα διαθέτουν
δικαίωμα άσκησης βέτο, δεν θα
μπορούν να σταματήσουν οποι-
ανδήποτε απόφαση. Ακόμη κι αν
η απόφαση αυτή είναι αντίθετη
με τα εθνικά τους συμφέροντα και
εγκυμονεί τεράστιους κινδύνους
για την υπόστασή τους, εντός και
εκτός Ε.Ε.

Κοινοτική πηγή έλεγε στην «Κ»
ότι, η επιστολή Μισέλ προς τα κρά-
τη-μέλη καταδεικνύει ότι «ο γερ-
μανογαλλικός άξονας σφίγγει τη
θηλιά στον λαιμό των μικρών και
μεσαίων κρατών, ασκώντας ολοένα
και μεγαλύτερη πίεση για την κα-
τάργηση του δικαιώματος βέτο και
θέτοντάς τα προ του διλήμματος
μιας νέας διεύρυνσης, την οποία
όλοι έχουν υποσχεθεί, κυρίως σε
κράτη των Δυτικών Βαλκανίων και
στην Ουκρανία». Με πρόσχημα
πάντα, η Ε.Ε. να παραμείνει ευέλικτη

και με παράδειγμα τη στάση της
Ουγγαρίας και του Βίκτωρ Όρμπαν
που, κάνοντας κατάχρηση του δι-
καιώματος βέτο, προειδοποίησε και
φρέναρε αρκετές φορές θέσεις της
Ε.Ε. για το μεταναστευτικό ως επί-
σης και τη δρομολόγηση κυρώσεων
κατά της Ρωσίας, στο Ουκρανικό. 

Όπως έχει δημοσιεύσει η «Κ»,
μια αρκετά μεγάλη ομάδα χωρών
τάσσεται ήδη εναντίον της προ-
σπάθειας Γερμανίας και Γαλλίας
για κατάργηση του δικαιώματος
βέτο. Πρόκειται για την Αυστρία,
την Κύπρο, την Ιταλία, τη Σλοβακία,
τη Μάλτα, την Κροατία και την
Ουγγαρία, ενώ στην ίδια ομάδα
φαίνεται να προσχωρεί και η Πο-
λωνία. 

Δείπνο απεμπόλησης του βέτο
Ο Σαρλ Μισέλ συγκαλεί μίνι Συνόδους με τα κράτη-μέλη κατά παραγγελία Γερμανίας-Γαλλίας

<<<<<<<

Η ισπανική προεδρία
έβαλε στο τραπέζι των
κρατών-μελών το θέμα
της διεύρυνσης, ώστε 
η Ε.Ε. να αριθμεί 30 
και πλέον χώρες, 
υπό την προϋπόθεση
όμως της κατάργησης
του δικαιώματος βέτο.

<<<<<<<

Σε πρακτικό επίπεδο,
ένα κράτος-μέλος, όσο
μικρό κι αν είναι, είτε 
είναι η Κύπρος είτε είναι
η Μάλτα, έχει σήμερα τη
δυνατότητα να φρενάρει
αποφάσεις που άπτονται
της εξωτερικής πολιτι-
κής της Κοινότητας.

Την ίδια ώρα κατά την οποία η Γερ-
μανία και η Γαλλία πιέζουν για κα-
τάργηση του δικαιώματος βέτο,
επιστρατεύοντας τις υπηρεσίες του
προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου Σαρλ Μισέλ και της ισπα-
νικής προεδρίας, η Κομισιόν εξέ-
δωσε τις ετήσιες της εκθέσεις προ-
όδου. Αν και απέφυγε να τοποθε-
τηθεί ευθέως γύρω από την εντα-
ξιακή προοπτική της Τουρκίας, οι
αναφορές που έχει υιοθετήσει ισο-
δυναμούν με ταφόπλακα γύρω από
το ενδεχόμενο η εν λόγω υποψήφια
χώρα να αποτελέσει μέρος μιας
επόμενης διεύρυνσης, το 2030.
«Διολίσθηση», «οπισθοδρόμηση»
και «απομάκρυνση από την Ε.Ε.»
είναι οι λέξεις τις οποίες η Κομισιόν
επιστράτευσε σε όλους τους τομείς.
Από το κράτος δικαίου και τα αν-
θρώπινα δικαιώματα, μέχρι την
ελευθερία της έκφρασης, και την
εξωτερική πολιτική και πολιτική
ασφάλειας της Ε.Ε., όπου έκρινε
ότι η Τουρκία κατέγραψε «μηδενική
πρόοδο», παραπέμποντας στην άρ-
νησή της να ευθυγραμμιστεί με τις
κυρώσεις κατά της Ρωσίας στο Ου-
κρανικό, αλλά και την πρωτοφανή
ρητορική στήριξης της Χαμάς, πα-
ραγράφοντας την τρομοκρατική
επίθεση κατά του Ισραήλ στις 7
Οκτωβρίου. Στο Κυπριακό επανα-
λαμβάνονται μία προς μία οι κυ-
προγενείς υποχρεώσεις της Τουρ-
κίας, ενώ για πρώτη φορά γίνεται
λόγος για κατεχόμενες περιοχές
και καταγράφεται η συνεχιζόμενη
στρατιωτικοποίησή τους, με τη βά-
ση drones στο κατεχόμενο Λευκό-
νοικο και τη ναυτική βάση στο κα-
τεχόμενο Μπογάζι. 

Οι γενικότερες αναφορές που

επιλέγηκαν στην έκθεση για την
Τουρκία, ως επίσης και η «αρχιτε-
κτονική» του κειμένου, όχι μόνο
δεν αφήνουν ιδιαίτερα περιθώρια
παρερμηνειών, αλλά εκτιμάται ότι
προλειαίνουν το έδαφος και απο-
τελούν προπομπό για την έτερη
έκθεση που θα ετοιμάσει ο ύπατος
εκπρόσωπος της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπο-
ρέλ –σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ» περί τα τέλη του Νοεμβρίου–
αναφορικά με τον στρατηγικό προ-
σανατολισμό των ευρωτουρκικών
σχέσεων. Όπως δε πληροφορού-

μαστε, μέσα από την έκθεση Μπο-
ρέλ θα επιχειρηθεί να χρυσωθεί το
χάπι της Άγκυρας, για την προφανή
αδυναμία ένταξής της στην επό-
μενη διεύρυνση, με την προσφορά
μιας εναλλακτικής σχέσης εμπο-
ρικού τύπου και επίκεντρο την ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης. 

Ωστόσο, όπως επίσης πληροφο-
ρούμαστε, ο κ. Μπορέλ, που βρί-
σκεται σε ανοικτή γραμμή επικοι-
νωνίας με το Βερολίνο, δεν έχει
ακόμη βρει μια «φόρμουλα ισορ-
ροπίας», σε σχέση με τον τρόπο

διαχείρισης της υφιστάμενης εν-
ταξιακής πορείας της Τουρκίας, δε-
δομένου ότι αρκετά κράτη-μέλη
πιέζουν να κλείσει οριστικά η πόρτα
της Ε.Ε. και την ίδια ώρα η Άγκυρα
θέλει να κρατήσει ζωντανή την
προοπτική, έστω και στον ανα-
πνευστήρα, προσβλέποντας σε δια-
φοροποίηση των δεδομένων, στο
απώτερο μέλλον.

Με άλλα λόγια, η Άγκυρα προσ-
δοκά ότι τον Δεκέμβριο θα εξασφα-
λίσει τη δρομολόγηση της αναβάθ-
μισης της Τελωνειακής της Ένωσης

και ότι την ίδια ώρα θα διατηρήσει
ανοικτή, για τους τύπους τουλάχι-
στον, την ευρωπαϊκή της προοπτική
μέχρι νεοτέρας. Και όλα αυτά χωρίς
καμιά διασύνδεση με την επίλυση
του Κυπριακού. 

Όπως επίσης πληροφορούμα-
στε, η προοπτική του Δεκεμβρίου
αποτελεί τον βασικό λόγο για τον
οποίο η Άγκυρα, αν και αντέδρασε
έντονα στις αναφορές της έκθεσης
προόδου της Κομισιόν, δεν επεδίωξε
να κόψει τις γέφυρες με την Ε.Ε.
Αυτό βεβαίως δεν την εμπόδισε να

μοιράσει υποδείξεις, κυρίως σε σχέ-
ση με την αναβάθμιση της Τελω-
νειακής Ένωσης (αφήνοντας αιχμές
κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας
χωρίς να την κατονομάζει), ως επί-
σης και για τη μη τήρηση των «συμ-
φωνιών» για την ενταξιακή της
προοπτική, ενώ αποενοχοποίησε
τη Χαμάς. 

Σημειώνεται ότι, όπως έχουμε
επανειλημμένα επισημάνει, στον
Δεκέμβριο επενδύει και η Λευκωσία,
θεωρώντας ότι η νέα «προσφορά»
της Ε.Ε. προς την Άγκυρα θα πρέπει
να διασυνδεθεί και με τη λύση του
Κυπριακού, ώστε η υλοποίηση των
ευρωτουρκικών ντοσιέ, περιλαμ-
βανομένης της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης, να οδηγεί
βαθμηδόν σε διευθέτηση του προ-
βλήματος της Κύπρου. Κάτι, πάν-
τως, που θεωρείται εξαιρετικά δύ-
σκολο.

Ουκρανία-Μολδαβία
Στο πλαίσιο των ετήσιων εκθέ-

σεων προόδου, η Κομισιόν συνιστά
προς το Συμβούλιο (κράτη-μέλη)
την έναρξη ενταξιακών διαπραγ-
ματεύσεων με την Ουκρανία και
τη Μολδαβία. Παράλληλα, η Κομι-
σιόν συνιστά την έναρξη ενταξια-
κών διαπραγματεύσεων με τη Βοσ-
νία-Ερζεγοβίνη μόλις επιτευχθεί ο
αναγκαίος βαθμός συμμόρφωσης
με τα κριτήρια προσχώρησης. Ανα-
φορικά με τη Γεωργία, η Κομισιόν
συνιστά να παραχωρηθεί «υπό προ-
ϋποθέσεις» καθεστώς υποψήφιας
χώρας, κάτι πάντως που εκτιμάται
ότι δεν θα οδηγήσει τη χώρα στην
πόρτα εισόδου της Ε.Ε., δεδομένης
της επιρροής που ασκεί ο Βλαντιμίρ
Πούτιν. 

Η Κομισιόν διαπιστώνει ότι το
Μαυροβούνιο δεν έχει επιτελέσει
πρόοδο, παραπέμποντας στην πο-
λιτική αστάθεια στη χώρα, ενώ
στην περίπτωση της Σερβίας ζη-
τούνται ενέργειες ευθυγράμμισης
με το ευρωπαϊκό κεκτημένο ως επί-
σης και η ευθυγράμμιση του Βελι-
γραδίου με την κοινή εξωτερική
πολιτική και πολιτική ασφάλειας
της Ε.Ε., συμπεριλαμβανομένων
περιοριστικών μέτρων και δηλώ-
σεων για τη Ρωσία. «Όσον αφορά
την εξομάλυνση των σχέσεων με
το Κόσοβο, ενώ επιτεύχθηκε συμ-
φωνία στο πλαίσιο του διαλόγου
υπό την αιγίδα της Ε.Ε., τόσο η Σερ-
βία όσο και το Κόσοβο δεν έχουν
ακόμη ξεκινήσει την εφαρμογή
των αντίστοιχων υποχρεώσεών
τους, οι οποίες είναι δεσμευτικές
για τα μέρη και βασικό μέρος της
ευρωπαϊκής πορείας τους» διαμη-
νύει η Κομισιόν.

Στη Βόρεια Μακεδονία, ο απο-
λογισμός είναι μάλλον θετικός, αν
και ζητείται περαιτέρω πρόοδος
στον δικαστικό τομέα, η καταπο-
λέμηση της διαφθοράς και του ορ-
γανωμένου εγκλήματος, ως επίσης
και η υλοποίηση νομοθετικών αλ-
λαγών, με στόχο το Σύνταγμα να
περιλαμβάνει και τους πολίτες που
ανήκουν σε άλλους λαούς. 

Σε ό,τι αφορά στην Αλβανία, ση-
μειώνεται μεν η αποφασιστικότητα
της χώρας για υλοποίηση μεταρ-
ρυθμίσεων, αλλά ζητείται επιπλέον
προσπάθεια στους τομείς ελευθε-
ρίας της έκφρασης, μειονοτήτων,
καθώς και σε βασικούς τομείς του
κράτους δικαίου, όπως η καταπο-
λέμηση της διαφθοράς και του ορ-
γανωμένου εγκλήματος. 

Η Αγκυρα εκτός διεύρυνσης, βλέπει Δεκέμβριο

<<<<<<<

Μέσα από την έκθεση
Μπορέλ θα επιχειρηθεί
να χρυσωθεί το χάπι 
της Αγκυρας, με την
προσφορά μιας εναλλα-
κτικής σχέσης εμπορι-
κού τύπου και επίκεντρο
την αναβάθμιση της 
Τελωνειακής Ενωσης.

Ο Σαρλ Μισέλ έθεσε την ατζέντα των συζητήσεων στην επιστολή-πρόσκλησή του προς τους ηγέτες των κρατών-μελών, σημειώνοντας μεταξύ
των θεμάτων που θα τεθούν, τη διαδικασία λήψης αποφάσεων.

H προοπτική του Δεκεμβρίου αποτελεί τον βασικό λόγο για τον οποίο η
Aγκυρα, αν και αντέδρασε έντονα στις αναφορές της έκθεσης προόδου της
Κομισιόν, δεν επεδίωξε να κόψει τις γέφυρες με την Ε.Ε. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Η ελπίδα ψάχνει αγοραστική δύναμη 

Λ έμε και ξανά λέμε, εμείς οι
πολιτικοί πρωτίστως, για την
ελπίδα που πρέπει να επα-

νέλθει στους νέους μας. Για τη νέα
γενιά που μας κοιτά προβληματι-
σμένη, που δεν μας πιστεύει, που
δεν μας ακούει. Μα η ελπίδα δεν
τρώγεται. Για να επανέλθει, ή για
να δημιουργηθεί χρειάζεται χειρο-
πιαστό αποτέλεσμα. Να δουν οι
πολίτες, μα κυρίως οι νέοι, πως η
δουλειά τους και ο μισθός τους έχει
αντίκρισμα. Σήμερα, δυστυχώς, η
αγοραστική δύναμη είναι σε ναδίρ
δεκαετιών. 

Η αγορά στέγης ή ακόμα και η
ενοικίαση διαμερίσματος γίνεται
μέρα με τη μέρα άπιαστο όνειρο.
Είμαστε από τις χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που οι νέοι εγκα-
ταλείπουν τα παιδικά τους δωμάτια
σε όλο και μεγαλύτερη ηλικία. Συ-
ζητώντας με νέους, όχι μόνο 25άρη-
δες, που μόλις βγαίνουν στην αγορά
εργασίας, μα και μεγαλύτερους,
30άρηδες, βλέπεις την απόγνωσή
τους στα μάτια τους. Άνθρωποι με
αξιοσέβαστους μισθούς, ζευγάρια
που θέλουν να ξεκινήσουν τη ζωή
τους και δεν μπορούν. Τα ενοίκια

να είναι ψηλότερα από πολλών ευ-
ρωπαϊκών πόλεων, και να ψάχνουν
για σπίτι σε απομακρυσμένα χωριά
ή και σε άλλες πόλεις. Τα επιτόκια
επίσης, αν καταφέρεις να περάσεις
στο δεύτερο στάδιο έγκρισης δα-
νείου, να είναι σε επίπεδα που δεν
βγαίνει ο μήνας.

Να βλέπουν τη τιμή του ηλε-
κτρισμού να είναι απαγορευτική,
να μην έχουμε εναλλακτική επιλογή
για μετακινήσεις παρά μόνο το αυ-
τοκίνητο, με τη τιμή των καυσίμων
να είναι σταθερά ανεβασμένη. Οι
τιμές των προϊόντων να μην αφή-
νουν άλλη επιλογή παρά μόνο τα
ταπεράκια από το πατρικό, ιδιαίτερα
στο δεύτερο δεκαπενθήμερο κάθε
μήνα. 

Σήμερα η χώρα είναι μπροστά
σε μερικά αδιέξοδα. Τα δύο επη-
ρεάζουν άμεσα την αγοραστική
δύναμη και την ποιότητα ζωής. Το
στεγαστικό και το ενεργειακό. Μπο-
ρεί ο τομέας των κατασκευών να
πηγαίνει καλά, πολύ καλά κατά πε-
ριόδους, αλλά κοιτάξαμε ποιοι είναι
οι πελάτες τους; Ποιοι είναι οι αγο-
ραστές των ακινήτων; Ποιοι ενοι-
κιάζουν τα διαμερίσματα; Οι νέοι

άνθρωποι αυτού του τόπου σπα-
νίζουν σε αυτή τη αγορά. Δυστυχώς
κτίζουμε όλη την επικράτεια της
χώρας, της μισής ελεύθερης χώρας
μας – και αυτό έχει τη σημασία
του, μα γκρεμίζουμε τα όνειρα των

παιδιών μας. Αγοράζουν επενδυτές,
Κύπριοι μα κυρίως μη κύριοι, συ-
νήθως για επένδυση. Νοικιάζουν
σε φοιτητές, σε πολίτες από τρίτες
χώρες. Προφανώς η ζήτηση είναι
μεγάλη, και δεν θα αλλάξουμε τους

κανόνες της αγοράς. Δεν μπορούμε
όμως να βλέπουμε μόνο αριθμούς,
να λέμε πως η οικονομία πάει καλά,
ή πως η οικονομία πετά, και να μη
βλέπουμε τους συνανθρώπους μας,
τους υπαλλήλους μας, τους συγγε-
νείς μας. Να μην αναγνωρίζουμε
καν το πρόβλημα. 

Στην ενέργεια, που και πάλι επη-
ρεάζει καταλυτικά την αγοραστική
μας δύναμη, τα φωτοβολταϊκά για
όλους θα είναι δώρον άδωρον χωρίς
σύστημα αποθήκευσης και χωρίς
αναβάθμιση του δικτύου. Θα πετάμε
ενέργεια, θα μείνει το κόστος εγ-
κατάστασης των φωτοβολταϊκών
χωρίς απόσβεση και οι λογαριασμοί
στα ύψη. Δυστυχώς αποτύχαμε.
Επικεντρώθηκε η πολιτική στα φω-
τοβολταϊκά πάρκα, με συμφωνίες
που όποτε έχουμε αύξηση στην
τιμή του ηλεκτρισμού οι παραγωγοί
εισπράττουν περισσότερα, με άδειες
για παραγωγή πολλαπλάσιας ενέρ-
γειας από τις ανάγκες της Κύπρου,
χωρίς να προνοήσουμε για το τι
θα την κάνουμε την επιπλέον πα-
ραγωγή. Χωρίς να αποφασίσουμε
καλά-καλά για το μείγμα ενέργειας
που θέλουμε να έχουμε. Αποσπα-

σματικά σχεδιάζουμε για το μέγιστο,
στοιχίζει στους πολίτες το μέγιστο,
και όταν έρθει η ώρα της εφαρμογής
παίρνουμε ως αποτέλεσμα τα ελά-
χιστα πληρώνοντας ακόμα περισ-
σότερα. 

Χρειάζεται να κοιτάξουμε γύρω
μας. Να δούμε τους φίλους μας που
κάθε 20 του μήνα ζορίζονται. Που
αδυνατούν να ανοίξουν τα φτερά
τους και να βγουν μαζί με το ταίρι
τους από τα παιδικά τους τα δω-
μάτια, που παίρνουν ακόμα χαρ-
τζιλίκι από τους γονείς για να τα
φέρουν βόλτα, που περνούν από
την κουζίνα του πατρικού για να
πάρουν μαζί τους το μεσημεριανό
τους. Η δωρεάν ελπίδα πέθανε.
Όλοι, μα ειδικά οι νέοι, τη μετρούν
με την ποιότητα ζωή τους. Η ποι-
ότητα ζωής πάει πακέτο με την
αγοραστική δύναμη. Και σήμερα,
ολοένα και λιγότεροι ελπίζουν, ολο-
ένα και λιγότεροι πιστεύουν. Δυ-
στυχώς. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Όλο και περισσότερο γίνεται αντι-
κείμενο συζήτησης και σχεδιασμών
σε ευρωπαϊκό επίπεδο η πρόταση
της Κύπρου για τη δημιουργία ενός
θαλάσσιου ανθρωπιστικού διαδρό-
μου προς τη Γάζα, ωστόσο, λόγω
πρακτικών δυσκολιών που σχετί-
ζονται με την κατάσταση των λι-
μανιών στην υπό πολιορκία παλαι-
στινιακή περιοχή, η προσπάθεια
βρίσκεται σε προκαταρκτικό στάδιο.
Κοινοτικές πηγές μάλιστα σημει-
ώνουν πως δεν μπορούν προς το
παρόν να δώσουν συγκεκριμένο
χρονοδιάγραμμα για την εφαρμογή
της. Μιλώντας στην «Κ», κοινοτική
πηγή επεσήμανε πως αυτή τη στιγ-

μή «δεν μιλάμε ακόμα με τους Ισ-
ραηλινούς» για την εφαρμογή της
ιδέας, προσθέτοντας πως «πρώτα
πρέπει να δούμε πώς θα λειτουρ-
γήσει». Όπως είπε, υπάρχουν πρα-
κτικές δυσκολίες, που προκύπτουν
από την απουσία μεγάλου λιμανιού
στη Γάζα, για τις οποίες αναζητούν-
ται πρακτικές λύσεις. Μια ενδεχό-
μενη λύση θα ήταν η κατασκευή
προσωρινής πλωτής δομής στη θά-
λασσα, η οποία να λειτουργεί ως
λιμάνι.

Στο πλαίσιο της ίδιας ενημέρω-
σης στις Βρυξέλλες, η εν λόγω κοι-
νοτική διπλωματική πηγή χαρα-
κτήρισε την πρόταση της Κύπρου
«ξεκάθαρη και ακριβής», και πρό-
σθεσε πως έχει καλωσοριστεί από
τις Βρυξέλλες, αλλά αυτή τη στιγμή
δεν υπάρχει συγκεκριμένο χρονο-
διάγραμμα. Η εφαρμογή της «Πρω-
τοβουλίας Αμάλθεια», όπως την
ονομάζει η κυπριακή πλευρά και
όπως την παρουσίασε την Πέμπτη
στο Παρίσι ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης, αφορά τη μεταφορά βοήθειας
μέσω θαλάσσης κατευθείαν στη
Γάζα, με στόχο τη συμπλήρωση
των αναγκών που αυτή τη στιγμή
δεν καλύπτονται επαρκώς μέσω
του περάσματος της Ράφα. Η πρό-
ταση έχει λάβει τη στήριξη, μέσω
δημόσιων δηλώσεων, και του προ-

έδρου του Συμβουλίου, Σαρλ Μισέλ,
και της προέδρου της Κομισιόν,
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. Όπως
εξήγησε ο ΠτΔ σε συνέντευξή του
στη «Le Monde» που δημοσιεύθηκε
την Παρασκευή, το σημείο στο
οποίο θα καταλήγει η βοήθεια βάσει
της πρότασης, στο νοτιοδυτικό
τμήμα της Γάζας, το υπέδειξε σε
συζήτηση που είχαν ο Ισραηλινός
πρωθυπουργός Βενιαμίν Νετανιά-
χου. Υπενθυμίζεται πως την περα-
σμένη Κυριακή πηγές από τη Λευ-
κωσία ανέφεραν στην «Κ» σε ρε-
πορτάζ του Α. Τομαρά ότι το Ισραήλ
συμφωνεί επί της αρχής με την
πρόταση, αλλά ότι σε επαφές με
την κυπριακή πλευρά έχει εγείρει
ανησυχίες για το ενδεχόμενο με-
ταφοράς στρατιωτικού εξοπλισμού
ή τον κίνδυνο να καταλήξει βοήθεια
στη Χαμάς.

Λιμενικές υποδομές
Τις δυσκολίες στην εφαρμογή

της πρότασης, αλλά και την πρό-
θεση της Ελλάδας να συμμετάσχει
με συγκεκριμένες προϋποθέσεις
που σχετίζονται ακριβώς με αυτές
τις δυσκολίες, κατέγραψε σε δή-
λωσή του την περασμένη Πέμπτη
και ο Έλληνας πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, παρά την αρ-
χικά μετρημένη στάση της Ελλάδας

στη Σύνοδο Κορυφής στις 26-27
Οκτωβρίου. Η «πιο δύσκολη πτυχή»
κατά τον κ. Μητσοτάκη «είναι να
προσδιοριστεί μια κατάλληλη ζώνη
αποβίβασης στη νότια Γάζα, να δη-
μιουργηθούν οι απαραίτητες λιμε-
νικές υποδομές και να διασφαλιστεί
η ασφάλεια της διαδρομής».

Σε ενημέρωση των ανταποκρι-
τών την Παρασκευή, ενόψει της
συνάντησης των ΥΠΕΞ της Ε.Ε. τη
Δευτέρα, κοινοτικός αξιωματούχος
σημείωσε πως οι Βρυξέλλες έχουν
καλωσορίσει την πρόταση, και πως
λόγω της κατάστασης των λιμανιών
στη Λωρίδα της Γάζας θα χρει-
αστούν να γίνουν πρακτικές διευ-
θετήσεις, όπως η κατασκευή ενός
πλωτού λιμανιού.

Όπως είπε, η εφαρμογή τέτοιων
λύσεων παίρνει χρόνο και έχει τις
δικές της δυσκολίες, προϋποθέτει
πράσινο φως από το Ισραήλ και
μέτρα ασφαλείας. Πρόσθεσε πως
η πρόταση της Κύπρου είναι «ξε-
κάθαρη και ακριβής», ωστόσο αυτή
τη στιγμή η Ε.Ε. δεν μπορεί να ανα-
φερθεί σε χρονοδιάγραμμα εφαρ-
μογής της. Κληθείς από την «Κ» να
σχολιάσει ποια είναι η στάση του
Ισραήλ απέναντι στην ιδέα, ο ίδιος
αξιωματούχος πρόσθεσε πως «δεν
μιλάμε ακόμα με τους Ισραηλινούς
γι’ αυτό», και πως πρώτα θα πρέπει

να συμφωνηθεί πώς θα λειτουργή-
σει η παράδοση της βοήθειας εν
μέσω εχθροπραξιών.

Τα πέντε στάδια
Στην παρέμβασή του στη Διεθνή

Ανθρωπιστική Διάσκεψη για τους
άμαχους της Γάζας που έγινε στο
Παρίσι την περασμένη Πέμπτη, ο
ΠτΔ έδωσε περισσότερες λεπτο-
μέρειες για τα πέντε στάδια της
πρότασης, για έναν «συνεχή, ασφα-
λή και ρυθμιζόμενο θαλάσσιο διά-
δρομο μιας κατεύθυνσης» όπως εί-
πε.

• Το πρώτο στάδιο, σύμφωνα με
την παρέμβαση του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη, αφορά τη «μεταφορά
και συλλογή ανθρωπιστικής βοή-
θειας» στην Κύπρο, με επιχειρη-
σιακό κέντρο τη Λάρνακα, όπου
όπως είπε βρίσκεται λιμάνι και αε-
ροδρόμιο, καθώς και κέντρο συν-
τονισμού για επιχειρήσεις αναζή-
τησης και διάσωσης όπου συμμε-
τέχουν 33 χώρες. Στο λιμάνι υπάρχει
δυνατότητα αποθήκευσης μέχρι
και 200 χιλιάδων τόνων βοήθειας
σε ασφαλισμένους χώρους αποθή-
κευσης, με δυνατότητα φόρτωσης
2.000 τόνων ανά σκάφος.

• Σε δεύτερο στάδιο, θα γίνεται
επιθεώρηση και πλήρης απογραφή
της βοήθειας, η οποία θα τυγχάνει

επιθεώρησης από κοινή επιτροπή
και το Τμήμα Τελωνείων. 

• Σε τρίτο στάδιο, το υλικό θα
φορτώνεται στα σκάφη και θα επι-
θεωρείται ξανά από κοινή επιτροπή,
κάτι που έχει συζητηθεί με όλα τα
εμπλεκόμενα μέρη, συμπεριλαμ-
βανομένου του Ισραήλ, όπως είπε.
Σύμφωνα με τους σχεδιασμούς, τα
τρία πρώτα στάδια θα μπορούν να
ολοκληρώνονται εντός μιας ημέρας.

• Το τέταρτο στάδιο της διαδι-
κασίας αφορά τη μεταφορά του
υλικού στη Γάζα μέσω θαλάσσης,
με τη συνοδεία πολεμικών πλοίων
από τις χώρες που θα συμμετά-
σχουν, μέσω απευθείας και χωρίς
στάσεις διαδρομής προς το σημείο
που συζητείται, στις ακτές στο νο-
τιοδυτικό τμήμα της Γάζας.

• Στο πέμπτο στάδιο της παρα-
λαβής της βοήθειας, αυτή θα γίνεται
παρουσία διεθνών οργανισμών
όπως του ΟΗΕ, αλλά και με την Πα-
λαιστινιακή Αρχή να αναλαμβάνει
την επιθεώρηση, τον έλεγχο και
τη μεταφορά και διανομή της.

Ο ΠτΔ πρόσθεσε πως έχει προ-
ετοιμαστεί συγκεκριμένο σχέδιο
για την εφαρμογή της πρωτοβου-
λίας, στο όποιο καταγράφονται
άμεσες, μεσοπρόθεσμες και μα-
κροπρόθεσμες λύσεις και τεχνικές
διευθετήσεις.

Οι τιμές των προϊόντων να μην αφήνουν άλλη επιλογή παρά μόνο τα ταπερά-
κια από το πατρικό, ιδιαίτερα στο δεύτερο δεκαπενθήμερο κάθε μήνα. 

Χίλια κύματα για τον διάδρομο
Πολύπλοκη άσκηση ο θαλάσσιος διάδρομος για τη Γάζα – Αναζητείται ασφαλής λιμένας και εκκρεμεί το ΟΚ από Ισραήλ

Σταδιακά
υιοθετείται

Η πρόταση για τη δημιουργία
του θαλάσσιου διαδρόμου
κατατέθηκε ενώπιον των 27
στη Σύνοδο Κορυφής στις
26 Οκτωβρίου, με τον ΠτΔ
να ανακοινώνει την πρόθεσή
του στα ΜΜΕ από τις Βρυ-
ξέλλες νωρίς την ίδια ημέρα.
Ξένες διπλωματικές πηγές
σημείωναν την Πέμπτη στην
«Κ» πως οι ηγέτες, μεταξύ
τους και η Ελλάδα, είδαν την
πρόταση θετικά, αλλά ανέ-
μεναν περισσότερες επαφές
και να γίνουν γνωστές οι προ-
θέσεις του Ισραήλ, αλλά και
της Αιγύπτου. Το ίδιο βράδυ
ο ΠτΔ συνομίλησε τηλεφω-
νικά με τον Αιγύπτιο πρό-
εδρο. Την πρώτη ένδειξη για
την πορεία της πρότασης,
με περισσότερες λεπτομέ-
ρειες για το πώς μπορεί να
λειτουργήσει ένα τέτοιος διά-
δρομος, την έδωσε το πρωί
της Παρασκευής 27 Οκτω-
βρίου ο Γάλλος πρόεδρος
Εμανουέλ Μακρόν, μεταδί-
δοντας την πρόθεση της Γαλ-
λίας να συμμετάσχει στην
προσπάθεια. Έκτοτε, όπως
έχει ενημερώσει η κυπριακή
πλευρά σε επίσημες δηλώ-
σεις, έχουν γίνει επαφές του
ΠτΔ με τον πρωθυπουργό
του Ισραήλ, καθώς και με τον
Αιγύπτιο πρόεδρο, τον βα-
σιλιά της Ιορδανίας, την πρό-
εδρο της Κομισιόν και τον
Αμερικανό ΥΠΕΞ, ενώ ο Κύ-
πριος ΥΠΕΞ μίλησε με τη σει-
ρά του με τους ομολόγους
του στην Παλαιστινιακή Αρ-
χή και την Ιορδανία. Όπως
σημειώνει σχετική ανακοί-
νωση της κυπριακής κυβέρ-
νησης, την πρόταση για θα-
λάσσιο διάδρομο στήριξαν
στο Παρίσι στις 9 Νοεμβρίου
εκτός από τη Γαλλία και τη
Κομισιόν, και η Ιορδανία, το
Βέλγιο, η Κροατία, η Ολλαν-
δία και η Ελλάδα, η οποία
μάλιστα δήλωσε ετοιμότητα
για παροχή ναυτικών μέσων.

Η δημιουργία θαλάσσιου ανθρωπιστικού διαδρόμου προς τη Γάζα αντιμετωπίζει πρακτικές δυσκολίες, όπως η κατάσταση των λιμανιών στην
υπό πολιορκία παλαιστινιακή περιοχή. Μια ενδεχόμενη λύση θα ήταν η κατασκευή προσωρινής πλωτής δομής στη θάλασσα, η οποία να λει-
τουργεί ως λιμάνι.

<<<<<<

Ο ΠτΔ πρόσθεσε πως
έχει προετοιμαστεί συγ-
κεκριμένο σχέδιο για την
εφαρμογή της πρωτο-
βουλίας, στο όποιο κατα-
γράφονται άμεσες, μεσο-
πρόθεσμες και μακρο-
πρόθεσμες λύσεις και τε-
χνικές διευθετήσεις.

ΚΥ
Π

Ε
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η ενσυναίσθηση στην πολιτική ενέ-
χει κινδύνους, λέει στην «Κ» ο
πρώην πρωθυπουργός της Ιταλίας
Μάριο Μόντι ο οποίος βρέθηκε
στην Κύπρο την βδομάδα που πέ-
ρασε μιλώντας στο συνέδριο του
Economist. Όπως εξηγεί, ένας συμ-
πονετικός ηγέτης ουδέποτε θα
λάβει αντιλαϊκές αποφάσεις, ωστό-
σο όπως υπογραμμίζει, οι πολιτικές
που είναι απαραίτητες να γίνουν
για το καλό ενός τόπου, δεν είναι
ποτέ αρεστές στους πολίτες. Ο ίδιος
μιλά για τις κρίσιμες στιγμές της
Ιταλίας όταν βρισκόταν υπό την
απειλή της οικονομικής κατάρρευ-
σης, τις δυσκολίες που είχε να χει-
ριστεί στο εσωτερικό αλλά και την
καλή συνεργασία που φάνηκε να
υπάρχει τελικά στην Ε.Ε. εκείνη
την περίοδο. Ο Μάριο Μόντι θεωρεί
πως η εξωτερική πολιτική και πο-
λιτική ασφαλείας θα μπει δυναμικά
στην ατζέντα της Ε.Ε. και δίνει τη
δική του ανάλυση για τη διφωνία
που υπάρχει στην Ε.Ε. γύρω από
τη σύγκρουση στη Μέση Ανατολή. 
–Είχατε πει παλαιότερα ότι πλέον
στην πολιτική δεν έχουμε να κά-
νουμε με ηγέτες αλλά με ακόλου-
θους. Ποιοι λόγοι οδήγησαν σε
αυτό το μοντέλο παραγωγής πο-
λιτικής; 

–Το είπα πριν από πολλά χρόνια,
όμως σήμερα, η εικόνα του ηγέτη
που άγεται, που ακολουθεί, είναι
πιο ισχυρή από ποτέ. Ο πραγματικός
ηγέτης σε κάθε τομέα, είτε στην
πολιτική, είτε στις επιχειρήσεις,
είτε ακόμη και στον πολιτισμό, έχει
ένα όραμα για το μέλλον το οποίο
μεταλαμπαδεύει στον κόσμο ή στην
ομάδα που τον ακολουθεί. Σήμερα,
ο ηγέτης μετατρέπεται σε ακόλουθο
καθώς οι επιθυμίες μιας ομάδας
οδηγούν τις πολιτικές του δράσεις
και τις αποφάσεις του. Αυτό τον
βοηθά βραχυπρόθεσμα. Δυστυχώς
δεν έχουμε καταφέρει να έχουμε
ένα δημοκρατικό σύστημα που να
κοιτάζει μακροπρόθεσμα. Κάποιοι
θεωρούν πως αυτό μπορεί να επι-
τευχθεί μέσω θεσμικών και συν-
ταγματικών μεταρρυθμίσεων. 
–Αυτό θα μπορούσε να ονομαστεί
εν μέρει και λαϊκισμός. Με ποιον
τρόπο συνεπώς μπορούν οι δημο-
κρατίες να καταπολεμήσουν τον
λαϊκισμό; 

–Το να καταπολεμήσεις τον λαϊ-
κισμό δεν είναι πάντα η μόνη λύση
στο πρόβλημα. Θα πρέπει να ακού-
σεις τα επιχειρήματα αυτών που
ασπάζονται τον λαϊκισμό για να
αντιληφθείς ποιοι είναι οι λόγοι
που οδήγησαν στην έξαρση του
φαινομένου. Κάποιες πτυχές από
εκείνες μπορείς τις καταπολεμήσεις.
Για να μειώσεις όμως τον λαϊκισμό

θα πρέπει αφενός να παράγεις καλά
αποτελέσματα ως ηγέτης και αφε-
τέρου να εξηγείς με λεπτομέρεια
κάθε πτυχή των πολιτικών αποφά-
σεων που λαμβάνεις. Πιστεύω πως
η κατάλληλη λέξη είναι παιδαγω-
γώντας τους πολίτες.   
–Είναι βεβαίως μία μακροπρόθε-
σμη λύση το να προσπαθήσουμε
να παιδαγωγήσουμε τους πολί-
τες…

–Σίγουρα. Στην πολιτική για πα-
ράδειγμα, θεωρούμε πως απαραί-
τητο συστατικό που πρέπει να έχει
ένας ηγέτης ή μία κυβέρνηση, είναι
η ενσυναίσθηση. Προσωπικά πι-
στεύω πως η ενσυναίσθηση ενέχει
κινδύνους στην πολιτική, καθώς
ένα πρόσωπο ιδιαίτερα συμπονε-
τικό ουδέποτε θα λάβει αποφάσεις
που δεν είναι αρεστές στον κόσμο.
Και η πραγματικότητα είναι πως

τα πράγματα που είναι απαραίτητα
να γίνουν δεν είναι ποτέ αρεστά.
Προσωπικά, εγώ δεν ήμουν ποτέ
άνθρωπος με ισχυρή ενσυναίσθη-
ση. Αν ήμουν ιδιαίτερα συμπονε-
τικός, δεν θα μπορούσα να αναλάβω
τη διακυβέρνηση της Ιταλίας σε
εκείνη την κρίσιμη για την οικο-
νομία της χώρας, περίοδο. 
–Είχατε αφήσει το αποτύπωμά
σας σε μία ιδιαίτερα κρίσιμη στιγμή
για την ιστορία της Ιταλίας σε διε-
θνές και εσωτερικό επίπεδο…

–Όταν ανέλαβα την πρωθυπουρ-
γία της Ιταλίας, το περιοδικό TIME
έβαλε την φωτογραφία μου στο
εξώφυλλο και διερωτάτο αν «θα
σώσει αυτός ο άνθρωπος την Ευ-
ρώπη». Το ερώτημα του TIME δεν
ήταν τυχαίο, γιατί αν η χρηματο-
πιστωτική κρίση στην Ιταλία οδη-
γούσε σε χρεωκοπία τότε θα δημι-

ουργείτο μία τεράστια κρίση ευ-
ρύτερα. Αυτό θα μπορούσε να ενι-
σχύσει την εκτίμηση ότι η Ευρώπη
έχει πεθάνει. Ξεπεράσαμε ωστόσο
τη δυσκολία, καθώς ο λαός της Ιτα-
λίας και τα συνδικάτα δέχτηκαν
να κάνουν μεγάλες θυσίες τις οποίες
κανένας ηγέτης με ενσυναίσθηση
δεν θα τους ζητούσε να κάνουν.
Υπήρχε όμως και καλή συνεργασία
στην Ε.Ε. Η δημοσιονομική πολιτική
της Ευρώπης βελτιώθηκε πολύ μετά
την κρίση. 
–Στην Ιταλία άλλαξε κάτι; 

–Στην Ιταλία αρκετά από τα κόμ-
ματα που στήριξαν σκληρά μέτρα
εκείνη την εποχή λειτούργησαν
στη συνέχεια λες και δεν υπήρξαν
ποτέ μέρος της διαδικασίας και τή-
ρησαν αποστάσεις. Στη συνέχεια
μπορούμε να πούμε πως υπήρξε
νέμεσις καθώς το κόμμα της Μελόνι,

του Σαλβίνι και λιγότερο του Μπερ-
λουσκόνι είχαν να αντιμετωπίσουν
νέες προκλήσεις και να λάβουν δύ-
σκολες αποφάσεις. Προκλήσεις
που τους ανάγκασαν να μεταλλαχ-
θούν, ακολουθώντας λίγο-πολύ τις
ίδιες πολιτικές για τις οποίες άλλοτε
διαμαρτύρονταν. Και αυτό γιατί
πλέον αντιλαμβάνονταν πως αυτές
οι πολιτικές είναι ο μόνος τρόπος
για να μείνουμε εντός του ευρω-
παϊκού πλαισίου. Δυστυχώς στον
τομέα των διαρθρωτικών μεταρ-
ρυθμίσεων δεν έγιναν πολλά. Μετά
τα πολύ σκληρά χρόνια των περιο-
ριστικών μέτρων, έχουν εγκατα-
λειφθεί οι πιέσεις για διαρθρωτικές
μεταρρυθμίσεις. 
–Από τα δύσκολα χρόνια της οι-
κονομικής κρίσης, πλέον μετακι-
νούμαστε στην μεταναστευτική
κρίση. Πιστεύετε πως είναι, σή-
μερα, η αχίλλειος πτέρνα της Ευ-
ρώπης; 

–Εξαρτάται. Αν δούμε στιγμιαία
το μεταναστευτικό, σίγουρα είναι
τρομακτικό. Αν δούμε όμως το ζή-
τημα μακροπρόθεσμα θα αντιλη-
φθούμε ότι η Ευρώπη πραγματικά
χρειάζεται τους μετανάστες. Και η
αλήθεια είναι πως σε ευρωπαϊκό
επίπεδο έχουμε πραγματικά απο-
τύχει να διαχειριστούμε αυτό το
φαινόμενο. Προσωπικά είμαι εν-
τυπωσιασμένος από την ιστορία
δημιουργίας των Ηνωμένων Πολι-
τειών και το πώς διαχειρίστηκαν
τα μεταναστευτικά ρεύματα.
–Θεωρείτε πως η αποτυχία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να αποκτή-
σει μία αποτελεσματική πολιτική
για το μεταναστευτικό και το άσυ-
λο, υποσκάπτει πολιτική της εν-
σωμάτωσης στην Ευρώπη και ωφε-
λεί την Άκρα Δεξιά; 

–Σίγουρα χρειαζόμαστε καλύ-
τερη διαχείριση του μεταναστευ-
τικού, όχι μόνο γιατί αυτό βοηθά
την ενίσχυση της Ακροδεξιάς, αλλά
γιατί είναι απαραίτητο να υπάρξει
σωστή διαχείριση. Υπάρχει πολύ
μικρή πρόοδος και εδώ χρειαζόμα-
στε να λειτουργήσει η αρχή της
επικουρικότητας. Αυτό βεβαίως
δεν σημαίνει πως όλα πρέπει να
γίνουν και να αποφασιστούν σε
τοπικό επίπεδο. Για παράδειγμα
δεν υπήρχε πρόβλημα όταν οι απο-
φάσεις για τη φορολογία λαμβά-
νονταν σε τοπικό επίπεδο όσο το
διεθνές εμπόριο κινείτο σε περιο-
ρισμένα επίπεδα. Όσο όμως ενι-
σχυόταν η διακίνηση κεφαλαίων
ήταν εμφανές σε όλους ότι ήταν
απαραίτητος ο συντονισμός. 
–Ποια είναι η μεγαλύτερη πρό-
κληση της Ευρώπης αυτή τη στιγ-
μή; 

–Πιστεύω πως η εξωτερική πο-
λιτική και η πολιτική ασφάλειας
είναι το επόμενο μεγάλο ζήτημα
στην ατζέντα. 

Μάριο Μόντι, πρώην πρωθυπουργός Ιταλίας 

Η Ευρώπη πραγματικά
χρειάζεται τους μετανάστες 

Ενας συμπονετικός ηγέτης ουδέποτε θα λάβει αντιλαϊκές αποφάσεις, 
όμως τα πράγματα που είναι απαραίτητα να γίνουν δεν είναι ποτέ αρεστά

–Για ποιο λόγο θεωρείτε ότι υπήρ-
ξε διφωνία στην Ε.Ε. γύρω από
τον πόλεμο στη Γάζα;

–Είναι ένα ιδιαίτερα περίπλοκο
ζήτημα, ωστόσο σε πολλά θέματα
που αφορούν την εξωτερική πο-
λιτική, η Ευρώπη παρουσιάζεται
διχασμένη. Ο λόγος είναι ότι βλέ-
πουμε την Ευρωπαϊκή Ένωση ως
αποτέλεσμα 27 κρατών-μελών,
ωστόσο βάσει της ιστορίας, είναι
και ένα άθροισμα 3, 4, 5 αυτοκρα-
τοριών. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο,
μετά από αιώνες διαφορετικών και
συγκρουόμενων οραμάτων για τον
κόσμο, είναι δύσκολο να συγκρο-
τήσεις μία ενιαία εξωτερική πολι-
τική. 
–Πώς θα επηρεαστεί η οικονομία
των κρατών-μελών της Ε.Ε. από

αυτές τις συνεχιζόμενες συγκρού-
σεις στη Μέση Ανατολή; 

–Υπάρχει μεγάλη αβεβαιότητα
από τις άμεσες και έμμεσες επι-
πτώσεις. Μέχρι πριν από δύο χρό-
νια είχαμε συνηθίσει σε μία σχετική
σταθερότητα. Στη συνέχεια, είδαμε
να πραγματοποιούνται μέσα σε
δύο χρόνια δύο πόλεμοι. Η οικο-

νομία θα υποφέρει λόγω της αβε-
βαιότητας, αλλά και του άστατου
περιβάλλοντος στην Ευρώπη. 
–Είπατε πως δεν είστε το είδος
του ηγέτη που τον διακατέχει η
ενσυναίσθηση. Κατά τη διάρκεια
της θητείας σας, ποια ήταν η πιο
κρίσιμη στιγμή; Βρεθήκατε ενώ-
πιον κρίσιμων διλημμάτων; 

–Ναι, το 2013, είχα βρεθεί ενώ-
πιον ενός σοβαρού διλήμματος
και καλούμουν να επιλέξω ανάμεσα
στο προσωπικό μου συμφέρον ή
το δημόσιο συμφέρον. Θα μπο-
ρούσα να παραμείνω ψύχραιμος,
να περιμένω τη λήξη της θητείας
μου δεδομένου ότι δρομολογούν-
ταν εκλογές, χωρίς να ενδιαφέρο-
μαι για το τι θα συμβεί στη χώρα.
Πολλοί θεωρούν πως θα μπορούσα

να γινόμουν πρόεδρος της Δημο-
κρατίας. Είδα όμως την Ιταλία η
οποία είχε μπει σε ένα αυστηρό
πρόγραμμα κάνοντας αναγκαίες
θυσίες να έχει ενώπιόν της δύο
επιλογές. Τη Δεξιά και την Αρι-
στερά οι οποίες θα εκτροχίαζαν
την Ιταλία από τις ράγες των με-
ταρρυθμίσεων και της σταθερό-
τητας για την οποία εργαστήκαμε
σκληρά. Αντί να συνεργαστώ με
μία από τις δύο ομάδες, ευελπι-
στώντας να γίνω πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας, επέλεξα τη δημιουργία
ενός νέου κινήματος που με το
10% που έλαβε απέτρεψε το αντι-
ευρωπαϊκό ρεύμα που ενισχυόταν
εκείνη την περίοδο. Έστω κι αν
εκείνη την περίοδο έκανα πολλούς
εχθρούς, δεν το μετανιώνω. 

Η Μέση Ανατολή, οι συγκρούσεις και η οικονομική αβεβαιότητα

<<<<<<<

Δεν ήμουν ποτέ άνθρω-
πος με ισχυρή ενσυναί-
σθηση. Αν ήμουν ιδιαί-
τερα συμπονετικός, δεν
θα μπορούσα να αναλά-
βω τη διακυβέρνηση της
Ιταλίας σε εκείνη την
κρίσιμη περίοδο. 

<<<<<<<

Μετά από αιώνες διαφο-
ρετικών και συγκρουό-
μενων οραμάτων για τον
κόσμο, είναι δύσκολο να
συγκροτήσεις μία ενιαία
εξωτερική πολιτική.

Την κρισιμότητα των στιγμών που βίωσε το 2013, όταν υπήρχε ο εμφανής
κίνδυνος να εκτροχιαστεί η Ιταλία, διηγείται στην «Κ» ο Μάριο Μόντι.

«Το να καταπολεμήσεις τον λαϊκισμό δεν είναι πάντα η μόνη λύση στο πρόβλημα. Θα πρέπει να ακούσεις τα επιχειρήματα αυτών που ασπάζονται
τον λαϊκισμό για να αντιληφθείς ποιοι είναι οι λόγοι που οδήγησαν στην έξαρση του φαινομένου» λέει στην «Κ» ο Μάριο Μόντι.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΙΚΑΙΟΥ ΤΣΕΡΚΕΖΟΥ

Αριστοποίηση υπό περιορισμούς;

Ε ίναι εμφανές και κατανοητό
ότι οι εξελίξεις έχουν ανατρέ-
ψει τις διεθνείς ισορροπίες.

Αναφερόμαστε στις παρελθούσες
(Ουκρανία), τις πρόσφατες (Μέση
Ανατολή) αλλά και τις μελλοντικές
εξελίξεις (Ταϊβάν). Διαμάχες σε «δα-
νεικά» πεδία μάχης, που δεν αφο-
ρούν απαραίτητα άμεσα πάντοτε
τους εμπλεκόμενους. Αυτονόητα
ελπίζουμε ότι κάποια στιγμή θα
κλείσει αυτό το τρίγωνο αντιπα-
ράθεσης και τρωτότητας των δια-
μορφούμενων δύο νέων κόσμων. 

Σε αυτή την ανατροπή επιλέγεις
σε ποιον κόσμο θα είσαι. Και κάποια
στιγμή ετοιμάζεσαι για την κατο-
χύρωση των κερδών της επιλογής
σου. Τίποτα δεν είναι δεδομένο.
Κανένας εφησυχασμός. Είναι αυ-
τονόητο ότι αυτή η κατοχύρωση
θα είναι μέσα σ’ ένα συνολικό συγ-
κυριακό σύστημα διαπραγμάτευ-

σης. Εσύ θα είσαι απλώς ένα μέρος
της διαπραγμάτευσης και οι όποιες
λύσεις θα δοθούν θα είναι οριζόν-
τιες. Θα έχουν κύρια αναφορά στην
επίτευξη του καλύτερου αποτελέ-
σματος για τον κόσμο που έχεις
επιλέξει. Και το καλύτερο αποτέ-
λεσμα του κόσμου αυτού δεν συ-
νάδει πάντοτε με το συμφέρον σου.
Είτε κερδίσει είτε χάσει αυτός ο
κόσμος που επέλεξες.

Σήμερα, σε αυτή τη σκακιέρα
των ανατροπών, η ζωή συνεχίζεται.
Θέλει στρατηγική και προπαντός
συνέχεια. Οι πολιτικές ή και εμπο-
ρικές αντιπαραθέσεις και ευκαιρίες
μεταξύ κρατών αλλά και ομάδων
μετά τη δεσμευτική επιλογή, έχουν
περάσει σε άλλο επίπεδο. Η τρω-
τότητά σου, όταν δεν έχεις στρα-
τιωτικές δυνάμεις να την υποστη-
ρίξουν, μετά την όποια επιλογή
σου, έχει οδηγήσει στον χώρο της

αριστοποίησης υπό… περιορι-
σμούς. Κάνεις ό,τι καλύτερο μπορείς
μέσα σ’ ένα πλαίσιο προκαθορι-
σμένων επιλογών που μερικές φο-
ρές –αλλά όχι πάντοτε– θα μπο-
ρούσαν να γυρίσουν σε πλεονέ-
κτημα.

Αναφερόμαστε σε μια αποτελε-
σματική διαμάχη εκμετάλλευσης
και αξιοποίησης των όποιων συγ-
κυριακών επιλογών εμφανίζονται.
Και ευτυχώς είναι πολλές. Μικρές
μεν αλλά κάνουν τη διαφορά δε.
Με μια μεγάλη δόση κατανόησης
από τους αναγνώστες, στις πανε-
πιστημιακές μας διαλέξεις, όλη
αυτή τη διαδικασία την ονομάζουμε
αριστοποίηση υπό… περιορισμούς.

Δεν θα πρέπει να μας διαφεύγει
το γεγονός ότι στην κατοχύρωση
των κερδών της επιλογής με ποιον
θα είσαι, θα αποτελείς μέρος σ’ ένα
σύστημα συνολικής διαπραγμά-

τευσης. Στο τέλος οι όποιες λύσεις
δοθούν θα είναι οριζόντιες. Με κύ-
ρια αναφορά στην επίτευξη του
καλύτερου αποτελέσματος όχι απα-
ραίτητα για εσένα, αλλά για τον
κόσμο που έχεις επιλέξει. 

Η επιλογή του κόσμου που θα
ακολουθήσεις σε καμία περίπτωση
δεν συνιστά εφησυχασμό. Είναι
μια αριστοποίηση υπό περιορι-
σμούς. Επιπλέον, μια μάχη κατο-
χύρωσης των κερδών που σου εξα-
σφαλίζει η επιλογή σου με ποιον
θα είσαι, δεν αρκεί να είσαι εσύ με
τη σωστή πλευρά της ιστορίας. Ιδι-
αίτερα αν και ο «άλλος», έστω και
την τελευταία στιγμή, είναι τελικά
στην ίδια πλευρά της ιστορίας!

Ο κ. Δίκαιος Τσερκέζος είναι καθηγητής
Οικονομετρίας στο Τμήμα Οικονομίας
και Διοίκησης, στο Πανεπιστήμιο Νεάπο-
λις της Πάφου.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τον περασμένο Μάρτιο όταν ο νε-
οεκλεγείς πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας Νίκος Χριστοδουλίδης ανακοί-
νωνε το Υπουργικό Συμβούλιο, ένα
χαρτοφυλάκιο που τράβηξε την
προσοχή ήταν αυτό του υπουργείου
Ενέργειας. Η επιλογή ενός τεχνο-
κράτη της βιομηχανίας υδρογοναν-
θράκων έγινε δεκτή με θετικά σχό-
λια αναπτερώνοντας τις προσδοκίες
για το ενεργειακό πρόγραμμα της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Από τότε
πέρασαν εννέα μήνες και αποτελεί
κοινή παραδοχή πως ο Γιώργος Πα-
παναστασίου κατάφερε να ταράξει
τα λιμνάζοντα νερά σε μια σειρά
θεμάτων του υπουργείου του. Η
αρχική άποψη του ανθρώπου με
γνώση και εμπειρία στα ενεργειακά
επιβεβαιώθηκε στην πράξη. Στο
διάστημα που πέρασε, ο υπουργός
Ενέργειας πέτυχε να προκαλέσει
κινητικότητα σε αριθμό σημαντικών
ενεργειακών έργων τα οποία βρι-
σκόντουσαν σε ύφεση από πλευράς
υλοποίησης. Συνάμα, ο κ. Παπανα-
στασίου κατάφερε να προκαλέσει
θόρυβο, όχι πάντα με θετικό πρό-
σημο, για τον τρόπο με τον οποίο
διαχειρίζεται το χαρτοφυλάκιό του.

Η νωπή περίπτωση με το Δ.Σ. της
ΑΗΚ προβάλλεται απ’ όσους αρχί-
ζουν να μη βλέπουν με καλό μάτι
τη δραστηριότητα του κυβερνητι-
κού μέλους ως ένα χαρακτηριστικό
παράδειγμα. Εάν μπορεί να ειπωθεί
κάτι με βεβαιότητα, αυτό είναι πως
ο μήνας τουμέλιτος για τον υπουργό
Ενέργειας έχει τερματισθεί εδώ και
αρκετό διάστημα. Μέσα σε 9 μήνες
ο Γιώργος Παπαναστασίου έδωσε
ώθηση σε έργα όπως το ηλεκτρικό
καλώδιο EuroAsia Interconnector,
έτρεξε το κλείσιμο της διαφοράς
με τους Ισραηλινούς για το κοίτασμα
«Αφροδίτη», βάζει πίεση στους δια-
χειριστές του κοιτάσματος να ξε-
κινήσει η παραγωγή ΦΑ, ενώ έχει
πάρει ζεστά το θέμα έλευσης του
ΦΑ για την εσωτερική αγορά. Με
την ίδια βεβαιότητα ο υπουργός
Ενέργειας μέσα σε σύντομο χρονικό
διάστημα πέτυχε να ανοίξει μέτωπα,
κάποια εκ των οποίων προκάλεσαν
τριγμούς στις «μετοχές» του στο
Προεδρικό Μέγαρο. Ένα ζήτημα
που, αν κρίνουμε από τις δημόσιες
κινήσεις του, δεν φαίνεται να απο-
τελεί παράγοντα διαφοροποίησης
της δημόσιας εικόνας του.

Μετωπική με ΑΗΚ
Οι δημόσιες αψιμαχίες με την

ηγεσία της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύ-
πρου με βεβαιότητα δεν αποτελούν
παρελθόν παρά την προσπάθεια
να βγει προς τα έξω πως εξηγήσεις
δόθηκαν και η παρεξήγηση λύθηκε.
Τα αίτια της σύγκρουσης υπουργού
με Δ.Σ. ΑΗΚ εκ των πραγμάτων δεν

μπορούν να πηγάζουν από μια δια-
φωνία επί πρακτικών ζητημάτων,
όπως ήταν η τήρηση πρακτικών
κατά την πρώτη κοινή συνάντηση
των δύο πλευρών. Η «Κ» είναι σε
θέση να γνωρίζει πως πίσω από
την αποχώρηση του υπουργού
Ενέργειας και των συνεργατών του,
από τη σύσκεψη στα κεντρικά της
ΑΗΚ, κρύβονται πολύ πιο σοβαρά
ζητήματα πολιτικής που έχουν να
κάνουν με τους ενεργειακούς σχε-
διασμούς και το κατά πόσο η ηγε-
τική και διευθυντική ομάδα του
ημικρατικού οργανισμού μπορεί
να τους υπηρετήσει. Η απάντηση
από κυβερνητικούς κύκλους στο
ερώτημα αυτό είναι αρνητική. Για
τη διαιώνιση, πάνω από 15 χρόνια,
της προμήθειας ΦΑ για σκοπούς
παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος
ένα μερίδιο ευθύνης επιρρίπτεται
και στις ηγεσίες της ΑΗΚ, οι οποίες
όπως λέγεται χαρακτηριστικά από
πλευράς νοοτροπίας είναι εθισμένες
στο μαζούτ. Άποψη που επιβεβαι-
ώνει τις παρασκηνιακές έντονες
αντιδράσεις που προκλήθηκαν μετά
τις αναφορές του κ. Παπαναστασίου
για το ποιο θα πρέπει να είναι το
μέλλον του ηλεκτροπαραγωγού
σταθμού Δεκέλειας στο νέο ενερ-
γειακό τοπίο.

Ριζικές αλλαγές
Κατά την τελευταία συμφιλιωτική

συνάντηση ηγεσίας της ΑΗΚ με τον
υπουργό Ενέργειας, το θέμα του ΦΑ
για σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας ήταν ένα από τα βασικά

της ατζέντας. Παρά τις κυβερνητικές
διαβεβαιώσεις ότι οι δύο πλευρές
τα βρήκαν, πρόσωπα που ήταν εντός
αιθούσης έλεγαν στην «Κ» πως η
πορεία προς το ΦΑ είναι χωρίς επι-
στροφή και πως η πίεση που ασκείται
είναι τόσο έντονη που δεν υπάρχει
χώρος επανάληψης φαινομένων και
πρακτικών του παρελθόντος. Ωστό-
σο, το ξεμπλοκάρισμα του ζητήματος

του ΦΑ κάτω από τις παρούσες συν-
θήκες δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι
βάζει τον ημικρατικό οργανισμό σε
μια νέα πορεία. Η άποψη που κυ-
ριαρχεί πέριξ του κυβερνητικού
στρατοπέδου είναι πως οι παρα-
σκηνιακές αντιδράσεις, μέσα από
την ΑΗΚ, θα συνεχισθούν και πως
αυτό που χρειάζεται ο οργανισμός
είναι μια ηγετική και διευθυντική

αναδόμηση από τα πάνω προς τα
κάτω. Στο πνεύμα αυτό είναι κάτι
περισσότερο από βέβαιο πως το νυν
Δ.Σ. θα αποτελέσει λίαν συντόμως
παρελθόν και πως θα γίνει προσπά-
θεια να επιλεγούν πρόσωπα που να
είναι σε θέση να οδηγήσουν την
ΑΗΚ στο νέο περιβάλλον. Η άποψη
που υπάρχει για τον ημικρατικό ορ-
γανισμό κάνει λόγο για έλλειψη ανα-
πτυξιακής νοοτροπίας με επιδίωξη
να μη διασαλευθεί το στάτους κβο.
Αυτό δεν μπορεί να γίνει ανεκτό
σημείωναν κατηγορηματικά στην
«Κ» αρμόδιες πηγές.

Chevron Vs Δημοκρατίας
Το δεύτερο ανοιχτό μέτωπο του

υπουργού Ενέργειας προέκυψε
πρόσφατα με αφορμή επιστολή
της διαχειρίστριας εταιρείας του
κοιτάσματος «Αφροδίτη», Chevron
Cyprus Limited, με την οποία ζη-
τούσε τροποποίηση του πλάνου
ανάπτυξης του κοιτάσματος. Η αμε-
ρικάνικη εταιρεία αντί της πλωτής
μονάδας πάνω από το κοίτασμα,
ζητάει την κατασκευή αγωγού μή-
κους 408 χιλιομέτρων για μεταφορά
του ΦΑ στην Αίγυπτο. Η απαίτηση
της Chevron έχει φέρει τις σχέσεις
των δύο μερών σε οριακό σημείο
χωρίς να αποκλείεται το ενδεχόμενο
το όλο θέμα να πάρει νομικές δια-
στάσεις. Από πλευράς υπουργείου
Ενέργειας κατηγορηματικά απορ-
ρίπτονται τα θέλω των Αμερικανών.
Μπροστά στο διαφαινόμενο αδιέ-
ξοδο οι πιο αισιόδοξες φωνές θέλουν
στο τέλος να γίνονται δεύτερες

σκέψεις από τη Chevron. Με βάση
το συμβόλαιο παραχώρησης η Κυ-
πριακή Δημοκρατία δικαιούται να
πάρει το κοίτασμα, επιλογή που
δεν μπορεί να πραγματοποιηθεί
εάν δεν εξαντληθούν τα όποια πε-
ριθώρια υπάρχουν υπό την προ-
ϋπόθεση οι δύο πλευρές να μην
παραμείνουν αμετακίνητες στις
θέσεις τους. Ωστόσο, αυτό που έχει
ιδιαίτερη αξία και αγγίζει το σύνολο
του ενεργειακού προγράμματος
της Δημοκρατίας είναι οι απόψεις
για τα πραγματικά αίτια της κρίσης.
Στο κυβερνητικό στρατόπεδο δεν
φαίνεται να πείθονται πως το αί-
τημα τροποποίησης του πλάνου
προκύπτει μόνο από οικονομικούς
λόγους. Η διαφορά πιστεύεται πη-
γάζει από γεωπολιτικά ζητήματα
που αφορούν την Ανατολική Με-
σόγειο και το εύθραυστo πολιτικό
περιβάλλον από το Ισραήλ έως την
Αίγυπτο. Ένας άλλος αρνητικός
παράγοντας, κατά τη Λευκωσία,
θεωρείται η παρουσία της Chevron
στα γειτονικά ισραηλινά κοιτάσμα-
τα Λεβιάθαν και Ταμάρ, τα οποία
είναι μεγαλύτερα από το «Αφροδί-
τη» και εκ των πραγμάτων τραβούν
την προσοχή της εταιρείας.

ENI - TOTAL - EXXONMOBIL
Η άποψη ότι κάτι αρχίζει να κι-

νείται με τα ενεργειακά, ευρύτερα,
ενισχύεται και από τις ανακοινώσεις
που έγιναν πρόσφατα ότι σε φάση
κινητικότητας εισέρχονται και άλλα
έργα εντός της ΑΟΖ. όπως οι ερ-
γασίες στο στόχο Κρόνος από την
ιταλική ΕΝΙ. Στην κυβέρνηση εκτι-
μούν πως οι επαφές του υπουργού
Ενέργειας σε Ιταλία με την εταιρεία
και τον Ιταλό ομόλογό του απέδω-
σαν καρπούς. Η γεώτρηση που θα
πραγματοποιηθεί, θα ολοκληρωθεί
τέλος Ιανουαρίου με την ελπίδα τα
αποτελέσματα να είναι θετικά. Θε-
τικό είναι το κλίμα στο υπουργείο
Ενέργειας και για την τρίτη εταιρεία,
που είναι στην ΑΟΖ, την Exxon-
Mobil. Μάλιστα πηγές της «Κ» θέ-
λουν την κυβέρνηση να εξετάζει
την προοπτική παραχώρησης και
άλλων τεμαχίων στον αμερικανικό
ενεργειακό κολοσσό η οποία δεν
θα γίνει μέσω ενός νέου γύρου αδει-
οδότησης αλλά με απευθείας ανά-
θεση λόγω γεωλογικών δεδομένων.

EuroAsia Interconnector
Οι εξελίξεις με το ηλεκτρικό κα-

λώδιο που θα ενώνει την Κύπρο με
το ευρωπαϊκό σύστημα ηλεκτρικής
ενέργειας, μέσω Ελλάδας, ήλθε να
ξεκαθαρίσει το θολό τοπίο σε ένα
έργο στρατηγικής σημασίας για
την Κυπριακή Δημοκρατία. Χωρίς
να προκαταλαμβάνεται το μέλλον
του έργου, η αλλαγή Φορέα Υλο-
ποίησης του Έργου αναμφίβολα
θα δώσει ώθηση στην υλοποίηση
του έργου το οποίο τα τελευταία
χρόνια είχε τελματώσει. Εξέλιξη
που διαιώνιζε την ενεργειακή απο-
μόνωση της Κύπρου, λειτουργούσε
ανασταλτικά στις επενδύσεις πα-
ραγωγής και απορρόφησης ηλιακής
ενέργειας και το κυριότερο, δεν συ-
νέβαλε στη μείωση των τιμών ηλε-
κτρικής ενέργειας. Ο κ. Παπανα-
στασίου υποστήριξε ένθερμα την
ανάληψη του έργου από τον Ανε-
ξάρτητο Διαχειριστή Μεταφοράς
Ηλεκτρικής Ενέργειας της Ελλάδας,
τον ΑΔΜΗΕ Α.Ε., κάνοντας στροφή
180 μοιρών σε σχέση με πολιτικές
επιλογές του παρελθόντος.

Σήμερα σε αυτή τη σκακιέρα των ανατροπών η ζωή συνεχίζεται. Θέλει στρα-
τηγική και προπαντός συνέχεια. Οι πολιτικές ή και εμπορικές αντιπαραθέσεις
και ευκαιρίες μεταξύ κρατών αλλά και ομάδων μετά τη δεσμευτική επιλογή,
έχουν περάσει σε άλλο επίπεδο.

Τα πέντε ανοιχτά μέτωπα
του υπ. Ενέργειας

Νουθεσίες να περιορίσει τις δημόσιες παρεμβάσεις του, το τι λέει
και πότε το λέει - Γρίφος η αντίδραση του Γιώργου Παπαναστασίου

«Ικανότατος τεχνοκράτης
αλλά μιλά πολύ»

Υπό άλλες περιστάσεις η δημιουργία πολιτικού μετώπου ως επα-
κόλουθο των δημόσιων συγκρούσεων και παρασκηνιακών αν-
τιδράσεων, με βάση την πολιτική πρακτική, θα απασχολούσε
πρώτιστα κάθε πολιτικό πρόσωπο. Στο Προεδρικό η ιστορία με
την ΑΗΚ φαίνεται να ήταν η σταγόνα εμφάνισης μουρμουρητών
για τη δημόσια εικόνα του υπουργού Ενέργειας. Πηγές κοντά
στην κυβέρνηση περιέγραφαν με χαρακτηριστικό ύφος στην
«Κ» το κλίμα που έχει δημιουργηθεί. «Μιλά πολύ και λέει πράγματα
που φέρνουν σε δύσκολη θέση την κυβέρνηση». Ένα παράδειγμα
που προβάλλεται είναι αυτό με το σχέδιο «Φωτοβολταϊκά για
όλους». Όπως μας λέχθηκε, ο υπουργός Ενέργειας πρώτα τα
εξήγγειλε στην «Κ» (24/09/2023) και στη συνέχεια πήγε το σχέδιο
στο Υπουργικό Συμβούλιο. Επίσης υποστηρίζεται πως δεν είχε
ενημερώσει την ΑΗΚ με αποτέλεσμα να προκληθεί κρίση με
την πρόνοια του σχεδίου, τη δόση των €150, που θα καταβάλλεται
μέσω των λογαριασμών ηλεκτρικού ρεύματος και τι έπρεπε να
γίνει στις περιπτώσεις εκείνες που δεν πληρωνόταν η δόση. Εν
ολίγοις λέγεται πως λόγω «υπερβάλλοντα ζήλου» δεν διαβουλεύθηκε
προηγουμένως με την ΑΗΚ και πως στη συνέχεια βρέθηκε εγ-
κλωβισμένος. Ωστόσο αρμόδιες πηγές έλεγαν στην «Κ» πως δεν
υπάρχει θέμα με την παρουσία του κ. Παπαναστασίου στην κυ-
βέρνηση και η άποψη που επικρατεί είναι πως κατέχει το θέμα,
κάτι που του αναγνωρίζεται εντός και εκτός κυβέρνησης.

<<<<<<

Δεν υπάρχει θέμα για
τον υπ. Ενέργειας, ωστό-
σο με τις δημόσιες τοπο-
θετήσεις του, κάποιες
στιγμές έφερε σε δύσκο-
λη θέση το κυβερνητικό
επιτελείο, λένε πηγές
κοντά στην κυβέρνηση. 

Αγνωστος Χ παραμένει η αντίδραση του υπουργού Ενέργειας Γιώργου Παπαναστασίου κυρίως στο πολιτικό κομμάτι των ανοιχτών ζητημάτων
που έχει ενώπιόν του, ο οποίος μετά τη σύγκρουση με την ηγεσία της ΑΗΚ κρατά χαμηλούς τόνους.

ΚΥ
Π

Ε
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Πήγα στο Προεδρικό, κι αν χρει-
αστεί θα ξαναπάω ακόμα μία και
δύο και τρεις φορές και δεν πρό-
κειται να πάρω άδεια από κανέναν
τρίτο», δηλώνει σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο κοινοβουλευτικός εκ-
πρόσωπος του ΔΗΣΥ Νίκος Τορνα-
ρίτης. Αναφέρει ότι η ηγεσία του
κόμματος ήταν ενήμερη γι’ αυτό.
«Στην πολιτική ποτέ δεν λες ποτέ»,
απαντά ερωτηθείς αν στο μέλλον
μπορεί να δημιουργηθούν συνθήκες
που να επιτρέπουν ένταξη ΔΗΣΥ
στην κυβέρνηση Χριστοδουλίδη.
Ανέφερε, όμως, ότι σήμερα ο Συ-
ναγερμός είναι στην αντιπολίτευση
και ότι δεν θεωρεί ότι μπορεί να
προχωρήσει σε τέτοια κίνηση. Σχε-
τικά με τις διεργασίες για τις δημο-
τικές εκλογές, τονίζει ότι δεν απο-
τελεί στρατηγική τού κόμματος μια
κεντρική συνεργασία με το ΔΗΚΟ
σε παγκύπρια βάση και λέει ότι τον
πρώτο λόγο τον έχει η τοπική κοι-
νωνία. Κάνει ειδική αναφορά στα
μηνύματα που έστειλε η πρόεδρος
του ΔΗΣΥ προς όσους προτάσσουν
τις προσωπικές τους φιλοδοξίες
έναντι του κοινού καλού. 

–Ποιος είναι ο ρόλος σας στον
ΔΗΣΥ σήμερα; Ακούγεται ότι είναι
αναβαθμισμένος. 

–Ο ρόλος του κοινοβουλευτικού
εκπροσώπου είναι πολύ σημαντι-
κός, ειδικά σε ένα μεγάλο κόμμα
όπως ο Συναγερμός. H ανώτατη
ηγεσία λειτουργεί συλλογικά.
– Επιδίωξη της νέας ηγεσίας είναι
η ενότητα του κόμματος. Θεω-
ρείτε ότι επιτυγχάνεται αυτός ο
στόχος; 

–Αυτή τη στιγμή η κατάσταση
στο κόμμα μπορεί να ιδωθεί σε δύο
επίπεδα. Σε επίπεδο ηγεσίας και
απλών στελεχών από τη μία, όπου
υπάρχει σε πολύ μεγάλο βαθμό
συλλογικότητα. Από την άλλη όμως,
δυστυχώς, υπάρχουν διαφόρων ει-
δών φωνές και παραφωνίες που
στέλνουν λανθασμένα μηνύματα
στους πολίτες. 
–Από ποιους προέρχονται αυτές
οι παραφωνίες; 

–Θα έλεγα από διάφορους που
παρουσιάζονται με διαφοροποι-
ημένες απόψεις. Προσωπικά είμαι
θερμός υποστηρικτής της ελευθε-
ρίας της έκφρασης. Όμως, άλλο η
κατάθεση άποψης στα συλλογικά
όργανα και άλλο να υπάρχουν φω-
νές και φωνασκίες που δημιουργούν
προβλήματα, πρώτα στους εαυτούς
τους και έπειτα στο κόμμα. 
–Μπορείτε να γίνετε πιο συγκε-
κριμένος σε ποιους αναφέρεστε;

–Σε πρώην στελέχη είτε του
κόμματος είτε της κυβέρνησης. 
–Βλέπετε υπόσκαψη της Αννίτας
Δημητρίου και της νέας ηγεσίας
στο σύνολό της; 

–Αν σας έλεγα όχι, θα ήμουν
ψεύτης. Και ψέματα δεν έμαθα να
λέω. 
–Ποιοι υποσκάπτουν; 

–Οι ίδιοι γνωρίζουν πολύ καλά.
Εγώ δεν πρόκειται να χύσω περαι-
τέρω λάδι στη φωτιά. 
–Πώς μπορεί να αντιμετωπιστεί
αυτή η κατάσταση;

–Ο κόσμος του ΔΗΣΥ, βάσει
ερευνών, αγκαλιάζει σε πρωτοφανή
πλειοψηφία τη νέα ηγεσία. Υπάρχει
ένα πρωτόγνωρο ενδιαφέρον από
πολλούς πολίτες να γίνουν μέλη
του κόμματος. Στον ΔΗΣΥ αυτή τη
στιγμή πραγματοποιούνται εκλογές
στις τοπικές επιτροπές, επανασυ-
στήνονται οι κλαδικές οργανώσεις,
συνεδριάζουν συνεχώς οι γραμμα-
τείες παραγωγής πολιτικής. Γίνεται
πολλή δουλειά. Γι’ αυτό με πληγώνει
όταν βλέπω άτομα που υπηρέτησαν
σε αξιώματα να κάνουν ισοπεδω-
τική κριτική στο κόμμα, αλλά δεν
έρχονται στο κόμμα να πουν τις
απόψεις τους. 
–Ο κ. Δημητρίου μίλησε για στε-
λέχη της ηγεσίας που «κλείνουν
το μάτι» στον κ. Χριστοδουλίδη.
Ένα όνομα που ακούγεται έντονα
είναι το δικό σας.

–Τι εννοεί ο κ. Δημητρίου «κλεί-
νουν το μάτι»; Αντιλαμβάνομαι
ότι μίλησε για επισκέψεις στο Προ-
εδρικό. Προσωπικά πήγα στο Προ-
εδρικό κι αν χρειαστεί θα ξαναπάω
ακόμα μία και δύο και τρεις φορές
και δεν πρόκειται να πάρω άδεια

από κανέναν τρίτο. Η ηγεσία του
κόμματος, όταν και εφόσον εγώ
προσωπικά πήγα στο Προεδρικό,
ήξερε πολύ καλά και ότι θα πήγαινα
εκεί και τους λόγους που βρέθηκα
εκεί. Και σίγουρα δεν έχουν καμία
σχέση οι λόγοι με τις διάφορες ει-
κασίες και τις μυθοπλασίες που
κατασκευάζονται από κάποιους.
Είτε για να έρθουν τα φώτα της
δημοσιότητας πάνω τους είτε για
άλλους λόγους τους οποίους οι
ίδιοι πρέπει να εξηγήσουν στον
κόσμο. Και η πρόεδρος του κόμ-
ματος πήγε στο Προεδρικό, και
είμαι σίγουρος ότι θα βρεθεί ακόμη
πάρα πολλές φορές για το καλό
του τόπου, και λυπούμαι αν δυ-
σαρεστούνται κάποιοι. Αν η ηγεσία
του ΔΗΣΥ δεν συναντηθεί με τον
πρόεδρο της Δημοκρατίας με ποιον
θα συζητήσει τα προβλήματα που
υπάρχουν και να αναζητηθούν λύ-
σεις; Όμως θέλω να πω και κάτι
άλλο. Στελέχη του ΔΗΣΥ που αν-
τιπολιτεύθηκαν τον κ. Χριστοδου-
λίδη, είμαι σίγουρος ότι βρέθηκαν
πολύ περισσότερες φορές μαζί του
παρά εγώ. 
–Για το ότι κάποιοι «κλείνουν το
μάτι» φαντάζομαι εννοεί ότι είναι
για να πάει ο ΔΗΣΥ στην κυβέρ-
νηση.

–Μετά τον πρώτο γύρο των εκλο-
γών είχα τοποθετηθεί ευθαρσώς
και δημόσια, λέγοντας ότι ο ΔΗΣΥ
πρέπει να στηρίξει τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη χάριν του ευρωπαϊκού

και δυτικού προσανατολισμού της
Κύπρου και για μία ισχυρή οικο-
νομία. Και πρόσθεσα στην τοπο-
θέτησή μου και τη νύχτα που πή-
γαμε στο Προεδρικό αμέσως μετά
τον πρώτο γύρο, ότι θα ήταν σωστό
ο ΔΗΣΥ να συμμετάσχει ως κυρίαρ-
χη πολιτική δύναμη στο κυβερνη-
τικό σχήμα. Όχι υποστηρίζοντας
τον κ. Χριστοδουλίδη, αλλά υπο-
στηρίζοντας την Κύπρο. Οι πλάτες
των πολλών σε κρίσιμες εποχές εί-
ναι πολύ σημαντικό πράγμα. 
– Θα μπορούσε ο ΔΗΣΥ και σή-
μερα να βρει κοινή συνισταμένη
με τον πρόεδρο και να μπει στην
κυβέρνηση; 

–Από τότε μέχρι σήμερα μεσο-
λάβησαν πολλά. Σήμερα δεν θεωρώ
ότι ο ΔΗΣΥ μπορεί να προχωρήσει
σε αυτή την κίνηση και να ενταχθεί
στην κυβέρνηση Χριστοδουλίδη. 
–Μπορεί στο μέλλον να δημιουρ-
γηθούν συνθήκες που να επιτρέ-
πουν ένταξη του ΔΗΣΥ στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη;

–Στην πολιτική ποτέ δεν λες πο-
τέ. Τα πάντα είναι ρευστά. Δεν ξέ-
ρεις τι θα γίνει αύριο, μεθαύριο.
Στο Ισραήλ είδατε τι έγινε; Οι με-
γαλύτεροι εχθροί του Νετανιάχου
συνασπίστηκαν μαζί του για να
υπερασπιστούν την πατρίδα τους.
Μπροστά στην υπεράσπιση της
πατρίδας μου, είμαι έτοιμος να συμ-
μαχήσω με τον οποιονδήποτε. 
–Άρα αν έχουμε σοβαρές εξελίξεις
στο Κυπριακό ή κάποια κρίση

στην οικονομία, θα μπορούσε να
γίνει;

–Αυτή την ώρα ο ΔΗΣΥ βρίσκε-
ται στην αντιπολίτευση και θεωρώ
ότι παράγουμε έργο, στηρίζουμε
την κυβέρνηση εκεί και όπου πρέ-
πει, και παράλληλα ασκούμε και
αυστηρή κριτική. 
–Αναφερθήκατε στους λόγους
για την επιλογή σας στον β΄ γύρο
των προεδρικών. Είχατε πει επί-
σης ότι θα ψηφίζατε Χριστοδου-
λίδη, διότι δεν βρισκόμασταν
μπροστά στην επίλυση του Κυ-
πριακού. Ακολούθως, κάνατε εκτι-
μήσεις ότι έρχονται εξελίξεις στο
Κυπριακό και εκεί σας αποδόθηκε
αναντιστοιχία.

–Καμία απολύτως ανακολουθία.
Τότε είπα αν βρισκόμασταν μπρο-
στά στο φάσμα λύσης του Κυπρια-
κού θα μπορούσα να εισηγηθώ στή-
ριξη του κ. Μαυρογιάννη, κάτι που
προφανέστατα δεν συνέβαινε τη
δεδομένη συγκυρία. 
–Βλέπετε μεγάλες πολιτικές δια-
φορές μεταξύ ΔΗΣΥ - Χριστοδου-
λίδη; 

–Όχι βέβαια, και γι’ αυτό μας
κατηγορούν ότι δεν ξέρουμε πού
είμαστε. Ξέρουμε πολύ καλά και
πού πατάμε και πού βρισκόμαστε.
Είμαστε μια σοβαρή και υπεύθυνη
πολιτική δύναμη. 
–Όμως ακόμη και στελέχη λένε
ότι ο ΔΗΣΥ δεν έπεισε ότι είναι
αντιπολίτευση. 

–Στον Συναγερμό προφανέστατα

όλοι έχουν δικαίωμα στη διαφορε-
τική άποψη. Προσωπικά πιστεύω
ότι η πολιτική που ακολουθεί το
κόμμα είναι σωστή. Όποιες πολι-
τικές εφαρμόζονται από την κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη και συμ-
φωνούμε, τις υποστηρίζουμε. Όπου
διαφωνούμε, δημόσια τοποθετού-
μαστε. Δηλαδή θα εφαρμόζει μια
πολιτική η κυβέρνηση με την οποία
συμφωνούμε και χάριν αυτών των
διαφορετικών απόψεων θα υιοθε-
τήσουμε τοξικό πολιτικό λόγο και
ισοπέδωση; 
–Αυτό που ακούγεται είναι πως
όταν ο ΔΗΣΥ εκδίδει ανακοίνωση
επικριτική για την κυβέρνηση,
είστε εξ αυτών που προσπαθούν
να την κάνουν πιο ήπια για τον
κ. Χριστοδουλίδη.

–Αυτά είναι κουτσομπολιά και
δεν απαντώ σε κουτσομπολιά. Μπο-
ρεί πολλές φορές να πήγα απέναντι
από το λαϊκό αίσθημα, αλλά πάντα
τοποθετούμαι με το χέρι στην καρ-
διά και με απόλυτα ήσυχη τη συ-
νείδησή μου. 
–Ποιος πιστεύετε είναι ο στόχος
του κ. Χριστοδουλίδη σε σχέση
με τον ΔΗΣΥ; 

–Από τη στιγμή που ο κ. Χρι-
στοδουλίδης θεωρεί ότι δεν έχει
καμία ουσιαστική διαφορά με τις
πολιτικές του ΔΗΣΥ, υποθέτω ότι
θα τον ήθελε στην κυβέρνησή του. 
–Θα μπορούσατε να είστε υπουρ-

γός της κυβέρνησης Χριστοδου-
λίδη;

–Όταν είπα τότε ότι ο ΔΗΣΥ
έπρεπε να στηρίξει Χριστοδουλίδη
και να ζητήσει τα υπουργεία Οικο-
νομικών, Εξωτερικών και Εσωτε-
ρικών και τον διαπραγματευτή στο
Κυπριακό, τόνισα εμφαντικά και
στο Προεδρικό –τη νύχτα του πρώ-
του γύρου των εκλογών– και το
είπα και δημόσια ότι δεν με ενδιέ-
φερε ο υπουργικός θώκος. 
–Πώς κρίνετε τη μέχρι τώρα πο-
ρεία της διακυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη; 

–Υπήρξαν πολλές αστοχίες, ει-
δικότερα στην επιλογή συνεργατών.
Ελπίζω να μη συνεχιστεί αυτό το
γαϊτανάκι. 
–Πιστεύετε ότι πρέπει να προ-
χωρήσει σε ανασχηματισμό;

–Αυτό είναι συνταγματικό δι-
καίωμα του προέδρου. Δεν αναφέ-
ρομαι μόνο στους υπουργούς αλλά
και σε συνεργάτες, συμβούλους κ.λπ.
–Ποια είναι η σχέση της νέας ηγε-
σίας με Αναστασιάδη και Αβέρωφ; 

–Και οι δύο αποτελούν σημαν-
τικό κεφάλαιο για τον ΔΗΣΥ, συμ-
μετέχουν στο Πολιτικό Γραφείο
και στο Προεδρικό Συμβούλιο. Ο
Αβέρωφ συμμετέχει και στην κοι-
νοβουλευτική ομάδα. Το σημαντι-
κότερο αυτή τη στιγμή είναι όλοι
να επιστρέψουν στην οικογένειά
τους, με εποικοδομητικές παρεμ-
βάσεις και να αφήσουμε πίσω τις
προσωπικές μας ατζέντες. 

Νίκος Τορναρίτης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ΔΗΣΥ 

Πήγα στο Προεδρικό
κι αν χρειαστεί θα ξαναπάω 

Δεν πρόκειται να πάρω άδεια από κανέναν τρίτο. Η ηγεσία του κόμματος
ήξερε πολύ καλά και ότι θα πήγαινα εκεί και τους λόγους που βρέθηκα εκεί

–Αναφορικά με τις δημοτικές εκλο-
γές, στρατηγική του ΔΗΣΥ είναι
κεντρική συνεργασία σε παγκύ-
πρια βάση με το ΔΗΚΟ, ενδεχο-
μένως και τη ΔΗΠΑ;

–Ουδέν αναληθέστερον. Αντι-
θέτως. Τον πρώτο λόγο τον έχει η
τοπική κοινωνία και η τελική επιλογή
των υποψηφίων πρέπει να γίνει στη
βάση ικανοτήτων και εκλεξιμότητας.
Από κει και πέρα βεβαίως θα υπάρ-
ξουν τοπικές συνεργασίες με το
ΔΗΚΟ, τη ΔΗΠΑ, την ΕΔΕΚ ακόμη
και με το ΑΚΕΛ, αν δεχθεί την πρό-
ταση της προέδρου μας για τους
κατεχόμενους δήμους. 
–Αυτή η πρόταση δεν έρχεται σε
αντίθεση με τη δήλωση της κυρίας
Δημητρίου για καμιά συνεργασία
με ΑΚΕΛ και ΕΛΑΜ;

–Καμία απολύτως αναντιστοιχία.
Αντίθετα, εδώ είναι το στίγμα της
σύνθεσης που στέλνει ο ΔΗΣΥ. Άλλο
οι πελώριες πολιτικές διαφορές που

έχουμε με το ΑΚΕΛ και άλλο το μή-
νυμα που όλοι πρέπει να στείλουμε
για το Κυπριακό. 
–Υπάρχουν αντιδράσεις από στε-
λέχη του ΔΗΣΥ που θέλουν να τρέ-
ξουν αλλά το κόμμα έχει κάνει άλ-
λες επιλογές;

–Ένα άτομο θα επιλεγεί από τον
ΔΗΣΥ για κάθε θέση. Και για να μην
επαναλάβουμε λάθη του παρελθόν-
τος –και μένω ως εδώ– επιλέξαμε
τη μέθοδο των ερευνών για να εν-
τοπίσουμε ακριβώς αυτό που θέλουν
οι τοπικές κοινωνίες. Γι’ αυτό και η
πρόεδρος έστειλε ηχηρά μηνύματα
στο πολιτικό γραφείο προς όσους
προτάσσουν τις προσωπικές τους
φιλοδοξίες έναντι του κοινού καλού. 
–Υπήρχε επιβολή προσώπων στο
παρελθόν;

–Σήμερα, εκσυγχρονίζουμε και
εκδημοκρατικοποιούμε τις διαδι-
κασίες. 
–Βλέπετε προσπάθεια από τον κ.

Χριστοδουλίδη να προωθήσει συ-
γκεκριμένα πρόσωπα στις δημο-
τικές;

–Όχι, εγώ τουλάχιστον δεν έγινα
δέκτης της όποιας παρότρυνσης,
συμβουλής ή οτιδήποτε άλλο από
το Προεδρικό. 
–Δημιουργήθηκε η εντύπωση ότι
δώσατε έμφαση στις δημοτικές
και αφήσατε σε δεύτερο πλάνο
τις ευρωεκλογές.

–Να θυμίσω ότι ο ΔΗΣΥ πάντοτε
επιλέγει τους υποψηφίους για ευ-
ρωεκλογές περίπου τέσσερις μήνες
πριν από την κάλπη. Επομένως, εί-
μαστε εντός χρονοδιαγραμμάτων
και δεν βιαζόμαστε. Πιστεύουμε
στην Ευρώπη, είμαστε η κατ’ εξοχήν
ευρωπαϊκή πολιτική δύναμη της
Κύπρου.
–Φαίνεται να υπάρχουν περισσό-
τεροι ενδιαφερόμενοι από τις δια-
θέσιμες θέσεις στο ψηφοδέλτιο.
Πώς θα λυθεί αυτό;

–Αν είναι περισσότεροι θα γίνουν
εκλογές στο Πολιτικό Γραφείο με
κάλπη. 
–Άρα μπορεί να μείνουν εκτός
ψηφοδελτίου και νυν ευρωβου-
λευτές; 

–Μπορεί να μείνει εκτός οποι-
οσδήποτε. Θα εφαρμοστεί το κατα-
στατικό. 
–Η πρόεδρος θα επιλέξει αριστίν-
δην υποψήφιο/α; 

–Αυτή είναι απόφαση της προ-
έδρου. Θεωρώ πως ναι. Δεν γνωρίζω
αν θα είναι άντρας ή γυναίκα. 
–Θα είστε υποψήφιος στις ευρωε-
κλογές; 

–Όχι. 
–Ποιος είναι ο επόμενος πολιτικός
σας στόχος, νοουμένου ότι δεν
μπορείτε να διεκδικήσετε ξανά
θέση στη Βουλή;

–Στην πολιτική όποιος τοποθετεί
και ανατοποθετεί προσωπικούς στό-
χους είναι μακριά από τη δική μου

φιλοσοφία. Για μένα η πολιτική είναι
μια περιπέτεια ιδεών, πρέπει να
είσαι πάντα χρήσιμος τη δεδομένη
στιγμή χωρίς να γνωρίζεις πού θα
είσαι την επόμενη μέρα και να ξέρεις
ότι και αύριο το πρωί ίσως να πρέπει
να πας σπίτι σου. Οι πολίτες απο-
φασίζουν για το δικό μας παρόν και
μέλλον! 
–Τέθηκε θέμα κατάργησης του
ορίου θητειών στον ΔΗΣΥ;

–Προσωπικά δεν ήμουν υπέρ αυ-
τού του περιορισμού. Χάριν συναί-
νεσης αποδέχθηκα και ψήφισα την
πρόταση που έγινε τότε. Κανένα
απολύτως μέλος του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος δεν έχει τέτοιου
είδους διάταξη. Ο λαός επιλέγει ποι-
ους θέλει και όχι τα καταστατικά
των κομμάτων. Από τη στιγμή που
υπάρχει αυτή η διάταξη, για μένα
είναι απολύτως σεβαστή. Εγώ προ-
σωπικά δεν πρόκειται να ανοίξω τέ-
τοια συζήτηση. 

Ουδέν αναληθέστερον ότι πάμε για κεντρική συνεργασία στις δημοτικές 

Στην πολιτική ποτέ δεν λες ποτέ, απαντά ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ΔΗΣΥ Νίκος Τορναρίτης ερωτηθείς αν στο μέλλον μπορεί να δημι-
ουργηθούν συνθήκες που να επιτρέπουν ένταξη ΔΗΣΥ στην κυβέρνηση Χριστοδουλίδη.

Στελέχη του ΔΗΣΥ που
αντιπολιτεύθηκαν τον κ.
Χριστοδουλίδη, είμαι σί-
γουρος ότι βρέθηκαν πο-
λύ περισσότερες φορές
μαζί του παρά εγώ.

Αν σας έλεγα ότι δεν βλέ-
πω υπόσκαψη της Αννί-
τας Δημητρίου και της
νέας ηγεσίας στο σύνολό
της, θα ήμουν ψεύτης.

«Για εμένα η πολιτική είναι μια
περιπέτεια ιδεών, πρέπει να είσαι
πάντα χρήσιμος τη δεδομένη στιγμή
χωρίς να γνωρίζεις πού θα είσαι την
επόμενη μέρα και να ξέρεις ότι και
αύριο το πρωί ίσως να πρέπει να πας
σπίτι σου».
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΚΑΡΑΜΗΤΑ

Η αντικατάσταση της ομοφοβίας με κατανόηση και σεβασμό

Σ ε έναν κόσμο πλούσιο σε ποι-
κιλία και πολυμορφία, η ομο-
φοβία παραμένει μια σκοτεινή

σκιά που απειλεί τη ζωή και την
ευτυχία πολλών ανθρώπων. Με
την αναδυόμενη συνείδηση και
την ενίσχυση της κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης, είναι κρίσιμο να ανα-
λύσουμε τον λόγο για τον οποίο η
ομοφοβία αποτελεί πραγματική κα-
ταστροφή. Είμαι σίγουρος πως πολ-
λοί ψυχολόγοι θα συμφωνούν μαζί
μου πως η ομοφοβία δεν είναι απλώς
μια έκφραση απόκλισης. Είναι ένα
όπλο καταπίεσης που προκαλεί σο-
βαρές ψυχολογικές συνέπειες. Οι
άνθρωποι που αντιμετωπίζουν δια-
κριτική μεταχείριση λόγω της σε-
ξουαλικής τους ταυτότητας βιώνουν
συχνά κατάθλιψη, άγχος και αί-
σθηση απομόνωσης.

Τέτοιες συμπεριφορές δημιουρ-
γούν ένα κλίμα κοινωνικής απο-
μόνωσης, εμποδίζοντας την αλλη-

λεπίδραση και την αμοιβαία κατα-
νόηση. Επιπρόσθετα οδηγούν σε
αποτυχία τα άτομα που είναι ομο-
φυλόφιλοι για να αποκτήσουν πρό-
σβαση σε ευκαιρίες και υπηρεσίες,
δημιουργώντας έτσι ένα κοινωνικό
ρήγμα.

Εκτός από τις συνέπειες στον
τομέα της ψυχικής υγείας, η ομο-
φοβία μπορεί να έχει και σοβαρές
επιπτώσεις στη φυσική υγεία. Σύμ-
φωνα με έρευνες, θύματα αυξημέ-
νης ομοφοβίας εκτίθενται σε υψη-
λότερο κίνδυνο για καρδιαγγειακά
προβλήματα αλλά και σωματικά.

Δυστυχώς όμως, σε πολιτικό επί-
πεδο παρατηρούνται περιπτώσεις
όπου ορισμένοι πολιτικοί και δη-
μόσια πρόσωπα εκφράζουν ομο-
φοβικές απόψεις, θεωρώντας τους
ομοφυλόφιλους «ανώμαλους». Αυτές
οι δηλώσεις έχουν αρνητικές συ-
νέπειες σε διάφορα επίπεδα. Η προ-
ώθηση ομοφοβικών απόψεων από

δημόσιους αξιωματούχους ενισχύει
ένα κλίμα διακρίσεων και μπορεί
να προκαλέσει αυξημένη ανησυχία

και ανασφάλεια στην LGBTQ+, η
οποία αποτελεί ένα μεγάλο μέρος
της κυπριακής πραγματικότητας.

Οι ομοφοβικές δηλώσεις από
πολιτικά δημόσια πρόσωπα μπο-
ρούν να δημιουργήσουν ένταση
μεταξύ διαφορετικών κοινωνικών
ομάδων και να υπονομεύσουν την
ενότητα της κοινωνίας.

Οι ρατσιστικές απόψεις με μα-
θηματική ακρίβεια οδηγούν σε
απαιτήσεις πολιτικής παραίτησης,
καθώς η κοινή γνώμη εξελίσσεται
και θέλει  εκπροσώπους που υπο-
στηρίζουν την ισότητα και τα αν-
θρώπινα δικαιώματα. Είναι καίριο
ζήτημα να αναγνωριστεί η σημασία
της ανοχής, του σεβασμού και της
ισότητας για την ενίσχυση του κοι-
νωνικού ύφους και της πολιτικής
σταθερότητας όπου η αγάπη και
η αποδοχή είναι οι πραγματικοί
μας σύμμαχοι.

Όλα δείχνουν πως αν επιθυμού-
με ένα δημοκρατικό κράτος με πα-
νανθρώπινες αξίες, οφείλουμε ν’
αντικαταστήσουμε την ομοφοβία

με την κατανόηση και τον σεβασμό.
Η αποδοχή της ποικιλομορφίας ενι-
σχύει την κοινωνική συνοχή και
επιτρέπει σε κάθε άνθρωπο να ανα-
πτύξει το πλήρες δυναμικό του.

Η ομοφοβία είναι περισσότερο
από μια προσωπική προκατάληψη.
Είναι ένα εμπόδιο στην πορεία προ-
όδου, ευτυχίας και οικοδόμησης
μιας κοινωνίας που αγκαλιάζει τη
διαφορετικότητα. Είναι καιρός να
αφήσουμε πίσω μας αυτή τη σκο-
τεινή πλευρά της ανθρώπινης φύ-
σης και να περπατήσουμε προς
ένα μέλλον υγιές και καρποφόρο.
Στην τελική, στη ζωή η αγάπη δεν
έχει χρώμα, φύλο ή προτιμήσεις,
και οι ομοφοβικές συμπεριφορές
αποτελούν σκιά πάνω στο φως της
ανθρωπιάς. 

Ο κ. Ανδρέας Καραμήτας είναι
πολιτικός επιστήμονας, εκπαιδευτής
Ενεργού Πολιτότητας.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Προβληματίζουν τα μαζικά περι-
στατικά βίας σε σχολεία το τελευ-
ταίο διάστημα, με το ίδιο το υπουρ-
γείο Παιδείας, αλλά και ειδικούς
επιστήμονες, να κάνουν λόγο για
έξαρση του φαινομένου τα τελευ-
ταία χρόνια, ειδικά στις εφηβικές
ηλικίες, μάλιστα συνδέοντας τα γε-
γονότα με αυτό που πλέον συναν-
τάται συχνά στην επιστημονική
βιβλιογραφία, ότι εκδηλώνονται οι
συνέπειες από το άγχος και το στρες
που προκάλεσε η πανδημία. Με-

γάλη αίσθηση στην κοινωνία προ-
κάλεσε το περιστατικό της περα-
σμένης Δευτέρας στην Τεχνική
Σχολή Πάφου, ότανμαθητής πέταξε
καρέκλα –αψυχολόγητα και χωρίς
σκοπιμότητα, σύμφωνα με τον δι-
ευθυντή του σχολείου–, με αποτέ-
λεσμα ο καθηγητής να μεταφερθεί
με τραύμα στο κεφάλι στο νοσο-
κομείο. Την επόμενη μέρα ο καθη-
γητικός σύλλογος αποφάσισε την
αποβολή του συγκεκριμένου μα-
θητή, μαζί και άλλων πέντε, για εμ-
πλοκή σε επεισόδιο, που συνέβη
πριν από 15 ημέρες περίπου, το

οποίο είχε ως αποτέλεσμα τον σο-
βαρό τραυματισμό δύο μαθητών. 

Όπως δήλωσε στην «Κ» η υπουρ-
γός Παιδείας, Αθηνά Μιχαηλίδου,
περιστατικά ακραίας βίας, όπως
αυτά της Πάφου, ανήκουν, σύμ-
φωνα με έρευνα που διεξήγαγε το
Τμήμα Ψυχολογίας του Πανεπι-
στημίου Κύπρου υπό τον αναπλη-
ρωτή καθηγητή, Κώστα Φάντη, και
αξιοποιήθηκε από το υπουργείο,
σε ένα ποσοστό 1-2 % των περι-
στατικών βίας ανά σχολική χρονιά,
το οποίο, όπως τόνισε, συνάδει με
τα ευρωπαϊκά δεδομένα. Παραπέμ-

ποντας στα μέτρα που εξήγγειλε
πρόσφατα το υπουργείο, με σκοπό
την πρόληψη και αντιμετώπιση
της βίας και παραβατικότητας στα
σχολεία, σημείωσε ότι για αυτές
τις ακραίες περιπτώσεις προτεί-
νονται εναλλακτικά προγράμματα
μάθησης. «Δηλαδή να μπορούμε
να βγάλουμε από την τάξη τον συγ-
κεκριμένο μαθητή, να δεχτεί την
αγωγή που απαιτείται, να μιλήσει
με ψυχολόγους, να ακολουθήσει
προσωπικό πρόγραμμα, ανάλογα
με τις ιδιαιτερότητές του, και στη
συνέχεια να επανέλθει στην τάξη»,
εξήγησε, για να τονίσει ότι «είμαστε
εναντίον κάθε μορφής ποινικοποί-
ησης της βίας μέσα στο σχολείο».
Η αποβολή ενός μαθητή από το
σχολείο ανήκει στα μέτρα που
ίσχυαν μέχρι σήμερα;

Η υπουργός απάντησε καταφα-
τικά, με την ίδια να μην πιστεύει
ότι η συγκεκριμένη απόφαση θα
βοηθήσει τον μαθητή. «Αντίθετα,
θα τον ωθήσει και σε χειρότερες
καταστάσεις», διαβεβαίωσε. «Με
τα νέα μέτρα θα έχουμε εναλλα-
κτικά προγράμματα μάθησης για
αυτά τα παιδιά και δεν πρέπει να
αφήνουμε έναν μαθητή σε διάστη-
μα 15 ημερών να χειροτερεύει. Θα
πρέπει να γίνεται παρέμβαση και
η λύση δεν είναι η αποβολή. Δηλαδή
με το να πάει σε ένα άλλο σχολείο
να φοιτήσει, λύσαμε το πρόβλημα;
Δεν το λύσαμε».

Η έξαρση και τα ποσοστά
Πόσο ανησυχητική είναι η ει-

κόνα στα σχολεία σήμερα; Σε δη-
λώσεις του στην «Κ», ο αναπληρω-
τής καθηγητής στο Τμήμα Ψυχο-
λογίας του Πανεπιστημίου Κύπρου,
Κώστας Φάντης, είπε πως μέτρα
που υπήρχαν στο παρελθόν στα
σχολεία ως ιδέα, αυτή τη στιγμή
επιχειρείται από την υπουργό Παι-
δείας να περάσουν –η πλειοψηφία
των μέτρων που ανακοινώθηκαν
πρόσφατα– σε στάδιο υλοποίησης.
Μάλιστα, τα τελευταία τρία χρόνια
που μελετούν εντατικά το θέμα σε
παγκύπρια εμβέλεια, υπάρχει αυ-
ξητική πορεία.

Όπως τόνισε, τα ποσοστά μιλούν
από μόνα τους για τη συχνότητα
της βίας στα σχολεία. Εξήγησε ότι
με βάση τα ευρήματα, 19% των
παιδιών δηλώνουν ότι θυματοποι-
ούνται συχνά. Την ίδια ώρα, ένα
στα πέντε παιδιά της Μέσης Εκ-
παίδευσης αναφέρουν κυβερνοεκ-
φοβισμό, ενώ από το νηπιαγωγείο
μέχρι το Λύκειο και την Τεχνική,
ένα στα δέκα παιδιά δηλώνουν ότι
περιθωριοποιούνται. Για το ποσοστό
1-2% των παιδιών, που δείχνουν
ακραία μορφή βίας, σημείωσε ότι
εμπλέκονται σε πράξεις εκφοβι-
σμού, και προς άλλα παιδιά και εκ-
παιδευτικούς, έχουν παραβατική
συμπεριφορά, πιθανόν και κάποια
προβλήματα διαγωγής γενικότερα
και συμμετέχουν σε βανδαλισμούς.
«Αυτά τα παιδιά επηρεάζουν πολύ
αρνητικά το περιβάλλον του σχο-
λείου και την ασφάλειά του. Από
την άλλη, είναι τα παιδιά που έχουν
πολλές ανάγκες, πολλά από αυτά
έρχονται από κακοποιημένα περι-
βάλλοντα, άλλα αντιδρούν στο έν-
τονο άγχος που βιώνουν, άλλα πι-
θανόν και τα ίδια να θυματοποι-
ούνται. Είναι πολύπλοκο το θέμα.
Πρέπει να βρούμε τις λύσεις για το
πώς να βοηθήσουμε αυτά τα παιδιά.

Γιατί το μέλλον τους είναι δυσοίωνο.
Πιθανόν να οδηγηθούν σε παρα-
βατικήσυμπεριφορά στη συνέχεια»,
ανέφερε ο δρ Φάντης.

Η αποτελεσματικότητα
Το κρίσιμο ερώτημα που προ-

κύπτει είναι σε ποιο βαθμότα μέτρα
που ανακοινώθηκαν θα αλλάξουν
προς το καλύτερο την εικόνα στα
σχολεία. «Σίγουρα τα αποτελέσματα
αυτών των παρεμβάσεων δεν θα
τα δούμε αύριο, αλλά θα τα δούμε
μεσοπρόθεσμα ή μακροπρόθεσμα»,
ανέφερε στην «Κ» ο αναπληρωτής
καθηγητής στο Τμήμα Ψυχολογίας
του Πανεπιστημίου Κύπρου, Πα-
ναγιώτης Σταυρινίδης. Την ίδια
ώρα σημείωσε ότι αυτά τα προβλή-
ματα δεν μπορούν να επιλυθούν
μόνο από το σχολείο, αλλά υπάρχει
η αναγκαιότητα μιας συστημικής
προσέγγισης, που θα περιλαμβάνει
ως εταίρους και την ίδια την οικο-
γένεια, τις ανάγκες του παιδιού και
την κοινωνία. Σε αυτό συμφωνεί
και η κα Μιχαηλίδου, προσθέτοντας
ότι «στο επίπεδο του Λυκείου και
της Τεχνικής Σχολής δεν μπορούμε
να επιφέρουμε αλλαγή. Είναι πολύ
αργά, εντούτοις έχουμε ανακοινώ-
σει τα μέτρα, ώστε τα παιδιά από
το νηπιαγωγείο να ενδυναμωθούν

ψυχικά. Να μην αποδέχονται καμία
μορφή βίας». Πάντως, ο δρ Φάντης
ανέφερε ότι σε ορισμένα σχολεία
φαίνεται να εφαρμόζονται κάποιες
ιδέες πρόληψης και παρέμβασης.
«Διαπιστώσαμε ότι τα σχολεία αυτά
έχουν πολύ καλή ποιότητα ζωής.
Και οι μαθητές και οι εκπαιδευτικοί.
Υπάρχουν σχολεία που όντως έχουν
καταφέρει να κάνουν κάποια βή-
ματα», σημείωσε. Σύμφωνα με την
υπουργό Παιδείας, άμεσα θα έχει
τεθεί σε εφαρμογή το 80% περίπου
των μέτρων που ανακοινώθηκαν,
και τα υπόλοιπα με την έναρξη της
νέας σχολικής χρονιάς.

«Απόνερα» της πανδημίας
Σύμφωνα με την υπουργό Παι-

δείας υπάρχει έξαρση των περι-
στατικών βίας και παραβατικότητας,
ως συνέπεια της πανδημίας. Από
την πλευρά του ο δρ Σταυρινίδης
δεν το αποκλείει. «Το βλέπω στη
βιβλιογραφία. Φαίνεται μία τάση
αναφορών σε σχετικές δημοσιεύ-
σεις από διάφορα εργαστήρια και
ερευνητικές ομάδες. Κατά την πε-
ρίοδο της πανδημίας πολλοί είχαν
πει –κι εγώ μεταξύ αυτών– ότι τα
ψυχολογικά ‘‘απόνερα’’ της παν-
δημίας θα τα δούμε ετεροχρονι-
σμένα, δηλαδή όταν θα τελειώσει
και αφού περάσει κάποιο διάστημα,
γιατί έτσι συμβαίνει συνήθως. Ίσως
να είμαστε σε μία περίοδο όπου
βλέπουμε τη συσσώρευση του άγ-
χους και του στρες εκείνης της πε-
ριόδου, να διοχετεύονται μέσα στην
κοινωνία» σημείωσε.

Τα νέα μέτρα
και τα κενά

που παραμένουν
Η έξαρση της βίας στα σχολεία, τα εναλλακτικά

προγράμματα μάθησης και τα απόνερα της Πανδημίας

<<<<<<

Τόσο η υπουργός Παι-
δείας όσο και ο δρ Πανα-
γιώτης Σταυρινίδης θεω-
ρούν ότι οι 70 εκπαιδευ-
τικοί ψυχολόγοι για όλα
τα σχολεία της Κύπρου
είναι μικρός αριθμός. 

Εκκρεμούν
διάλογος

και τελικές
αποφάσεις 

Στο ζήτημα της αποτελεσματι-
κότητας των μέτρων θα μπο-
ρούσε να ληφθεί υπόψη το γε-
γονός ότι, από την πλευρά τους,
οι εκπαιδευτικές οργανώσεις
μιλούν για «ξαναζεσταμένο φα-
γητό», ζητώντας περαιτέρω δι-
ευκρινίσεις για την υλοποίηση
που θα κληθούν να εφαρμόσουν
οι ίδιοι. Από την άλλη, το γεγονός
ότι εκκρεμούν ακόμη ο διάλογος
και οι τελικές αποφάσεις για
την αξιολόγηση του εκπαιδευ-
τικού, που σήμερα κρίνεται από
όλους τους εμπλεκομένους ως
«απαρχαιωμένη», θέτει εν αμ-
φιβόλω την τήρηση των μέτρων,
τουλάχιστον στον απαιτούμενο
βαθμό, από τους εκπαιδευτικούς.
Στα πιο πάνω μπορούν να προ-
στεθούν και σοβαρές ελλείψεις,
που συνδέονται άρρηκτα με το
θέμα πρόληψης και διαχείρισης
των περιστατικών βίας και πα-
ραβατικότητας, όπως η υποστε-
λέχωση της Υπηρεσίας Εκπαι-
δευτικής Ψυχολογίας. Τόσο η
υπουργός Παιδείας όσο και ο
δρ Σταυρινίδης θεωρούν ότι οι
70 εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι που
καλούνται σήμερα να ανταπο-
κριθούν σε όλα τα σχολεία της
Κύπρου είναι μικρός αριθμός.
«Είναι ένα πάγιο αίτημά μας η
αύξηση των θέσεων και θα το
παλέψουμε αυτό. Παράλληλα
θέλουμε να φέρουμε και κοινω-
νικούς λειτουργούς πιλοτικά
στα σχολεία», είπε η κα Μιχαη-
λίδου. «Μόνο με την ένταξη
στην Υπηρεσία Εκπαιδευτικής
Ψυχολογίας πολλών άλλων ει-
δικών συναδέρφων, πολλά από
τα περιστατικά είτε θα προλη-
φθούν είτε θα τύχουν πολύ έγ-
καιρης διαχείρισης. Αν γίνει αυ-
τό, σας διαβεβαιώνω ότι ακόμη
και αν δεν επιλυθεί το πρόβλημα,
θα είναι ένα πολύ σημαντικό
βήμα προς τη σωστή κατεύθυν-
ση», ανέφερε ο δρ Σταυρινίδης.

Τα τελευταία τρία χρόνια υπάρχει αυξητική πορεία της βίας και παραβατικότητας στα σχολεία, με 19% των παιδιών
να δηλώνουν ότι θυματοποιούνται συχνά, δήλωσε στην «Κ» ο αναπληρωτής καθηγητής στο Τμήμα Ψυχολογίας του
Πανεπιστημίου Κύπρου, Κώστας Φάντης.

Οι ομοφοβικές δηλώσεις από πολιτικά δημόσια πρόσωπα μπορούν να δημι-
ουργήσουν ένταση μεταξύ διαφορετικών κοινωνικών ομάδων και να υπονο-
μεύσουν την ενότητα της κοινωνίας.
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Τιμωρώντας τους ανήλικους 
Οι ασυνόδευτοι, οι οποίοι ενεπλάκησαν
στις φασαρίες στη δομή ανήλικων στην
Πάφο, θα πληρώσουν τις ζημιές, ανακοί-
νωσε μέσω ανάρτησής της στο «Χ» η υφυ-
πουργός Κοινωνικής Πρόνοιας Μαριλένα
Ευαγγέλου. Μάλιστα, για να ληφθεί η πε-
ρισπούδαστη απόφαση έγινε και ευρεία
σύσκεψη στην οποίας προήδρευσε η υφυ-
πουργός. Το ερώτημα είναι με τι χρήματα
πρόκειται να τους πληρώσουν οι ασυνό-
δευτοι ανήλικοι; Με τα είκοσι ευρώ που
τους δίνει το κράτος ως κηδεμόνες τους;
Αυτό θα ισχύει και για τους Ε/κ ανήλικους
που προβαίνουν σε βανδαλισμούς ή μόνο
στους ξένους; Και κυρίως, η υφυπουργός
Κοινωνικής Πρόνοιας θεωρεί ορθό ως μέ-
τρο την περιθωριοποίηση αυτών των παι-
διών με το εν λόγω μέτρο; 

••••
Μία επίτροπος διαχωρισμού 
Μπροστά στην κατακραυγή, η υφυπουρ-
γός Πρόνοιας επέλεξε να κλείσει τα σχό-
λια στον λογαριασμό της στο «Χ» και να
μην επανέλθει. Με αυτόν τον τρόπο τα
φώτα φρόντισε να στρέψει για άλλη μια
φορά πάνω της η Επίτροπος Νομοθεσίας,
η οποία όχι μόνο τη συνεχάρη για την
ανοησία αλλά την προέτρεψε ώστε αυτά
τα ασυνόδευτα ανήλικα να μένουν σε χώ-
ρους που δεν γειτνιάζουν με άλλους χώ-
ρους που υπάρχουν παιδιά. Η Λουίζα Ζαν-
νέτου, της οποίας τον ρόλο δεν αντιλη-
φθήκαμε ακόμα, ούτε το έργο της, έκανε
πολλές φορές ασυνάρτητες και αψυχολό-
γητες αναρτήσεις, όμως αυτή τη φορά το
πήρε σε άλλο επίπεδο καθώς κανονικοποι-
εί τον ρατσισμό και διαιωνίζει τον διαχωρι-
σμό αυτών των παιδιών από την υπόλοιπη
κοινωνία. Την ίδια στιγμή που ο ρόλος της
ως αξιωματούχου θα έπρεπε να είναι μία
στρατηγική ενσωμάτωσης. 

••••
Συμπολίτευση ή αντιπολίτευση; 
Το ερώτημα κατά τον προεκλογικό ήταν
κατά πόσο ο ΔΗΣΥ θα είναι αντιπολίτευση
ή συμπολίτευση. Σήμερα, οκτώ μήνες μετά
τις εκλογές το ερώτημα παραμένει. Φάνη-
κε κατά τη διάρκεια του οικονομικού fo-
rum του ΑΚΕΛ την περασμένη βδομάδα,
όταν ο Νικόλας Παπαδόπουλος, μιλώντας
για την αντιπολίτευση έδειξε τον Στέφανο
Στεφάνου και όχι την Αννίτα Δημητρίου. Τη
σημειολογία άρπαξε η συντονίστρια του
debate και αγαπητή δημοσιογράφος Γωγώ
Αλεξανδρινού, προκαλώντας την περαιτέ-
ρω αμηχανία της συναγερμικής προέδρου
η οποία δυσκολευόταν εμφανώς να μιλή-
σει για οικονομία. Η αλήθεια είναι πως στα
ΔΗΚΟϊκά πηγαδάκια θεωρούν τον ΔΗΣΥ
συγκυβερνών κόμμα, ένα κόμμα που τους
στηρίζει στα δύσκολα και αυτός είναι ακό-
μα ένας λόγος για τον οποίο αναμένεται να
γίνει μία στενή συνεργασία των δύο στις
δημοτικές εκλογές. «Ο μόνος χώρος στον
οποίο νιώθουμε πως βρισκόμαστε ακόμα
στον προεκλογικό των προεδρικών είναι η
επιτροπή ενέργειας» λένε με νόημα βου-

λευτές, καθώς εκεί ο Αβέρωφ Νεοφύτου
παίζει σκληρό ροκ, με τον Κυριάκο Χατζη-
γιάννη να τον ακολουθεί πιστά σε αυτό. 

••••
Ο γρίφος της Λάρνακας
Πάντως, η κατάσταση σίγουρα δεν είναι
εύκολη στην Πινδάρου και αυτό το αντι-
λαμβάνεται πλήρως η Αννίτα Δημητρίου.
Οι συνεχείς πιέσεις ενδιαφερομένων για
στήριξη στις δημοτικές εκλογές έχουν
προκαλέσει παράλυση. Το ενδιαφέρον
κομμάτι είναι στη Λάρνακα. Όχι μόνο γιατί
δεν υπάρχει υποψήφιος που να σταθεί
έστω και για την τιμή των όπλων απέναντι
στον Ανδρέα Βύρα, αλλά και για το παρα-
σκήνιο που εκτυλίσσεται για τη θέση του
περιφερειάρχη. Ο νυν δήμαρχος Αραδίπ-
που Ευάγγελος Ευαγγελίδης διεκδικεί με
αξιώσεις το χρίσμα, λόγω και της πρωτιάς
του στις δημοσκοπήσεις. Ο Χάρης Μίλλας
ωστόσο θεωρείται άνθρωπος του στενού
περιβάλλοντος της Αννίτας Δημητρίου.
Κατ’ επέκταση η υποψηφιότητά του δεν
θεωρείται πως προκάλεσε την έκπληξή
της αλλά κάθε άλλο. Αυτό που μαθαίνει η
στήλη είναι ότι ο Ευθύμιος Δίπλαρος, άλ-
λον στηρίζει για την εν λόγω θέση και προ-
καλεί ήδη αναμπουμπούλες.

••••

Η εμφάνιση του Πέτρου
Μιλώντας πάντως για αναμπουμπούλες,
δεν περνά απαρατήρητο στα συναγερμικά
πηγαδάκια, η συνεχής κριτική που ασκεί
στην Αννίτα Δημητρίου –την οποία προ-
εκλογικά στήριζε αναφανδόν– ο Πέτρος
Δημητρίου. Η τελευταία αιχμηρή του ανάρ-
τηση μετά την οργή της Αννίτας για τα αν-

τάρτικα. « Όπως και στη φάρμα των ζώων.
Ισότητα αλά καρτ. Αφού μέχρι σήμερα
υπουργοί άλλης κυβέρνησης έχουν πλήρη
δικαιώματα λ.χ. συμμετοχής στο Π.Γ. και
μετά που θα τους κατεβάσουμε και με τα
ψηφοδέλτια του κόμματος, ενώ εξακολου-
θούν να στηρίζουν και πάλι άλλες επιλογές
θυμηθήκαμε την πειθαρχία» έγραψε χα-
ρακτηριστικά και καταγράφηκε. 

••••
Οι μαρξιστές 
Με ενδιαφέρον παρακολούθησε η στήλη
την πολύωρη συνέντευξη του Χρίστου Χρι-
στόφια στο podcast του αγαπητού Χριστό-
φορου Χριστοφή. Πέραν των επαναλήψε-
ων περί μαρξιστικής λενινιστικής φιλοσο-
φίας που κατά τα άλλα ακολουθεί, αυτή η
συνέντευξη δεν αποτελεί παραγοντισμό για
τον ίδιο, ή μόνο ο ίδιος έχει την ευχέρεια να
καρφώνει γι’ αυτά άλλους συντρόφους; 

••••
Αναπάντητες κλήσεις 
Τώρα που θυμηθήκαμε τον προεκλογικό,
η στήλη μαθαίνει πως ο Νίκος Αναστασιά-
δης έχει επιχειρήσει να βρεθεί με τον
Αβέρωφ Νεοφύτου. Όχι τόσο γιατί μετά-
νιωσε για όλα όσα έκανε ή δεν έκανε προ-
εκλογικά, αλλά γιατί αντιλαμβάνεται και ει-

σπράττει την οργή των Συναγερμικών. Ο
Αβέρωφ βεβαίως το αποφεύγει, ψελλί-
ζοντας κάτι για τον τόπο. Η αλήθεια είναι
πως δεν έχει συγχωρέσει στον τέως πρό-
εδρο της Δημοκρατίας τη συμπεριφορά
του αλλά και το γεγονός ότι αμέσως μετά
τον δεύτερο γύρο ο Νίκος Αναστασιάδης
δεν απάντησε ποτέ το τηλεφώνημα που
του έκανε ο τέως Συναγερμικός πρόεδρος.
Πλέον, εννέα μήνες μετά, θεωρεί πως εί-
ναι πολύ αργά και για τηλεφωνήματα αλλά
και για φιλοφρονητικές συναντήσεις. 

••••
Οι κρίσεις δεν παγώνουν
«Η κρίση στη Μέση Ανατολή χρησιμεύει
ως υπενθύμιση ότι στην πραγματικότητα
δεν υπάρχει κρίση που να έχει παγώσει.
Εδώ στην Κύπρο, υπάρχει μια αυξανόμενη
αναγνώριση ότι το status quo δεν είναι
στατικό, ότι όσο το Κυπριακό δεν επιλύε-
ται, οι εντάσεις θα συνεχίσουν να υφί-
στανται και πολλές ευκαιρίες, συμπερι-
λαμβανομένων των οικονομικών, θα συνε-
χίσουν να χάνονται» ανέφερε κατά τη
διάρκεια του Συνεδρίου Economist ο Κόλιν
Στιούαρτ και αυτό θα έπρεπε να χτυπήσει
ήδη καμπανάκι σε όσους οραματίζονται
μακροχρόνιους.

Στων δομών την ολόμαυρη ράχη

Η Ειρήνη Πική επί το έργον, εκπαιδεύοντας την ομάδα που θα καθοδηγεί και θα συντονίζει το έργο των υπουργείων. Καλά θα πάει κι αυτό.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Η υπουργός Δικαιοσύνης έκανε μία
από τις ελάχιστες συνεντεύξεις της
στο ραδιόφωνο του Πολίτη και ενο-
χλήθηκε όταν η συνάδελφος Κατερί-
να Ηλιάδη την ρώτησε για τις καταγ-
γελίες συγκάλυψης βιασμού γυναί-
κας αστυνομικού, καθώς δεν ήταν
στην ύλη που προγραμμάτισε. 

Άννα Κουκκίδου Προκοπίου

ΑΠΟΨΗ /  Του ΓΑΒΡΙΗΛ ΧΑΡΙΤΟΥ

Εχει το Ισραήλ την πολυτέλεια να χάσει την Αίγυπτο;  

Η δη από το καλοκαίρι του 2006,
αφότου η Χαμάς ανέλαβε την
de facto διακυβέρνηση της

Γάζας, οι αλλεπάλληλοι κύκλοι βίας
με το Ισραήλ αποτέλεσαν κεντρικό
σημείο αναφοράς στις σχέσεις Ισ-
ραήλ - Αιγύπτου. Εάν εξαιρέσουμε
το «προβληματικό διάλειμμα» της
θητείας Μοχάμαντ Μόρσι (Ιούνιος
2012 - Ιούλιος 2013), οι διακυβερ-
νήσεις Μουμπάρακ και Σίσι λει-
τούργησαν πυροσβεστικά κάθε φο-
ρά που η Γάζα φλεγόταν. Αξιωμα-
τούχοι των μυστικών υπηρεσιών
και της διπλωματίας, που έχαιραν
απόλυτης εμπιστοσύνης του αιγυ-
πτιακού Προεδρικού Μεγάρου, απέ-
κτησαν με τα χρόνια αναντικατά-
στατες διαπραγματευτικές ικανό-
τητες και καλλιέργησαν αποτελε-
σματικά εργαλεία επικοινωνίας
τόσο με την ηγεσία της Χαμάς όσο
και με την εκάστοτε ισραηλινή κυ-
βέρνηση, όταν οι ΗΠΑ, ο ΟΗΕ και
η Ευρώπη σήκωναν τα χέρια ψηλά.
Το αιγυπτιακό σωσίβιο συνοδευόταν
από οικονομικά κίνητρα που πρό-
θυμα προσέφερε το Κατάρ. Η ση-
μασία της καταρινής συμβολής απο-
δεικνυόταν εξίσου αναντικατάστα-
τη, καταφέρνοντας να καθιερώσει
την άτυπη παρουσία Καταρινού
διαπραγματευτή που ανά πάσα στιγ-
μή είχε αποκτήσει το ελεύθερο να

προσγειώνεται στο διεθνές αερο-
δρόμιο του Τελ Αβίβ, να συναντάται
με Ισραηλινούς αξιωματούχους-
κλειδιά, να μεταβαίνει στη Γάζα και
να μεταφέρει μηνύματα εκατέρω-
θεν. Πάντα, όμως, οι βασικές πα-
ράμετροι διαπραγμάτευσης μεταξύ
Ισραήλ, Χαμάς και Ισλαμικής Τζιχάντ
βασίζονταν σε προεργασία του Καΐ-
ρου, είτε ενόψει απελευθέρωσης
Ισραηλινών ομήρων και Παλαιστι-
νίων φυλακισμένων, είτε όταν κρι-
νόταν αναγκαίο να γεμίσουν τα
άδεια ταμεία της Χαμάς με καταρινά
πετροδολάρια, που μεταφέρονταν
με βαλίτσες (κυριολεκτικά!) εν είδει
λύτρων και εν γνώσει του Ισραήλ.  

Από την άλλη, ο πόλεμος που
άρχισε στις 7 Οκτωβρίου δεν απο-
τελεί «ακόμη άλλον έναν κύκλο
βίας». Οι Ισραηλινοί εννοούν κάθε
λέξη όταν δηλώνουν προς πάσα κα-
τεύθυνση πως «την επομένη του
πολέμου στη Λωρίδα της Γάζας δεν
θα υπάρχουν η Χαμάς και η Ισλα-
μική Τζιχάντ ως στρατιωτικές και
διοικητικές οντότητες». Σύμφωνα
με το λεξικό των Ισραηλινών πολι-
τικών, η λέξη «πόλεμος» χρησιμο-
ποιήθηκε σκόπιμα για να καταδείξει
αυτή τη βασική διαφορά, τονίζοντας
ότι η αντιμετώπιση της Χαμάς δεν
θα τελειώσει με τον τρόπο που τερ-
ματίστηκαν οι προγενέστερες «επι-

χειρήσεις». Επαγωγικά γίνεται κα-
τανοητό ότι και οι καλές υπηρεσίες
της Αιγύπτου των προηγουμένων
κύκλων βίας στη Γάζα μοιραίως δεν
ταυτίζονται με τις υπηρεσίες που
σήμερα καλείται το Κάιρο να προ-
σφέρει. Ο πρόεδρος Σίσι συνειδη-
τοποίησε πολύ γρήγορα αυτή τη
σημαντική λεπτομέρεια, ανήμερα
την 7η Οκτωβρίου. Ισως πολύ πριν
το ίδιο το Ισραήλ αντιληφθεί το μέ-
γεθος της καταστροφής που βρι-

σκόταν ακόμη σε εξέλιξη. 
Μετά τη δραματική, πρώτη δή-

λωση του συμβούλου εθνικής ασφα-
λείας του Ισραήλ, Τσάχι Χανέγκμπι,
ότι η χώρα του δεν πρόκειται να
έχει «καμία απολύτως ευθύνη για
τις συνθήκες διαβίωσης στη Γάζα
μετά το τέλος του πολέμου», οι ΗΠΑ
και ορισμένες φιλοδυτικές αραβικές
και ευρωπαϊκές κυβερνήσεις άρχισαν
να επεξεργάζονται την πιθανότητα
μιας μαζικής «παλαιστινιακής με-

τοίκησης» στην αιγυπτιακή Χερσό-
νησο του Σινά. Ο Αμπντέλ Φατάχ
αλ-Σίσι δήλωσε ξεκάθαρα ότι αυτό
δεν πρόκειται να συμβεί, με τον Ιορ-
δανό βασιλιά Αμπντάλα Β΄ να δη-
λώνει ακριβώς τα ίδια όσον αφορά
τη δική του χώρα. Στη συνέχεια το
Κάιρο συγκάλεσε διεθνή διάσκεψη,
δίνοντας πρόθυμα τη σκυτάλη στις
υπόλοιπες αραβικές κυβερνήσεις,
οι οποίες αρκέστηκαν να προβούν
σε ηχηρές δηλώσεις ανθρωπισμού
και προθυμίας στην παροχή βοή-
θειας, όχι όμως και φιλοξενίας αμά-
χων στο έδαφός τους, μόνιμης ή μη.
Ο Σίσι απογοητεύθηκε έντονα από
τη σπουδή των Ισραηλινών να του
ρίξουν ένα τέτοιο βάρος, αδιαφο-
ρώντας ότι μια «παλαιστινιοποίηση»
του Σινά θα δημιουργούσε πλήθος
νέων προβλημάτων στην προσπά-
θεια του αιγυπτιακού στρατού να
πατάξει τους πυρήνες του Ισλαμικού
Κράτους που βρήκαν πρόσφορο
έδαφος επί θητείας Μόρσι. Ισραη-
λινές πηγές αναφέρουν ότι από τις
παραμονές της πρόσφατης διάσκε-
ψης του Καΐρου επικρατεί ψυχρό-
τητα μεταξύ Ισραήλ και Αιγύπτου.
Αυτό είναι αληθές.  

Ωστόσο, η ψυχρότητα Αιγύπτου
- Ισραήλ δεν είναι τωρινή. Οταν τον
Αύγουστο ο διάδοχος του σαουδα-
ραβικού θρόνου Μοχάμαντ Μπιν

Σαλμάν δήλωνε ανοικτά ότι μια εξο-
μάλυνση των σχέσεων με το Ισραήλ
θα εντασσόταν στο νέο πλαίσιο
στρατηγικής συνεργασίας με τις
ΗΠΑ, οι Ισραηλινοί φέρονταν να
επικαιροποιούν το ενδεχόμενο κα-
τασκευής αγωγού πετρελαίου και
φυσικού αερίου που θα συνέδεε τα
κοιτάσματα του Κόλπου με το ισ-
ραηλινό μεσογειακό λιμάνι του Ασν-
τόντ, για να εξυπηρετηθούν οι διε-
θνείς αγορές. Ο αιγυπτιακός Τύπος
γέμισε με άρθρα γνώμης, γραμμένα
με νασερικό ύφος και ένταση, κα-
τηγορώντας το Ισραήλ ότι επιδιώκει
να σαμποτάρει την αιγυπτιακή οι-
κονομία και το στρατηγικό της πλε-
ονέκτημα, αφού ένας αγωγός Περ-
σικού Κόλπου - Ασντόντ θα μείωνε
την κίνηση της Διώρυγας του Σουέζ.   

Υπό τις παρούσες συνθήκες το
Ισραήλ δεν έχει την πολυτέλεια να
ψυχραίνει τις σχέσεις με τους γεί-
τονές του, ειδικότερα μάλιστα με
την Αίγυπτο, η οποία θέλει πρωτί-
στως να εξυπηρετήσει τα δικά της
εθνικά συμφέροντα – κάτι που είναι
απολύτως θεμιτό.  

Ο κ. Γαβριήλ Χαρίτος διδάσκει Ιστορία
των Πολιτικών Σχέσεων Ελλάδας - Ισ-
ραήλ - Κύπρου στο Πανεπιστήμιο Μπεν-
Γκουριόν και στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.
Είναι ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Εάν εξαιρέσουμε το «προβληματικό διάλειμμα» της θητείας Μοχάμαντ Μόρ-
σι, οι διακυβερνήσεις Μουμπάρακ και Σίσι λειτούργησαν πυροσβεστικά κάθε
φορά που η Γάζα φλεγόταν.
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Μια μικρή αναδρομή των
πρόσφατων τουρκικών ενερ-
γειών, τις τελευταίες μέρες,
δεν αφήνει περιθώρια αμφι-
βολίας για την πορεία που
προσλαμβάνουν οι εξελίξεις

στο Κυπριακό, κόντρα στο αφήγημα των
«οροσήμων» της Λευκωσίας και στην μο-
νοδιάστατη πολιτική διασύνδεσης των ευ-
ρωτουρκικών ντοσιέ με τη διευθέτηση του
προβλήματος της Κύπρου. Στην πραγμα-
τικότητα, αυτό που συμβαίνει είναι ότι
προοδευτικά προσεγγίζουμε στην ώρα μη-
δέν της διχοτόμησης και δυστυχώς η πορεία
αυτή δείχνει να είναι «μη αναστρέψιμη».

Τις τελευταίες μόνο μέρες, η τουρκική
πλευρά πρόλαβε να φρενάρει τον διορισμό
απεσταλμένου του ΟΗΕ στο Κυπριακό, να
υπαναχωρήσει από τη συμφωνία που είχε
επιτευχθεί στην Πύλα με τη δική της συμ-
μετοχή για τη διάνοιξη δρόμου στη νεκρή
ζώνη, ως επίσης και να αδειάσει και γραπτώς
κάθε σκέψη ανάληψης «ενεργότερου ρό-
λου» από την Ε.Ε., στην οποία επικεντρώ-

θηκε αποκλειστικά η κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη, παρά τις προειδοποιήσεις ότι η
πορεία που επέλεξε ήταν αδιέξοδη. Όχι
μόνο γιατί η Τουρκία θα την απέρριπτε,
αλλά και γιατί η πλειοψηφούσα τάση στο
Συμβούλιο, οι εταίροι μας δηλαδή στην
Ε.Ε., δεν επικροτούσαν και εξακολουθούν
να μην επικροτούν ενεργότερο ρόλο της
Ε.Ε. στο Κυπριακό.

Σε κάθε περίπτωση, όλα αυτά που πρό-
λαβε να κάνει η Άγκυρα τις τελευταίες
μέρες, δεν εξαντλούνται στην απλουστευ-
μένη ανάλυση κύκλων της Λευκωσίας για
στρατιωτικά πλεονεκτήματα στην περιοχή
της Πύλας. Αλλά ούτε και στην εξίσου λαν-
θασμένη ανάγνωση κύκλων της κυβέρνη-
σης, σύμφωνα με την οποία η Άγκυρα προ-
σβλέπει στην αποσύνδεση του Κυπριακού
από την προώθηση των ευρωτουρκικών
ντοσιέ. Αυτή τη θεωρεί δεδομένη, όπως
και κάποιοι εταίροι μας! 

Ο στόχος της τουρκικής πλευράς είναι
ουσιαστικότερος και αμιγώς πολιτικός:
Είναι η υπόμνηση και η εδραίωση του αφη-

γήματος της «κυριαρχικής ισότητας». Αυτός
άλλωστε είναι ο κοινός παρονομαστής
τόσο της γείωσης του ονόματος του απε-
σταλμένου του ΟΗΕ, όσο και της υπανα-
χώρησης από τη συμφωνία για τη διάνοιξη
του δρόμου στη νεκρή ζώνη. Και ο ίδιος
ακριβώς παρονομαστής, χαρακτηρίζει και
την τουρκική θέση για περιορισμό της Ε.Ε.
σε διακοσμητικό ρόλο παρατηρητή στο
Κυπριακό, όπως αυτή εκφράστηκε στη
γραπτή δήλωση του τουρκικού ΥΠΕΞ, αμέ-
σως μετά τη δημοσιοποίηση της έκθεσης
προόδου της Κομισιόν για την Τουρκία.

Μέσα λοιπόν από τις κινήσεις αυτές, η
τουρκική πλευρά δεν εξαντλείται στον
έλεγχο ενός δρόμου που περνά κάτω από
τα φυλάκια στην περιοχή Πύλας, ούτε στο
μπλοκάρισμα του διορισμού μιας αυστρα-
λιανής που θα διερευνούσε τις προοπτικές
επανέναρξης των συνομιλιών εκ μέρους
του ΟΗΕ, αξιώνοντας δήθεν πρόσωπο
εκτός Κοινοπολιτείας, ορισμένου
χρόνου/part time έξι μηνών. Στοχεύει να
υπογραμμίσει ότι διαθέτει την «εξουσία»

του «συνιδιοκτήτη της Κύπρου μέσω κυ-
ριαρχικής ισότητας», αλλά και την ισχύ
να την επιβάλει. Καταχρώμενη την ανοχή
της διεθνούς κοινότητας, η οποία μπορεί
μεν να επιστρατεύει φραστικές υποδείξεις
προς την Άγκυρα αλλά σε καμιά περίπτωση
δεν έχει επιδιώξει να την πειθαναγκάσει
να λύσει το Κυπριακό με βάση «τα σχετικά
ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας
και τις αρχές επί των οποίων εδράζεται η
Ευρωπαϊκή Ένωση». Φράση για την οποία
χαιρόμαστε, αλλά για τη διεθνή κοινότητα
ισοδυναμεί με «λόγια του αέρα».

Λόγια του αέρα που επαναλαμβάνονται
εδώ και πολλά χρόνια. Στα «πάρτι» που
έκανε η Τουρκία στην κυπριακή ΑΟΖ, στην
κατάθεση συντεταγμένων ενώπιον της
Ε.Ε. για δήθεν «νόμιμες διεκδικήσεις» απέ-
ναντι από την Πάφο, πλησίον του Ακάμα,
στο «πιλοτικό άνοιγμα» προς την κατεύ-
θυνση εποικισμού της περίκλειστης Αμ-
μοχώστου και στις ανεκπλήρωτες κυπρο-
γενείς υποχρεώσεις της Τουρκίας έναντι
στην Ε.Ε. 

Μέσα σε όλα αυτά, η Λευκωσία των
λανθασμένων επιλογών και των εξίσου
λανθασμένων αναγνώσεων, προσδοκά ότι
ο Γιοσέπ Μπορέλ και η Ε.Ε. θα θέσουν στη
διάθεση του προέδρου Χριστοδουλίδη όλα
τα ευρωτουρκικά ντοσιέ, στο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο του προσεχούς Δεκεμβρίου.
Την αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης
και την ελευθέρωση των ευρωπαϊκών θε-
ωρήσεων διαβατηρίων για τους Τούρκους
πολίτες, τα οποία σύμφωνα με τις προσ-
δοκίες της Λευκωσίας, ο πρόεδρός μας θα
διαχειριστεί από κοινού με τους εταίρους
στην Ε.Ε., για να λύσουν το Κυπριακό. Κι
αν τα πράγματα δεν πάνε όπως τα επιδιώκει
η πλευρά μας, –που είναι και το πιο πιθα-
νό– να θεωρήσουμε ότι η κυβέρνησή μας
έχει σχέδιο Β; Ή απλώς ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης θα κατεβεί από το ροζ συν-
νεφάκι της Ε.Ε. –στο οποίο μόνος του ανέ-
βηκε– και θα βρεθούμε όλοι μαζί αγκαλιά
με τη διαχείριση της διχοτόμησης; 

Η ώρα μηδέν και η διαχείριση της διχοτόμησης 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Η πατρότητα του τίτλου δεν μου ανήκει. Έτσι
χαρακτηρίζει τον Ραδιομαραθώνιο η Κυπριακή
Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων σε μια
ανακοίνωση-καταπέλτη, το πιο πολιτικό κείμενο
κατά την άποψή μου που κυκλοφόρησε τη βδο-
μάδα που πέρασε. Πολιτικό γιατί αγγίζει τόσο

το ευαίσθητο θέμα των δικαιωμάτων συμπολιτών μας με ανα-
πηρίες, όσο και τις ευθύνες της Πολιτείας. Τρία τα εύλογα ερω-
τήματα που τίθενται στην ανακοίνωση: «Ποιοι στηρίζουν και
συμμετέχουν τελικά στον Ραδιομαραθώνιο; Ποιοι είναι οι διορ-
γανωτές και αυτοί που διαχειρίζονται τις εισπράξεις; Ποιοι
είναι αυτοί που επωφελούνται από τον Ραδιομαραθώνιο;».

Το ΡΙΚ μπαίνει στο στόχαστρο των Οργανώσεων ατόμων
με αναπηρίες, καθώς είναι ο απόλυτος πρωταγωνιστής της
διοργάνωσης. Δεν θα σχολιάσω εδώ το μελό ύφος και τις υπερ-
βολές από ραδιοφώνου, γιατί έτσι κι αλλιώς δεν θα ιδρώσει
κανενός το αφτί. Μεγαλύτερο ενδιαφέρον θεωρώ ότι έχει η
ουσία την οποία αναδεικνύει η ΚΥ.Σ.Ο.Α., κατηγορώντας τη
διεύθυνση του Ιδρύματος ότι: «… κατά παράβαση της εθνικής
και ευρωπαϊκής νομοθεσίας και των Γενικών Αρχών ανθρωπίνων
δικαιωμάτων, αρνείται να διασφαλίσει ότι οι υπηρεσίες του
καθίστανται συνεχώς και προοδευτικά ολοένα και περισσότερο
προσβάσιμες σε άτομα με αναπηρίες με υποτιτλισμό προ-
γραμμάτων, νοηματική γλώσσα, ακουστική περιγραφή και
προφορικό υποτιτλισμό, αποκλείοντας πλήρως τους πολίτες
με αισθητηριακές αναπηρίες από τα τηλεοπτικά τους προ-
γράμματα». Επιπλέον υπάρχει και η πρόσφατη υπόθεση της
συναδέλφου Δέσποινας Ρούσου με τον ανάλγητο χειρισμό
του ΡΙΚ. Αναρωτιέμαι αλήθεια, αυτοί που ολοφύρονταν επί
δύο ημέρες στον αέρα, όταν αντικρίσουν τη Δέσποινα θα κα-
τεβάσουν τα μάτια τους από ντροπή; Γιατί καλά τα πανηγύρια
και οι μελοδραματισμοί, αλλά υπάρχει ένα όριο στην υποκρισία.
Η Κύπρος είναι μικρή και γνωριζόμαστε. 

Το πρόβλημα όμως με την ελεημοσύνη στη «γιορτή της
επαιτείας» δεν περιορίζεται στο ΡΙΚ. Ακόμα σοβαρότερη είναι
η οικονομική διάσταση αυτής της θλιβερής ιστορίας. Αναφέρει
η ανακοίνωση της ΚΥ.Σ.Ο.Α.: «… έδωσαν €88.000 σε παιδιά
με “προβλήματα υγείας”, ποσοστό που ανέρχεται στο 20%
των περσινών εισπράξεων του Ραδιομαραθωνίου, που είναι
σταγόνα στον ωκεανό, αν αναλογιστεί κανείς ότι ο προϋπο-
λογισμός του κράτους είναι περισσότερο από 15 δισ. ευρώ και
πολύ εύκολα θα μπορούσε να καλυφθεί από τα ταμεία του
κράτους». Την Τρίτη το βράδυ, λίγο πριν από τις οκτώ, άκουγα
στο Τρίτο κάποιον να εξηγεί ότι ναι μεν δεν διατέθηκε ολόκληρο
το ποσό της περσινής διοργάνωσης αλλά να μην ανησυχούμε,
γιατί η διαχειριστική επιτροπή αποτελείται από σοβαρά άτομα
οπότε θα μοιράσουν τα λεφτά στο μέλλον. Η απάντηση σε
αυτές τις αδιανόητες δηλώσεις είναι πρώτον ντραπείτε και
δεύτερον μαζευτείτε. Αποτελεί πρόκληση για μια πολιτισμένη
κοινωνία, όχι μόνο η κακόγουστη εκμετάλλευση συνανθρώπων
μας, αλλά και η κακοδιαχείριση χρημάτων που συγκεντρώνονται
από τις εισφορές του κόσμου.

Πρέπει να μπει μια τελεία σε αυτή την ιστορία και πρέπει
να μπει άμεσα. Τώρα που είναι ζεστό το θέμα, αλλιώς του
χρόνου έτσι καιρό τα ίδια θα συζητάμε. Θεωρώ σημαντικό ότι
υπήρξε αντίδραση από ένα μεγάλο κοινοβουλευτικό κόμμα,
το ΑΚΕΛ, προσθέτοντας θεσμικό βάρος στη διαμαρτυρία των
άμεσα επηρεαζόμενων ΑΜΕΑ. Υποχρέωση έχουν να τοποθε-
τηθούν και τα άλλα κόμματα, αλλά βεβαίως και η κυβέρνηση
ως η καθ’ ύλην αρμόδια για την άσκηση κοινωνικής πολιτικής. 

Ο Ραδιομαραθώνιος έκανε τον κύκλο του και κάποιος πρέπει
να έχει το θάρρος να σφυρίξει τη λήξη. Όταν ξεκίνησε η διορ-
γάνωση, πριν από 33 τόσα χρόνια, οι προθέσεις ήταν αγαθές.
Άνθρωποι με όραμα και επιθυμία να σπάσουν παγιωμένα κοι-
νωνικά ταμπού και προκαταλήψεις βγήκαν μπροστά για να
ευαισθητοποιήσουν το κοινό. Από τότε όμως, κύλησε πολύ
νερό στο αυλάκι. 

Το 2023 απαιτεί σοβαρότητα και συγκροτημένες κυβερνητικές
πολιτικές. Το αφήγημα περί υπερανθρώπων με «ειδικές ικα-
νότητες» είναι το λιγότερο παρωχημένο. Όπως σημειώνουν
αυτοί που άμεσα επηρεάζονται πρόκειται για «ραδιομαραθωνικές
πολιτικές που συμβάλλουν στο διαχωρισμό, ιδρυματοποίηση,
αποκλεισμό, περιθωριοποίηση, στιγματισμό, εξευτελισμό και
απαξίωση των παιδιών και ενηλίκων με αναπηρίες και στη
βάναυση καταπάτηση των δικαιωμάτων τους». Όσοι εμπλέκονται
στον Ραδιομαραθώνιο, με τον ένα ή τον άλλο τρόπο, οφείλουν
να ακούσουν αυτή τη φωνή διαμαρτυρίας και να τη λάβουν
σοβαρά υπόψιν.

Η γιορτή
της επαιτείας 

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Παρακολουθώντας τις διαμαρτυρίες των
οργανώσεων αναπήρων ατόμων σχετικά με
τον τρόπο που διεξάγεται ο Ραδιομαραθώνιος,
οι οποίες έφτασαν μάλιστα στο σημείο να
ζητούν την άμεση κατάργησή του, είναι
πραγματικά άξιον απορίας γιατί κράτος, κόμ-

ματα, πολιτικοί, κρατικό κανάλι και αρκετά άλλα ΜΜΕ
επέλεξαν να αγνοήσουν τις φωνές αυτές. Καμία επίσημη
τοποθέτηση, κανένα σοβαρό σχόλιο από τους κατά τ’ άλλα
λαλίστατους πολιτικούς μας, καμία επίσημη δήλωση από
αρμόδιους υπουργούς (βλέπε Παιδείας, Κοινωνικής Πρόνοιας
κτλ.) ως προς το σοβαρό θέμα που εγείρουν οι εν λόγω ορ-
γανώσεις, ούτε μισή λέξη εκ μέρους της κυβέρνησης,
τίποτα. Λες και αυτοί για τους οποίους διοργανώνεται ο
Ραδιομαραθώνιος και στο όνομα των οποίων καλείται ο
κόσμος να συνεισφέρει δεν ξέρουν τι λένε και ξέρουν κα-
λύτερα οι διοργανωτές και όσοι παρελαύνουν από τα πε-
ρίπτερα και από τις αντίστοιχες τηλεοπτικές εκπομπές
επιδεικνύοντας τις «φιλάνθρωπές» τους ευαισθησίες.

«Η ρητορική που αναπτύσσεται στο πλαίσιο του Ρα-
διομαραθωνίου», αναφέρει η ανοιχτή επιστολή της ΚΥ.Σ.Ο.Α.,
την οποία συνυπογράφουν είκοσι περίπου άλλες σχετικές
οργανώσεις, «είναι ρατσιστική ως προς τα παιδιά με
αναπηρία και μέσω αυτής συντηρούνται στερεότυπα και
προκαταλήψεις». «Τα στοχοποιεί γιατί εξισώνει την αναπηρία
με τη φτώχεια και την επαιτεία» επεξήγησε η κ. Πιτσιάλη,
πρόεδρος της Οργάνωσης Αγκαλιά Ελπίδας «και δημιουργεί
λάθος νοοτροπίες παρουσιάζοντας τα άτομα με αναπηρία
ως υποδεέστερα που χρειάζονται τη βοήθεια του κόσμου».
Τα άτομα με αναπηρίες όμως, όπως πολύ σωστά υπογραμ-
μίζουν οι οργανώσεις, είναι φορείς δικαιωμάτων και ο κα-
λύτερος τρόπος να είναι χρήσιμοι όλοι όσοι δείχνουν ότι
ενδιαφέρονται είναι να συνδράμουν στις διεκδικήσεις για
τη διασφάλιση αυτών των δικαιωμάτων τους, πιέζοντας
το κράτος να καλύψει καλύτερα και πιο υπεύθυνα τις
ανάγκες τους και καλλιεργώντας ταυτόχρονα κουλτούρα
σεβασμού απέναντί τους και όχι οίκτου.

Όπως δήλωσε ο κ. Λαμπριανίδης, πρόεδρος της οργά-
νωσης παραπληγικών, «με εράνους δεν λύνουμε τα προ-
βλήματα αλλά μάλλον τα συντηρούμε και δίνουμε άλλοθι
στο κράτος για να μην εκπληρώνει τις υποχρεώσεις του».
Τέτοιες τακτικές όπως τονίζει η ΚΥ.Σ.Ο.Α. δεν ανταποκρί-
νονται σε μια σύγχρονη και ευνομούμενη πολιτεία και κοι-
νωνία. Τα άτομα με αναπηρίες και οι οικογένειές τους δεν
επιθυμούν τον οβολό των συνανθρώπων τους αλλά τη δη-
μιουργία κατάλληλων κρατικών υποδομών, παροχή εξο-
πλισμού και υποστηρικτικών υπηρεσιών που να τους επι-
τρέπουν να ζουν και να υπάρχουν ως ισότιμοι πολίτες και
όχι ως οι «καημένοι» συνάνθρωποί μας. «Ποτέ δεν ήρθε
κάποιος από τους συνδιοργανωτές, ούτε καν ο ίδιος ο Ρα-
διομαραθώνιος, να στηρίξει τις διεκδικήσεις μας» δήλωσε
η κ. Πιτσιάλη. «Δεν ακούσαμε ποτέ να βγουν να πουν ότι
όλα τα παιδιά έχουν δικαίωμα στην ενιαία εκπαίδευση,
στην πολιτιστική ζωή του τόπου, στην ανεξάρτητη διαβίωση,
τις θεραπείες αποκατάστασης κτλ.», συμπλήρωσε. Το θέμα
λοιπόν που εγείρει η ΚΥ.Σ.Ο.Α. και οι οργανώσεις που έχουν
συνυπογράψει την ανοιχτή επιστολή, αν ζούσαμε σε μια
κανονική χώρα θα προκαλούσε χαμό και θα έσπευδαν οι
κάθε λογής αρμόδιοι καθώς και το κρατικό μας κανάλι να
καλέσουν αυτές τις οργανώσεις και να τους δώσουν τον
πρώτο λόγο προκειμένου να στοχεύσουν στη βελτίωση
της ζωής των συνανθρώπων μας με αναπηρία και όχι μόνο
στο να στήνονται πανηγύρια εν ονόματι αυτών. Είναι
λοιπόν αδιανόητο ότι ο Ραδιομαραθώνιος διεξήχθη λες και
δεν συνέβη τίποτα απ’ όλα αυτά, λες και δεν βροντοφώναξαν
σύσσωμες οι οργανώσεις αναπήρων με δελτία Τύπου, ανα-
κοινώσεις και σχετικές αναρτήσεις πως δεν θέλουν να
ζήσουν ακόμη μία χρονιά τις «εφιαλτικές ώρες των εκδη-
λώσεων του Ραδιομαραθωνίου».

Και αντί να βρεθεί ένας πολιτικός, αξιωματούχος της
κυβέρνησης ή κομματάρχης να τους σεβαστεί και να τους
δώσει χώρο και χρόνο, συνέχισαν όλοι αμέριμνοι να πα-
ριστάνουν τους φιλάνθρωπους εις βάρος της αξιοπρέπειας
των διαμαρτυρομένων. Πώς να το ερμηνεύσει όλο αυτό
ένας νοήμων νους; «Αρκετά πια μ’ αυτή την υποκρισία»,
έγραψε σε μια ανάρτησή του μέλος των εν λόγω οργανώσεων
και διερωτώμαι μήπως τελικά αυτή είναι και η πιο λογική
ερμηνεία.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Φωνή βοώντος
εν τη ερήμω

elenixenou11@gmail.com
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Τρανσέξουαλ στο Πακιστάν παρευρίσκονται σε συγκέντρωση για τον εορτασμό του Φεστιβάλ
Τρανς, στο Πακιστάν. Σύμφωνα με ομάδες ανθρωπίνων δικαιωμάτων, τα τρανς άτομα είναι τα πιο
εξοστρακισμένα μέλη της πακιστανικής κοινωνίας και η βία εναντίον τους είναι σε υψηλά επίπεδα. 

« Άλλοι τις δημοσκοπήσεις, εμείς
την τενέκκα» έλεγε προεκλογικά
ο τότε πρόεδρος του ΔΗΣΥ και
υποψήφιος για την προεδρία Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, όταν καλείτο να
εξηγήσει από πού πήγαζε η βε-

βαιότητα εκλογής του. Αισιοδοξία και βεβαι-
ότητα ακόμα και όταν τα νούμερα των δημο-
σκοπήσεων κατέγραφαν τον σαφή κίνδυνο
αποκλεισμού του από τον δεύτερο γύρο. Όμως
την ίδια στιγμή που απέρριπτε την αξιοπιστία
ενός επιστημονικού εργαλείου, έβλεπε σκο-
πιμότητες και συνωμοσίες πίσω από αυτές.
«Αυτοί», αναφερόμενος στους δημοσκόπους,
«πάντα ήθελαν τον Δημοκρατικό Συναγερμό
να διαλύεται».

Το γιατί οι δημοσκόποι ήθελαν να δουν το
μόνο κόμμα που ανέκαθεν παρακολουθούσε
με ευλάβεια τα ευρήματα των δημοσκοπήσεων,
το μόνο κόμμα που πλήρωνε αδρά γι’ αυτές
να διαλύεται, ήταν ένα από τα πολλά παράδοξα
εκείνου του προεκλογικού. Αυτή η απαξίωση
των δημοσκόπων έγινε συντεταγμένα και με-
θοδικά, καθώς στο κόμμα βρέθηκαν αρκετοί
καλοθελητές. Ο νυν αναπληρωτής πρόεδρος
του ΔΗΣΥ Ευθύμιος Δίπλαρος, για παράδειγμα,
έβαζε ζωντανά στοίχημα, υποστηρίζοντας ότι
σε αντίθεση με το τι λένε οι δημοσκοπήσεις
ο κ. Νεοφύτου θα τερματίσει πρώτος και κα-
λούσε τους δημοσιογράφους να γράψουν κάτω
τα προγνωστικά του. Αλησμόνητο για τους
τηλεθεατές ο τηλεοπτικός καβγάς του με τον
Νάσιο Ορεινό στο ΣΙΓΜΑ για τον οποίο άφησε
δημοσίως αιχμές αναξιοπιστίας και εξυπηρέ-
τησης σκοπιμοτήτων.

Είχαν πράγματι πιστέψει στον ΔΗΣΥ πως
οι δημοσκόποι θέλουν το κακό τους; Το έκαναν
από κομματικό συμφέρον ή ψεύδονταν συ-
νειδητά; Οι συνωμοσίες, η κατασκευή εχθρών
αλλά κυρίως η αμφισβήτηση ενός επιστημο-
νικού εργαλείου στοίχισε περαιτέρω στον
ΔΗΣΥ σε μία ομολογουμένως κακή προεκλογική
καμπάνια. Ένα λοιπόν είναι να κάνει την αυ-
τοκριτική του ο ΔΗΣΥ για όσα εκτυλίχθηκαν
τότε, άλλο να αυτοαναιρείται και να γίνεται
έρμαιο προσωπικών συμφερόντων. Τα κόμματα
προφανώς εξελίσσονται, ακούν τα μηνύματα
της κάλπης και προχωρούν. Όμως σε αυτή
την εξέλιξη θα έπρεπε οι όποιες αποφάσεις
τους να βασίζονται θέσεις αρχών. Βάσει αρχών
και βάσει συγκεκριμένων πολιτικών προτάσεων
θα έπρεπε να επιλέγουν υποψηφίους. Υποψή-
φιους με τους οποίους έχουν κοινό όραμα για
το μέλλον και δεν επιλέγονται αποκλειστικά
βάσει της περιστασιακής τους δημοτικότητας.
Κάτι όμως μας λέει πως οι δημοτικές εκλογές,

θα είναι οι εκλογές των αντιφάσεων και της
κατάργησης της όποιας πολιτικής σκέψης.
Γιατί ενώ λίγους μήνες πριν το κόμμα κατήγγειλε
ως διαλυτικά στοιχεία του ΔΗΣΥ τους δημο-
σκόπους, σήμερα άγεται από τις δημοσκοπήσεις
για τη διαμόρφωση των ψηφοδελτίων του. 

Κάποιοι θα πουν ότι οι δημοτικές εκλογές
είναι μία μάχη που τον πρώτο λόγο έχουν οι
τοπικές κοινωνίες. Μπορεί όμως αυτό να κα-
ταργεί θέσεις και να παραγκωνίζει αρχές; Γιατί
τη μία μέρα η Αννίτα Δημητρίου ανακοίνωνε
πως αποκλείει τη συνεργασία με ΕΛΑΜ και
ΑΚΕΛ, ενώ σήμερα συζητείται η ανεπίσημη
συνεργασία με το ΑΚΕΛ για την υποψηφιότητα
του νυν δημάρχου και μέλους του Πολιτικού
Γραφείου του ΑΚΕΛ Ανδρέα Βύρα. Αν ο ΔΗΣΥ
πιστεύει στο όραμα του Ανδρέα Βύρα, τότε
θα πρέπει με τόλμη να εξηγήσει ανοιχτά γιατί
τον στηρίζει. Όχι να κρύβεται πίσω του επειδή
δεν υπάρχει αντίβαρο. Θα πρέπει να μιλήσει
και με τόλμη γύρω απ’ όσα εκτυλίσσονται
στην περίπτωση του Ανδρέα Κωνσταντίνου,
ο οποίος βάσει δημοσκοπήσεων παρουσιάζεται
πρώτος και βάσει δεσμεύσεων της ηγεσίας
τείνει να είναι ο επικρατέστερος υποψήφιος
για τη δημαρχία Λευκωσίας. Αν ο ΔΗΣΥ θεωρεί
πως ο κ. Κωνσταντίνου έχει το πολιτικό βάρος
και βάθος να ηγηθεί ενός δήμου, κατ’ εξοχήν
πολιτικού, είναι ένα ζήτημα. Τι έχει όμως να
πει ο ΔΗΣΥ στην περίπτωση του Ανδρέα Κων-
σταντίνου, ο οποίος για να παραμείνει δήμαρχος
Αγλαντζιάς επιχείρησε να ακυρώσει τη με-
ταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης; Μιας
μεταρρύθμισης που υπήρξε ο λόγος αναβολής
των εκλογών. Μιας μεταρρύθμισης που έγινε
κατά τα άλλα επί διακυβέρνησης ΔΗΣΥ. Θα
μπορέσει άραγε να εργαστεί προς την υλο-
ποίησή της, όταν ο ίδιος προσωπικά επιχείρησε
να «σκοτώσει» το όλο εγχείρημα;

Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν τάσεις τις
οποίες τα κόμματα οφείλουν να διαβάσουν.
Η απολυτοποίηση ενός επιστημονικού εργα-
λείου για να λαμβάνεις πολιτικές αποφάσεις
πλέον τρομάζει. Τι μας λέει πως στις κρίσιμες
στιγμές δεν θα κρυφτούν πίσω από τις δημο-
φιλείς αλλά όχι ωφέλιμες πολιτικές αποφάσεις; 

Τη στιγμή που οι κοινωνίες αλλάζουν, η
πολιτική οφείλει να μετεξελίσσεται και να
προοδεύει μαζί της. Όμως σε αυτήν ακριβώς
τη λεπτή γραμμή τού τι θέλει η κοινωνία και
τι είναι πράγματι καλό γι’ αυτήν, σε αυτή τη
λεπτή γραμμή της ενσυναίσθησης και της ευ-
θυνοφοβίας, έχει προφανώς καταργηθεί η πο-
λιτική. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Καταργώντας την πολιτική

economidoum@kathimerini.com.cy
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Σ τις 7 Οκτωβρίου, το Ισραήλ
δέχθηκε μια τρομοκρατική
επίθεση με απάνθρωπα απο-

τελέσματα. «Αποθηρίωση» θα χα-
ρακτήριζε ο ιστορικός Πολύβιος τη
συμπεριφορά των τρομοκρατών·
όπου ο άνθρωπος ξεπερνάει τα όρια
της ανθρώπινης υπόστασής του
και συμπεριφέρεται σαν θηρίο. Δο-
λοφονεί εν ψυχρώ ανυπεράσπι-
στους, βιάζει γυναίκες, σκοτώνει
βρέφη και κακοποιεί ακόμη και νε-
κρούς. Η υπεραξία ήταν τα ανθρώ-
πινα λάφυρα, τα σκύλα. Οι τρομο-
κράτες κατάφεραν να συλλάβουν
248 ομήρους –ο μέχρι στιγμής απο-
λογισμός– πολίτες του Ισραήλ, ευ-
ρωπαϊκών χωρών, αλλά και Aμερι-
κανούς. Δεν ήσαν μόνον μέλη της
Χαμάς. Hσαν και μέλη της Ισλαμικής
Τζιχάντ και άλλων οργανώσεων,
καθώς και ανοργάνωτοι Παλαιστί-
νιοι, οι οποίοι ακολούθησαν τους
επιδρομείς με σκοπό το κέρδος. Η
αμοιβή τους για κάθε «κεφάλι» ήταν
10.000 δολάρια και η προσφορά
γης. Αυτοί οι όμηροι σήμερα είναι
διασκορπισμένοι σε κάποια σημεία
των υπόγειων τούνελ με τα οποία
υπονόμευσε η Χαμάς τη Γάζα. Τα
τούνελ αυτά χρειάστηκαν χρόνια
για να κατασκευασθούν, έχουν μή-
κος πεντακοσίων χιλιομέτρων και
κόστισαν γύρω στα 2 δισ., όσα η
ανθρωπιστική βοήθεια της Ε.Ε.
προς τον λαό της Παλαιστίνης, εγ-

κλωβισμένο στη μεγαλύτερη υπαί-
θρια φυλακή του κόσμου. Τα εισέ-
πραττε η Χαμάς ως αναγνωρισμένη
αρχή και αντί να χτίσει νοσοκομεία
ή σχολεία έσκαβε τούνελ.

Αλήθεια, τι γίνεται μ’ αυτούς
τους ομήρους; Μέχρι στιγμής, δεν
έχει υπάρξει καμιά διαδήλωση σε
καμιά ευρωπαϊκή πόλη για την απε-
λευθέρωσή τους ή, έστω, για συμ-
παράσταση. Σύμπτωμα μιας ευρω-
παϊκής κοινής γνώμης η οποία απο-
στρέφεται τον πόλεμο και έχει ανα-
τραφεί με την ιδέα ότι ο κόσμος
είναι καταδικασμένος να ζήσει ει-
ρηνικά, όπως τα κατάφερε η Ευ-
ρώπη. Μπορεί στην αρχή η αντί-
σταση της Ουκρανίας στη ρωσική
εισβολή να προκάλεσε ένα είδος
ευφορίας όμως, μερικούς μήνες με-
τά, επικράτησε η ανησυχία για το
ξεβόλεμα του μέσου Eυρωπαίου.
Πώς δεν θα κρυώσουμε; Πώς δεν
θα πεινάσουμε; Δεν είναι εύκολο
ύστερα από τόσες δεκαετίες ειρήνης
να βρεθείς αντιμέτωπος με πόλεμο
που δεν διεξάγεται στο μακρινό
Αφγανιστάν ή στο Ιράκ, αλλά στην
ευρωπαϊκή μεθόριο.

Το Ισραήλ υπέστη ένα τραύμα
υπαρξιακό. Το κράτος που δημι-
ουργήθηκε και πολέμησε τόσες φο-
ρές για να εξασφαλίσει τους πολίτες
του αποδείχθηκε ευάλωτο. Η απάν-
τηση ήταν βίαιη. Λέγεται ότι η αε-
ροπορία του Ισραήλ μέσα σε δύο

εβδομάδες εξαπέλυσε τόση δύναμη
πυρός όση οι Ρώσοι στους μήνες
της εισβολής. Χτύπησαν από αέρος,
για να προετοιμάσουν το έδαφος
για τη χερσαία επιχείρηση, να έχουν
οι στρατιώτες τους όσο το δυνατόν
μικρότερες απώλειες – ό,τι έκαναν
και οι Σύμμαχοι το 1944 πριν από
την απόβαση στη Νορμανδία. Μέχρι
στιγμής, η ένταση της επίθεσης
έχει αποδειχθεί δυσανάλογα μεγάλη
ως προς τα αποτελέσματα που έχει
επιφέρει. Σύμφωνα με υπολογι-
σμούς, μόνο το δεκαπέντε τοις
εκατό της Χαμάς έχει εξουδετερω-
θεί, τίποτε δεν δείχνει ότι υπάρχει
διέξοδος προς το επόμενο βήμα και
η διεθνής κοινή γνώμη στρέφεται
εναντίον του Ισραήλ. Και ό,τι δεν
κατάφεραν οι Ουκρανοί, το κατά-
φεραν οι βομβαρδισμοί της Γάζας.
Διαδηλωτές στο Παρίσι ή στο Λον-
δίνο να παίρνουν την ίδια θέση
που παίρνουν ο Ερντογάν, ο Πούτιν
και το Ιράν.

Βέβαια, κανείς δεν μας λέει πώς
ακριβώς θα έπρεπε να αντιδράσει
το Ισραήλ για να αντιμετωπίσει την
επίθεση μιας δύναμης που φιλοδοξεί
να κυριαρχήσει «από τον ποταμό
ώς τη θάλασσα», κοινώς απ’ τον
Ιορδάνη ώς τη Μεσόγειο, κοινώς
να σβήσει από τον χάρτη το Ισραήλ.
Κανείς δεν θέλει να βλέπει σκοτω-
μένους αμάχους, άνδρες, γυναίκες
και παιδιά. Ομως, ας σκεφτούμε

πως αυτοί οι ταλαίπωροι άνθρωποι
πριν γίνουν θύματα των βομβαρ-
δισμών υπήρξαν όμηροι της Χα-
μάς.

Στις περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες, τα αντισημιτικά αντανα-
κλαστικά έχουν ήδη ενεργοποιηθεί.
Ο αντισημιτισμός δεν έχει θεσμική
υπόσταση, όπως στον Μεσοπόλεμο.
Το αντίθετο, οι Εβραίοι προστα-
τεύονται από τη νομοθεσία. Ομως,
είναι ατμοσφαιρικός. Κυκλοφορεί
στο συναισθηματικό υπόβαθρο της
συλλογικής συνείδησης. Αυτή η
συνείδηση μπορεί να ταυτίστηκε
με τους Εβραίους μετά τη Σοά, όμως,
είναι εναντίον των Εβραίων που
προσπαθούν να υπερασπιστούν το
κράτος τους. Οι Εβραίοι είναι απο-
δεκτοί μόνον ως θύματα – για κάνετε
μια σύγκριση μ’ εμάς τους Ελληνες.
Οταν αρνούνται να δεχθούν τον
ρόλο του θύματος, αυτομάτως με-
τατρέπονται σε θύτες. Σε αντίθεση
με τους ισλαμιστές, οι οποίοι πα-
ραμένουν θύματα ακόμη και όταν
δολοφονούν δεκάδες στο Μπατα-
κλάν.

Το Ισραήλ και η Ουκρανία είναι
πεδίο μελέτης για τους ειδικούς της
γεωστρατηγικής. Ωστόσο, αυτά
που συμβαίνουν εκεί «πέρα» επη-
ρεάζουν καταλυτικά τις ευρωπαϊκές
κοινωνίες. Απειλούν την κοινωνική
συνοχή και δοκιμάζουν τις αξίες
της παιδείας μας.

Ο ατμοσφαιρικός αντισημιτισμός
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ακουτώρα τι πάνε και σκαρφίζονται
μόνο και μόνο για να εμποδίσουν
την πρόοδο: «Στη λεωφόρο Αμαλίας,
έχει –λέει– αρχαία». Και πού τα εί-
δατε εσείς τα αρχαία; «Είναι, λέει,
μέσα στη γη ακόμη». Λες και δεν
ξέρουμε πως τα αρχαία είναι στην
Αγορά, εκεί που σύχναζε ο Σωκράτης
και στο άλλο το μέρος, όπου έβγαλε
τον Επιτάφιο ο Περικλής και τους
Φιλιππικούς ο Δημοσθένης. Μπα!
Η αλήθεια βρίσκεται αλλού: Θέλουν
να μας πάνε πίσω, στην εποχή που
ο Τρικούπης έκανε τον «καθημερινό
του περίπατο» από το σπίτι του,
απέναντι στη Λυρική Σκηνή, Ακα-
δημίας, ως τη Βασιλίσσης Σοφίας
και μέχρι του Θων, στους Αμπελο-
κήπους και πίσω. Και οι υπόλοιποι
Αθηναίοι έκαναν βόλτες στη λεω-
φόρο Αμαλίας και συναντιούνταν
το βραδάκι στο Ζάππειο, όπως το
λέει και το τραγουδάκι, «Στο Ζάππειο
μια μέρα περιπατούσα, συνάντησα
μια νέα ξανθομαλλούσα». Σας ακού-
γεται ρομαντικό; Καθόλου! Ένα ξε-
ποδάριασμα ήταν αυτή η «κοσμική
ζωή στα όρθια» που έκαναν τότε,
λιώνοντας τις σόλες των παπουτσιών
τους. Και γιατί; Διότι δεν είχαν αυ-
τοκίνητο, αυτή είναι η ωμή αλήθεια. 

Το κακό άρχισε εδώ και χρόνια
με τις πεζοδρομήσεις. Δεν έφτανε
το πρόβλημα, καταπιάστηκαν και
να το επιδεινώσουν. Κόβουν τον
δρόμο και κάνουν πεζοδρόμιο εκεί

που έπρεπε να κόψουν το πεζοδρό-
μιο και να κάνουν περισσότερο δρό-
μο. Και εννοώ να τα κόψουν τελείως,
μπιτ! Όπως στου Ζωγράφου. Διά-
βασα προσφάτως ένα άρθρο σχετικά
και ενθουσιάστηκα. Τι ωραία που
είναι η ζωή εκεί! 

Στην πραγματικότητα καθόλου
δεν χρειάζεται μια σύγχρονη πόλη
πεζοδρόμια. Κυρίες με κρινολίνα
δεν υπάρχουν πλέον για να φοβούν-
ται μήπως τα σύρουν στις λάσπες.
Ούτε γέροι σε αναπηρικά καροτσά-
κια – αυτούς τους έχουμε όλους σε
γηροκομεία. Όσο από μωρά, που
θέλουν κι αυτά καρότσια, οπού να
’ναι τελειώνουν και αυτά. Μένουν
τα αυτοκίνητα κι αυτά χρειάζονται
χώρο. Και να δεις τότε πόσο θα αυ-
ξηθεί η ταχύτητα! Πες πως παθαίνεις
την καρδιά σου και βρίσκεσαι στο
Παγκράτι, πόσο πολύ πιο γρήγορα
θα φθάσεις στο νοσοκομείο σου
εάν αυξηθεί το φάρδος του δρόμου;
Πες πως γέννας και είσαι στο Σύν-
ταγμα, πόσο πιο γρήγορα θα φθάσεις
στης Έλενας το μαιευτήριο εάν δι-
πλασιαστεί ο δρόμος επειδή θα έχεις
κόψει τα πεζοδρομία; Και μη μου

πεις πως δεν μπορείς να κόψεις τα
πεζοδρομία, διότι θα κόψεις και τα
δεντράκια! Δεντράκια μπορείς να
φυτέψεις παντού, και όχι μέσα στη
μέση του δρόμου! 

Ακούω τώρα μερικούς να λένε
πως έτσι θα χάσει η Αθήνα το πρά-
σινο· δεν υπάρχει κανένας λόγος
να το χάσει. Μπορεί ωραιότατα να
αναμειχθεί στο μείγμα της ασφάλτου
λίγη πράσινη μπογιά... Και πολύ κα-
λυτέρα μάλιστα στις μεγάλες λεω-
φόρους μπορεί να στρωθούν πλα-
στικοί χλοοτάπητες, πράγμα το
οποίο θα μειώσει απείρως και τον
θόρυβο. Και όσο για αυτά τα διάφορα
μικρά παρκακια που δημιουργήθη-
καν στις γειτονιές προσφάτως, αυτά
να μην τα πειράξουμε καθόλου γιατί
βολεύουν πολύ τους ναρκομανείς.
Άνθρωποι είναι και αυτοί, και πρέπει
να έχουν τα στέκια τους. 

Αυτοί που έχουν μανία με τις πε-
ζοδρομήσεις έχουν και μανία κατά
των γκράφιτι. Αυτό δείχνει πως δεν
καταλαβαίνουν τη δημιουργικότητα
της λαϊκής ψυχής. Ισχυρίζονται πως
τα γκράφιτι είναι άθλιες μουτζούρες
που προκαλούν αίσθημα ξεπεσμού
στον πολίτη. Μπορεί! Αλλά σε ποιον
πολίτη; Μόνον σε κάτι γερόντια
που ακόμη πιστεύουν πως η καθα-
ριότητα είναι μισή αρχοντιά. Ενώ
σήμερα το σύνθημα είναι «καθαροί
τοίχοι δείχνουν βρώμικα μυαλά»
και όλοι το ξέρουν αυτό και ας αφή-

σουν κατά μέρος τις υποκρισίες.
Αυτή η πόλη έχει μόνον ένα σο-

βαρό πρόβλημα: τους λόφους. Ξε-
φυτρώνουν μέσα στη μέση και αναγ-
κάζονται τα αυτοκίνητα να πάνε
γύρω γύρω. Αλλά τώρα με την τε-
χνολογία μπορούμε να τους τρυ-
πήσουμε, και μάλιστα χιαστί. Λόγου
χάρη, ας τρυπήσουμε τον Λυκα-
βηττό, ώστε να μπορείς επιτέλους
να πας κατ’ ευθείαν από τη λεωφόρο
Αλεξάνδρας στο Κολωνάκι μέχρι το
Σύνταγμα, και ας ανοίξουμε σήραγ-
γες στον λόφο του Στρέφη, ώστε
να περνάμε αβίαστα από τη βορινή
στη νότια πλευρά και από την ανα-
τολική στη δυτική. Και μη μου πει
κανείς πως το χειρότερο πρόβλημα
το δημιουργεί η Ακρόπολη όπου οι
κραδασμοί απειλούν να ρίξουν τον
Παρθενώνα, γιατί δεν είναι δυνατόν
να κρεμόμαστε διαρκώς από τα αρ-
χαία!

Γι’ αυτό σας λέω – ξεφορτωθείτε
αυτές τις αραχνιασμένες αντιλήψεις
και αντισταθείτε σθεναρά στην
προσπάθεια να σας κρατήσουν δέ-
σμιους του παρελθόντος. Έχουμε
μεγάλες ελπίδες να αποκτήσουμε
μια Αθήνα που ακολουθεί πρώτη
στον κόσμο αυτό που είπε ήδη ο
Μπέρναρντ Σω εδώ και εκατό χρό-
νια: «Το μέλλον ανήκει στο αυτο-
κίνητο και στην α-ποδια».

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Τα πόδια είναι πλέον περιττά
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ     

Η πελατεία υπάρχει,
το μαγαζί αναζητείται

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Αυτό το πράγμα δεν
το λες και σοβαρή
αξιωματική αντιπο-
λίτευση. Εχει, βέβαια,
τα θετικά του. Σε μια
εποχή που δεν μπο-

ρείς να δεις καλή σειρά με πλοκή
και δράση αν δεν πληρώσεις, δεν
είναι και λίγο να έχεις ένα αριστερό
κόμμα να σου παρέχει εντελώς δω-
ρεάν ένα ατελείωτο θέαμα τύπου
Netflix. Τα έχει όλα: ίντριγκα, πα-
ρασκήνιο, μεταμοντέρνες φιγούρες,
σασπένς, το στοιχείο της κωμωδίας,
τα πάντα...

Δεν είναι, ωστόσο, λόγος για να
χαίρεται κανείς. Κατ’ αρχάς, γιατί
είναι απολύτως σοκαριστικό το πό-

σο έχει πέσει το επίπεδο της πολι-
τικής σε αυτόν τον τόπο. Αναζητάς
με δυσκολία τους 15-20 ανθρώπους
που ξεχωρίζουν και με τους οποίους
μπορείς να κάνεις μια σοβαρή κου-
βέντα. Ή από τους οποίους δικαιού-
σαι να περιμένεις κάτι, να ελπίζεις
ότι αν ποτέ κυβερνήσουν, ναι, κάτι
θα αλλάξει. Εντάξει, το πρόβλημα
δεν είναι μόνο ελληνικό· κοιτάξτε
τι γίνεται στην Αμερική, όπου πα-
λεύουν πολιτικοί δεινόσαυροι με
πολιτικά «φρούτα» εποχής. Αυτό,
όμως, είναι μικρή παρηγοριά.

Οσο κλισέ και να ακούγεται,
όσο εμμονικά και αν το επαναλαμ-
βάνουμε, ο τόπος έχει ανάγκη μια
καλή και ισχυρή αντιπολίτευση

όσο και μια καλή κυβέρνηση. Η
απουσία αντιπολίτευσης τονώνει
την αλαζονεία κάθε κυβερνητικού
στελέχους και δημιουργεί μια αί-
σθηση απελπισίας στον μέσο πο-
λίτη, που θέλει να έχει εναλλακτικές
επιλογές όταν βρίσκεται μπροστά
στην κάλπη. Οι ανισότητες, η ακρί-
βεια, οι ανασφάλειες μιας μεσαίας
τάξης που πιέζεται από παντού δεν
θα πάνε πουθενά. Οταν η εύλογη
δυσαρέσκεια και η ματαίωση της
ελπίδας δεν βρίσκουν λογική διέ-
ξοδο, αρχίζει μετά να μπαίνει κανείς
στα μονοπάτια της παλαβωμάρας
και των άκρων.

Η χώρα χρειάζεται, λοιπόν, δύο
ισχυρούς πόλους, γύρω από τους
οποίους να μπορούν να σχηματι-
στούν βιώσιμα και επαρκή κυβερ-
νητικά σχήματα. Ο ΣΥΡΙΖΑ αυτο-
κτονεί και ευτελίζεται μέρα με τη
μέρα. Ο,τι καινούργιο δημιουργηθεί
θα έχει για πολύ καιρό τον χαρα-
κτήρα μιας απογοητευμένης φρά-
ξιας, όχι ενός σχήματος που διεκ-
δικεί την εξουσία. Το ΠΑΣΟΚ δεν
μοιάζει να κερδίζει προς το παρόν
από την κρίση του ΣΥΡΙΖΑ και μένει
καθηλωμένο στα ίδια ποσοστά. Εί-
ναι κρίμα, γιατί φαίνεται να διαθέτει
νέα στελέχη που ξεχωρίζουν. Ο
Κυρ. Μητσοτάκης συνεχίζει να έχει
την απόλυτη κυριαρχία στο πολιτικό
σκηνικό. Προς το παρόν, πάντως,
θα παρακολουθήσουμε το σίριαλ
του ΣΥΡΙΖΑ. Ενα σίγουρο κακό που
θα προκαλέσει είναι ότι θα αποδείξει
πως η πολιτική δεν είναι για ερα-
σιτέχνες, για εκείνους που αποφα-
σίζουν να χτυπήσουν την πόρτα
σε ένα κόμμα και να δοκιμάσουν
την τύχη τους. Θα εδραιωθεί η πε-
ποίθηση πως είναι παιχνίδι για
επαγγελματίες πολιτικούς, προϊόντα
των αμφιθεάτρων και του συστή-
ματος. Το κενό, όμως, θα παραμείνει.
Κάποια στιγμή, κάποιος θα το κα-
λύψει. Γιατί, όπως έλεγε ένας παλιός
πολιτικός σε ανάλογες περιστάσεις,
«όταν υπάρχει η πελατεία, κάποιος
θα το ανοίξει το μαγαζί».

«Ανοιξεη κόλαση τις
πύλες της και όλοι
οι δαίμονες είναι
έξω», έγραφε ο Ουί-
λιαμ Σαίξπηρ στην
«Τρικυμία» κάπου το

1610. Αυτό ακριβώς συμβαίνει σή-
μερα στη Γάζα με τον αποτρόπαιο
πόλεμο ανάμεσα στο Ισραήλ και
στη Χαμάς.

Περί των αιμοδιψών δαιμόνων
της Χαμάς έχουν γραφτεί πολλά.
Κάποιες επικρίσεις εναντίον του
Ισραηλινού πρωθυπουργού Μπέν-
τζαμιν Νετανιάχου, καθώς και «πα-
ραινέσεις» για κατάπαυση πυρός,
άρχισαν να διατυπώνονται και από
συμμάχους του στη Δύση. Το γένος
των ανθρώπων δεν αντέχει μεγάλες
δόσεις της πραγματικότητος. Υπάρ-
χουν όμως και άλλοι «δαίμονες»
που λειτουργούν αυτόνομα. Την
περασμένη Κυριακή, σε ραδιοφω-
νική συνέντευξή του ο υπουργός
Πολιτιστικής Κληρονομιάς του Ισ-
ραήλ Αμιχάι Ελιγιάχου, όταν ρω-
τήθηκε για την πιθανότητα χρή-
σεως πυρηνικών στη Γάζα, απάν-
τησε πως «είναι και αυτό ένα εν-
δεχόμενο», μετέδωσε το Ρόιτερς.

Ευκαιρίας δοθείσης, η εκπρό-
σωπος του ρωσικού υπουργείου
Εξωτερικών Μαρία Ζαχάροβα δή-
λωσε ότι «το θέμα εγείρει πολλά
ερωτήματα». Αμερικανός αξιωμα-
τούχος χαρακτήρισε «απαράδεκτη»
την επίμαχη δήλωση. Αντιδράσεις
δεν υπήρξαν από τις χώρες της
Ευρώπης.

Αλλά ούτε ανέμενε κανείς κάτι
διαφορετικό. Από τη στιγμή που
ο τότε πρόεδρος των ΗΠΑ Ντουάιτ
Αϊζενχάουερ ανάγκασε στην κυ-
ριολεξία τη Βρετανία και τη Γαλλία,
που είχαν εμπλακεί με το Ισραήλ
σε πόλεμο εναντίον της Αιγύπτου,
να αποδεχθούν ψήφισμα κατα-
παύσεως πυρός του ΟΗΕ, στις 6
Νοεμβρίου 1956, η διαχείριση του
Μεσανατολικού και ειδικότερα
του Παλαιστινιακού περιήλθε στην
Ουάσιγκτον. Στο διάστημα που

μεσολάβησε από την εποχή εκείνη,
μία εξέλιξη ήταν κεφαλαιώδους
σημασίας. Οι συμφωνίες του Καμπ
Ντέιβιντ που υπεγράφησαν στις
17 Σεπτεμβρίου 1978 από τον πρό-
εδρο της Αιγύπτου Ανουάρ Σαντάτ
και τον Ισραηλινό πρωθυπουργό
Μεναχέμ Μπέγκιν και οδήγησαν
στη συνθήκη ειρήνης Αιγύπτου -
Ισραήλ.

Κατά τρόπο παράδοξο, από μιαν
άποψη, αρχιτέκτων της ιστορικής
εκείνης εξελίξεως ήταν ο τότε Αμε-
ρικανός πρόεδρος Τζίμι Κάρτερ,
που είναι αλήθεια πως δεν χαίρει
μεγάλης εκτιμήσεως στις ΗΠΑ.
Συμβαίνουν κάτι τέτοια ενίοτε
στην ιστορία της ανθρωπότητος.

Πολλά έχουν γραφεί περί του
κ. Νετανιάχου και η στήλη αυτή
δεν έχει πρόθεση ούτε φιλοδοξεί
να λύσει το «αίνιγμα» της προσω-
πικότητος του Ισραηλινού πρω-
θυπουργού. Ωστόσο, υπάρχει εν-
δεχομένως μία κάποια αντιστοιχία
με όσα συνέβησαν πριν από μερι-
κές δεκαετίες στην ίδια περιοχή.

Ηταν 6 Ιουνίου 1982, όταν οι
ισραηλινές δυνάμεις εισέβαλαν
στον Λίβανο, στο πλαίσιο επιχει-
ρήσεως «Ειρήνη στη Γαλιλαία»
που είχε επεξεργασθεί ο Αριέλ Σα-
ρόν, την εποχή εκείνη υπουργός
Αμύνης του Ισραήλ.

Η συντριβή του παλαιστινιακού
στρατού θα εξανάγκαζε τον Αρα-
φάτ να διαπραγματευθεί μια λύση,
ήταν το σκεπτικό του Αριέλ Σαρόν.
Είναι, όμως, άλλο θέμα να αντιπα-
ρατίθεται κανείς με στρατιωτικές
δυνάμεις και απολύτως διαφορετικό
να μάχεται τους «δαίμονες» της
Χαμάς στις υπόγειες σήραγγες της
Γάζας, σκοτώνοντας αμάχους.

Μετά τον τελευταίο Παγκόσμιο
Πόλεμο, η Pax Americana έγινε με
ανακούφιση δεκτή από τη Δύση.
Αλλά εδώ και κάποια χρόνια, αντί
της «Παγκοσμίας Τάξεως» που εγ-
γυόταν η Ουάσιγκτον, φαίνεται
να περνάμε σε μία φάση «Παγκό-
σμιας Αταξίας».

Διεθνής αταξία
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Ενα σίγουρο κακό που
θα προκαλέσει το σίριαλ
του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι θα
εδραιωθεί η πεποίθηση
πως η πολιτική είναι
παιχνίδι για επαγγελ-
ματίες πολιτικούς, προ-
ϊόντα των αμφιθεάτρων
και του συστήματος.

<<<<<<

Το κακο άρχισε εδώ και
χρόνια με τις πεζοδρο-
μησεις. 
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Υπάρχει μια παρεξή-
γηση, ο κόσμος στη
Μ. Ανατολή δεν δη-
μιουργήθηκε στις 7
Οκτωβρίου. Όχι, δεν
συμβαίνει κάτι τέ-

τοιο, συμβαίνει όμως κάτι άλλο.
Πάμε πίσω στο τελευταίο ψήφισμα
του Σ.Α. των Η.Ε. για το Μεσανα-
τολικό, 23/12/16: «Άμεσος και πλή-
ρης τερματισμός όλων των δρα-
στηριοτήτων σχετικά με τους οι-
κισμούς στα κατεχόμενα παλαιστι-
νιακά εδάφη, περιλαμβανομένης
της Ανατολικής Ιερουσαλήμ» (Πηγή:
Reuters). Τι έγινε έκτοτε: Νέοι οι-
κισμοί. Τα υψώματα Γκολάν σε
«υψώματα Τραμπ». Μηδέν συνο-
μιλίες για λύση από το 2014 –Ομ-
πάμα, Μπάιντεν, Κέρι, Νετανιάχου,
Αμπάς. Η πρεσβεία των ΗΠΑ από
το Τελ Αβίβ στην Ιερουσαλήμ. Το
ενδιαφέρον Β. Νετανιάχου ήταν
στραμμένο στους νέους οικισμούς
και πώς να ακυρωθεί η συμφωνία
των «Έξι» για το πυρηνικό πρό-
γραμμα του Ιράν –«πέτυχε» και στα
δύο!

Σε αυτό το διάστημα της μηδε-
νικής προοπτικής για λύση, αρκετοί
Παλαιστίνιοι στη Δυτική Όχθη γύ-
ρισαν την πλάτη στη διεθνώς ανα-
γνωρισμένη, μετριοπαθή Φατάχ –
στράφηκαν στη Χαμάς και στις ατο-
μικές λύσεις. Με επιθέσεις με κου-
ζινομάχαιρα στους δρόμους και
κτυπήματα με αυτοκίνητα στις στά-
σεις λεωφορείων κατά Ισραηλινών.
Η απάντηση γνωστή: Πυρά από ισ-
ραηλινές δυνάμεις/εξόντωση. Συ-
νήθως παιδιά μικρής ηλικίας. Λάθος
ο τρόπος τους –αλλά πόσοι ενδια-
φέρονται για το «γιατί;». Η απόγνω-
ση δεν εξηγεί μόνο λογικές επιλογές
–εξηγεί και τις παράλογες!

Η Χαμάς ήταν και παραμένει μια
παρανοϊκή κατάσταση πραγμάτων.
Πρώτο, άρνηση του δικαιώματος
στο Ισραήλ να έχει κράτος, δεύτερο,
απόρριψη της ορθής πολιτικής τής
«λύσης από δύο κράτη». Τρίτο,
πίστη στη φράση «από τον ποταμό
ώς τη θάλασσα», τέταρτο, τυφλός
εμφύλιος φανατισμός πρώτα κατά
της Φατάχ. Πέμπτο, στον εμφύλιο
στη Λωρίδα της Γάζας (2006/07) η
Χαμάς νίκησε στο πεδίο της μάχης
τη Φατάχ και ύστερα κέρδισε οπα-
δούς και στη Δυτική Όχθη –μη
εκλογές στη Φατάχ από τον φόβο
νίκης της Χαμάς. 

Η οπισθοδρόμηση οφείλεται κυ-
ρίως στον κυνικό Β. Νετανιάχου.
Τραβώντας το χαλί κάτω από τα
πόδια του Μ. Αμπάς (μη συνομιλίες,
μηδενική προοπτική για επίλυση),
μένει ως «λύση» η στροφή της οργής
μέρους των Παλαιστινίων στη Χα-
μάς. Στροφή που είναι τροφή για
τον ίδιο τον Νετανιάχου και τις αν-
τιδραστικές συμμαχίες διακυβέρ-
νησης που «μαγειρεύει». Εδώ και
ένα χρόνο όλη του η ενέργεια ήταν
να αλλάξει το δικαστικό σύστημα
της χώρας του για να τερματίσει
τη δίωξη εναντίον του για διαφθορά.
Οι εχθροί του ήταν οι συμπολίτες
του, οι υποστηρικτές της διάκρισης
των εξουσιών, η γενική εισαγγελέας
της χώρας, οι έφεδροι που, αμφι-
σβητώντας τις «αλλαγές» του, αρ-
νήθηκαν υπηρεσία, όλη η αντιπο-
λίτευση, οι διαδηλωτές που απο-
δοκίμαζαν κάθε μέρα την απόπειρα
για συρρίκνωση του κράτους δι-
καίου στη χώρα τους. 

Η δολοφονική επίθεση της Χαμάς
πάνω σε Ισραηλινούς άμαχους πο-
λίτες –η σφαγή και η ομηρεία– δεν
μπαίνουν σε καμιά σούμα. Κάθε δο-

λοφονία κάθε άμαχου πολίτη, είναι
πράξη αποκρουστική, καταδικαστέα
–για κάθε λαό, για κάθε πολίτη ξε-
χωριστά, ο κανόνας δεν έχει εξαι-
ρέσεις. Όσα γίνονται στη Γάζα (μα-
ζική εξόντωση των Παλαιστινίων
για κάτι που δεν έκαναν), δείχνουν
πως κανένας λαός δεν μπορεί να
ζήσει έτσι και για πάντα (Ισραηλινοί)
και πως κανένας λαός δεν πρέπει
να ζήσει έτσι και για πάντα (Παλαι-
στίνιοι). 

Η χωρίς όρους υποστήριξη χω-
ρών στον Νετανιάχου συνιστά συμ-
βολή στο στρατηγικού τύπου αδιέ-
ξοδο στη γειτονιά μας. Η χωρίς
όρους υποστήριξη έρχεται να δι-
καιώσει την εκτίμηση Mπαράκ Ομ-
πάμα πως «μια πιθανή χερσαία επι-
χείρηση του Ισραήλ στη Λωρίδα
της Γάζας ως απάντηση στην επί-
θεση της Χαμάς θα μπορούσε να
γυρίσει μπούμερανγκ, εάν οι Πα-
λαιστίνιοι άμαχοι δεν προστατευ-
τούν» (24/10).

Αυτό συμβαίνει τώρα. Η οργή
για τις δολοφονικές πράξεις της Χα-
μάς μείωσε την έλλογη διαχείριση
της κρίσης. Το «όλα στον Νετανιά-
χου» ισούται με μπούμερανγκ για
όσους αποφασίζουν με κριτήρια
της στιγμής. Ο Μπάιντεν γνωρίζει
πολύ καλά τι είναι ο Νετανιάχου.
Γνωρίζει ποιος κατέστρεψε την ει-
ρηνευτική διαδικασία το 2014. Και
βέβαια, γνωρίζει γιατί ο ίδιος επί
εννιά μήνες αρνιόταν να τον συ-
ναντήσει στον Λευκό Οίκο. Τώρα
όμως τα έδωσε όλα άνευ όρων, ενό-
ψει της μάχης με Τραμπ. Ήδη οι
Ρεπουμπλικάνοι οργανώνουν δείπνα
(28/10) για συλλογή χρημάτων για
τις προεδρικές εκλογές και οι υπο-
ψήφιοι διαγκωνίζονται για το ποιος
είναι πιο φιλοϊσραηλινός από τον

άλλο. Ήδη ο Τραμπ ανακήρυξε τον
εαυτό του ως τον «υπ. αρ. 1 φίλο
του Ισραήλ στις ΗΠΑ». Η Ε.Ε. κινή-
θηκε στα ρηχά. Γι’ αυτό και δικαιο-
λογημένα «841 Ευρωπαίοι αξιωμα-
τούχοι και διπλωμάτες ζητούν την
παραίτηση της Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν, κατηγορώντας την ότι έθετε
σε κίνδυνο την αξιοπιστία της Ε.Ε.
Οι υπογράψαντες «καταγγέλλουν»
μια καταστροφική διπλή επιχείρηση,
η οποία «θεωρεί τον αποκλεισμό
από τη Ρωσία (νερό και καύσιμα)
του ουκρανικού λαού ως πράξη τρό-
μου, ενώ η ίδια πράξη που διέπραξε
το Ισραήλ εναντίον του λαού της
Γάζας αγνοείται εντελώς» (Πηγή:
Euractiv.ro, «Πολίτης»).

Ηγέτες που έδωσαν άνευ όρων
υποστήριξη στον Β. Νετανιάχου
βλέπουν τώρα το αποτέλεσμα της
απρονοησίας τους και μιλούν για
τη λύση από δύο κράτη ή κάνουν
επαφές με τον Μ. Αμπάς στη Ρα-
μάλα. Οι ΗΠΑ δεν άκουσαν την ει-
σήγηση του πρώην ΥΠΕΞ τους Τ.
Μπέικερ ότι: «οι ΗΠΑ στον διάλογο
με το Ισραήλ να αναδείξουν το κό-
στος που οι ίδιες υφίστανται από
την παράταση του αδιεξόδου στη
Μ. Ανατολή». Σπουδαία σκηνή. Ο
ισραηλινός πρόεδρος, ο Νομπελί-
στας της Ειρήνης, Σιμόν Πέρες, επι-
κρίνει τον πρωθυπουργό της χώρας
του, Β. Νετανιάχου, για την πολιτική
του στο Μεσανατολικό –με ομιλία
του στην επέτειο της δολοφονίας
του Γιτζάκ Ράμπιν, 1/11/2014. «Όσοι
αποκήρυξαν τις προσπάθειες για
ειρήνευση είναι αφελείς που ζουν
στην αυταπάτη και δεν είναι πα-
τριώτες. Ο χρόνος μετρά εναντίον
μας»!

Η Γάζα χωρίς αναισθητικό
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Παλαιστίνιοι πρόσφυγες κατευθύνονται κατά μήκος της οδού Salah al-Din στο Bureij προς στη νότια Λωρίδα της Γάζας, μετά την εντολή εκκένωσης της βόρει-
ας Λωρίδας της Γάζας από τον ισραηλινό στρατό.

www.larkoslarkou.org.cy

Α πό τις 7 Οκτωβρίου παρακολουθούμε ζωντανά και λεπτό
προς λεπτό στις οθόνες μας τον πόλεμο μεταξύ Ισραήλ και
Χαμάς. Δυστυχώς, δεν είναι κινηματογραφική ταινία. Οι

σφαγές, βομβαρδισμοί και εξόντωση αμάχων, οι όμηροι, οι βομ-
βαρδισμοί νοσοκομείων, ασθενοφόρου, προσφυγικών καταυλισμών
και του ελληνορθόδοξου ναού είναι πραγματικά γεγονότα. Φαίνεται
ότι στο όνομα της εξόντωσης της τρομοκρατίας, τα πάντα πλέον
επιτρέπονται. Μπήκε στο λεξιλόγιό μας και ο όρος «παράπλευρες
απώλειες». Με αυτή την κομψή έκφραση καλούμαστε να μη σκε-
φτόμαστε ότι, κάτω από τη στέγη του ουρανού, κάθε ανθρώπινη
ύπαρξη αξίζει όσο και κάθε άλλη, και πως η δημοκρατία λειτουργεί
καλά όταν προασπίζεται αυτή την αρχή.

Κι όμως, οι πολιτικοί ηγέτες που κατακλύζουν τη δημόσια
σφαίρα διεθνώς, εκφράζονται διαφορετικά. Καταδικάζουν μεν,
όπως κι εσύ, κι εγώ, αγαπητέ αναγνώστη, την τρομοκρατική
σφαγή από τη Χαμάς, εμφανίζονται ανεκτικοί δε σε κάθε έγκλημα
που διαπράττεται από την επομένη της 7ης Οκτωβρίου. Όλα επι-
τρέπονται προκειμένου να εξοντωθεί η τρομοκρατία. Διερωτήθηκε
κανείς τους για το πόσο αυτό είναι εφικτό ή όχι;

Για να αναζητήσουμε την απάντηση οφείλουμε να ανατρέξουμε
στην Ιστορία. Ποιες τρομοκρατικές οργανώσεις κατάφεραν να
αφανίσουν με σαρωτική εκστρατεία οι κατά καιρούς υπερδυνάμεις;
Τους Ταλιμπάν, τον Isis, την Αλ Κάιντα , την Μπόκο Χαράμ, το
Φωτεινό Μονοπάτι, τους Farc μήπως; Γιατί άραγε δεν επιτυγχάνει
μια τέτοια προσέγγιση; Το μίσος φέρνει μίσος. Το περισσότερο
μίσος φέρνει κι άλλο μίσος. Η τρομοκρατία θεριεύει κάτω από
συνθήκες απόλυτης εξαθλίωσης. Όσο ένας πληθυσμός στερείται
των πολύ βασικών αγαθών για να ζήσει (στέγη, νερό, τροφή, προ-
στασία στα φαινόμενα του καιρού, ιατρική περίθαλψη και μια ευ-
καιρία να μορφωθεί και να εργαστεί), τόσο ευκολότερο είναι το
έργο της δαιμονοποίησης των αντιπάλων. Ένας νέος που αισθάνεται
ότι δεν έχει να χάσει τίποτα άλλο από τις αλυσίδες του, αν δεν
μπει σε μια βάρκα να διασχίσει τη Μεσόγειο, εύκολα πιάνεται
στο δίκτυ της τρομοκρατίας. Η πρακτική του «οφθαλμόν αντί
οφθαλμού», εδραιωμένη στους Εβραίους από την Παλαιά Διαθήκη,
έχει αποδειχθεί αναποτελεσματική. Το σύγχρονο Ισραήλ οφείλει
να γνωρίζει καλύτερα, αφού παρά το ολοκαύτωμα των Εβραίων
από τους Ναζί, ο εβραϊκός λαός άντεξε και ανέκαμψε. Είναι τραγικό
να λειτουργεί σήμερα θυμίζοντας τις θηριωδίες του Χίτλερ. Είναι
συνάμα αφελές να επιχειρείται να επηρεαστεί η διεθνής κοινή
γνώμη (βλέπουμε μέχρι και σχετικές γιγαντοαφίσες στον αυτο-
κινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού) προκειμένου να δώσει την
απεριόριστη ανοχή και στήριξή της στη συνεχιζόμενη για εβδομάδες
εξόντωση αθώων. Οι μαζικές διαδηλώσεις στις μεγάλες πρωτεύουσες
του κόσμου δείχνουν πως ο μέσος άνθρωπος αισθάνεται περισσότερη
συμπόνια από τους ηγέτες του. Διερωτάται κανείς, αν οι μεγάλοι
ηγέτες έχουν ακόμη μια υγιή ανθρώπινη καρδιά. Οι σκεπτόμενοι
πολίτες ξέρουμε πια καλά ότι στην πολιτική ενδιαφέρονται για
την επανεκλογή τους, νοιάζονται να αρέσουν στους «πλανητάρχες»
που θα τους προστατεύσουν, θέλουν επίσης να τροφοδοτούν την
αμυντική βιομηχανία τους (όσο περισσότεροι πόλεμοι, τόσα πε-
ρισσότερα όπλα παράγονται) και την οικοδομική βιομηχανία τους
(όσο περισσότερες υποδομές ισοπεδώνουμε, τόσο μεγαλύτερα
τα συμβόλαια ανοικοδόμησης), περιορίζονται σε δηλώσεις χωρίς
αντίκρισμα, κοκ. Φωτεινές εξαιρέσεις σ’ αυτή την κατρακύλα ο
γ.γ. του ΟΗΕ (25/10) και ο Πάπας (5/11), που τόλμησαν και μίλησαν
αντικειμενικά. «Εν ονόματι του Κυρίου, σας ικετεύω, σταματήστε,
παύσατε πυρ», είπε ο ποντίφικας. 

Κάπου δεν πρέπει να τραβήξουμε την γραμμή ενός ορίου;
Ενός ορίου που θα επιτρέψει στον κόσμο να πιστέψει πάλι ότι οι
ηγέτες του ενδιαφέρονται έμπρακτα για τον άνθρωπο, ανεξάρτητα
από φυλή, προέλευση και θρησκεία; Αφού το «οφθαλμόν αντί
οφθαλμού» οδηγεί σε αδιέξοδα, ποια ωφελιμότερη οδός, από την
οδό της αγάπης; Στις 23 αυτού του μήνα ο πρόεδρος των ΗΠΑ
και το επιτελείο του θα συγκεντρωθούν για το Thanksgiving.
Είναι ώρα να αναλογιστούν σε ποιον θα απευθύνουν την ευχαριστία
τους, και πόσο έχουν αποκλίνει από τα διδάγματα του. Ο Χριστός
μας είναι ο μεγαλύτερος επαναστάτης όλων των εποχών. Που
χωρίς να καταφύγει στη μισητή τρομοκρατία, άλλαξε τον κόσμο.
Η σκυτάλη της αγάπης προς τον πλησίον, είναι τώρα στα χέρια
των ηγετών, τόσο του Ισραήλ όσο και των μεγάλων δυνάμεων.

Ο κ. Ξενοφών Χασάπης είναι σύμβουλος και εκπαιδευτής Στελεχών Επιχει-
ρήσεων και Νέων.
xenophon.hasapis@gmail.com

Οφθαλμόν
αντί οφθαλμού
και η εξόντωση

της Τρομοκρατίας 
Του ΞΕΝΟΦΩΝΤΑ ΧΑΣΑΠΗ

Κατά τη διάρκεια αυ-
τής της κρίσης στη
Μέση Ανατολή, η δη-
μόσια συζήτηση στην
Κύπρο φαίνεται να
πηγαίνει ένα βήμα

παρακάτω από τις στερεότυπες αν-
τιδράσεις του κυπριακού έθνους
των ευθυνόφοβων εμπόρων, μετα-
ποιητών, των πλυντηρίων και των
υπηρεσιών. Σε κάθε κρίση, σεισμό,
πόλεμο και φυσική και ανθρωπο-
γενή καταστροφή στην περιοχή
μας, συνηθίσαμε να ακούμε ανη-
συχίες για τον τουρισμό μας, που
μετά γίνονταν ενοχική αγαλλίαση
για τη μετατόπιση τουριστών στη
δική μας αγορά. Ακούγαμε ανησυ-
χίες για το πώς η αστάθεια θα επη-
ρέαζε το εμπόριο και τις τιμές πρώ-
των υλών, και θα αύξανε τις τιμές
οριζόντια στην Κύπρο, που μετά
γίνονταν ρεπορτάζ με στατιστικές
για εταιρείες από τις επηρεαζόμενες

χώρες που επέλεξαν να διαφύγουν
στη σχετικά σταθερότερη Κύπρο.

Τα ακούσαμε αυτά και αυτή τη
φορά. Όμως αυτή τη φορά, δεν μεί-
ναμε στις δεκαετίες φαεινών ιδεών
που θα αναδείκνυαν την Κύπρο σε
κόμβο εκείνου ή του άλλου τομέα
(μεταφορών, παιδείας, εμπορίου,
τεχνολογίας, υγείας, συνεδριακού
τουρισμού και δεν ξέρω τι άλλο
ανακάλυπταν τα γραφεία PR που
εργάζονται στο οικοσύστημα των
επιχειρηματιών, των δικηγόρων
και των λογιστών που απομυζούν
τις προοπτικές και τη δημιουργι-
κότητα της χώρας από τη στιγμή
που πατήσαμε το πόδι μας στη σύγ-
χρονη εποχή).

Αυτή τη φορά, και σε αυτή την
κρίση, η Κύπρος βρήκε ρόλο ως αν-
θρωπιστική γέφυρα, με την πρόταση
για τον ανθρωπιστικό θαλάσσιο
διάδρομο από τη Λάρνακα στη Γάζα
να βρίσκει ανταπόκριση καθώς θα

μπορούσε να είναι ένα καλό συμ-
πλήρωμα στις προσπάθειες που γί-
νονται. Ίσως δεν θα εφαρμοστεί
από τη μια μέρα στην άλλη, όμως
το πώς η Κύπρος μπορεί να συνει-
σφέρει συζητείται.

Και συζητείται γιατί η Κύπρος
δεν ψάχνει μόνο να κερδίσει από
τους γύρω της, δεν κλαίγεται μόνο
για τα δικά της προβλήματα και
συμφέροντα, αλλά εντοπίζει ένα
κενό στις ανάγκες της διεθνούς κοι-
νότητας και του άμαχου πληθυσμού
στην περιοχή, και προτείνει πρα-
κτικούς τρόπους κάλυψής του. 

Και χτίζει, όχι τόσο πάνω στις
μεγαλεπήβολες διακηρύξεις για πε-
ριφερειακούς σχηματισμούς ενέρ-
γειας και ασφάλειας και δεν ξέρω
’γω τι άλλο, αλλά στο γεγονός πως
όταν η Ελλάδα ή το Ισραήλ χρει-
άζονται εναέρια μέσα πυρόσβεσης,
η Κύπρος είναι έτοιμη να στείλει.
Όταν άνθρωποι είναι παγιδευμένοι

στα ερείπια στην Τουρκία, οι εθε-
λοντές της Κύπρου είναι στο αερο-
δρόμιο της Λάρνακας και περιμέ-
νουν το πράσινο φως. Όταν το Ισ-
ραήλ αναζητεί τεχνογνωσία για τις
τεχνολογίες αφαλάτωσης, είμαστε
παρόντες. Όταν ο Λίβανος και η
Ιορδανία ζητούν βοήθεια για να
διαχειριστούν προσφυγικές ροές
μιλάμε εκ μέρους τους στην Ε.Ε.
Τα κάνουμε μόνο για το καλό της
ψυσιής μας; Σαφώς και όχι. Μάλιστα
ζητάμε και στήριξη για προβλημα-
τικά καθεστώτα όπως αυτό της Αι-
γύπτου. Βρίσκουμε όμως σταδιακά
τον ρόλο μας στην περιοχή, ο οποίος
μπορεί και να συμβάλει στο να γί-
νουν πραγματικότητα οι μεγαλε-
πήβολες διακηρύξεις για περιφε-
ρειακό ρόλο, και κόμβους, και δεν
συμμαζεύεται. Αλλά σε βάθος χρό-
νου. Και αφού προσφέρουμε, και
αφού αποδείξουμε πως είμαστε μια
αξιόπιστη χώρα. Όχι πριν.

Αν στο εσωτερικό και στο Κυ-
πριακό η διακυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη είναι άκρως προβληματική
και επιρρεπής στην αδράνεια, φαί-
νεται πως στον περιφερειακό ρόλο
της Κύπρου, γίνονται κάποιες συγ-
κεκριμένες προσπάθειες που οφεί-
λουμε να αναγνωρίσουμε. Ώστε να
γίνουμε από κράτος-πρόβλημα, ένα
κράτος που συμμετέχει στις λύσεις.

Θα ήμασταν –ενδεχομένως– ακό-
μα πιο αξιόπιστοι, αν είχαμε μια
ολοκληρωμένη και γενναία εξωτε-
ρική πολιτική που να ξεφεύγει από
τα τετριμμένα. Αν για παράδειγμα
δεν σπεύδαμε να στηρίξουμε το Ισ-
ραήλ στην επίθεσή του στη Γάζα,
που ξεπερνά αυτή τη στιγμή τα
όρια της δίκαιης αυτοάμυνας. Ή
αν εξηγούσαμε καλύτερα την αποχή
στο ψήφισμα της Γενικής Συνέλευ-
σης για κατάπαυση του πυρός, ή
αν το υπερψηφίζαμε παρά τις επί
μέρους αντιρρήσεις για το λεκτικό

–δεν θα ήμασταν μόνοι μας άλλωστε
στην Ε.Ε., αν το κάναμε. Ή, ίσως,
αν καταφέρναμε ως κράτος να εκ-
προσωπούμε και τους Τ/κ πολίτες
μας και τα συμφέροντά τους απο-
τελεσματικά, βάζοντας τις βάσεις
για την πραγματική αυτονομία μας.

Η χώρα των μεταποιητών, των
πωλητών διαβατηρίων και του ξε-
πλύματος ματωμένου χρήματος
μπορεί να γίνει ίσος μεταξύ ίσων
στην περιοχή. Κάτι που χρειάζεται
και η περιοχή, και το χρειαζόμαστε
κι εμείς. Αυτή η μετατόπιση στον
ρόλο, την εικόνα και την αυτοεικόνα
της χώρας, θέλει δουλειά πολλή.
Και στρατηγική. Όχι μόνο με βή-
ματα ευπρόσδεκτα και κατά περί-
πτωση, αλλά με τρόπο συνολικό
και γενναίο, μιας χώρας που δεν
φοβάται να δυσαρεστήσει συμμά-
χους και εδραιωμένα συμφέροντα.

Η αλληλεγγύη... μας συμφέρει
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Το ψήφισμα της 27ης
Οκτωβρίου 2023 των
Ηνωμένων Εθνών για
άμεση εκεχειρία στη
Γάζα, χωρίς να ανα-
φέρεται πουθενά η

Χαμάς και τα αποτρόπαια εγκλή-
ματα της 7ης Οκτωβρίου, δείχνει
με τον πλέον απροκάλυπτο τρόπο
την επαίσχυντη στάση όσων προ-
τιμούν να σβήσουν από τη συλλο-
γική μνήμη τις σφαγές της Χαμάς
για να προσηλωθούν αποκλειστικά
και μόνο στην «ανθρωπιστική»
υπόθεση της Γάζας. Ορθώς Κύπρος
και Ελλάδα συντάχθηκαν με την
πλειονότητα των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης –τέσσερις χώρες
καταψήφισαν, δεκαπέντε χώρες
απείχαν, ενώ οκτώ υπερψήφισαν.
Σε πρόσφατη συνέντευξή του, ο
Michael Walzer, συγγραφέας του
έργου αναφορά στο πεδίο των σπου-
δών πολέμου, «Δίκαιοι και άδικοι
πόλεμοι» (1977), αναγνώρισε ότι ο
πόλεμος του Ισραήλ κατά της Χαμάς
είναι ο ορισμός του δίκαιου πολέ-
μου. Αυτός είναι και ο λόγος που
το ψήφισμα αγνόησε τόσο προ-
κλητικά τις φρικαλεότητες της Χα-
μάς, διότι κανείς δεν έχει δικαίωμα

να ζητήσει τον τερματισμό ενός
δίκαιου πολέμου πριν από την ορι-
στική εξουδετέρωση της απειλής
που τον ξεκίνησε. Ακόμη και η εκε-
χειρία πρέπει να είναι ουδέτερη,
να μην ωφελεί δηλαδή τον εχθρό
που τελεί εν αδίκω. Παύση των εχ-
θροπραξιών προφανώς ζητούν οι
τρομοκράτες της Χαμάς, οι οποίοι
και ευθύνονται για την εκατόμβη
των θυμάτων, καθώς παιδιά και
άμαχοι, νοσοκομεία και νηπιαγω-
γεία χρησιμεύουν ως ασπίδα προ-
στασίας. Αίσθηση όμως προκάλεσε
η στάση της Γαλλίας του Μακρόν,
ο οποίος, αν και έσπευσε στο Ισραήλ
για να εκφράσει τη στήριξή του
στον δοκιμαζόμενο ισραηλινό λαό,
δεν δίστασε να υπερψηφίσει μια
αμφιλεγόμενη, μη δεσμευτική λόγω
του μεροληπτικού χαρακτήρα της,
πρόταση ψηφίσματος. Ο ευρωπαϊ-
στής Μακρόν, ενώ μέμφεται την
απουσία ουσιαστικής εξωτερικής
πολιτικής της Ένωσης, δε δίστασε
να «σπάσει» το γαλλογερμανικό δί-
δυμο. Ενώ η Γερμανία απείχε, επι-
δεικνύοντας πολιτική φρόνηση, η
Γαλλία υπερψήφισε το κείμενο,
συντασσόμενη με την Τουρκία του
Ερντογάν και τη Ρωσία του Πούτιν.

Πώς ερμηνεύεται η αντιφατική
αυτή στάση; Πίσω από αυτό το γε-
γονός κρύβεται μια γενικότερη αν-
τι-ισραηλινή τάση της γαλλικής
εξωτερικής πολιτικής, άρρηκτα
συνδεδεμένη με τον Ντε Γκολ και
την γκολική Δεξιά, προς την οποία
ο Μακρόν κλείνει το μάτι, την ώρα
που η γαλλική Ακροδεξιά τοποθε-
τείται υπέρ του Ισραήλ. 

To 1968, ο Raymond Aron δη-
μοσιεύει το έργο του «Ο Ντε Γκολ,
το Ισραήλ και οι Εβραίοι». Στο πρώ-
το μέρος του βιβλίου, με τίτλο «Η
συνέντευξη Τύπου», ο Aronαναλύει
τα λεγόμενα του Ντε Γκολ στη συ-
νέντευξη Τύπου της 27ης Νοεμ-
βρίου 1967. Στο δεύτερο μέρος,
«Κατά τη διάρκεια της κρίσης»,
συγκεντρώνει τα άρθρα του στον
Figaro και τον Figaro Litteraire της
περιόδου Μαΐου-Ιουνίου 1967. Κατά

τη διάρκεια της συγκεκριμένης συ-
νέντευξης, ο Ντε Γκολ χαρακτήρισε
τους Εβραίους ως «λαό-ελίτ, βέβαιο
για τον εαυτό του και με κυριαρχικά
ένστικτα (peuple d’élite, sûr de lui
et dominateur)». «Η συνέντευξη
Τύπου ενέκρινε πανηγυρικά έναν
νέο αντισημιτισμό», σχολιάζει ο
Aron, κάτι που δεν άργησε να γίνει
αντιληπτό τόσο από τους Εβραίους
όλου του κόσμου, όσο και από τους
εχθρούς τους: «Ο στρατηγός Ντε
Γκολ εγκαινίασε συνειδητά και
σκόπιμα μια νέα περίοδο στην
εβραϊκή ιστορία και ίσως στον αν-
τισημιτισμό. Όλα είναι και πάλι
δυνατά. Όλα αρχίζουν ξανά. Φυ-
σικά, δεν τίθεται θέμα δίωξης, μόνο
κακοβουλίας . Δεν ήταν καιρός

για περιφρόνηση αλλά για καχυ-
ποψία». Ακόμη πιο ορμητικός ήταν
ο Aron στην κρίση του σχετικά με
την αλληλουχία των γεγονότων
που οδήγησαν στον Πόλεμο των
Έξι Ημερών, τον Ιούνιο του 1967:
«Αν ο στρατηγός Ντε Γκολ είχε χρη-
σιμοποιήσει την επιρροή του στον
πρόεδρο Νάσερ για να τον αποτρέ-
ψει από την περιπέτεια, αν, μόνος
του ή σε συμφωνία με τις Ηνωμένες
Πολιτείες και τη Μεγάλη Βρετανία,

είχε τηρήσει τη δέσμευση που είχε
αναλάβει η κυβέρνηση της Τέταρ-
της Γαλλικής Δημοκρατίας να δια-
τηρήσει την ελευθερία της ναυσι-
πλοΐας στον Κόλπο της Άκαμπα, ο
Πόλεμος των Έξι Ημερών δεν θα
είχε συμβεί.

Ο στρατηγός Ντε Γκολ δεν έκανε
τίποτα για να αποτρέψει τον απο-
κλεισμό του Κόλπου της Άκαμπα,
τη συγκέντρωση αιγυπτιακών στρα-
τευμάτων στο Σινά, τη συμμαχία
Ιορδανίας - Συρίας ή την είσοδο
ιρακινών στρατευμάτων στην Ιορ-
δανία. Με άλλα λόγια, δεν έκανε
τίποτε για να αποτρέψει τα γεγο-
νότα που οδήγησαν αναπόφευκτα
στην έκρηξη της αραβοϊσραηλινής
σύρραξης». 

Ο διανοούμενος Raymond Aron
μπορεί να ακολούθησε τον στρα-
τηγό στο Λονδίνο και να ήταν αρ-
κετά κοντά του πολιτικά, δεν κα-
τανόησε όμως ποτέ την αδικαιο-
λόγητη επίθεση του Ντε Γκολ στο
Ισραήλ και τους Εβραίους. Με μία
του φράση, συνεπή προς τις πολι-
τικές του πράξεις, είχε αναιρέσει
ό,τι η Δύση είχε πετύχει με το τέλος
του χιτλερισμού. Καταλήγει ο Aron:
«Γιατί ο στρατηγός Ντε Γκολ απο-

κατέστησε σε επίσημο τόνο τον
αντισημιτισμό; Για να δώσει στον
εαυτό του την ευχαρίστηση του
σκανδάλου;

Για να τιμωρήσει τους Ισραηλι-
νούς για την ανυπακοή τους και
τους Εβραίους για τον περιστασιακό
αντιγκολισμό τους; Για να απαγο-
ρεύσει πανηγυρικά κάθε υπόνοια
διπλής υποταγής; Για να πουλήσει
μερικά ακόμη Mirage στις αραβικές
χώρες; Στόχευε τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες χτυπώντας τους Εβραίους;
Μήπως ήθελε να θέσει σε άλλη μια
δοκιμασία την άνευ όρων αφοσίωση
ορισμένων από τους πιστούς του,
που υπέφεραν στη σκιά του; Μήπως
ενεργούσε ως απόγονος του Λου-
δοβίκου ΙΔ΄, ο οποίος δεν ανεχόταν
τους Προτεστάντες; Ως κληρονόμος
των Ιακωβίνων που αγαπούσαν τό-
σο πολύ την ελευθερία ώστε να
απαγορεύουν στους πολίτες να αι-
σθάνονται οτιδήποτε άλλο; Ειλι-
κρινά, δεν το γνωρίζω». Ο νέος αν-
τισημιτισμός έχει φτάσει σήμερα
στο αποκορύφωμά του. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Η δημιουργία των στοιχείων του Σύμπαντος
Του ΠΕΤΡΟΥ ΚΡΟΝΗ

«Κάντε μια επιτροπή
να διαλύσει όλες τις
επιτροπές, για να πάει
ο τόπος μπροστά…»,
λέγεται ότι είπε ο Θε-
όδωρος Κολοκοτρώ-

νης, βλέποντας το χάος το οποίο επι-
κρατούσε στην Ελλάδα μόλις συστά-
θηκε ο ελληνικό κράτος, μετά την
επανάσταση του 1821. Υπάρχει και
η ρήση ότι «όσοι συσκέφτονται δεν
σκέφτονται…». Και το καλύτερο: «το
σχοινί του χωριάτη μονό φθάνει, αλλά
διπλό φθάνει και περισσεύει…». Η
κατάσταση στην Κύπρο με τις ατέ-
λειωτες επιτροπές, με την απίστευτη
γραφειοκρατία και τις επικαλύψεις
ευθυνών υψηλόβαθμων αξιωματού-
χων ξεπέρασε κάθε όριο, την ώρα
κατά την οποία τα προβλήματα πολ-
λαπλασιάζονται αντί να μειώνονται.

Πριν από μερικές μέρες, ο καλός
υφυπουργός Καινοτομίας και Ψηφια-
κής Πολιτικής Φίλιππος Χατζηζαχα-
ρίας ανακοίνωνε με περηφάνεια ότι
επιτέλους το 2024 θα λειτουργήσει
και στην Κύπρο, η ηλεκτρονική ταυ-
τότητα και η ηλεκτρονική υπογραφή.
Η όλη διαδικασία θα γίνεται μέσω
της JCC, της εταιρείας των τραπεζών
η οποία χειρίζεται τις πιστωτικές κάρ-
τες. Την επομένη, πίναμε τον καφέ
μας, με τον καλό φίλο από τα παλιά,
Χριστόδουλο Πρωτοπαπά, διευθύ-
νοντα σύμβουλο της ΕΛΛΑΣ ΣΑΤ.
Εκείνη την ώρα, η γραμματέας του,
από την Αθήνα, του έστειλε μέσω
ηλεκτρονικού ταχυδρομείου δύο πολύ
σημαντικά έγγραφα, για συμφωνίες
και συναλλαγές εκατομμυρίων ευρώ.
Διάβασε και επιβεβαίωσε τις συμφω-
νίες στο κινητό του τηλέφωνο και
υπέγραψε με ηλεκτρονική υπογραφή
τα έγγραφα. Όλα αυτά σε διάστημα
ούτε πέντε λεπτών. Η κουβέντα η
οποία ακολούθησε, για τις κουτοπο-
νηριές των Κυπρίων, ήταν για γέλια
και για κλάματα.

Την επομένη, βουλευτές της Επι-
τροπής Εσωτερικών της Βουλής συ-
ζητούσαν τον θεσμό των πιστοποι-
ούντων υπαλλήλων. Μερικές εκατον-
τάδες μουχταραίοι και άλλοι «αργό-
σχολοι» ζουν συλλέγοντας πέντε,
δέκα, δεκαπέντε, είκοσι, ή και περισ-
σότερα ευρώ, για να πιστοποιούν τις
υπογραφές ταλαιπωρημένων πολιτών
οι οποίοι θέλουν να μεταβιβάσουν το
αυτοκίνητό τους, να πωλήσουν ένα
χωράφι, να μεταβιβάσουν ένα διαμέ-
ρισμα ή να κάνουν κάποιες άλλες συ-
ναλλαγές με το κράτος. Δεν είναι τόσο
τα ευρουλάκια, τα οποία έχουν μεγάλη
αξία, στην εποχή ακρίβειας, όσο η
ταλαιπωρία για να βρεις τον πιστο-
ποιούντα υπάλληλο, χώρο στάθμευσης
και οι χαμένες εργατοώρες. Αν υπο-
λογίσει κάποιος πόσο στοιχίζει σε
καύσιμα και σε χαμένα μεροκάματα
η πιστοποίηση μιας υπογραφής, κα-
ταλαβαίνει τον παραλογισμό, ο οποίος
ταλαιπωρεί αυτή την άθλια δημόσια
διοίκηση.

Το τελευταίο διάστημα κατάντησε
«μόδα» η έκδοση πιστοποιητικών
λευκού ποινικού μητρώου, λες και οι
μισοί Κύπριοι είναι εγκληματίες ή
δεν ξέρουν οι αστυνομικοί στις γει-
τονιές ποια είναι τα «παλιόπαιδα». Οι
καθηγητές για να διδάξουν θέλουν
πιστοποιητικό λευκού ποινικού μη-
τρώου, οι δημοσιογράφοι επίσης, για
να εκδώσουν κάθε λίγα χρόνια δη-
μοσιογραφική ταυτότητα, και ένα
σωρό άλλοι κλάδοι για να μπορέσουν
να δουλέψουν. Η γραφειοκρατία η
ίδια. Μια μέρα για να παραδόσεις το
έντυπο στο Αρχηγείο Αστυνομίας,
αν είσαι Λευκωσιάτης, να πληρώσεις
το ανάλογο τίμημα, και την επομένη
να πάρεις το πιστοποιητικό. Χαμένα
ευρώ και χαμένες εργατοώρες. Καλά,
είναι τόσο δύσκολο οι υπάλληλοι του
υπουργείου Παιδείας, του Γραφείου
Τύπου και Πληροφοριών και οι άλλες
δημόσιες υπηρεσίες να μπαίνουν
μέσα σε έναν υπολογιστή και με το
νούμερο της ταυτότητας να μαθαίνουν
το ιστορικό κάθε πολίτη. Κάτι το οποίο
γίνεται έτσι και αλλιώς και στα «κρυ-
φά» και στα «φανερά».

Εκεί στον λόφο του Προεδρικού
Μεγάρου, η μια επιτροπή ανταγωνί-
ζεται την άλλη επιτροπή, χωρίς να
φαίνεται τουλάχιστον κάποιο ουσια-
στικό αποτέλεσμα. Η «υπερυπουργί-
να» Ειρήνη Πική δεν φαίνεται να αν-
τιλαμβάνεται τη σύγχυση την οποία
προκαλεί ανάμεσα σε υπουργούς και
υφυπουργούς, όπως «ουρλιάζουν»
σιωπηλά πολλοί πρωταγωνιστές, αφού
παραμένει το «λούκι» της νοοτροπίας
της δημόσιας υπηρεσίας. Ακολουθούν
οι επόπτες των υπουργών, οι οποίοι
κανένας δεν ξέρει τι κάνουν. Από εκεί
και πέρα, ο «στρατός» των υφυπουρ-
γών, των Επιτρόπων και των άλλων
αξιωματούχων, οι οποίοι συγκρούονται
μεταξύ τους, προκαλώντας «γέλιο και
κλάμα» ακόμη και στις κοινοβουλευ-
τικές επιτροπές. 

Κατά τα άλλα τα φτωχαδάκια συ-
νεχίζουν να ανεβαίνουν τον δικό τους
Γολγοθά, αφού δεν τα βγάζουν πέρα
με τα εξωφρενικά ενοίκια, με την
ακρίβεια και την τρέλα με τα πρόστι-
μα-παγίδες από τις κάμερες φωτοε-
πισήμανσης. Τραγελαφικό είναι και
το γεγονός ότι οι πολίτες πληρώνουν
τεράστιες φορολογίες για να έχουν
ένα προβληματικό ΓεΣΥ, με ατέλειωτες
ουρές και μείωση του προσδόκιμου
ζωής. Οι έξυπνοι της παρέας είναι οι
νοσοκόμοι και πολλοί γιατροί που
διατηρούν ιδιωτικές ασφάλειες υγείας.
Τα ίδια και χειρότερα στην εκπαίδευ-
ση, αφού σχεδόν τα μισά παιδιά φοι-
τούν σε ιδιωτικά σχολεία, με πρώτα
και καλύτερα τα παιδιά των καθηγη-
τών και των δασκάλων. Πάντως, ό,τι
και να «σκαρφίζονται» οι έχοντες
εξουσία, δεν μπορούν με καμία δύναμη
να ανατρέψουν το «ραχάτι» των αθε-
ράπευτα αισιόδοξων Κυπρίων. 

Υπερυπουργείο κατά
της γραφειοκρατίας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ο Ντε Γκολ και ο νέος αντισημιτισμός

E χετε ποτέ διερωτηθεί πώς δημιουργή-
θηκαν και από πού προήλθαν τα στοι-
χεία που βρίσκουμε στον πλανήτη μας;

Στοιχεία απαραίτητα για τη ζωή, όπως ο άν-
θρακας, το οξυγόνο, το κάλιο, το θείο και ο
φωσφόρος, τα μέταλλα με τα οποία είναι κα-
τασκευασμένα τα αυτοκίνητα, τα αεροπλάνα
και τα πλοία, ή αυτά που θεωρούμε ότι έχουν
μια συναισθηματική σχέση όπως τα κοσμή-
ματα από χρυσό, πλατίνα και διαμάντια;

Κατά τη διάρκεια της ολικής έκλειψης
ηλίου στις 18 Αυγούστου 1868, αρκετοί
αστρονόμοι, χρησιμοποιώντας όργανα φα-
σματοσκοπίας, εντόπισαν ένα νέο στοιχείο
στον ήλιο, το ήλιο, το οποίο αποδείχθηκε
το δεύτερο πιο άφθονο στοιχείο του σύμ-
παντος και το οποίο δημιουργείται από το
υδρογόνο κάτω από συνθήκες μεγάλων πιέ-
σεων και θερμοκρασιών που επικρατούν
στον ήλιο. Κατά τη διάρκεια αυτής της πυ-
ρηνικής σύντηξης ελευθερώνονται τεράστιες
ποσότητες ενέργειας κυρίως με τη μορφή
θερμότητας και φωτός. 

Τώρα γνωρίζουμε ότι με τον χρόνο, το
ήλιο συντήκεται και αυτό, σχηματίζοντας
στοιχεία του άνθρακα, του αζώτου και του
οξυγόνου (στοιχείο Αρ. 8 στον Περιοδικό
Πίνακα Στοιχείων). Σε αστέρια με μεγαλύτερη
μάζα από αυτή του ήλιου, των οποίων η με-
γαλύτερη βαρύτητα δημιουργεί περισσότερη
πίεση και θερμότητα, στοιχεία πέρα   από το
οξυγόνο μπορούν να συντηχθούν. Η διαδι-
κασία αυτή μπορεί να συνεχιστεί μόνο έως
ότου σχηματιστεί ο σίδηρος (στοιχείο Αρ.
26) στο κέντρο των γιγάντιων άστρων. Τότε
η σύντηξη τερματίζεται, γιατί για να συν-
τηχθεί ο σίδηρος χρειάζονται τεράστιες πο-
σότητες ενέργειας –περισσότερες από αυτές
που προκύπτουν από την πυρηνική αντί-
δραση. Ογκώδη αστέρια μπορούν να μετα-
τραπούν σε διάφορα άλλα είδη, ανάλογα με
το πόσο βαριά είναι. Μπορούν να εκραγούν

σε Υπερκαινοφανείς αστέρες (Supernova),
να καταρρεύσουν σε διάφορους τύπους
άστρων νετρονίων ή ακόμη και να σχημα-
τίσουν Μαύρες Τρύπες. Με τις εκρήξεις Υπερ-
καινοφανών αστέρων σκορπίζονται μεγάλες
ποσότητες στοιχείων τα οποία καταλήγουν
στο διάστημα υπό μορφή νεφελωμάτων από
τα οποία δημιουργούνται νέα αστέρια και
πλανήτες. Για περισσότερο από μια χιλιετία,
οι αλχημιστές πάλευαν να μετατρέψουν ένα
στοιχείο σε ένα άλλο. Αναζητούσαν τη φι-
λοσοφική πέτρα, η οποία θα μπορούσε να
μετατρέψει βασικά μέταλλα όπως ο μόλυβδος
και ο υδράργυρος σε χρυσό. Ακόμη και ο με-
γάλος Ισαάκ Νεύτωνας γοητεύτηκε από την
ιδέα της μεταστοιχείωσης. Πράγματι, ορι-
σμένοι ιστορικοί τον αναφέρουν ως «ο τε-
λευταίος μεγάλος αλχημιστής». Οι τεράστιες
όμως δυνάμεις της φύσης που δημιουργούν
αυτά τα στοιχεία, βρίσκονταν πέρα   από την
αντίληψη των πρώτων πειραματιστών.

Η προέλευση των βαρέων στοιχείων άρ-
χισε να κατανοείται με τη δημοσίευση της
ειδικής θεωρίας της σχετικότητας του Αϊν-
στάιν το 1905. Ήταν σε αυτό το θεμελιώδες
έργο που εμφανίστηκε για πρώτη φορά η
εξίσωση E=mc2. Στην αρχή δεν ήταν προ-
φανές πόσο σημαντική ήταν αυτή η εξίσωση
για την κατανόηση του σύμπαντος, αλλά η
εφαρμογή της στο πρόβλημα της τεράστιας
παραγωγής ενέργειας του ήλιου θα είχε εκτε-
ταμένες επιπτώσεις. Όχι μόνο εξήγησε γιατί
ο ήλιος και άλλα αστέρια μπορούσαν να λάμ-
πουν για δισεκατομμύρια χρόνια, αλλά βοή-
θησε επίσης να δείξει πώς σχηματίζονται
στοιχεία βαρύτερα από το υδρογόνο. Το
υδρογόνο ήταν το πρώτο στοιχείο που δη-
μιουργήθηκε μετά την Μεγάλη Έκρηξη.

Σε περίπου πέντε δισεκατομμύρια χρόνια,
το δικό μας άστρο, ο ήλιος, ο οποίος δεν έχει
το μέγεθος για να εκραγεί σε Υπερκαινοφανή
αστέρα, θα μετατραπεί σε έναν Κόκκινο Γί-
γαντα, αφού θα έχει πλέον καταναλωθεί όλο
το υδρογόνο. Ο πυρήνας του άστρου θα συρ-
ρικνωθεί, αλλά τα εξωτερικά του στρώματα
θα επεκταθούν μέχρι την τροχιά του Άρη,
καταπίνοντας και καίγοντας τον πλανήτη
μας στη διαδικασία.

Ας μην ανησυχούμε. Πέντε δισεκατομ-
μύρια χρόνια είναι αρκετός χρόνος για να
συνεχίσουμε να απολαμβάνουμε τα κοσμή-
ματά μας. Το χρυσάφι πιστεύεται ότι παρά-
γεται κατά την πυρηνοσύνθεση των εκρήξεων
Υπερκαινοφανών αστέρων, και από τη σύγ-
κρουση άστρων νετρονίων. Τα τρέχοντα
αστροφυσικά μοντέλα υποδεικνύουν ότι
αυτό το συμβάν συγχώνευσης αστεριών νε-
τρονίων δημιουργεί χρυσάφι ισοδύναμο με-
ταξύ τριών και 13ων μαζών της Γης!

Ο κ. Πέτρος Κρόνης είναι μηχανολόγος
και ερευνητής μηχανικός.
petros.kronis@gmail.com

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Ακόμη και η εκεχειρία
πρέπει να είναι
ουδέτερη, να μην ωφελεί
δηλαδή τον εχθρό
που τελεί εν αδίκω.

Για να συντηχθεί ο σίδηρος χρειάζονται τερά-
στιες ποσότητες ενέργειας –περισσότερες
από αυτές που προκύπτουν από την πυρηνική
αντίδραση.
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The many 
faces of 

Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΚΥΡΙΑΚΟΥ

Η Κύπρος δεν θα καθορίσει πόσο
ζεστό θα είναι το κλίμα, αλλά θα
μπορούσε να αποτελέσει πρότυπο
και να δείξει ότι ο δρόμος για τη
μείωση των εκπομπών αερίων του
θερμοκηπίου είναι εφικτός, δήλωσε
στην «Κ» ο Wolfgang Fengler, δι-
ευθύνων σύμβουλος του World Data
Lab και πρώην επικεφαλής οικο-
νομολόγος στην Παγκόσμια Τρά-
πεζα, επισημαίνοντας ότι το «κλειδί»
για μια εύπορη και «πράσινη» Κύπρο
κρύβεται στην ηλιακή ενέργεια και
την καινοτομία στις μεταφορές. Ο
κ. Fengler παραχώρησε συνέντευξη
στην «Κ» στο πλαίσιο της ομιλίας
του στο 19ο συνέδριο του Econo-
mist στη Λευκωσία καιαναφέρθηκε
στις μεγαλύτερες προκλήσεις στη
βιωσιμότητα του πλανήτη αλλά και
στις τάσεις που θα διαμορφώσουν
την επόμενη δεκαετία. Τόνισε ότι
όταν κάνουμε εκτιμήσεις για το
μέλλον είναι σημαντικό να λαμβά-
νουμε υπόψη τις τάσεις και όχι
μόνο τα πρωτοσέλιδα, και εξέφρασε
τη θέση ότι ο κόσμος γίνεται κα-
λύτερος με δύο τρόπους – ζούμε
περισσότερα χρόνια και έχουμε
πιο πολλά χρήματα. 

–Τελικά μπορούμε να καταστή-
σουμε τον πλανήτη βιώσιμο; Ποια
είναι η κύρια πρόκληση που πρέ-
πει να αντιμετωπίσουμε;

–Υπάρχει, όπως γνωρίζετε, η συ-
ζήτηση για το κλίμα, από την οποία
πρέπει να μας απασχολήσουν δύο
πτυχές. Ο μετριασμός και η προ-
σαρμογή. Το κλίμα θα γίνει πιο
ζεστό και πιο απρόβλεπτο, κάτι το
οποίο έχουμε δει να γίνεται ήδη,
με τις δασικές πυρκαγιές στην πε-
ριοχή της Μεσογείου. Πρέπει να
προετοιμαστούμε και αν καταφέ-
ρουμε να μειώσουμε τις εκπομπές
αερίων του θερμοκηπίου τότε θα

πάρουμε τον δρόμο που σκιαγρά-
φησε η Συμφωνία του Παρισιού.
Είναι κάτι που μπορούμε να πετύ-
χουμε, όλες οι χώρες έχουν περι-
θώρια βελτίωσης. 

«Κλειδί» η ηλιακή ενέργεια
–Στην ομιλία σας τονίσατε ότι η
Κύπρος είναι αρκετά ισχυρή για
να γίνει ταυτόχρονα εύπορη και
«πράσινη». Πώς μπορεί να γίνει
αυτό; 

–Η απλή απάντηση στο ερώτημα
είναι: η ηλιακή ενέργεια. Εάν κα-
ταφέρετε να μετατρέψετε όλες τις
τρέχουσες πηγές ενέργειαςσε ηλια-
κή, αυτή θα ήταν η λύση. Το άλλο,
προφανώς, είναι η καινοτομία στις
μεταφορές. Αυτό συμβαίνει και σε
άλλες χώρες με τα ηλεκτρικά οχή-
ματα. Είναι και η αναδάσωση που
εφάρμοσε η Ρουμανία. Oι εκπομπές
αεριών του θερμοκηπίου δεν μπο-
ρούν να πάνε στο μηδέν, αλλά μπο-
ρείς να τις αντισταθμίσεις. Οπότε,
αυτοί είναι οι τρεις παράγοντες που
θα μπορούσαν να συνεισφέρουν. 
–Μπορεί μια μικρή χώρα, όπως
η Κύπρος, να κάνει μεγάλη δια-
φορά στην κλιματική αλλαγή;

–Η Κύπρος έχει προσυπογράψει
συμφωνίες για το κλίμα. Η Μάλτα
είναι ήδη «πράσινη» και εύπορη,

αλλά η Μάλτα δεν έχει πραγματική
βιομηχανία. Η Κύπρος δεν θα κα-
θορίσει πόσο ζεστό θα είναι το
κλίμα, αλλά θα μπορούσε να απο-
τελέσει πρότυπο και να δείξει ότι
ο δρόμος είναι εφικτός. Και η ίδια
η χώρα να επωφεληθεί. Με το εμ-
πόριο άνθρακα και την αναγνώριση
ως μια καθαρή και πλούσια χώρα,
οι άνθρωποι θα θέλουν να μάθουν
περισσότερα από αυτή. Στο τέλος
όμως οι εκπομπές της Κύπρου δεν
θα αλλάξουν το πώς θα μοιάζει ο
πλανήτης.
–Σε σχέση με τις εκπομπές αερίων
θερμοκηπίου ποιες χώρες απο-
τελούν τα καλύτερα πρότυπα;

–Η ενδιαφέρουσα πτυχή όταν
σκεφτόμαστε τις εκπομπές και την
κλιματική αλλαγή είναι ότι δεν είναι
όλες οι χώρες το ίδιο, ούτε καν οι
πλούσιες χώρες. Η Ελβετία, για πα-
ράδειγμα, παράγει μόνο έξι τόνους

εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου
κατά κεφαλήν, ενώ η Γερμανία 10.
Η Αυστραλία και οι ΗΠΑ παράγουν
πάνω από 18 ή 20 τόνους. Άρα, δύο
χώρες μπορεί να είναι στο ίδιο πε-
ρίπου εισοδηματικό επίπεδο αλλά
να είναι πολύ διαφορετικές σε ό,τι
έχει να κάνει με τους «πράσινους»
στόχους. Η Ελβετία είναι πολύ καλή
σε ό,τι έχει να κάνει με το ηλεκτρικό
ρεύμα και την ενέργεια. Είναι επίσης
σε ικανοποιητικά επίπεδα σε ό,τι
αφορά τη βιομηχανία. Η Σουηδία
είναι πολύ καλή στις κατασκευές.
Το Ηνωμένο Βασίλειο έχει επίσης
μια σχετικά καθαρή βιομηχανία. 
–Ποια είναι τα δυνατά και αδύναμα
σημεία της Ευρώπης σε ό,τι αφορά
τη βιωσιμότητα;

–Το δυνατό σημείο της Ευρώπης
είναι ότι είναι ήδη πιο προηγμένη
στον τομέα της ενέργειας και της
κλιματικής μετάβασης από άλλες

ηπείρους. Είναι ο τρόπος που δια-
χειριζόμαστε τις πόλεις μας, που
έχουμε αρχίσει να μετατρέπουμε
την ενέργεια. Οι εκπομπές των αε-
ρίων του θερμοκηπίου ενός Ευρω-
παίου είναι οι μισές από αυτές ενός
Αμερικανού. Το μειονέκτημα είναι
ότι ο Αμερικανός είναι πολύ πιο
πλούσιος και η επιχειρηματικότητα
στις ΗΠΑ είναι ισχυρή. Οι ευρω-
παϊκές εταιρείες πηγαίνουν στις
ΗΠΑ. Οι αμερικανικές εταιρείες δεν
έρχονται στην Ευρώπη, ή τουλά-
χιστον όχι στο ίδιο επίπεδο. Η επι-
χειρηματικότητα είναι μια μεγάλη
πρόκληση για την Ευρώπη και εδώ
πιστεύω ότι μπορούμε να μάθουμε
πολλά από την Αμερική.

Τάσεις και δεδομένα
–Ποιες τάσεις θα διαμορφώσουν
την επόμενη δεκαετία;

–Η δημογραφία και η τεχνολογία.
Το καλό με τη δημογραφία είναι το
ότι μπορούμε να κάνουμε προβλέ-
ψεις. Θα υπάρχουν περισσότεροι
άνθρωποι στο μέλλον αλλά θα με-
γαλώνουν πιο αργάκαι αυτό θα ανα-
διαμορφώσει ορισμένες οικονομίες
στον κόσμο. Θα δούμε και την οι-
κονομική άνοδο της Ασίας η οποία
παρουσιάζει δυναμική την οποία
πρέπει να διατηρήσει. Έχουμε την
τεχνολογία. Μπορούμε πλέον να
αποκτήσουμε φθηνότερη, καθαρό-
τερη ενέργεια. Μπορούμε να τοπο-
θετήσουμε ηλιακό πάνελ στην τα-
ράτσα μας με πολύ πιο εύκολο τρόπο.
Το πιο πιθανό να δούμε και τη δια-
ταραχή των μεταφορών τα επόμενα
δέκα χρόνια. Αυτά είναι λοιπόν τα
μεγάλα πράγματα που πιστεύω ότι
θα αναδιαμορφώσουν τον τρόπο
που βλέπουμε τη ζωή μας. Και υπάρ-
χουν μερικά πράγματα που δεν μπο-
ρούμε να προβλέψουμε, αλλά από
τα οποία θα ωφεληθούμε.
–Πώς μπορούμε να χρησιμοποι-
ήσουμε τα δεδομένα για να αντι-

μετωπίσουμε προκλήσεις; Υπάρχει
κάποιο ρίσκο σε αυτό;

–Δεν πρέπει να μπερδεύουμε τη
χρήση καλών δεδομένων με την
παροχή προσωπικών δεδομένων.
Εμείς δεν παρακολουθούμε. Δεν
καταγράφουμε τους θανάτους από
καρκίνο κάθε μέρα ή τα τροχαία
ατυχήματα σε εβδομαδιαία βάση.
Αλλά θα ήταν καλό για τη χώρα ή
την κοινότητά μας να γνωρίζει τις
τάσεις. Στο World Data Lab δεν
χρειαζόμαστε τα προσωπικά σας
δεδομένα για να πούμε μια ιστορία.
Απλώς χρειαζόμαστε τα δεδομένα
της χώρας και γνωρίζουμε τη δη-
μογραφία της και άλλες μεταβλητές
για να τα αναλύσουμεμε τρόπο που
να μπορούν οι άνθρωποι να τα κα-
ταλάβουν και μετά να ενεργήσουν
σύμφωνα με αυτά.
–Υπάρχει αισιοδοξία για το μέλλον;
Έχουμε δύο μεγάλους πολέμους,
στην Ουκρανία και στη Μέση Ανα-
τολή, υψηλό πληθωρισμό, βλέ-
πουμε την άνοδο νέων τεχνολο-
γιών.

–Είναι πάντα σημαντικό να βλέ-
πουμε τις τάσεις, όχι μόνο τις ει-
δήσεις. Και ο κόσμος γίνεται καλύ-
τερος με δύο τρόπους. Ζούμε πε-
ρισσότερα χρόνια και γενικά έχουμε
περισσότερα χρήματα. Έτσι, οι πε-
ρισσότεροι άνθρωποι στον κόσμο,
ειδικά στις αναδυόμενες αγορές,
στην Ασία, έχουν περισσότερα χρή-
ματα από τους γονείς τους. Με πε-
ρισσότερα χρήματα μπορείς να
είσαι πιο υγιής, ή τουλάχιστον να
έχεις υγειονομική περίθαλψη και
να μορφωθείς. Έτσι, όλοι αυτοί οι
δείκτες πηγαίνουν προς τη σωστή
κατεύθυνση. Υπάρχουν όμως και
οι δύο μεγάλοι πόλεμοι από τους
οποίους η Κύπρος επηρεάζεται μέσω
της Ε.Ε. Υπήρξαν βέβαια και άλλοι
πόλεμοι στο Μιανμάρ και σε άλλα
μέρη της Αφρικής. Θα υπάρχουν
πάντα σκαμπανεβάσματα.

Wolfgang Fengler, διευθύνων σύμβουλος του World Data Lab

Η Κύπρος μπορεί να δείξει τον «πράσινο» δρόμο
Μιλάει στην «Κ» για τις προκλήσεις στη βιωσιμότητα και τις τάσεις που θα αναδιαμορφώσουν τα επόμενα χρόνια

<<<<<<

«Το δυνατό σημείο της
Ευρώπης είναι ότι είναι
ήδη πιο προηγμένη στον
τομέα της ενέργειας και
της κλιματικής μετάβα-
σης. Είναι ο τρόπος που
διαχειριζόμαστε τις πό-
λεις μας, που έχουμε αρ-
χίσει να μετατρέπουμε
την ενέργεια». 

«Στο World Data Lab δεν χρειαζόμαστε τα προσωπικά σας δεδομένα για να
πούμε μια ιστορία. Απλώς χρειαζόμαστε τα δεδομένα της χώρας για να τα
αναλύσουμε με τρόπο που να μπορούν οι άνθρωποι να τα καταλάβουν», λέει
στην «Κ» ο Wolfgang Fengler. 
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«Τρίτωσε» η διάσπαση στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που ξαναζεί ημέρες Ιουνίου 
2010 και Αυγούστου 2015. Πριν 
από 13 χρόνια, ο Φώτης Κουβέλης, 
κατά τη διάρκεια του 6ου συνεδρί-
ου του Συνασπισμού, έφυγε από 
την Κουμουνδούρου και μετακό-
μισε λίγο πιο κοντά στο κέντρο, 
στην Αγίου Κωνσταντίνου, ιδρύο-
ντας τη ∆ΗΜΑΡ. Στα μνημονιακά 
χρόνια, ο Παναγιώτης Λαφαζάνης 
άφησε τον κυβερνητικό ΣΥΡΙΖΑ 
και με 25 βουλευτές, αρχικά, συ-
γκρότησε τη Λαϊκή Ενότητα. Μαζί 
του είχαν αποχωρήσει και 53 μέλη 
της Κεντρικής Επιτροπής.

«Το πρόβατο που φεύγει απ’ 
το μαντρί, το τρώει ο λύκος», εί-
χε πει ο Ευάγγελος Αβέρωφ, κά-
τι που παραμένει αλάνθαστο. Το 
άστρο όποιου «λοξοδρόμησε» δεν 
έλαμψε για μεγάλο χρονικό διά-
στημα και όλοι οι διαφωνούντες 
- «αντάρτες» οδηγήθηκαν είτε 
στη διάλυση του κόμματος που 
έφτιαξαν είτε πίσω στο «μαντρί».

Η νέα κίνηση

Τη μοίρα των «μικρών» σχη-
ματισμών, που δεν μακροημέρευ-
σαν, θα επιχειρήσουν να αποφύ-
γουν οι αποχωρήσαντες από την 
Κουμουνδούρου. Γι’ αυτό άλλω-
στε ο σχεδιασμός που έχει γίνει 
είναι διαφορετικός. Η νέα κίνηση 
θα αργήσει να γίνει κόμμα. Ο στό-
χος είναι προσωπικότητες, κινή-
σεις, παλαιοί και νυν βουλευτές, 
νέα στελέχη να ενσωματωθούν 
στο σχήμα. Πληροφορίες αναφέ-
ρουν πως ήδη έχουν γίνει πολλές 
επαφές και κρύβονται εκπλήξεις. 
Η νέα κίνηση, που θα είναι «κάτι 
περισσότερο από χώρος διαλόγου 
και κάτι λιγότερο από κόμμα», 
θα αναλαμβάνει δράσεις και θα 
έχει μια ηγετική ομάδα, που θα 
χαράσσει τις πολιτικές με στόχο 
να κερδίζεται ζωτικός πολιτικός 
χώρος. Επιθυμούν να απευθυν-
θούν σε ένα νέο κοινό ή να πεί-
σουν όσους αμφιταλαντεύονται 
να πάνε μαζί τους. 

Το κείμενο της «Ομπρέλας» 
για την αποχώρηση από την 
Κ.Ε. περιέγραφε τις ενστάσεις 
που υπάρχουν: «Η νέα ηγεσία του 
κόμματος υποσχέθηκε με έναν 
πρωτόγονο τρόπο να τα αλλά-
ξει όλα. Η υπόσχεση αυτή συ-
νοδεύτηκε, όμως, με την παλιά 
συνταγή της ήττας. Και ενώ με 
αυταρχισμό ξηλώνει χωρίς διαδι-
κασίες πρόσωπα, ακόμα και αυ-
τά της διεύρυνσης, κρατάει ως 
κόρη οφθαλμού τη διαρκή και 
βίαιη μετάλλαξη, αυτή ακριβώς 
που οδήγησε σε διαρκείς ήττες 
και σε απώλεια πολιτικής και κοι-
νωνικής επιρροής. ∆είγμα γρα-
φής οι δημοσκοπικές έρευνες, οι 
οποίες φέρνουν τον ΣΥΡΙΖΑ σε 

απόσταση αναπνοής από το ΠΑ-
ΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, με συνεχείς διαρ-
ροές προς άλλες δυνάμεις, κυρίως 
της Αριστεράς και της αποχής. Η 
μετατόπιση και ο συνωστισμός, 
εντέλει, στο κέντρο και στον λα-
ϊκίστικο συντηρητισμό, σκορπά 
απογοήτευση στον κόσμο της 
Αριστεράς, που βλέπει ένα ιστο-
ρικό εγχείρημα να υπονομεύεται 
και να γκρεμίζεται εκ των έσω». 

Το λάθος

Κανείς δεν εξήγησε στον Στέ-
φανο Κασσελάκη πως άλλο πράγ-
μα είναι η πολιτική αποδοκιμα-
σία μιας δήλωσης που ξεπερνά 
τα ανεκτά όρια –δεν μπορείς να 
μιλάς για ίδρυση νέου κόμματος 
όταν ανήκεις ήδη σε έναν σχη-
ματισμό, όπως, για παράδειγμα, 
έκανε ο ∆ημήτρης Βίτσας– και 
άλλο ένα εσωτερικό δημοψήφι-
σμα που θα αποφασίσει για τις 
διαγραφές. 

Τέτοιοι εξοστρακισμοί λογί-
ζονται ακόμη ως «ταμπού» στον 
χώρο της Αριστεράς. Μέχρι το 
συνέδριο του 2022, διαδικασία 
αποπομπής από το κόμμα δεν πε-
ριλαμβανόταν καν στο καταστα-
τικό. Πέρα από το γεγονός πως 

υπάρχουν πολλές ερμηνείες για 
το αν το άρθρο 24 όταν αναφέ-
ρεται σε «σοβαρά ζητήματα της 
πολιτικής» εννοεί τις διαγραφές. 
Γι’ αυτό το θέμα, το «ευαγγέλιο» 
στον ΣΥΡΙΖΑ θέτει ως αρμόδια μό-
νο την Επιτροπή ∆εοντολογίας. 
Και ο ρόλος της είναι τόσο σημα-
ντικός, που για να γίνει κάποιος 
μέλος της δεν μπορεί να κατέχει 
άλλο δημόσιο ή κομματικό αξί-
ωμα, ενώ πρέπει να είναι πέντε 
χρόνια μέλος του κόμματος. 

Το γεγονός πως η πενταετής 
κομματική προϋπηρεσία θα έπρε-
πε να έχει προβλεφθεί ως όρος 
εκλογιμότητας και για το αξίωμα 

του προέδρου, το συνειδητοποί-
ησαν όλοι στις 25 Σεπτεμβρίου. 
Αυτό, πάντως, που ενόχλησε πιο 
πολύ στην κίνηση του Στέφανου 
Κασσελάκη είναι ότι με την πρω-
τοβουλία του ακύρωσε τον ρόλο 
της Κεντρικής Επιτροπής, του 
κορυφαίου καθοδηγητικού ορ-
γάνου, ανακοινώνοντας πως αν 
απορριφθεί θα διενεργήσει δη-
μοψήφισμα.

H Αχτσιόγλου

Ο χρόνος που συντελείται η 
διάσπαση δεν είναι πολιτικά ου-
δέτερος. Οι ευρωεκλογές δεν εί-
ναι πολύ μακριά, αλλά ούτε και 
κοντά. Ο κίνδυνος να ξεφουσκώ-
σει το εγχείρημα της «Ομπρέλας» 
μέσα στο επτάμηνο που απομένει 
–ειδικά στην περίπτωση που δεν 
θα υπάρξουν νέες προσθήκες– 
είναι υπαρκτός. Οι εσωκομματι-
κοί αντίπαλοί τους, άλλωστε, δι-
ευκρινίζουν ότι υπάρχει χαμηλό 
«εκλογικό ταβάνι» για τους τέσ-
σερις «βασικούς μετόχους» (Τσα-
καλώτο, Φίλη, Βούτση και Σκουρ-
λέτη) αφού δεν έχουν επαφή με 
τον χώρο του Κέντρου.

Τι θα ήθελαν ιδανικά οι απο-
χωρήσαντες; Να ακολουθήσει η 

«ομάδα Αχτσιόγλου» τα βήματά 
τους, έστω και σε δεύτερο χρόνο. 
Αν αυτό φάνταζε αδύνατο πριν 
από ένα μήνα, σήμερα κανείς δεν 
μπορεί να το αποκλείσει. Είναι 
σίγουρο πως οι «μικροί» (Ηλιό-
πουλος, Χαρίτσης, Τζανακόπου-
λος) δεν θέλουν να εγκλωβιστούν, 
αφού θα είναι αναγκασμένοι να 
ασκούν κριτική στις επιλογές του 
Παύλου Πολάκη και να απαντούν 
στις σκληρές βολές του. Θεωρούν 
σίγουρο πως ο Χανιώτης βουλευ-
τής θα τους στοχοποιήσει, αφού 
έχει «ανοίξει λογαριασμό» με την 
πρώην υποψήφια πρόεδρο κατά 
τη διάρκεια της προεκλογικής 
περιόδου. Είναι ο μόνος που την 
Παρασκευή υποστήριξε τον Στέ-
φανο Κασσελάκη. Το κλίμα στην 
Κουμουνδούρου δύσκολα θα αλ-
λάξει και αυτό προκαλεί μεγάλο 
σκεπτικισμό. Αυτό επιβεβαίωσε 
η ανησυχία του Αλέξη Τσίπρα, 
ο οποίος επικοινώνησε, σύμφω-
να με πληροφορίες, με την Ολγα 
Γεροβασίλη και τον Αλέκο Φλα-
μπουράρη και τους γραμματείς 
την Παρασκευή, ενώ τον χαρα-
κτήρα SOS για την ύπαρξη του 
κόμματος είχε και η επιστολή 
του Γιάννη ∆ραγασάκη, που πε-
ριέγραφε με δραματικούς τόνους 
την κατάσταση.

Τα νούμερα

Ο νέος «μισός ΣΥΡΙΖΑ» βάζει 
πλέον τον Στέφανο Κασσελάκη 
στη δύσκολη θέση από τη ∆ευ-
τέρα να μπει στην επίπονη δι-
αδικασία να «ξαναμαζέψει» τα 
διασκορπισμένα κομμάτια του. 
Πολλά απογοητευμένα στελέχη 
μιλούν για διάλυση του κόμματος. 
Πρώτος στόχος του είναι να περι-
ορίσει τις διαρροές, αλλά κυρίως 
να αποφύγει το μοιραίο: να βρε-
θεί αυτομάτως στην τρίτη θέση 
των δημοσκοπήσεων, κάτω από 
το ΠΑΣΟΚ. Ενα κόμμα που καταρ-
ρέει δημοσκοπικά πόσο αξιόπι-
στος και αξιόμαχος πόλος θα είναι 
απέναντι στη Νέα ∆ημοκρατία; 

Η διάσπαση θα μεγαλώσει 
το κενό στην Κεντροαριστερά, 
το οποίο ο Νίκος Ανδρουλάκης 
θα σπεύσει να καλύψει. Οπως, 
πάντως, ο Στέφανος Κασσελά-
κης δεν κατάφερε να αναπτύξει 
ισχυρή δυναμική μετά την εκλογή 
του, έτσι και οι αποχωρήσαντες 
δεν θα έχουν πολλές ευκαιρίες. 
Πολύ σύντομα θα μετρηθεί κατά 
πόσον έχουν την τάση να ξεπερά-
σουν το 3%. ∆ιότι, αν το «κοντέρ» 
κινηθεί χαμηλά, τότε δύσκολα θα 
καταφέρουν να πείσουν για πε-
ραιτέρω συμπορεύσεις. 

Το ίδιο ισχύει και για το ΠΑ-
ΣΟΚ. Μια πιθανή παραμονή στη 
στασιμότητα ή μια ισχνή άνοδος 
θα προκαλέσει νέες αμφιβολίες 
για τις δυνατότητες κυβερνησι-
μότητας της Χαριλάου Τρικούπη.

Μόνος με τον Πολάκη
Ποιες διεργασίες πυροδοτούν στην Κεντροαριστερά η απομόνωση του Κασσελάκη και το σχίσμα στον ΣΥΡΙΖΑ 

Οι διαγραφές διά δημο-
ψηφίσματος επιτάχυναν 
τις αποσχίσεις και προ-
καλούν αποδοκιμασία 
του νέου προέδρου ακό-
μη και από στελέχη που 
συνομιλούν με τον Τσί-
πρα, όπως η Γεροβασίλη 
και ο Φλαμπουράρης.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Σε πόσα κομμάτια θα σπάσει ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ; Θα βγει δεύτερος ή τρίτος στις 
ευρωεκλογές; Μήπως τέταρτος, αν 
κάνει την έκπληξη το ΚΚΕ; Και πό-
τε θα τεθεί θέμα αλλαγής ηγεσίας; 
Υπάρχει περίπτωση ο Στ. Κασσε-
λάκης να κάνει δικό του κόμμα 
μετά; Ή, τελικά, θα επιστρέψει 
ο Αλ. Τσίπρας για να τους σώσει;
 
Απαντήσεις δεν έχουν ούτε οι 
εμπειρότεροι στον χώρο της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης. Το μόνο 
στο οποίο συμφωνούν όλοι είναι 
ότι η διαδικασία της διάλυσης –
που ήδη ξεκίνησε με αποχωρή-
σεις πρώην υπουργών, όπως ο Γ. 
Σταθάκης, ο Ν. Βούτσης και ο Π. 
Σκουρλέτης– θα είναι αργή και 
σταδιακή, χωρίς να μπορεί αυ-
τή τη στιγμή να προβλεφθεί με 
ασφάλεια αν και πότε η «Ομπρέ-
λα» θα συναντηθεί με την ομάδα 
της Εφης Αχτσιόγλου και τους 
Πράσινους του Π. Κόκκαλη που 
οργανώνονται. 

Το προφανές είναι ότι εμπλέκο-
ντας την κομματική βάση με το 
εσωκομματικό δημοψήφισμα για 
τις διαγραφές, ο Στ. Κασσελάκης 
κατεβάζει τον εμφύλιο από πάνω 
προς τα κάτω, ανατινάζοντας την 
προηγούμενη τάξη πραγμάτων, 
χωρίς να είναι δεδομένο ότι κά-
τι στέρεο θα χτιστεί πάνω στα 
ερείπια. 
 
Η εσωκομματική αντιπολίτευση ορ-
γανωνόταν τις μέρες που ο Στέ-
φανος Κασσελάκης βρισκόταν 
στις Βρυξέλλες για συναντήσεις 
με εκπροσώπους των ευρωπαϊ-
κών θεσμών, σε μια πρωτόγνω-
ρη εμπειρία για τον ίδιο, που τον 
ενθουσίασε, όπως μεταφέρουν 
συνομιλητές του. 
 
Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ έδινε όρ-
κο πίστης στην ευρωπαϊκή Αρι-
στερά και έκανε ασκήσεις γοη-
τείας των ευρωβουλευτών, την 
ώρα που το κόμμα του φυλλορ-
ροούσε. Τον ανακούφιζε το γεγο-
νός ότι οι Ευρωπαίοι συνομιλη-

τές του τον αντιμετώπιζαν σαν 
αρχηγό της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης με νωπή εντολή και όχι 
σαν αδύναμο μεταβατικό ηγέ-
τη που δεν έχει τον έλεγχο των 
εξελίξεων. 
 
Εχει, άλλωστε, τόσα αιτήματα για 
σέλφι, όπου κι αν πηγαίνει, ώστε 
φαίνεται τεράστια η διαφορά της 
εικόνας του μέσα στον ΣΥΡΙΖΑ 
και έξω απ’ αυτόν. Με άλλα λό-

για, ως σελέμπριτι διαπρέπει και 
ως ηγέτης παραπαίει. 
 
Οι εσωκομματικοί του αντίπαλοι 
λένε ότι το βασικό του πρόβλη-
μα είναι ο εγκλωβισμός σε μια 
τοξική ηγετική ομάδα (Πολάκης - 
Τζάκρη - Αυγέρη - Γ. Τσίπρας) και 
η θεμελιώδης άγνοιά του για τα 
βασικά του κοινοβουλευτισμού. 
Οι πολιτικοί του φίλοι επιμένουν 
ότι αν απαλλαγεί από τα βαρίδια 
θα βρει τον δρόμο για την ανά-
καμψη, γιατί έχει τη στήριξη της 
κοινωνικής βάσης του ΣΥΡΙΖΑ και 
γιατί η άμεση και ζεστή επαφή 
του με τον κόσμο με τον καιρό 
θα αποδώσει πολιτικά. 
 
Ο ίδιος εμφανίζεται αισιόδοξος ότι, 
τελικά, θα τα καταφέρει να γίνει 
πρωθυπουργός, χωρίς να μπορεί 
να δικαιολογήσει με ορθολογικά 
επιχειρήματα την προσδοκία του. 
∆εν είναι το μόνο για το οποίο 
δεν έχει στέρεα επιχειρήματα. 
Για παράδειγμα, αποφάσισε αρ-
χικά να παραστεί στην εκδήλωση 

προς τιμήν του Κων. Σημίτη και 
μετά να μην παραστεί, χωρίς να 
έχει σαφή επίγνωση του τι ακρι-
βώς θα σήμαινε η μία ή η άλλη 
επιλογή, όπως φάνηκε από την 
τηλεοπτική ελαφρότητα με την 
οποία αιτιολόγησε, τελικά, την 
απουσία του. 
 
Η αλήθεια είναι ότι η περίοδος μέ-
χρι τις ευρωεκλογές θα είναι δύ-
σκολη για τον Στ. Κασσελάκη. Οχι 
επειδή για ένα 20ήμερο θα γνω-
ρίσει την εμπειρία του στρατού 
(τον Μάρτιο εκτός απροόπτου), 
αλλά κυρίως επειδή οι δημοσκο-
πήσεις θα είναι αρνητικές για το 
κόμμα του, που μπορεί σύντομα 
να πέσει από τη δεύτερη θέση 
προς όφελος του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ. 
 
Για λόγους συμβολικούς και ουσι-
αστικούς, η ανάκτηση της πρω-
τοκαθεδρίας στον αντι-Ν.∆. χώρο 
από το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, έχει τόσο 
μεγάλη σημασία για τη Χαριλάου 
Τρικούπη, που ισχύει ότι ο (πο-
λιτικός) θάνατος του Στ. Κασσε-

λάκη ταυτίζεται με τη ζωή του Ν. 
Ανδρουλάκη. 
 
Με άλλα λόγια, στις ευρωεκλογές 
ο δεύτερος είναι δεύτερος και ο 
τρίτος τίποτα. Αυτό πρακτικά ση-
μαίνει ότι ούτε ο Στ. Κασσελάκης 
ούτε ο Ν. Ανδρουλάκης θα μπο-
ρούν να σταθούν ως πολιτικοί 
αρχηγοί εάν δεν καταφέρουν να 
τερματίσουν μετά τον πρώτο, με 
όποιο ποσοστό κι αν κερδίσει η 
Ν.∆., ακόμη δηλαδή κι αν έχει 
φθαρεί σημαντικά. 
 
Ενα δεύτερο κόμμα με ποσοστό 
κάτω από 20% θα μπορεί να θε-
ωρηθεί κόμμα εξουσίας; Εστω 
κι αν δεν θα αποτελεί πραγματι-
κή απειλή για τη Ν.∆., σίγουρα η 
ηγεσία του θα έχει χρόνο μπρο-
στά της, γιατί το 2027, χρονιά 
των επόμενων εκλογών, είναι μα-
κριά και γιατί η δημιουργία νέου 
κόμματος με προοπτική προϋπο-
θέτει χρηματοδότηση και ικανή 
ηγεσία, που αυτή τη στιγμή δεν 
είναι ορατή. 

Στις ευρωεκλογές
ο δεύτερος είναι δεύτερος 
και ο τρίτος τίποτα. Αυτό 
πρακτικά σημαίνει ότι 
ούτε ο Στ. Κασσελάκης 
ούτε ο Ν. Ανδρουλάκης 
θα μπορούν να σταθούν 
εάν δεν καταφέρουν
να τερματίσουν
μετά τον πρώτο.  

Α Ν Α ΛΥ Σ Η

«Εμφύλια» έκρηξη χωρίς αύριο
Της ΑΓΓΕΛΙΚΗΣ ΣΠΑΝΟΥ  

Ο Ευκλείδης 
Τσακαλώτος 
και οι συνοδοι-
πόροι του, πριν 
προχωρήσουν 
στην ίδρυση νέ-
ου πολιτικού φο-
ρέα –κάτι που 
δεν πρόκειται 
να γίνει άμεσα–, 
θα απευθύνουν 
κάλεσμα σε 
προσωπικότη-
τες, πρώην και 
νυν βουλευ-
τές, καθώς και 
σε νέα στελέχη. 
Οι πληροφορί-
ες αναφέρουν 
πως ήδη έχουν 
γίνει επαφές 
με συγκεκριμέ-
να πρόσωπα και 
αναμένονται εκ-
πλήξεις.

Το ερώτημα 
που τίθεται σχε-
τικά με την Εφη 
Αχτσιόγλου και 
την ομάδα της 
είναι εάν στις 
επιλογές τους 
βρίσκεται και η 
πιθανότητα απο-
χώρησης από 
το κόμμα, έστω 
και σε δεύτε-
ρο χρόνο. Κάτι 
τέτοιο φάνταζε 
μάλλον αδύνα-
το πριν από ένα 
μήνα, ωστόσο, 
σήμερα ουδείς 
μπορεί να το 
αποκλείσει.
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Τους καρπούς της διχόνοιας που υποδαύλισε γεύεται τώρα ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ (ο οποίος επισκέ-
φθηκε την Παρασκευή τη Μεγαλόπολη, απ’ όπου και το στιγμιότυπο). Εχει στρέψει εναντίον του και στε-
λέχη που αρχικώς τον αποδέχονταν.
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Τα 4,5 χρόνια που προηγήθηκαν 
με τη Νέα ∆ημοκρατία στην κυ-
βέρνηση, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης υλοποιώντας το προεκλογικό 
του πρόγραμμα μείωνε διαρκώς 
φόρους, ενισχύοντας τόσο τη λε-
γόμενη μεσαία τάξη όσο και τα 
χαμηλότερο κοινωνικά στρώμα-
τα. Τρεις μήνες μετά την έναρ-
ξη της δεύτερης θητείας του ήρ-
θε η στιγμή να βάλει για πρώτη 
φορά ένα φόρο ο οποίος παρότι 
υπηρετεί το πάγιο αίτημα για φο-
ρολογική δικαιοσύνη, προκαλεί 
αντιδράσεις και κρύβει πολιτικές 
παγίδες. Στον πυρήνα της κυ-
βερνητικής πρωτοβουλίας είναι 
η τετριμμένη πλέον διαπίστω-
ση ότι ο μέσος μισθωτός στην 
Ελλάδα πληρώνει μεγαλύτερο 
φόρο ετησίως από το 85% των 
ελευθέρων επαγγελματιών που 
δηλώνουν εισοδήματα αμιγώς 
από το ελεύθερο επάγγελμά τους, 
ενώ λόγω της δεδομένης μεγάλης 
φοροδιαφυγής η συνεισφορά των 
ελευθέρων επαγγελματιών στον 
προϋπολογισμό είναι μόλις στο 
2,1% των εσόδων, ενώ στην Ε.Ε. 
και την Ευρωζώνη το 5,2%. Αυτό 
πρακτικά σημαίνει ότι το ελληνι-
κό ∆ημόσιο εισπράττει από τους 
επαγγελματίες λιγότερα από τα 
μισά σε σχέση με τον ευρωπαϊ-
κό μέσο όρο και αποδεικνύει πως 
σκοπός του νομοσχεδίου είναι 
να αποκαταστήσει μια μεγάλη 
ανισότητα.    

Πίεση από κάτω     

Αυτό δεν σημαίνει ότι η με-
ταρρύθμιση δεν είναι πολιτικά 
επικίνδυνη, καθώς συνεπάγεται 
βάρη για ένα προνομιακό για τη 
Ν.∆. ακροατήριο. Ηδη οι βουλευ-
τές της Ν.∆. που λειτουργούν σαν 
ιμάντας των δυσαρεσκειών που 
εκδηλώνονται από την κομμα-
τική βάση, δέχονται για πρώτη 
φορά τα τελευταία χρόνια μεγά-
λο πρέσινγκ από τους ελεύθε-
ρους επαγγελματίες, που φθά-
νουν τις 750.000. «Η πίεση είναι 
ακόμη μεγαλύτερη στην Αθήνα», 
λέει «γαλάζιος» βουλευτής στην 
«Κ», καθώς από την πρωτεύου-
σα ξεκινάει πάντα η ζύμωση που 
μεταφέρεται σε δεύτερο χρόνο 
στην περιφέρεια. Ο «φόβος» για 
ένα νέο «κίνημα της γραβάτας» 
–όπως εκείνο που είχε εκδηλωθεί 

κατά του νόμου Κατρούγκαλου 
και των εισφορών που προέβλεπε 
για τους ελεύθερους επαγγελμα-
τίες– μπορεί αυτή τη στιγμή να 
μην είναι υπαρκτός, καθώς δεν 
βρισκόμαστε στην ίδια κοινωνική 
φάση με τότε, αλλά δεν παύει να 
σκιάζει τον «γαλάζιο» ορίζοντα.      

Η εκλογική στατιστική   

Ενα στοιχείο που δεν μπορεί 
να περάσει απαρατήρητο είναι 
πως από τις 750.000 ελεύθερων 

επαγγελματιών το 60% ψήφισε 
στις τελευταίες εκλογές Νέα ∆η-
μοκρατία. Ητοι 450.000 ψηφοφό-
ροι. Η Ν.∆. έλαβε στις εκλογές 
2.115.000 ψήφους, που σημαίνει 
πως περισσότερο από το ένα πέ-
μπτο της εκλογικής δύναμης της 
Ν.∆. είναι ελεύθεροι επαγγελμα-
τίες. Μπορεί η μεταρρύθμιση να 
έχει εκλογικό κόστος για την κυ-
βέρνηση; Η απάντηση δεν μπο-
ρεί να δοθεί ακόμη, πριν ολοκλη-
ρωθεί η διαβούλευση και δούμε 
το τελικό νομοσχέδιο. Σε αυτό 
το πλαίσιο κυβερνητικές πηγές 
εκτιμούν, όπως είναι σε θέση να 
γνωρίζει η «Κ», πως αναζητείται 
καλύτερη διαχείριση κυρίως σε 
επικοινωνιακό επίπεδο, καθώς 
έως τώρα η προβολή της κυβερ-
νητικής πρωτοβουλίας δεν είναι 
η ενδεδειγμένη.

Το φορολογικό νομοσχέδιο, 
λένε, έχει συγκεκριμένα πλεονε-
κτήματα που δεν έχουν αναδει-

χθεί επαρκώς, καθώς στον δημό-
σιο διάλογο έχει κυριαρχήσει η 
«αύξηση του φόρου». Τα στοιχεία 
στα οποία εστιάζει το Μαξίμου εί-
ναι τα εξής: α) Πρόκειται για ένα 
δίκαιο νομοσχέδιο για το σύνολο 
της κοινωνίας. β) Περιλαμβάνει 
πτυχές απόλυτα συμβατές με το 
κράτος δικαίου, όπως είναι η δι-
εύρυνση της σύνδεσης των POS 
με τις ταμειακές μηχανές. γ) Το 
νομοσχέδιο είναι φιλικό για τους 
νέους ελεύθερους επαγγελματίες 
καθώς τους απαλλάσσει από το 
τεκμήριο. «Αυτό που πρέπει να 
γίνει είναι να παρουσιαστεί το 
νομοσχέδιο στην ολότητά του 
και όχι αποσπασματικά», ανα-
φέρει κυβερνητική πηγή, προ-
αναγγέλλοντας ένα μπαράζ το 
επόμενο διάστημα ώστε να πα-
ρουσιαστούν τα οφέλη για ολό-
κληρη την κοινωνία. Το βέβαιο 
είναι πως στο Μαξίμου θεωρούν 
το νομοσχέδιο «δίκαιο» και με 

άμεσα θετικά οφέλη για το σύ-
νολο της κοινωνίας.    

Παρότι το Μαξίμου σταθμίζει 
δημοσκοπικά κάθε κίνηση, δεν 
έχει κάνει το ίδιο με το μέτρο του 
τεκμαρτού εισοδήματος. Η μόνη 
ερώτηση, η οποία εμμέσως αφορά 
τη μεταρρύθμιση, είναι αυτή που 
απευθύνει στους πολίτες για το 
εάν θέλουν δικαιότερη φορολό-
γηση, αλλά δεν υπάρχει έρευνα 
η οποία να μετράει συγκεκριμένα 
τη φορολόγηση των ελευθέρων 

επαγγελματιών. Εμπειρος δημο-
σκόπος επισημαίνει πως αυτές 
οι απαντήσεις σε συγκεκριμένες 
ερωτήσεις αφηρημένης αξιολόγη-
σης δεν έχουν τις περισσότερες 
φορές το νόημα που τους αποδί-
δεται. Αν οι πολίτες ερωτηθούν 
κατά πόσο θεωρούν σωστή τη φο-
ρολόγηση των ελευθέρων επαγ-
γελματιών που φαίνεται πως φο-
ροδιαφεύγουν, το αποτέλεσμα 
θα είναι συντριπτικά υπέρ του 
νομοσχεδίου. «Ποτέ όμως οι πο-
λίτες δεν ψηφίζουν με βάση την 
τσέπη των άλλων, παρά μόνο τη 
δική τους», λέει η ίδια πηγή, προ-
σθέτοντας πως «με απλά λόγια 
ένας ελεύθερος επαγγελματίας 
που ψήφιζε Ν.∆. μπορεί να της 
γυρίσει την πλάτη, αλλά αυτό δεν 
ισχύει και αντιστρόφως: Ενας ψη-
φοφόρος, π.χ., του ΠΑΣΟΚ δεν 
θα ψηφίσει Ν.∆. επειδή επέβαλε 
δικαιότερη φορολόγηση στους 
ελεύθερους επαγγελματίες». Ενας 
επιπλέον κίνδυνος είναι πως από 
τη φύση του το ελεύθερο επάγ-
γελμα έχει μεγαλύτερη κοινωνική 
επιρροή από ό,τι ένας μισθωτός. 
Μιλάμε για ενεργούς πολίτες που 
λειτουργούν ως πομποί πολιτικών 
μηνυμάτων.    

Αντίβαρα και βελτιώσεις    

Ο πρωθυπουργός πάντως, έχο-
ντας δείξει πως διαθέτει πολιτικό 
αισθητήριο και εάν χρειαστεί ακο-
λουθεί τεθλασμένη και όχι ευθεία 
γραμμή, έχει ήδη στο συρτάρι του 
χαρτιά που δεν έχουν βγει και θα 
λειτουργήσουν ως αντίβαρο στις 
αντιδράσεις. Το όφελος από τη 
μεταρρύθμιση υπολογίζεται πως 
θα πλησιάσει τα 900 εκατ. ευρώ 
τον χρόνο, ενώ αν υπολογιστεί 
και η κατάργηση του τέλους επι-
τηδεύματος τα επιπλέον έσοδα εί-
ναι περίπου 600 εκατ. ευρώ. Αυτά 
σκοπεύει να διατεθούν σε Υγεία 
και Παιδεία, προτάσσοντας την 
κοινωνική δικαιοσύνη και το όφε-
λος των πολλών έναντι των λίγων. 
Οσον αφορά πιθανές βελτιώσεις 
στο τραπέζι, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», είναι βασικά 
δύο: πρώτον, να διευρυνθούν οι 
κατηγορίες που θα μπορούν να 
αποδείξουν ότι είναι κάτω από το 
τεκμήριο, εάν, π.χ., δηλώνουν ει-
σοδήματα από άλλες πηγές (όπως 
τα ενοίκια), και, δεύτερον, να επι-
ταχυνθεί σταδιακά η μείωση του 
τέλους επιτηδεύματος.  

Ο φόβος της γαλάζιας γραβάτας    
Εξι στους δέκα επαγγελματίες ψήφισαν Ν.Δ. Πώς θα επηρεάσει τη σχέση τους με την κυβέρνηση ο νέος τρόπος φορολόγησης

Στον πυρήνα 
της κυβερνητικής θέσης 
είναι η διαπίστωση ότι 
το 85% των ελευθέρων 
επαγγελματιών 
πληρώνει λιγότερο φόρο 
από τον μέσο μισθωτό.  

Βουλευτές της Ν.Δ.
δέχονται για πρώτη 
φορά μεγάλη πίεση 
από τους ελεύθερους 
επαγγελματίες, 
που φθάνουν 
τις 750.000.

Ο νόμος Κατρούγκαλου και οι εισφορές που προέβλεπε για τους ελεύθερους επαγγελματίες είχαν προκαλέσει, στις αρχές του 2016, το λεγόμενο «κίνημα της 
γραβάτας». Στους κόλπους της γαλάζιας κοινοβουλευτικής ομάδας εκφράζονται φόβοι για τις αντιδράσεις του κλάδου στην καθιέρωση τεκμαρτού εισοδήματος.

ΙΝ
ΤΙ

Μ
Ε

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ    

Στον πυρήνα της επιχειρηματολο-
γίας της κυβέρνησης για εισα-
γωγή τεκμαρτού φορολογητέου 
εισοδήματός τους βρίσκονται ο 
συλλήβδην χαρακτηρισμός των 
ελευθέρων επαγγελματιών ως φο-
ροφυγάδων και η προσπάθεια της 
ψευδώνυμης «εξομοίωσης ελευ-
θέρων επαγγελματιών και μισθω-
τών». Είναι, όμως, βάσιμη μια τέ-
τοια προσέγγιση; 
 
Κατ’ αρχάς, το ΣτΕ εν ολομελεία έχει 
ήδη κρίνει, με τις αποφάσεις που 
κήρυξαν αντισυνταγματικό τον νό-
μο 4387/16 (νόμος Κατρούγκαλου), 
ότι η υπαγωγή μισθωτών και ελευ-
θέρων επαγγελματιών σε ενιαίους 
κανόνες ασφαλιστικών εισφορών 
είναι αντίθετη προς την αρχή της 
ισότητας, καθ’ όσον τελούν σε ου-
σιωδώς διαφορετικές συνθήκες 
(ΣτΕ Ολ. 1880-1888/2019). Υπάρ-
χουν, όμως, ακόμη πολλοί λόγοι 
που καθιστούν επιβεβλημένη τη 
διαφορετική φορολογική μεταχεί-
ριση αυτοαπασχολουμένων - μι-
σθωτών. Ειδικότερα: 
Οι μισθωτοί φορολογούνται επί 
τη βάσει των καθαρών αποδοχών 
τους, ήτοι μετά την αφαίρεση των 
νομίμων κρατήσεων. Αντιθέτως, 
το τεκμαρτό εισόδημα των ελευθέ-
ρων επαγγελματιών είναι το μεικτό 
εισόδημα, συμπεριλαμβανομένων 
των αναλογουσών ασφαλιστικών 
εισφορών. 

Οι μισθωτοί απολαύουν έκπτω-
σης φόρου, που οδηγεί σε αφορο-
λόγητες αποδοχές. Αντιθέτως, οι 
ελεύθεροι επαγγελματίες φορολο-
γούνται από το πρώτο ευρώ, και 
μάλιστα πλέον θα φορολογούνται 
ανεξαρτήτως εάν πράγματι το ει-
σέπραξαν ή όχι. 
Στο τεκμαρτό φορολογητέο εισό-
δημα έχουν προστεθεί τα δώρα και 
επιδόματα (14 μισθοί). Αντιθέτως, 
οι δικηγόροι δεν εργάζονται, ούτε 
αμείβονται, κατά το διάστημα της 
αναστολής λειτουργίας των δικα-
στηρίων (περίοδοι Χριστουγέννων, 
Πάσχα και δικαστικών διακοπών). 
∆εν λαμβάνουν επίσης αμοιβή για 
υπερωρίες, Σάββατα, Κυριακές, 
αργίες, ρεπό κ.ο.κ. ως οι μισθωτοί.
Στους μισθωτούς αναγνωρίζεται 
νόμιμη δυνατότητα μερικής απα-
σχόλησης (με υποβολή δήλωσης 
στην «Εργάνη»), η οποία μειώνει 
το φορολογητέο εισόδημά τους. 

Αντιθέτως, οι δικηγόροι και οι λοι-
ποί ελεύθεροι επαγγελματίες, ακό-
μη και όταν υποαπασχολούνται, 
υπόκεινται στο κυβερνητικό τεκ-
μήριο εισοδήματος πλήρους απα-
σχόλησης. 
 
Η τ(ο)αξική στόχευση εις βάρος των 
μικρών και μεσαίων εισοδημάτων, 
που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά 
της εθνικής οικονομίας, γίνεται 
ακόμη εμφανέστερη εάν αναλο-
γιστούμε τη δυσμενή μεταχείριση 
των αυτοαπασχολουμένων έναντι 
των εταιρειών: Παρότι η μεγάλη 
πλειοψηφία των εταιρειών στην 
Ελλάδα είναι ζημιογόνες, υπαγό-
μενες μάλιστα σε ευνοϊκότερους 
φορολογικούς συντελεστές έναντι 
των ατομικών επιχειρήσεων, ου-
δείς κυβερνητικός παράγων προ-
βληματίστηκε για το πώς οι εται-
ρείες αυτές επιβιώνουν. Αντιθέτως, 
μόνοι οι αυτοαπασχολούμενοι κα-
λούνται, εκόντες άκοντες, να εμ-
φανίζουν κερδοφορία και δη σε 
ετήσια βάση. 
 
Η φορολόγηση βάσει τεκμαρτού ει-
σοδήματος, για εισόδημα δηλαδή 
που δεν υπάρχει, είναι άδικη και 
οδηγεί σε επιδείνωση και όχι επί-
λυση των προβλημάτων. Η επίκλη-
ση ότι τα τεκμήρια είναι μαχητά, 
είναι προφανώς φενάκη, αφενός 
διότι η προσβολή τους διοικητικά 
και δικονομικά έχει αποδειχθεί 
αλυσιτελής και, αφετέρου, διότι 
αφορά μόνο περιπτώσεις εγκυμο-

σύνης, ασθένειας και στρατιωτικής 
θητείας. Είναι καταφανώς άδικο, 
όμως, το τεκμήριο να καταλαμβά-
νει εξίσου: 
– Τους 12.977 δικηγόρους που 
έχουν μεταφέρει την επαγγελματι-
κή τους έδρα στο σπίτι τους, αφού 
αδυνατούν να καλύψουν τα έξοδα 
δικηγορικού γραφείου.
– Το 33% του σώματος που έχει 
υπαχθεί σε ρύθμιση οφειλών, κα-
θώς αδυνατεί να ανταποκριθεί στις 
υποχρεώσεις του (ενώ άγνωστος 
παραμένει ο αριθμός εκείνων που 
έχουν απολέσει τις ρυθμίσεις).
– Τις νέες μητέρες που εργάζο-
νται περιστασιακά, δίδοντας βάρος 
στην ανατροφή των τέκνων τους. 
– Τους νέους δικηγόρους που κά-
νουν μεταπτυχιακές σπουδές ή 
προετοιμάζονται για τις εξετάσεις 
εισαγωγής στο δικαστικό σώμα και 
δεν εργάζονται, τους επιστήμονες 
που έχουν άλλες πηγές εισοδημά-
των (π.χ. από ακίνητη περιουσία), 
χωρίς να εργάζονται και διατηρούν 
την ιδιότητα για να έχουν κοινω-
νική ασφάλιση και υγειονομική 
περίθαλψη. 

 
Ειδικά για την περίπτωση των δικη-
γόρων, η κυβέρνηση αγνοεί επιδει-
κτικά το γεγονός ότι οι δικηγόροι 
είναι η μόνη κατηγορία ελευθέρων 
επαγγελματιών που προκαταβάλ-
λουν φόρο, ασφαλιστικές εισφο-
ρές και ΦΠΑ, μέσω των γραμμα-
τίων προείσπραξης. Ενδεικτικά 
αναφέρουμε ότι για το έτος 2022 

οι δικηγόροι προκατέβαλαν ποσό 
30.040.525 ευρώ για φόρο, ποσό 
42.391.509 ευρώ για ασφαλιστικές 
εισφορές και ποσό 48.908.146 ευ-
ρώ για αναλογούντα ΦΠΑ.
 
Ταυτόχρονα, την ίδια στιγμή που η 
κυβέρνηση επαίρεται ότι η πάταξη 
της φοροδιαφυγής θα επιτευχθεί 
με τις έμμεσες τεχνικές ελέγχου 
και άλλα μέσα ηλεκτρονικής πα-
ρακολούθησης των εισοδημάτων 
(mydata, αυτόματη σύνδεση τα-
μειακών μηχανών με υπουργείο 
Οικονομικών, POS κ.λπ.), ομολογεί 
την πλήρη αποτυχία των μέτρων 
αυτών, καθώς επιλέγει να επιστρέ-
ψει στα ξεπερασμένα, άδικα και 
ισοπεδωτικά μέτρα τεκμηρίων. 
 
Μάλιστα, το νέο τεκμαρτό εισόδη-
μα έρχεται να προστεθεί σε άλλα 
δύο ήδη υφιστάμενα τεκμήρια: 
τα τεκμήρια διαβίωσης και το τέ-
λος επιτηδεύματος. Η σωρευτική 
εφαρμογή τριών (!) τεκμηρίων έχει 
ως αποτέλεσμα η φορολόγηση να 
μην έχει πλέον καμία απολύτως 
σχέση με τη φοροδοτική ικανό-
τητα κατά παράβαση βασικής συ-
νταγματικής επιταγής.
 
Την ίδια στιγμή που η κυβέρνηση 
διώκει απηνώς τους πιο αδύνα-
μους, εξακολουθεί να αγνοεί τη 
μόνη μνημονιακή δέσμευση που 
έμεινε ανεφάρμοστη, δηλαδή την 
επέκταση του ορίου απαλλαγής 
από τον ΦΠΑ στις 25.000 ευρώ. 

Ας σημειωθεί ότι σε άλλες συγκρί-
σιμες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η 
Τσεχία, η Ρουμανία, η Βουλγα-
ρία και η Κύπρος, το όριο απαλ-
λαγής κυμαίνεται μεταξύ 45.000 
- 60.000 ευρώ. 
 
Συνάγεται, λοιπόν, εναργώς, ότι η 
κυβέρνηση δεν καταπολεμά τη φο-
ροδιαφυγή, αλλά οδηγεί σε επιδεί-
νωση της οικονομικής κατάστασης 
και αφανισμό τους πιο αδύναμους 
οικονομικά ελεύθερους επαγγελ-
ματίες και τη μεσαία τάξη, ενώ 
ταυτόχρονα προστατεύει - αφήνει 
στο απυρόβλητο τα μεγάλα εισο-
δήματα (καύσιμα, μερίσματα, συ-
γκέντρωση κεφαλαίου κ.ο.κ.), που 
μπορούν να συνεισφέρουν ουσιω-
δώς στον κρατικό προϋπολογισμό. 
Είναι πια φανερό ότι «μαζί με τα 
ξερά καίγονται και τα χλωρά». Και 
αυτό δεν μπορεί να γίνει ανεκτό 
σε ένα σύγχρονο κοινωνικό κρά-
τος δικαίου. Κάποιοι προφανώς 
ζήλεψαν τη δόξα Κατρούγκαλου, 
τον οποίο σκαιώς λοιδορούσαν 
προεκλογικά, και πορεύονταν πλάι 
με το «κίνημα της γραβάτας» στις 
μεγάλες κινητοποιήσεις το 2016 
«χτυπώντας μας την πλάτη». Οι 
μάσκες έπεσαν. Kαι ο βασιλιάς εί-
ναι γυμνός.

 
O κ. Δημήτρης Κ. Βερβεσός είναι 
πρόεδρος της Ολομέλειας των 
Προέδρων των Δικηγορικών Συλλόγων 
Ελλάδος και πρόεδρος του Δικηγορικού 
Συλλόγου Αθηνών.

Η τ(ο)αξική στόχευση 
εις βάρος των μικρών 
και μεσαίων εισοδημά-
των γίνεται ακόμη εμ-
φανέστερη εάν αναλο-
γιστούμε τη δυσμενή 
μεταχείριση των αυτοα-
πασχολουμένων έναντι 
των εταιρειών.

Α Π Ο Ψ Η

Είναι οι ελεύθεροι επαγγελματίες φοροφυγάδες;
Του ΔΗΜΗΤΡΗ Κ. ΒΕΡΒΕΣΟΥ
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«Είναι δύσκολο να σκεφτούμε τη 
μακροπρόθεσμη λύση στη σύ-
γκρουση», θα δηλώσει στην «Κα-
θημερινή» ο πρώην πρωθυπουρ-
γός του Ισραήλ Γιαΐρ Λαπίντ. Την 
ώρα που η διεθνής κοινότητα έχει 
στρέψει το βλέμμα στη Λωρίδα της 
Γάζας, η «Κ» επικοινώνησε με τον 
πολύπειρο πολιτικό και του έθεσε 
ερωτήματα για το παρόν και το 
μέλλον της σύγκρουσης.

Ο νυν πρόεδρος του κεντρώου 
κόμματος «Γες Ατίντ» αποφεύγει 
τα βιαστικά συμπεράσματα για 
τους λόγους που επέτρεψαν στη 
Χαμάς να αιφνιδιάσει το Ισραήλ. 
«Είναι σαφές ότι έχουμε μια σο-
βαρή αποτυχία εδώ. Θα υπάρξει 
χρόνος μετά τον πόλεμο για να το 
διερευνήσουμε πλήρως και θα πρέ-
πει να το κάνουμε αυτό. Προς το 
παρόν, αποφασίσαμε να αφήσου-
με στην άκρη αυτά τα ερωτήματα 
και να επικεντρωθούμε στην υπο-
στήριξη των υπηρεσιών ασφαλείας 
μας, στην ενότητα της χώρας μας 
και στη νίκη σε αυτόν τον πόλεμο 
που μας επιβλήθηκε. Μην ξεχνά-

τε πως δεχθήκαμε επίθεση από 
μια βίαιη τρομοκρατική οργάνωση 
και δεν έχουμε άλλη επιλογή τώ-
ρα από το να την εξαρθρώσουμε 
πλήρως, εκεί εστιάζουμε αυτή τη 
στιγμή», ενώ συμπληρώνει: «∆εν 
θα ασχοληθώ με το ποιος φταίει 
ή ποιος είναι υπεύθυνος σε αυτό 
το στάδιο. Θα υπάρξει χρόνος γι’ 
αυτό μετά τον πόλεμο».

Με τους ηγέτες του αραβικού 
κόσμου να αντιδρούν υπέρ των 
Παλαιστινίων και άλλους να κρα-
τούν αποστάσεις, ο πρόεδρος της 
Τουρκίας Ερντογάν αποκάλεσε το 
Ισραήλ «κατακτητή». Ο πρώην 
πρωθυπουργός Λαπίντ κλήθηκε 
να απαντήσει στο πώς η επιχεί-
ρηση αυτή θα αναδιαμορφώσει 
τις σχέσεις της χώρας του με τον 
αραβικό κόσμο. «Νομίζω ότι πολ-
λοί στον αραβικό κόσμο κατανο-
ούν την απειλή του ριζοσπαστι-
κού, βίαιου εξτρεμισμού και της 
τρομοκρατίας», θα αναφέρει. «Ξέ-
ρετε, πολλές από αυτές έχουν, 
επίσης, επηρεαστεί από αυτήν 
κατά τη διάρκεια των ετών. Κα-
ταλαβαίνουν ότι η Χαμάς, η Χεζ-
μπολάχ και το Ιράν είναι στοιχεία 

που θα καταστρέψουν αυτή την 
περιοχή, είναι ο αντίποδας του 
οράματος των μετριοπαθών Αρά-
βων ηγετών. Οσο για τον πρόεδρο 
Ερντογάν, δεν θα πάρουμε μαθή-
ματα ηθικής και ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων από αυτόν. Μπορού-
με μόνο να φανταστούμε ποια θα 
ήταν η απάντηση της Τουρκίας 
σε μια σφαγή των πολιτών της, 
όπως αυτή που υποστήκαμε στις 
7 Οκτωβρίου».

Σε πρόσφατο άρθρο του ο πρό-
εδρος του κεντρώου κόμματος 
Γες Ατίντ, Γιαΐρ Λαπίντ, άσκησε 
δριμεία κριτική στην παγκόσμια 
άκρα Αριστερά και στις διαμαρ-
τυρίες ενάντια στο Ισραήλ. Του 
θέσαμε το ερώτημα: «Ποιοι λόγοι 
σας οδήγησαν να γράψετε αυτό το 
άρθρο - καταπέλτη;». «Είναι απί-
στευτο για μένα ότι η αντίδραση 
τόσο πολλών ανθρώπων μετά μια 
σφαγή Εβραίων ήταν να καταδικά-
σουν τους Εβραίους, να επιτεθούν 
στους Εβραίους, να υποκινήσουν 
εναντίον των Εβραίων», εξηγεί ο 
Λαπίντ. «Είδαν Εβραίους να σφα-
γιάζονται στα κρεβάτια τους, είδαν 
τη χειρότερη σφαγή Εβραίων με-

τά το Ολοκαύτωμα, είδαν μωρά να 
απάγονται και αποφάσισαν να κα-
τηγορήσουν τους Εβραίους. Οταν 
φωνάζουν το σύνθημα από το “πο-
τάμι μέχρι τη θάλασσα” (εκδίωξη 
των Εβραίων από την περιοχή) 
ξέρουμε ακριβώς τι εννοούν, είδα-
με στις 7 Οκτωβρίου πώς μοιάζει 
αυτό. Αυτός είναι αντισημιτισμός, 
καθαρός και απλός. ∆εν νοιάζονται 
για τον παλαιστινιακό λαό, γιατί 
αν νοιάζονταν θα καταδίκαζαν τη 
Χαμάς. Αυτή είναι μια εποχή για 
ηθική διαύγεια, υπάρχει καλό και 
κακό σε αυτόν τον πόλεμο», ενώ 
προσθέτει: «Αυτοί που στέκονται 
στο πλευρό της Χαμάς, που δοξά-
ζουν την 7η Οκτωβρίου, στέκονται 
στο πλευρό του κακού».

Η συζήτηση καταλήγει στο κα-
τά πόσον είναι πλέον ρεαλιστικό 
να μιλάμε για πολιτική λύση του 
Παλαιστινιακού. Πόσο εφικτό εί-
ναι να δημιουργηθεί ένα παλαι-
στινιακό κράτος και ποιες παρα-
χωρήσεις θα ήταν διατεθειμένο 
το Ισραήλ να προσφέρει στους 
Παλαιστινίους; «Είναι δύσκολο να 
σκεφτούμε τη μακροπρόθεσμη λύ-
ση στη σύγκρουση», λέει. «Είναι 

σημαντικό να ξεκαθαρίσουμε κά-
τι: η Χαμάς δεν έχει καμία σχέση 
με τη λύση των δύο κρατών ή τη 
δημιουργία ενός παλαιστινιακού 
κράτους. Θέλουν να καταστρέ-
ψουν το Ισραήλ, θέλουν να δολο-
φονήσουν Ισραηλινούς. Αυτή τη 
στιγμή, πρέπει να επικεντρωθού-
με στην εξάρθρωση της Χαμάς και 
στη συνέχεια θα πρέπει να δημι-
ουργήσουμε κάτι άλλο στη Γάζα, 
που θα εγγυάται την ασφάλειά μας 
και θα κρατάει τους τρομοκράτες 
έξω από την περιοχή».

Για το Ισραήλ, πάντως, ο Λα-
πίντ δηλώνει αισιόδοξος. «Το Ισ-
ραήλ θα το ξεπεράσει αυτό. Είναι 
αλήθεια πως είναι δύσκολο. Είναι 
πάντα δύσκολο να επανέλθεις 
(από μια τέτοια καταστροφή), αλ-
λά το δύσκολο δεν μας τρόμαξε 
ποτέ πριν. Ποτέ δεν έχουμε πο-
νέσει όπως πονάμε τώρα. Εχου-
με τη δύναμη μέσα μας να κερ-
δίσουμε τον πόλεμο, αλλά αυτός 
δεν είναι ο μοναδικός μας στόχος. 
Μπορούμε και πρέπει να χτίσου-
με μια καλύτερη χώρα και μια 
καλύτερη κοινωνία. Αυτό είναι 
που θα ακολουθήσει».

Στo τεύχος που κυκλοφόρησε στις 
24 Οκτωβρίου, το Foreign Affairs 
φιλοξενούσε άρθρο του Τζέικ Σά-
λιβαν, συμβούλου εθνικής ασφα-
λείας του Λευκού Οίκου, για την 
αμερικανική ισχύ στον σύγχρονο 
κόσμο. Η αναφορά του στη Μέση 
Ανατολή έχει ήδη περάσει στην 
Ιστορία για την ταχύτητα και τον 
δραματικό τρόπο με τον οποίο δι-
αψεύστηκε. «Χάρη στη συνεπή 
και θεμελιωμένη σε αρχές αμερι-
κανική διπλωματία», εκτιμούσε ο 
αρθρογράφος, «η Μέση Ανατολή... 
είναι σήμερα πιο ήσυχη από κά-
θε άλλη φορά εδώ και δεκαετίες». 
Το άρθρο είχε πάει στο τυπογρα-
φείο πριν από την 7η Οκτωβρίου. 
Οι φονικές επιδρομές της Χαμάς 
ήρθαν να γκρεμίσουν τον πύργο 
με τα τραπουλόχαρτα.

Στους προηγούμενους 33 μή-
νες της θητείας του, ο Τζο Μπάι-
ντεν συναγωνιζόταν τον Ντό-
ναλντ Τραμπ για το έπαθλο του 
πιο φιλοϊσραηλινού προέδρου. 
Συνέχισε την πολιτική που εγκαι-
νίασε ο προκάτοχός του για συμ-
φωνίες αραβικών κρατών - Ισραήλ 
με το Παλαιστινιακό στο ράφι, δεν 
βρήκε ούτε μία κουβέντα εναντί-
ον της διαρκούς επέκτασης των 
εβραϊκών εποικισμών στη ∆υτική 
Oχθη, ούτε ανέλαβε την παραμι-
κρή πρωτοβουλία για επιστροφή 
στη λύση των δύο κρατών. Αμέ-
σως μετά το λουτρό αίματος που 
προκάλεσε η Χαμάς, επικαλέστη-
κε, όπως ήταν φυσικό, το δικαίω-
μα του Ισραήλ να υπερασπιστεί 
τον εαυτό του, έχοντας στο πλευ-
ρό του τη μεγάλη πλειονότητα 
των Αμερικανών. 

Γρήγορα, όμως, η θέση του 
άρχισε να γίνεται ευάλωτη. Eχο-
ντας στείλει στην περιοχή τις αρ-
μάδες δύο αεροπλανοφόρων και 
ένα πυρηνικό υποβρύχιο, χωρίς 
την παραμικρή ενσυναίσθηση για 
τις εκατόμβες που προκαλούσαν 
οι σαρωτικοί βομβαρδισμοί του 
Ισραήλ –τη στιγμή που ο γενι-
κός γραμματέας του ΟΗΕ Αντό-
νιο Γκουτέρες παρομοίαζε τη Γά-
ζα με «νεκροταφείο παιδιών»–, ο 
Αμερικανός πρόεδρος έμοιαζε να 
δίνει λευκή επιταγή στον Μπέ-
ντζαμιν Νετανιάχου. Εφτασε μά-
λιστα να αμφισβητήσει δημοσί-
ως τον αριθμό των θυμάτων που 

έδιναν οι Παλαιστίνιοι, λες και 
αυτό που έβλεπαν στις οθόνες 
τους κάθε βράδυ οι πολίτες όλου 
του κόσμου μπορούσε να αντέξει 
στο στομάχι οποιουδήποτε πολι-
τισμένου ανθρώπου. 

Ο διεθνής αντίκτυπος

Πέντε εβδομάδες μετά το αρχι-
κό σοκ, ο χρόνος κυλάει εις βάρος 
του Ισραήλ και του ισχυρότερου 
συμμάχου του. Μπορεί η Χαμάς 
να αποδυναμώνεται στρατιωτικά, 
αλλά όπως τόνισε την Πέμπτη ο 
αρχηγός του αμερικανικού γενι-
κού επιτελείου, πτέραρχος Τσαρλς 
Μπράουν, «κάθε άμαχος που σκο-
τώνεται μπορεί να δημιουργήσει 
μελλοντικά μέλη της οργάνωσης». 
Οι αραβικοί δρόμοι κοχλάζουν και 
καθεστώτα που συνεργάζονταν 
με το Ισραήλ στη δίωξη της Χα-
μάς στέλνουν έντρομα τηλεγρα-
φήματα στην Ουάσιγκτον προει-
δοποιώντας ότι «οι ΗΠΑ χάνουν 
την αραβική κοινή γνώμη για μια 

ολόκληρη γενιά», όπως ανέφερε 
το CNN. Ιορδανία, Νότια Αφρική, 
Βολιβία, Χιλή και Κολομβία ανακα-
λούν τους πρεσβευτές τους από το 
Ισραήλ, η αναπληρώτρια πρωθυ-
πουργός του Βελγίου ζητάει να του 
επιβληθούν κυρώσεις, Ιρλανδία 
και Ισπανία το καταγγέλλουν για 
«συλλογική τιμωρία» του παλαι-
στινιακού λαού – εν ολίγοις σοβα-
ρές ρωγμές αρχίζουν να ανοίγουν 
ακόμη και στο εσωτερικό του ευ-
ρωατλαντικού μπλοκ. 

Το κυριότερο πρόβλημα για τον 
Μπάιντεν, όμως, εντοπίζεται μέ-
σα στη χώρα του. Πλήθη διαδη-
λωτών που εκφράζουν αλληλεγ-
γύη στους Παλαιστινίους περνούν 
σχεδόν επί καθημερινής βάσεως 
μπροστά από τον Λευκό Οίκο. Πα-
ρότι οι Αραβες Αμερικανοί είναι 
περίπου το μισό των Αμερικανοε-
βραίων και έχουν πολύ μικρότερη 
πολιτική επιρροή, συγκεντρώνο-
νται γεωγραφικά στις λεγόμενες 
swing states, τις αμφίρροπες βο-

ρειοανατολικές και νότιες πολιτεί-
ες. Επιπλέον, η τελευταία έρευνα 
κοινής γνώμης για λογαριασμό 
του πρακτορείου Associated Press 
έδειξε ότι η βάση των ∆ημοκρα-
τικών είναι πλέον διχασμένη, με 
το 46% να απορρίπτει τη στάση 
του Μπάιντεν στον πόλεμο της 
Γάζας – ποσοστό που ανεβαίνει 
στο 58% μεταξύ των έγχρωμων 
ψηφοφόρων και στο 65% μεταξύ 
των κάτω των 45 ετών.

Κόκκινες γραμμές

Ολα αυτά εξηγούν την αισθη-
τή μετατόπιση της αμερικανικής 
στάσης τις τελευταίες ημέρες. Την 
περασμένη Τετάρτη, ο υπουργός 
Εξωτερικών Αντονι Μπλίνκεν χά-
ραξε τέσσερις πολύ σαφείς κόκκι-
νες γραμμές στο Ισραήλ. Οχι κα-
τοχή της Γάζας – ενδεχόμενο που 
είχε αφήσει ανοιχτό ο Νετανιάχου 
δύο ημέρες νωρίτερα. Οχι εκτο-
πισμός των Παλαιστινίων από τη 
Λωρίδα – κάτι που συνειδητά επι-

δίωξε το Ισραήλ από την πρώτη 
στιγμή, αλλά προσέκρουσε στη 
σφοδρή αντίδραση της Αιγύπτου. 
Οχι συρρίκνωση της Γάζας – δη-
μοσίως διακηρυγμένος στόχος του 
Ισραηλινού υπουργού Αμυνας Γι-
όαβ Γκάλαντ. Τέλος, και από μια 
άποψη το εντυπωσιακότερο, όχι 
αποκλεισμός της Γάζας μετά το 
τέλος του πολέμου, δηλαδή άρ-
ση του αποκλεισμού που ισχύει 
από το 2006. 

Μία ημέρα αργότερα ήρθε ο 
ίδιος ο Τζο Μπάιντεν να πιέσει 
δημοσίως τον Νετανιάχου, ζητώ-
ντας κατάπαυση του πυρός για 
τουλάχιστον τρεις ημέρες ώστε να 
δοθεί χρόνος για ευρεία διανομή 
ανθρωπιστικής βοήθειας και απε-
λευθέρωση ομήρων. Παράλληλα, 
ο Μπλίνκεν άνοιξε τη συζήτηση 
για την επόμενη μέρα, τονίζοντας 
ότι μια «αναζωογονημένη» Πα-
λαιστινιακή Αρχή θα πρέπει να 
αναλάβει τη διοίκηση τόσο της 
Γάζας όσο και της ∆υτικής Οχθης 

και να ανοίξει η πολιτική διαδικα-
σία για τη δημιουργία παλαιστινι-
ακού κράτους. 

Με τα σημερινά δεδομένα, έτη 
φωτός φαίνεται να μας χωρίζουν 
από αυτή την προοπτική, καθώς 
το μεν Ισραήλ κυβερνούν ο Νετα-
νιάχου και οι ακροδεξιοί του σύμ-
μαχοι, στη δε Ραμάλα βρίσκεται 
μια παντελώς ανυπόληπτη Παλαι-
στινιακή Αρχή υπό τον 88χρονο 
Μαχμούντ Αμπάς. Ενδεχομένως οι 
Αμερικανοί υπολογίζουν ότι ο Νε-
τανιάχου θα μετράει μέρες από τη 
στιγμή που θα τελειώσει ο πόλε-
μος και ότι πολύ σύντομα θα δώ-
σει τη θέση του σε κάποιον άλλο, 
ίσως τον Μπένι Γκαντς. Οσο για 
την Παλαιστινιακή Αρχή, το «ανα-
ζωογονημένη» μεταφράζεται «με 
άλλη ηγεσία». Πληροφορίες αναφέ-
ρουν ότι οι Αμερικανοί έχουν ήδη 
στείλει τα μηνύματά τους προς τον 
Αμπάς και ότι θα έβλεπαν με καλό 
μάτι να απελευθερώσει το Ισρα-
ήλ τον επί 21 χρόνια φυλακισμέ-
νο Μαρουάν Μπαργούτι, ηγετικό 
στέλεχος της Φατάχ, εμβληματική 
μορφή της δεύτερης Ιντιφάντα, και 
τον μόνο, αυτή τη στιγμή, που θα 
μπορούσε να ενώσει όλες τις πα-
λαιστινιακές φατρίες ως «ο Αραβας 
Νέλσον Μαντέλα».

Αβυσσαλέες διαφορές

Ανεξάρτητα από το ποιος θα 
ηγείται κάθε πλευράς την επόμε-
νη ημέρα, το θεμελιώδες ερώτημα 
παραμένει: Πώς θα γεφυρωθούν οι 
αβυσσαλέες διαφορές για τα θεμε-
λιώδη θέματα (ισραηλινοί εποικι-
σμοί στη ∆υτική Οχθη, Ανατολική 
Ιερουσαλήμ κ.ά.) που εμπόδισαν 
τον Γιάσερ Αραφάτ και τον Εχούντ 
Μπάρακ να καταλήξουν σε συμφω-
νία στο Καμπ Ντέιβιντ το δραμα-
τικό καλοκαίρι του 2000; Ο μόνος 
Αμερικανός πρόεδρος που πήγε να 
θέσει τον δάκτυλον επί τον τύπον 
των ήλων και άσκησε σοβαρή πί-
εση στο Ισραήλ πάνω σε αυτά τα 
θέματα ήταν ο Ρεπουμπλικανός 
Τζορτζ Μπους ο πρεσβύτερος, το 
1991, όταν ουσιαστικά οδήγησε σε 
πτώση την κυβέρνηση του αδιάλ-
λακτου Γιτζάκ Σαμίρ και άνοιξε τον 
δρόμο για τις συμφωνίες του Οσλο. 
Τίποτα για την ώρα δεν δείχνει ότι 
ο Τζο Μπάιντεν έχει ανάλογες προ-
θέσεις, αλλά και –με τη δυναμική 
που έχουν τα πράγματα– τίποτα 
δεν μπορεί να αποκλειστεί.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Ο Μπάιντεν και ο γόρδιος δεσμός
Οι ΗΠΑ αναγκάστηκαν να επιστρέψουν στη Μ. Ανατολή, αλλά είναι αμφίβολο αν μπορούν να συγκρατήσουν το Ισραήλ

Παλαιστίνιοι πάνω στα συντρίμμια που άφησαν πίσω τους οι βόμβες της ισραηλινής αεροπορίας. Μπορεί η Χαμάς μέρα με τη μέρα να απο-
δυναμώνεται στρατιωτικά, όμως «κάθε άμαχος που σκοτώνεται μπορεί να δημιουργήσει μελλοντικά μέλη της οργάνωσης», όπως τόνισε ο αρ-
χηγός του αμερικανικού γενικού επιτελείου, πτέραρχος Τσαρλς Μπράουν.

«Δεν θα πάρουμε μαθήματα ηθικής από τον Ερντογάν»  

«Εχουμε τη δύναμη μέσα 
μας, να κερδίσουμε τον 
πόλεμο, αλλά αυτός δεν 
είναι ο μοναδικός μας 
στόχος. Μπορούμε και 
πρέπει να χτίσουμε μια 
καλύτερη χώρα και μια 
καλύτερη κοινωνία».

Γιαΐρ Λαπίντ, πρώην πρωθυπουργός του Ισραήλ
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ΣΤΗ ΔΙΝΗ 
ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

1.400 
Ισραηλινοί άμαχοι 
σκοτώθηκαν κατά 
την αρχική επίθεση 
της Χαμάς στις 
7 Οκτωβρίου.

41 
Ισραηλινοί στρατιώτες 
έχουν σκοτωθεί 
από την έναρξη της 
χερσαίας επιχείρησης 
στη Γάζα.

1,5 εκατ. 
Παλαιστίνιοι 
έχουν εκτοπιστεί 
στο εσωτερικό 
της Λωρίδας της Γάζας.

11.078 
είναι οι Παλαιστίνιοι 
που έχουν χάσει 
τη ζωή τους μέχρι 
σήμερα, εκ των οποίων 
4.506 είναι παιδιά.

«Δεν θα ασχοληθώ με το ποιος φταί-
ει ή ποιος είναι υπεύθυνος σε αυτό 
το στάδιο. Θα υπάρξει χρόνος γι’ αυτό 
μετά τον πόλεμο», λέει ο Γιαΐρ Λαπίντ.
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Ο Πίτερ Μπάιναρτ είναι μια ιδιαί-
τερη φωνή στον αμερικανικό 
πολιτικό διάλογο. Καθηγητής 
∆ημοσιογραφίας και Πολιτικής 
Επιστήμης στο City University 
of New York, editor-at-large στην 
προοδευτική επιθεώρηση Jewish 
Currents, σχολιαστής στο CNN 
και θρησκευόμενος Ιουδαίος, εί-
ναι σήμερα, στα 52 του, από τους 
πιο ένθερμους υποστηρικτές των 
Παλαιστινίων στην αμερικανοε-
βραϊκή κοινότητα. Η διαδρομή 
του, παλαιότερα, τον είχε οδη-
γήσει σε λιγότερο φιλειρηνικά 
μονοπάτια. Ως διευθυντής του 
περιοδικού New Republic (θέση 
που ανέλαβε σε ηλικία μόλις 28 
ετών) είχε υποστηρίξει με πάθος 
την αμερικανική εισβολή στο Ιράκ 
– όπως και πολλοί φιλελεύθεροι 
διεθνιστές που πίστευαν ακόμη 
τότε στη δύναμη των ΗΠΑ να επι-
βάλουν τη δημοκρατία με τα όπλα.

Το πρώτο πράγμα που τον 
ρώτησα όταν συνδεθήκαμε μέ-
σω Zoom είναι αν βλέπει κάποιο 
φως στον ορίζοντα, περισσότερο 
από ένα μήνα αφότου ξέσπασε η 
νέα σύρραξη μεταξύ του Ισραήλ 
και της Χαμάς. «Οχι. Υπάρχουν 
άνθρωποι που κάνουν σωστή 
δουλειά, αλλά μέχρι στιγμής δεν 
έχουν καταφέρει καθόλου να αλ-
λάξουν την πολιτική δυναμική, 
είτε στο Ισραήλ και στην Παλαι-
στίνη είτε στις Ηνωμένες Πολι-
τείες. Αυτό, φυσικά, θα μπορού-
σε να αλλάξει».

Ο Μπάιναρτ είναι θιασώτης 
της συμπόρευσης της αμερικα-
νοεβραϊκής κοινότητας και των 
Αράβων Αμερικανών σε ένα κίνη-
μα για την άσκηση πίεσης προς 
την Ουάσιγκτον για μια πιο ισορ-
ροπημένη στάση στο Παλαιστινι-
ακό. Παραμένει ζωντανό το όρα-
μα αυτής της συμπόρευσης μετά 
το μακελειό της 7ης Οκτωβρίου 
και τη συντριπτική στρατιωτική 
απάντηση του Ισραήλ; Σε δοκί-
μιο που δημοσίευσε στους New 
York Times στις 14 Οκτωβρίου, 
ο συνομιλητής της «Κ» έμοιαζε 
να ισχυρίζεται πως οι ελπίδες 
εξανεμίζονται.

«Κάποια πράγματα που έχουν 
συμβεί έκτοτε με κάνουν να πι-
στεύω ότι ίσως ήμουν υπερβολι-
κά απαισιόδοξος όταν το έγραψα 
αυτό. Ο όλεθρος που έχει προκα-
λέσει το Ισραήλ στη Γάζα έχει κι-
νητοποιήσει τους προοδευτικούς 
πολίτες στις Ηνωμένες Πολιτείες, 
υπάρχει ένα κίνημα υπέρ της κα-
τάπαυσης του πυρός – στο οποίο 
συμμετέχουν και Εβραίοι. Από 
την άλλη, ένα κομμάτι της αμε-
ρικανοεβραϊκής κοινότητας, που 
τείνουν να είναι πιο ηλικιωμένοι, 
έχει στραφεί προς τα δεξιά (μετά 
την 7η Οκτωβρίου). Το αποτέλε-
σμα είναι ότι έχει αυξηθεί η πό-
λωση στις τάξεις των Αμερικανών 
Εβραίων – και για ένα μέρος της 
κοινότητας έχουν ξυπνήσει βαθείς 
φόβοι που θα τους στοιχειώνουν 
για πολύ καιρό, περιορίζοντας τις 
δυνατότητες ενίσχυσης του κινή-
ματος υπέρ των Παλαιστινίων. Εί-

ναι ένα χάσμα μεταξύ γενεών, αλ-
λά και βάσει της στάσης απέναντι 
στη θρησκεία: ανεξαρτήτως ηλικί-
ας, οι πιο θρησκευόμενοι Εβραίοι 
πιστοί τείνουν να είναι πιο δεξιοί 
στις απόψεις τους».

Νέες φωνές

Ο Μπάιναρτ προσθέτει ότι 
υπάρχουν νέες προοδευτικές φω-
νές που έχουν τοποθετηθεί για 
πρώτη φορά για το Παλαιστινια-
κό, όπως ο Τα-Νεχίσι Κόουτς και 
άλλοι Αφροαμερικανοί συγγρα-
φείς. «Κάτι κινείται λοιπόν στον 

προοδευτικό χώρο – αλλά παραμέ-
νει πολύ αδύναμο σε σύγκριση με 
τις δυνάμεις απέναντι στις οποίες 
επιχειρεί να σταθεί».

Ως προοδευτικός Αμερικανός 
Εβραίος και ένθερμος υποστηρι-
κτής των δικαιωμάτων των Παλαι-
στινίων ο ίδιος –τον Αύγουστο του 
2018 τέθηκε υπό κράτηση και ανα-
κρίθηκε στο αεροδρόμιο «Μπεν 
Γκουριόν» για τη συμμετοχή του 
σε διαδηλώσεις κατά του Ισραήλ 
στη ∆υτική Οχθη–, πώς νιώθει για 
το κομμάτι εκείνο της Αριστεράς 
στις ΗΠΑ και στην Ευρώπη που, 

στο όνομα της στρεβλής ιδεολο-
γίας της «αποαποικιοποίησης», 
ξεπλένει τα εγκλήματα της Χαμάς;

«∆εν μπορώ να συμπαραταχθώ 
με αυτούς τους ανθρώπους. Ο λό-
γος που υποστηρίζω το κίνημα για 
την ελευθερία των Παλαιστινίων 
είναι επειδή πρόκειται για ένα κί-
νημα υπέρ των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων και της ανθρώπινης 
αξιοπρέπειας. Αν είναι απλώς ένα 
εθνικό κίνημα χωρίς έναν ηθικό 
πυρήνα, τότε δεν το συμμερίζο-
μαι. Και αν κάποιος δεν θεωρεί 
ότι η ζωή και η αξιοπρέπεια ενός 

Ισραηλινού Εβραίου είναι εξίσου 
πολύτιμη, τότε με αυτόν τον άν-
θρωπο έχουμε θεμελιωδώς διαφο-
ρετικές κοσμοθεωρίες. Η επίκλη-
ση της “αποαποικιοποίησης” δεν 
απαντά στο ερώτημα αυτό, υπάρ-
χουν διαφορετικές εκδοχές της. 
Υπάρχει η αλγερινή εκδοχή, την 
οποία δεν θα υποστήριζα· υπάρχει 
η νοτιοαφρικανική, που είναι πιο 
θελκτική. Οσοι αυτοπροσδιορίζο-
νται ως αριστεροί πρέπει να κα-
λούνται να είναι σαφείς σχετικά 
με το ποιο είναι το όραμά τους, τι 
θέση έχουν οι Εβραίοι σε αυτό και 

πώς διαχωρίζουν τις ηθικές από 
τις ανήθικες μορφές αντίστασης. 
Αν θεωρούν όλες τις μορφές αντί-
στασης αποδεκτές, αν στο όραμά 
τους δεν περιλαμβάνονται οι Ισ-
ραηλινοί Εβραίοι μαζί με τους Πα-
λαιστινίους, τότε δεν είμαι με το 
μέρος τους».

Επιπλέον –σημειώνω– η έννοια 
της αποαποικιοποίησης δεν μοιά-
ζει να ταιριάζει, καθώς δεν υπάρ-
χει κάποια εβραϊκή μητρόπολη 
κάπου αλλού όπου μπορούν να 
επιστρέψουν οι Εβραίοι αν εκδι-
ωχθούν από το Ισραήλ. «Σωστά. 
Θεωρώ ότι η έννοια της αποικι-
οκρατίας των εποίκων (settler 
colonialism) έχει μια εφαρμογή 
στην ερμηνεία του πολιτικού σι-
ωνισμού, αλλά παράλληλα απο-
τυγχάνει να εξηγήσει σημαντικές 
πτυχές του. Είναι αλήθεια ότι το 
σιωνιστικό κίνημα ξεκίνησε από 
την Ευρώπη και το διέπνεε η λο-
γική του εκπολιτισμού, της ανά-
πτυξης μιας υπανάπτυκτης πε-
ριοχής και της απαλλοτρίωσης. 
Και είναι αλήθεια ότι ορισμένοι 
σιωνιστές ηγέτες στην αρχή του 
20ού αιώνα επιστράτευαν οι ίδιοι 
την έννοια του αποικισμού, ως 
κάτι θετικό. Από την άλλη, ο σι-
ωνισμός ήταν ένα κίνημα για ένα 
εθνικό καταφύγιο για τους Εβραί-
ους, που δεν είχαν πουθενά αλλού 
να πάνε. Ηταν ένα κίνημα εθνικής 
αυτοδιάθεσης και επιστροφής σε 
ένα μέρος που πολλοί Εβραίοι θε-
ωρούσαν πατρίδα τους, κι ας μην 
είχαν ζήσει ποτέ εκεί. Οι άνθρωποι 
που θαυμάζω περισσότερο, όπως 
ο (Παλαιστίνιος - Αμερικανός δι-
ανοούμενος) Εντουαρντ Σαΐντ, 
αναδείκνυαν την αποικιοκρατική 
πτυχή του σιωνισμού, αλλά παράλ-
ληλα αναγνώριζαν ότι σήμαινε κά-
τι διαφορετικό για τους Εβραίους 
– ότι δεν ήταν μόνο αυτό. Είναι 
σημαντικό να διατηρούμε αυτή 
την αμεροληψία στη σκέψη μας, 
αλλιώς οδηγούμαστε σε πνευμα-
τικά –και ηθικά– αδιέξοδα».

Χωρίς απάντηση

Η συζήτηση επιστρέφει στη 
σκληρή πραγματικότητα επί του 
πεδίου. Ισχύει ότι το Ισραήλ θα δε-
χθεί κατάπαυση του πυρός μόνο 
υπό τον όρο της έξωσης της Χα-
μάς από τη Γάζα, στο πρότυπο της 
έξωσης της PLO από τον Λίβανο 
το 1982; Είναι εφικτό κάτι τέτοιο;

«Νομίζω ότι όντως αυτή είναι 
η θέση της ισραηλινής κυβέρνη-
σης, η οποία είναι εν πολλοίς απο-
δεκτή από την ισραηλινοεβραϊκή 
κοινή γνώμη. Αυτό που συνεχίζει 
να με ξαφνιάζει είναι η απουσία 
οποιασδήποτε συνεκτικής απά-
ντησης, από το Ισραήλ ή από τις 
ΗΠΑ, για το τι θα γίνει μετά. Αυτό 
με ανησυχεί πολύ. Καταλαβαίνω 
την επιθυμία να συντριβεί η Χα-
μάς, αλλά οι σοφοί πολιτικοί ηγέ-
τες, σε στιγμές βαθιάς αγωνίας, 
φόβου και θλίψης, παραμένουν 
ψύχραιμοι και θέτουν στον εαυ-
τό τους τα κρίσιμα στρατηγικά 
ερωτήματα. Και δεν βλέπω τον 
Νετανιάχου ή κάποιον άλλο στην 
ισραηλινή κυβέρνηση να έχει απα-
ντήσεις σε αυτά τα ερωτήματα».

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Πέραν της συντριβής της Χαμάς, κανείς στην ισραηλινή κυβέρνηση 
δεν έχει συνεκτική απάντηση για το τι πρέπει να γίνει μετά 

Οσοι αυτοπροσδιορίζονται ως 
αριστεροί πρέπει να είναι σαφείς 
σχετικά με το όραμά τους, τι θέση 
έχουν οι Εβραίοι σε αυτό και πώς 

διαχωρίζουν τις ηθικές από 
τις ανήθικες μορφές αντίστασης.

Ο όλεθρος που έχει προκαλέσει 
το Ισραήλ στη Γάζα έχει κινητοποιή-
σει τους προοδευτικούς πολίτες στις 

ΗΠΑ, υπάρχει ένα κίνημα υπέρ 
της κατάπαυσης πυρός στο οποίο 

συμμετέχουν και Εβραίοι.

ΜΕΣΗ 
ΑΝΑΤΟΛΗ

ΣΤΗ ΔΙΝΗ 
ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

Πρέπει η Ουάσιγκτον να πιέσει 
περισσότερο για τον τερματι-
σμό της βίας των εποίκων κα-
τά των Παλαιστινίων στη ∆υ-
τική Οχθη; Πρέπει ο Μπάιντεν 
να πάρει αποστάσεις δημοσίως 
από τον Νετανιάχου;

«Είναι δύο ξεχωριστά ερωτή-
ματα. Ναι, σίγουρα οι Ηνωμένες 
Πολιτείες πρέπει να κάνουν πε-
ρισσότερα. Προσπαθούν, εκλι-
παρούν τους Ισραηλινούς να θέ-
σουν τους εποίκους υπό έλεγχο. 
Αλλά ένα σημαντικό κομμάτι αυ-
τής της ισραηλινής κυβέρνησης 
στηρίζει ενεργά τη βία των εποί-
κων. Και οι Ηνωμένες Πολιτείες 
δεν είναι διατεθειμένες να χρη-
σιμοποιήσουν την επιρροή που 
έχουν επί του Ισραήλ».

Πώς θα μπορούσαν να ασκή-
σουν αυτή την επιρροή; «Θα 

μπορούσαν να υποστηρίξουν 
ψήφισμα στα Ηνωμένα Εθνη 
που θα καταδίκαζε τη βία των 
εποίκων. Θα μπορούσαν να εξε-
τάσουν την εφαρμογή του νό-
μου Leahy, που απαγορεύει την 
παροχή στρατιωτικής βοήθειας 
σε στρατιωτικές μονάδες που 
εμπλέκονται σε βαριές παραβιά-
σεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 
Αλλά η κυβέρνηση Μπάιντεν, 
όπως και οι πρόσφατοι προκά-
τοχοί της, δεν έχει δείξει ποτέ 

τη διάθεση να κάνει τέτοιες κι-
νήσεις – κι αυτό εν μέρει εξηγεί 
γιατί σήμερα έχουμε τη συγκε-
κριμένη ισραηλινή κυβέρνηση 
στην εξουσία. Οι Ισραηλινοί ψη-
φοφόροι ποτέ δεν χρειάστηκε 
να ανησυχήσουν ότι ψηφίζο-
ντας τον Νετανιάχου, τον Μπεν-
Γκβιρ και τον Σμότριτς, εγκρίνο-
ντας την de facto προσάρτηση 
της ∆υτικής Οχθης, θα διακιν-
δύνευαν τη σχέση τους με τις 
Ηνωμένες Πολιτείες».

Ο Μπάιντεν, σύμφωνα με τον 
Μπάιναρτ, ακολουθεί την πάγια 
τακτική του στενού εναγκαλι-
σμού του Ισραήλ δημοσίως και 
των παρασκηνιακών πιέσεων για 
την αποτροπή ακροτήτων. «∆εν 
υπάρχουν ενδείξεις ότι αυτή η 
προσέγγιση φέρνει κάποιο απο-
τέλεσμα», σημειώνει. Την ίδια 

στιγμή, ο Αμερικανός πρόεδρος 
«έχει μερίδιο ευθύνης που φτά-
σαμε εδώ, γιατί έστειλε το μήνυ-
μα ότι θα αγνοούσε τα θεμελιώ-
δη αιτήματα των Παλαιστινίων 
και θα υποστήριζε τη διαδικασία 
εξομάλυνσης μεταξύ Ισραήλ και 
Σαουδικής Αραβίας».

Η επιλογή της σύγκρουσης 
με το Τελ Αβίβ, από την άλλη, 
«θα προκαλούσε στον Μπάιντεν 
έναν τεράστιο πολιτικό πονοκέ-
φαλο στην Ουάσιγκτον, με τους 
Ρεπουμπλικανούς αλλά και με κά-
ποιους ∆ημοκρατικούς. Γι’ αυτό 
το αποφεύγει». Η πολιτική του, 
ωστόσο, έχει οδηγήσει, σύμφω-
να με πρόσφατη δημοσκόπηση, 
σε κατάρρευση της δημοτικό-
τητάς του μεταξύ των Αμερικα-
νών αραβικής προέλευσης. Εν-
δέχεται αυτό να παίξει ρόλο στις 

προεδρικές εκλογές του 2024;
«Θα μπορούσε, αν και απέ-

χουμε έναν χρόνο από τις εκλο-
γές και πολλά μπορούν να αλ-
λάξουν. Αλλά το Μεσανατολικό 
συνιστά ένα πολύ σοβαρό πο-
λιτικό πρόβλημα για τους ∆η-
μοκρατικούς, γιατί είναι βαθιά 
διχασμένοι επ’ αυτού, ενώ οι Ρε-
πουμπλικανοί είναι ενωμένοι».

«Κενά λόγια»

Η κρίση έχει επαναφέρει στα 
χείλη ειδικά των Αμερικανών, 
αναφορές στη λύση των δύο κρα-
τών για το Παλαιστινιακό. Υπάρ-
χει όμως ουσιαστική προοπτική 
για κάτι τέτοιο;

«Η δική μου άποψη είναι ότι η 
κατάσταση είναι μη αναστρέψι-
μη και άρα η λύση των δύο κρα-
τών δεν υφίσταται. Η προσπά-

θεια αναβίωσής της προϋποθέτει 
τη λήψη θεαματικών μέτρων: 
«πάγωμα», ενδεχομένως και κα-
τεδάφιση ορισμένων εποικισμών 
– ειδικά εκείνων που είναι κοι-
τίδες τρομοκρατίας κατά των 
Παλαιστινίων· συμπερίληψη του 
Παλαιστινιακού στις διαπραγμα-
τεύσεις εξομάλυνσης με τη Σα-
ουδική Αραβία· προώθηση μιας 
πιο αξιόπιστης παλαιστινιακής 
ηγεσίας μέσω εκλογών. ∆εν έχω 
ακούσει την κυβέρνηση Μπάι-
ντεν να λέει οτιδήποτε από όλα 
αυτά. Απλά λέει ότι εξακολουθεί 
να υποστηρίζει τη λύση των δύο 
κρατών. Κι εγώ μπορεί να λέω ότι 
θέλω να τρέξω στον Μαραθώνιο 
της Νέας Υόρκης, αλλά περνάω 
τον χρόνο μου στον καναπέ μου 
τρώγοντας κέικ. Πρόκειται για 
βαθύτατα κενά λόγια».

Η Αμερική πρέπει να ασκήσει την επιρροή της

Η προσπάθεια 
αναβίωσης της λύσης 
των δύο κρατών 
προϋποθέτει τη λήψη 
θεαματικών μέτρων.

Πίτερ Μπάιναρτ, Καθηγητής Δημοσιογραφίας και Πολιτικής Επιστήμης στο City University of New York
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Ούτε οι ΗΠΑ ούτε
το Ισραήλ έχουν σχέδιο

Φιλοπαλαιστίνιοι διαδηλωτές έξω από το πολυκατάστημα Macy’s, στο Μανχάταν. Ο Πίτερ Μπάιναρτ, από τους πιο ένθερμους υποστηρικτές των 
Παλαιστινίων στην αμερικανοεβραϊκή κοινότητα, υπογραμμίζει πως δεν μπορεί να συμπαραταχθεί με όσους «ξεπλένουν» τη Χαμάς.
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«Στις 7 Οκτωβρίου το αμυντικό δόγ-
μα του Ισραήλ κατέρρευσε». Σ’ αυ-
τή τη φράση συνοψίζεται η ετυ-
μηγορία του πρώην διοικητή της 
ισραηλινής υπηρεσίας στρατιωτι-
κών πληροφοριών (AMAN), για το 
πώς η Χαμάς κατάφερε να σπείρει 
τον τρόμο στο νότιο Ισραήλ. Ενώ 
τα ισραηλινά στρατεύματα επιχει-
ρούν μέσα στη Γάζα, αποκόπτο-
ντας τον βορρά από τον νότο, η 
«Κ» συνομίλησε με τον υποστρά-
τηγο (ε.α.) Αμος Γιαντλίν και νυν 
πρόεδρο της εταιρείας MIND 
Israel, σε μια από τις σπάνιες συ-
νεντεύξεις του. Πενήντα χρόνια 
και δύο εβδομάδες μετά τον πόλε-
μο του Γιομ Κιπούρ, ο βετεράνος 
αξιωματικός, που βρέθηκε στην 
πρώτη γραμμή του πολέμου το 
1973 και δεκαετίες αργότερα κα-
τόρθωσε να ηγηθεί της ισχυρότε-
ρης στρατιωτικής υπηρεσίας του 
Ισραήλ, σκιαγραφεί τα λάθη και τις 
παραλείψεις των Ισραηλινών δυ-
νάμεων, ενώ εξηγεί τους στρατηγι-
κούς στόχους της επιχείρησης «Σι-
δερένια σπαθιά». «Στόχος μας να 
καταστρέψουμε το “Χαμαστάν”», 
θα δηλώσει, χρησιμοποιώντας τον 
ισραηλινό νεολογισμό για τη δια-
κυβέρνηση της Χαμάς στη Λωρί-
δα της Γάζας, ενώ προβλέπει ότι 
«χρειάζονται τουλάχιστον πέντε 
εβδομάδες για να καταρρεύσει η 
Χαμάς και πάνω από πέντε μήνες 
για το πέρας των επιχειρήσεων».

– Στρατηγέ Γιαντλίν, 50 χρόνια
μετά τον πόλεμο του Γιομ Κιπούρ 
και παρά τις προειδοποιήσεις
από τρίτες χώρες, το Ισραήλ απέ-
τυχε να προβλέψει την επίθεση.
Τι πιστεύετε ότι πήγε στραβά;

– Αυτό που είχαμε στις 7 Οκτω-
βρίου ήταν μια τριπλή αποτυχία. 
Ηταν μια αποτυχία των υπηρεσι-
ών πληροφοριών, ήταν μια επιχει-
ρησιακή αποτυχία και ήταν μια 
αποτυχία της ηγεσίας ή αλλιώς πο-
λιτική αποτυχία. Και οι τρεις αυτές 
μεταβλητές ευθυγραμμίστηκαν με 
τον χειρότερο δυνατό τρόπο και 
οδήγησαν στην καταστροφή και 
την πλήρη αποτυχία των υπηρε-
σιών πληροφοριών. Θα πρέπει να 
ερευνήσουμε πώς προκλήθηκε. 
Ενας λόγος είναι ήδη γνωστός: η 
λανθασμένη αντίληψη ότι η Χα-
μάς δεν είναι διατεθειμένη να πά-
ει σε άλλον πόλεμο. Νομίζαμε ότι 
η Χαμάς νοιαζόταν για τους πολί-
τες της Γάζας, για την ευημερία 
τους, για το βιοτικό τους επίπεδο 
και ήθελε τα χρήματα του Κατάρ, 
όπως και ότι επιθυμούσε εργάτες 
από τη Γάζα να απασχολούνται 
στο Ισραήλ. Επιπλέον, σε αυτή 
την αντίληψη συνηγορούσε και 

το γεγονός πως δεν είχαν ταχθεί 
με το μέρος της Ισλαμικής Τζιχάντ 
στις δύο προηγούμενες συγκρού-
σεις. Ως εκ τούτου, το γενικό συ-
μπέρασμα στις υπηρεσίες πληρο-
φοριών και στην πολιτική ηγεσία 
ήταν ότι δεν θέλουν να πάνε σε 
πόλεμο και όλα τα σήματα που 
λαμβάναμε και αξιολογούσαμε 
αναφέρονταν σε κάποια πολεμι-
κή άσκηση, αλλά όχι σε κάτι που 
θα εκτελούσαν. Το ερώτημα εί-
ναι αν υπήρχαν σήματα μέσα σε 
όλο αυτόν τον θόρυβο, τα οποία 
θα μπορούσαν να αλλάξουν την 
επιχειρησιακή μας αντίληψη. Αυ-
τό μένει να διερευνηθεί. 

– Πολλοί άνθρωποι προσπαθούν 
να καταλάβουν πώς λειτουργεί
η στρατιωτική υπηρεσία πληρο-
φοριών. Από τη στιγμή που λαμ-
βάνετε ένα σήμα, πώς γίνεται η
αξιολόγηση από τα στελέχη σας;

– Κοιτάξτε, υπάρχουν τόσο πολ-
λά σήματα και τόσο πολλές πη-
γές πληροφοριών. Υπάρχουν τόσο 

πολλές φορές που η Χαμάς βοήθη-
σε τους αναλυτές να καταλήξουν 
στο συμπέρασμα ότι επρόκειτο 
για μια άσκηση, δηλαδή για μια 
επίθεση που δεν θα συμβεί ποτέ. 
Πρέπει να αναφέρω ότι η Χαμάς 
δεν είναι ο νούμερο ένα εχθρός 
του Ισραήλ. Το Ισραήλ έχει επι-
κεντρωθεί τα τελευταία 20 χρό-
νια στο Ιράν και το πυρηνικό του 
πρόγραμμα, το οποίο μπορεί να 
αποτελέσει υπαρξιακή απειλή για 
τη χώρα μου. Από την άλλη, η Χεζ-
μπολάχ ενισχύεται στον βορρά, 
όπως και η Συρία. Οπότε, κατά κά-
ποιον τρόπο, το Ισραήλ εθίστηκε 
στον βορρά και είπε ότι η Χαμάς 
ήταν ο νούμερο τέσσερα εχθρός 
μας, με τον οποίο θα έχουμε έναν 
γύρο ανταλλαγής πυρών κάθε τέσ-
σερα με πέντε χρόνια, αλλά αυτό 
δεν αποτελεί πραγματική απειλή. 

Η δεύτερη αποτυχία του Ισρα-
ήλ αφορά την επιχειρησιακή αμυ-
ντική αντίληψη. Το Ισραήλ ήταν 
πολύ επιτυχημένο κατά των τού-
νελ της Χαμάς, μπλοκάροντάς τα, 

ενώ κατά των ρουκετών της Χαμάς 
αναπτύξαμε το καλύτερο σύστη-
μα αντιπυραυλικής άμυνας στον 
κόσμο, με επιτυχία αναχαιτίσεων 
κοντά στο 95%. Aλλά όσον αφορά 
το έδαφος, φάνηκε ότι ο φράχτης 
και τα εμπόδια κατέρρευσαν εύ-
κολα. Επομένως, όταν η αποτυχία 
των πληροφοριών συνοδεύεται 
από τη λανθασμένη επιχειρησι-
ακή αντίληψη, έχουμε αυτό το 
καταστροφικό αποτέλεσμα.

– Με τον ισραηλινό στρατό να
προελαύνει στη Γάζα, ποιοι είναι 
οι στρατηγικοί στόχοι της επι-
χείρησης; Πιστεύετε πως μπο-
ρεί η Χαμάς να εξοντωθεί ολο-
κληρωτικά;

– Υπάρχουν δύο κύριοι στόχοι
που η κυβέρνηση του Ισραήλ ανέ-
θεσε στις ισραηλινές ένοπλες δυ-
νάμεις. Πρώτον, να καταστρέψει 
τις στρατιωτικές δυνατότητες της 
Χαμάς, καθώς και να σταματή-
σει η Χαμάς να είναι η κυρίαρχη 
δύναμη στη Γάζα. Ετσι, θα κατα-

στρέψουμε τη χώρα που ονομάζε-
ται «Χαμαστάν», η οποία βρίσκε-
ται στα σύνορά μας. Αυτός είναι ο 
νούμερο ένα στόχος και στο ίδιο 
επίπεδο είναι και ο στόχος να φέ-
ρουμε πίσω τους 240 Ισραηλινούς 
ομήρους. Η Χαμάς δεν μπορεί να 
εξοντωθεί ως ιδέα, ως θρησκευτι-
κή πίστη ή ως τζιχαντιστική ιδεο-
λογία. Αλλά το Ισραήλ δεν θα ξα-
ναδώσει σημασία στις προθέσεις 
της Χαμάς. Θα διασφαλίσουμε ότι 
οι στρατιωτικές και διοικητικές 
δυνατότητες της Χαμάς δεν θα 
υπάρχουν. Αυτός είναι ο στόχος 
αυτού του πολέμου.

– Αποκόπτοντας το βόρειο τμή-
μα της Γάζας, το Ισραήλ φαίνεται 
ότι σχεδιάζει να δημιουργήσει
μια «νεκρή ζώνη». Πιστεύετε ότι 
αυτή τη φορά το Ισραήλ θα πα-
ραμείνει μέσα στη Γάζα;

– Το Ισραήλ δεν επιθυμεί να
καταλάβει τη Γάζα και να έχει υπό 
τον έλεγχό του άλλα δύο εκατομ-
μύρια Παλαιστινίους. Κοιτάξτε, 

δεν πρόκειται για τη δημιουργία 
μιας μελλοντικής «νεκρής ζώνης», 
αλλά αποτελεί μέρος μιας επιχει-
ρησιακής κίνησης που θα κόψει 
τη Λωρίδα της Γάζας στη μέση, 
ενώ ταυτόχρονα καλούμε τον άμα-
χο πληθυσμό να μετακινηθεί στο 
νότιο τμήμα. Στο βόρειο τμήμα 
οι ισραηλινές ένοπλες δυνάμεις 
δημιούργησαν μια κατάσταση 
«πολιορκίας», με στόχο να κατα-
στρέψουν κάθε διοικητήριο της 
Χαμάς, τούνελ, λόχο ή τάγμα. Κι 
αυτό είναι που κάνουν οι ισραη-
λινές δυνάμεις.

Οσον αφορά την επόμενη μέ-
ρα, θα δούμε ποιο θα είναι το απο-
τέλεσμα του πολέμου και ποια θα 
είναι η δυνατότητα να έχουμε μια 
καινούργια κυβέρνηση στη Γάζα. 
Αλλά δεν έχουμε φτάσει ακόμη 
εκεί. Σας θυμίζω, ότι οι Αμερικα-
νοί χρειάστηκαν πέντε χρόνια για 
να καταστρέψουν το ISIS. Εμείς 
δεν έχουμε πέντε χρόνια, αλλά 
θα χρειαστούν τουλάχιστον πέ-
ντε εβδομάδες για να καταρρεύ-
σει η Χαμάς και πάνω από πέ-
ντε μήνες για να καταστραφεί 
ολοκληρωτικά. Επομένως, αφού 
καθαρίσει τον βορρά, το Ισραήλ 
θα πρέπει να αποφασίσει αν θα 
κάνει το ίδιο και στον νότο. Αυτή 
τη στιγμή υπάρχουν δύο ρολόγια, 
που χτυπούν για το πόσο χρόνο 
έχει το Ισραήλ: το ένα αφορά την 
ανθρωπιστική κρίση που εκτυ-
λίσσεται στη Γάζα και το άλλο 
σχετικά με την επιδείνωση της 
ισραηλινής οικονομίας. 

– Η Χεζμπολάχ απευθύνει πολε-
μικά τελεσίγραφα ενάντια στο
Ισραήλ, αλλά δεν φαίνεται να
επιθυμεί πιο ενεργό συμμετοχή
στον πόλεμο. Πιστεύετε ότι τελι-
κά θα αναγκαστεί να εμπλακεί;

– Κανείς δεν μπορεί να την ανα-
γκάσει. Μόνο ο ανώτατος ηγέτης 
του Ιράν. Την περίοδο της εισβο-
λής δεν είπε στον Νασράλα τι να 
κάνει και ο Νασράλα αποφάσι-
σε ότι δεν θα καταστρέψει τον 
Λίβανο με τον τρόπο που κατα-
στρέφεται η Γάζα, οπότε θα πα-
ράσχει βοήθεια στη Γάζα, αλλά 
σε πολύ χαμηλό επίπεδο. Πριν 
από λίγες ημέρες ο αρχηγός του 
ισραηλινού επιτελείου δήλωσε 
ότι η μισή Πολεμική Αεροπορία 
είναι έτοιμη να εξαπολύσει μια 
πολύ σφοδρή επίθεση εναντίον 
της Χεζμπολάχ, καθώς και του 
Λιβάνου. Το Ισραήλ δεν θα κάνει 
διάκριση μεταξύ της Χεζμπολάχ 
και του Λιβάνου σε περίπτωση 
που δεχθούμε επίθεση από τη 
Χεζμπολάχ. Και να γνωρίζετε ότι 
ο Λίβανος ως κράτος θα πληρώ-
σει υψηλό τίμημα και η Βηρυτός 
μπορεί να μοιάζει με τη Γάζα.

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Θα καταστρέψουμε το «Χαμαστάν»
Τα κενά της 7ης Οκτωβρίου, ο στόχος της επιχείρησης στη Γάζα και το μήνυμα προς τη Χεζμπολάχ

Ισραηλινοί στρατιώτες σε περιοχή της βόρειας Γάζας, στο πλαίσιο της χερσαίας επέμβασης, την προηγούμενη εβδομάδα. «Το Ισραήλ δεν επιθυ-
μεί να καταλάβει τη Γάζα και να έχει υπό τον έλεγχό του άλλα δύο εκατομμύρια Παλαιστινίους. ∆εν πρόκειται για τη δημιουργία μιας μελλοντικής 
“νεκρής ζώνης”, αλλά αποτελεί μέρος μιας επιχειρησιακής κίνησης που θα κόψει τη Λωρίδα της Γάζας στη μέση», λέει ο Αμος Γιαντλίν.

Το Ισραήλ δεν θα κάνει διάκριση 
μεταξύ Χεζμπολάχ και Λιβάνου 

σε περίπτωση που δεχθούμε επί-
θεση από τη Χεζμπολάχ. Και να 

γνωρίζετε ότι ο Λίβανος ως κράτος 
θα πληρώσει υψηλό τίμημα.

Οι Αμερικανοί χρειάστηκαν πέντε 
χρόνια για να καταστρέψουν το ISIS. 
Θα χρειαστούν τουλάχιστον πέντε 

εβδομάδες για να καταρρεύσει
η Χαμάς και πάνω από πέντε μήνες 
για να καταστραφεί ολοκληρωτικά.

ΜΕΣΗ 
ΑΝΑΤΟΛΗ

ΣΤΗ ΔΙΝΗ 
ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

– Με τον μουσουλμανικό κόσμο
να αντιδρά και την Τουρκία να
καταδικάζει το Ισραήλ και να
του καταλογίζει «εγκλήματα πο-
λέμου», πώς αξιολογείτε τη στά-
ση της Τουρκίας;

– Μπορούμε να διακρίνουμε
τέσσερα στρατόπεδα στη Μέση 
Ανατολή. Πρώτα, ο υποκινού-
μενος από το Ιράν σιιτικός ρι-
ζοσπαστικός άξονας, ο άξονας 
του «κακού», στον οποίο συμμε-
τέχουν το Ιράν, η Συρία, η Χεζ-
μπολάχ και οι Χούτι. Η Τουρκία 
ανήκει στο δεύτερο στρατόπεδο 
στη Μέση Ανατολή, το αποκα-
λούμενο «πολιτικό Ισλάμ». Αυ-
τός ο άξονας περιλαμβάνει την 
Τουρκία, το Κατάρ, τη Μουσουλ-
μανική Αδελφότητα και τη Χα-
μάς. Ομως, το κομμάτι της Χαμάς 

είναι ακόμη χειρότερο από το 
ISIS, το οποίο ανήκει στο τρίτο 
στρατόπεδο, στο οποίο εμπίπτει 
η τζιχάντ, με τους «σουνίτες τζι-
χαντιστές». Ετσι, έχουμε «σιίτες 
τζιχαντιστές», «σουνίτες τζιχα-
ντιστές» και τη Μουσουλμανι-
κή Αδελφότητα υπό την ηγεσία 
της Τουρκίας. Ως εκ τούτου, δεν 

μας εκπλήσσει το γεγονός ότι η 
Τουρκία υποστηρίζει τη Χαμάς. 

Το Ισραήλ ανήκει στο τέταρτο 
στρατόπεδο, το οποίο είναι το ρε-
αλιστικό, φιλοδυτικό στρατόπεδο. 
Αυτό το στρατόπεδο περιλαμβά-
νει την Αίγυπτο, την Ιορδανία, τη 
Σαουδική Αραβία, τα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα και το Ισραήλ. 
∆εν έχουμε προσδοκίες από την 
Τουρκία. Παρ’ όλα αυτά, πολλά 
σουνιτικά αραβικά κράτη θέλουν 
να καταστραφεί η Χαμάς. Η Μου-
σουλμανική Αδελφότητα είναι 
εχθρός της Αιγύπτου, εχθρός των 
Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων 
και εχθρός των Σαουδαράβων. 
Συνοψίζοντας, η Χαμάς είναι ένας 
ιδιαίτερος συνδυασμός τζιχαντι-
στών και της Μουσουλμανικής 
Αδελφότητας, με την Τουρκία 

να τους υποστηρίζει. Ξέρουμε 
ποιος είναι ο Ερντογάν και κάθε 
φορά που είχαμε σύγκρουση με 
τη Χαμάς στη Γάζα, υποστήριζε 
την τρομοκρατική οργάνωση που 
ελέγχει το «Χαμαστάν».

– Λαμβάνοντας υπόψη ότι το
Ισραήλ έχει επενδύσει δισεκα-
τομμύρια δολάρια σε φράχτες,
μη επανδρωμένα αεροσκάφη και
άλλες οχυρώσεις, αναμένεται ότι
το ισραηλινό δόγμα αποτροπής
θα αναθεωρηθεί μετά το τέλος
του πολέμου;

– Υπάρχουν τέσσερις πυλώνες
στο ισραηλινό αμυντικό δόγμα. 
Πρώτον είναι η αποτροπή, στη 
συνέχεια η έγκαιρη προειδοποί-
ηση, η άμυνα και η αποφασιστική 
νίκη. Ολα αυτά απέτυχαν στις 7 

Οκτωβρίου. ∆εν υπήρξε αποτρο-
πή ενάντια στη Χαμάς, δεν υπήρ-
ξε έγκαιρη προειδοποίηση και η 
άμυνα ηττήθηκε, αλλά η αποφα-
σιστική νίκη είναι ακόμη μπροστά 
μας. Τώρα πρέπει να ξαναχτίσου-
με αυτούς τους τέσσερις βασικούς 
πυλώνες του αμυντικού δόγματος 
και η αποτροπή θα επιτευχθεί αν, 
στο τέλος της ημέρας, η Χαμάς 
καταστραφεί, η πρωτεύουσά της 
γίνει ένα μέρος στο οποίο δεν θέ-
λετε να ζείτε, οι ηγέτες της σκο-
τωθούν και ο παλαιστινιακός λα-
ός νιώσει ξανά άλλη μια νάκμπα 
(=παλαιστινιακή καταστροφή). 
Αυτό θα αποκαταστήσει, νομίζω, 
την αποτροπή. 

Ωστόσο, δεν κάνουμε αυτόν 
τον πόλεμο για να αποκαταστή-
σουμε την αποτροπή. Ο στόχος 

αυτού του πολέμου είναι να δι-
ασφαλίσουμε ότι δεν θα υπάρ-
χει στρατός σε ένα παλαιστινι-
ακό κράτος κοντά μας – δηλαδή 
αποστρατιωτικοποίηση, η οποία 
ήταν μέρος της Συμφωνίας του 
Οσλο. Ο πρωθυπουργός Ράμπιν 
δεν συμφώνησε ποτέ σε έναν πα-
λαιστινιακό στρατό. Και ένα από 
τα μεγαλύτερα λάθη μας ήταν 
πως η κυβέρνηση Νετανιάχου 
τούς επέτρεψε να φτιάξουν στρα-
τό. ∆εν θα επιτρέψουμε ποτέ ξα-
νά έναν παλαιστινιακό στρατό 
στα σύνορά μας. Θα ξαναχτίσου-
με το δόγμα αποτροπής, θα πά-
ρουμε το μάθημα γιατί απέτυχαν 
οι υπηρεσίες πληροφοριών, θα 
οικοδομήσουμε μια καλύτερη 
άμυνα και θα κερδίσουμε τον 
πόλεμο με αποφασιστικότητα.

Δεν θα επιτρέψουμε ξανά έναν παλαιστινιακό στρατό στα σύνορά μας

Η αποτροπή θα επι-
τευχθεί αν, στο τέλος, 
η Χαμάς καταστραφεί, 
η πρωτεύουσά της γίνει 
ένα μέρος στο οποίο 
δεν θέλετε να ζείτε, 
οι ηγέτες της σκοτωθούν.

Αμος Γιαντλίν, υποστράτηγος (ε.α.), πρώην διοικητής της ισραηλινής υπηρεσίας στρατιωτικών πληροφοριών
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Στην ταινία των Ντίνου Κατσου-
ρίδη και Πάνου Γλυκοφρύδη «Ο 
Θανάσης στη χώρα της σφα-
λιάρας» (1976), υπάρχει λίγο 
πριν από το τέλος μια σεκάνς, 
στην οποία ο Θανάσης Βέγγος 
μεταφέρει σε ένα ξύλινο καρό-
τσι πτώματα νέων παιδιών. Εί-
ναι ντυμένος με κουρέλια, τον 
βοηθούν μαυροφόρες γυναίκες 
και η σκηνή θυμίζει το κουβά-
λημα των νεκρών από την πείνα 
στην Κατοχή. Εκτυλίσσεται δε 
ως εξής: Ο πρωταγωνιστής φτά-
νει με το καρότσι στο προαύλιο 
μιας εκκλησίας, παίρνει στην 
αγκαλιά του ένα νεκρό παιδί 
και η κάμερα κάνει κοντινό στο 
πρόσωπό του. Εκείνος προσπα-
θεί να συγκρατήσει τα δάκρυά 
του. Το τραγούδι που ακούγεται 
παράλληλα είναι το «Καιρός να 
δεις (Σου είπαν ψέματα πολλά)», 
του Μίκη Θεοδωράκη.

«Η σκηνή έχει ενδιαφέρον 
γιατί θίγει το ζήτημα των νε-
κρών του Πολυτεχνείου», λέει 
ο Γιώργος Ανδρίτσος, διδάκτωρ 
Ιστορίας του Παντείου Πανεπι-
στημίου. «Μέχρι τότε», εξηγεί, 
«στις ταινίες του ελληνικού κι-
νηματογράφου υπήρχαν μόνο 
λεκτικές αναφορές στους νε-
κρούς του Νοεμβρίου του 1973, 
ενώ εδώ έχουμε τη σκηνή των 
νεκρών παιδιών στο καρότσι. Εί-
ναι καθοριστική αυτή η εικόνα. 
Και νομίζω ότι έχει ασκήσει με-
γάλη επίδραση στη διαμόρφω-
ση της συλλογικής μνήμης πά-
νω στο συγκεκριμένο ζήτημα».

∆εν είναι η μοναδική ταινία 
που αναφέρεται στην εξέγερση 
του 1973. Ο Γιώργος Ανδρίτσος, 
στο πλαίσιο έρευνας που πα-
ρουσίασε πρόσφατα στο συνέ-
δριο «Το Πολυτεχνείο ως δημό-
σια ιστορία. Οι αποτυπώσεις, οι 
αναγνώσεις, οι αναπαραστάσεις 
(1974-2023)», το οποίο διοργα-
νώθηκε από το Κέντρο Eρευνας 
Νεότερης Ιστορίας του Παντεί-
ου, μελέτησε αρκετές ακόμη, 
προκειμένου να καταγράψει το 
πώς αναπαριστούν τα γεγονό-
τα του Πολυτεχνείου ή και το 
ευρύτερο πλαίσιό τους. Κατέ-
ληξε στις ταινίες «Μαύρο και 
άσπρο» (1973) των Θ. Ρεντζή 
και Ν. Ζερβού, «Ο τρομοκρά-
της» (1975) του Γ. ∆ιαλιανίδη, 
«Eνα τανκς... στο κρεβάτι μου» 
(1975) του ιδίου, «Eνα γελαστό 
απόγευμα» (1979) του Ανδρ. Θω-
μόπουλου, «Ο άνθρωπος με το 
γαρύφαλλο» (1980) του Ν. Τζί-
μα, «Το τραγούδι της επιστρο-
φής» (1983) του Γ. Σμαραγδή και 
«Τα χρόνια της θύελλας» (1984), 
επίσης του Τζίμα. Μαζί με την 
ταινία του Βέγγου, οκτώ τίτλοι 
συνολικά.

Πού οφείλεται ο περιορισμέ-
νος αριθμός τους; Στην πρωτό-
γνωρη δυνατότητα των ηττη-
μένων του εμφυλίου πολέμου, 
λέει ο κ. Ανδρίτσος, να προβά-
λουν τη δική τους αφήγηση 
απέναντι σε εκείνη των νικη-
τών, που είχε επιβληθεί μέχρι 
τη Μεταπολίτευση. «Σε συνθή-
κες πρωτόγνωρης ελευθερίας, οι 
σκηνοθέτες, κυρίως του Νέου 
Ελληνικού Κινηματογράφου, 
έριξαν το βάρος στην κρίσιμη 
δεκαετία του 1940 και το Πολυ-
τεχνείο έμεινε σε δεύτερη μοί-
ρα», εξηγεί ο κ. Ανδρίτσος. Ακό-
μη πιο ενδιαφέρον, προσθέτει, 
είναι ότι μόνο δύο από τις ταινί-
ες που εντόπισε γυρίστηκαν με-
τά το 1981, οπότε καθιερώθηκε 
ο επίσημος εορτασμός της εξέ-
γερσης. «Το ερώτημα που νομί-
ζω ότι αξίζει να ερευνηθεί», το-
νίζει ο κ. Ανδρίτσος, «είναι αν η 

μείωση του ενδιαφέροντος μετά 
το 1981 είναι φυσική και οφεί-
λεται στο πέρασμα του χρόνου 
ή αν το ενδιαφέρον μειώνεται 
λόγω της επισημοποίησης της 
επετείου από το κράτος».

Τα 16 μνημεία

Τηρουμένων των αναλογι-
ών, περιορισμένη είναι και η 
αποτύπωση της μνήμης του Νο-
εμβρίου του 1973 στη δημόσια 
γλυπτική. Σε διάστημα πενήντα 
χρόνων, σε όλη την επικράτεια 
ανεγέρθηκαν δεκαέξι δημόσια 
μνημεία και γλυπτά για το Πο-
λυτεχνείο, σημειώνει στην «Κ» 
ο Αλέξανδρος Τενεκετζής, επί-
κουρος καθηγητής Ιστορίας της 
Τέχνης στο Πανεπιστήμιο Πα-
τρών, που επίσης συμμετείχε 
στο συνέδριο «Το Πολυτεχνείο 
ως δημόσια ιστορία». Στην ομα-
λότητα της Μεταπολίτευσης, λέ-
ει ο καθηγητής, «μια τραυματι-
κή μνήμη δεν έβρισκε εύκολα 
θέση», ενώ τις όποιες προσπά-
θειες δημόσιας αποτύπωσης της 
πρόσφατης ιστορίας δυσχέραινε 
και «η σταδιακή και όχι άμεση 
“κάθαρση” του δημόσιου βίου 
και της διοίκησης από τους υπο-
στηρικτές της χούντας». Η ανά-

δυση της εκκρεμούσας μνήμης 
της Εθνικής Αντίστασης μετά το 
1981 και η κατασκευή συναφών 
μνημείων «άφησε τελικά λίγο 
χώρο, κυριολεκτικά και μεταφο-
ρικά, για τη δημόσια ιστορία του 
Πολυτεχνείου», υπογραμμίζει ο 
κ. Τενεκετζής, συμπληρώνοντας 
ότι την ίδια στιγμή, οι μεν πρω-
ταγωνιστές της εξέγερσης είχαν 
ενταχθεί σε μια κανονικότητα, 
ενώ η δυναμική αντίσταση στη 
χούντα «είχε σε ορισμένες πε-
ριπτώσεις εξελιχθεί σε τρομο-
κρατική οργάνωση».

Τα ίδια τα γλυπτά αποτελούν 
κυρίως παραγγελίες δημοτικών 
αρχών και δεν ξεφεύγουν από 
το εθνικό αφήγημα. Οπως σχο-
λιάζει ο καθηγητής, «τα λιγο-
στά μνημεία με αναφορές στη 
χούντα έχουν συγκεκριμένο 
συμβολισμό και περιεχόμενο, 
περιορισμένο στο μήνυμα της 
αντίστασης του Νοέμβρη του 
1973, ηρωοποιώντας τα θύματά 
του, αφήνοντας όμως εκτός τον 
προηγούμενο αντιδικτατορικό 
αγώνα και την επταετία στο σύ-
νολό της, αλλά και τις αναφο-
ρές στους θύτες». Ενδεικτικά 
παραδείγματα είναι το γνωστό 
άγαλμα-κεφαλή στο ιστορικό 

κτίριο της Πατησίων (που φι-
λοτέχνησε ο Μέμος Μακρής), 
το μνημείο της Αργυρούπολης 
(μια μαρμάρινη, ανάγλυφη στή-
λη με αναφορά στη χρονολογία 
της εξέγερσης), τα παρόμοια 
της ∆ράμας και της Νέας Αρτά-
κης κ.ά. «Εξαίρεση αποτελούν 
μεταξύ άλλων το μνημείο του 
Κώστα Γεωργάκη στην Κέρκυ-
ρα (σ.σ. του φοιτητή που αυτο-
πυρπολήθηκε στη Γένοβα το 
1970 σε ένδειξη διαμαρτυρίας 
για τη δικτατορία) και του Σπύ-
ρου Μουστακλή στο κολαστή-
ριο του ΕΑΤ-ΕΣΑ, μια συμβολική 
αναφορά στα σκληρά βασανι-
στήρια της χούντας», σημειώ-
νει ο κ. Τενεκετζής.

Ποιες εικαστικές λύσεις, 
όμως, ακολουθούν συνήθως τα 
γλυπτά για το Πολυτεχνείο; Τις 
συμβατικές, με προτεραιότη-
τα «την άμεση αποτύπωση των 
συμβολισμών και την ενεργο-
ποίηση συγκεκριμένων αισθη-
μάτων, που έχουν να κάνουν με 
τη διαχείριση του τραύματος, 
της απώλειας αλλά και μιας με-
λαγχολίας για το ανεκπλήρωτο 
του αγώνα», εξηγεί ο καθηγη-
τής. Χαρακτηριστικά είναι τα 
μνημεία στον Ταύρο, στα Ιωάν-

νινα, αλλά και οι λιτές στήλες 
της Πάτρας και του Κορυδαλ-
λού. «Μόνο πολύ αργότερα, σε 
απόσταση από τα γεγονότα, η 
εικαστική γλώσσα θα είναι πιο 
ελεύθερη και εκφραστική, όπως 
στο έργο του Μεμά Καλογερά-
του στο Αργοστόλι της Κεφα-
λονιάς, με την πιο εξπρεσιονι-
στική και αφαιρετική γλώσσα, 
αλλά και σε αυτό το Γιώργου 
Μέγκουλα στην Κέρκυρα», προ-
σθέτει ο κ. Τενεκετζής. «Ειδικά 
το δεύτερο είναι στην πραγμα-
τικότητα ένα “αντι-μνημείο”, 
που στόχο έχει τον αναστοχα-
σμό των γεγονότων του Πολυ-
τεχνείου. Είναι σαν ένα αέτωμα, 
“σπασμένο” σε τρία κομμάτια, 
το οποίο βυθίζεται στον χρόνο 
και την ίδια στιγμή αναδύεται. 
Ολα τα υπόλοιπα μνημεία έχουν 
κάτι τραυματικό μέσα τους. Το 
συγκεκριμένο –που είναι και το 
τελευταίο μέχρι στιγμής μνη-
μείο για το Πολυτεχνείο, φιλο-
τεχνημένο το 2021– έχει και ένα 
θετικό μήνυμα».

Στις συναυλίες

Σημαντική πτυχή της δημό-
σιας καλλιτεχνικής αναπαρά-
στασης του Πολυτεχνείου ήταν, 

βέβαια, το πολιτικό τραγούδι, 
ιδίως τα τρία πρώτα χρόνια της 
Μεταπολίτευσης. Με αυτό ως 
δεδομένο, ο Γιώργος Κανέλλος, 
υποψήφιος διδάκτωρ Ιστορίας 
του Παντείου (και εκ των συμ-
μετεχόντων του συνεδρίου «Το 
Πολυτεχνείο ως δημόσια ιστο-
ρία»), διευκρινίζει ότι στην πλει-
ονότητά τους τα πολιτικά τρα-
γούδια της εποχής «συνδέονται 
εμμέσως με τα γεγονότα της εξέ-
γερσης του Νοεμβρίου του 1973, 
καθώς η θεματολογία τους αφο-
ρούσε το ευρύτερο πλαίσιο του 
αντιδικτατορικού αγώνα, αλλά 
και το καταπιεστικό περιβάλλον 
της μετεμφυλιακής περιόδου». 
Ορισμένα από τα πλέον σημαί-
νοντα παραδείγματα, λέει ο κ. 
Κανέλλος, ήταν το «Σφαγείο» 
και το «Είμαστε δυο» του Μί-
κη Θεοδωράκη, ο «∆ρόμος» του 
Μάνου Λοΐζου, καθώς και τρα-
γούδια που ανήκαν στο ρεύμα 
μιας «δευτερογενούς πολιτικο-
ποίησης», όπως τα περίφημα 
ριζίτικα της Κρήτης, με χαρα-
κτηριστικότερο παράδειγμα το 
«Πότε θα κάνει ξαστεριά», που 
είχε συνδεθεί άρρηκτα με την 
εξέγερση της 17ης Νοεμβρίου 
1973.

Αμέσως μετά την πτώση της 
χούντας, ο Μίκης Θεοδωράκης 
και ο Γιάννης Μαρκόπουλος εί-
χαν δώσει δύο μεγάλες συναυ-
λίες, στο Στάδιο Καραϊσκάκη 
και στο γήπεδο του Παναθη-
ναϊκού, οι οποίες αποτυπώθη-
καν στο πολιτικό ντοκιμαντέρ 
του Νίκου Κούνδουρου με τον 
εύγλωττο τίτλο «Τραγούδια της 
φωτιάς» (1975). Σύμφωνα με 
τον Γιώργο Κανέλλο, οι συγκε-
κριμένες συναυλίες, οι οποί-
ες χαρακτηρίζονταν από μια 
«ώσμωση πολιτικής και πολι-
τισμού», διέθεταν «κινηματι-
κά και συμμετοχικά χαρακτη-
ριστικά», που αποτέλεσαν μία 
από τις βασικές προσλαμβά-
νουσες του ρεύματος του πολι-
τικού τραγουδιού της εποχής. 
«Η αναφώνηση συνθημάτων 
ανάμεσα στις επιτελέσεις των 
τραγουδιών και ο ενθουσιασμός 
του κοινού ισχυροποίησαν το 
συναίσθημα της πολιτικής συμ-
μετοχής», σημειώνει ο κ. Κα-
νέλλος.

Κατά τη γνώμη του, ο κινη-
ματικός χαρακτήρας των πολι-
τιστικών δρώμενων που συνδέ-
ονται με το πολιτικό μουσικό 
ρεύμα της εποχής, προκύπτει 
και από το γεγονός ότι οι συ-
ναυλίες της περιόδου, όπως και 
αρκετά ακόμη ζωντανά προ-
γράμματα καλλιτεχνών, π.χ. 
στις μπουάτ, είχαν διοργανωθεί 
με βασικό στόχο τη συμπαρά-
σταση στον δοκιμαζόμενο τότε 
κυπριακό λαό και την οικονομι-
κή ενίσχυσή του. «Η προώθη-
ση κοινωνικοπολιτικών διεκδι-
κήσεων, όπως η απομάκρυνση 
του αμερικανικού παράγοντα 
από τα κοινά της χώρας και η 
προστασία του δημοκρατικού 
πολιτεύματος, αποτέλεσε μία 
ακόμη πρακτική της εποχής, 
που ενίσχυσε τον συμμετοχι-
κό χαρακτήρα των συναυλιών», 
συμπληρώνει ο ερευνητής, εξη-
γώντας ότι ειδικά η συνεχιζόμε-
νη ανησυχία για την ασφάλεια 
της δημοκρατίας, που μαζί με 
το ταυτόχρονο αίσθημα ελευ-
θερίας συνέβαλε στην ανάδυ-
ση του πολιτικού τραγουδιού, 
έφτανε έως τον δικαιολογημένο 
φόβο για κάποια νέα απόπειρα 
κατάλυσης του πολιτεύματος, 
όπως εξάλλου επιχείρησε να 
κάνει τον Φεβρουάριο του 1975 
το αποτυχημένο «πραξικόπημα 
της πιτζάμας».

Οι λίγες ταινίες με αναφορές στην εξέγερση και οι αντανακλάσεις της στη δημόσια γλυπτική και στο πολιτικό τραγούδι

Γιατί δεν πέρασε στο σινεμά
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Ενθουσιώδες κοινό σε συναυλία του Μίκη Θεοδωράκη στην Αθήνα, τις ημέρες μετά την πτώση της χούντας. Η προώθηση κοινωνικοπολιτι-
κών διεκδικήσεων, όπως η απομάκρυνση του αμερικανικού παράγοντα από τα κοινά της χώρας και η προστασία του δημοκρατικού πολιτεύμα-
τος, αποτέλεσε μία ακόμη πρακτική της εποχής, που ενίσχυσε τον συμμετοχικό χαρακτήρα των συναυλιών, γράφει ο Γιώργος Κανέλλος.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

ΑΠΟ ΤΟ 
ΠΟΛΥΤΕΧΝΕΙΟ

50 ΧΡΟΝΙΑΤο ερώτημα που αξίζει να ερευνηθεί 
είναι αν η μείωση του ενδιαφέροντος 

μετά το 1981 είναι φυσική και οφείλεται 
στο πέρασμα του χρόνου ή αν το ενδι-
αφέρον μειώνεται λόγω της επισημο-
ποίησης της επετείου από το κράτος.

Γιώργος Ανδρίτσος

Η αναφώνηση συνθημάτων 
ανάμεσα στις επιτελέσεις 

των τραγουδιών και ο ενθουσιασμός 
του κοινού ισχυροποίησαν 

το συναίσθημα της πολιτικής 
συμμετοχής.

Γιώργος Κανέλλος
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Οι Κύπριοι του Πολυτεχνείου
Τραυματίες και συλληφθέντες που συμμετείχαν στην εξέγερση τον Νοέμβριο του 1973

Του ΙΕΡΩΝΥΜΟΥ ΛΥΚΑΡΗ

Φέτος συμπληρώνονται 50 χρόνια
από την εξέγερση του Πολυτεχνείου.
Ένα μοναδικό γεγονός στη νεότερη
ιστορία της Ελλάδας, που ξεκίνησε
σαν φοιτητική κατάληψη και μέσα
σε λίγες ώρες εξελίχθηκε σε λαϊκό
ξεσηκωμό. Κατά το τριήμερο της
εξέγερσης, με κέντρο συσπείρωσης
και κινητοποίησης το Πολυτεχνείο,
χιλιάδες φοιτητές, σπουδαστές, μα-
θητές και εργαζόμενοι νέοι κατέ-
βηκαν μαχητικά στους δρόμους και
ενώθηκαν με χιλιάδες εργάτες,
υπαλλήλους, αυτοαπασχολούμε-
νους, μεσαία στρώματα, επιστήμο-
νες και καλλιτέχνες και απαίτησαν
λαϊκή κυριαρχία και εθνική ανε-
ξαρτησία. Ακολούθησε όργιο δο-
λοφονικής καταστολής. Νεκροί,
τραυματίες, συλλήψεις. Ενδεικτικά
μόνο αναφέρουμε ότι μέσα σε λι-
γότερο από τρία 24ωρα η αστυνομία
κατανάλωσε 24.000 σφαίρες και ο
στρατός 300.000. Οι 24 επιβεβαι-
ωμένοι θάνατοι και οι πάνω από
1.103 τραυματίες της εξέγερσης
του Πολυτεχνείου αποτελούν τη
μέχρι σήμερα γνωστή, τεκμηριω-
μένη ιστορία της. Μία από τις λι-
γότερο γνωστές πτυχές της είναι
ότι στην εξέγερση συμμετείχαν και
πολλοί Κύπριοι, φοιτητές, σπουδα-
στές, εργαζόμενοι και επιστήμονες,
κάποιοι από τους οποίους τραυμα-
τίστηκαν ή συνελήφθησαν. Ανά-
μεσα στους 131 τραυματίες που κα-
τέθεσαν ως μάρτυρες κατηγορίας
στη δίκη των υπαιτίων της αιμα-
τηρής καταστολής (16 Οκτωβρίου
- 30 Δεκεμβρίου 1975) ήταν και δύο
Κύπριοι: ο Σάββας Ιωαννίδης και ο
Σάββας Λοϊζίδης. Οι εμπειρίες τους
από τη συμμετοχή τους στην εξέ-
γερση, καθώς και οι συνθήκες τραυ-
ματισμού τους έχουν διασωθεί στις
καταθέσεις τους στο δικαστήριο,
όπως αυτές καταγράφηκαν στα επί-
σημα πρακτικά της δίκης αλλά και
στις εφημερίδες της εποχής. 

Σάββας Ιωαννίδης
Ο φοιτητής τότε Σάββας Ιωαν-

νίδης, 23 ετών, γεννημένος στην
Πάφο, κατέθεσε ως πολιτικώς ενά-
γων στις 3 Νοεμβρίου 1975. Όπως
ο ίδιος είπε, έλαβε μέρος στην εξέ-
γερση επειδή πίστευε στην ιδέα
της ελευθερίας. Γύρω στη 1:30 της
17ης Νοεμβρίου 1973 βρέθηκε στην
οδό Μπουμπουλίνας, λίγο πριν από
τη διασταύρωσή της με τη λεωφόρο
Αλεξάνδρας. Πριν εμφανιστούν τα
άρματα, ήταν μαζί με άλλα 10-15
άτομα, που λίγο νωρίτερα είχαν
σκορπίσει από μια διαδήλωση που
διαλύθηκε στις γύρω παρόδους,
έπειτα από επίθεση ισχυρής αστυ-
νομικής δύναμης με κλομπ και πυ-
ροβολισμούς και την υποστήριξη
αύρας που έριχνε δακρυγόνα. Ο
ίδιος είδε έναν αστυνομικό να πυ-
ροβολεί. Όταν στη λεωφόρο Αλε-
ξάνδρας κατέβαιναν πυροβολώντας
τα τανκς, προερχόμενα από το τέρ-
μα Αμπελοκήπων και κατευθυνό-
μενα προς το Πολυτεχνείο, ο Ιωαν-
νίδης δέχτηκε μια σφαίρα στον θώ-
ρακα δεξιά, μεταξύ 10ης και 11ης
πλευράς. Το τραύμα του ήταν διαμ-
περές. Δεν είδε τι βλήμα ήταν. Η
σφαίρα δεν είχε προέλθει από τους
πυροβολισμούς των αρμάτων, αλλά
από την αντίθετη πλευρά. Ήταν
βέβαιος, από την κατεύθυνση που
είχε η διαδρομή της στο σώμα του
(από πάνω προς τα κάτω), ότι τον
χτύπησαν από την ταράτσα του
κολαστήριου της Ασφάλειας της
οδού Μπουμπουλίνας όπου υπήρχε
και ένα κτίριο της Αεροπορίας. Αρ-
χικά μεταφέρθηκε στο Ρυθμιστικό
(σημερινό νοσοκομείο Γεώργιος
Γεννηματάς) σε κακό χάλι. Όντας
βαριά τραυματισμένος, δεν αντι-
λήφθηκε τι συνέβαινε. Από εκεί
τον μετέφεραν στο νοσοκομείο
Ευαγγελισμός όπου παρέμεινε ενά-
μιση μήνα. Στη δίκη κατέθεσε κα-

θιστός, επειδή υπέφερε ακόμη από
το τραύμα του και είχε πρόσφατα
υποβληθεί σε εγχείρηση.

Σάββας Λοϊζίδης
Ο φοιτητής Φιλοσοφικής Σάββας

Λοϊζίδης, 25 ετών, γεννημένος στην
Κύπρο, κατέθεσε στην πρώτη δίκη
στις 29 Οκτωβρίου 1975 και στη
δεύτερη στις 28 Ιανουαρίου 1977.
Συμμετείχε στην εξέγερση από το
μεσημέρι της πρώτης μέρας. Το
απόγευμα της Παρασκευής αντι-
λήφθηκε ένα άτομο που μιλούσε
στους εγκλείστους του Πολυτεχνεί-
ου για σφαγές σε διάφορα σημεία
της Αθήνας, με σκοπό να σπείρει
τον πανικό. Από την όλη στάση του
κατάλαβε ότι ήταν προβοκάτορας
και τον ανέφερε στη Συντονιστική
Επιτροπή. Του ζήτησαν να δείξει
ταυτότητα, εκείνος αρνήθηκε με
διάφορες υπεκφυγές, και τότε βε-
βαιώθηκαν ότι ήταν ξένο προς το
φοιτητικό κίνημα στοιχείο και τον
έδιωξαν. Ο ίδιος αντιλήφθηκε καμιά
δεκαριά άτομα που δεν ήταν φοι-
τητές να φωνάζουν συνθήματα που
δεν ενέκρινε η Συντονιστική Επι-
τροπή και τα οποία στο τέλος απο-
μονώθηκαν. Μπορεί να ήταν προ-
βοκάτορες, μπορεί εξτρεμιστές.
Έναν από αυτούς τον ήξερε γιατί
έμενε κοντά στη γειτονιά του. Ήταν
φοιτητής στη Σχολή Δοξιάδη, το
μικρό του όνομα ήταν Άγγελος και
ήταν υπέρ των δυναμικών λύσεων.
Όταν οι απόψεις του δεν έγιναν
αποδεκτές, έφυγε μαζί με κάτι άλ-
λους. Μετά τη ρίψη των δακρυγόνων
μέσα στον χώρο του Πολυτεχνείου,
είδε δύο τραυματίες. Τους έβαλαν
σε φορεία για να τους πάνε στο
πρόχειρο ιατρείο. Τα παιδιά που
τους μετέφεραν του είπαν ότι δεν
ήταν νεκροί. Τα δακρυγόνα ανάγ-
κασαν τον κόσμο που διαδήλωνε
έξω από το Πολυτεχνείο να σκορ-
πιστεί προς όλες τις κατευθύνσεις.
Πριν από την εισβολή του τανκ,
άκουσε για δύο νεκρούς στα Εξάρ-
χεια που τους σκότωσαν αστυφύ-
λακες. 

Όταν το τανκ γκρέμισε την πύλη
και άκουσε τους στρατιώτες να τους
καλούν να βγουν έξω και ότι δεν

θα τους πείραζε κανείς, έτρεξε προς
την πλευρά της οδού Τοσίτσα, ανέ-
βηκε στα κάγκελα και πήδηξε έξω.
Ένας φοιτητής τού είπε ότι κινδύ-
νευε περισσότερο, γιατί υπήρχαν
και αστυνομικοί που χτυπούσαν,
και τότε ξαναπήδησε μέσα. Με τις
άλλες ομάδες φοιτητών που βρί-
σκονταν στο προαύλιο, αγκαλια-
σμένοι έψελναν τον εθνικό ύμνο
και φώναζαν στους στρατιώτες «Εί-
σαστε αδέλφια μας». Ήταν μεταξύ
των πρώτων που βγήκαν από την
κεντρική πύλη. Απ’ έξω ήταν στρα-
τιώτες και αστυνομικοί με στολή
και πολιτικά. Οι αστυνομικοί είχαν
μια κλούβα επί της Πατησίων και
εμπόδιζαν τη διέλευση των εξερ-
χομένων, δεν έβαζαν όμως ανθρώ-
πους σε εκείνη την κλούβα. Οι στρα-
τιώτες δεν τους πείραξαν, ίσα-ίσα
τους έλεγαν να φύγουν με προφυ-
λάξεις. Θέλησε να πάει προς τη λε-
ωφόρο Αλεξάνδρας από την οδό
Πατησίων. 

Στη διασταύρωση Πατησίων και
Τοσίτσα ήταν σταματημένο ένα
στρατιωτικό αυτοκίνητο και αστυ-
νομικοί με στολή και πολιτικά, που
κρατούσαν κλομπ και μεγάλα ξύλα.
Σε μια στιγμή αντιλήφθηκε έναν
με στρατιωτική στολή πάνω στη
νησίδα της οδού Πατησίων να σκο-
πεύει και να τον πυροβολεί. Ευτυχώς
που πρόλαβε και έπεσε κάτω. Ση-
κώθηκε και πήγε πάλι να τρέξει
προς τη λεωφόρο Αλεξάνδρας. Τότε
οι προαναφερθέντες αστυνομικοί
με στολή και πολιτικά έπεσαν πάνω
του και τον χτύπησαν, σχεδόν μέχρι
αναισθησίας. Κάποια στιγμή, σε
κακή κατάσταση, μισοζαλισμένο
και μέσα στα αίματα, με κλοτσιές
και με σπρωξιές τον οδήγησαν προς
την οδό Αβέρωφ. Μέχρι να φτάσει
στη οδό Μάρνη άκουγε πυροβολι-
σμούς χωρίς να καταλαβαίνει από
πού προέρχονταν. Εκεί, έξω από
το υπουργείο Δημοσίας Τάξεως (η
είσοδός του βρισκόταν στην 3η Σε-
πτεμβρίου αλλά το κτίριο είχε όψεις
στην οδό Αβέρωφ και στην οδό
Μάρνη), δύο από τη φρουρά του
τον συνέλαβαν. Από το σημείο αυτό
ένιωσε να χάνει τη μνήμη του. Άρ-
χισε πάλι να αντιλαμβάνεται το τι
συμβαίνει γύρω του όταν βρέθηκε
στον προθάλαμο του υπουργείου.
Είχαν συλλάβει κι άλλους. Με τρόμο
είδε τα μέλη της φρουράς του υπουρ-
γείου να κακοποιούν άγρια τους
συλληφθέντες με τυφλό ξύλο και
κλοτσιές. Άρχισαν να χτυπούν και
τον ίδιο. Ενώ ήταν πεσμένος κάτω
και αιμορραγούσε στο κεφάλι, ένας
αξιωματικός διέταξε να τον πάνε
στην κλούβα. Μάλλον ήταν ο επι-
κεφαλής τους ο οποίος, όταν κατά-
λαβε από την προφορά του ότι ήταν
Κύπριος, του είπε: «Τομάρια, φτιά-

ξατε τα δικά σας και ήλθατε τώρα
να φτιάξετε και τα δικά μας». Κάποιοι
του επισήμαναν ότι είχε τα χάλια
του και ότι ίσως δεν μπορούσε να
περπατήσει. Εκείνος επέμενε. Δύο
αστυνομικοί τον πήραν, τον έβγαλαν
έξω, αλλά δεν τον έβαλαν στην
κλούβα. Τον άφησαν να συνέλθει
λίγο, του είπαν ότι εκεί κοντά στο
υπουργείο υπήρχε μια κλινική και
τον άφησαν να φύγει αβοήθητο.
Συγκέντρωσε όλες του τις δυνάμεις,
και με μεγάλη προσπάθεια κατάφερε
να φτάσει στην ιδιωτική κλινική
Άγιος Νικόλαος. Μπροστά στην
πόρτα της κλινικής λιποθύμησε.
Ευτυχώς, τον είδαν ένας γιατρός
και μία νοσοκόμα και τον μετέφεραν
αμέσως στο χειρουργείο όπου του
έραψαν τα τραύματα. Η διάγνωση
που καταγράφηκε στο βιβλίο ασθε-
νών της κλινικής ήταν «Θλαστικόν
τραύμα αριστερής βρεγματικής χώ-
ρας μήκους 7 εκατοστών. Μικρά
τραύματα παλαμών». Παρέμεινε
στην κλινική για δέκα μέρες.

Οι συλληφθέντες Κύπριοι 
Από έγγραφο της Υπηρεσίας Πλη-

ροφοριών της Υποδιεύθυνσης Ασφα-
λείας Αθηνών με ημερομηνία 17
Δεκεμβρίου 1973, αποδέκτη το
υπουργείο Δημοσίας Τάξεως – Υπη-
ρεσία Εθνικής Ασφαλείας με κοι-
νοποίηση στο Κέντρο Αλλοδαπών
και υπογεγραμμένο από τον διοικητή
της, τον αστυνομικό διευθυντή Α΄
Γεώργιο Καρούζο, μαθαίνουμε ότι
οι Κύπριοι που συνελήφθησαν κατά
τη διάρκεια της καταστολής της
εξέγερσης ήταν 21. Το εν λόγω έγ-
γραφο περιλαμβανόταν στο «Φάκελο
650» του Γραφείου Εθνικής Ασφα-
λείας της Αστυνομικής Διεύθυνσης
Αθηνών, στον οποίο αρχειοθετούν-
ταν απόρρητα έγγραφα που αφο-
ρούσαν την εξέγερση του Πολυτε-
χνείου. Μέρος των εγγράφων αυτών
που σώθηκαν από την καταστροφή,
τα δημοσίευσε για πρώτη φορά ο
δημοσιογράφος Θοδωρής Ρουμπά-
νηςσε επετειακό αφιέρωμα για την
εξέγερση του Πολυτεχνείου στην
εφημερίδα Έθνος στις 14-19 Νοεμ-
βρίου 1994. Το έγγραφο συντάχθηκε
κατόπιν της υπ’ αριθ. 6640/37-269285
διαταγής τού προαναφερόμενου
αποδέκτη με ημερομηνία 26.11.1973,
μία ημέρα μετά το πραξικόπημα
Ιωαννίδη στις 25.11.1973. Από τους
21 συλληφθέντες οι 16 συνελήφθη-
σαν στις 16-17 Νοεμβρίου 1973, δύο
στις 18 και τρεις στις 19 Νοεμβρίου
1973. Από αυτούς ένας ήταν γιατρός,
έξι φοιτητές της Ιατρικής, πέντε
της Νομικής (εκ των οποίων ο ένας
της ΠΟΕ), τέσσερις της Φιλοσοφι-
κής, δύο της Φυσικομαθηματικής,
ένας του Πολυτεχνείου (Σχολή Χη-
μικών-Μηχανικών), ένας σπουδα-
στής της Σχολής Υπομηχανικών
και ένας της Σχολής Τεχνολογικής
Αναπτύξεως. Σε ό,τι αφορά την ηλι-
κία τους, ένας ήταν 20 ετών, τρεις
21, έξι 22, δύο 23, τέσσερις 24, δύο
25 και τρεις 26.

Τα στοιχεία για τη συμμετοχή
Κυπρίων στην εξέγερση του Πολυ-
τεχνείου είναι μία ακόμη απόδειξη
ότι ανάμεσα στην Ελλάδα και την
Κύπρο έχουν σφυρηλατηθεί δεσμοί
αίματος. Το πάθος για την ελευθερία
και τη Δημοκρατία συνένωσε και
τότε Έλληνες και Ελληνοκύπριους
και μάλιστα σε πολύ δύσκολους
καιρούς. Γι’ αυτό και η συμβολή
του ανθού της κυπριακής νεολαίας
στον αντιδικτατορικό αγώνα δεν
πρέπει να ξεχαστεί.

Ο κ. Ιερώνυμος Λύκαρης είναι συγγρα-
φέας 

Το βιβλίο του Ιερώνυμου Λύκαρη
«Πολυτεχνείο 1973. Το αίμα το αδι-
καίωτο ποτέ δεν ησυχάζει», εκδ. Κα-
στανιώτη 2023. 

<<<<<<<

Ανάμεσα στους 131 τραυ-
ματίες που κατέθεσαν 
ως μάρτυρες κατηγορίας
στη δίκη των υπαιτίων
της αιματηρής καταστο-
λής ήταν και δύο Κύπρι-
οι: ο Σάββας Ιωαννίδης 
και ο Σάββας Λοϊζίδης.

Το κτίριο όπου το 1973 στεγαζόταν ο «οφθαλμός της τάξεως», το
χουντικό υπουργείο Δημοσίας Τάξεως, η φρουρά του οποίου κακο-

ποίησε τον Σάββα Λοϊζίδη. Από τις 20:15 μέχρι και λίγο μετά τα μεσά-
νυχτα της 16.11.1973, δηλαδή μέσα σε τεσσερισήμισι ώρες περίπου,
η φρουρά του, συνεπικουρούμενη από παρακρατικούς, έριξε 3.800
σφαίρες ενάντια σε άοπλους διαδηλωτές, δολοφονώντας τουλάχι-

στον τρεις (τον Διομήδη Κομνηνό, τον Βασίλειο Φάμελλο και τη Νορ-
βηγίδα Τόριλ Μαργκρέτε Ενγκελαντ) και τραυματίζοντας ανεξακρί-
βωτο αριθμό ανδρών και γυναικών, 41 από τους οποίους (37 άνδρες
και 4 γυναίκες) κατέθεσαν ως μάρτυρες κατηγορίας στις δύο δίκες.

Σήμερα στεγάζει το Εργατικό Κέντρο της Αθήνας.

Η πρώτη και η δεύ-
τερη σελίδα του εγ-
γράφου με θέμα
«Συλλήψεις Κυ-
πρίων Φοιτητών».

O οφθαλμός της τάξεως

Οι εμπειρίες των Σάββα Ιωαννίδη και Σάββα Λοϊζίδη έχουν διασωθεί στις καταθέσεις τους στο δικαστήριο, όπως αυτές καταγράφηκαν στα επί-
σημα πρακτικά της δίκης αλλά και στις εφημερίδες της εποχής.



Εξώδικο για ζώνη
Πέρασαν πέραν των επτά ημερών από
τότε που έγινε γνωστό ότι ο γενικός
εισαγγελέας αποφάσισε την ποινική
διερεύνηση σε βάρος του Γιώργου
Κούμα, και οι εξελίξεις –από τότε–
είναι απλά ανύπαρκτες, τουλάχιστον
στη δημόσια σφαίρα. Πιο μεγάλο ντό-
ρο θα είχε κάνει η είδηση ότι του έκο-
ψαν εξώδικο γιατί μιλούσε στο τηλέ-
φωνο ή γιατί δεν φόραγε τη ζώνη ενώ

οδηγούσε, που είναι ομολογουμένως σοβαρό παρά-
πτωμα, παρά ότι πλέον η Γενική Εισαγγελία διά τον
ορισμό της ποινικής ανακρίτριας θα διερευνήσει την
πιθανότητα παραβίασης του ασυμβίβαστου από τον
πρόεδρο της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου. 

Το γεγονός ότι δηλαδή ο ισχυρότερος άνδρας του
εγχώριου ποδοσφαίρου είναι πια ύποπτος για ποινικά
αδικήματα, δεν απασχολεί ιδιαιτέρως μήτε τον Τύπο,
μήτε την κοινή γνώμη, ούτε και τους ανθρώπους του
ποδοσφαίρου. Καλά-καλά δεν είμαι και πολύ σίγουρος
αν απασχολεί τον ίδιο, καθότι δημόσια δεν βγήκε
κουβέντα από τη μεριά του, ενώ το ενδεχόμενο να
αποσυρθεί από το πόστο έως ότου ολοκληρωθεί η
διαδικασία, για λόγους ευθιξίας και μόνο, είναι τόσο
απίθανο όσο να έχουμε θύματα από καύσωνα εκεί
πάνω στον Βόρειο Πόλο. 

Γενικώς το θέμα έχει τόσο υποβαθμιστεί, επιβε-
βαιώνοντας ότι ή κοινωνία μας δεν είναι έτοιμη να
διαχειριστεί ή και ν’ αντιμετωπίσει σοβαρές κατα-
στάσεις που αφορούν την ευνομία εντός της λειτουρ-
γείας της. Τα ΜΜΕ έναντι τέτοιων σοβαρών θεμάτων
δείχνουν μια κωλυσιεργία που άπτεται είτε προσωπικών
και επιχειρηματικών συμφερόντων, είτε γιατί απλά
αδυνατούν να καταπιαστούν με μια σοβαρή δημο-
σιογραφική έρευνα. Την ίδια ώρα το κοινό, πιο πολύ
ενδιαφέρεται για θέματα που λογίζονται ως «ελαφρά»
–ποδοσφαιρικά καταπιάνεται πολύ περισσότερο μ’
ό,τι έχει να κάνει σε σχέση με την ομάδα του, ενώ
περιεχόμενα που περιλαμβάνουν την κλειδαρότρυπα
της μιας ή του άλλου δήθεν σελέμπριτι παραμένουν
υψηλού ενδιαφέροντος. Ο δε κόσμος του ποδοσφαίρου
περισσότερο μοιάζει με μέλη φατρίας που βλέπουν
τον αρχηγό τους να δέχεται πίεση, επιλέγοντας την
απόλυτη σιωπή, παρά ένας χώρος με ομάδες που
ασχολούνται με τον επαγγελματικό αθλητισμό και
απαιτούν διαφάνεια και την όποια κάθαρση στο πε-
ριβάλλον τους. Με λίγα λόγια περιμένουμε. Μιντιακά
δεν εκτιμώ ότι θα γίνει κάποιο μπαμ ή κανένα τζέρτζελο
σοβαρό, αφού δεν το έχουμε κιόλας. Η δε κοινή γνώμη,
ό,τι της πλασάρεις αυτό θα πάρει. Ποινικώς όμως;
Εκεί είναι το ζουμί. 

Ενας Ολτρα 
δεν φταίει για όλα!

Από τις λίγες περιπτώσεις που δύσκολα
κάποιος θα υποστηρίξει πως βιάστηκε
μια διοίκηση να αποδεσμεύσει τον
προπονητή της, και από τις λιγοστές
εξαιρέσεις τού… κανόνα που θέλει
το κυπριακό ποδόσφαιρο να κατα-
γράφει, αδικαιολόγητα, κάθε χρόνο,
ψηλούς αριθμούς σε αλλαγές προπο-
νητών. Κόντρα και στα προγνωστικά
η διακοπή της συνεργασίας ΑΕΚ και
Χοσέ Λουίς Όλτρα. Καμία εκτίμηση

ή πρόβλεψη του φετινού καλοκαιριού δεν αφαιρούσε
από τον Ισπανό τεχνικό τη δυνατότητα να κάνει Χρι-
στούγεννα στην Κύπρο, έχοντας μάλιστα οριακά
προλάβει την παρέλαση της 28ης Οκτωβρίου.

Και όμως, η απόφαση της διοίκησης Άντρου Κα-
ραπατάκη απόλυτα φυσιολογική κρίνεται. Έχοντας
στηρίξει στον μέγιστο βαθμό τον προπονητή, κόντρα
στα αρνητικά αποτελέσματα και την προβληματική
αγωνιστική εικόνα από το ξεκίνημα του φετινού πρω-
ταθλήματος και προ του φάσματος να εξανεμιστούν
οι όποιες ελπίδες να σωθεί κάτι από τη φετινή χρονιά,
η μόνη λύση ήταν η αλλαγή προπονητή –και όχι γιατί
ο κύριος Όλτρα δεν είναι καλός προπονητής. Απλά
γιατί στο ποδόσφαιρο, πολλά άλλα και πέραν από τα
καθαρά αγωνιστικά θέματα μπορούν να καθορίσουν
την πορεία μιας ομάδας. Και εδώ εστιάζεται η σημασία
της επόμενης μέρας στην ΑΕΚ και κατ’ επέκταση
των όποιων πιθανοτήτων αγωνιστικής ανάκαμψης.

Ο Χοσέ Λουίς Όλτρα είναι ένας αρκετά καλός προ-
πονητής, όπως αποδείχθηκε από την περσινή αγω-
νιστική πορεία και παρουσία της ΑΕΚ, έστω και αν
δεν μπόρεσε να διεκδικήσει μέχρι τέλους όλους τους
στόχους της. Ο Χοσέ Λουίς Όλτρα σαφώς και έχει
πολύ μεγάλο μερίδιο στην προβληματική μέχρι τώρα
φετινή παρουσία, ωστόσο, οι επιλογές εντεκάδας και
το γενικότερο κοουτσάρισμα δεν μπορεί από μόνα
τους να ευθύνονται για όλα.

Ο όποιος νέος προπονητής, Ισπανός ή όχι, πέραν
από τη δική του προσπάθεια, θα χρειαστεί και άλλα
στοιχεία προκειμένου να διατηρεί ουσιαστικές ελπίδες
επιτυχίας. Τα στοιχεία που έλειψαν μέχρι τώρα και
έβλαψαν σε σημαντικό βαθμό τον κύριο Όλτρα. Σε
οτιδήποτε και αν αφορούν τα στοιχεία αυτά, η διοίκηση
θα πρέπει και να τα εντοπίσει και να τα διασφαλίσει.
Γενικότερη λειτουργία, αποδυτήρια, επιλογές ρόστερ,
σημαντικές αποφάσεις, σχέσεις και γενικότερα επι-
κοινωνία στο ποδοσφαιρικό τμήμα. Κάτι απ’ όλα αυτά
δεν βοήθησε στον βαθμό που θα έπρεπε τον κύριο
Όλτρα. 

Αν όλα αυτά συνυπάρξουν αρμονικά αυτή τη φορά,
μένει να αποδειχθεί ως μια καλή επιλογή ο νέος προ-
πονητής, για να υπάρξει και ουσιαστική ελπίδα να
σωθεί η φετινή χρονιά…

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Τα δίδυμα στο ποδόσφαιρο ανέκαθεν
τραβούσαν σαν μαγνήτης τα βλέμματα
των οπαδών των ομάδων. Κάποτε, σε
κάποια άλλη εποχή, όταν οι ποδοσφαι-
ριστές «δενόντουσαν» με συμβόλαια
ζωής, αν οι συγκυρίες βοηθούσαν και
έβρισκαν χημεία τότε ευνοούσε στη
δημιουργία κοκτέιλ ασύλληπτης ποι-
ότητας προς τέρψη των οπαδών και
των ομάδων. 

Τι να θυμηθεί κανείς και τι να ξε-
χάσει. Ίσως το κορυφαίο δίδυμο που
πέρασε από τα ευρωπαϊκά γήπεδα
είναι η σύνθεση Φέρεντς Πούσκας και
Αλφρέδο Ντι Στέφανο στη Ρεάλ Μα-
δρίτης, όταν η ομάδα της Μαδρίτης
άρχισε να συλλέγει ευρωπαϊκούς τίτ-
λους στα μέσα των 50’sστο νεογέννητο
Κύπελλο Πρωταθλητριών Ευρώπης. 

Άλλο ένα ζευγάρι ποδοσφαιριστών
που μεγαλούργησε και σημάδεψε μια
ολάκερη γενιά και βοήθησε τα μάλα
στην κορύφωση των επιτυχιών της
ήταν οι Κένι Νταλγκλίς και Ίαν Ρας
της Λίβερπουλ. Κάθε δύο ματς ένας
από τους δύο έβαζε γκολ. Επίσης με

ευρωπαϊκούς τίτλους στο μετρικό τους.
Εκείνα τα παλιομοδίτικα τα… κύπελλα
πρωταθλητριών Ευρώπης. 

Από τα πλέον επιτυχημένα δίδυμα
και πιο κοντά στη νέα γενιά που ενί-
σχυσαν την εδραίωση Μάντσεστερ
Γιουνάιτεντ στην αγγλική Πρέμιερ

Λιγκ αλλά και στην Ευρώπη, αποτε-
λούσαν δύο ποδοσφαιριστές που ο κα-
θένας ξεχωριστά δεν συγκαταλέγεται
στους κορυφαίους στον κόσμο, όμως
μαζί αποτελούσαν μηχανή των γκολ.
Πρόκειται για τον Άντι Κόουλ και τον

Ντουάιτ Γιορκ. Σε μόλις τέσσερα χρόνια
παρουσίας είχαν πετύχει πάνω από
100 γκολ συν το μυθικό τρεμπλ. 

Τι μου θύμισες τώρα…
Βεβαίως δεν είναι τα μοναδικά σπου-

δαία δίδυμα, ωστόσο είναι ενδεικτικό
του πόσο μπορεί να ταιριάξουν δύο
ποδοσφαιριστές σε μια ομάδα. 

Στα γρήγορα και… μάνι, μάνι, για
να μείνει χώρος να αναφερθούμε και
στο φετινό πρωτάθλημα μετά την πα-
ρέλευση των πρώτων δέκα αγωνιστι-
κών –άλλωστε αυτός είναι ο σκοπός
του άρθρου– απλώς και μόνο για να
μην αδικήσουμε ορισμένα πραγματικά
σπουδαία δίδυμα που πέρασαν από
το ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο και χάρισαν
αλησμόνητες στιγμές να αναφέρουμε
επίσης από την Πρέμιερ Λιγκ τους:
Γάλλο «μάγο» Ανρί και τον «αρτίστα»
Ολλανδό Μπέργκαμπ, το «φονικό» δί-
δυμο της Πάρμα Ενρίκο Κιέζα-Ερνάν
Κρέσπο, αμφότεροι με γκολ και στον
τελικό του Κυπέλλου ΟΥΕΦΑ το 1999.
Επίσης, τους Γιουβεντίνους Αλεσάντρο
Ντελ Πιέρο και Νταβίντ Τρεζεγκέ συν
τους Μαδριλένους Ραούλ-Μοριέντες. 

Αν μιλάμε για σύγχρονα δίδυμα θα
επιστρέψουμε στην Αγγλία για να θυ-
μηθούμε τις όμορφες στιγμές που πρό-
σφεραν Σον και Κέιν πριν μετακομίσει
στην Μπάγερν, ενώ δίδυμα που έχουν
αφήσει εποχή στην Ελλάδα –για να
έρθουμε πιο κοντά– είναι ο ψηλός και
ο κοντός των αιωνίων Δομάζος - Αν-
τωνιάδης και Μητρόπουλος-Αναστό-
πουλος σε ΠΑΟ και Ολυμπιακό αντί-
στοιχα. Ούτε στην Κύπρο έλειψαν
αυτά τα περίφημα δίδυμα που σκορ-
πούσαν τρόμο στους αντίπαλους τους.
Από τα 70’s Καϊάφας-Κανάρης στην
Ομόνοια με σχεδόν 400 γκολ πρωτα-
θλήματος μια 15ετία μαζί, στα 80’s
των Ιωάννου-Μουρς στο ΑΠΟΕΛ (1983-
1988) που πανηγύρισαν 103 γκολ, τη
σεζόν 1987-88 είχα το εκπληκτικό δί-
δυμο Τζεβίζοφ-Σαββίδη των 55 γκολ.
Όπως και στα 90’s το δίδυμο των Σπό-
λιαριτς-Κρισμάρεβιτς στον Απόλλωνα
(1992-1995) όπου πέτυχαν 83 γκολ.
Δυστυχώς δεν υπάρχουν καταγεγραμ-
μένες οι ασίστ, ενώ την αντίστοιχη
περίοδο, συγκεκριμένα 1993-94 με
τους Κετσπάγια και Γκόγκιτς να πε-
τυχαίνουν 45 γκολ. 

Το πιο «καυτό» δίδυμο 
του πρωταθλήματος

Στις πρώτες δέκα αγωνιστικές, Κακουλλής και Σεμέδο έχουν 12 γκολ και έξι ασίστ

Θα ήταν ωραία να ψάχναμε σύγχρονα
δίδυμα που να μοιράζουν χαρά στους
οπαδούς και πόνο στους αντίπαλους,
αλλά με τα βραχύβια συμβόλαια ελά-
χιστοι παίκτες μένουν μαζί έστω και
3-4 χρόνια για να γίνονται συγκρίσεις. 

Μοιραία μένουμε αυστηρά στις
πρώτες δέκα αγωνιστικές του πρω-
ταθλήματος όπου αχνοφαίνονται ορι-
σμένες ενδιαφέρουσες περιπτώσεις.

Μέχρι στιγμής αυτή που ξεχωρίζει
περισσότερο από όλες βρίσκεται στην
Ομόνοια. Με δύο ποδοσφαιριστές που
μοιάζουν να είναι η αιχμή του δόρατος

στην επίθεση της, Κακουλλής και Σε-
μέδο μετράνε μαζί ήδη συνολικά 12
γκολ και έξι ασίστ. 

Επίσης 12 γκολ αλλά με μόνο μία
ασίστ μετράει το δίδυμο Σολ και Ντί-
μερς στην ΑΕΚ, ενώ λίγο πιο κάτω εί-
ναι η Πάφος –10 τέρματα και τρεις
ασίστ από τους Ζάιρο και Τάνκοβιτς.
Εάν δεν ήταν τραυματίας ο Γκερέρο
ίσως η Ανόρθωση να είχε καλύτερες
επιδόσεις, ωστόσο ακόμη κι έτσι μαζί
με τον Καστέλ σημείωσαν εννέα γκολ
και έδωσαν πέντε ασίστ. Ίδια γκολ
αλλά με μία ασίστ λιγότερη ακολουθεί

το δίδυμο του Εθνικού Μ. Ηλία - Πε-
χλιβάνης που αξίζει να το παρακο-
λουθήσουμε και στη συνέχεια, και
ακολουθούν με επτά γκολ και πέντε
ασίστ ο ΑΠΟΕΛ (Εντογκαλά-Μαρκί-
νιος) και η ΑΕΖ (Κάστρο-Χατζηβασί-
λης) επίσης αξιοσημείωτη περίπτωση.
Επτά γκολ έχουν επίσης Άρης, όμως
με τρεις ασίστ (Γκομίς-Στεπίνσκι), και
Απόλλωνας με δύο ασίστ (Μάρκες-
Πέρετζ). 

Αξιοπρόσεκτο είναι ακόμη και το
δίδυμο στη Νέα Σαλαμίνα με τον Ντο-
ρεγκαράι να σημειώνει έξι γκολ και

τον Νάρσιγκ να προσφέρει τέσσερεις
ασίστ. 

Από τις υπόλοιπες ομάδες, σε αυτές
τις πρώτες δέκα αγωνιστικές δεν βρί-
σκουμε κάποια αξιόλογη επίδοση και
είναι δύσκολο να ξεχωρίσουν δίδυμα.
Ακόμη και στις ομάδες που αρχίζουν
ποδοσφαιριστές να ξεχωρίζουν με τις
επιδόσεις τους είτε σε γκολ, είτε σε
ασίστ είναι αρκετά νωρίς να εκτιμή-
σουμε πως δε θα αλλάξουν πρόσωπα
μέχρι την επόμενη δεκάδα αγώνων
και κυρίως μέχρι το τέλος της σεζόν.
Συνεχίζεται...

ΟΜΟΝΟΙΑ
Κακουλλής 6 4
Σεμέδο 6 2
Λοΐζου 2 1
Ανσαριφάρντ 1 3

ΑΕΚ 
Φραν Σόλ 9 0
Ντίμερς 3 1
Τρισκόφσκι 2 1
Φαράζ 1 3

ΠΑΦΟΣ 
Ζάιρο 6 2
Τάνκοβιτς 4 1
Ντράγκομιρ 2 4
Μπρούνο 2 2

ΑΝΟΡΘΩΣΗ
Γκερέρο 5 4
Καστέλ 4 1
Φερέιρα 3 2
Τσίκο 3 1

ΕΘΝΙΚΟΣ 
Μ. Ηλία 7 3
Πεχλιβάνης 2 1
Καμπρέρα 2 0
Ντράζιτς 1 3

ΑΠΟΕΛ 
Μαρκίνιος 4 1
Εντογκαλά 3 4
Τσεμπάκ 2 0
Κβιλιτάια 2 0

ΑΕΖ
Κάστρο 5 3
Χατζηβασίλης 2 2
Σλόγκαρ 2 2
Ντιγκινί 2 0

ΑΡΗΣ
Γκομίς 4 2
Στεπίνσκι 3 1
Μοτνόρ 3 0
Μπαμπίκα 1 3

ΑΠΟΛΛΩΝ 
Μάρκες 5 1
Πέρετζ 2 1
Βαλμπουενά 2 0
Γιούρσεβιτς 2 0

ΣΑΛΑΜΙΝΑ 
Ντορεγκαράι 6 0
Νάρσιγκ 0 4
Ντιαγκιτέ 2 2
Παπαγεωργίου 2 2

ΑΕΛ 
Μόρσαϊ 2 0
Χέντι 2 0
Σέρνιτς 1 1

ΟΘΕΛΛΟΣ 
Ναρντίνι 2 0
Μπραμπίγια 1 2

ΚΑΡΜΙΩΤΙΣΣΑ
Σουκ 2 0
Λουκίλι 1 1

ΔΟΞΑ 
Ασάντε 1 0
Σαντίκ 1 0

ΓΚΟΛ | ΑΣΊΣΤ στις δέκα πρώτες αγωνιστικές

Διψήφιος αριθμός γκολ Ομόνοια, ΑΕΚ και Πάφος 

<<<<<<<<

Καϊάφας και Κανάρης
στην Ομόνοια πέτυχαν
σχεδόν 400 γκολ πρωτα-
θλήματος, μια 15ετία μαζί,
ένώ από το 1983 μέχρι το
1988 Ιωάννου και Μουρς
πανηγύρισαν 103 γκολ
στον ΑΠΟΕΛ.

Μέχρι στιγμής ξεχωρίζει το δίδυμο Κακουλλής-Σεμέδο, που είναι είναι η αιχμή του δόρατος στην επίθεση της  Ομόνοιας. 



ΚΥΡΙΑΚΗ 12 NOEMBΡΙΟΥ 2023

are you ready? Tuesday 28 Novemberuesday 28 NovemberTuesday 28 Novemberare you ready?are you ready? uesday 28 T November

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

0,01%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας

X.A.
-1,37% 1,58%

Nasdaq

1,93%

Nikkei

1,38%

Dax

0,12%

FTSE 100

5,60%

Πετρέλαιο

-0,60%

 €  /$

X.A.K.
-0,41%

ΠΙΟ ΑΚΡΙΒΑ ΑΠΟ ΤΟ 2019

Νέο άλμα στις τιμές
ξενοδοχείων της Αθήνας
Επειτα από μια πρόσκαιρη κάμψη τον
Αύγουστο, οι αυξήσεις των τιμών στα
ξενοδοχεία της Αθήνας συνεχίστηκαν
τον Σεπτέμβριο, διαμορφώνοντας το
μέσο κόστος διαμονής για τους επισκέ-
πτες τους κατά τον πρώτο μήνα του φθι-
νοπώρου σχεδόν 40% υψηλότερα από
τα επίπεδα του 2019. Σελ. 7

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ

Ζητούν υψηλό ενοίκιο 
και δέχονται με λιγότερο
Το ράλι τιμών στις κατοικίες έχει «φου-
σκώσει» τις προσδοκίες των ιδιοκτητών
που ενοικιάζουν ακίνητα στην Ελλάδα
και προσπαθούν να μεγιστοποιήσουν το
μηνιαίο έσοδό τους. Στις αγγελίες τους
ζητούν υψηλά ενοίκια ώστε να έχουν
περιθώρια για διαπραγμάτευση σε χα-
μηλότερη τιμή. Σελ. 12

Αλματα προόδου έκαναν οι τράπεζες
Εποπτικό συμβούλιο ΕΚΤ: Καμία σχέση με τις σκοτεινές ημέρες του 2013 - Κίνδυνοι και προκλήσεις

Κύπρος 3,83% -0,06%

Γερμανία 2,64% -0,07%

Γαλλία 3,31% 0,07%

Ιταλία 4,50% -0,12%

Ισπανία 3,69% -0,07%

Ιρλανδία 3,39% 0,26%

Ελλάδα 3,88% -0,19%

Ην. Βασίλειο 4,27% -0,11%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Πτώση πληθωρισμού και αύξηση μισθών στην Ιαπωνία

Από τη στιγμή της δημιουργίας
της ευρωπαϊκής τραπεζικής επο-
πτείας, πριν από δέκα χρόνια,
οι κυπριακές τράπεζες έχουν
σημειώσει τεράστια πρόοδο και
η κατάσταση έχει βελτιωθεί θε-
αματικά σε σχέση με τις σκο-

τεινές ημέρες του 2013, τονίζει
η Elizabeth McCaul, μέλος του
Εποπτικού Συμβουλίου της ΕΚΤ,
προσθέτοντας ότι το μέλλον
δείχνει ακόμη πιο υποσχόμενο.
Σε συνέντευξη στην «Κ» εφιστά
την προσοχή στις κυπριακές

τράπεζες, λέγοντας πως, η πρό-
σφατη αύξηση των επιτοκίων
σίγουρα έδωσε ώθηση στην
κερδοφορία τους, αλλά ασκούν
αρνητική επίδραση στην εγχώ-
ρια ζήτηση δανείων τόσο από
τις επιχειρήσεις όσο και από τα

νοικοκυριά. Επισημαίνει ακόμη
ότι οι τράπεζες πρέπει να βρί-
σκονται σε εγρήγορση και να
προσαρμόζουν συνεχώς την
προσέγγισή τους ως προς εν-
δεχόμενους νέους κινδύνους
και ευπάθειες. Σελ. 4

Για πρώτη φορά, έπειτα από σχεδόν τρεις δεκαετίες, η Ιαπωνία καταγράφει πληθωρισμό 3% και οι μισθοί αυξάνονται, ενώ η Τράπεζα της
Ιαπωνίας προεξοφλεί πως ο δομικός πληθωρισμός θα βρίσκεται ακόμη στο 2,8% τον Μάρτιο του 2025. Η γενιά των νέων εργαζομένων και
καταναλωτών είναι η πρώτη έπειτα από 30 χρόνια που γνωρίζει τι σημαίνει πληθωρισμός και μαθαίνει να λαμβάνει υπόψη το ενδεχόμενο
περαιτέρω αυξήσεων των τιμών στο μέλλον. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Τα τελευταία χρόνια, η πρόοδος
στους αλγόριθμους μηχανικής μά-
θησης, σε συνδυασμό με την αύ-
ξηση των δεδομένων και της υπο-
λογιστικής ισχύς –ιδιαίτερα κατά
την περίοδο της πανδημίας– έχει
οδηγήσει σε αξιοσημείωτη πρόοδο
στις εφαρμογές τεχνητής νοημο-
σύνης (ΤΝ). 

Τα άλματα στους τομείς έρευ-
νας, ανάπτυξης και εμπορευμα-
τοποίησης της ΤΝ είναι ιδιαίτερα
έντονα στις ΗΠΑ και στην Κίνα.
Σε πρακτικό επίπεδο, οι τεράστιες
προοπτικές της ΤΝ θα εξαρτηθούν,
σε μεγάλο βαθμό, από τις εξελίξεις
στις δύο αυτές χώρες. Εξετάζοντας
το μέλλον της ΤΝ, μπορούν να
εξαχθούν τα πιο κάτω συμπερά-
σματα:

Πρώτο, αν και εκφράζονται αν-
τίθετες απόψεις, η ΤΝ είναι ανα-

γκαία και ο ρυθμός διείσδυσής
της στην καθημερινότητά μας
είναι αδύνατο να ανακοπεί. Οι
χρήστες των πλατφορμών δικτύου
για σκοπούς πληροφόρησης, ψυ-
χαγωγίας και οδήγησης/πλοήγη-
σης αυξάνονται με γεωμετρικό
βαθμό και οι πλατφόρμες αυτές
στηρίζονται στην ΤΝ για παροχή
υπηρεσιών στην απαιτούμενη κλί-
μακα. Στο Facebook, για παρά-
δειγμα, o αριθμός των δισεκατομ-
μυρίων χρηστών και οι αντίστοιχές
τους επισκέψεις ξεπερνούν κατά
πολύ τις δυνατότητες παρακολού-
θησης από ανθρώπινους συντο-
νιστές. Επισημαίνεται ότι, σε α-
ντίθεση με την παραδοσιακή οι-
κονομική θεωρία, σύμφωνα με
την οποία αύξηση του αριθμού
χρηστών ενός αγαθού ή υπηρεσίας
δημιουργεί έλλειψη, η διογκούμενη

κλίμακα των πλατφορμών δικτύου
δημιουργεί θετικό αντίκτυπο για
τους χρήστες, π.χ. η μηχανή ανα-
ζήτησης της Google δεν περιορί-
ζεται σε οποιαδήποτε γεωγραφικά
όρια, αλλά, αντίθετα, λόγω της δυ-
νατότητας μηχανικής μάθησης,
βελτιώνεται με τον βαθμό χρή-
σης.

Δεύτερο, καθώς η ΤΝ γίνεται
ολοένα και πιο κρίσιμη για τη λει-
τουργία των πλατφορμών δικτύου,
καθίσταται σημαντικός διαμορ-
φωτής αξιοπιστίας, όπως επίσης
και παράγοντας επηρεασμού απο-
φάσεων σε εθνικό και πανεθνικό
επίπεδο.

Τρίτο, ο βαθμός διάχυσης και
εξάρτησης από την ΤΝ ξεπερνά
κατά πολύ το υφιστάμενο πλαίσιο
για την ορθολογιστική διαχείριση,
λειτουργία και παρακολούθησή

της σε παγκόσμια κλίμακα. Η αν-
θρωπότητα, οι κυβερνήσεις και
οι διεθνείς οργανισμοί δεν είχαν
ακόμη τον απαιτούμενο χρόνο για
να δημιουργήσουν τις νομικές,
εποπτικές, ηθικές και φιλοσοφικές
δομές για την κατάλληλη διαχεί-
ριση της νέας τεχνολογίας.

Τέταρτο, με δεδομένες τις δια-
φωνίες μεταξύ ΗΠΑ και Κίνας, βρι-
σκόμαστε αντιμέτωποι με διαφο-
ρετικές προσεγγίσεις. Εάν μία από
τις δύο χώρες καταλάβει την πρω-
τοκαθεδρία, τα αποτελέσματα θα
είναι διαφορετικά σε καίριας ση-
μασίας θέματα όπως αποδεκτό
περιεχόμενο, περιορισμοί χρήσης
και χρηστών, κ.λπ. Αν καμία χώρα
δεν επικρατήσει, ο κίνδυνος δύο
ξεχωριστών προσεγγίσεων, που
θα περιόριζε τα δυνητικά πλεο-
νεκτήματα και θα συνέβαλλε στην

περαιτέρω πόλωση, είναι ορατός.
Ο κορυφαίος καθηγητής Nick

Bostrom θεωρεί την ΤΝ πιο επι-
κίνδυνη από την κλιματική αλλαγή.
Δεν είναι βέβαιο αν έχει δίκιο, αν
και οι επενδυτές φαίνεται να πι-
στεύουν στην ΤΝ. Το 2023, ο πα-
γκόσμιος χρηματιστηριακός δεί-
κτης MSCI δείχνει ότι, η συνολική
αύξηση στην κεφαλαιοποίηση
των 3.000 μεγαλύτερων εταιρειών,
κατά $3.4 τρισ., προήλθε από τις
επτά μεγαλύτερες εταιρείες πλη-
ροφορικής (Alphabet, Amazon,
Apple, Meta, Microsoft, Nvidia και
Tesla). Το ερώτημα είναι ποια, τε-
λικά, από τις δύο μεγαλύτερες οι-
κονομίες του πλανήτη θα καθο-
ρίσει την πορεία.

*Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Τεχνητή νοημοσύνη: Αγώνας ΗΠΑ-Κίνας για επικράτηση 

<<<<<<

Συνέντευξη
Elizabeth
McCaul
στην «Κ»

Χαμηλές φέτος
οι προσδοκίες 
για Black Friday
Δεν ζεστάθηκε η αγορά

Μικρό καλάθι για το φετινό Black
Friday κρατούν οι καταστημα-
τάρχες και φαίνεται ότι ο θεσμός
χάνει τη δυναμική του. Πληθω-
ρισμός και κόστος ζωής λειτουρ-
γούν αρνητικά και κόβουν την
καταναλωτική διάθεση. Οι προ-
σφορές κατά την περίοδο του
Black Friday στην Κύπρο κυ-
μαίνονται συνήθως από 20%
έως 50%. Σελ. 3

Οι προκλήσεις
για κυπριακές
επιχειρήσεις
Δηλώσεις Μάριου Τσιακκή

Mικρή βελτίωση σημείωσε το
επιχειρηματικό κλίμα στην Ευ-
ρώπη, σύμφωνα με έρευνα της
Ενωσης Ευρωπαϊκών Εμπορικών
και Βιομηχανικών Επιμελητη-
ρίων. Ο γ.γ. του ΚΕΒΕ Μάριος
Τσιακκής, επεσήμανε ότι για
την Κύπρο η μεγαλύτερη πρό-
κληση για τον επόμενο χρόνο
θα είναι η διάρκεια του πολέμου
στο Ισραήλ και οι επιπτώσεις
που θα υπάρξουν. Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Στα 5,6 τρισ.
δολ. ανήλθε
ο τζίρος
της ευεξίας

Σελ. 9

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.
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Η Κίνα πρόσφατα κατάφερε
πλήγμα στο παγκόσμιο σύστημα
τροφοδοτικών αλυσίδων για ηλε-
κτρικά οχήματα, ανακοινώνον-
τας νέους ελέγχους εξαγωγών
στον γραφίτη, βασικό συστατικό
των μπαταριών ιόντων λιθίου. 

Εάν η Κίνα χρησιμοποιήσει
τους ελέγχους εξαγωγών, οι οποί-
οι τίθενται σε ισχύ την 1η Δε-
κεμβρίου, για να μειώσει τις εξα-

γωγές γραφίτη ή να ευνοήσει
εταιρείες κινεζικής ιδιοκτησίας,
που δραστηριοποιούνται στο
εξωτερικό, θα επιβραδυνθούν
οι προσπάθειες για την κατα-
σκευή προηγμένων μπαταριών
παγκοσμίως. 

Σε αντίθεση με τον 20ό αιώνα,
όταν η Κίνα ήταν σε μεγάλο βαθ-
μό θεατής στην πολιτική του
πετρελαίου, σήμερα πλέον δια-
δραματίζει νέο γεωπολιτικό ρόλο,
διότι ενισχύει τις επενδύσεις
στην παραγωγή καθαρής ενέρ-
γειας και στα κρίσιμα ορυκτά
που απαιτούνται γι’ αυτήν. Αξίζει
να σημειωθεί πως πλην του γρα-
φίτη οι εφοδιαστικές αλυσίδες
διατρέχουν την Κίνα και για
άλλα κρίσιμης σημασίας ορυκτά.
Στην περίπτωση των υλικών για
την παραγωγή μπαταριών ιόν-
των λιθίου, που τροφοδοτούν
ηλεκτρικά οχήματα, η ομάδα

επιχειρηματικών συμβούλων
Benchmark Mineral Intelligence
εκτίμησε πως η Κίνα ήλεγχε το
58% της παγκόσμιας παραγωγής
ενώσεων λιθίου το 2022, το 69%
του θειικού νικελίου, το 69%
από συνθετικό γραφίτη, 75%
από το κοβάλτιο, το 95% από το
μαγγάνιο και το 100% του σφαι-
ρικού γραφίτη.

Τα αποθέματα της χώρας για
τα περισσότερα από αυτά τα
ορυκτά δεν είναι τόσο μεγάλα.
Η Κίνα μέσα στα τελευταία εί-
κοσι χρόνια επενδύει μεθοδικά
σε ορυχεία στο εξωτερικό και
στο εσωτερικό. Το Πεκίνο απέ-
δωσε τους τελευταίους ελέγχους
εξαγωγών γραφίτη στην εθνική
ασφάλεια. Αλλά οι περισσότεροι
παρατηρητές τούς ερμήνευσαν
ως προειδοποιητική βολή σε μια
ολοένα και πιο υψηλού κινδύνου
εμπορική σύρραξη. Η Κίνα, οι
ΗΠΑ και η Ε.Ε. εξετάζουν ενδε-
λεχώς τη νέα γεωπολιτική διά-
σταση της προηγμένης παρα-
γωγής μπαταριών για την πρά-
σινη μετάβαση. Τρεις ημέρες
πριν η Κίνα ανακοινώσει τους
ελέγχους, η κυβέρνηση Μπάιν-
τεν περιόρισε τις εξαγωγές ημια-
γωγών για εφαρμογές τεχνητής
νοημοσύνης στην Κίνα.

Η μόχλευση της Κίνας στην
παγκόσμια προσφορά ορυκτών
κρίσιμης σημασίας εξηγεί γιατί
οι λεπτομέρειες του νόμου περί
μείωσης του πληθωρισμού στις
ΗΠΑ έχουν ζωτική σημασία. Το
νομοθέτημα αποσκοπεί να ενερ-
γοποιήσει επενδύσεις στην εγ-
χώρια παραγωγή κλείνοντας τον
κύκλο εξάρτησης από την Κίνα.
Εν μέρει, αυτό επιτυγχάνεται,
παρέχοντας γενναιόδωρα κίνη-
τρα για την παραγωγή κρίσιμων
ορυκτών, εξαρτημάτων μπατα-
ριών και μπαταριών. Εντούτοις,
ο νόμος δεν παροτρύνει τη βιο-
μηχανία να επενδύσει παρομοί-
ως και στην εξόρυξη και επε-
ξεργασία ορυκτών. Ετσι, ενώ η
Αμερική εμπλουτίζει τις επεν-
δύσεις στην καθαρή ενέργεια,
η εξάρτησή της από τις παγκό-
σμιες αλυσίδες εφοδιασμού,
όπου κυριαρχεί η Κίνα, θα αυ-
ξηθεί.

Τα μέτρα στήριξης 
είναι πληθωριστικά 
Από το 10,6% τον Οκτώβριο του 2022, ο πληθω-
ρισμός στην Ευρωζώνη καταγράφηκε τον Οκτώ-
βριο του 2023 στο 2,9% δημιουργώντας βάσιμες
προσδοκίες στους κεντρικούς τραπεζίτες ότι ο
στόχος του 2% είναι εφικτός αν και η πρόβλεψη
για επίτευξη του ζητούμενου είναι τοποθετημέ-
νη για το 2025. Την ίδια στιγμή η οικονομική δρα-
στηριότητα αναμένεται να υποχωρήσει περισσό-
τερο από ότι αρχικά αναμενόταν, βοηθώντας
προς την κατεύθυνση περιορισμού του πληθωρι-
σμού. Σε σχέση με τις διαφοροποιήσεις στα επί-
πεδα πληθωρισμού μεταξύ χωρών αυτό έχει να
κάνει με το κατά πόσο τα μέτρα στήριξης των κυ-
βερνήσεων έχουν αποσυρθεί ή παραμένουν σε
ισχύ επιβαρύνοντας τον εθνικό πληθωρισμό. 

••••
Ισχυρό αντίβαρο τα επίπεδα
απασχόλησης 
Η αγορά εργασίας στην Ευρωζώνη διάγει την κα-
λύτερη της περίοδο από την εισαγωγή του ευρώ.
Αυτό οφείλεται στην ισχυρή ανάκαμψη της ευρω-
παϊκής οικονομίας μετά το πέρας της πανδημίας, η
οποία είχε προκαλέσει εκτός των άλλων και την
απώλεια έξι εκατομμυρίων θέσεων εργασίας. Ως
αποτέλεσμα, το καλοκαίρι του 2020 μόλις το 62%
του οικονομικά ενεργού πληθυσμού συμμετείχε
στην αγορά εργασίας. Η κατάσταση γρήγορα ανα-
τράπηκε και τα μέτρα στήριξης ανέβασαν το πο-
σοστό συμμετοχής στο 65%, αφήνοντας όμως πε-
ριθώρια βελτίωσης αν αναλογιστούμε ότι στις
ΗΠΑ και στο Η.Β. τα αντίστοιχα ποσοστά κυμαίνον-
ται στο 69% και 68%. Η έρευνα που διεξήγαγε η
ΕΚΤ για την Ευρωζώνη ανέδειξε ότι τη μεγαλύτε-
ρη συνεισφορά στη βελτίωση των συνθηκών προ-
κάλεσε η μεγαλύτερη συμμετοχή των γυναικών
και η επιμήκυνση των ορίων συνταξιοδότησης. 

••••
Τράπεζες ενώπιον 
τριών προκλήσεων 
Οι καλές μέρες για τα τραπεζικά κέρδη αρχί-
ζουν να απομακρύνονται καθώς η περίοδος που
επέτρεπε την αργή μετάδοση στους καταθέτες
εξαντλείται. Η επόμενη μέρα για το τραπεζικό
σύστημα χαρακτηρίζεται από τρεις προκλήσεις
που αναμένεται να επηρεάσουν τους τραπεζι-
κούς ισολογισμούς. Αυτές αφορούν στην αύξη-
ση των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων λόγω
οικονομικής στασιμότητας, στη μείωση των ει-
σοδημάτων λόγω χαμηλής ζήτησης νέων δανεί-
ων και στην αύξηση του κόστους χρηματοδότη-
σης λόγω αύξησης των επιτοκίων κατάθεσης.
Με αυτά τα δεδομένα υπόψη, γίνεται κατανοητό
ότι η διατηρησιμότητα της κερδοφορίας των τε-
λευταίων τριμήνων είναι χαμηλή. 

••••

Η επενδυτική βαθμίδα 
δεν αξιοποιείται 
Η Κύπρος, πέτυχε τον Σεπτέμβριο του 2023 να
θεωρηθεί επενδυτικός προορισμός από όλους
τους οίκους αξιολόγησης έντεκα χρόνια μετά τα
γεγονότα του 2012 και όσα ακολούθησαν. Η έν-
ταξη στην επενδυτική βαθμίδα επιτρέπει τόσο
στα κρατικά όσο και στα εταιρικά ομόλογα να
εξασφαλίζουν καλύτερους όρους χρηματοδότη-
σης. Ως αποτέλεσμα, το κόστος του χρήματος
στην Κύπρο θα έπρεπε να υποχωρήσει σε σχέ-

ση με πριν, λόγω του αυξημένου επενδυτικού
ενδιαφέροντος. Δυστυχώς όμως αυτό δεν καθί-
σταται προς το παρόν εφικτό. Οι λόγοι μπορούν
να αναζητηθούν στο ελλιπές πλαίσιο εκποιήσε-
ων που δεν επιτρέπει την ανάκτηση της υποθή-
κης αν ο δανειολήπτης δεν δύναται να ανταπο-
κριθεί στις υποχρεώσεις του. Ένας άλλος ση-
μαντικός λόγος έχει να κάνει με το ότι αρκετοί
δανειολήπτες βρίσκονται εκτός της αγοράς πί-
στης, λόγω του ότι το ΜΕΧ δάνειό τους αν και
εκτός τραπεζικού συστήματος παραμένει μη-
εξυπηρετούμενο σε κάποια εταιρεία εξαγοράς
πιστώσεων. 

••••
Δεν καλύφθηκε το κόστος
κεφαλαίου 
Τα σημαντικά τραπεζικά κέρδη της τελευταίας
περιόδου δεν ήταν τελικά αρκετά για να καλύ-
ψουν το κόστος κεφαλαίου των ευρωπαϊκών
τραπεζών που υπολογίζεται λίγο πάνω από το
13%. Σύμφωνα με στοιχεία του ενιαίου εποπτι-
κού μηχανισμού, η απόδοση ιδίων κεφαλαίων
ανήλθε το πρώτο εξάμηνο του 2023 στο 10% και
καταγράφεται ως η ψηλότερη επίδοση από τότε
που συστάθηκε η ενιαία εποπτεία. Την ίδια στιγ-
μή, τα πρωτοβάθμια κεφάλαια ανέρχονται στο
15% και οι ΜΕΧ στο 1,8%. Με βάση αυτά τα δε-
δομένα οι ευρωπαϊκές τράπεζες δύνανται να
απορροφήσουν τους κραδασμούς μιας ραγδαί-
ας πτώσης των τιμών των περιουσιακών στοιχεί-
ων (ακίνητα και ομόλογα κυρίως) χωρίς να τεθεί
σε κίνδυνο η χρηματοπιστωτική σταθερότητα. Η
επόμενη περίοδος προσφέρεται για θωράκιση
των τραπεζών κατά των κλιματικών κινδύνων
και των κυβερνο-επιθέσεων. 

Ο πληθωρισμός υποχωρεί, ενώ η ακρίβεια παραμένει. Η ΕΚΤ αφήνει πλέον τη δικαιοδοσία στις
κυβερνήσεις να ρυθμίσουν την εσωτερική αγορά τους και να διασώσουν την αγοραστική δύναμη
των πολιτών τους. 
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Ανελαστική Ζήτηση
Ανελαστική Ζήτηση πα-
ρουσιάζουν τα αγαθά και
υπηρεσίες των οποίων η
μεταβολή στη ζητούμενη
ποσότητά τους είναι μι-
κρότερη από τη μεταβολή
στην τιμή τους. Δηλαδή, η

αύξηση (μείωση) της τιμής τους οδηγεί σε
μείωση (αύξηση) της ζητούμενης ποσότη-
τάς τους, αλλά σε μικρότερο βαθμό. Κλα-
σικό παράδειγμα αποτελούν τα αγαθά
πρώτης ανάγκης.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 
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Το «παιχνίδι» του Πεκίνου 
με την ηλεκτροκίνηση

<<<<<<

Ανακοίνωσε ελέγ-
χους στις εξαγωγές
γραφίτη, βασικού συ-
στατικού των μπατα-
ριών ιόντων λιθίου.

Η πιο θερμή καταγεγραμμένη χρονιά στη Γη
Το 2023 αναμένεται να σπάσει κάθε ρεκόρ θερμοκρασίας, ενώ συνεχίζονται οι έριδες ενόψει της συνόδου του ΟΗΕ για το κλίμα

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ. Το θερμότερο έτος της
σύγχρονης Ιστορίας αναμένεται να
είναι το 2023, σύμφωνα με εκτιμή-
σεις επιστημόνων, ενόψει της συ-
νόδου του ΟΗΕ για το κλίμα στα
τέλη του μήνα.

«Μπορούμε να πούμε με βεβαι-
ότητα ότι το 2023 θα είναι το πιο
θερμό από την εποχή που τηρούνται
αρχεία, με μέση θερμοκρασία 1,43
βαθμών Κελσίου πάνω από εκείνη
της προβιομηχανικής εποχής. Η
κατάσταση δεν υπήρξε ποτέ πιο
κρίσιμη», αναφέρει η Σαμάνθα
Μπέρτζες, υποδιευθύντρια της Κλι-

ματικής Υπηρεσίας «Κοπέρνικος».
Η επιστημονική ομάδα διαπί-

στωσε ότι ο περασμένος μήνας ήταν
ο πιο ζεστός στα καταγεγραμμένα
χρονικά, με θερμοκρασία 1,7 βαθ-
μούς υψηλότερη από εκείνη στα
τέλη του 19ου αιώνα.

«Αυτά τα ρεκόρ θερμοκρασίας
σημαίνουν ανθρώπινο πόνο. Για
τον λόγο αυτό, το σύμφωνο του Πα-
ρισιού για το κλίμα είναι συνθήκη
για τα ανθρώπινα δικαιώματα και
η μη τήρηση των στόχων του απο-
τελεί παραβίαση ευρείας κλίμακας
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων»,

λέει στην εφημερίδα The Guardian
η κλιματολόγος του Πανεπιστημίου
Ιμπίριαλ του Λονδίνου, Φριντερίκα
Οτο. Η προηγούμενη σύνοδος του
ΟΗΕ για το κλίμα –η COP27 του
2022 στο θέρετρο Σαρμ ελ Σέιχ στο
Σινά– και η υπογραφή του τελικού
κειμένου της, είχε χαρακτηριστεί
ως «αποφασιστικό βήμα» για την
καταπολέμηση της κλιματικής αλ-
λαγής και τη στήριξη των αναπτυσ-
σόμενων κρατών στην πρώτη γραμ-
μή της κρίσης.

Ο μηχανισμός «απωλειών και
αποζημιώσεων» για τον αναπτυσ-
σόμενο κόσμο, η ίδρυση του οποίου
είχε ανακοινωθεί στο Σαρμ ελ Σέιχ
με φανφάρες, αποδείχθηκε κενό
γράμμα. Το ταμείο αυτό θα έπρεπε

να βοηθήσει επίσης τις χώρες του
Νότου να επιτύχουν τη μετάβαση
προς την πράσινη οικονομία. Το
περασμένο Σάββατο, τα 24 μέλη
του διοικητικού συμβουλίου του
μηχανισμού κατέληξαν στο τελικό
καταστατικό του, το οποίο θα πα-
ρουσιάσουν στην COP28 του Αμπου
Ντάμπι στις 30 Νοεμβρίου. Τα ανα-
πτυσσόμενα κράτη αποδέχθηκαν
το καταστατικό τού υπό ίδρυση τα-
μείου, παρά τις διαφωνίες τους για
τη διαχείρισή του από την Παγκό-
σμια Τράπεζα. Τα βιομηχανοποι-
ημένα κράτη, αντίθετα, δεν υπο-
χώρησαν στο παραμικρό, απαιτών-
τας το ταμείο να μην έχει δυνατό-
τητα κεφαλαιοποίησης και προτεί-
νοντας οι δαπάνες του να καλύ-

πτονται «εθελοντικά» από τα ανε-
πτυγμένα κράτη, χωρίς μάλιστα να
ορίζονται στόχοι για το αποθεματικό
του.

Η απορριφθείσα από τη Δύση
πρόταση του αναπτυσσόμενου κό-
σμου αφορούσε ταμείο με προϋπο-
λογισμό 100 δισ. δολαρίων μέχρι
το 2030. «Η δυτική επιμονή για απο-
δυνάμωση του ταμείου αποτελεί
ήττα για την κλιματική δικαιοσύνη.
Υστερα από 30 χρόνια προσκομ-
μάτων είχε σημειωθεί μια κάποια
πρόοδος. Η αμερικανική αδιαλλαξία
είναι βέβαιο ότι θα οδηγήσει στην
καταψήφιση του ταμείου από την
πλειοψηφία των 196 κρατών-μελών
της COP28», λέει η Φανί Πετιμπόν,
νομικός και στέλεχος γαλλικής ΜΚΟ.

Τη στάση των ΗΠΑ κατήγγειλε δι-
στακτικά το Βερολίνο, ενώ η Κίνα
και τα κράτη του Κόλπου επέλεξαν
τη σιωπή.

Η διαφαινόμενη διαφωνία μεταξύ
κρατών του Νότου και του Βορρά
για τη χρηματοδότηση του ταμείου
απειλεί να οδηγήσει σε ναυάγιο τη
συζήτηση, ακόμη και για το κρίσιμο
ζήτημα του περιορισμού των αερίων
του θερμοκηπίου. Τη στιγμή που
τα κράτη του ανεπτυγμένου κόσμου
υπόσχονταν στην COP15 στην Κο-
πεγχάγη το 2009 ότι θα είχαν υπερ-
βεί τα 100 δισ. δολάρια σε κλιματική
βοήθεια προς τον αναπτυσσόμενο
κόσμο μέχρι το 2020, ο στόχος αυτός
παρέμενε απομακρυσμένος το 2023.

Πάνω στο εξίσου κρίσιμο ζήτημα
των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας,
οι διαφωνίες ήταν ήδη εμφανείς
από τον περασμένο μήνα. Στις 16
Οκτωβρίου, παρά τις έριδες στο
εσωτερικό της, η Ε.Ε. αποπειράθηκε
να θέσει χρονικό ορίζοντα για το
τέλος της παραγωγής ορυκτών καυ-
σίμων, ανακοινώνοντας ότι ο ενερ-
γειακός τομέας «θα πρέπει στο με-
γαλύτερο μέρος του να έχει απαλ-
λαγεί από τα ορυκτά καύσιμα πολύ
πριν από το 2050». Την περασμένη
εβδομάδα, κατά τη διάρκεια των
προκαταρκτικών εργασιών ενόψει
της συνόδου στο Αμπου Ντάμπι
στο τέλος του μήνα, 14 κράτη, με-
ταξύ τους η Γαλλία, η Ισπανία, η
Ιρλανδία και η Κένυα, κάλεσαν για
σταδιακή εγκατάλειψη του πετρε-
λαίου και του φυσικού αερίου, χωρίς
ωστόσο να ορίσουν χρονικό ορί-
ζοντα.

Στις 30 Οκτωβρίου ο Αμερικανός
απεσταλμένος για το κλίμα, Τζον
Κέρι, έκανε λόγο σε ομιλία του μόνο

για τη διακοπή εξόρυξης και καύσης
άνθρακα για την παραγωγή ενέρ-
γειας. Ο γαιάνθρακας αποτελεί το
κύριο καύσιμο για τα κινεζικά ερ-
γοστάσια παραγωγής ηλεκτρισμού.
Ο εκπρόσωπος της Σαουδικής Αρα-
βίας αρκέστηκε να μιλήσει για «τον
πόλεμο εναντίον των εκπομπών
από κάθε είδους πηγή ενέργειας»,
υπογραμμίζοντας τη συμβολή της
αλυσίδας παραγωγής και εγκατά-
στασης αιολικών πάρκων στις παγ-
κόσμιες εκπομπές καυσαερίων.

Σε τεχνική έκθεση που είχε δη-
μοσιεύσει στις 8 Σεπτεμβρίου, ο
ΟΗΕ προειδοποιούσε για μία ακόμη
φορά για τον επείγοντα χαρακτήρα
της κλιματικής κρίσης. «Το παρά-
θυρο που απομένει μέχρι τους 1,5
βαθμούς αύξησης θερμοκρασίας
στενεύει μέρα με τη μέρα. Για να
μείνουμε κάτω από το όριο αυτό
πρέπει να μειώσουμε τις εκπομπές
καυσαερίων κατά 43% μέχρι το
2030», ανέφερε η έκθεση του ορ-
γανισμού.

Ξηρασία
Στο μεταξύ, στην υπερθέρμανση

του πλανήτη εξαιτίας της ανθρώ-
πινης δραστηριότητας αποδίδει
την επίμονη ξηρασία που έχουν
καταστρέψει τις ζωές εκατομμυρίων
ανθρώπων σε Συρία, Ιράκ και Ιράν
νέα επιστημονική μελέτη. Τα στοι-
χεία επιστημονικής ομάδας από το
Πανεπιστήμιο Σεμνάν του Ιράν
έδειξαν ότι φαινόμενα παρατετα-
μένης ξηρασίας που σημειώνονταν
κάθε 250 χρόνια στην κοιλάδα του
Ευφράτη ποταμού πριν από την
υπερθέρμανση του πλανήτη, κα-
ταγράφονται πλέον μια φορά κάθε
δεκαετία.

Απογοήτευση στο βλέμμα, καθώς η ξηρασία του Οκτωβρίου –απόρροια του θερμού καλοκαιριού– στις όχθες του
ποταμού πλήττει τη σοδειά και την οικονομία των τριγύρω αγροτικών περιοχών· εν προκειμένω στη Βραζιλία, αλλά
η εικόνα θα μπορούσε να είναι από πολλές χώρες.

<<<<<<<

Η υπερθέρμανση του
πλανήτη εξαιτίας της αν-
θρώπινης δραστηριότη-
τας έχει καταστρέψει
τις ζωές εκατομμυρίων
ανθρώπων σε Συρία,
Ιράκ και Ιράν.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Με το ξεκίνημα Νοεμβρίου ξεκινούν
και οι πρώτες διαφημίσεις για το
Black Friday, με τις επιχειρήσεις
κυρίως στον τομέα των ηλεκτρικών
και ηλεκτρονικών συσκευών να
ετοιμάζονται για εκπτώσεις, επιχει-
ρώντας να αυξήσουν τις πωλήσεις
τους, σε μια ομολογουμένως πεσμέ-
νη περίοδο. Είναι γεγονός ότι η επι-
σκεψιμότητα στα λιανικά καταστή-
ματα δεν είναι στα καλύτερά της,
ή τουλάχιστον οι επισκέψεις στην
αγορά δεν μεταφράζονται πάντα
και σε αγορές. Οι καταναλωτές είναι
πολύ προσεκτικοί στις αγορές τους,
η αγορά είναι μουδιασμένη, και
είναι ένα στοίχημα κατά πόσο η δυ-
ναμική του θεσμού θα αλλάξει αυτή
την εικόνα. Εικόνα η οποία διαμορ-
φώνεται στη βάση μιας αλυσίδας
παραγόντων που επιδρούν αρνητικά
στην συμπεριφορά του καταναλωτή
–οικονομικές συγκυρίες, πληθωρι-
σμός, διάρκεια εκπτώσεων, ύψος
εκπτώσεων καθώς και οι καιρικές
συνθήκες. Σύμφωνα με τον γ.γ. του
ΠΑΣΥΛΕ Μάριο Αντωνίου, δεν υπάρ-
χει μεγάλη αισιοδοξία για τις επι-
δόσεις του φετινού Black Friday.

Δύσκολο κοκτέιλ
Καταρχάς, το «λειτουργικό κό-

στος» ενός νοικοκυριού παραμένει
ψηλό. Ο πληθωρισμός, κυρίως στην
κατηγορία τροφίμων και το κόστος
καυσίμων, απορροφά μεγάλο μέρος
από το μηνιαίο εισόδημα, παρά τις
ανάσες που δίνει προσωρινά η μεί-
ωση του φορολογικού συντελεστή
σε πετρέλαιο και βενζίνη, καθώς
και η επιδότηση στους λογαριασμούς
ηλεκτρικού ρεύματος. Την ίδια ώρα,
ο πόλεμος στη Μέση Ανατολή δη-
μιουργεί ένα ευρύτερο κλίμα αβε-
βαιότητας, το οποίο αποτυπώνεται

και στην καταναλωτική συμπερι-
φορά. Ένας παράγοντας που φαί-
νεται ότι δεν ευνοεί τις αγορές είναι
και ο καιρός. Όπως περιγράφει ο κ.
Αντωνίου, η καλοκαιρία Νοεμβρίου
έχει αρνητικές επιπτώσεις στην
αγορά, αφού ενόσω οι θερμοκρασίες
παραμένουν ψηλές, τα χειμερινά
στοκ σε ένδυση και υπόδηση πα-
ραμένουν στα ράφια των καταστη-

μάτων. Βεβαίως, ελάχιστες είναι και
οι πωλήσεις σε συσκευές θέρμανσης
που παραδοσιακά αυξάνονταν τέτοια
περίοδο, αφού οι μέχρι στιγμής θερ-
μοκρασίες Νοεμβρίου δεν δικαιο-
λογούν τέτοιες αγορές. Λόγω του
καιρού, ακόμα και τα ψώνια για τον
χριστουγεννιάτικο στολισμό μπήκαν
στην αναμονή. Αρνητικός παρά-
γοντας ως προς την καταναλωτική
διάθεση είναι βεβαίως και το γεγονός
ότι το Black Friday πέφτει φέτος
μία εβδομάδα πριν την καταβολή
των μισθών και ως εκ τούτου η αγο-
ραστική δύναμη είναι μειωμένη. Σε
χαμηλά επίπεδα είναι επίσης και οι
προσφορές κατά την περίοδο του
Black Friday, οι οποίες δεν είναι τέ-
τοιες που μπορούν να αντιστρέψουν
τα δεδομένα. Πρόκειται για εκπτώ-
σεις που κυμαίνονται συνήθως από
20%-50%, που σε συνδυασμό με το
γεγονός ότι ξεκινούν να εφαρμό-
ζονται αρκετές μέρες πριν το Black

Friday, φαίνεται να χάνουν ακόμη
περισσότερο τη δυναμική τους.

Οι εκπτώσεις στη Βουλή
Στην ουσία, πρόκειται για μια

περίοδο εκπτώσεων όπως άλλες,
αναφέρει η εκπρόσωπος του Συν-
δέσμου Καταναλωτών Βιργινία Χρί-
στου, η οποία μίλησε στην «Κ» για
«παγίδες» που πρέπει να έχει υπόψη
του ο καταναλωτής. Για παράδειγμα,
το κατά πόσο τα προϊόντα που δια-
τίθενται σε προσφορά είναι από το
καινούργιο στοκ ή από παλιό, να
γνωρίζουν την πολιτική προσφορών
και εκπτώσεων που διαφέρει σε
κάθε κατάστημα, καθώς και να είναι
προσεκτικοί για τυχόν προσπάθεια
παραπλάνησης. Επικαλέστηκε πα-
ραδείγματα περιστατικών που έχει
ενώπιον του ο Παγκύπριος Σύνδε-
σμος Καταναλωτών:

-Διαφημίσεις που εξακολουθούν
να παρουσιάζουν καλές ευκαιρίες

και εκπτώσεις σε προϊόντα τα οποία
έχουν εξαντληθεί από το κατάστημα
–κάτι που συνιστά παραπλάνηση
του καταναλωτή.

-Παραπλανητικές ετικέτες. Για
παράδειγμα, τοποθέτηση εκπτωτι-
κής ετικέτας σε προϊόν που παρου-
σιάζει τιμή έκπτωσης, χωρίς όμως
να διαφοροποιείται από την τιμή
του πριν την έναρξη της έκπτωσης. 

-Πολιτική επιστροφών. Υπάρχουν
περιπτώσεις που αν η επιστροφή
ενός προϊόντος πραγματοποιηθεί
κατά την περίοδο των εκπτώσεων,
τότε η αξία του υπολογίζεται με
βάση την ισχύουσα έκπτωση, παρά
το κόστος αγοράς του. Υπάρχουν
επίσης περιπτώσεις που ο κατανα-
λωτής καλείται να πληρώσει αδι-
καιολόγητα επιπλέον ποσό για την
αλλαγή του προϊόντος.

-Διαδικτυακές προσφορές που
φτάνουν μέχρι το 80-90% οι οποίες
δελεάζουν τον καταναλωτή να επι-

σκεφθεί την ιστοσελίδα, ωστόσο
διαπιστώνει ότι υπάρχει μόνο ένα
προϊόν στο οποίο εφαρμόζεται η
συγκεκριμένη έκπτωση, ή και κα-
νένα. 

Την ερχόμενη Τρίτη, στην Επι-
τροπή Εμπορίου της Βουλής ανα-
μένεται να συζητηθεί αυτεπάγγελτα
θεσμός των εκπτώσεων στην Κύπρο,
προβλήματα που υπάρχουν και τρό-
ποι αντιμετώπισής τους. Το θέμα
συνέπεσε να συζητηθεί Νοέμβριο
κατά τη διάρκεια της περιόδου των
εκπτώσεων για το Black Friday και
θα εξεταστεί αν υπάρχει κάποιο
κενό στην διεξαγωγή εκπτώσεων.
Υπενθυμίζεται ότι βάσει νομοθεσίας
τα ξεπουλήματα στην Κύπρο γίνον-
ταν σε κλειστές περιόδους εκπτώ-
σεων ωστόσο αυτό άλλαξε με από-
φαση δικαστηρίου, ως εκ τούτου
την τελευταία δεκαετία οι εκπτώσεις
διεξάγονται χωρίς να διέπονται από
συγκεκριμένο νομοθετικό πλαίσιο. 

Μικρό καλάθι για το φετινό Black Friday
Χάνει τη δυναμική του ο θεσμός - Πληθωρισμός και κόστος ζωής δεν ευνοούν την αγορά, ούτε την καταναλωτική διάθεση

<<<<<<

Οι προσφορές κατά την
περίοδο του Black Fri-
day στην Κύπρο δεν εί-
ναι τέτοιες που να μπο-
ρούν να αντιστρέψουν
τα δεδομένα. Ενόσω οι θερμοκρασίες παραμένουν ψηλές, τα χειμερινά στοκ σε ένδυση και υπόδηση παραμένουν στα ράφια των

καταστημάτων.

Μονοψήφια 
νούμερα 
για το online
Το μούδιασμα στις αγορές
φαίνεται ότι αφορά περισσό-
τερο τις αγορές με φυσική πα-
ρουσία, καθώς οι διαδικτυα-
κές από ξένες ιστοσελίδες και
πλατφόρμες, π.χ. Amazon,
έχουν την τιμητική τους την
περίοδο του Black Friday, με
τους Κύπριους καταναλωτές
να έχουν εξοικειωθεί με τη
διαδικασία των διαδικτυακών
αγορών. Ωστόσο, οι online
αγορές από κυπριακές επιχει-
ρήσεις έχουν σαφώς πολύ μι-
κρότερο ποσοστό. Σύμφωνα
με τον κ. Αντωνίου, οι online
αγορές από διαδικτυακές επι-
χειρήσεις αυξάνονται σταθε-
ρά, αλλά με μάλλον αργούς
ρυθμούς. Έφερε ως παρά-
δειγμα τις υπεραγορές, όπου
η διείσδυση του διαδικτυακού
εμπορίου είναι γύρω στο
2,5%-3% του τζίρου, ενώ σε
μονοψήφιους αριθμούς παρα-
μένει και στις κατηγορίες έν-
δυσης και υπόδησης, με τον
καταναλωτή να προτιμά να
ψωνίζει με φυσική παρουσία
από τα τοπικά καταστήματα και
αλυσίδες καταστημάτων που
βρίσκει στην κυπριακή αγορά.
Δεν έχει μετρηθεί ωστόσο ο
όγκος και η αξία των διαδι-
κτυακών αγορών των κατανα-
λωτών της Κύπρου από σελί-
δες του εξωτερικού, κάτι που
θα έδινε πιο σαφή εικόνα για
την τάση της αγοράς.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σαφές μήνυμα ότι πρέπει να εξε-
ταστούν πιο προσεκτικά οι κίνδυνοι
που προέρχονται από τα μη τρα-
πεζικά χρηματοπιστωτικά ιδρύματα
αποστέλλει από τη Φρανκφούρτη
το μέλος του Εποπτικού Συμβου-
λίου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, κ. Elizabeth McCaul.
Την ίδια ώρα, στην συνέντευξη
που παραχωρεί στην «Κ», τονίζει
πως, από τη στιγμή της δημιουργίας
της ευρωπαϊκής τραπεζικής επο-
πτείας πριν από δέκα χρόνια, οι
κυπριακές τράπεζες έχουν σημει-
ώσει τεράστια πρόοδο και η κατά-
σταση έχει βελτιωθεί θεαματικά
σε σχέση με τις σκοτεινές ημέρες
του 2013, με το μέλλον να δείχνει
ακόμη πιο υποσχόμενο.

Το μέλος του Εποπτικού Συμ-
βουλίου της ΕΚΤ εφιστά την προ-
σοχή στις κυπριακές τράπεζες, λέ-
γοντας πως, η πρόσφατη αύξηση
των επιτοκίων σίγουρα έδωσε ώθη-
ση στην κερδοφορία του τραπεζι-
κού τομέα, αλλά τα υψηλότερα επι-
τόκια ασκούν αρνητική επίδραση
στην εγχώρια ζήτηση δανείων τόσο
από τις επιχειρήσεις όσο και από
τα νοικοκυριά.

Αναφέρει επίσης ότι οι επόπτες
παρακολουθούν τις εξελίξεις ως
προς ορισμένες νομοθετικές προ-
τάσεις σε εθνικό επίπεδο που εν-
δέχεται να δυσχεράνουν την ικα-
νότητα των τραπεζών να ανακτή-
σουν την αξία των ακινήτων.

Όσον αφορά την Credit Suisse,
θεωρεί ότι υπενθύμισε στις επο-
πτικές αρχές τη ζωτική σημασία
που έχουν οι ενδελεχείς εσωτερικοί
έλεγχοι, η αξιόπιστη διαχείριση
κινδύνων, η ορθή διακυβέρνηση
και τα βιώσιμα επιχειρηματικά
μοντέλα.
- Πώς αξιολογείτε την πρόοδο
του κυπριακού τραπεζικού το-
μέα την τελευταία δεκαετία;

- Καταρχάς, θα ήθελα να ευχα-
ριστήσω την Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου για την εξαιρετική συ-
νεργασία που έχουμε πάντα. Ο ρό-
λος της στην ενίσχυση της χρη-
ματοπιστωτικής σταθερότητας
στη χώρα ήταν καθοριστικός. Από
τη στιγμή της δημιουργίας της ευ-
ρωπαϊκής τραπεζικής εποπτείας
πριν από δέκα χρόνια, οι κυπριακές
τράπεζες έχουν σημειώσει τεράστια
πρόοδο. Αυτό φαίνεται ιδιαιτέρως
στην ποιότητα του ενεργητικού,
καθώς τα κόκκινα δάνεια επανέρ-
χονται σταθερά σε πιο βιώσιμα
επίπεδα. Οι συναλλαγές μεγάλης
κλίμακας για την απομόχλευση
των κόκκινων δανείων που ολο-
κληρώθηκαν πρόσφατα, οδήγησαν
σε υποχώρηση των δεικτών. Ο μέ-
σος δείκτης μη εξυπηρετούμενων
δανείων των κυπριακών τραπεζών
διαμορφώνεται σήμερα κάτω από

9%, έναντι επιπέδου υψηλότερου
του 50% πριν από λίγα χρόνια. Την
ίδια στιγμή, η αυξημένη αποτελε-
σματικότητα, σε ορισμένες περι-
πτώσεις και μέσω προγραμμάτων
εθελούσιας εξόδου, βελτίωσε τη
βιωσιμότητα του κόστους λειτουρ-
γίας των τραπεζών. Τέλος, χάρη
στις εκδόσεις μέσων κατηγορίας
2 το 2022 και το 2023, οι κυπριακές
τράπεζες κατέγραψαν αξιοσημεί-
ωτη πρόοδο ως προς την ενίσχυση

της ικανότητάς τους να πληρούν
τις ελάχιστες απαιτήσεις για τα
ίδια κεφάλαια και τις αποδεκτές
υποχρεώσεις (MREL). Οι σχετικοί
στόχοι που έθεσε το Ενιαίο Συμ-
βούλιο Εξυγίανσης είναι πλέον εφι-
κτοί. Εν ολίγοις, η κατάσταση έχει
βελτιωθεί θεαματικά σε σχέση με
τις σκοτεινές ημέρες του 2013 και
το μέλλον δείχνει ακόμη πιο υπο-
σχόμενο.
- Θεωρείτε ότι οι κυπριακές
τράπεζες έχουν κάνει αρκετά
για να αντιμετωπίσουν όλες
τις βασικές προκλήσεις εκείνης
της περιόδου, ή υπάρχουν ακό-
μη πράγματα που πρέπει να
γίνουν;

- Πρέπει να γίνουν περισσότερα
καθώς τα κόκκινα δάνεια στην Κύ-
προ εξακολουθούν να υπερβαίνουν
τον μέσο όρο της Ζώνης του Ευρώ.
Αν και οι περισσότερες τράπεζες
έχουν καταφέρει να μειώσουν σε
μεγάλο βαθμό τα κόκκινα δάνεια,
κάποιες εξακολουθούν να υστερούν

στη μεταβίβαση σημαντικών απο-
θεμάτων κατασχεμένων στοιχείων
ενεργητικού, η ηλικία των οποίων
αυξάνεται. Οι πρωτοβουλίες πολι-
τικής διαδραματίζουν κομβικό ρόλο
βοηθώντας τις τράπεζες να σημει-
ώσουν πρόοδο ως προς τη μείωση
των προβληματικών στοιχείων
ενεργητικού τού παρελθόντος. Σε
αυτές περιλαμβάνεται ένα αποτε-
λεσματικό πλαίσιο για τις κατα-
σχέσεις. Παρακολουθούμε τις εξε-
λίξεις και παραμένουμε επιφυλα-
κτικοί ως προς ορισμένες νομοθε-
τικές προτάσεις σε εθνικό επίπεδο
που ενδέχεται να δυσχεράνουν
την ικανότητα των τραπεζών να
ανακτήσουν την αξία των ακινήτων
που παραμένουν στην κατοχή τους
και των κόκκινων δανείων.

Η πρόσφατη αύξηση των επι-
τοκίων σίγουρα έδωσε ώθηση στην
κερδοφορία του τραπεζικού τομέα
στην Κύπρο. Ταυτόχρονα όμως,
τα υψηλότερα επιτόκια ασκούν
αρνητική επίδραση στην εγχώρια
ζήτηση δανείων τόσο από τις επι-
χειρήσεις όσο και από τα νοικο-
κυριά. Η μακροπρόθεσμη βιωσι-
μότητα των επιχειρηματικών μον-
τέλων των τραπεζών εξακολουθεί
να εξαρτάται από την επιτυχή
εφαρμογή μέτρων μείωσης του κό-
στους, η οποία πρέπει να ολοκλη-
ρωθεί.

Σε αυτό το σημείο θα ήθελα να
επισημάνω ότι τα υψηλότερα επι-
τόκια αυξάνουν τον πιστωτικό κίν-
δυνο στα υφιστάμενα αλλά και στα
νέα δάνεια. Είναι αναγκαίο να βελ-
τιωθούν τα κριτήρια έγκρισης χο-
ρηγήσεων ώστε να αποφευχθεί
μια συσσώρευση νέων κόκκινων
δανείων. Την ίδια στιγμή, περιμέ-
νουμε οι κυπριακές τράπεζες να
ενισχύσουν τις πρακτικές διαχεί-
ρισης κινδύνου που εφαρμόζουν,
ώστε να εντοπίζουν εγκαίρως τις
αναμενόμενες πιστωτικές ζημίες
στο τραπεζικό χαρτοφυλάκιό τους.
Τέτοια μέτρα θα αποφέρουν καρ-
πούς, μειώνοντας την προκυκλι-

κότητα μιας ενδεχόμενης επιβρά-
δυνσης της οικονομίας.

Χρειάζεται εγρήγορση
- Ποιες είναι οι βασικές προ-
κλήσεις για την τραπεζική επο-
πτεία; Η πτώχευση της Credit
Suisse άλλαξε τον τρόπο με τον
οποίο βλέπετε τα πράγματα;

- Το ευρωπαϊκό τραπεζικό σύ-
στημα παραμένει συνολικά ανθε-
κτικό. Οι τράπεζες υπό την εποπτεία
μας έχουν γενικά ικανοποιητικούς
δείκτες κεφαλαιακής επάρκειας και
ρευστότητας. Ο μέσος δείκτης κε-
φαλαίου κοινών μετοχών της κα-
τηγορίας 1 (CET1) των σημαντικών
τραπεζών ήταν 15,7% το β  ́τρίμηνο
του 2023, ενώ ο μέσος δείκτης κά-
λυψης ρευστότητας (LCR) διαμορ-
φώθηκε σε 158% την ίδια χρονική
περίοδο. H κερδοφορία των τρα-
πεζών ενισχύθηκε περαιτέρω, με
τον δείκτη αποδοτικότητας ιδίων
κεφαλαίων (RoE) των σημαντικών
τραπεζών να ανέρχεται, σε ετήσια
βάση, σε 10%, έναντι 7,6% πριν
από ένα έτος. Αυτό οφείλεται κυρίως
στην άνοδο των καθαρών επιτο-
κιακών περιθωρίων που αντιστάθ-
μισαν τη μείωση του όγκου των δα-
νειακών χορηγήσεων. Από τη σκο-
πιά της χρηματοπιστωτικής στα-
θερότητας, αυτή η άνοδος συνιστά

μια ευπρόσδεκτη ομαλοποίηση που
αντιστρέφει την τάση μείωσης των
περιθωρίων που παρατηρήθηκε
στο περιβάλλον χαμηλών επιτοκίων
των προηγούμενων ετών. Ταυτό-
χρονα, οι τράπεζες πρέπει να πα-
ραμένουν σε εγρήγορση καθώς και
να παρακολουθούν και να προσαρ-
μόζουν συνεχώς την προσέγγισή
τους ως προς ενδεχόμενους νέους
κινδύνους και ευπάθειες. Η ταχύρ-
ρυθμη ομαλοποίηση της νομισμα-
τικής πολιτικής θέτει και αυτή κά-
ποιες προκλήσεις. Για παράδειγμα,
καθώς οι αποταμιεύσεις των νοι-
κοκυριών και των επιχειρήσεων θα
μειώνονται, ο ανταγωνισμός στην
αγορά για άντληση χρηματοδότη-
σης μπορεί να συνεχίσει να εντεί-
νεται.

Όσον αφορά την Credit Suisse,
θεωρώ ότι υπενθύμισε στις εποπτι-
κές αρχές τη ζωτική σημασία που
έχουν οι ενδελεχείς εσωτερικοί
έλεγχοι, η αξιόπιστη διαχείριση
κινδύνων, η ορθή διακυβέρνηση
και τα βιώσιμα επιχειρηματικά μον-
τέλα. Επίσης, αν εξετάσουμε τα γε-
γονότα που σημειώθηκαν στις ΗΠΑ,
η αναταραχή στις χρηματοπιστω-
τικές αγορές φέτος τον Μάρτιο κα-
τέδειξε ότι η συμπεριφορά των κα-
ταθετών χαρακτηρίζεται από με-
ταβλητότητα και μεγαλύτερη αστά-

θεια. Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
μπορεί να χρησιμοποιηθούν για να
ωθήσουν τον κόσμο σε αναλήψεις
των καταθέσεών του και οι νέες τά-
σεις του ψηφιακού μετασχηματι-
σμού μπορεί να έχουν μεγαλύτερο
αντίκτυπο στη συμπεριφορά των
καταθετών και επομένως στη στα-
θερότητα των πηγών χρηματοδό-
τησης και της ρευστότητας των
τραπεζών. Γι’ αυτό, εξετάζουμε προ-
σεκτικά το επίπεδο διαφοροποίησης
των πηγών χρηματοδότησης των
τραπεζών καθώς και την επάρκεια
των σχεδίων χρηματοδότησής τους.

Παράθυρο ευκαιριών
- Πιστεύετε ότι οι ευρωπαϊκές
τράπεζες έχουν ένα επιχειρη-
ματικό μοντέλο κατάλληλο για
να παράγει βιώσιμα κέρδη σε
μεσοπρόθεσμο ορίζοντα και να
προσελκύει το ενδιαφέρον των
επενδυτών κατά τρόπο που θα
δώσει ώθηση στις χρηματιστη-
ριακές αποτιμήσεις τους;

- Δουλειά των εποπτών δεν είναι
να παρέχουν επενδυτικές συμβου-
λές, αλλά να διασφαλίζουν την αν-
θεκτικότητα, την ασφάλεια και την
ευρωστία των τραπεζών. Οι τράπε-
ζες πρέπει να διαθέτουν ένα ισχυρό
και βιώσιμο επιχειρηματικό μοντέλο
σε ολόκληρη τη διάρκεια του οικο-
νομικού κύκλου. Σήμερα, οι συν-
θήκες που έχει δημιουργήσει η νο-
μισματική πολιτική ευνοούν την
κερδοφορία των τραπεζών. Πρέπει
να αδράξουν αυτήν την ευκαιρία
για να γίνουν πιο αποδοτικές ως
προς το κόστος, να αναπτύξουν την
καινοτομία και να επενδύσουν σε
συστήματα πληροφορικής και στον
ψηφιακό μετασχηματισμό. Θα πρέ-
πει επίσης να ενισχύσουν την εται-
ρική διακυβέρνησή τους. Έχουμε
διαπιστώσει ότι όταν η διοίκηση
και το διοικητικό συμβούλιο μιας
τράπεζας διαθέτουν την ικανότητα
στρατηγικής καθοδήγησης, η τρά-
πεζα είναι ικανή να αποχωρήσει
από μη κερδοφόρους τομείς επι-
χειρηματικής δραστηριότητας και
να επεκταθεί επαρκώς σε τομείς
στους οποίους έχει ανταγωνιστικό
πλεονέκτημα.

Καμία σχέση με
τις σκοτεινές ημέρες 
του 2013 η Κύπρος
Elizabeth McCaul: Tα υψηλότερα επιτόκια αυξάνουν τον 
πιστωτικό κίνδυνο στα υφιστάμενα αλλά και στα νέα δάνεια

Παρακολουθούμε τις εξελίξεις και παραμένουμε επιφυλακτικοί ως προς ορισμένες νομοθετικές προτάσεις σε
εθνικό επίπεδο που ενδέχεται να δυσχεράνουν την ικανότητα των τραπεζών να ανακτήσουν την αξία των ακινήτων
που παραμένουν στην κατοχή τους και των κόκκινων δανείων, τονίζει η Elizabeth McCaul.

- Βλέπετε τυχόν κινδύνους
στο μέλλον; Κάτι που να προ-
καλεί ανησυχία στις εποπτικές
αρχές;

- Πρέπει να εξεταστούν πιο
προσεκτικά οι κίνδυνοι που προ-
έρχονται από τα μη τραπεζικά
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα. Οι
ιστορικά παραδοσιακές τραπεζικές
υπηρεσίες μετακινούνται μαζικά
προς τομείς που δεν εμπίπτουν
στην αρμοδιότητα της τραπεζικής
εποπτείας, όπως η πιστωτική δια-
μεσολάβηση, με αποτέλεσμα ο
τομέας της μη τραπεζικής χρη-
ματοπιστωτικής διαμεσολάβησης
να αυξάνεται με γεωμετρική πρό-

οδο. Πρέπει να καλύψουμε τα
κενά στα δεδομένα και να ενι-
σχύσουμε την κανονιστική και
εποπτική επίβλεψη αυτού του το-
μέα, ιδίως σε διασυνοριακό επί-
πεδο. Οι αριθμοί είναι πράγματι
εντυπωσιακοί. Κατά μία μέτρηση,
στη Ζώνη του Ευρώ, ο τομέας αυ-
τός διπλασιάστηκε μετά από τη
διεθνή χρηματοπιστωτική κρίση,
από 15 τρισεκατομμύρια ευρώ το
2008 σε 31 τρισεκατομμύρια ευρώ
σήμερα, αναλογώντας πλέον στο
ήμισυ του χρηματοπιστωτικού
τομέα. Μπορώ να αναφέρω εν
συντομία τρεις κινδύνους που
προκαλεί αυτή η κατάσταση. Πρώ-

τον, η συσσώρευση χρηματοπι-
στωτικής και συνθετικής μόχλευ-
σης μπορεί να μεταδώσει κινδύ-
νους σε ολόκληρο το χρηματοπι-
στωτικό σύστημα και να οδηγήσει
σε σημαντικές διαταράξεις. Ο δεύ-
τερος κίνδυνος αφορά τη ρευστό-
τητα. Όπως παρατηρήθηκε στο
Ηνωμένο Βασίλειο τον Σεπτέμβριο
του 2022, προβλήματα ρευστό-
τητας στον τομέα των μη τραπε-
ζικών χρηματοπιστωτικών ιδρυ-
μάτων μπορούν εύκολα να μετα-
δοθούν στον ευρύτερο χρηματο-
πιστωτικό τομέα. Τα επενδυτικά
και συνταξιοδοτικά ταμεία που
χρησιμοποιούν επενδυτικές στρα-

τηγικές βάσει των υποχρεώσεων
(LDI) έλαβαν πολλά αιτήματα πα-
ροχής εξασφαλίσεων σε συμφω-
νίες επαναγοράς καθώς και απαι-
τήσεις κάλυψης περιθωρίων σε
παράγωγα επιτοκίων, με αποτέ-
λεσμα να σημειωθούν μαζικές
πωλήσεις μέχρις ότου παρέμβει
η Τράπεζα της Αγγλίας. Τρίτον,
προκαλούνται κίνδυνοι αντισυμ-
βαλλομένου λόγω των ανοιγμάτων
σε παράγωγα που έχουν οι τρά-
πεζες στον τομέα των μη τραπε-
ζικών χρηματοπιστωτικών ιδρυ-
μάτων. Υπάρχουν ακόμη πολλά
περιθώρια βελτίωσης για να μει-
ωθούν αυτοί οι κίνδυνοι.

Καμπανάκι για μη τραπεζικά χρηματοπιστωτικά ιδρύματα

<<<<<<

Από τη στιγμή της δημι-
ουργίας της ευρωπαϊ-
κής τραπεζικής επο-
πτείας πριν από δέκα
χρόνια, οι κυπριακές
τράπεζες έχουν σημει-
ώσει τεράστια πρόοδο.

Ο κρατισμός έγινε πάλι της μόδας      
«Η κυβέρνηση δεν είναι η λύση στο
πρόβλημά μας, αλλά το ίδιο το πρό-
βλημα». Η δήλωση του Ρόναλντ
Ρέιγκαν, όταν ανέλαβε την προεδρία
των ΗΠΑ τον Ιανουάριο του 1981,
εγκαινίασε μια νέα οικονομική επο-
χή, της οποίας τις κατευθύνσεις δί-
νουν η αγορά και οι επιχειρήσεις,
αλλά όχι το κράτος. Η οικονομική
κρίση του 2008 σηματοδότησε μια
προσωρινή επιστροφή στην κρατική
παρέμβαση, αλλά η πανδημία του
κορωνοϊού και η εισβολή στην Ου-
κρανία μπορεί να λειτουργήσουν
ως ένα σημείο καμπής με μεγαλύ-
τερη διάρκεια. Η προσκόλληση του

Ρέιγκαν στις αρχές της ελεύθερης
αγοράς μεταμόρφωσε βαθιά τη διε-
θνή οικονομία. Μετά τον προστα-
τευτισμό, τη στασιμότητα της ανά-
πτυξης και τον αφανή πληθωρισμό
της δεκαετίας του 1970, το δόγμα
των «Ρεϊγκανόμικς», όπως έγινε
γνωστό, προώθησε το ελεύθερο εμ-
πόριο, που έφθασε από το 25% της
παγκόσμιας οικονομίας το 1970 σε
άνω του 50% πέρυσι, τη δημοσιο-
νομική λιτότητα και ένα μικρότερο
κράτος πρόνοιας. Η κρίση του 2008
έφερε μερική ανατροπή, διότι οι κυ-
βερνήσεις στις ανεπτυγμένες χώρες
ξεκίνησαν σημαντικές παρεμβάσεις,

όπως το Πρόγραμμα Αρωγής Προ-
βληματικών Περιουσιακών Στοιχεί-
ων ύψους 426 δισ. δολαρίων για τις
τράπεζες και τις αυτοκινητοβιομη-
χανίες των ΗΠΑ. Η περίοδος κατά
την οποία οι κεντρικές τράπεζες

ήταν οι μόνες που παρενέβαιναν
στην οικονομία έληξε αιφνίδια με
τον κορωνοϊό. Από την υποστήριξη
της απασχόλησης σε όλη την Ευ-
ρώπη έως τις επιταγές σε κάθε πολίτη
των ΗΠΑ, το κράτος επιβεβαίωσε
την επιρροή του. Η πανδημία και ο
πόλεμος στην Ουκρανία, σε συν-
δυασμό με τις βαθύτερες γεωπολι-
τικές ρωγμές μεταξύ Ανατολής και
Δύσης, ανάσχεσαν την παγκοσμιο-
ποίηση, διότι οι επιχειρήσεις προ-
έκριναν την ασφάλεια έναντι της
τιμής για τον εντοπισμό προμηθειών
πρώτων υλών και βιομηχανικών
προϊόντων.  

Επομένως δεν αποτελεί έκπληξη
πως οι εθνικές βιομηχανικές πολι-
τικές, όπως ο νόμος για τη μείωση
του πληθωρισμού 370 δισ. δολαρίων
στις ΗΠΑ και οι προσπάθειες της
Κίνας να υποστηρίξει τους κατα-
σκευαστές ηλεκτρικών οχημάτων,
βρίσκονται σε άνοδο. Μια πιο πα-
ρεμβατική κυβέρνηση δεν ισοδυ-
ναμεί με μειωμένα κόστη. Οι πρό-
σφατες δημόσιες δαπάνες, όταν
συνδυάζονται με το κόστος φρον-
τίδας των ηλικιωμένων πολιτών
και τον συνεχή αγώνα κατά των
κλιματικών καταστροφών, διογ-
κώνουν το δημόσιο χρέος. Το ΔΝΤ

προβλέπει ότι το κυκλικά προσαρ-
μοσμένο δημοσιονομικό έλλειμμα
της Αμερικής θα υπερβαίνει το 7%
του ΑΕΠ έως το 2028, όταν το 2014
ήταν μόλις 2,7%. Οι εν λόγω δαπά-
νες σε συνδυασμό με τις απόπειρες
των εργαζομένων να βελτιώσουν
τις αποδοχές τους αναλόγως του
πληθωρισμού είναι πιθανό να δια-
τηρήσουν τον πληθωρισμό πάνω
από τον στόχο του 2% των μεγάλων
κεντρικών τραπεζών. Τα υψηλότερα
επίπεδα χρέους, ο πληθωρισμός
και τα επιτόκια θα πρέπει να ση-
μάνουν κάτι δυσμενές για τα ομό-
λογα.

<<<<<<

Η περίοδος κατά την
οποία οι κεντρικές τρά-
πεζες ήταν οι μόνες που
παρενέβαιναν έληξε με
τον κορωνοϊό.  
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η προμήθεια ενέργειας και πρώτων
υλών, το κόστος εργασίας, οι ελ-
λείψεις ειδικευμένων εργαζομένων,
το ρυθμιστικό βάρος και η χρη-
ματοδότηση είναι οι μεγαλύτερες
προκλήσεις που αντιμετωπίζουν
οι επιχειρήσεις στην Ευρώπη. Την
ίδια ώρα όμως, φαίνεται να ανα-
κάμπτει η επιχειρηματική εμπι-
στοσύνη.

Σύμφωνα με απαντήσεις με πα-
ραπάνω από 43 χιλιάδες επιχει-
ρηματίες από την 31η ετήσια οι-
κονομική έρευνα της Ένωσης Ευ-
ρωπαϊκών Εμπορικών και Βιομη-
χανικών Επιμελητηρίων (Euroch-
ambres) η εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία, οι εξαιρετικά υψη-
λές τιμές της ενέργειας και ο πλη-
θωρισμός σημάδεψαν το 2022 και
το 2023 και είχαν βαρύτερο τίμημα
από το αναμενόμενο. Όλα αυτά
οδήγησαν σε υψηλή αστάθεια στις
οικονομικές επιδόσεις της Ευρώ-
πης και, όπως ανέφεραν, έφεραν
αβεβαιότητα μεταξύ των ευρωπαϊ-
κών φορέων χάραξης πολιτικής.
Οι προσπάθειες εξασφάλισης εναλ-
λακτικών πηγών ενέργειας έκλει-
σαν το πιο κραυγαλέο κενό σε μια
ακόμη κατακερματισμένη ενιαία
αγορά και έθεσαν τη βάση για την
αντιμετώπιση βραχυπρόθεσμων
ανησυχιών για την ενεργειακή
ασφάλεια, καθώς και μακροπρό-
θεσμους στόχους για την κλιματική
ουδετερότητα. Σύμφωνα με την
έρευνα, το συνολικό οικονομικό
κλίμα για το 2024 παραμένει αβέ-
βαιο για τους επιχειρηματίες και
εκτεθειμένο σε διαρθρωτικές αδυ-
ναμίες που προϋπήρχαν.

Όπως προκύπτει από τα δεδο-
μένα, υπάρχουν συγκρατημένες
επιχειρηματικές προσδοκίες για

το 2024, αφού όπως καταγράφεται,
η πιθανότητα να δούμε μια γρή-
γορη, ισχυρή μετά την πανδημία
ανάκαμψη του ΑΕΠ της Ε.Ε. έχει
εξασθενίσει, κυρίως λόγω της ενερ-
γειακής κρίσης αλλά και της δια-
κοπής της εφοδιαστικής αλυσίδας
και άλλων παραγόντων. Ως απο-
τέλεσμα, οι τελευταίες Οικονομικές
Προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής δείχνουν πολύ χαμηλά επί-
πεδα ανάπτυξης τα επόμενα ένα
ή δύο χρόνια. Ο εξαιρετικά υψηλός
πληθωρισμός που καταγράφηκε
το 4ο τρίμηνο του 2022 και το πρώ-
το τρίμηνο του 2023 αναμένεται
να συνεχίσει να μειώνεται το 2024,
λόγω της πτώσης των τιμών των
τροφίμων και της ενέργειας και
της αυστηρής νομισματικής πο-
λιτικής που υιοθέτησε η Ευρωπαϊ-

κή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ). Ταυ-
τόχρονα, ενώ τα αυξημένα επιτόκια
θα επιβαρύνουν τις ιδιωτικές επεν-
δύσεις, η ανάκαμψη της ιδιωτικής
κατανάλωσης θα τονώσει την ανά-
πτυξη στο μέλλον. Η νομισματική
πολιτική αναμένεται να μειώνει
σταθερά τον πληθωρισμό –αλλά
με διαφορετικές ταχύτητες μεταξύ
των κρατών-μελών– αλλά οι δη-
μοσιονομικές δαπάνες πρέπει επί-
σης να διαδραματίσουν σημαντικό

ρόλο στην τόνωση της ανάπτυξης
μεσοπρόθεσμα. «Από αυτή την
άποψη», όπως καταγράφεται στην
έρευνα, «η αποτελεσματική εφαρ-
μογή προγραμμάτων όπως το Next-
GenerationEU (NGEU) για την υπο-
στήριξη των επιχειρήσεων, παρα-
μένει καίριας σημασίας». Η αβε-
βαιότητα θα συνεχίσει να κυριαρ-
χεί στις προσδοκίες και ως εκ τού-
του πρέπει να λαμβάνεται –με συ-
νέπεια– υπόψη όταν γίνεται ανα-

φορά σε μελλοντικές τάσεις και
κατά την παραγωγή προβλέψεων.
Σύμφωνα με τα Επιμελητήρια, για
να ξεπεραστεί αυτός ο φόβος για
το απρόβλεπτο, οι Ευρωπαίοι υπεύ-
θυνοι χάραξης πολιτικής πρέπει
να συνεχίσουν να μειώνουν τις
πιθανές πηγές οικονομικών κρα-
δασμών και να εγγυώνται ένα στα-
θερό και προβλέψιμο οικονομικό
περιβάλλον για τις επιχειρήσεις
να επενδύουν και να ευδοκιμούν,

απομακρυνόμενοι από την επι-
βλαβή αφήγηση μιας οικονομίας
που βρίσκεται σε διαρκή κρίση.

Ερωτηματικά για τουρισμό
Κληθείς να σχολιάσει την έρευ-

να «επί κυπριακού εδάφους» ο γε-
νικός γραμματέας του Κυπριακού
και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου
(ΚΕΒΕ), Μάριος Τσιακκής, τόνισε
πως τα προβλήματα που εντοπί-
ζονται στο ριπόρτ έχουν εφαρμογή

και στην Κύπρο. «Tο κόστος ερ-
γασίας, οι ελλείψεις ειδικευμένων
εργαζομένων, το ρυθμιστικό βάρος
και η χρηματοδότηση είναι πράγ-
ματι από τις μεγαλύτερες προκλή-
σεις που αντιμετωπίζουν οι επι-
χειρήσεις και στην Κύπρο», είπε.
Ο κ. Τσιακκής έβαλε έναν «αστε-
ρίσκο», λέγοντας πως η προμήθεια
πρώτων υλών ενδεχομένως για
την Κύπρο να μην είναι τόσο με-
γάλη πρόκληση, αλλά μεγαλύτερη
πρόκληση θα είναι για τον επόμενο
χρόνο ο πόλεμος στο Ισραήλ. «Θα
δούμε αν θα επηρεαστεί σε του-
ριστικό επίπεδο η Κύπρος, καθώς
δεχόμαστε πολύ τουριστικό ρεύμα
από το Ισραήλ και θα δούμε κατά
πόσο δύσκολη θα αποδειχθεί η
κατάσταση, δεδομένης πάντα της
διάρκειας που θα έχει», τόνισε.
Όσον αφορά τα ακίνητα και τις
επενδύσεις για το 2024 στην Κύ-
προ, ο κ. Τσιακκής προέβλεψε πως
θα είναι μία –όπως χαρακτήρισε–
«μουδιασμένη αγορά» λόγω του
ύψους των επιτοκίων. «Αντιλαμ-
βάνεστε πως, επενδύσεις με επι-
τόκια 6, 7 και 8% γίνονται πιο ακρι-
βές, άρα και λιγοστεύουν», σημεί-
ωσε.

Καταλήγοντας, ο γενικός διευ-
θυντής του ΚΕΒΕ τόνισε πως είναι
συγκρατημένα αισιόδοξος για τη
χρονιά που έρχεται για την Κύπρο,
αν ιδίως ο πόλεμος στο Ισραήλ
σταματήσει γρήγορα. «Ο τουρισμός
θα επηρεαστεί θετικά ή αρνητικά
από τη διάρκεια όπως προ είπα, ο
τομέας των υπηρεσιών κινείται
αρκετά καλά, πιθανώς και το 2024
θα πάει καλά, πιθανώς να έχουμε
και ένα ρεύμα εταιρειών από το
Ισραήλ που θα ανοίξουν επιχει-
ρήσεις στην Κύπρο για να έχουν
business continuity αν γίνει απα-
ραίτητο», υπέδειξε.

Ανακάμπτει η επιχειρηματική εμπιστοσύνη
Η ετήσια οικονομική έρευνα των Ευρωπαϊκών Επιμελητηρίων δείχνει μια μικρή βελτίωση του επιχειρηματικού κλίματος

<<<<<<

Ενώ τα αυξημένα επιτό-
κια θα επιβαρύνουν τις
ιδιωτικές επενδύσεις, η
ανάκαμψη της ιδιωτικής
κατανάλωσης θα τονώ-
σει την ανάπτυξη στο
μέλλον. Η αποτελεσματική εφαρμογή προγραμμάτων όπως το NextGenerationEU (NGEU) για την υποστήριξη των επιχειρή-

σεων παραμένει καίριας σημασίας.
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Τέσσερα μέτρα στήριξης (youth 
pass, επίδομα θέρμανσης, 
αγροτικό πετρέλαιο, εφάπαξ 
βοήθημα σε συνταξιούχους) 
ξεκινούν να υλοποιούνται από 
τώρα μέχρι και τα Χριστού-
γεννα ενισχύοντας ευάλωτες 
κοινωνικά ομάδες και νέους, 
ενώ σχεδιάζεται ένα ακόμη 
για τα ευάλωτα νοικοκυριά, 
εφόσον το επιτρέψουν οι δη-
μοσιονομικές συνθήκες. Προς 
το παρόν αιτήσεις μπορούν 
να υποβάλλουν οι νέοι 18 και 
19 ετών για το youth pass και 
οι δικαιούχοι του επιδόματος 
θέρμανσης. Ειδικότερα:
1. Επίδομα θέρμανσης: Ανοιξε 
τις προηγούμενες μέρες η πλατ-
φόρμα myΘέρμανση της ΑΑ∆Ε 
για την υποβολή των αιτήσεων 
από τους δικαιούχους έως τις 
8 ∆εκεμβρίου 2023. Εως τις 22 
∆εκεμβρίου θα καταβληθεί η 
προκαταβολή του επιδόματος 
θέρμανσης των 100-1.000 ευ-
ρώ. Οσοι ήταν δικαιούχοι του 
επιδόματος θέρμανσης και κα-
τά τη χειμερινή περίοδο 2022-
2023 λαμβάνουν ως προκατα-
βολή επιδόματος θέρμανσης 
το συνολικό ποσό επιδόματος 
που τους είχε καταβληθεί κα-
τά την περυσινή περίοδο. Οσοι 
έλαβαν διπλάσιο επίδομα θέρ-
μανσης πέρυσι, καθώς γύρισαν 
την πλάτη στο φυσικό αέριο ή 
ήταν νέοι δικαιούχοι, η προ-
καταβολή ορίζεται στο ήμισυ 
του συνολικού επιδόματος που 
τους είχε καταβληθεί.
2. Υοuth pass: Περίπου 200.000 
νέοι και νέες ηλικίας 18 και 19 
ετών θα λάβουν τα 150 ευρώ 
του youth pass, το οποίο έχει 
τη μορφή ψηφιακής χρεωστι-
κής κάρτας που οι δικαιούχοι 
θα μπορούν να χρησιμοποι-
ούν σε επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στους τομείς 
του πολιτισμού, του τουρισμού 
και των μεταφορών. Οι ενισχύ-
σεις θα έχουν αποσταλεί στα 
πιστωτικά ιδρύματα έως και 
την Παρασκευή 8 ∆εκεμβρί-
ου και όλοι οι δικαιούχοι θα 
λάβουν την ενίσχυση έως και 
την Τετάρτη 13 ∆εκεμβρίου. ∆ι-
καιούχοι του youth pass είναι 
όλοι οι φορολογικοί κάτοικοι 
Ελλάδας που έχουν συμπλη-
ρώσει το 18ο ή 19ο έτος της 
ηλικίας τους εντός του προ-
ηγούμενου από την αίτηση 
έτους και υποβάλουν αίτηση 

στην πλατφόρμα. Πιο αναλυ-
τικά, για τη φετινή ενίσχυση, 
δικαίωμα υποβολής αίτησης 
έχουν οι νέοι που συμπλήρω-
σαν είτε το 18ο έτος είτε το 
19ο έτος της ηλικίας τους από 
1.1.2022 έως και 31.12.2022. 
Η αίτηση υποβάλλεται άπαξ 
και δεν επανυποβάλλεται μετά 
και τη συμπλήρωση του 19ου 
έτους της ηλικίας του δικαι-
ούχου. Επομένως, ένας νέος 
18 ετών που θα υποβάλει έως 
τις 5 ∆εκεμβρίου 2023 αίτηση 
για το youth pass θα λάβει 150 
ευρώ φέτος και επιπλέον 150 
ευρώ το 2024 χωρίς να κατα-
θέσει νέα αίτηση. Σημειώνεται 

ότι αν για οποιονδήποτε λόγο 
ένας νέος δεν υποβάλει την αί-
τησή του όταν είναι 18 ετών, 
μπορεί να το πράξει όταν γίνει 
19 ετών, λαμβάνοντας βέβαια 
την ενίσχυση μόνο για το δεύ-
τερο έτος και όχι αναδρομικά.
3. Εφάπαξ επίδομα σε συντα-
ξιούχους. Σε 750.000 συνταξι-
ούχους όλων των ταμείων με 
προσωπική διαφορά πάνω από 
10 ευρώ και σύνταξη έως 1.600 
ευρώ θα καταβληθεί έκτακτο 
επίδομα από 100 έως 200 ευ-
ρώ, ανάλογα με το ύψος των 
συντάξιμων αποδοχών.
4. Αγροτικό πετρέλαιο. Οι 
αγρότες θα εισπράξουν την 
επιστροφή του ειδικού φόρου 
κατανάλωσης για το 2023.
5. Νέα επιταγή ακρίβειας. Τα 
στοιχεία του προϋπολογισμού 
δείχνουν ότι η υπεραπόδοση 
των εσόδων φαίνεται να επι-
τρέπει στην κυβέρνηση τη χο-
ρήγηση μιας νέας επιταγής 
ακρίβειας ύψους 200-250 ευ-
ρώ. Θα αφορά οικογένειες με 
χαμηλά εισοδήματα, άτομα με 

αναπηρία, μη επιδοτούμενους 
ανέργους, ενώ στις αρχές ∆ε-
κεμβρίου θα αποφασισθεί εάν 
θα χορηγηθεί και στους χαμη-
λοσυνταξιούχους.

Στο μεταξύ, αναπροσαρ-
μόζεται κατά 8% το ποσό του 
ελάχιστου εγγυημένου εισο-
δήματος για 225.000 ευάλωτα 
νοικοκυριά. Ετσι, όσοι λαμβά-
νουν σήμερα 200 ευρώ θα πά-
ρουν 216 ευρώ, όσοι λαμβάνουν 
300 ευρώ θα πάρουν 324 ευρώ 
και όσοι παίρνουν σήμερα 400 
ευρώ τον μήνα θα λάβουν 432 
ευρώ. Την Πέμπτη πραγματο-
ποιήθηκαν και οι τελευταίες 
πληρωμές στους δικαιούχους 
του market pass 3 που υπέβα-
λαν αίτηση έως τις 31 Οκτωβρί-
ου 2023 για τους μήνες Αύγου-
στο, Σεπτέμβριο και Οκτώβριο, 
ενώ σε όσους υποβάλουν αί-
τηση έως και τις 8 Ιανουαρίου 
2024 η ενίσχυση θα δοθεί έως 
τις 15 Ιανουαρίου 2024. Σημει-
ώνεται ότι οι ψηφιακές κάρτες 
παραμένουν ενεργοποιημένες 
έως την 29η Φεβρουαρίου 2024.

Περίπου 200.000 νέοι και νέες ηλικίας 18 και 19 ετών θα λάβουν τα 150 ευρώ του youth pass, το οποίο έχει τη 
μορφή ψηφιακής χρεωστικής κάρτας που οι δικαιούχοι θα μπορούν να χρησιμοποιούν σε επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στους τομείς του πολιτισμού, του τουρισμού και των μεταφορών.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Η υπεραπόδοση 
των εσόδων φαίνεται 
να επιτρέπει τη χορή-
γηση και μιας νέας 
επιταγής ακρίβειας 
ύψους 200-250 ευρώ. 

Στην αυτόματη απόδοση ΑΦΜ σε 
εξαρτώμενα ανήλικα τέκνα άνω 
των 12 ετών προχωρεί η Ανεξάρ-
τητη Αρχή ∆ημοσίων Εσόδων, 
ενώ σε δεύτερη φάση θα χορηγη-
θεί ΑΦΜ σε όλα τα ανήλικα τέκνα 
από ενός έτους (καθώς θα πρέπει 
να δηλωθούν από τους γονείς στη 
φορολογική δήλωση). Με αυτή 
την κίνηση διευκολύνονται ση-
μαντικά οι γονείς, καθώς δεν θα 
χρειάζεται εφεξής να υποβάλλουν 
αίτηση και να επισκέπτονται τη 
∆ΟΥ για να λαμβάνουν ΑΦΜ τα 
ανήλικα τέκνα τους. Ταυτόχρο-
να εξασφαλίζονται η πληρέστερη 
συμπλήρωση των φορολογικών 
δηλώσεων των γονέων και η δυ-
νατότητα επαλήθευσης ότι είναι 
δικαιούχοι των προβλεπόμενων 
ελαφρύνσεων, επιδομάτων και 
ενισχύσεων. 

Την ερχόμενη ∆ευτέρα 13 
Νοεμβρίου 2023 οι ανήλικοι που 
έχουν ή θα έχουν συμπληρώσει 
το 12ο έτος της ηλικίας τους μέ-
χρι τις 31/12/2023 θα αποκτή-
σουν ΑΦΜ, αυτόματα, με βάση 
τα στοιχεία των δηλώσεων φο-
ρολογίας εισοδήματος του 2022 
και τα στοιχεία ΑΜΚΑ των γονέ-
ων, όπως επαληθεύονται από το 
Μητρώο Πολιτών. 

H ταυτοποίηση των ανηλίκων 
και των γονέων τους επιτυγχάνε-
ται μέσω ειδικής διαλειτουργικό-
τητας που αναπτύχθηκε σε συνερ-
γασία με τη Γενική Γραμματεία 
Πληροφοριακών Συστημάτων Ψη-
φιακής ∆ιακυβέρνησης (ΓΓΠΣΨ∆) 
και ανταλλαγή δεδομένων με την 
Ηλεκτρονική ∆ιακυβέρνηση Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (Η∆ΙΚΑ). Με 
την ολοκλήρωση της διαδικασί-
ας απόδοσης ΑΦΜ, για τα ανήλι-
κα τέκνα που θα ταυτοποιούνται 
μέσα από την παραπάνω ψηφια-
κή διαδικασία και οι δύο γονείς 
θα ενημερώνονται για τον ΑΦΜ 
που αποδόθηκε στο τέκνο μέσω: 
• Ηλεκτρονικής ειδοποίησης στη 
διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυ-
δρομείου που έχουν δηλώσει στην 
ψηφιακή πύλη myAADE, στη δι-
αδρομή Μητρώο & Επικοινωνία 
/ Στοιχεία Επικοινωνίας. 
• Ανάρτησης στην ψηφιακή πύ-
λη myAADE, στη διαδρομή Μη-
τρώο & Επικοινωνία / Τα Μηνύ-
ματά μου. 

Επιπλέον, τα στοιχεία του ΑΦΜ 
του ανηλίκου θα εμφανίζονται 
εφεξής ως «Σχετιζόμενος ΑΦΜ» 
στην εικόνα των σχέσεων φυσι-
κού προσώπου των γονέων, στην 
ψηφιακή πύλη myAADE / Μητρώο 
& Επικοινωνία / Στοιχεία Φυσι-
κού Προσώπου. Εκτιμάται ότι με 
αυτή τη διαδικασία θα λάβουν 

ΑΦΜ πάνω από 350.000 ανήλικα 
τέκνα άνω των 12 ετών. Με βά-
ση τα σχετικά στοιχεία, σήμερα 
υποβάλλονται πάνω από 80.000 
αιτήσεις ετησίως για χορήγηση 
ΑΦΜ σε ανήλικα τέκνα. Στόχος 
της ΑΑ∆Ε είναι σε δεύτερη φάση 
να χορηγήσει, με την ίδια διαδι-
κασία, ΑΦΜ σε όλα τα ανήλικα 
τέκνα, από το πρώτο έτος της ηλι-
κίας τους, που έχουν δηλωθεί από 
τους γονείς τους στις δηλώσεις 
φορολογίας εισοδήματος και μπο-
ρούν να ταυτοποιηθούν με την 
παραπάνω ψηφιακή διαδικασία. 

Από την ΑΑ∆Ε διευκρινίζεται 
ότι η χορήγηση ΑΦΜ στα ανήλι-
κα τέκνα δεν δημιουργεί υποχρέ-
ωσή τους για υποβολή δηλώσεων. 
Ωστόσο, κατ’ εξαίρεση φορολογεί-
ται χωριστά το εισόδημα του ανή-
λικου άγαμου παιδιού και υποβάλ-
λει δήλωση εφόσον το εισόδημα 
προέρχεται: 
α) Από την παροχή της προσωπι-
κής εργασίας του. 
β) Από σύνταξη λόγω θανάτου 
του πατέρα ή της μητέρας του. 

 ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ 

Αυτόματα θα αποκτούν
ΑΦΜ τα παιδιά όταν
γίνονται 12 ετών 

Τέσσερα συν ένα μέτρα στήριξης
σε ευάλωτες ομάδες και νέους
Επίδομα θέρμανσης, youth pass, αγροτικό πετρέλαιο, βοήθημα σε συνταξιούχους

Το μέτρο τίθεται 
σε εφαρμογή την ερχό-
μενη Δευτέρα – Εκτιμά-
ται ότι θα λάβουν ΑΦΜ 
πάνω από 350.000 
ανήλικοι άνω 
των 12 ετών. 
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Σε δεύτερη φάση η Ανεξάρτητη 
Αρχή ∆ημοσίων Εσόδων σχεδιάζει 
να χορηγεί ΑΦΜ σε όλα τα ανήλικα 
τέκνα από ενός έτους. 
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Ο κινηματογράφος, όπως τον γνώ-
ρισαν οι παλαιότεροι, πριν από 
την κυριαρχία των multiplex, 
επιστρέφει στο κέντρο της Αθή-
νας. Τα αμέσως επόμενα χρόνια 
και εφόσον όλα τα business plan 
που κυοφορούνται υλοποιηθούν, 
θα ανοίξουν τις αίθουσές τους 
ξανά τόσο o κινηματογράφος 
Απόλλων όσο και ο κινηματο-
γράφος Αττικόν στη Σταδίου, 
ενώ αναμένεται να αναβαθμιστεί 
δραστικά το Σινέ Ιντεάλ στην 
Πανεπιστημίου και να ξαναβρεί 
την αίγλη του ο κινηματογρά-
φος Αστορ. Η τουριστική αλλά 
και εμπορική επανάκαμψη του 
κέντρου της πρωτεύουσας τα 
τελευταία χρόνια έρχεται τώ-
ρα να συμπληρωθεί και με την 
επιστροφή μεγάλων χώρων ψυ-
χαγωγίας. 

Και ενώ η αναβάθμιση του κι-
νηματογράφου Ιντεάλ θεωρείται 
έως ένα βαθμό προεξοφλημένη, 
μετά τις σχετικές διαβεβαιώσεις 

που έδωσε ο όμιλος ξενοδοχεί-
ων Mitsis, o οποίος εκμίσθωσε 
το ιστορικό κτίριο που τον στε-
γάζει, η επανέναρξη της λει-
τουργίας των κινηματογράφων 
Απόλλων και Αττικόν αποτελεί 
νέο. Οι δύο ιστορικές αίθουσες, 
που σταμάτησαν τη λειτουργία 
τους προ δεκαετίας όταν κάη-

κε μεγάλο μέρος της πρόσοψης 
του εμβληματικού κτιρίου στο 
οποίο συστεγάζονται στη Σταδί-
ου, εκμισθώθηκαν μαζί με όλο το 
κτιριακό συγκρότημα σε σχήμα 
ομίλου ακινήτων συμφερόντων 
Γιάννη Περρωτή. 

Οι σχετικές πληροφορίες ανα-

φέρουν πως θα δρομολογηθεί η 
ανάπλαση του κτιρίου και η ανά-
δειξη των διατηρητέων προσό-
ψεών του, ενώ θα φιλοξενήσει 
και άλλες χρήσεις οι οποίες επί 
του παρόντος δεν έχουν ακό-
μα αποκρυσταλλωθεί. Ωστόσο 
η λειτουργία των κινηματογρά-
φων, που δεν έχουν επηρεαστεί 
στον βαθμό που επηρεάστηκε το 
υπόλοιπο κτίριο από τη φωτιά 
που ξέσπασε τον Φεβρουάριο 
του 2012, ενδέχεται να ξεκινήσει 
το συντομότερο δυνατόν, ειδικά 
καθώς είναι επιχειρήσεις ικανές 
να παράγουν αξιόλογες ταμεια-
κές ροές που θα βοηθήσουν με 
τη σειρά τους τη χρηματοδότη-
ση της συνολικής ανάπλασης, 
εξηγούν πηγές με γνώση των 
σχετικών σχεδιασμών. 

Το κτίριο ανήκει σε δύο ιδρύ-
ματα τα οποία μέχρι πρότινος 
βρίσκονταν σε δικαστική αντι-
παράθεση αλλά τελικά επετεύ-
χθη λύση συμβιβασμού με βάση 
την οποία πρακτικά ενοποιήθη-
καν σε ένα και έτσι ξεκλείδωσε 

η δυνατότητα συνάψεως συμ-
βάσεων εκμίσθωσης με ενδια-
φερόμενους επενδυτές. Οπως 
και έγινε.

Εν τω μεταξύ, ο Σταύρος Μή-
τσης, διευθύνων σύμβουλος του 
ομίλου ξενοδοχείων Mitsis, ο 
οποίος νωρίτερα φέτος εξασφά-
λισε την ενοικίαση του Μεγάρου 
Σλήμαν-Μελά στην Πανεπιστη-
μίου στο πλαίσιο διαγωνισμού 
που έκανε ο ΕΦΚΑ, ο όποιος έχει 
και την κυριότητά του, απαντώ-
ντας σε σχετική ερώτηση της 
«Κ», επιβεβαιώνει πως ο κινημα-
τογράφος Ιντεάλ που λειτουργεί 
μέσα στο εν λόγω κτιριακό συ-
γκρότημα, θα συνεχίσει να λει-
τουργεί στο μέλλον και μάλιστα 
αναβαθμισμένος. 

Υπενθυμίζεται  πως  το 
business plan του ομίλου για το 
συγκεκριμένο κτίριο –που προ-
βλέπει την ανάπτυξη ξενοδοχεί-
ου αλλά και την επαναλειτουργία 
του ιστορικού εστιατορίου Ιντε-
άλ και, βέβαια, του κινηματογρά-
φου– περιλαμβάνει επενδυτικό 

πρόγραμμα προϋπολογισμού 36 
εκατ. για την αναμόρφωση, ανα-
καίνιση και εκσυγχρονισμό του 
Μεγάρου Σλήμαν-Μελά.

Την ίδια ώρα, θετικό προδι-
αγράφεται πλέον και το μέλλον 
του κινηματογράφου Αστορ, 
επίσης στην οδό Σταδίου στον 
αριθμό 28, μετά την πρόσφατη 
απόφαση του υφυπουργού Πε-

ριβάλλοντος Νίκου Ταγαρά, με 
την οποία κηρύσσεται διατηρη-
τέα η χρήση του ως κινηματο-
γράφου. Το Αστορ στεγάζεται 
επίσης σε ένα ιστορικό κτίριο 
και λειτουργεί από το 1908 ως 
κινηματογραφική αίθουσα, ενώ 
από το 2015 και μετά, τη διαχεί-
ρισή του έχει αναλάβει η εται-
ρεία Weird Wave.  

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Οι δύο αίθουσες 
στη Σταδίου εκμισθώ-
θηκαν μαζί με όλο 
το κτίριο σε σχήμα 
ομίλου ακινήτων.

Ο κινηματογράφος επιστρέφει
στο κέντρο της Αθήνας 
Επαναλειτουργία των σινέ Απόλλων, Αττικόν και αναβάθμιση των Ιντεάλ, Αστορ

Σύμφωνα με πληροφορίες, δρομολογείται η ανάπλαση του εμβληματικού 
κτιρίου που στέγαζε τους κινηματογράφους Απόλλων και Αττικόν στη Σταδί-
ου. Οι αίθουσες ενδέχεται να ξεκινήσουν τη λειτουργία τους το συντομότερο 
δυνατόν, δεδομένου ότι η πυρκαγιά του 2012 δεν τις επηρέασε στον βαθμό 
που έπληξε το υπόλοιπο συγκρότημα. 
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Επειτα από μια πρόσκαιρη κάμ-
ψη τον Αύγουστο οι αυξήσεις 
των τιμών στα ξενοδοχεία της 
Αθήνας συνεχίστηκαν τον Σε-
πτέμβριο, διαμορφώνοντας το 
μέσο κόστος διαμονής για τους 
επισκέπτες τους κατά τον πρώ-
το μήνα του φθινοπώρου 40% 
σχεδόν υψηλότερα από τα επί-
πεδα του 2019, του τελευταίου 
πριν από την πανδημία έτους 
και χρονιάς ρεκόρ για τον ελλη-
νικό τουρισμό. Υψηλές πληρό-
τητες που αποδίδονται κυρίως 
στην ανάδειξη της πρωτεύου-
σας σε αυτοτελή διεθνή προ-
ορισμό αλλά και στη διεξαγω-
γή ενός σημαντικού αριθμού 
διεθνών συνεδρίων, όπως και 
ο πληθωρισμός, έχουν οδηγή-
σει τη μέση τιμή δωματίου σε 
υψηλότατα επίπεδα. 

Σύμφωνα με τα τελευταία 
στοιχεία κίνησης και απόδοσης 
των ξενοδοχείων της Αθήνας 
και της Αττικής, που συγκέ-
ντρωσε η Ενωση Ξενοδόχων 
Αθηνών Αττικής και Αργοσα-
ρωνικού (ΕΞΑΑΑ), η μέση τιμή 
δωματίου (ADR), τον Σεπτέμ-
βριο έφτασε τα 171,35 ευρώ 
έναντι των 143,94 ευρώ του 
Σεπτεμβρίου του 2022 και των 
123,67 ευρώ του Σεπτεμβρίου 
του 2019. Σημειώθηκε δηλαδή 
αύξηση της τάξης του 19% και 
του 38,6% έναντι του Σεπτεμ-
βρίου του 2022 και του 2019 
αντίστοιχα. 

Η επίδοση για το έσοδο ανά 
διαθέσιμο δωμάτιο (RevPar), 
δείκτης που συναξιολογεί τα 
έσοδα σε σχέση και με την 
πληρότητα, τον Σεπτέμβριο 
ήταν 160,48 ευρώ έναντι 

133,89 ευρώ του Σεπτεμβρίου 
2022 και 117,13 ευρώ του Σε-
πτεμβρίου 2019. Παρατηρή-
θηκε δηλαδή θετική μεταβο-
λή κατά 19,9% και κατά 37% 
έναντι του Σεπτεμβρίου του 

2022 και του Σεπτεμβρίου 2019 
αντίστοιχα.

Ο Σεπτέμβριος έκλεισε για 
τα ξενοδοχεία της πρωτεύ-
ουσας με μέση πληρότητα 
της τάξης του 93,7%, οριακά 
υψηλότερη από τα επίπεδα 
του Σεπτεμβρίου του 2022 
(+0,7%) και οριακά χαμηλό-
τερα από τον Σεπτέμβριο του 
2019 (-1,1%). Στο σημείο αυτό 
ωστόσο πρέπει να σημειωθεί 
πως ο αριθμός των διαθέσιμων 
δωματίων στην Αθήνα για την 
Αττική έχει αυξηθεί σημαντικά 
από το 2019 καθώς μπαίνουν 
στην αγορά επενδύσεις που 
είχαν δρομολογηθεί τα προη-
γούμενα χρόνια. Παράλληλα, 

η εικόνα του τουρισμού στο 
κέντρο της Αθήνας γίνεται πιο 
ολοκληρωμένη εάν συνεκτι-
μηθεί η πολύ μεγάλη αύξηση 
τόσο του αριθμού των διαθε-
σίμων προς βραχυχρόνια μί-
σθωση καταλυμάτων όσο και 
της πληρότητάς τους. 

Στο 9μηνο Ιανουαρίου - Σε-
πτεμβρίου η μέση πληρότητα 
στα ξενοδοχεία της Αθήνας 
ήταν 78%, σημειώνοντας μεί-
ωση της τάξης του 2,4% ένα-
ντι του 2019 και αύξηση κατά 
14% έναντι της αντίστοιχης 
περιόδου 2022. 

«Οι καλές επιδόσεις Σεπτεμ-
βρίου εν πολλοίς οφείλονται 
σε έναν σημαντικό αριθμό δι-
εθνών συνεδρίων που πραγ-
ματοποιήθηκαν στην Αθήνα, 
κάτι που αναδεικνύει τη σπου-
δαιότητα του τομέα αλλά και 
το πόσο σημαντικό είναι να 
επενδύσουμε στον συνεδρια-
κό τουρισμό», αναφέρει η δι-
οίκηση της ΕΞΑΑΑ.

Οσον αφορά τη διεθνή αντα-
γωνιστικότητα των τιμών των 
αθηναϊκών ξενοδοχείο τον Σε-
πτέμβριο, αξίζει να αναφερθεί 
πως είχε υψηλότερη μέση τιμή 
(171,35 ευρώ) από κάποιους 
ανταγωνιστικούς διαχρονικά 
προορισμούς όπως από τη Μα-
δρίτη (161,32 ευρώ) και την 
Κωνσταντινούπολη (151,43 ευ-
ρώ), το Βερολίνο (149,41 ευ-
ρώ) ή τη Βιέννη (152,18 ευρώ). 
Αλλες ευρωπαϊκές μητροπό-
λεις πάντως κατέγραψαν δι-
πλάσιες σχεδόν μέσες τιμές 
που άγγιξαν ή και ξεπέρασαν 
τα 300 ευρώ. 

 ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ 

Μια δύσκολη χρονιά για τον κλάδο 
των startups παγκοσμίως απο-
δεικνύεται το 2023, με την Ελ-
λάδα να μην αποτελεί εξαίρε-
ση. Ο πληθωρισμός, η αύξηση 
των επιτοκίων δανεισμού και η 
κατάρρευση της Silicon Valley 
Bank είναι μερικοί παράγοντες 
που κατέστησαν ακόμη πιο ρι-
ψοκίνδυνη την επένδυση σε νε-
οφυείς εταιρείες κατά τη φετινή 
αλλά και την περυσινή χρονιά. 
Αυτή η «αποστροφή» στο ρίσκο 
εκδηλώθηκε από τους επενδυτές 
πιο έντονα σε νεοφυείς εταιρείες 
που βρίσκονται στα πρώτα στά-
δια ανάπτυξης και καταγράφουν 
συνήθως μηδενικούς τζίρους.

Σύμφωνα με τα στοιχεία 
του ελληνικού επενδυτικού 
κεφαλαίου Marathon Venture 
Capital, οι ελληνικές νεοφυείς 
εταιρείες με έδρα ή παρουσία 
στην Ελλάδα έχουν αντλήσει 
από τις αρχές του έτους μέσω 
ΑΜΚ 278 εκατ. δολάρια σε 53 
γύρους χρηματοδότησης από 
περίπου 53 διεθνείς και εγχώ-
ριους επενδυτές. Αντίθετα, το 
2022 οι εταιρείες είχαν αντλή-
σει κοντά στα 720 εκατ. δολ. 
Οπως αναφέρουν πηγές του 
venture capital, το σύνολο των 
αντληθέντων κεφαλαίων από 
τις ελληνικές startups φέτος εμ-
φανίζεται μειωμένο κατά περί-
που 60% σε σχέση με το 2022. 

Ωστόσο, το 2022 σημειώθη-
καν 3 μεγάλες επενδύσεις, σε 
αντίθεση με τη φετινή χρονιά 
που δεν καταγράφηκε κάτι αντί-
στοιχο. Ενδεικτικά, πέρυσι η ελ-
ληνικών συμφερόντων Mysten 
Labs, με παρουσία σε Αθήνα και 
Θεσσαλονίκη, άντλησε από διε-

θνείς επενδυτές 300 εκατ. δολ., 
ενώ νέα κεφάλαια χορηγήθηκαν 
και στη Viva Wallet στο πλαί-
σιο του deal με την JP Morgan. 
Παράλληλα, η ελληνικών συμ-
φερόντων εταιρεία τεχνολογί-
ας Aisera άντλησε πέρυσι 90 
εκατ. δολ. 

Επειτα από μια εποχή έντο-
νης «ευφορίας», ο κλάδος της τε-
χνολογίας διανύει φάση διόρθω-
σης, με τις αποτιμήσεις πολλών 
εταιρειών να μειώνονται ήδη 
από το 2022. Σύμφωνα με στοι-
χεία της πλατφόρμας συλλογής 
και επεξεργασίας δεδομένων 
crunchbase, το τρίτο τρίμηνο 

της τρέχουσας χρονιάς οι πα-
γκόσμιες επενδύσεις σε εταιρεί-
ες τεχνολογίας ανήλθαν σε 73 
δισ. δολ., μειωμένες κατά 15% 
σε σύγκριση με το αντίστοιχο 
τρίμηνο της περυσινής χρονιάς. 
Φωτεινή εξαίρεση αποτελεί η 
τεχνητή νοημοσύνη και ειδικό-
τερα κλάδοι όπως το generative 
AI, στο οποίο επενδύουν κο-
λοσσοί όπως η Microsoft και η 
Amazon. Ενδεικτικά, κατά το γ΄ 
τρίμηνο οι startups εταιρείες τε-
χνητής νοημοσύνης άντλησαν 
συνολικά 10 δισ. δολ., ενώ ψη-
λά κινήθηκαν και εταιρείες του 
κλάδου των ημιαγωγών, εξασφα-
λίζοντας από τους επενδυτές 
4,5 δισ. δολ.

Δύσκολη χρονιά
και για τις ελληνικές
startups το 2023

Αλμα στις τιμές των ξενοδοχείων
της Αθήνας τον Σεπ τέμβριο
Αυξήθηκαν κατά 38,6% σε σχέση με το 2019 – Στο 93,7% η μέση πληρότητα

Από τις αρχές του 
έτους έχουν αντλήσει 
278 εκατ. δολ., 
έναντι περίπου 
720 εκατ. δολ. το 2022. 

Tης ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Στο 9μηνο η μέση 
πληρότητα στα ξενο-
δοχεία της πρωτεύου-
σας αυξήθηκε 
κατά 14% έναντι 
της αντίστοιχης 
περιόδου 2022.



Ε Λ Λ Α Δ Α Κυριακή 12 Nοεμβρίου 20238 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Δικαιότερη κατανομή του επιδόμα-
τος ανεργίας, με κλιμάκωση που θα 
ξεκινάει κατά τους πρώτους μήνες 
ανεργίας σε υψηλά επίπεδα και θα 
βαίνει μειούμενο με την πάροδο 
των μηνών, καθώς και επέκτασή 
του υπό προϋποθέσεις και μετά 
τους 12 μήνες σε συνδυασμό με 
μια πιθανή κατάργηση του επι-
δόματος μακροχρόνιας ανεργίας 
–που στην πράξη, λόγω των ει-
σοδηματικών κριτηρίων, έχει κα-
ταστεί σχεδόν ανενεργό– συμπε-
ριλαμβάνονται στα σενάρια που 
επεξεργάζεται η ∆ημόσια Υπηρε-
σία Απασχόλησης. Οι αλλαγές προ-
ωθούνται στο πλαίσιο του Ταμείου 
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, 
καθώς έχουν εξασφαλιστεί πόροι 
άνω των 100 εκατ. ευρώ με στόχο 
την πιλοτική εφαρμογή ενός προ-
γράμματος αναπροσαρμογής του 
επιδόματος ανεργίας. Και όπως 
επισημαίνει μιλώντας στην «Κ» ο 
διοικητής της ∆ΥΠΑ Σπύρος Πρω-
τοψάλτης, αυτό που θα επιδιωχθεί 
είναι το επίδομα ανεργίας να εί-
ναι πιο αποτελεσματικό και πιο 
δίκαιο. Βέβαια, σύμφωνα και με 
τον υπουργό Εργασίας Αδωνι Γε-
ωργιάδη, καμία απόφαση δεν έχει 
ληφθεί ακόμη, με όλα τα σενάρια 
να βρίσκονται στο τραπέζι και να 
απαιτούν επεξεργασία. 

Σύμφωνα με πληροφορίες, ήδη 
η ∆ΥΠΑ, με τεχνική βοήθεια από 
τον ΟΟΣΑ, μελετάει τρόπους και 
διαφοροποιήσεις που θα μπορού-
σαν να διευρύνουν το πλέγμα προ-
στασίας των ανέργων και ιδιαίτερα 
όσων ανέργων έχουν πάνω από 12 
και έως 24 μήνες ανεργίας. 

«Εξετάζουμε πώς θα μπορού-
σε το επίδομα ανεργίας να είναι 
υψηλότερο, κυρίως τους πρώτους 
μήνες ανεργίας, ώστε να μην είναι 
τόσο απότομη η μείωση εισοδήμα-
τος, ανάλογα με τον ασφαλιστικό 
βίο του ανέργου, τα έτη εργασίας 
και τα ένσημα που έχει πληρώσει, 
τις εισφορές ασφάλισης κατά της 
ανεργίας κ.ά.», επισημαίνει χαρα-
κτηριστικά ο κ. Πρωτοψάλτης. Να 
σημειωθεί ότι σήμερα όλοι όσοι 
πληρούν τις προϋποθέσεις λαμ-
βάνουν το 55% του βασικού ημε-
ρομισθίου, ανεξάρτητα από το 
πόσα χρόνια έχουν εργαστεί και 
πόσες εισφορές έχουν πληρώσει. 
Ετσι, για παράδειγμα, εξετάζεται 
το ύψος του επιδόματος ανεργίας 
να ξεκινάει κατά τους πρώτους μή-
νες της καταβολής του από υψη-
λότερα επίπεδα –πιο κοντά στον 
βασικό μισθό σε επίπεδο αναπλή-
ρωσης– και να αποκλιμακώνεται 
σταδιακά. «Σε καμία όμως περί-
πτωση δεν εξετάζεται η μείωση 
του επιδόματος ανεργίας», ξεκαθα-
ρίζει ο κ. Πρωτοψάλτης. Αντίθετα 
εκτιμά πως το αυξημένο και κλιμα-
κούμενο επίδομα ανεργίας θα μπο-
ρεί να στηρίξει πιο αποτελεσματι-

κά όσους βρέθηκαν χωρίς δουλειά, 
καθώς τους πρώτους μήνες θα βρί-
σκεται σε υψηλότερο επίπεδο και 
θα μειώνεται σταδιακά. 

Οσον αφορά το επίδομα μακρο-
χρόνιας ανεργίας, αυτό που έχει δι-
απιστωθεί είναι ότι το λαμβάνουν 
πολύ λίγοι δικαιούχοι, καθώς δίνε-
ται με εισοδηματικά κριτήρια, τα 
οποία όμως αφορούν το φορολο-
γικό έτος κατά το οποίο ο άνεργος 
εργαζόταν... Σε αυτή τη βάση, ο κ. 
Πρωτοψάλτης σημειώνει στην «Κ» 
πως εξετάζεται το ενδεχόμενο εν-
σωμάτωσής του στο επίδομα ανερ-
γίας που θα λειτουργήσει ανταπο-
δοτικά, κυρίως σε ανέργους που 
εργάζονταν για πολλά χρόνια και 
έχουν πληρώσει πολλά χρήματα 
μέσω του συστήματος ασφάλισης 
κατά της ανεργίας. Βέβαια, τίποτε 
ακόμη δεν έχει «κλειδώσει», καθώς 
απαιτούνται περαιτέρω διερεύνη-
ση και μελέτη ώστε η μεταρρύθ-
μιση να έχει σωστή στόχευση και 
αποτελεσματικότητα. Εντός του 
πρώτου τριμήνου του 2024 εκτι-
μάται ότι η ∆ΥΠΑ θα έχει κατα-
λήξει στο πλέον πιθανό σενάριο, 
με κάποιες βασικές εναλλακτικές, 
προκειμένου να υλοποιηθεί το πι-
λοτικό πρόγραμμα και, αφού αξιο-
λογηθεί, εντός του δευτέρου εξα-
μήνου να προωθηθεί η σχετική 
νομοθετική πρωτοβουλία. 

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ 

Εχουν εξασφαλιστεί πόροι άνω των 
100 εκατ. ευρώ από το Ταμείο Ανά-
καμψης με στόχο την πιλοτική εφαρ-
μογή ενός προγράμματος αναπρο-
σαρμογής του επιδόματος ανεργίας.

Οταν πριν από μερικά χρόνια 
οι ειδικοί της εργασίας έλεγαν 
ότι οι μελλοντικοί εργαζόμενοι 
θα πρέπει να αλλάξουν 5 με 6 
φορές στη ζωή τους όχι μόνο 
εργασιακό περιβάλλον αλλά 
και αντικείμενο, δεν φαντά-
ζονταν ούτε και οι ίδιοι την 
ταχύτητα των αλλαγών. 

Ετσι, σήμερα, για παράδειγ-
μα, για έναν νέο άνθρωπο το 
να μείνει στην ίδια δουλειά, 
είτε γιατί το θέλει ο ίδιος εί-
τε γιατί οι συνθήκες το έφε-
ραν έτσι, για μια ζωή, κάτι που 
ήταν ζητούμενο αλλά και το 
πιο συνηθισμένο φαινόμενο 
τα προηγούμενα χρόνια, είναι 
τόσο... παλιό όσο τα Walkman 
ή τα καρτοτηλέφωνα. 

Πλέον, το να φύγει κάποιος 
από μια δουλειά είναι απόλυτα 
αποδεκτό όταν μια επιλογή κα-
ριέρας δεν τον γεμίζει, πολλώ 
δε μάλλον όταν δεν πρόκειται 
για το επάγγελμα των ονείρων 
του. Ετσι εξηγείται ένα από τα 
πολλά ευρήματα της τελευταί-
ας έρευνας του kariera.gr, που 
συγκεντρώνει σε τακτά χρονι-
κά διαστήματα τα «θέλω» των 
αναζητούντων εργασία: Τέσ-
σερις στους δέκα «job seekers» 
δήλωσαν πως αλλάζουν δουλειά 

μέσα σε 2 με 3 χρόνια, ενώ ένας 
στους δέκα ανά έτος. Πρόκει-
ται για ευρήματα που προέκυ-
ψαν μέσα από χιλιάδες απαντή-
σεις που έδωσαν σε έρευνες 
που πραγματοποιήθηκαν μέσω 
LinkedIn εργαζόμενοι αλλά και 
άνεργοι, περιγράφοντας τι ζη-
τούν από τους πιθανούς εργο-
δότες τους, όσοι αναζητούν ερ-
γασία. Περισσότεροι από 20.000 

συνολικά απάντησαν μεταξύ 
άλλων για την 4ήμερη εργασία, 
για τα κίνητρα στην παραγω-
γικότητα, για το τι ζητούν από 
ένα μάνατζερ, αλλά και για το 
τι τους κρατάει μακριά από τη 
δουλειά των ονείρων τους.

Αναλυτικά, αναφορικά με το 
κάθε πότε οι εργαζόμενοι αλ-
λάζουν δουλειά, το 41% όσων 
συμμετείχαν σημείωσε πως αυ-
τό συμβαίνει κάθε 2-3 χρόνια, 
το 11% κάθε χρόνο, ενώ το 32% 

των ερωτηθέντων δήλωσε... δει-
νόσαυρος. Ακόμη και η επιλογή 
του χαρακτηρισμού δείχνει τη 
μεγάλη και ταχύτατη αλλαγή 
που επήλθε μέσα σε λίγα χρόνια 
στο εργασιακό μοντέλο. Η επο-
χή που ο άνθρωπος μπορούσε 
να διανύσει όλη του την επαγ-
γελματική ζωή έχοντας απο-
κτήσει μόνο ένα επαγγελματι-
κό προσόν έχει παρέλθει και οι 
νέοι εργαζόμενοι αναμένεται να 
αλλάξουν πολλές δουλειές και 
να αναλάβουν πολλούς διαφο-
ρετικούς επαγγελματικούς ρό-
λους στη διάρκεια της σταδιο-
δρομίας τους. Ελπίζοντας ότι 
κάποιος από αυτούς θα αφορά 
και το επάγγελμα των ονείρων 
τους. Η ίδια έρευνα άλλωστε 
έδειξε πως η έλλειψη εμπειρί-
ας και δεξιοτήτων, η δυσκολία 
στη μετεγκατάσταση, η έλλει-
ψη αυτοπεποίθησης και η δυ-
σκολία στο networking είναι οι 
βασικοί λόγοι που καθιστούν το 
όνειρο... άπιαστο.

Και τα υπόλοιπα ευρήματα 
της έρευνας είναι εντυπωσι-
ακά, καθώς δείχνουν τα εξής:
• Το 55% των ερωτηθέντων 
δήλωσε ότι θα προτιμούσε 
4ήμερη εργασία με τον ίδιο 
μισθό, ενώ το 45% επισήμανε 
πως προτιμά 5ήμερη εργασία 
με 20% αύξηση μισθού.

• Σχετικά με την παραγωγικό-
τητα, 34% των ερωτηθέντων 
υπογράμμισαν πως ο πιο ση-
μαντικός παράγοντας είναι η 
ισορροπία μεταξύ εργασίας και 
οικογενειακής ζωής, ένα 32% 
ανέφερε τις ευκαιρίες ανέλιξης 
και εξέλιξης, το 26% επισήμα-
νε το καλό κλίμα και μόλις ένα 
8% τον καλό μάνατζερ.
• Στο ίδιο πλαίσιο, ερωτηθέντες 
για το τι κάνει ένα μάνατζερ κα-
λό, πάνω από τους μισούς απά-
ντησαν «η ενσυναίσθηση», ένας 
στους τρεις ανέφερε την καθο-
δήγηση, ενώ το 18% σημείωσε 
την οργάνωση.
• Ενας στους δύο ερωτηθέντες 
απάντησε πως δεν επιβραβεύ-
εται καθόλου από τον εργοδό-
τη του, το 24% αναφέρει πως 
επιβραβεύεται με αύξηση μι-
σθού, ενώ το 23% λαμβάνει 
μπόνους.
• Οι προκλήσεις που αντιμετω-
πίζουν οι γυναίκες στον εργα-
σιακό στίβο στην πλειοψηφία 
τους αφορούν την ισορροπία 
εργασίας και οικογενειακής 
ζωής (43%), ενώ ακολουθούν 
ο σεξισμός και το μπούλινγκ, 
η έλλειψη ευκαιριών και η άνι-
ση αμοιβή.
• 84% απάντησαν πως ήταν 
ανοιχτοί σε νέες ευκαιρίες κατά 
τη διάρκεια του καλοκαιριού.

Κατά 7,2 εκατ. ευρώ περίπου επι-
βαρύνθηκαν το α΄ εξάμηνο του 
2023 οι κάτοχοι του «πλαστικού 
χρήματος» λόγω των αυξημένων 
κατά 31% περιστατικών απάτης, 
που ανέβασαν το ποσό που «υπε-
ξαιρέθηκε» από κάρτες στα 11,4 
εκατ. ευρώ (αύξηση κατά 29% σε 
σχέση με το β΄ εξάμηνο του 2022). 
Στο ποσό αυτό θα πρέπει να προ-
στεθούν και άλλα 79,5 εκατ. ευρώ 
που ήταν οι ηλεκτρονικές απά-
τες (phishing) το 2022 (δεν έχουν 
δημοσιευθεί νεότερα στοιχεία) 
στους τραπεζικούς λογαριασμούς, 
εκτινάσσοντας το επίπεδο της 
απάτης κοντά στα 100 εκατ. ευ-
ρώ τον χρόνο. 

Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία που δημοσιεύονται στην έκ-
θεση για τη Χρηματοπιστωτική 
Σταθερότητα της ΤτΕ, αν και τα 
ποσά των παράνομων υποκλοπών 
στοιχείων λογαριασμού ή στοιχεί-
ων κάρτας είναι μικρά σε σχέση 
με αυτά που διακινούνται συνολι-
κά μέσω μεταφοράς χρημάτων ή 
μέσω αγορών με πλαστικό χρήμα 
(αντιπροσωπεύουν το 0,003% και 
το 0,02% αντίστοιχα), η αξία των 

χρημάτων που υπεξαιρέθηκαν αυ-
ξήθηκε κατά 204% στην πρώτη 
κατηγορία σε σχέση με το 2021 
και κατά 29% στη δεύτερη σε σχέ-
ση με το β΄ εξάμηνο του 2022. Συ-
γκεκριμένα καταγράφηκαν:
• 16.339 περιστατικά απάτης 
συνολικής αξίας 79,5 εκατ. ευ-
ρώ σε τραπεζικούς λογαριασμούς 
το 2022 έναντι 8.365 περιστατι-
κών απάτης συνολικής αξίας 26,3 
εκατ. ευρώ το 2021.
• 202.000 περιστατικά απάτης 
συνολικής αξίας 12,5 εκατ. ευρώ 
σε συναλλαγές με κάρτες το α΄ 
εξάμηνο του 2023 έναντι 151.203 
περιστατικών απάτης συνολικής 
αξίας 10 εκατ. ευρώ το β΄ εξάμη-
νο του 2022.

Στο απυρόβλητο είναι οι άμε-
σες χρεώσεις, δηλαδή η μεταφο-
ρά χρημάτων από λογαριασμό σε 

λογαριασμό (μέσω του ευρωπα-
ϊκού συστήματος SEPA) οι οποί-
ες, όπως διαπιστώνει η ΤτΕ, συ-
νεχίζουν να αποτελούν το πλέον 
ασφαλές μέσο πληρωμής, καθώς 
το 2022 δεν αναφέρθηκαν περι-
στατικά απάτης. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία, η επιβάρυνση των κα-
ταναλωτών από τις απώλειες μέ-
σω καρτών ήταν αυξημένη το α΄ 
εξάμηνο του έτους σε σχέση με 
το αντίστοιχο περυσινό διάστη-
μα. Συγκεκριμένα, οι οικονομι-
κές απώλειες που επιμερίζονται 
μεταξύ καταναλωτών και τραπε-
ζών ανάλογα με τον βαθμό υπαι-
τιότητάς τους, ανήλθαν σε 11,4 
εκατ. ευρώ και τα 7,2 εκατ. ευ-
ρώ (ποσοστό 63% έναντι 52% το 
αντίστοιχο περυσινό διάστημα) 
επιβάρυναν τους κατόχους των 
καρτών. Αντίθετα οι εκδότες και 
οι πάροχοι των καρτών, δηλαδή 
οι τράπεζες, επιβαρύνθηκαν με 
4,2 εκατ. ευρώ, που αντιστοιχεί 
σε ποσοστό 37%.

Η αύξηση της απάτης στις 
κάρτες είναι κυρίως αποτέλεσμα 
της αύξησης των αγορών μέσω 
∆ιαδικτύου, τομέας στον οποίο 
καταγράφονται τα υψηλότερα 
ποσοστά απάτης, σε αντίθεση με 

τα περιστατικά απάτης σε ATM 
και POS, που καταγράφουν πολύ 
μικρότερα ποσοστά. Συγκεκρι-
μένα, το α΄ εξάμηνο του 2023, ο 
αριθμός των περιστατικών απά-
της που καταγράφηκε ανά κα-
νάλι συναλλαγής αφορούσε 2,7 
χιλ. περιστατικά στις συναλλα-
γές ΑΤΜ, 26 χιλ. στις πληρωμές 
POS και 174 χιλ. στις συναλλαγές 
μέσω ∆ιαδικτύου. Η αντίστοιχη 
αξία των περιστατικών απάτης 
διαμορφώθηκε σε 900 χιλ. ευ-
ρώ στις συναλλαγές ΑΤΜ, σε 2,5 
εκατ. ευρώ στις πληρωμές POS 
και σε 9 εκατ. ευρώ στις εξ απο-
στάσεως συναλλαγές, με το 97% 
εξ αυτών να αφορά περιστατικά 
απάτης μέσω ∆ιαδικτύου. 

Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία της ΤτΕ, οι περιπτώσεις της 
διαδικτυακής απάτης αφορούν ως 
επί το πλείστον συναλλαγές αγο-
ρών από εμπόρους του εξωτερι-
κού με κάρτες που έχουν εκδοθεί 
στην Ελλάδα, λόγω της εκτενέ-
στερης χρήσης του διεθνούς προ-
τύπου ασφαλών συναλλαγών 3D 
Secure από τους παρόχους υπη-
ρεσιών πληρωμών στην Ελλάδα 
έναντι των παρόχων υπηρεσιών 
πληρωμών του εξωτερικού.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Το 34% θεωρεί 
πως ο πιο σημαντικός 
παράγοντας είναι 
η ισορροπία μεταξύ 
εργασίας και οικο-
γενειακής ζωής.

Με 7,2 εκατ. ευρώ επι-
βαρύνθηκαν οι κάτοχοι 
καρτών – Μέσω Διαδι-
κτύου τα περισσότερα 
περιστατικά.

Πιο αποτελεσματικό
και πιο δίκαιο
το επίδομα ανεργίας 

Το 41% των εργαζομένων αλλάζει
δουλειά κάθε δύο με τρία χρόνια

Αυξήθηκαν οι απάτες στις συναλλαγές με κάρτα το πρώτο εξάμηνο του 2023

Αναζητούν το επάγγελμα των ονείρων τους – Τι ζητούν από τους εργοδότες 

Εξετάζεται να είναι 
υψηλότερο στην αρχή 
και να μειώνεται με 
την πάροδο των μηνών 
–Επέκταση υπό προϋ-
ποθέσεις και μετά 
τους 12 μήνες. 

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

R
EU

TE
R

S



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 12 Νοεμβρίου 2023 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 9  

Στα 5,6 τρισ. δολάρια υπολογίζεται 
ότι έφτασε ο τζίρος της παγκό-
σμιας βιομηχανίας της ευεξίας 
το 2022, σύμφωνα με έρευνα του 
Global Wellness Institute. Μά-
λιστα ο οργανισμός υπολογίζει 
ότι οι business του wellness θα 
εμφανίσουν ανάπτυξη 57% έως 
το 2027 για να φτάσουν στα 8,5 
τρισ. δολάρια, δηλαδή δύο φορές 
πάνω από το ΑΕΠ της Γερμανίας.

«Μας ξαφνιάζει η ανθεκτικό-
τητα της παγκόσμιας οικονομίας 
της ευεξίας και πόσο γρήγορα 
ανέκαμψε από την πανδημία», 
λέει η Κάθριν Τζόνστον, ανα-
λύτρια του GWI, σύμφωνα με 
το Bloomberg. Πάντως, στην 
αγορά κυκλοφορούν διάφορες 
εκτιμήσεις για το μέγεθος της 
βιομηχανίας της ευεξίας, με τη 
McKinsey & Co. να το υπολογίζει 
το 2021 στο 1,5 τρισ. δολάρια.

Βασική αιτία για τις διαφορές 
αυτές είναι η ασάφεια ως προς 
το τι ακριβώς περιλαμβάνει η 
βιομηχανία της ευεξίας. Για την 
έκθεσή του, το GWI όρισε την 
ευεξία σαν την «ενεργή επιδίω-
ξη δραστηριοτήτων, επιλογών 
και lifestyles που οδηγούν σε 
μία κατάσταση ολιστικής υγεί-
ας». Στη μελέτη, ο οργανισμός 
χωρίζει την ευεξία σε διάφορες 
κατηγορίες, με την προσωπική 
υγεία και ομορφιά να είναι η με-
γαλύτερη και να αποτιμάται σε 
1,08 τρισ. δολάρια. Σε αυτή την 
υποκατηγορία εντάσσονται τα 
καλλυντικά, τα κομμωτήρια και 
οι επιχειρήσεις μανικιούρ.

Αμέσως μετά ακολουθεί η 
κατηγορία της υγιεινής διατρο-
φής και της απώλειας βάρους, με 
τζίρο 1,07 τρισ. δολαρίων, στον 

οποίο μάλιστα δεν περιλαμβάνε-
ται η ταχύτατα αναπτυσσόμε-
νη αγορά των φαρμάκων κατά 
της παχυσαρκίας, όπως είναι το 
Ozempic.

Ο τουρισμός της ευεξίας 
ανέρχεται στα 651 δισ. δολά-

ρια, ενώ άλλες κατηγορίες είναι 
η άσκηση (π.χ. τα γυμναστή-
ρια), η δημόσια υγεία καθώς 
και τα φάρμακα.

Η έρευνα διαπίστωσε ότι η 
κατηγορία με τη μεγαλύτερη αύ-
ξηση τζίρου ήταν αυτή της δη-
μόσιας υγείας, της πρόληψης 
και της εξατομικευμένης ιατρι-
κής, όπου τα συνολικά έσοδα 
έφτασαν στα 611 δισ. δολάρια το 
2022, από 358 δισ. το 2019. Στην 
κατηγορία αυτή περιλαμβάνο-
νται οι εξετάσεις για COVID-19 

και για καρκίνο. Ενας από τους 
μικρότερους κλάδους της βιο-
μηχανίας αυτής είναι η ευεξία 
στον εργασιακό χώρο, που πε-
ριλαμβάνει προγράμματα των 
επιχειρήσεων για την καλύτερη 
υγεία και ευημερία των υπαλλή-
λων τους. Σε αντίθεση με τους 
περισσότερους άλλους κλάδους, 
αυτή η αγορά βρίσκεται σε συρ-
ρίκνωση από το 2019, καθώς 
από τα 52,2 δισ. δολάρια έχει 
πέσει στα 50,6 δισ. δολάρια, σε 
μια εποχή που πολλοί εργαζό-
μενοι δουλεύουν από το σπίτι 
και οι εταιρείες προσπαθούν να 
περικόψουν το κόστος.

Αντίθετα, σε ανάπτυξη βρί-
σκεται ο τομέας της ευεξίας 
στη βιομηχανία της φιλοξενί-
ας, όπου οι επιχειρήσεις προ-
σπαθούν να εκμεταλλευτούν 
τον τουρισμό της ευεξίας και τη 
ζήτηση για σπα. «Κάθε μεγάλο 
brand κινείται με βάση το σκε-
πτικό ότι η ευεξία είναι το νέο 
πεδίο μάχης για τα πολυτελή 
ξενοδοχεία», λέει στο Bloom-
berg η Ινγκε Θέρον, ιδρύτρια 
της Facegym. «Ενώ προηγου-
μένως όλοι ρωτούσαν τι είδους 
εστιατόριο έχεις, τώρα το θέμα 
είναι το τι κάνεις στον χώρο του 
σπα. ∆εν αρκεί να έχεις μια με-
γάλη πισίνα, το θέμα είναι πό-
σο έξυπνους γιατρούς και επι-
στήμονες έχεις στο προσωπικό 
σου», λέει.

Οσο για το ποιος ξοδεύει τα 
περισσότερα για την ευεξία, η 
έρευνα διαπίστωσε ότι οι δα-
πάνες σε κατά κεφαλήν επίπε-
δο ανέρχονται σε 5.108 δολά-
ρια τον χρόνο στις ΗΠΑ, έναντι 
1.596 δολαρίων στην Ευρώπη.

Ο τομέας της προσωπικής υγείας και ομορφιάς στη βιομηχανία της ευεξίας 
είναι ο μεγαλύτερος και αποτιμάται στα 1,08 τρισ. δολ. Σε αυτή την υποκα-
τηγορία εντάσσονται τα καλλυντικά, τα κομμωτήρια και οι επιχειρήσεις μα-
νικιούρ.
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Οι κορυφαίοι κεντρικοί τραπεζί-
τες της Ευρώπης δήλωσαν ότι τα 
επιτόκια θα παραμείνουν υψηλά, 
παρά τα στοιχήματα των αγο-
ρών πως η εξασθενημένη ανά-
πτυξη θα αναγκάσει την ΕΚΤ να 
μειώσει το κόστος δανεισμού. Ο 
Αντριου Μπέιλι, διοικητής της 
Τράπεζας της Αγγλίας, σημείω-
σε ότι είναι πρόωρη κάθε συζή-
τηση για μείωση των επιτοκίων, 
παρότι ο επικεφαλής οικονομολό-
γος της κεντρικής τράπεζας, Χι-
ου Πιλ, ανέφερε αυτή την εβδο-
μάδα ότι οι αγορές είναι λογικό 
να περιμένουν μείωση στα μέσα 
του 2024. 

«Είναι πραγματικά πολύ νω-
ρίς για να μιλάμε για μείωση 
των επιτοκίων. Η αγορά θα φθά-
σει σε αυτό το σημείο. Αυτό το 
καταλαβαίνω. Ομως, αυτή τη 
στιγμή δεν μιλάμε γι’ αυτό». Ο 
επικεφαλής οικονομολόγος της 
ΕΚΤ Φίλιπ Λέιν, ο διοικητής της 
Μπούντεσμπανκ Χοακίμ Νάγκελ 
και ο διοικητής της κεντρικής 
τράπεζας της Ιρλανδίας, Γκά-
μπριελ Μακλούφ, απηύθυναν 
αντίστοιχες προειδοποιήσεις 
ότι τα επιτόκια θα χρειαστεί να 
παραμείνουν σε υψηλά επίπεδα. 

Αρκετοί αξιωματούχοι επισή-
μαναν ότι εξακολουθούν να θέ-
λουν να δουν τις επιχειρήσεις 
να μειώνουν τα περιθώρια κέρ-
δους τους –και τις κυβερνήσεις 
τα ελλείμματα των προϋπολογι-
σμών τους– για να πεισθούν ότι 
ο πληθωρισμός θα υποχωρήσει 
επαρκώς. 

«Το τελευταίο μίλι προτού 
φθάσουμε στον στόχο του 2% 
θα είναι το πιο δύσκολο. Στο 
σημερινό περιβάλλον του υψη-
λού πληθωρισμού, η δημοσιο-
νομική πολιτική θα πρέπει να 

είναι περιοριστική», είπε ο Νά-
γκελ. Η σημαντική αποκλιμά-
κωση του πληθωρισμού και η 
ασθενέστερη ανάπτυξη στην 
Ευρώπη έχουν κάνει τις αγο-
ρές να προεξοφλήσουν αρκετές 
επιτοκιακές μειώσεις στις μεγά-
λες οικονομίες το επόμενο έτος. 

Οι επενδυτές έχουν ήδη προε-
ξοφλήσει τρεις μειώσεις των επι-
τοκίων μέσα στο 2024 από την 
Τράπεζα της Αγγλίας, παρά τις 
επανειλημμένες δηλώσεις αξιω-
ματούχων της κεντρικής τράπε-

ζας ότι η πολιτική θα παραμείνει 
σφιχτή για παρατεταμένη περί-
οδο. Στην Ευρωζώνη, οι αγορές 
προεξοφλούν επιτοκιακές μειώ-
σεις των 75 μονάδων βάσης από 
την ΕΚΤ έως τον Απρίλιο. 

Στις ΗΠΑ, οι traders αναμέ-
νουν ότι η Fed θα διατηρήσει 
τα επιτόκια σταθερά έως τα μέ-
σα του 2024, παρότι τα «γερά-
κια» της κεντρικής τράπεζας των 
ΗΠΑ, όπως ο διοικητής Μίτσελ 
Μπόουμαν, υποστηρίζουν ότι το 
κόστος δανεισμού θα αυξηθεί 
περαιτέρω εάν πάψει η πρόοδος 
στην αποκλιμάκωση του πληθω-
ρισμού ή εάν αποδειχθεί ότι το 
σημερινό επίπεδο των επιτοκίων 
είναι ανεπαρκές για να επαναφέ-
ρει τον πληθωρισμό στον στόχο 
του 2% σε εύθετο χρόνο. 

Θα παραμείνουν
τα υψηλά επιτόκια,
λένε οι τραπεζίτες

Ξεπέρασε το ΑΕΠ της Γερμανίας
ο τζίρος στη βιομηχανία της ευεξίας
Υπολογίζεται ότι το 2022 έφτασε στα 5,6 τρισ. δολάρια σε παγκόσμιο επίπεδο

«Στο σημερινό περιβάλ-
λον του υψηλού πλη-
θωρισμού, η δημοσιο-
νομική πολιτική θα πρέ-
πει να είναι περιορι-
στική», είπε ο Νάγκελ. 

Εκτιμάται ότι ο κλάδος 
θα εμφανίσει ανάπτυ-
ξη 57% έως το 2027.
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Ενώ οι κεντρικές τράπεζες των με-
γαλύτερων δυτικών οικονομιών 
αγωνίζονται ακόμη να τιθασεύ-
σουν τον πιο επιθετικό πληθω-
ρισμό των τελευταίων 40 ετών, 
υπάρχει μια χώρα για την οποία 
ο πληθωρισμός αποτελεί ευχάρι-
στη είδηση. Και κάτι περισσότε-
ρο από ευχάριστη είδηση: η έξο-
δος από μια μακροχρόνια παγίδα 
στην οποία εγκλωβίστηκε από τη 
δεκαετία του 1990, τον στασιμο-
πληθωρισμό. Ο λόγος για την Ια-
πωνία, που εδώ και περίπου τρεις 
δεκαετίες είχε καθηλωθεί σ’ αυτόν 
τον συνδυασμό μειώσεων των τι-
μών, «παγώματος» των μισθών 
και χαμηλής έως μηδενικής ανά-
πτυξης, με αποτέλεσμα η χώρα να 
έχει γίνει συνώνυμο μιας οικονο-
μικής κατάρας.

Για πρώτη φορά έπειτα από σχε-
δόν τρεις δεκαετίες η Ιαπωνία κα-
ταγράφει πληθωρισμό 3%  και οι 
μισθοί αυξάνονται, ενώ η Τράπεζα 
της Ιαπωνίας προεξοφλεί πως ο δο-
μικός πληθωρισμός θα βρίσκεται 
ακόμη στο 2,8% τον Μάρτιο του 
2025. Η αλλαγή οφείλεται στους 
ίδιους ακριβώς παράγοντες που 
προκάλεσαν πληθωριστικές πιέ-
σεις και στις δυτικές οικονομίες 
– την πανδημία, τον πόλεμο στην 

Ουκρανία και τη συνεπακόλουθη 
ακρίβεια στην ενέργεια. Στην Ια-
πωνία, όμως, η γενιά των νέων ερ-
γαζομένων και καταναλωτών είναι 
η πρώτη έπειτα από 30 χρόνια που 
γνωρίζει τι σημαίνει πληθωρισμός 
και μαθαίνει να λαμβάνει υπόψη το 
ενδεχόμενο περαιτέρω αυξήσεων 
των τιμών στο μέλλον.

Οπως επισημαίνει σχετικό ρε-
πορτάζ της Wall Street Journal, 
τις πρώτες δεκαετίες μετά τον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο κι ενώ η Ια-
πωνία αναδεικνυόταν σε δεύτερη 
οικονομία στον κόσμο, το πρό-
βλημά της ήταν ο πληθωρισμός, 
ενώ αργότερα κατά την πετρελα-
ϊκή κρίση της δεκαετίας του 1970 
εκτοξεύθηκε στο 20%. Οι πληθω-
ριστικές πιέσεις άρχισαν να απο-
κλιμακώνονται μέσα στη δεκαετία 
του 1980 και οι τιμές σταθεροποι-
ήθηκαν στις αρχές της δεκαετίας 
του 1990, μετά την κατάρρευση 
της φούσκας των ακινήτων και 
των μετοχών. Το 1995 ο οικονομι-
κά ενεργός πληθυσμός της χώρας 
άρχισε να μειώνεται. Μεσολάβησε 
η αύξηση των φόρων και η κρίση 
των ασιατικών οικονομιών το 1997 
και η Ιαπωνία διολίσθησε σε απο-
πληθωρισμό, μολονότι η κεντρική 
τράπεζα μείωσε τα επιτόκια στο 

μηδέν. Μπορεί οι καταναλωτές να 
αντιμετωπίζουν θετικά την πτώση 
των τιμών, αλλά οι οικονομολόγοι 
συμφωνούν πως ο αποπληθωρι-
σμός αποτελεί αρνητική εξέλιξη. 
Συνήθως συνεπάγεται μείωση των 
επενδύσεων από τις επιχειρήσεις, 
μειώσεις μισθών και γενικευμένη 
απαισιοδοξία. Αρκεί να θυμηθεί 
κανείς πως κανείς δεν χάρηκε στις 
ΗΠΑ όταν οι τιμές υποχώρησαν 
περισσότερο από 25% στο διά-
στημα από το 1930 έως το 1933 

όταν άρχιζε η Μεγάλη Υφεση. Ο 
Χαρουχίκο Κουρόντα, που ανέλα-
βε επικεφαλής της Τράπεζας της 
Ιαπωνίας το 2013, παρομοίωσε 
τον αποπληθωρισμό της χώρας 
με χρόνια νόσο, σαν εκείνες που 
«τείνουν να προκαλούν σχετικά 
μικρές ενοχλήσεις στους ασθενείς, 
αλλά γι’ αυτό μπορούν και να τους 
σκοτώσουν σιωπηλά, αφού πρώτα 
καταστρέψουν όλον τον οργανι-
σμό τους». Το 1999 η Τράπεζα της 
Ιαπωνίας ήταν η πρώτη μεγάλη 
κεντρική τράπεζα που κατέφυ-
γε στην πολιτική των μηδενικών 
επιτοκίων. Ηταν επίσης η πρώτη 
που πειραματίστηκε με την ποσο-
τική χαλάρωση, στο πλαίσιο της 
οποίας αγόραζε όλο και περισσό-
τερα ομόλογα του ιαπωνικού δη-
μοσίου από τις τράπεζες της χώ-
ρας. Στόχος αυτής της πολιτικής 
ήταν να ενθαρρυνθεί ο δανεισμός 
και να προσφέρουν οι τράπεζες 
πιστώσεις με ευνοϊκούς όρους . 
Οταν ανέλαβε ο Κουρόντα θεώρη-

σε ανεπαρκή αυτή την πολιτική 
και κατέφυγε σ’ αυτό που η αγορά 
είχε χαρακτηρίσει «μπαζούκα», τις 
μαζικές αγορές μακροπρόθεσμων 
κρατικών ομολόγων, εταιρικών 
ομολόγων και μετοχών. Υποσχέ-
θηκε μάλιστα πως θα έφερνε τον 
πληθωρισμό στον στόχο του 2%, 
μόνον μέσα σε δύο χρόνια.

Οταν τα μέσα αυτά αποδείχθη-
καν ατελέσφορα, προχώρησε σε 
περαιτέρω μείωση των επιτοκίων 
σε αρνητικό έδαφος. Σε ομιλία του 
το 2016 τόνισε πως τα μέτρα αυ-
τά στοιχειοθετούσαν «την πλέον 
επιθετική χαλάρωση νομισματικής 
πολιτικής στη σύγχρονη ιστορία 
των κεντρικών τραπεζών». Λίγους 
μήνες αργότερα υποσχέθηκε πως 
θα διατηρήσει τα μακροπρόθεσμα 
επιτόκια σε επίπεδα κοντά στο μη-
δέν. Τόσο ο Κουρόντα όσο και ο 
αποθανών Σίντζο Αμπε, που τότε 
ήταν πρωθυπουργός της Ιαπωνίας, 
πίστευαν πως με τις τολμηρές αυ-
τές ανακοινώσεις μπορούσαν να 

επηρεάσουν την ψυχολογία των 
πολιτών. Σημειώθηκε έτσι άνοδος 
του πληθωρισμού σε θετικό πρό-
σημο και ο Αμπε μιλούσε συχνά 
για τα εκατομμύρια νέες θέσεις ερ-
γασίας που δημιουργήθηκαν στη 
διάρκεια της θητείας του. Απέφευ-
γε, ωστόσο, να αναφερθεί στους 
μισθούς που προσέφεραν αυτές 
οι θέσεις εργασίας και οι οποίοι 
κυριολεκτικά διέφεραν ελάχιστα 
από τα επίπεδα των μισθών, όπως 
ήταν κάπου 25 χρόνια νωρίτερα.

Η πανδημία αρχικά επιδείνωσε 
τον αποπληθωρισμό της Ιαπωνί-
ας, αλλά στη συνέχεια ο πόλεμος 
στην Ουκρανία οδήγησε σε άνοδο 
των τιμών των εμπορευμάτων και 
κυρίως του πετρελαίου, του φυσι-
κού αερίου και των σιτηρών, ενώ 
η υποχώρηση του γιεν έναντι του 
δολαρίου κατέστησε ακριβότερες 
τις εισαγωγές. Τον Απρίλιο του 
2022 ο πληθωρισμός είχε φτάσει 
στο 2,5%, υπερβαίνοντας τον στό-
χο του 2%.

Εξοδος από 
τη μακροχρόνια 
παγίδα στην οποία 
εγκλωβίστηκε 
από τη δεκαετία 
του 1990, τον στασιμο-
πληθωρισμό.

Πληθωρισμός 3%
στην Ιαπωνία
έπειτα από
τρεις δεκαετίες
Γιατί η ανάκαμψή του αποτελεί

καλή είδηση για τη χώρα

Ο Χαρουχίκο Κουρόντα, που ανέλαβε επικεφαλής της Τράπεζας της Ιαπωνίας το 2013, παρομοίωσε τον αποπληθωρισμό της Ιαπωνίας με χρόνια νόσο σαν 
εκείνες που «τείνουν να προκαλούν σχετικά μικρές ενοχλήσεις στους ασθενείς, αλλά γι’ αυτό μπορούν και να τους σκοτώσουν σιωπηλά...».

Τον Οκτώβριο του 2022, η βρετα-
νική εταιρεία Revolut εγκατέλει-
ψε το Ηνωμένο Βασίλειο για να 
εγκατασταθεί στη Λιθουανία, στις 
ακτές της Βαλτικής Θάλασσας. Η 
εταιρεία fintech (χρηματοοικονο-
μικής τεχνολογίας) μετέφερε ορι-
στικά τις δραστηριότητές της στο 
έδαφος της Ευρωπαϊκής Ενωσης, 
λόγω της αυξανόμενης δυσκολί-
ας εξυπηρέτησης της αγοράς της 
Γηραιάς Ηπείρου ως συνέπεια του 
Brexit. «Πάντα εστιάζαμε στους 
πελάτες μας και καταλαβαίνουμε 
ότι σε κανέναν δεν αρέσει το άγνω-
στο», δήλωσε η εκπρόσωπος της 
Revolut, Ieva Elvyra Kazakeviciute, 
λίγο πριν από την αναχώρηση της 
εταιρείας στο Ηνωμένο Βασίλειο. 
Μαζί με αυτή υπάρχουν ήδη 263 
εταιρείες που εντάσσονται στον 
τομέα του fintech, ο οποίος απα-
σχολεί περισσότερους από 7.000 
εργαζομένους σε μια χώρα μόλις 
2,8 εκατ. κατοίκων. «Είμαστε η 
πρώτη χώρα στην Ευρώπη που 
εκδίδει άδειες για ψηφιακές τρά-
πεζες», λέει η Diana Girdenyté, 
διευθύντρια Επενδυτικών Εργων 
στον κρατικό οργανισμό Invest 

Lithuania. Αυτό το ορόσημο είναι 
εφικτό, προσθέτει, χάρη στο γεγο-
νός ότι η χώρα κατάφερε να οικο-
δομήσει «τον μεγαλύτερο κόμβο 
εταιρειών fintech στα κράτη-μέλη 
της Ε.Ε. Η Λιθουανία είναι επίσης 
η δέκατη καλύτερη χώρα για αυ-
τές τις εταιρείες στην κατάταξη 
των χωρών όλου του κόσμου, που 
καταρτίστηκε από τον παγκόσμιο 
δείκτη Fintech».

Η πρωτεύουσα της χώρας, Βίλ-
νιους, κατατάσσεται στη δεύτερη 
θέση μεταξύ των μεσαίων πόλε-
ων στην προσέλκυση ξένων επεν-
δύσεων, όπως αντικατοπτρίζεται 
στην έκθεση European Cities of 

the Future 2022. Εκτός από το 
Brexit, η μαζική μετεγκατάστα-
ση των λευκορωσικών εταιρειών 
–οι οποίες επικαλούνται κυρίως λό-
γους ασφαλείας– από το 2020 και 
η στρατηγική της Λιθουανίας να 
τοποθετηθεί ως η πύλη στην ευ-
ρωπαϊκή αγορά για νεοφυείς επι-
χειρήσεις αμερικανικής προέλευ-

σης έδωσαν φτερά σε ολόκληρο 
τον τομέα της καινοτομίας. Από 
την αρχή του τρέχοντος έτους, η 
χώρα έχει ήδη τρεις «μονόκερους» 
(εταιρείες αξίας άνω του 1 δισ. δο-
λαρίων). Επιπλέον, έχει καταβάλει 
όλες τις προσπάθειές της για να 
οδηγήσει τον τομέα της καινοτο-
μίας στην Ευρώπη, ώστε να γίνει 

παγκόσμιο σημείο αναφοράς στον 
τομέα της ψηφιακής τραπεζικής.

Η Λιθουανία έχει πολύ ευέλι-
κτη νομοθεσία, μαζί με μια όλο 
και πιο πρωτοποριακή ψηφιακή 
υποδομή – το κόστος της ευρυζω-
νικής σύνδεσης είναι ένα από τα 
πιο ανταγωνιστικά στον κόσμο. 
Εχει επίσης κύρος όσον αφορά την 
ασφάλεια στον κυβερνοχώρο – η 
χώρα βρίσκεται επί του παρόντος 
στην έκτη θέση στον Παγκόσμιο 
∆είκτη Κυβερνοασφάλειας. Αυτά 
είναι μερικά από τα στοιχεία που 
εξηγούν την ανάπτυξη των ανα-
δυόμενων εταιρειών στον χρημα-
τοπιστωτικό τομέα στο κράτος της 
Βαλτικής. Το 2016, η χώρα είχε μό-
νο 82 εταιρείες που σχετίζονται με 
το fintech, αριθμός που τριπλασιά-
στηκε σε μόλις έξι χρόνια. Από τις 
σημερινές 263, περίπου οι μισές 
είναι ντόπιες και το 2022 συγκέ-
ντρωσαν χρηματοδότηση ύψους 
67,9 εκατ. ευρώ, τετραπλασιάζο-
ντας τα στοιχεία που προέκυψαν 
για το 2020. Οι υπόλοιπες εται-
ρείες fintech προέρχονται κυρίως 
από το Ηνωμένο Βασίλειο (33), τις 
Ηνωμένες Πολιτείες (16) και την 

Εσθονία (8). Το 34% του συνόλου 
σχετίζεται κυρίως με τον τομέα 
των πληρωμών.

Τα τελευταία πέντε χρόνια, και 
παρά το ξέσπασμα της πανδημί-
ας, η καινοτομία της χώρας γνώρι-
σε πρωτοφανή ανάπτυξη. «Η αξία 
του κλάδου της τεχνολογίας έχει 
αυξηθεί 17 φορές σε μόλις τρία 
χρόνια», δήλωσε στην El Pais η 
υπουργός Οικονομίας και Καινο-
τομίας Ausrine Armonaite. Αυτή 
η μικρή δημοκρατία της Βαλτικής 
–η οποία μαζί με την Πολωνία εί-
ναι η μόνη χώρα στον κόσμο που 
έχει σύνορα τόσο με τη Ρωσία όσο 
και με τη Λευκορωσία– έχει ήδη 
1.000 νεοφυείς τεχνολογικές επι-
χειρήσεις. 

Η Λιθουανία θέλει να παρουσια-
στεί στην Ευρώπη ως η εναλλακτι-
κή της Ιρλανδίας για τις ψηφιακές 
πλατφόρμες. Τα πλεονεκτήματά 
της βασίζονται σε πολύ πιο αντα-
γωνιστικές τιμές, φορολογικά πλε-
ονεκτήματα και φθηνότερο εργατι-
κό δυναμικό. Η χώρα κατέχει ήδη 
την όγδοη θέση στην ταξινόμηση 
φορολογικής ανταγωνιστικότητας 
εντός του ΟΟΣΑ. 

Την ίδια στιγμή που η Ιαπωνία απε-
γκλωβίζεται από τον μακροχρόνιο 
αποπληθωρισμό, η Κίνα κινδυνεύ-
ει να διολισθήσει στην οικονομική 
παγίδα από την οποία κατόρθωσε 
να ξεφύγει προσφάτως η χώρα του 
Ανατέλλοντος Ηλίου. Η δεύτερη 
οικονομία στον κόσμο αγωνίζε-
ται το μεγαλύτερο διάστημα του 
τρέχοντος έτους να ανακόψει την 
πτώση των τιμών, όπως ακριβώς 
συνέβαινε στην Ιαπωνία πριν από 
30 χρόνια. Οι τιμές υποχώρησαν 
και πάλι τον Οκτώβριο κατά 0,2% 
και επρόκειτο για τον 13ο συνε-
χόμενο μήνα συνεχούς υποχώ-
ρησής τους.    

Πολλοί οικονομικοί αναλυτές 
σπεύδουν να επιστήσουν την προ-
σοχή στο Πεκίνο τονίζοντας πως 
πρέπει να λάβει άμεσα μέτρα για 
να αποφύγει την εμπειρία της Ια-
πωνίας και να μεριμνήσει για να 
τονώσει την καταναλωτική ζήτη-

ση και να απελευθερώσει πλήρως 
τις ιδιωτικές επιχειρήσεις. Οι τι-
μές καταναλωτή υποχώρησαν για 
πρώτη φορά τον Ιούλιο και έκτοτε 
βρίσκονται διαρκώς στο μεταίχμιο 
της υποχώρησης, διαψεύδοντας δι-
αρκώς την εσπευσμένη πρόβλεψη 
της Τράπεζας της Κίνας ότι θα ανέ-
καμπταν άμεσα μετά το τέλος του 
καλοκαιριού. ∆εδομένου ότι υπο-
χωρούν ταυτοχρόνως και οι τιμές 
παραγωγού, εντείνονται διαρκώς 
οι εκκλήσεις από διεθνείς οργα-
νισμούς και οικονομολόγους που 

τάσσονται υπέρ των εσπευσμέ-
νων μέτρων κατά του αποπληθω-
ρισμού. Σχολιάζοντας τα σχετικά 
θέματα ο Μπρους Πανγκ, οικονο-
μολόγος - σινολόγος στην Jones 
Lang LaSalle, τονίζει πως «οι κινε-
ζικές αρχές και ιθύνοντες που χα-
ράσσουν πολιτική αντιμετωπίζουν 
εδώ και καιρό μείζονα πρόκληση 
καθώς προσπαθούν να καταπολε-
μήσουν τον αποπληθωρισμό εν μέ-
σω μειωμένης ζήτησης». Τα αίτια 
του αποπληθωρισμού στην Κίνα 
βρίσκονται κυρίως σε εγχώριους 
παράγοντες, όπως η κρίση στην 
αγορά στέγης και η πτώση της κα-
ταναλωτικής εμπιστοσύνης. Συνη-
γορούν, πάντως, και παράγοντες 
από το διεθνές περιβάλλον, όπως 
η πτώση των τιμών των εμπορευ-
μάτων από τα υψηλά επίπεδα του 
περασμένου έτους και η αναιμική 
παγκόσμια ζήτηση για κινεζικά 
προϊόντα. Προσφάτως έχουν προ-

στεθεί και νέοι παράγοντες, όπως 
η πτώση της τιμής του χοιρινού 
κρέατος που καταναλώνεται πε-
ρισσότερο στην Κίνα – με την τιμή 
του να επηρεάζει αισθητά τον γε-
νικότερο δείκτη τιμών καταναλω-
τή. Οι εκτροφείς χοίρων αύξησαν 
προσφάτως την παραγωγή χοιρι-
νού κρέατος, προεξοφλώντας ότι 
μετά την άρση των περιοριστικών 
μέτρων κατά της πανδημίας η ζή-
τηση για κρέας θα αυξανόταν αι-
σθητά. Επεσαν, όμως, έξω, καθώς 
η ανάκαμψη της ζήτησης ήταν μι-
κρότερη από τις προσδοκίες. Ετσι 
οι τιμές των τροφίμων έχουν υπο-
χωρήσει συνολικά κατά 4% σε σύ-
γκριση με την αντίστοιχη περίο-
δο του περασμένου έτους, ενώ ο 
δομικός πληθωρισμός αυξήθηκε 
μόλις κατά 0,6% καταγράφοντας 
επιβράδυνση σε σύγκριση με τον 
περασμένο μήνα, όταν οι τιμές εί-
χαν αυξηθεί κατά 0,8%.   

Η Λιθουανία, «μαγνήτης» για εταιρείες χρηματοοικονομικής τεχνολογίας

Υποχωρούν για 13ο μήνα οι τιμές στην Κίνα   

«Καμπανάκι» από διε-
θνείς οργανισμούς για 
την αναγκαιότητα να 
ληφθούν μέτρα κατά 
του αποπληθωρισμού.     

Τα τελευταία πέντε χρόνια και παρά το ξέσπασμα της πανδημίας, η καινοτο-
μία στη Λιθουανία γνώρισε πρωτοφανή ανάπτυξη με 1.000 νεοφυείς τεχνο-
λογικές επιχειρήσεις να έχουν την έδρα τους στη χώρα. 

Oι τιμές των τροφίμων έχουν υποχωρήσει συνολικά κατά 4% σε σύγκριση 
με την αντίστοιχη περίοδο του περασμένου έτους.  
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Υπάρχουν ήδη 263 
επιχειρήσεις fintech, 
οι οποίες απασχολούν 
περισσότερους από 
7.000 εργαζομένους 
σε μια χώρα μόλις 
2,8 εκατ. κατοίκων.
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Η WeWork μόλις χρεοκόπησε, κα-
θώς η εταιρεία μίσθωσης γραφεί-
ων δεν βρήκε ποτέ τον τρόπο να 
βγάλει χρήματα. ∆εν ισχύει όμως 
το ίδιο και για τον ιδρυτή της, 
Ανταμ Νιούμαν. Σύμφωνα με το 
Bloomberg, ο επιχειρηματίας δι-
αθέτει προσωπική περιουσία 1,7 
δισ. δολαρίων.

Η WeWork κήρυξε πτώχευση 
αυτή την εβδομάδα, έπειτα από 
μια ταραγμένη ιστορία και δύο 
χρόνια αφότου τελικά εισήλθε 
στο χρηματιστήριο. Η εταιρεία 
έχει υποχρεώσεις 19 δισ. δολα-
ρίων και περιουσιακά στοιχεία 
15 δισ. δολαρίων.

Η πτώχευσή της σημαίνει ότι 
επενδυτές της, όπως η SoftBank 
Group και το Vision Fund, υφί-
στανται ακόμη μεγαλύτερες ζη-
μίες από το όλο εγχείρημα.

«Ηταν δύσκολο για μένα να 
παρακολουθώ από το περιθώ-
ριο, καθώς η WeWork δεν κα-
τάφερε να εκμεταλλευτεί ένα 
προϊόν που είναι πιο επίκαιρο 
σήμερα από ποτέ», είπε ο 44χρο-
νος Νιούμαν.

Ομως, εκ των υστέρων φαίνε-
ται να βγήκε κερδισμένος από 
την αποπομπή του από την εται-
ρεία το 2019, αφότου η πρώτη 
της προσπάθεια να μπει στο 
χρηματιστήριο ναυάγησε. Μπο-
ρεί ο διωγμός του από την εται-
ρεία που ο ίδιος ίδρυσε να έπλη-

ξε τη φήμη του, όμως η έξοδός 
του τον άφησε με άφθονη ρευ-
στότητα.

Σίγουρα η χρεοκοπία της 
WeWork κοστίζει στον Νιού-
μαν. Οταν η εταιρεία εισήχθη 
στο χρηματιστήριο, σε μια συγ-
χώνευση με εταιρεία εξαγοράς 
ειδικού σκοπού το 2021, ο επι-
χειρηματίας είχε περιουσία 2,3 
δισ. δολαρίων, σύμφωνα με το 
Bloomberg, με σχεδόν το ένα 

τρίτο να αποτελείται από μετο-
χές της WeWork. Εκτοτε η με-
τοχή της έχει χάσει πάνω από 
το 99% της αξίας της.

Ομως, με την εισαγωγή της 
WeWork στο χρηματιστήριο 
αποκαλύφθηκε πως ο Νιούμαν 
κατάφερε να αποσπάσει τερά-
στια ποσά σε μετρητά από την 
εταιρεία στις καλές της εποχές. 
Αλλωστε, πρόκειται για εταιρεία 
που είχε φτάσει να αποτιμάται 
στα 47 δισ. δολάρια.

Το όνομα του πρώην CEO ανα-
φέρθηκε 197 φορές στα επίσημα 
έγγραφα που κατατέθηκαν στο 
πλαίσιο της συγχώνευσης. Οι εγ-
γραφές αφορούσαν πολύ υψηλές 
πληρωμές, όπως για παράδειγμα 
τα 185 εκατ. δολάρια που πήρε 
για να μην μπει σε άμεσο ανταγω-
νισμό με τη WeWork, η πληρωμή 
ενός διακανονισμού ύψους 106 
εκατ. δολαρίων και τα 578 εκατ. 
δολάρια που έλαβε για μετοχές 
που πούλησε η εταιρεία του Νιού-
μαν, We Holdings, στη SoftBank.

Μεταξύ άλλων αναφερόταν 
και ένα δάνειο 432 εκατ. δολα-

ρίων από τη SoftBank προς τον 
Νιούμαν, με εξασφάλιση μέρους 
τού σχεδόν άχρηστου πλέον με-
ριδίου του στη WeWork.

Η χρεοκοπία της WeWork 
υπολογίζεται ότι κοστίζει στη 
SoftBank περίπου 11,5 δισ. δο-
λάρια σε μετοχές, με άλλα 2,2 
δισ. δολάρια σε χρέος που εξα-
κολουθεί να υπάρχει. Η διαδικα-
σία πτώχευσης αναμένεται να 
διαρκέσει μήνες και κατά τη δι-
άρκειά της θα αποφασιστεί πώς 
θα μοιράσουν οι πιστωτές τα συ-
ντρίμμια της εταιρείας.

Αυτές τις μέρες ο Νιούμαν εί-
ναι απασχολημένος με μια νέα 
startup, τη Flow, η οποία έλαβε 
χρηματοδότηση 350 εκατ. δολα-
ρίων από την εταιρεία venture 
capital Andreessen Horowitz σε 
αποτίμηση 1 δισ. δολ. τον Αύ-
γουστο του 2022, πριν καν ξεκι-
νήσει τη λειτουργία της. 

Η Flow θα λειτουργήσει πο-
λυκατοικίες διαμερισμάτων, που 
στοχεύουν να καλλιεργήσουν 
ένα αίσθημα ιδιοκτησίας και 
κοινότητας.

Ο Ανταμ Νιούμαν 
σήμερα αναπτύσσει 
μια άλλη startup, 
τη Flow. 

Στο 1,7 δισ. δολ. η περιουσία του «Mr WeWork»

Η WeWork που ίδρυσε ο Ανταμ Νιούμαν, δύο χρόνια αφότου εισήλθε στο χρη-
ματιστήριο κήρυξε πτώχευση αυτή την εβδομάδα, έχοντας υποχρεώσεις 19 δισ. 
δολαρίων και περιουσιακά στοιχεία 15 δισ. δολαρίων.

Μια νέα επιχειρηματική ελίτ 
αναδύεται στη Ρωσία, εκμε-
ταλλευόμενη το κενό που άφη-
σαν οι μεγάλες δυτικές εταιρεί-
ες που αποχώρησαν αιφνιδίως, 
στον απόηχο του πολέμου 
στην Ουκρανία. Ο γίγαντας του 
φαστ φουντ McDonald’s, ο όμι-
λος συσκευασίας Ball Corp. και 
η χημική εταιρεία Henkel AG 
είναι μεταξύ των εταιρειών που 
πούλησαν επιχειρήσεις αξίας 
τουλάχιστον 21 δισ. δολαρίων 
το 2022 και το πρώτο εξάμηνο 
του τρέχοντος έτους, σύμφω-
να με εκτίμηση της εταιρείας 
ερευνών AK&M.     

Οι νέοι μεγιστάνες δεν προ-
έρχονται από τις τάξεις των 
πλουσιότερων της χώρας και 
οι περισσότεροι είναι άγνωστοι 
εκτός συνόρων, επωφελήθη-
καν ωστόσο από τη συγκυρία 
και απέκτησαν περιουσιακά 
στοιχεία σε μειωμένες τιμές 
μετά τη μαζική έξοδο των πο-
λυεθνικών, καθώς ο πόλεμος 
ανακάτεψε την τράπουλα στον 
επιχειρηματικό κόσμο της Ρω-
σίας. Ολοι κάνουν μπίζνες εδώ 
και δεκαετίες, σε ορισμένες 
περιπτώσεις στις επιχειρήσεις 
που αγόρασαν και σε άλλες στο 
πλευρό διάσημων δισεκατομ-
μυριούχων. Σε αντίθεση όμως 
με τα περισσότερα μέλη της 
λεγόμενης «παλιάς φρουράς», 
δεν έχουν υποστεί κυρώσεις 
από τις ΗΠΑ ή την Ε.Ε. Είναι 
οι νέοι ευνοημένοι από το τε-
λευταίο κύμα αναδιανομής πε-
ριουσιακών στοιχείων. Οι προ-
ηγούμενοι ολιγάρχες έχτισαν 
τον πλούτο τους από πόρους 
και τράπεζες πριν από τρεις 
και πλέον δεκαετίες, μετά την 
κατάρρευση της Σοβιετικής 
Ενωσης. Αντικαταστάθηκαν σε 
μεγάλο βαθμό από μια ομάδα 
που θησαύρισε επί των ημε-
ρών του Πούτιν.    

Ποιοι είναι λοιπόν οι διάδο-
χοί τους; Ο Iβάν Ταβρίν, πρώ-
ην επικεφαλής μιας ρωσικής 
εταιρείας κινητής τηλεφωνίας 
και πρώην συνεργάτης του δι-
σεκατομμυριούχου Αλίσερ Ου-
σμάνοφ, ξόδεψε πρόσφατα πε-
ρισσότερα από 2 δισ. δολάρια 
για να αποκτήσει την τοπική 
διαδικτυακή υπηρεσία τοπο-
θέτησης αγγελιών Avito της 
Prosus NV. Εχει αποκτήσει και 
άλλα περιουσιακά στοιχεία, με 
αποτέλεσμα να είναι ο μεγαλύ-
τερος «dealmaker» μέχρι στιγ-
μής, εν καιρώ πολέμου.    

Επόμενος στη λίστα ο Αλε-
ξέι Σαγκάλ με τον όμιλο Arnest, 
που εμπορευόταν αρώματα και 
καλλυντικά προτού παραλάβει 
τα περιουσιακά στοιχεία της 
συσκευασίας ποτών Ball τον 

Σεπτέμβριο του περασμένου 
έτους. Στη συνέχεια απέκτη-
σε τις ρωσικές δραστηριότη-
τες της Heineken NV, ανάμεσά 
τους και επτά ζυθοποιίες, ένα-
ντι 1 ευρώ φέτος το καλοκαίρι. 
Η σύζυγός του Ελενα ήταν γε-
νική διευθύντρια της Arnest, 
προτού θητεύσει στη ρωσική 
Ανω Βουλή ως μέλος του κυ-
βερνώντος κόμματος.       

Ο Aλεξάντερ Γκοβόρ ήταν 
από τους πρώτους που «μπή-
καν στο παιχνίδι» όταν άρχι-
σαν να φεύγουν οι ξένες εται-
ρείες, αγοράζοντας τη ρωσική 
επιχείρηση των McDonald’s 
τον Μάιο του 2022 και τα ερ-
γοστάσια συσκευασίας τον Σε-
πτέμβριο. Ενώ ήταν συνεργά-
της στην αλυσίδα φαστ φουντ, 
η αγορά ολόκληρου του δικτύ-
ου των 850 ρωσικών εστιατορί-

ων ήταν ένα μεγάλο βήμα από 
την εποχή που λειτουργούσε 
μόλις 25. Η περιουσία του προ-
έρχεται από τη συμμετοχή του 
στην εταιρεία εξόρυξης άνθρα-
κα Yuzhkuzbassugol. Αποχώ-
ρησε το 2007 έπειτα από δύο 
θανατηφόρες εκρήξεις σε ορυ-
χεία, πουλώντας το μερίδιό του 
στην Evraz, τη χαλυβουργία 
που ανήκει εν μέρει στον δισε-
κατομμυριούχο Ρομάν Αμπρά-
μοβιτς.   

Υπάρχουν βέβαια και οι γνω-
στοί στη ∆ύση ολιγάρχες που 
κατάφεραν επίσης να επωφε-
ληθούν από την έξοδο των δι-
εθνών εταιρειών. Ο Βλαντιμίρ 
Ποτάνιν, ο πλουσιότερος άν-
θρωπος της Ρωσίας, προτού 
του επιβληθούν κυρώσεις από 
τις ΗΠΑ και το Ηνωμένο Βασί-
λειο, αγόρασε τη Rosbank PJSC 
από τη Societe Generale SA. Ο 
δισεκατομμυριούχος Αντρέι 
Κομάροφ –που δεν έχει υπο-
στεί κυρώσεις– αγόρασε τρία 
ρωσικά εργοστάσια από την 
παγκόσμια εταιρεία συσκευα-
σίας Amcor Plc για περίπου 370 
εκατ. ευρώ. Ενώ υπήρξαν επί-
σης κατασχέσεις περιουσιακών 
στοιχείων που επιβράβευσαν 

άτομα κοντά στην εξουσία. Φέ-
τος το καλοκαίρι η κυβέρνηση 
ανέλαβε τον έλεγχο των τοπι-
κών θυγατρικών της Danone 
και της Carlsberg και διόρισε 
στο τιμόνι τους συμμάχους του 
Πούτιν.    

Οι κρατικοί περιορισμοί 
σε οποιονδήποτε επιθυμεί να 
πουλήσει ρωσικές επιχειρήσεις 
ωφελούν ακόμη περισσότερο 
τους νέους αγοραστές. Το 2022 
το Κρεμλίνο απαγόρευσε σε 
ξένους επενδυτές να πωλούν 
ρωσικά περιουσιακά στοιχεία 
χωρίς την έγκριση ειδικής κυ-
βερνητικής επιτροπής και δι-
έταξε να πωλούνται τα περι-
ουσιακά στοιχεία με έκπτωση 
τουλάχιστον 50% της αγοραίας 
αξίας, καθώς το έθνος προσπα-
θούσε να αποθαρρύνει τη φυγή 
ξένων εταιρειών από τη χώρα. 
Σύμφωνα με τους κανόνες που 
εισήχθησαν νωρίτερα φέτος, οι 
επιχειρήσεις που επιδιώκουν 
να πουλήσουν τα ρωσικά περι-
ουσιακά στοιχεία τους αντιμε-
τωπίζουν πλέον υποχρεωτική 
συνεισφορά στον προϋπολογι-
σμό, ακόμη κι αν το κάνουν με 
συμβολικό αντίτιμο ή δωρεάν.  

ΒLOOMBERG  

Ο Aλεξάντερ Γκοβόρ ήταν από τους πρώτους που «μπήκαν στο παιχνίδι» όταν άρχισαν να φεύγουν οι ξένες 
εταιρείες, αγοράζοντας τα ρωσικά McDonald’s τον Μάιο του 2022 και τα εργοστάσια συσκευασίας τον Σεπτέμβριο.    
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Απέκτησαν
τις δραστηριότητες 
εταιρειών όπως οι 
McDonald’s, Ball Corp. 
και Heineken.   

Νέα επιχειρηματική ελίτ αναδύεται
στη Ρωσία στη σκιά του πολέμου     
Ποιοι επωφελήθηκαν από τη μαζική έξοδο πολυεθνικών εταιρειών  

ΑΝΑΛΥΣΗ

Το Χονγκ Κονγκ τον Νοέμβριο 
απολαμβάνει ένα ευχάριστο 
κλίμα, το οποίο μερικά διευ-
θυντικά στελέχη εντοπίων ομί-
λων συνήθως αποκαλούν «πρό-
εδρο καιρό». Αυτό συμβαίνει, 
επειδή συμπίπτει με επισκέ-
ψεις ανώτερων στελεχών πο-
λυεθνικών, που αποφεύγουν 
τις χαμηλές θερμοκρασίες και 
τις μικρότερες ημέρες στην Ευ-
ρώπη και στις ΗΠΑ. Πραγμα-
τικά, μια εντυπωσιακή χορεία 
κορυφαίων στελεχών από δι-
εθνείς επενδυτικούς ομίλους 
και τράπεζες έχει συγκεντρωθεί 
εκεί, από τον επικεφαλής των 
επενδυτικών κεφαλαίων Apollo 
Global Management, Μαρκ Ρό-
ουαν έως τον πρόεδρο της UBS, 
Κολ Κέλεχαρ. Στόχος της διά-
σκεψης να συζητήσουν ευρέως 
ποιο είναι το μέλλον των αγο-
ρών, τι συμβαίνει με το δημό-
σιο χρέος και το πλαίσιο των 
κλαδικών ρυθμίσεων. Εντού-
τοις, απέφυγαν επιμελώς να θί-
ξουν το ζήτημα της Κίνας. Το 
Χονγκ Κονγκ, ως ο κύριος με-
σάζων μεταξύ των παγκόσμιων 
αγορών και της ηπειρωτικής 
Κίνας, βλέπει να εξαρτάται η 
τύχη του εν μέρει από το ενδι-
αφέρον των διεθνών επενδυ-
τών για τη Λαϊκή ∆ημοκρατία. 
Ωστόσο η δεύτερη μεγαλύτερη 

οικονομία στον κόσμο υποφέρει 
από αναπτυξιακή επιβράδυνση, 
τους κραδασμούς στην αγορά 
ακινήτων και τις επιπτώσεις 
των γεωπολιτικών εντάσεων. 
Το ∆ΝΤ αναμένει ότι η οικονο-
μική της ανάπτυξη θα επιβρα-
δυνθεί στο 4,6% το 2024 από το 
5,4% το 2023. Οι άμεσες ξένες 
επενδύσεις στην Κίνα έγιναν 
αρνητικές για πρώτη φορά το 
τρίμηνο Ιουλίου - Σεπτεμβρίου, 
ενώ οι εταιρείες συγκέντρωσαν 
μόλις 2,7 δισ. δολάρια από τις 
αρχικές δημόσιες προσφορές 
μετοχών τους στο Χονγκ Κονγκ 
το τρίτο τρίμηνο, ένα κλάσμα 
των προηγούμενων ετών.  

Το ότι διεθνείς τραπεζικοί 
όμιλοι μέσω των διευθυνόντων 
συμβούλων τους (Ντ. Σόλομον 
της Goldman Sachs, Τζέιν Φρέ-
ιζερ της Citigroup, Κεν Γκρίφιν 
της Citadel κ.ά.) εξακολουθούν 

να μεταβαίνουν στο Χονγκ 
Κονγκ, μαρτυρεί την επιρροή 
της Νομισματικής Αρχής του 
Χονγκ Κονγκ, η οποία οργάνω-
σε τη συγκέντρωση για δεύτε-
ρη χρονιά. Η κεντρική τράπεζα 
της περιοχής, η οποία γιορτάζει 
την 30ή επέτειό της, ρυθμίζει 
τους χρηματοπιστωτικούς ομί-
λους και τους επενδυτικούς οί-
κους. Εκτός από τις ευρύτερες 
μακροοικονομικές προοπτικές, 
που δεν είναι ευοίωνες, η θέση 
που επέχει το Χονγκ Κονγκ ως 
χρηματοοικονομικός κόμβος 
είναι επίσης αποδυναμωμένη. 
Είχε ζήσει κατά καιρούς βίαιες 
διαδηλώσεις, επειδή η Κίνα είχε 
επιβάλει πιο ασφυκτικό έλεγχο 
στην πρώην αποικία του Ηνω-
μένου Βασιλείου. Αξιωματού-
χοι του Χονγκ Κονγκ, συμπε-
ριλαμβανομένου του Τζον Λι, 
του διευθύνοντος συμβούλου 
της περιοχής, βρέθηκαν στο 
στόχαστρο και οι ΗΠΑ τους επέ-
βαλαν κυρώσεις. Επαγγελματίες 
των χρηματοπιστωτικών υπη-
ρεσιών προτιμούν τώρα να ερ-
γάζονται σε ανταγωνιστικούς 
κόμβους, όπως η Σιγκαπούρη. 
«Χρειαζόμαστε μια θετική αφή-
γηση για το Χονγκ Κονγκ και 
εσείς είστε αυτοί που μπορεί-
τε να τη διαδώσετε προς χάριν 
μας», τόνισε ο διευθύνων σύμ-
βουλος του Χονγκ Κογκ, Εντι 
Γιου, απευθυνόμενος στους 
συμμετέχοντες στη διοργάνω-
ση. Παρόντες ήταν και εκπρό-
σωποι των χρηματοπιστωτικών 
ρυθμιστικών αρχών της Κίνας, 
που προσπάθησαν να κατευ-
νάσουν τις ανησυχίες για τους 
τριγμούς της κινεζικής οικονο-
μίας. Ο Ζανγκ Κινγκσόνγκ, ανα-
πληρωτής διοικητής της Λαϊκής 
Τράπεζας της Κίνας, δήλωσε ότι 
«το παλιό μοντέλο ανάπτυξης, 
που βασίζεται σε μεγάλο βαθ-
μό στις επενδύσεις σε υποδο-
μές και στον τομέα των ακινή-
των, δεν είναι πλέον βιώσιμο». 
Ωστόσο εξέφρασε αισιοδοξία 
για το μέλλον της αγοράς ακι-
νήτων της Κίνας και είπε ότι οι 
Αρχές θα αντιμετωπίσουν τα 
προβληματικά δάνεια σε οχή-
ματα χρηματοδότησης της το-
πικής αυτοδιοίκησης, τα οποία 
βαρύνονταν αθροιστικά με υπο-
χρεώσεις περίπου 80 τρισ. γου-
άν (10,9 τρισ. δολάρια) μέχρι 
το τέλος του 2022, με τρόπο 
σύννομο και υπέρ της αγοράς. 
Πάντως, ορισμένοι συμμετέ-
χοντες ερμήνευσαν το μήνυμα 
του Ζανγκ, που εκφωνήθηκε 
στα αγγλικά, ως ένδειξη ότι η 
Κίνα δεν σχεδιάζει επί του πα-
ρόντος καμία σοβαρή δέσμη 
μέτρων τόνωσης.

Καθησυχαστικό 
μήνυμα από Πεκίνο 
για να κατευναστούν 
οι ανησυχίες για 
τους τριγμούς της 
κινεζικής οικονομίας.

H διάσκεψη του Χονγκ Κονγκ
και το ζήτημα της Κίνας

Του ΠΙΤΕΡ ΤΑΛ ΛΑΡΣΕΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS
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Οι τιμές και τα ενοίκια αυξάνονται
και μαζί «φουσκώνουν» οι προσ-
δοκίες των ιδιοκτητών για τις
αποδόσεις που μπορούν να έχουν
από τα ακίνητά τους. Συγκρίνον-
τας τα ενοίκια που ζητούν στις
αγγελίες με τις πραγματικές τιμές
που υπογράφονται τα μισθωτήρια
συμβόλαια διαπιστώνει κανείς
πως οι εκμισθωτές στο Χαλάνδρι,
στο Μαρούσι ή στην Αγία Παρα-
σκευή ζητούν ενοίκια στα επίπεδα
των πραγματικών ενοικίων στην
Κηφισιά. Στο Αιγάλεω και στο

Χαϊδάρι οι αγγελίες έχουν ποσά
που δίνονται στην πραγματικό-
τητα για την ενοικίαση κατοικιών
στην Καστέλλα και στο Πασαλι-
μάνι.

Αυτό δείχνει πως μεταξύ προσ-
δοκιών και πραγματικότητας
υπάρχει ένα χάσμα, το οποίο οι
υποψήφιοι ενοικιαστές μπορούν
να εκμεταλλευτούν κατά τη δια-
πραγμάτευση, προκειμένου να
συγκρατήσουν το έτσι κι αλλιώς
υψηλό –και συνεχώς αυξανόμε-
νο– κόστος στέγασης.

Αποκλίσεις έως 45%
Τα παραπάνω συμπεράσματα

προκύπτουν με βάση μια συγκρι-
τική έρευνα της «Κ», ανάμεσα
στις μέσες ζητούμενες τιμές ενοι-
κίασης που προέρχονται από τις
αναρτημένες αγγελίες και στις
πραγματικές τιμές, στις οποίες
υπογράφονται μισθωτήρια συμ-
βόλαια.  Ετσι, αξιοποιώντας στοι-
χεία ζητούμενων τιμών από το
δίκτυο ηλεκτρονικών αγγελιών
Spitogatos Insights και στοιχεία
από τις πραγματικές τιμές στις
οποίες γίνονται μισθωτήρια συμ-
βόλαια, με βάση την τελευταία
ετήσια έκθεση του δικτύου με-
σιτικών γραφείων RE/MAX Ελλάς,
προκύπτουν μεγάλες αποκλίσεις,
έως και 45%, δείγμα του ελλείμ-
ματος πληροφόρησης πολλών
ιδιοκτητών, σχετικά με την πραγ-
ματική τιμή που μπορεί να νοι-
κιαστεί το ακίνητό τους, ή ακόμα
και της εσφαλμένης πεποίθησής
τους ότι υπάρχει ζήτηση στις

τιμές που ζητούν. Πρόκειται για
μια διαπίστωση που αποκαλύπτει
την «παράλληλη πραγματικότη-
τα» στην οποία βρίσκονται πολλοί
ιδιοκτήτες κατοικιών και είναι
ενδεικτική της δυσκολίας που
παρατηρείται σήμερα μεταξύ της
πλειονότητας των ενδιαφερόμε-
νων ενοικιαστών. 

Ασφαλώς, όσο μεγαλύτερη εί-
ναι η απόκλιση ανάμεσα στις ζη-
τούμενες και τις πραγματικές τι-
μές, τόσο πιο δύσκολη είναι η
πραγματοποίηση συναλλαγών,
δηλαδή ενοικιάσεων. Το φαινό-
μενο είναι πιο έκδηλο στις πιο
φθηνές περιοχές της Αττικής,
όπου, όπως παρατηρείται, πολλοί
ιδιοκτήτες θεωρούν ότι μπορούν
να προσελκύσουν ενοικιαστές,
παρότι ζητούν τιμές που αντι-
στοιχούν σε αρκετά ακριβότερες
περιοχές.

Για παράδειγμα, στην Κυψέλη
η μέση ζητούμενη τιμή σήμερα
ανέρχεται σε 8,2 ευρώ/τ.μ., 30%
παραπάνω σε σχέση με την τιμή
στην οποία όντως συνάπτονται
συμβόλαια ενοικίασης, δηλαδή
περί τα 6,3 ευρώ/τ.μ. Στο Κερα-
τσίνι, η μέση ζητούμενη τιμή
είναι 7,1 ευρώ/τ.μ., 36,6% περισ-
σότερο από την πραγματική τιμή
των 4,5 ευρώ/τ.μ. 

Στην πράξη, οι ιδιοκτήτες στην
περιοχή έχουν φτάσει να ζητούν
πάνω από 700 ευρώ/μήνα για ένα
διαμέρισμα των 100 τ.μ., όταν η
ζήτηση που υπάρχει δεν επιθυμεί,
ή δεν μπορεί να προσφέρει πε-
ρισσότερα από 450 ευρώ. Αντί-
στοιχα, στο Αιγάλεω, ζητούνται
τιμές των 880 ευρώ για ένα ακί-
νητο των 100 τ.μ., όταν η μέση
τιμή στην οποία γίνονται συμ-
βόλαια ενοικίασης είναι 650 ευρώ,
μια απόκλιση της τάξεως του 35%.

Τα ακριβά προάστια
Αντιθέτως, στα ακριβότερα

προάστια της Αττικής, όπως π.χ.
το Χαλάνδρι, το Μαρούσι και η
Κηφισιά, οι αποκλίσεις κυμαίνον-
ται μεταξύ 12,7% και 20%. Ακόμα
κι εκεί ασφαλώς παρατηρείται
σημαντικό «χάσμα» ανάμεσα
στην προσφορά και τη ζήτηση
από πλευράς τιμών, πλην όμως
είναι πιο εύκολο να γεφυρωθεί
και να επιτευχθούν συμφωνίες.
Ασφαλώς υπάρχουν και περιοχές
όπου η αγορά λειτουργεί πιο ορ-
θολογικά. Τέτοιες θεωρούνται
π.χ. η Νίκαια (απόκλιση μόλις
1,4%), το Γαλάτσι (απόκλιση 6,5%)
και η περιοχή της Καστέλλας και
του Πασαλιμανιού (απόκλιση
13%).

Ζητούν υψηλό ενοίκιο για να πέσουν στο παζάρι
Σημαντικές αποκλίσεις μεταξύ των αρχικών τιμών που ζητούν οι ιδιοκτήτες και αυτών που τελικά γίνονται οι συμφωνίες

<<<<<<<

Οι ενοικιαστές έχουν
μεγάλα περιθώρια, για
να μειώσουν το αρχικό
μίσθωμα που ζητάει ο
ιδιοκτήτης.

Το κυκλοφοριακό είναι ένα από τα
πιο «καυτά» θέματα που χρειάζεται
να επιλυθεί. Όλες οι πόλεις αντι-
μετωπίζουν παρόμοιο πρόβλημα,
αλλά η Λευκωσία έχει με διαφορά
τα σκήπτρα. Εστιάζοντας στη Λευ-
κωσία, παρόλο που η κύρια προ-
σπάθεια του κράτους αφενός συγ-
κεντρώνεται στην ανάπτυξη του
περιφερειακού οδικού δικτύου –
προσπάθεια με την οποία όχι μόνο
συμφωνώ, αλλά υποστηρίζω για εν-
τατικοποίησή της– και αφετέρου
με την αύξηση της χρήσης δημό-
σιων συγκοινωνιών (όπου πόρρω
απέχουμε από το στήσιμο σωστών
δομών), φαίνεται να δίνουμε ελά-
χιστη σημασία στο πιο αυτονόητο.
Και το αυτονόητο είναι η ανάπτυξη
στον ευρύτερο πυρήνα της πόλης
παρά στην περιφέρεια.

Δημιουργείστε στο μυαλό σας ει-
κόνα με την οριοθέτηση αυτού του
«ευρύτερου πυρήνα»: βόρεια της
Λεωφόρου Σπύρου Κυπριανού
(πρώην Τροόδους) από νότια, ανα-
τολικά της Αρχαγγέλου Μιχαήλ και
ακολούθως Προκοπίου από δυτικά,
της Μετοχίου και ακολούθως των

Τειχών από βόρεια και της Λάρνακος
από ανατολικά, δηλαδή μέρος των
δήμων Λευκωσίας, Αγλαντζιάς, Στρο-
βόλου, Έγκωμης και Αγίου Δομετίου. 

Πρόκειται για μια έκταση της τά-
ξης των 25 τετραγωνικών χιλιομέ-
τρων η οποία στεγάζει κατά μέσο
όρο 120.000 μόνιμους κατοίκους.
Παρενθετικά, μια αντίστοιχη έκταση
στο κεντρικό Λονδίνο (μέρος του
Westminster και μέρος του Ken-
sington& Chelsea) στεγάζει μόνιμα
περί τους 350.000 κατοίκους, δηλαδή
τριπλάσιους από τη δική μας περιοχή
ή σχεδόν όσο ο πληθυσμός ολόκλη-
ρης της επαρχίας Λευκωσίας. Πα-
ρόμοιες αναλογίες θα δούμε σε αν-
τίστοιχες περιοχές άλλων μεγαλου-
πόλεων. 

Μπορεί να μην είμαστε μεγα-
λούπολη με την αυστηρή έννοια
του όρου, αλλά η γη είναι γη, η έκτα-
ση είναι έκταση και ο πληθυσμός
είναι πληθυσμός. Αν εμείς έχουμε
το ένα τρίτο της πληθυσμιακής πυ-
κνότητας από ό,τι οι άλλοι, τότε ση-
μαίνει ένα από δύο πράγματα: είτε
είμαστε σούπερ happyμε ό,τι έχουμε
γύρω μας, ή σπαταλάμε τη γη μας.

Με βάση τα όσα βλέπω, ακούω και
βιώνω τόσα χρόνια, δεν φαίνεται
να συμβαίνει το πρώτο και είμαι πε-
πεισμένος ότι ισχύει το δεύτερο. Η
Ψημολόφου απέχει 15 χλμ. σε ευθεία
γραμμή από την Πλατεία Ελευθερίας.
Αν πάρουμε αυτή την ακτίνα στο
Λονδίνο με κέντρο το Marble Arch,
τότε εντός αυτής της ακτίνας ζούνε
μόνιμα πέραν των 7 εκατ. ατόμων.
Άρα όπως και να το δούμε, ...λίγη

σπατάλη πόρων από μέρους μας
υπάρχει.

Τι πρέπει να επιδιώξουμε
Πρέπει να βρούμε τους τρόπους

να αυξήσουμε την πληθυσμιακή πυ-
κνότητα σε αυτή την περιοχή. Οι
υποδομές κατά βάση υπάρχουν και
χρειάζονται μικρή ενίσχυση. Αν δο-
θούν τα κατάλληλα κίνητρα για να
αυξηθεί η προσφορά στέγης, τότε

οι αγοραστές κατά χιλιάδες θα προ-
τιμήσουν να κατοικήσουν στο κέντρο
επειδή θα έχουν όλες τις υπηρεσίες
στα πόδια τους, θα χρησιμοποιούν
λιγότερο αυτοκίνητο, περισσότερο
τα πόδια τους, το ποδήλατο και άλλα
μέσα μεταφοράς και θα αποφραχτούν
οι δρόμοι της Λευκωσίας.

Τα μέτρα ενθάρρυνσης θα πρέπει
να είναι συνδυαστικά. Το προφανές
είναι η αύξηση των συντελεστών
δόμησης και ορόφων σε περιοχές
που ήδη είναι χαρακτηρισμένες ως
οικιστικές περιοχές ανέγερσης τριών
και περισσότερων ορόφων. Θα μπο-
ρούσαν επιπλέον να δοθούν φορο-
λογικά κίνητρα στις πρώτες εκατόν
(ας πούμε) αναπτύξεις δυναμικότητας
18 μέχρι 30 μονάδων. Θα μπορούσαν
να δημιουργηθούν δρομολόγια από
μικρά ηλεκτρικά λεωφορεία μέσα
στις γειτονιές που θα μεταφέρουν
τον κόσμο στο κέντρο ή σε κύριους
άξονες μεγαλύτερων λεωφορείων.
Θα μπορούσαν να έχουν κάποιες
φοροελαφρύνσεις για μια περίοδο
πενταετίας όσοι νέοι αγοραστές επι-
λέξουν τη μεταστέγαση στο κέντρο. 

Η μέχρι τώρα αντιμετώπιση του

θέματος προφανώς δεν πέτυχε τα
αναμενόμενα και, αντί να μαθαίνουμε
από τις αστοχίες μας, βλέπουμε τις
όποιες προσπάθειες να βαδίζουν
πάνω στις ίδιες παλιές κακές πρα-
κτικές: κίνητρα στα χαρτιά αντί στην
πράξη, επέκταση περιοχών ανάπτυ-
ξης προς τα έξω, ανάγκη συνεχούς
επέκτασης και κατασκευής νέων
υποδομών, αύξηση συντελεστών
δόμησης στο κέντρο με το σταγο-
νόμετρο, εισαγωγή περιορισμών
στις εκτάσεις τεμαχίων για κάρπωση
των αυξήσεων σε συντελεστές, απου-
σία φορολογικών κινήτρων και συ-
ζήτηση για επιβολή φορολογιών για
αδρανούσα περιουσία (που με κά-
ποιες εξαιρέσεις είναι λάθος πρα-
κτική), too little – too late σε ό,τι
αφορά τις δημόσιες συγκοινωνίες,
με τη λίστα να μακραίνει όσο σκέ-
φτεσαι. Καιρός είναι να μάθουμε να
θέτουμε μικρούς και εφικτούς στό-
χους και να σκεφτόμαστε έξω από
το κουτάκι που μάθαμε να ζούμε.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Πρέπει να βρούμε τους τρόπους να αυξήσουμε την πληθυσμιακή πυκνότητα
σε ορισμένες περιοχές. Οι υποδομές κατά βάση υπάρχουν και χρειάζονται
μικρή ενίσχυση. 

Η απόσταση που χωρίζει τις ζητού-
μενες και τις πραγματικές τιμές
ενοικίασης αποτυπώνεται και στις
έρευνες που δημοσιεύονται. Για
παράδειγμα, σύμφωνα με τα στοι-
χεία της RE/MAX Ελλάς, κατά τη
διάρκεια του 12μήνου, που ολοκλη-
ρώθηκε τον φετινό Οκτώβριο (Οκτώ-
βριος 2022-2023), η μέση αύξηση
των ενοικίων στην Αττική διαμορ-
φώθηκε σε 5,3%. Αυτή προκύπτει
με βάση τις τιμές στις οποίες συ-
νάπτονται τα συμβόλαια ενοικίασης.
Στα βόρεια προάστια, η μέση τιμή
διαμορφώνεται σε 9,2 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στο κέντρο δεν ξεπερνάει τα
8,3 ευρώ/τ.μ. Αντιθέτως, με βάση
τις ζητούμενες τιμές των αγγελιών
του Spitogatos.gr, το μέσο ενοίκιο
στα βόρεια προάστια, κατά το τρίτο
τρίμηνο, άγγιξε τα 10,77 ευρώ/τ.μ.

Ηταν δηλαδή 17% υψηλότερο συ-
γκριτικά με τις πραγματικές τιμές.
Αντίστοιχα, στο κέντρο της Αθήνας,
η μέση ζητούμενη τιμή διαμορφώ-
θηκε σε 10 ευρώ/τ.μ., έναντι 8,3 ευ-
ρώ/τ.μ. που ήταν οι τιμές στις οποίες
έγιναν πράξεις, μια απόκλιση 20,4%.
Στα δυτικά προάστια, η μέση ζη-
τούμενη τιμή ενοικίασης έχει αυ-
ξηθεί πλέον σε 7,8 ευρώ/τ.μ., όταν
οι μισθώσεις πραγματοποιούνται
στο ύψος των 6,4 ευρώ/τ.μ., δηλαδή
σχεδόν 22% χαμηλότερα. Οπως
αναφέρουν μεσιτικά γραφεία, κατά
κανόνα, η μέση απόκλιση ανάμεσα
στις αγγελίες και τις τιμές στις οποίες
συνάπτονται μισθωτήρια συμβό-
λαια, είναι της τάξεως του 10%-
15%, κάτι μάλιστα που συνέβαινε
ανέκαθεν. Δηλαδή συνήθως οι ιδιο-
κτήτες που ενδιαφέρονται να εκ-

μισθώσουν το ακίνητό τους, υιο-
θετούν μια ζητούμενη τιμή λίγο
υψηλότερη από εκείνη με την οποία
θα ήταν ευχαριστημένοι, ώστε να
έχουν κι ένα περιθώριο διαπραγ-
μάτευσης με τους ενδιαφερόμενους
ενοικιαστές. Σε περιπτώσεις που
αυτό το ποσοστό είναι πολύ υψη-
λότερο και κινείται μεταξύ 20% και
40%, ή και ακόμα πιο πάνω, είναι
προφανές ότι υπάρχει λάθος εκτί-
μηση της τιμής που είναι σε θέση
να προσφέρει η αγορά. Ετσι εξη-
γείται και η «πολεμική» διάθεση
που έχει διαμορφωθεί τα τελευταία
χρόνια ανάμεσα σε πολλούς ιδιο-
κτήτες και ενοικιαστές, ιδίως στις
σχετικές ομάδες των μέσων κοινω-
νικής δικτύωσης. Οταν προκύπτει
τόσο μεγάλη απόσταση ανάμεσα
στα «θέλω» της μιας και της άλλης

πλευράς, είναι προφανές ότι η αγορά
δεν λειτουργεί ομαλά. Σύμφωνα με
την ανάλυση της RE/MAX, στην
Αττική, στις περισσότερες περιοχές,
προτιμώνται ακίνητα επιφάνειας
από 51 τ.μ. έως 75 τ.μ. και ηλικίας
από 16 έως 20 ετών, ενώ στις πε-
ριοχές των βορείων προαστίων επι-
λέχθηκαν τα μεγαλύτερα ακίνητα
εμβαδού από 101 τ.μ. έως 150 τ.μ.
και στα νότια από 76 τ.μ. έως 100
τ.μ. Στο κέντρο της Αθήνας, σε πρώ-
τη ζήτηση βρίσκονται παλαιότερα
ακίνητα ηλικίας 20 ετών και άνω
με εμβαδόν που κυμαίνεται από 51
τ.μ. έως 75 τ.μ. Στη Δυτική Αττική
και στον Πειραιά, η ζήτηση αφορά
διαμερίσματα ηλικίας από 16 έως
20 ετών, εμβαδού από 51 τ.μ. έως
75 τ.μ., δηλαδή όπως και στο κέντρο
της Αθήνας.

Μεταξύ 10% και 15% η μέση απόκλιση
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Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Σλόγκαν που έγιναν τραγούδια. 
Εκλογικές βραδιές με πίτσες και 
μπίρες και τσακωμούς, πανηγύρια 
και στενοχώριες. Ξενύχτια με ανα-
τροπές και ανελέητο ζάπινγκ. Ο 
Ηλίας Νικολακόπουλος στην οθό-
νη, ησυχία, σεβασμός. Αναλύσεις 
επί αναλύσεων και πλαστικά ση-
μαιάκια φορτωμένα στα απορριμ-
ματοφόρα. Με εξαίρεση τους πολύ 
φρέσκους ψηφοφόρους, ποιος δεν 
έχει ανάμνηση από τέτοιες στιγ-
μές; Ποιος ξεχνάει πού βρισκό-
ταν στις εκλογές της Αλλαγής; Με 
ποιον παρακολούθησε την αναμέ-
τρηση του 2000, όταν με άλλη κυ-
βέρνηση κοιμηθήκαμε και με άλλη 
ξυπνήσαμε; Ή πού τον πέτυχε ο 
εκλογικός σεισμός του ’12; 

«Εχω τις εκλογές ως ορόσημο 
στη ζωή μου. Για να θυμηθώ πότε 
παντρεύτηκα λέω “μετά τις εκλο-
γές του ’09”», λέει μισοαστεία μι-
σοσοβαρά ο πολιτικός επιστήμο-
νας και σύμβουλος στρατηγικής 
και επικοινωνίας Ηλίας Τσαου-
σάκης. «Οι εκλογές του ’81 ήταν 
κυριολεκτικά η πρώτη ανάμνηση 
της ζωής μου», λέει από την πλευ-
ρά του ο πολιτικός αναλυτής της 
aboutpeople Πέτρος Ιωαννίδης. 
«Μου έχει μείνει και τραύμα για-
τί πανηγυρίζαμε με το αμάξι στη 
δεξιοκρατούμενη Φλώρινα και κά-
ποια στιγμή συνειδητοποίησα ότι 
μου ’χε φύγει η πλαστική σημαία 
από τον αέρα και είχε μείνει το 
κοντάρι». Οι δυο τους έχουν περά-
σει πάμπολλα βράδια πίνοντας και 
συζητώντας για εκλογές, το κοινό 
τους πάθος. 

Η ιδέα για τη δημιουργία ενός 
χρονικού των 20 εθνικών εκλογών 
που έχει ζήσει η χώρα στη Μετα-
πολίτευση, σε μορφή podcasts με 
εκλεκτούς καλεσμένους αναλυ-

τές, ήρθε ένα τέτοιο βράδυ, όπως 
συμβαίνει με όλες τις καλές ιδέες. 
«Το προτείναμε στον αείμνηστο 
Ηλία Νικολακόπουλο, του άρεσε 
και έτσι ξεκινήσαμε να τη θέτουμε 
σε εφαρμογή», λέει ο Πέτρος. Τα 
podcasts είχαν τελικά τόσο μεγά-
λη επιτυχία που μετουσιώθηκαν 
στον τόμο «Μισός αιώνας εκλογές» 
(εκδόσεις Πόλις), που δεν αποτε-
λεί μόνο πολύτιμο εργαλείο για 
τους ειδικούς της επικοινωνίας και 
της πολιτικής επιστήμης, αλλά και 
ένα συναρπαστικό ανάγνωσμα για 
τους λάτρεις των πολιτικών θρίλερ. 

«Μεταβατική περίοδος»
Συζητήσαμε στον απόηχο της 

αναπάντεχης εσωκομματικής ανα-
μέτρησης στον ΣΥΡΙΖΑ. Ηταν έκ-
πληξη –και δεν ήταν ταυτόχρονα–, 
μου λένε. «Είμαστε σε μια μεταβα-
τική περίοδο που τέτοιες εκπλήξεις 
εμφανίζονται όλο και πιο συχνά. 
Στις τελευταίες εκλογές άλλωστε 
μπήκαν στη Βουλή η Νίκη και οι 
Σπαρτιάτες, με ελάχιστη προεκλο-
γική εκστρατεία», σχολιάζει ο Ηλί-
ας Τσαουσάκης. Το φαινόμενο έχει 
ξεκινήσει από την κρίση, λέει ο Πέ-
τρος Ιωαννίδης. «Το ’12 είδαμε τη 
∆ΗΜΑΡ να μπαίνει, είδαμε τη Χ.Α. 
να μπαίνει, είδαμε τους ΑΝΕΛ να 
μπαίνουν στη Βουλή. ∆ύο μήνες 
πριν από τις εθνικές του ’12 κανείς 
δεν μπορούσε να φανταστεί το 
σκηνικό που θα διαμορφωνόταν. 
Από το ’12 και μετά εμφανίζονται 
κόμματα και εξαφανίζονται με με-
γάλη συχνότητα. Και ο Κασσελά-
κης είναι ένα outsider που μπήκε 
και τα σάρωσε όλα, μέσα σε ένα 
προβληματικό όμως εσωκομματι-
κό πλαίσιο. Κέρδισε η λογική “ας 
τον δοκιμάσουμε και ας μην τον 
ξέρουμε, μπορεί να βγει καλός”». 

Αν μη τι άλλο τις εποχές του 
δικομματισμού τα πράγματα ήταν 
πολύ πιο προβλέψιμα. «Τα δύο με-
γάλα κόμματα έπαιρναν 85%. Το 
10% των ψηφοφόρων μετακινού-
νταν σε κάθε εκλογική αναμέτρη-

ση, αλλά μεταξύ των δύο. Ηταν πο-
λύ πιο εύκολα τα πράγματα και για 
τα κόμματα και για τη δική μας τη 
δουλειά, γιατί δεν υπήρχαν απρό-
βλεπτοι παράγοντες. Τώρα όλα 
είναι πολύ πιο ρευστά», συνεχί-
ζει ο ίδιος. «Εκείνη την περίοδο 
υπήρχαν πόλωση και κόντρες, αλ-
λά μετά τις εκλογές τελείωναν. Τα 
πράγματα έγιναν χειρότερα την 
περίοδο του μνημονίου. Υπάρχουν 
παρέες που δεν φίλιωσαν ποτέ».

«Τώρα με τον Κασσελάκη συνέ-
βη κάτι ενδιαφέρον, νιώθω ότι με 
φίλους από την Αριστερά συμφω-
νούμε στα αυτονόητα ξανά έπει-
τα από χρόνια», λέει ο Ηλίας Τσα-
ουσάκης. «Προφανώς αυτό είναι 
σε επίπεδο προσωπικό. Σε επαγ-
γελματικό επίπεδο, είτε διαβάζεις 
αριθμούς είτε χαράζεις στρατηγι-
κή, οφείλεις να είσαι ψυχρός και 
αντικειμενικός στην ανάλυσή σου 
και αποστασιοποιημένος για να 
μπορείς να καταλαβαίνεις τι γί-
νεται. Αν δεν ισχύει, τότε είσαι 
μέρος του πολιτικού παιχνιδιού, 
είσαι από την άλλη πλευρά. Γιατί 
οι επαγγελματίες είμαστε από τη 
δική μας πλευρά».

Ενταση και άγχος
Μπορεί το ενδιαφέρον του κοι-

νού για τις εκλογές να έχει με τα 
χρόνια περιοριστεί, οι επαγγελ-
ματίες όμως ζουν στο «κόκκινο». 
Ο κ. Τσαουσάκης παραδέχεται 
ότι παθαίνει «μετεκλογική κατά-
θλιψη» την επομένη της αναμέ-
τρησης, αν και η δουλειά για τις 
επόμενες εκλογές ξεκινάει σχε-
δόν αμέσως. «Είναι ένα παιχνίδι 
διαρκείας». «Τον τελευταίο μήνα 
πριν από τις εκλογές υπάρχει τό-
σο μεγάλη ένταση, τόσο πολλή 
δουλειά, τέτοιο άγχος που δεν 
ξέρεις πώς περνούν οι μέρες», 
λέει ο κ. Ιωαννίδης. 

«Φυσικά, την ημέρα των εκλο-
γών είναι που χτυπάει το τηλέφω-
νό σου πιο πολλές φορές κι από 
όταν έχεις γενέθλια. Ολοι οι φίλοι, 

οι γνωστοί, οι πελάτες, τα ξαδέλ-
φια θα σε πάρουν να σε ρωτήσουν 
τι “βλέπεις”. Το αστείο της υπό-
θεσης είναι ότι μερικές φορές σε 
παίρνουν αυτοί που βρίζουν τις 
δημοσκοπήσεις και σε ρωτούν 
πού πάει το πράγμα. Ολα αυτά 
έως τις 7. Από τις 7 που βγαίνουν 
τα exit polls και μετά, τίποτα». 

«Μέχρι και κορυφαίος πολιτι-
κός στο παρελθόν μού έχει πει 
ότι δεν πιστεύει τις δημοσκοπή-
σεις», εκμυστηρεύεται ο κ. Τσαου-
σάκης. Οπως λένε, η καχυποψία 
αυτή οφείλεται και στο ότι ενίοτε 
οι έρευνες έχουν γίνει εργαλείο 
προπαγάνδας. «Μια έρευνα είναι 
εργαλείο ανάγνωσης για να δεις 
πώς είναι περίπου τα πράγματα 
τη δεδομένη στιγμή. Οταν την 
παίρνεις και την κάνεις κομμάτι 
της επικοινωνίας, τότε το πράγ-
μα αλλάζει. Της έρευνας δεν της 
αναλογεί να είναι πρωτοσέλιδο. 
∆εν είναι πολιτική είδηση».

Οι έρευνες αξιοποιούνται επι-
κοινωνιακά από όλα τα μέρη, ακό-
μη και από αυτόν που χάνει, όπως 
στην περίπτωση του ΣΥΡΙΖΑ, που 
δαιμονοποίησε προεκλογικά τις 
δημοσκοπήσεις και είδε τη δια-
φορά ακόμη μεγαλύτερη. «Σε κά-
θε περίπτωση, δεν χάνουν ούτε 

κερδίζουν τις εκλογές οι επικοι-
νωνιολόγοι και η επικοινωνία, οι 
πολιτικοί και η πολιτική τις κερ-
δίζουν», λέει ο Πέτρος Ιωαννίδης. 
«Οι ειδικοί βοηθάμε να γίνει πρά-
ξη μια καμπάνια, αλλά αυτοί που 
τρέχουν, κερδίζουν ή χάνουν εί-
ναι οι πολιτικοί». Εν προκειμένω, 
προσθέτει ο Ηλίας Τσαουσάκης, 
«η καμπάνια του ΣΥΡΙΖΑ είχε πολ-
λά προβλήματα, αλλά το κεντρικό 
πρόβλημα ήταν βαθιά πολιτικό».

Δυνατές καμπάνιες
Ποιες καμπάνιες ξεχωρίζουν; 

«Ανεξάρτητα από το αποτέλεσμα, 
την καμπάνια του Γ. Παπανδρέου 
το 2004», απαντά ο Π. Ιωαννίδης. 
«Το ΠΑΣΟΚ ήταν πολύ χαμηλά 
στις δημοσκοπήσεις, γίνεται η αλ-
λαγή ηγεσίας λίγο πριν και ο ΓΑΠ 
κάνει εκεί την πιο επιθετική κα-
μπάνια που έχει γίνει στη χώρα. 
Κάνει εκλογή από τη βάση, κάνει 
αμφίπλευρη διεύρυνση, μειώνε-
ται η ψαλίδα, αλλά τελικά χάνει». 

«Εξαιρετική καμπάνια ήταν 
και της Ν.∆. το 2000», λέει ο Ηλ. 
Τσαουσάκης. Ηταν η περίφημη 
καμπάνια «Υπάρχει καλύτερη Ελ-
λάδα και τη θέλουμε». «Ηταν πο-
λύ φρέσκια για τα δεδομένα της 
Ελλάδας. Παίρνοντας το σλόγκαν 
οι ΑΜΑΝ είχαν πολλαπλασιάσει 
το μήνυμα. Τελικά η Ν.∆. έφτασε 
στην πηγή αλλά νερό δεν ήπιε. 
Επίσης, χωρίς να είναι ιδιαίτερα 
εντυπωσιακές, πολύ καλές ήταν 
οι καμπάνιες του ’19 και του ’23 
της Ν.∆., που ήταν πολύ στοχευ-
μένες και έκαναν focus σε πολύ 
συγκεκριμένα μηνύματα και χτί-
στηκαν γύρω από το πρόσωπο 
του Μητσοτάκη». 

Οι καμπάνιες σήμερα στηρίζο-
νται σε data. «Αν μια καμπάνια 
αρέσει αισθητικά αλλά δεν είναι 
στοχευμένη στα κοινά που θέ-
λεις, δεν είναι καλή. Αυτό έκανε 
η Ν.∆. στις εκλογές του ’23. Ελεγε 
συγκεκριμένα πράγματα, και τα 
συγκεκριμένα κερδίζουν».

Οταν ξενυχτούσαμε με τις κάλπες
Το χρονικό των 20 εθνικών εκλογών που έχει ζήσει η χώρα την περίοδο της Μεταπολίτευσης, σε ένα βιβλίο

Πλήθος κόσμου στην κεντρική πολιτική συγκέντρωση της Ν.∆. στο Σύνταγμα, πριν από τις εκλογές του 1981, την εποχή του δικομματισμού, όταν τα πράγματα ήταν πολύ πιο προβλέψιμα για τους αναλυτές. 
«Τα δύο μεγάλα κόμματα έπαιρναν 85%. Το 10% των ψηφοφόρων μετακινούνταν σε κάθε εκλογική αναμέτρηση, αλλά μεταξύ των δύο. Τώρα όλα είναι πολύ πιο ρευστά», επισημαίνει ο Πέτρος Ιωαννίδης.

Ο Ηλίας Τσαουσάκης παραδέχεται 
ότι παθαίνει «μετεκλογική κατάθλι-
ψη» την επομένη της αναμέτρησης.

«Οι εκλογές του ’81 ήταν κυριολεκτι-
κά η πρώτη ανάμνηση της ζωής μου», 
λέει ο Πέτρος Ιωαννίδης.
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«Ο Κασσελάκης είναι ένα 
outsider που μπήκε και 
τα σάρωσε όλα, μέσα σε 
ένα προβληματικό όμως 
εσωκομματικό πλαίσιο. 
Κέρδισε η λογική 
“ας τον δοκιμάσουμε 
και ας μην τον ξέρουμε, 
μπορεί να βγει καλός”».

Τα podcasts για τις εκλογές των τε-
λευταίων 50 ετών είχαν τέτοια επι-
τυχία που μετουσιώθηκαν σε βιβλίο.
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«Το τέρας έρχεται» είναι βασισμένο στο 
ομώνυμο μυθιστόρημα του Πάτρικ Νες, 
εμπνευσμένο από μια πρωτότυπη ιδέα της 
Σοβόν Ντάουντ, σε διασκευή των Σάλι Κούκ-
σον και Άνταμ Πεκ, στηριγμένο στους αυ-
τοσχεδιασμούς της «OriginalCompany». Η 
σκηνοθεσία είναι των Ειρήνης Ανδρέου και 
Γιάννη Καραούλη, σε μετάφραση και δρα-
ματουργία Ελένης Μολέσκη. «Το τέρας έρ-
χεται» είναι μια δυνατή ιστορία που συνδυ-
άζει την απλότητα με το βάθος, την οδύνη 
με την αισιοδοξία. Μια ιστορία που θέτει 
καίρια, επιτακτικά ερωτήματα, τόσο από την 
οπτική του εφήβο υ όσο και απ’ αυτήν του 
ενήλικα, τα οποία συνδέονται με σημαντικά 

στάδια της ζωής ενός ανθρώπου. Πρωτί-
στως καταδεικνύει ότι η εφηβεία είναι από 
μόνη της μια δύσκολη περίοδος και η απώ-
λεια συνιστά συχνά ένα οριακό βίωμα για να 
μπορέσει ένας έφηβος να το διαχειριστεί. 
Παίζουν: Στέλιος Ανδρονίκου, Ιάσονας Αση-
μακόπουλος, Γιώργος Κυριάκου, Νίκος Μα-
νωλάς, Ιωάννα Παπαμιχαλοπούλου, Αντρέ-
ας Πατσιάς, Μέλανη Στέλιου, ΆννηΧούρη. 
Η πρώτη παράσταση θα δοθεί την Κυριακή 
12 Νοεμβρίου, στο Θέατρο Αποθήκες ΘΟΚ, 
Κάμπου 29, Στρόβολος και οι τακτικές παρα-
στάσεις θα δίνονται κάθε Σάββατο στις 8:30 
μ.μ. και Κυριακή στις 6:00 μ.μ. Πληροφορί-

ες / Κρατήσεις: τηλέφωνο 22864330.

ΘΕΑΤΡΟ ΑΠΟΘΗΚΕΣ

«Νέ@ σε έρημο νησί»

ΔΙΑΛΕΞΗ

Μικρά Ασία: τιμώντας 
τη μνήμη
Το Ίδρυμα Αναστάσιος Γ. Λεβέντης και 
το Λεβέντειο ∆ημοτικό Μουσείο Λευ-
κωσίας οργανώνουν την 32η Ετήσια ∆ιά-
λεξη εις μνήμην Κωνσταντίνου Λεβέντη 
με τ ίτλο «Μικρά Ασία: τιμώντας τη μνή-
μη». Ομιλήτρια η ιστορικός Τέχνης Εβίτα 
Αράπογλου, επιμελήτρια της Ελληνικής 
Συλλογής της Λεβεντείου Πινακοθήκης 
και της έκθεσης για τη Μικρά Ασία στην 
Αθήνα και στη Λευκωσία. Τετάρτη 22 
Νοεμβρίου, ώρα 7:30 μ.μ. Αμφιθέατρο 
«Κωνσταντίνος Λεβέντης», Λεβέντειος 
Πινακοθήκη, Αναστασίου Γ. Λεβέντη 5, 
Λευκωσία. Κρατήσεις 2266 8838,  rsvp@

leventisgallery.org

ΜΟΥΣΙΚΗ

Σειρά δράσεων Vox Non Incerta
Το ερευνητικό διεπιστημονικό πρότζεκτ Space 
of Tapes σε συνεργασία με τη σειρά κουήρ δρά-
σεων Sessions στην Κρατική Πινακοθήκη Σύγ-
χρονης Τέχνης - ΣΠΕΛ, παρουσιάζει την επταή-
μερη σειρά δράσεων VOX NON INCERTA, που 
περιλαμβάνει διαδραστικές γλυπτικές εγκατα-
στάσεις και χειρονομίες, έργο βίντεο και ήχου 
και το ομώνυμο ηλεκτροακουστικό επιτελεστι-
κό δράμα της συνθέτριας Στέλλας Ν. Χρίστου 
με κεντρική φωνή τη Σαβίνα Γιαννάτου. Η VOX 
NON INCERTA(Φωνή Χωρίς Αβεβαιότητα) περι-
στρέφεται γύρω από την αναζήτηση της εσω-
τερικής φωνής που καταφέρνει να διασώζει τα 
πρόσωπα από το χάος και να τα ωθεί προς τη 
συνέχεια και την επιβίωση, ακόμα και όταν αυτή 

καθίσταται αδύνατη. Με επίκεντρο μια σιδερένια 
κατασκευή-καταφύγιο με 33 εγκοπές που επι-
τρέπουν την παρατήρηση του εσωτερικού της, 
το κοινό καλείται να λάβει θέση μπροστά από 
μια κρυμμένη αγωνιώδη ύπαρξη, στη διαδοχή 
τριών επεισοδίων: Στόμα γεμάτο νερό — Στό-
μα γεμάτο αέρα - Στόμα γεμάτο χώμα. Ενερ-
γοποιούνται γλωσσικές διάλεκτοι και σύμβολα 
προερχόμενα από διεθνείς κώδικες και σήματα 
επικοινωνίας, σε συνδυασμό με τελετουργικές 
παραδόσεις από την Ορχήστρα Bildakt, τις Αλε-
ξιπτωτιστές και τα Οπτικά Σήματα. Η εγκατά-
σταση θα ενεργοποιηθεί στις 13 και 14 Νοεμβρί-
ου στις 8:30 μ.μ. Προκρατήσεις στο τηλέφωνο 

22479600 ή ηλεκτρονικά. 

Η γκαλερί Stand in Line παρουσιάζει 
τη νέα δουλειά του εικαστικού Σταύ-
ρου Αντωνόπουλου. Όπως αναφέρει 
σε κείμενό του ο θεατρικός συγγρα-
φέας και ζωγράφος Μιχάλης Παπαδό-
πουλος στην καινούργια του ανθρω-
ποκεντρική δουλειά, ο Αντωνόπουλος, 
το χρώμα, που συνήθως συνοδεύ-
ει τους ήρωες του, βρίσκεται εκεί για 
να «γεμίσει» και αυτό με τη σειρά του 
τον πίνακα και είναι εκεί γιατί υπηρε-
τεί τη σύνθεση, γιατί πολύ μελετημέ-
να εξυπηρετεί τους συμβολισμούς του 
καλλιτέχνη. Η καινούργια δουλειά του 

Αντωνόπουλου, χαρακτηρίζεται από 
μια έντονη θεατρικότητα και ο ίδιος για 
να «φτιάξει» την «πλοκή» του, επιλέγει 
να βάλει το χρώμα να παλέψει με τους 
πρωταγωνιστές του, να αναγκάσει τον 
θεατή να αποφασίσει από μόνος του 
αν η φιγούρα εξυπηρετεί την ύπαρξή 
της ή το φόντο ή αν το ίδιο το φόντο 
βρίσκεται εκεί για αυτό το ίδιο ή για να 
εξυπηρετήσει τη φιγούρα. StandinLine 
– Art Space, Μετοχίου 26A, Άγιος Αν-
δρέας, Λευκωσία. ∆ιάρκεια έως 2 ∆ε-
κεμβρίου. Πληροφορίες 99412000, 

standinlineartspace@gmail.com

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Εκθεση Σταύρου Αντωνόπουλου
ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Λούλλες 2» επιστρέφει στο Ξυδάδικο στη Λεμεσό
Το θεατρικό έργο Λούλλες 2 επιστρέφει 
στο Ξυδάδικο στη Λεμεσό για τρεις τελευ-
ταίες παραστάσεις στις 14, 15 και 16 Νοεμ-
βρίου. Η δημιουργική/συγγραφική ομάδα, 
αποτελούμενη από τους ∆ιομήδη Κουφτε-
ρό, Ελένη Ιωάννου και Νεκτάριο Θεοδώρου, 
ανέπτυξε την παράσταση με μεθόδους από 
το θέατρο επινόησης και τεκμηρίωσης. Οι μο-
νόλογοι συντάχθηκαν στα κυπριακά, αυτολε-
ξεί, βασισμένοι στις συνεντεύξεις που πήρε 
η ομάδα από γκέι άντρες. Πρόκειται για ένα 
καινούργιο κυπριακό έργο, σε παραγωγή της 
CamposCultureandArts, μια πληθωρική σύν-
θεση στιγμιοτύπων από τα ‘90s, με μαρτυρίες 

γκέι αντρών, cringe αρχειακό υλικό, Γιουροβί-
ζιον drag, και στρεβλώσεις της μνήμης. Μέσα 
από θραύσματα εμπιστευτικών αρχείων, ευά-
λωτες προσωπικές στιγμές, αλλά και το δημό-
σιο διάλογο για την ομοφυλοφιλία στα ΜΜΕ 
της εποχής, το Λούλλες 2 σκιαγραφεί την πε-
ριρρέουσα ατμόσφαιρα στην Κύπρο πριν από 
την αποποινικοποίηση της ομοφυλοφιλίας. Το 
Λούλλες 2 πραγματεύεται την αναζήτηση της 
προσωπικής ελευθερίας μέσα από τη διεκ-
δίκηση, την αλληλεγγύη, τη διασκέδαση και 
τον έρωτα. Ξυδάδικο, Γενεθλίου Μιτέλλα 34, 
Λεμεσός. Πληροφορίες, κρατήσεις τηλέφωνο 

96529346.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Το 1836, 73 χρόνια πριν γράψει ο Παπαδια-
μάντης τη «Φόνισσα», η δημογεροντία της 
Σκοπέλου έστειλε ένα αίτημα στη γραμ-
ματεία της ∆ικαιοσύνης: να καταργηθεί 
ο νόμος της προίκας, «για να παύσουν οι 
ανομολόγητοι φόνοι θηλέων βρεφών». 
Καταργήθηκε εντέλει, επισήμως – γιατί 
ανεπισήμως έφθινε από το 1960– ενάμι-
ση αιώνα αργότερα, το 1983, επί ΠΑΣΟΚ.

Τέλος του μήνα, θα προβληθεί στις αί-
θουσες η πρώτη μεγάλου μήκους ταινία 
τής σκηνογράφου και ενδυματολόγου Εύας 
Νάθενα, «Φόνισσα», βασισμένη στο ομώ-
νυμο αφήγημα του Αλέξανδρου Παπαδια-
μάντη. Η πρεμιέρα δόθηκε στο 64ο Φεστι-
βάλ Θεσσαλονίκης, στο πρόγραμμα «Meet 
the Neighbors». Στους τίτλους του τέλους 
εμφανίζεται ένα μικρό κείμενο με στοιχεία 
που, όσο και να έχει ακούσει ή να γνωρίζει 
κανείς, αιφνιδιάζουν με το μέγεθός τους. 
Σύμφωνα με τη σκηνοθέτιδα: «Η γυναικο-
κτονία κρατάει από τον σπόρο της βρεφο-
κτονίας εις βάρος νεογέννητων κοριτσιών 
που ήταν ανεπιθύμητα. Ο απολογισμός του 
1990 ήταν πάνω από 100 εκατ. απολεσθεί-
σες δημογραφικά γυναίκες σε παγκόσμιο 
επίπεδο. Ο αντίστοιχος απολογισμός του 
2013 είναι 200 εκατ. γυναίκες».

 Η ταινία ακολουθεί τον συγγραφέα πι-
στά, δεν αυθαιρετεί, ούτε επιχειρεί άκαιρες 
μετατοπίσεις. Ούτως ή άλλως, δεν χρειάζε-
ται επεμβάσεις. Η σκηνοθέτις «στραγγίζει» 
λες κάθε συναίσθημα και μένει το γυμνό 
και σκληρό, αποκαλυπτικό, τοπίο της Μά-
νης (όπου έγινε το μεγαλύτερο μέρος των 
γυρισμάτων) να αποτυπώνει με τον πληρέ-
στερο τρόπο το ψυχογράφημα των ηρωί-
δων. Η αφιλόξενη φύση και ο αφιλόξενος 
κόσμος που την κατοικεί. Εξωτερικό και 
εσωτερικό τοπίο είναι όψεις της ίδιας από-
κρημνης, «κοφτερής», πραγματικότητας. 
Οι υποταγμένες στη μοίρα τους γυναίκες, 
από άνδρες κακοποιητικούς, «πνίγουν» 
τη ζωή τους όπως η Φραγκογιαννού/Χα-
δούλα τα βρέφη, που έχουν την ατυχία να 
γεννιούνται κορίτσια, για να τα απαλλάξει 
από τα –βεβαιωμένα– βάσανα τα οποία τις 
περιμένουν. Ο φακός της Νάθενα κατα-
γράφει με ανεμπόδιστη καθαρότητα αυ-
τό που βλέπει. Μια τελετουργία θανάτου, 
πραγματικού και συμβολικού, σε εξέλιξη. 

Οι μαυροντυμένες γυναίκες, με τα σφιχτά 
δεμένα μαλλιά –τα λύνουν μόνον όταν 
γεννούν– είναι πρόσωπα μιας προδιαγε-
γραμμένης τραγωδίας. Η σκηνοθεσία, σαν 
εικαστικό δρώμενο, εκτελείται θαυμαστά 
από τους ηθοποιούς (με προεξάρχουσα την 
Καρυοφυλλιά Καραμπέτη στον ρόλο της 
Χαδούλας), με την εικόνα απαλλαγμένη 
από οτιδήποτε περιττό. Η μοναστηριακή 
αισθητική δεν έχει να κάνει μόνο με την 
απόλυτη φτώχεια που ταλανίζει γύρω στο 
1900 –οπότε εκτυλίσσεται η υπόθεση– την 
ελληνική κοινωνία. Επιτείνει μια άγρια αυ-
στηρότητα, χωρίς τίποτα λυτρωτικό, με 
μόνη «θεραπεία» τον θάνατο.

Η Χαδούλα, που ξεγεννάει και προσφέ-
ρει ζωή, την αφαιρεί κιόλας. Παγιδευμέ-
νη στην απόρριψη και κακοποίηση που 
γνώρισε από τη δική της μητέρα, αγω-
νίζεται να επιβιώσει αλλά το «τραύμα», 
αφρόντιστο και διαρκώς ανοικτό, αιμορ-
ραγεί, τιμωρεί εαυτόν και τους άλλους. Ο 
Παπαδιαμάντης δεν κρύβει τη συμπάθειά 
του στη Φραγκογιαννού, αλλά δεν ταυτί-
ζεται μαζί της. Την επιβαρύνει με όλα τα 
κοινωνικά και ψυχικά φορτία εκείνων 
των χρόνων, και την παρακολουθεί να 
δρα· να υπονομεύει τους ισχύοντες κα-
νόνες, αλλά και να αυτοϋπονομεύεται. 
Ο δικός της θάνατος δεν είναι ούτε τιμω-
ρία ούτε εξιλέωση. Κατά κάποιον τρόπο, 
τον επιλέγει αρνούμενη τη «φυλακή». Η 
Εύα Νάθενα συντάσσεται με την πλευ-
ρά της πάσχουσας γυναίκας/υποζυγίου, 
αλλά δεν συντάσσει κανένα φεμινιστικό 
μανιφέστο. Η κανονικότητα της εποχής 
της είναι που προκαλεί ανατριχίλες, με-
γεθυμένη από την κινηματογραφική ει-
κόνα και πολλαπλασιασμένη από το τι 
ακολούθησε και ακολουθεί. Γιατί η βία 
δεν φωλιάζει μόνο μέσα στα στερεότυπα, 
αλλά και στα τραύματα που κληροδοτού-
νται και κληρονομούνται. Οπως γράφει ο 
Παύλος Νιρβάνας, «η Φόνισσα υψωμένη 
σε πνευματικό σύμβολο, ενσαρκώνει μέσα 
στο παραλήρημά της τον πόνο ολόκλη-
ρης της ανθρωπότητας, για την τύχη της 
γυναίκας στον κόσμο». ∆εν πρόκειται για 
θρήνο αλλά για διαρκή υπόμνηση.  

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ
ΟΡΧΗΣΤΡΑ ΚΥΠΡΟΥ

Premiere 2
Στο Premiere 2 η Συμφωνι-
κή Ορχήστρα Κύπρου ανανε-
ώνει τη συνεργασία της με 
τον Έλληνα μαέστρο Μιχάλη 
Οικονόμου και συνεργάζε-
ται για πρώτη φορά με τον 
νεαρό Πολωνό τρομπετίστα 
Aleksander Kobus. Ο τρο-
μπετίστας θα παρουσιάσει 
την παγκύπρια πρεμιέρα του 
εξαιρετικά απαιτητικού Κο-
ντσερτίνου για τρομπέτα του 
Πολωνού συνθέτη Krzysztof 
Penderecki, το οποίο μάλι-
στα έχει ηχογραφήσει με την 
Πολωνική Ορχήστρα Sinfonia 
Iuventus υπό τη διεύθυνση 
του ίδιου του συνθέτη. Στο 
ίδιο πρόγραμμα το κοινό θα 
απολαύσει το έργο Confused 
ostinato του Κύπριου συνθέ-
τη Άκη Παύλου καθώς επί-
σης και τη ∆εύτερη Συμφω-
νία του Johannes Brahms, 
ένα αριστούργημα του ρο-
μαντισμού που διατρέχεται 
από αισθήματα ευφορίας και 
αισιοδοξίας. Πάφος: Παρα-
σκευή 17 Νοεμβρίου 2023- 
Μαρκίδειο ∆ημοτικό Θέατρο, 
Λευκωσία: Σάββατο 18 Νοεμ-
βρίου 2023 - Θέατρο Παλλάς, 
Πύλη Πάφου, ώρα έναρξης 
συναυλιών 8:30 μ.μ. Πλη-

ροφορίες 22 463144, www.

cyso.org.c

Το τοπίο
της «Φόνισσας»

Ο φακός της Εύας Νάθενα
καταγράφει με καθαρότητα 
αυτό που βλέπει.
Μια τελετουργία θανάτου.

Στη λογοτεχνία, που θεωρείται πιο «ιδι-
ωτική» μορφή τέχνης, υπάρχουν ση-
μαντικά έργα με αναφορές στο Πο-
λυτεχνείο, όπως τα μυθιστορήματα 
«Αντιποίησις αρχής» του Αλέξανδρου 
Κοτζιά και «Αρχαία σκουριά» της Μάρως 
∆ούκα. Στο πρόσφατο συνέδριο του Πα-
ντείου ωστόσο, ο υποψήφιος διδάκτωρ 
Ιστορίας του Πανεπιστημίου Κρήτης 
Σπύρος Θεριανός και η μεταπτυχιακή 
φοιτήτρια Ιστορίας στο Πάντειο Μαρία 
Παπαθανασίου μίλησαν για τις ανα-
παραστάσεις του Πολυτεχνείου στην 
ποίηση. Η μελέτη που παρουσίασαν 
επικεντρώνεται στις ποιητικές αναπα-
ραστάσεις γεγονότων και εκφάνσεων 
της εξέγερσης του 1973, αλλά και στον 
αναστοχασμό των γεγονότων αυτών, 
στο πλαίσιο της δημόσιας ιστορίας της 
Μεταπολίτευσης.

Οι δύο ερευνητές εστιάζουν μεταξύ 
άλλων στο πώς η ματαίωση της «ιστορι-
κιστικής αισιοδοξίας» που ο Κωνσταντί-
νος Τσουκαλάς είχε εντοπίσει στη δεκα-
ετία του ’60 αποτυπώνεται στην ποίηση 
που θεματοποιεί το Πολυτεχνείο. «Σε 
αρκετά ποιήματα αναδύεται αυτή η μα-
ταίωση, κυρίως, ως αίσθηση», λένε οι 
ερευνητές και συνεχίζουν: «Ενδεικτικά 
είναι τα ποιήματα του Ηλία Γκρη “Το 
ερπετό που ξυπνάει” και “Η γκαμήλα 
θυμάται”, δημοσιευμένα το 1993. Στο 
πρώτο ποίημα ο ποιητής γράφει χα-
ρακτηριστικά: “Τι αμόλυντη περηφά-

νια είχαν τα λόγια μας φωτίζοντας το 
θαύμα που θαύμα δεν έγινε”, ενώ στο 
δεύτερο ποίημα λέει: “Τώρα ξέρω δεν 
ήταν να κερδηθεί εκείνος ο αγώνας”».

Εκτός από τα ποιήματα του Ηλία 
Γκρη, εκτός από τη δική του ανθολο-
γία πεζών και ποιημάτων για το Πολυ-
τεχνείο με τίτλο «Το μελάνι φωνάζει. 
Η 17η Νοέμβρη 1973 στη λογοτεχνία» 
(που περιλαμβάνει έργα των Μανόλη 
Αναγνωστάκη, Νικηφόρου Βρεττάκου, 
Νίκου Γκάτσου, Εκτορα Κακναβάτου, 
Γιάννη Ρίτσου, Τάκη Σινόπουλου, Ντί-
νου Χριστιανόπουλου, ∆ημήτρη Παπα-
χρήστου κ.ά.), ο Σπύρος Θεριανός και 
η Μαρία Παπαθανασίου μελέτησαν 
την ανθολογία «Αντιφασιστικά, ’67-’74» 
του Κώστα Βαλέτα, το ντοκουμέντο 
«Των Αφανών» του Μάνου Ελευθερί-
ου, συλλογές του Χρήστου Τουμανίδη 
κ.λπ. Μελετώντας το corpus των ποι-
ημάτων που είχαν στα χέρια τους, δι-
απίστωσαν ότι αυτά αποκτούσαν και 
τα χαρακτηριστικά μιας «κοινότητας 
μνήμης». Τους ενδιέφερε ωστόσο και 
η ψηλάφηση ενός «πολιτισμικού τραύ-

ματος», το οποίο σχετίζεται με τη μα-
ταίωση των προσδοκιών της εξέγερσης 
σε συμβολικό και πολιτικό επίπεδο και 
δεν αναπτύσσεται μόνο συγχρονικά.

Σημείο μηδέν
«Ακόμα και σήμερα, για αρκετούς 

πολίτες και πολιτικούς χώρους που τα 
μέλη τους δεν έζησαν τις μέρες του 
Πολυτεχνείου, το τελευταίο παραμένει 
το σημείο μηδέν για τη ριζική κοινωνι-
κή αλλαγή στη μεταπολιτευτική Ελλά-
δα», λένε οι ερευνητές. «Το πολιτισμικό 
τραύμα σχετίζεται και με τη μνήμη της 
βίας ως γεγονός, αλλά και με τη ρητή 
αδυναμία άρθρωσης λόγου γι’ αυτό που 
συνέβη. Χαρακτηριστικά παραδείγματα 
αδυναμίας του ποιητικού υποκειμένου 
να μιλήσει για τη βιωμένη πραγματικό-
τητα είναι τα ποιήματα “Οι νεροχύτες” 
του ∆ημήτρη Παπαχρήστου και “Κου-
βέντα δίχως όρια” του Χρήστου Του-
μανίδη, δημοσιευμένα στις αρχές της 
δεκαετίας του 1980», τονίζουν.

Και παραθέτουν ενδεικτικά μερικούς 
στίχους από τα δύο ποιήματα. «Ματω-
μένες φωνές στο σκοτάδι: “∆εν θα πε-
ράσει ο... δεν θα περάσουν... δεν θα... 
Θα!”», διαβάζει κανείς σε εκείνο του 
Τουμανίδη. Ενώ ο Παπαχρήστος γρά-
φει: «Ξεχυθήκαμε στους δρόμους και 
πάλι. / Κουρέλια ακόμα η φωνή μας / 
∆εν μπόρεσε τίποτα να πει... / Οι δολο-
φόνοι πλένουν τα χέρια τους». 

Το τραύμα και η ματαίωση που εμπότισαν την ποίηση
Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Στιγμιότυπο από συνέντευξη Τύπου του 
Μίκη Θεοδωράκη στο Παρίσι, Απρίλιος 
1970. Το πολιτικό τραγούδι αποτέλεσε ση-
μαντική πτυχή της δημόσιας καλλιτεχνικής 
αναπαράστασης του Πολυτεχνείου, ιδίως τα 
τρία πρώτα χρόνια της Μεταπολίτευσης. 
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ПΛATEIA EYPΩПHΣ

Φέτος, τα Χριστούγεννα 
έρχονται νωρίτερα

ΧΟΡΗΓΟΣ 
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ

ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ

ΧΟΡΗΓΟI

Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΣΚΑΡΑΚΗ

«Δεν καταλαβαίνω πώς κατέληξα 
εδώ. Βιάζομαι... και χάνω τον εαυ-
τό μου στο μεταξύ. Νομίζω ότι αυ-
τό περιγράφει όλη μου τη ζωή». 
Λίγο μετά την επίσημη έκδοση 
του διαζυγίου της με τον πρίγκιπα 
Κάρολο, στα μέσα της δεκαετίας 
του 1990, η πριγκίπισσα Νταϊάνα 
είναι σε απόγνωση. 

Ο Τύπος την ακολουθεί πα-
ντού, καταγράφοντας κάθε της 
βήμα. Η ίδια νιώθει ότι «πνίγε-
ται», ανίκανη να απολαύσει με 
ηρεμία την προσωπική της ζωή 
και ιδιαίτερα τη σχέση που έχει 
αναπτύξει με τον Αιγύπτιο παρα-
γωγό κινηματογραφικών ταινιών 
Ντόντι αλ Φαγέντ. Μέχρι που αυ-
τή η ασφυξία από τα μίντια και 
το Παλάτι θα οδηγήσει στο τρο-
χαίο δυστύχημα που το 1997 θα 
της κοστίσει τη ζωή. Από εκεί 
πιάνει το νήμα της ιστορίας της 
βρετανικής βασιλικής οικογενεί-
ας, το πρώτο μέρος της έκτης και 
τελευταίας σεζόν της πολυβρα-
βευμένης σειράς του Netflix «Το 
στέμμα» («The Crown»), που θα 
κυκλοφορήσει στις 16 Νοεμβρί-
ου. Συγκεκριμένα, στα τέσσερα 
πρώτα επεισόδια θα παρακολου-
θήσουμε τα γεγονότα πριν από 
το μοιραίο συμβάν, που βύθισε 
ένα ολόκληρο έθνος –και όχι μό-
νο– σε πένθος. 

Στα επόμενα έξι, που θα είναι 
διαθέσιμα στη streaming πλατ-
φόρμα από τις 14 ∆εκεμβρίου, το 
σενάριο θα εστιάσει σε όσα ακο-

λούθησαν τον θάνατο της Νταϊά-
να, τον αντίκτυπο που είχε αυτός 
στη μοναρχία, την πρωθυπουρ-
γία του Τόνι Μπλερ μέχρι τον γά-
μο του Καρόλου με την Καμίλα 
Πάρκερ Μπόουλς το 2005 και το 
ειδύλλιο του πρίγκιπα Γουίλιαμ 
με την Κέιτ Μίντλετον. Ωστόσο, 
σύμφωνα με τον δημιουργό της 
σειράς, Πίτερ Μόργκαν, δεν θα 
υπάρξει αναφορά στη σχέση και 
μετέπειτα γάμο του πρίγκιπα Χά-
ρι με τη Μέγκαν Μαρκλ.

Το «καθήκον»
Η αντίστροφη μέτρηση για 

το φινάλε ενός ίσως από τα πιο 
εμβληματικά προγράμματα μυ-
θοπλασίας των τελευταίων ετών 

ξεκίνησε με την προβολή του 
πρώτου teaser τον περασμένο 
Οκτώβριο. Στο ολιγόλεπτο βί-
ντεο, εμφανίζονται οι τρεις ηθο-
ποιοί που υποδύθηκαν διαδο-
χικά τη βασίλισσα Ελισάβετ Β΄ 
–Κλερ Φόι, Ολίβια Κόλμαν και 
Ιμέλντα Στόντον– λέγοντας ότι 
«όλοι έχουμε κάνει θυσίες, δεν 
ήταν από επιλογή, αλλά από κα-
θήκον», αναφερόμενες στον θε-
σμό. Η συμμετοχή τους αυτή μέ-
σα από σύντομες σκηνές θα είναι 
και ο φόρος τιμής των συντελε-
στών στη βασίλισσα που πέθανε 
στις 8 Σεπτεμβρίου του 2022, σε 
ηλικία 96 ετών.

Το «The Crown», μία από τις 
πιο δημοφιλείς πρωτότυπες πα-
ραγωγές του Netflix, που έκανε 
πρεμιέρα το 2016 και κόστισε αρ-
χικά πάνω από 4 εκατ. δολάρια 
ανά επεισόδιο, εξιστορεί τη βασι-
λεία της Ελισάβετ Β΄, εξερευνώ-
ντας τα μυστικά της προσωπικής 
της ζωής και τις προκλήσεις που 
αντιμετώπισε ως ηγέτις της βρε-
τανικής μοναρχίας. Κάθε κύκλος 
καλύπτει και διαφορετική περίο-
δο, με τους θεατές να μεταφέρο-
νται σε ένα συναρπαστικό ταξίδι 
στην Ιστορία. 

Εχοντας κερδίσει συνολικά 21 
βραβεία Emmy, το «The Crown» 
αποτελεί πλέον ένα πολιτιστικό 
φαινόμενο, πυροδοτώντας συζη-
τήσεις κάθε φορά που κυκλοφο-
ρεί μια νέα σεζόν. Οι πιο πολλές 
ήταν θετικές και αφορούσαν τις 
ερμηνείες, την ατμόσφαιρα, τη 
σκηνοθεσία και την καθηλωτική 

αφήγηση. Αλλά, όπως ήταν ανα-
μενόμενο, η σειρά επικρίθηκε από 
κάποιους για την απεικόνιση με-
λών της βασιλικής οικογένειας 
καθώς και μερικές ανακρίβειες 
στο ιστορικό πλαίσιο. Για παρά-
δειγμα, δεν υπάρχουν πειστικές 
αποδείξεις ότι η βασίλισσα «μά-
λωσε» τον Ουίνστον Τσώρτσιλ 
για τον τρόπο που χειρίστηκε την 
κρίση της αιθαλομίχλης στο Λον-
δίνο, το 1952. Αργότερα, η Τζού-
ντι Ντεντς σχολίασε αρνητικά 
το περιεχόμενο της σειράς, τονί-
ζοντας ότι στην ουσία δεν είναι 
παρά ένας «ακατέργαστος εντυ-
πωσιασμός». Ο πρώην πρωθυ-
πουργός του Ηνωμένου Βασιλείου 
Τζον Μέιτζορ «επιτέθηκε» στους 
δημιουργούς της σειράς, χαρα-
κτηρίζοντάς την ως «ανοησία». 

Αυτό είχε ως αποτέλεσμα η 
streaming υπηρεσία να επιση-
μάνει στα κανάλια της στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης ότι πρό-
κειται για προϊόν μυθοπλασίας 

βασισμένο σε αληθινά γεγονότα. 
Φυσικά, όλα αυτά τα χρόνια, 

που ολοένα και περισσότεροι θεα-
τές μαγνητίζονταν από την καλο-
φτιαγμένη παραγωγή, πλανιόταν 
συχνά το ερώτημα εάν κάποιος 
στο Παλάτι παρακολουθούσε το 
πολυσυζητημένο πρότζεκτ του 
Μόργκαν. Κι ενώ το πρωτόκολλο 
στο Μπάκιγχαμ υποχρεώνει τα 
βασιλικά μέλη να μην εμπλέκο-
νται και να μην εγκρίνουν οποια-
δήποτε απεικόνιση της ζωής τους 
στην ποπ κουλτούρα, κάποιοι εξέ-
φρασαν τη δυσαρέσκειά τους και 
μάλιστα ενοχλήθηκαν από την 
παρουσίαση ορισμένων καταστά-
σεων στην πλοκή. 

«Οδυνηρό, αλλά αληθινό»
Παρά τις όποιες αντιδράσεις, 

οι συντελεστές δηλώνουν υπερή-
φανοι για το αποτέλεσμα του εγ-
χειρήματος, που «μπήκε» σε εκατ. 
σπίτια παγκοσμίως και είχε τόσο 
μεγάλη επιρροή στη σύγχρονη 

τηλεόραση. Η παραγωγός Σούζαν 
Μακί δήλωσε σε πρόσφατη συ-
νέντευξή της στο The Hollywood 
Reporter ότι τα τελευταία επει-
σόδια «είναι από τις καλύτερες 
δουλειές μας. Η Ιμέλντα Στόντον 
είναι πραγματικά εξαιρετική στον 
ρόλο». Η παραγωγός μίλησε για 
το ταλέντο των Φόι και Κόλμαν, 
όπως και το γεγονός ότι ήταν πο-
λύ δύσκολη η αλλαγή των πρωτα-
γωνιστών κάθε δύο σεζόν. Για το 
νέο κεφάλαιο που θα βρίσκεται 
σύντομα στις οθόνες μας, σημεί-
ωσε: «Κάποιο κομμάτι είναι πο-
λύ οδυνηρό, γιατί πραγματεύε-
ται τον χαμό της Νταϊάνα· αλλά 
πολύ αληθινό, ζωντανό, όμορφο 
και εμπνέει τον σεβασμό. Νομί-
ζω ότι θα είναι μια έκπληξη για 
το κοινό». Οπως όμως τόνισε, η 
συνέχεια έχει αισιόδοξο τόνο, 
«δίνοντας την αίσθηση ότι, με 
τον έρωτα των Γουίλιαμ και Κέιτ 
χρόνια μετά αυτόν τον θάνατο, 
φυτρώνουν λουλούδια στη γη».

Ο τραγικός θάνατος της πριγκίπισσας Νταϊάνα, την οποία υποδύεται η Ελίζαμπεθ Ντεμπίκι, είναι το κομβικό ση-
μείο του έκτου και τελευταίου κύκλου της επιτυχημένης τηλεοπτικής σειράς του Netflix. 

Η Ιμέλντα Στόντον ως Ελισάβετ 
Β΄, στο «The Crown». «Είναι πραγμα-
τικά εξαιρετική», δήλωσε γι’ αυτήν η 
παραγωγός Σούζαν Μακί.

Ματωμένο πετράδι
στο αγγλικό στέμμα
Για την Νταϊάνα, η τελευταία σεζόν του «The Crown»
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Και να θέλεις να ξεχάσεις τη νε-
ανική της εικόνα, δεν μπορείς, 
ξαναβλέποντας τις παλιές ελλη-
νικές ταινίες όπου η φινετσάτη 
καλλονή με το μπλαζέ βλέμμα 
μαγνητίζει τον φακό στα χρό-
νια της δεκαετίας ’60-70. Εκείνο 
το κινηματογραφικό πρόσωπο 
το άφησε πίσω της από νωρίς η 
Μπέττυ Αρβανίτη, καθώς δόθηκε 
ολοκληρωτικά στο θέατρο. Αυτό 
λάτρευε από έφηβη. 

Οταν κάποτε η μητέρα της τής 
ζήτησε να καθαρίσει το σπίτι, 
εκείνη το αντιμετώπισε σαν ανά-
θεση ρόλου. «Είχα θεατρικές φα-
ντασιώσεις», λέει γελώντας γάρ-
γαρα σήμερα. «Εκείνο το πρωινό 
έπλεξα δυο κοτσίδες στα μαλλιά 
και ένιωσα ότι ήμουν η Σταχτο-
πούτα. Μόνο έτσι πήρα τη σκού-
πα και μπήκα στον ρόλο». Θέα-
τρο έπαιζε και όταν τρύπωνε στο 
ιατρείο του πατέρα της, δίνοντας 
ρόλους και φωνές στα μπουκαλά-
κια που απαγορευόταν να αγγίζει. 
«Από παιδί ήθελα να έχω κοινό».

Εκτοτε πέρασαν πολλές δεκαε-
τίες με πολλούς μεγάλους ρόλους 
στη σκηνή, κλασικά και σύγχρο-
να έργα και πολλές μεταμορφώ-
σεις που τσαλάκωναν την παλιά 
αψεγάδιαστη –αγαπημένη στο ευ-
ρύ κοινό– εικόνα της. Η «Φόνισ-
σα» του Παπαδιαμάντη ήταν ένας 
τέτοιος ρόλος, τώρα ο «Βασιλιάς 
Ληρ» του Σαίξπηρ. «Ο Ληρ είναι 

ρόλος ζωής. Και μεγάλο ρίσκο που 
ήθελα να δοκιμάσω. Οταν είδα 
ότι και βιολογικά μπορώ να τον 
προσεγγίσω, είπα να το προσπα-
θήσω με τη βοήθεια του Στάθη 
Λιβαθινού με τον οποίο κάναμε 
σημαντικές συνεργασίες. Συνεν-
νοούμαστε πια με ένα βλέμμα», 
λέει στην «Κ».

«Αν όχι τώρα, πότε;»
Τρεις Ληρ φέτος: του Σταύρου 

Λίτινα που συνέδεσε τον σαιξπη-
ρικό ήρωα με το φλαμένκο στο 
θέατρο Arroyo, η δική της παρά-
σταση στο Θέατρο Κεφαλληνίας 
που αρχίζει στις 23 του μηνός και 
του Γιάννη Χουβαρδά αργότερα 
στο Εθνικό Θέατρο. ∆εν τη φοβί-
ζει αυτό; «Αντιθέτως έχει μεγάλο 
ενδιαφέρον. Για μένα δεν υπάρχει 
σπουδαιότερος ρόλος από του βα-
σιλιά Ληρ. Αν δεν παίξω τώρα τον 
Ληρ, πότε θα το κάνω;» απαντά 

και θυμίζει ότι τον ρόλο αγάπη-
σαν πολλές γυναίκες όπως η Γκλέ-
ντα Τζάκσον που τον ερμήνευσε 
στα 80 και έπειτα στα 82 της, αλ-
λά και η Κάθριν Χάντερ στο σι-
νεμά. «Είναι απαραίτητο να έχεις 
μια ηλικία και βιώματα για να το 
τολμήσεις», λέει η Μπέττυ Αρβα-
νίτη. «∆εν υπάρχει μεγαλύτερο 
έργο από τον Ληρ. Ακουμπάει τα 
πάντα στον άνθρωπο, τη διαδρο-
μή του από τη ζωή στον θάνατο. 
Αγγίζει τις σχέσεις παιδιών - γονέ-
ων, την ηλικία, τον θάνατο, την 
εξουσία, τα γηρατειά, την αγάπη, 
την τρέλα, τις συναισθηματικές 
αντιξοότητες, τον αυταρχισμό, 
την ηθική και την έλλειψή της». 

∆εν αποκαλύπτει λεπτομέρει-
ες για το ανέβασμα, όμως εστιά-
ζει στην πρωτότυπη διασκευή 
του Στρατή Πασχάλη. «Είναι ήδη 
θέμα ότι υποδύομαι έναν άνδρα. 
Αλλά νομίζω ότι το γήρας δεν έχει 

φύλο. Ο ίδιος ο ήρωας λέει κάποια 
στιγμή “τι είναι ο άνθρωπος, ένα 
ανέστιο, ολόγυμνο ζώο με δυο 
ποδάρια;”. Η διαδρομή του Ληρ 
από την απόλυτη εξουσία στην 
πλήρη ταπείνωση και την τρέλα 
είναι καθηλωτική».

Ζητάω τη γνώμη της για τα λό-
για της Πόλα Μάραντζ Κόεν, κο-
σμήτορα και καθηγήτριας Αγγλι-
κής Φιλολογίας στο Πανεπιστήμιο 
Ντρέξελ, η οποία στη Wall Street 
Journal υποστήριξε ότι το έργο, 
αν και μεγαλοφυές, δεν αρέσει εύ-
κολα στο κοινό. Επίσης ότι ο Ληρ 
δεν είναι πολύ δημοφιλής, γιατί 
μπορεί να γίνει πλήρως κατανο-
ητός μόνο από κοινό άνω των 60. 
«Καταλαβαίνω τι εννοεί, αλλά δεν 
νομίζω ότι έχει απόλυτο δίκιο», 
απαντά η ηθοποιός. «Η σκηνή της 
μοιρασιάς του βασιλείου του με 
αντάλλαγμα το μέγεθος της αγά-
πης που θα του δηλώσει κάθε μια 

από τις τρεις κόρες του μπορεί να 
φαίνεται αστεία σε έναν 20άρη, 
αλλά έχει σημασία πώς τη φωτί-
ζεις. Η δική μας ανάγνωση έχει 
πολλές ανατροπές». 

Η σκηνή που συγκινεί την 
Μπέττυ Αρβανίτη είναι η  μετάβα-
ση του ήρωα στην τρέλα. «Είναι 
μεγάλη ήττα ότι ενέδωσε στην 
κολακεία των δύο θυγατέρων και 
δεν πίστεψε στην αλήθεια της 
τρίτης. Η τρέλα είναι μια φυγή. 
Οταν είδε την αλήθεια, ότι δεν 
είναι παντοδύναμος, δεν άντεξε».

Η ίδια λέει ότι θα προτιμούσε 
να εγκαταλείψει το θέατρο, παρά 
να επαναλαμβάνει τη νεανική της 
εικόνα. Οι ηρωίδες που αγαπά δεν 
ήταν οι ωραίες, αλλά οι πολύπλευ-
ρες, σκληρές, δυναμικές, ακραίες, 
μοχθηρές. «Ποτέ δεν μου άρεσε 
ο ρόλος της γλυκιάς – εξαντλεί-
ται γρήγορα. Το να στραπατσά-
ρεις την εικόνα σου, σου ανοίγει 

προοπτικές. Ολα τα έχουμε μέσα 
μας. Σε εμάς τους ηθοποιούς, το 
υλικό μας είμαστε εμείς».

Πόσο θα τη βαραίνει συναι-
σθηματικά ο νέος της ήρωας, τα 
βράδια όταν πέφτει η αυλαία; Τι 
τής προκαλούν η ηλικία, οι ρυτί-
δες, ο χρόνος; «Πράγματι παίζω 
ένα γέρο στα πρόθυρα του θανά-
του, δεν είναι εύκολος ρόλος. Για 
να λέμε τα πράγματα με το όνομά 
τους, στην τελευταία μου πορεία 
είμαι κι εγώ. Οπότε έχω τη γεύ-
ση που έχει και ο Ληρ. Είναι σαν 
εξοικείωση με ένα αληθινό κομ-
μάτι της ζωής. Είναι εμπειρία να 
βλέπεις πως θα είσαι αδύναμος. 
Για κάποιο λόγο αντέχω».

Πρωταθλήτρια κολύμβησης 
στην ομάδα του Παναθηναϊκού 
από τα σχολικά της χρόνια στου 
Μωραΐτη, εν συνεχεία από τα πιο 
λαμπερά πρόσωπα του κινημα-
τογράφου, δεν καταφεύγει στο 
παρελθόν.

Από το ’87 στο θέατρο
«Εχω τρυφερή αίσθηση για 

εκείνη την εποχή, αλλά δεν τη 
μυθοποιώ. Νέοι ήμασταν, καλά 
κάναμε και τα ζήσαμε, αλλά ας 
μη μιλάμε και πολύ σοβαρά γι’ 
αυτά. ∆εν είναι τυχαίο ότι από το 
1987 είμαι στο Θέατρο της Οδού 
Κεφαλληνίας και ακολουθώ άλλη 
διαδρομή».

Θα περίμενε κανείς ότι μια 
πρωταγωνίστρια του Φίνου θα 
άνοιγε το θέατρό της σε κεντρικό 
σημείο της Αθήνας. Ομως η Αρ-
βανίτη με τον τρίτο σύζυγό της 

–τον δραστήριο πολιτικό μηχανι-
κό και παραγωγό Βασίλη Πουλα-
ντζά– στέγασαν τα όνειρά τους 
στην πρώην καπναποθήκη Κα-
περνάρου στην Κυψέλη. Την ακο-
λούθησε ένα μέρος του αστικού 
θεάτρου, αλλά κέρδισε και και-
νούργιους θεατές. Κάποιοι σοκα-
ρίστηκαν από την πρώτη επιλογή, 
το «Τα πικρά δάκρυα της Πέτρα 
φον Καντ» του Φασμπίντερ με 
σκηνοθέτιδα τη Ρούλα Πατερά-
κη. «Εμεινε άναυδο το κοινό που 
ερμήνευσα μια λεσβία», είχε πει 
σε παλιότερη συνέντευξή μας. 
Το πρώτο ξάφνιασμα διαδέχτη-
κε επισκέψεις γυναικών μετά την 
παράσταση στο καμαρίνι της που 
εξομολογούνταν τις δικές τους 
αλήθειες.

«Ηρθαν κοντά μου και κυρι-
ούλες από τα χρόνια της Φίνος 
Φιλμ. Ηταν μεγάλο ρίσκο που θα 
καθόριζε όλη μου την πορεία. Η 
παράσταση έσκισε δυο χρόνια. 
Το κοινό μας ώθησε να συνεχί-
σουμε και φτιάξαμε με τον Βα-
σίλη και δεύτερη σκηνή. Μέχρι 
τότε έπαιζα στα όνειρα των άλ-
λων που με διάλεγαν στο θέατρο 
επιδιώκοντας να αναπαράγουν 
το κινηματογραφικό πρόσωπο. 
Μόνο αν εκτεθείς προσωπικά δεί-
χνεις τι εννοείς μιλώντας για κα-
λό θέατρο».

Βασιλιάς Ληρ: Μπέττυ Αρβανίτη, 
Nίκος Αλεξίου, Αντώνης 

Γιαννακός, Νέστορας Κοψιδάς, Ερατώ 
Πίσση, Γκαλ Ρομπίσα, Εύα Σιμάτου, 
Βιργινία Ταμπαροπούλου.

Τη ζωή της τη χαρακτηρίζει ρι-
ψοκίνδυνη. ∆ύο μηνών έγκυος 
ξεκίνησε στη δραματική σχο-
λή του Κουν. «∆εν φαινόταν η 
εγκυμοσύνη μου, ήμουν αδύ-
νατη. Εγινα μητέρα και πρέ-
πει να πω ότι είχα τη στήριξη 
του Κώστα Σταμάτη που ήταν ο 
πρώτος σύζυγός μου. Από τους 
γονείς δεν είχα βοήθεια, δεν 
τους άρεσε, όπως ήταν φυσικό 
εκείνα τα χρόνια. Κι εγώ είχα 
μια άγνοια κινδύνου που ακό-
μη με ακολουθεί».

Τα έζησε όλα νωρίς. Γάμο, 
παιδί, διαζύγιο, δεύτερο γάμο 
με τον Φαίδωνα Γεωργίτση που 
ερωτεύθηκαν στη σχολή. Την 
ώρα που οι συνομήλικές της 
ονειρεύονταν μια ροζ ζωή, εκεί-
νη τα ζούσε όλα γρήγορα. 

«Μετά ήρθε το κέρδος»
«Ο,τι έζησα, το πλήρωσα. 

Οπως το πλήρωσε και ο γιος 
μου (σ.σ. ο συγγραφέας Αλέξης 
Σταμάτης) με τον οποίο μεγα-

λώσαμε μαζί. Ομως μετά ήρθε 
το κέρδος, τα μετέτρεψε έτσι η 
ζωή. Μόνο το καλό αισθάνομαι 
ότι υπάρχει πια, γερό δέσιμο 
και ουσιαστική σχέση».

Υπήρξαν και εποχές που δια-
λυόταν ψυχολογικά, όπως όταν 
ο γιος της έγραψε την περιπέ-
τεια που είχε με το αλκοόλ στο 
βιβλίο του «Ο έβδομος ελέφα-
ντας». 

«Εβλεπα όλα τα λάθη μου σ’ 
αυτό και οι ενοχές ήταν φο-
βερές. Ο γιος μου με βοήθη-
σε να τις ξεπεράσω, ήμασταν 
και σ’ αυτό μαζί. Τώρα έβγαλε 
καινούργιο βιβλίο, το “Υπήρξα 
τόσοι άλλοι” (εκδ. Καστανιώτη) 

που δεν το διάβασα ακόμη και 
δεν το κρύβω, τρέμω γιατί εί-
ναι αρκετά προσωπικό. Νομί-
ζω ότι θα βρω και άλλα πράγ-
ματα εκεί μέσα για την κοινή 
μας πορεία».

Ο ρόλος της γιαγιάς
Αν για τη μητρότητα στα 20 

της χρόνια δεν ήταν προετοι-
μασμένη, τον ρόλο της γιαγιάς 
τον περίμενε καιρό. «Ο Ερμής 
είναι κούκλος, πανέξυπνος, τα-
λαντούχος σε όλα, του αρέσει η 
μουσική, μιλάει πολύ καλά για 
την ηλικία του, είμαι ερωτευ-
μένη μαζί του. ∆εν ήμουν τυπι-
κή μητέρα, ήμουν νέα, έβλεπα 
τον γιο μου σαν παιχνίδι, σαν 
κούκλα. Αλλά η ζωή έφερε αυ-
τό που δεν έζησα τότε. Κοιτάζω 
μια φωτογραφία του εγγονού 
μου και γεμίζει η ψυχή μου, εί-
ναι σαν βάλσαμο. Το μόνο κακό 
είναι ότι δεν θα μάθω τι θα γίνει 
ο Ερμής όταν μεγαλώσει, δεν 
θα προλάβω όσο κι αν θέλω».

«Ο Βασιλιάς  Ληρ είναι ένας ρόλος ζωής»
Η ηθοποιός Μπέττυ Αρβανίτη μιλάει για τον σαιξπηρικό ήρωα, το θέατρο, τη ζωή της, τον χρόνο και τον εγγονό της

«Ποτέ δεν μου άρεσε ο 
ρόλος της γλυκιάς – εξα-
ντλείται  γρήγορα. 
Το να στραπατσάρεις 
την εικόνα σου σού 
ανοίγει προοπτικές».

«Εβλεπα όλα τα λάθη 
μου και οι ενοχές ήταν 
φοβερές. Ο γιος μου 
με βοήθησε να 
τις ξεπεράσω».

Η Μπέττυ Αρβανίτη με τα υπόλοιπα μέλη του θιάσου. Η παράσταση «Βασιλιάς Ληρ» ανεβαίνει στο Θέατρο της 
Οδού Κεφαλληνίας στις 23 Νοεμβρίου, σε σκηνοθεσία Στάθη Λιβαθινού.

«Δεν υπάρχει μεγαλύτερο έργο από τον Ληρ. Ακουμπάει τα πάντα στον άνθρωπο, τη διαδρομή του από τη ζωή στον 
θάνατο. Αγγίζει τις σχέσεις παιδιών - γονέων, την ηλικία, τον θάνατο, την εξουσία, τα γηρατειά, την αγάπη, την τρέλα, 
τις συναισθηματικές αντιξοότητες, τον αυταρχισμό, την ηθική και την έλλειψή της», λέει η Μπέττυ Αρβανίτη για την 
απόφασή της να υποδυθεί τον δραματικό ήρωα του Σαίξπηρ.

«Ο,τι έζησα, το πλήρωσα»

«Είναι ήδη θέμα ότι υποδύομαι έναν άνδρα. Αλλά νομίζω ότι το γήρας δεν 
έχει φύλο».
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«Στην πιο παθιασμένη με την υγεία 
κοινωνία όλων των εποχών κανείς 
μας δεν είναι καλά». Με αυτή την 
κατηγορηματική διαπίστωση ξε-
κινάει το βιβλίο του «Ο μύθος του 
φυσιολογικού. Τραύμα, ασθένεια 
και ίαση σε μια τοξική κουλτού-
ρα» ο γιατρός Γκαμπόρ Ματέ (το 
οποίο έγραψε σε συνεργασία με 
τον Ντανιέλ Ματέ). Σε αυτό απο-
πειράται να αναλύσει σε βάθος 
αυτό το οξύμωρο: η ιατρική να 
πραγματοποιεί άλματα κι όμως 
οι κοινωνίες να νιώθουν –και να 
είναι– άρρωστες. Οπως γράφει: 
«Η υγεία και η ευεξία έχουν γί-
νει οι σύγχρονες εμμονές. Μια 
βιομηχανία δισεκατομμυρίων δο-
λαρίων στηρίζεται στις συνεχιζό-
μενες επενδύσεις (ψυχικές και 
σωματικές, για να μη μιλήσω για 
τις οικονομικές) των ανθρώπων, 
στις ατέρμονες προσπάθειες να 
τρώμε καλύτερα, να φαινόμαστε 
νεότεροι, να ζήσουμε περισσό-
τερο, να είμαστε πιο δραστήριοι 
ή τουλάχιστον να υποφέρουμε 
από πιο ήπια συμπτώματα. [...] 
Παίρνουμε συμπληρώματα δια-
τροφής, κάνουμε γιόγκα, δοκι-
μάζουμε ψυχαναγκαστικά τη μία 
δίαιτα μετά την άλλη, ξοδεύουμε 
αφειδώς σε εξετάσεις γενετικού 
ελέγχου, καταστρώνουμε σχέδια 
για να θωρακιστούμε απέναντι 
στον καρκίνο ή στην άνοια και 
αναζητούμε ιατρικές συμβουλές ή 
εναλλακτικές θεραπείες για ασθέ-
νειες του σώματος, του μυαλού 
και της ψυχής. Εντούτοις, η συλ-
λογική υγεία μας επιδεινώνεται. 

Tι συμβαίνει, λοιπόν;».
Το βιβλίο κυκλοφορεί αυτές τις 

μέρες από τον Key Books (μτφρ.: 
Ελενα Τσουκαλά). Ενα χαρακτη-
ριστικό απόσπασμα: 

Πώς εξηγείται το γεγονός 
ότι στον σύγχρονο κόσμο 
μας, στο απόγειο της εξει-

δίκευσης της ιατρικής επιστήμης, 
αντιμετωπίζουμε ολοένα περισ-
σότερες χρόνιες σωματικές και 
ψυχικές ασθένειες, καθώς και εθι-
σμούς; [...] 

Ως γιατρός εδώ και περισσό-
τερες από τρεις δεκαετίες, πέ-

ρασα από όλα τα πόστα, από τη 
γέννηση νεογνών μέχρι τη δι-
οίκηση μιας πτέρυγας ανακου-
φιστικής φροντίδας, και πάντα 
σάστιζα μπροστά στους συνδέ-
σμους μεταξύ του ατομικού και 
του κοινωνικού πλαισίου, καθώς 
και του συναισθηματικού, μέσα 
στο οποίο εκτυλίσσεται η ζωή μας 
και εναλλάσσονται η υγεία με την 
ασθένεια. Αυτή η περιέργεια, ή 
μήπως θα έπρεπε να πω η σαγή-
νη, με οδήγησε κάποτε να μελε-
τήσω την πρωτοπόρα επιστήμη 
η οποία έχει γλαφυρά σκιαγρα-
φήσει τέτοιους συνδέσμους. Τα 
προηγούμενα βιβλία μου έχουν 
εξερευνήσει ορισμένους από τους 
εν λόγω συνδέσμους, όπως αυτοί 
εκδηλώνονται σε συγκεκριμένες 
παθήσεις: στη διαταραχή ελλειμ-
ματικής προσοχής/υπερκινητι-
κότητας (∆ΕΠΥ), στον καρκίνο, 
στα αυτοάνοσα νοσήματα κάθε 
τύπου, στον εθισμό κτλ. [...]

Αυτό το βιβλίο, «Ο μύθος του 
φυσιολογικού», στρέφει το βλέμ-
μα του σε κάτι πολύ πιο περιεκτι-
κό. Εχω καταλήξει στο συμπέ-
ρασμα ότι πίσω από τη γενική 
επιδημία των χρόνιων παθήσε-
ων, ψυχικών και σωματικών, που 
πλήττουν την παρούσα πραγματι-
κότητά μας, κάτι πηγαίνει στραβά 
με την ίδια την κουλτούρα μας, 
δημιουργώντας ταυτόχρονα τις 
παθήσεις που μας ταλανίζουν και, 
κυρίως, τα ιδεολογικά «τυφλά ση-
μεία» που μας εμποδίζουν να δι-
ακρίνουμε καθαρά την κατάστα-
ση, πόσο μάλλον να κάνουμε κάτι 

γι’ αυτή. Αυτά τα τυφλά σημεία 
–κυρίαρχα σε όλα τα στρώματα 
της κουλτούρας, αλλά ενδημικά, 
σε μεγάλο βαθμό, στο δικό μου 
επάγγελμα– μας αναγκάζουν να 
αγνοούμε τους συνδέσμους που 
συσχετίζουν την υγεία μας με 
την κοινωνικοσυναισθηματική 
ζωή μας. Ενας άλλος τρόπος να 
το εκφράσουμε: Η χρόνια ασθέ-
νεια –ψυχική ή σωματική– είναι 
σε μεγάλο βαθμό μια λειτουργία 
ή μια έκφραση του πώς είναι τα 
πράγματα, και όχι μια βλάβη. Απο-
τελεί συνέπεια του τρόπου ζωής 
μας, όχι μυστηριώδη απόκλιση.

[...] Η άποψη που έχουμε για 
την ευημερία πρέπει να μετατο-
πιστεί από το προσωπικό επίπεδο 
στο παγκόσμιο, από κάθε άποψη. 
Αυτό ισχύει ιδιαίτερα στους και-
ρούς του παγκοσμιοποιημένου 
καπιταλισμού, ο οποίος, για να δα-
νειστώ τα λόγια του ιστορικού του 

πολιτισμού Μόρις Μπέρμαν, έχει 
γίνει «το συνολικό εμπορικό πε-
ριβάλλον το οποίο οριοθετεί έναν 
ολόκληρο διανοητικό κόσμο». [...] 
Επιχείρημά μου είναι ότι, εξαιτίας 
της ίδιας της φύσης της, η κοινω-
νική και οικονομική κουλτούρα 
μας παράγει χρόνιους στρεσογό-
νους παράγοντες, οι οποίοι υπο-
νομεύουν την ευεξία μας με τους 
σοβαρότερους τρόπους, με διαρ-
κώς αυξανόμενη ένταση τις τε-
λευταίες δεκαετίες. [...]

      Οπως και στα προηγούμενα 
βιβλία μου, η επιστήμη και οι 
προεκτάσεις της στην υγεία θα 
φτάσουν στον στόχο τους μέσα 
από αληθινές ιστορίες και μελέ-
τες περιπτώσεων ανθρώπων οι 
οποίοι έχουν γενναιόδωρα μοι-
ραστεί μαζί μου κάποιο κομμάτι 
του ταξιδιού τους στην ασθένεια 
και στην υγεία. Αυτές οι ιστορίες 
κυμαίνονται από ελαφρώς αναπά-

ντεχες έως πραγματικά απίστευ-
τες, από σπαρακτικές έως πηγή 
αληθινής έμπνευσης.

Μάλιστα, πηγή έμπνευσης. 
Γιατί από όλες τις στενόχωρες 
ειδήσεις προκύπτει ένα ενθαρρυ-
ντικό συμπέρασμα. Οταν είμαστε 
σε θέση να κοιτάξουμε ψύχραι-
μα τι έχουμε κανονικοποιήσει ως 
κουλτούρα όσον αφορά την υγεία 
και την ασθένεια και συνειδητο-
ποιήσουμε ότι πραγματικά δεν 
είναι αυτός ο τρόπος που έμελλε 
ή ήταν μοιραίο να εξελιχθούν τα 
πράγματα, προκύπτει η πιθανό-
τητα να επιστρέψουμε στην κα-
τάσταση που ανέκαθεν είχε στον 
νου της η φύση για μας. Εξ ου 
και η «επούλωση» στον υπότιτ-
λό μας. Από τη στιγμή που απο-
φασίζουμε να δούμε τα πράγμα-
τα καθαρά, η διαδικασία 
της επούλωσης μπορεί 
να ξεκινήσει. [...]

Η ιατρική προοδεύει,
οι κοινωνίες νοσούν
Ενα βιβλίο για τη σχέση υγείας και ποιότητας ζωής

«Η υγεία και η ευεξία έχουν γίνει 
οι σύγχρονες εμμονές, εντούτοις, η 
συλλογική υγεία μας επιδεινώνεται. 
Tι συμβαίνει, λοιπόν;», αναρωτιέται ο 
συγγραφέας, δρ Γκαμπόρ Ματέ.

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

Οι αϋπνίες, τα ψυχολογικά αδιέξοδα, η υπερένταση είναι καταστάσεις οικείες στις σημερινές κοινωνίες. «Η χρόνια 
ασθένεια –ψυχική ή σωματική– είναι σε μεγάλο βαθμό μια λειτουργία ή μια έκφραση του πώς είναι τα πράγματα και 
όχι μια βλάβη. Αποτελεί συνέπεια του τρόπου ζωής μας, όχι μυστηριώδη απόκλιση», γράφει ο γιατρός Γκαμπόρ Ματέ 
στο βιβλίο του «Ο μύθος του φυσιολογικού. Τραύμα, ασθένεια και ίαση σε μια τοξική κουλτούρα».
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Αφανής όψη:
η κρυμμένη 

ιστορία
πίσω από

τους πίνακες

Ποιος ποθεί ποιον εδώ; Ποιος μισεί ποιον;

Μία από τις νέες εκθέσεις στο Μου-
σείο Πράδο στη Μαδρίτη κατευ-
θύνει τον επισκέπτη να αντιμε-
τωπίσει τον πίνακα ζωγραφικής 
ως ένα πλήρες έργο με τη φανερή 
και την αφανή όψη του: να πα-
ρατηρήσει δηλαδή και την πίσω 
πλευρά. Είναι μια μουσειολογι-
κή προσέγγιση, που σκοπό έχει 
το πλήρες βίωμα και τη συνειδη-
τή στάση απέναντι σε ένα έργο 
τέχνης, που είναι ένα άθροισμα 
κινήσεων και κατασκευών. Η πί-
σω όψη παρέχει πληροφορίες και 
ορισμένες φορές αναπάντεχα ευ-

ρήματα. Η έκθεση έχει τίτλο «Η 
πίσω όψη» και αποκαλύπτει μια 
συναρπαστική πραγματικότητα, 
το αθέατο μυστικό. Πέρα από τις 
πληροφορίες για την κάθε εποχή 
που μπορεί να αντλήσει κανείς, 
η παρατήρηση της πίσω όψης 
είναι ένας πλούτος τεκμηρίων 
για την τεχνολογία και τα υλι-
κά. Μας δίνει επίσης και υλικό 
για την προσωπικότητα του καλ-
λιτέχνη, το χιούμορ ή τον σαρ-
κασμό του, την αγωνία του ή το 
καλό του γούστο. Η πίσω όψη 
καλείται τώρα να συνδράμει για 

την επίτευξη ενός πλήρους βιώ-
ματος. Πολλά από τα έργα της 
έκθεσης προέρχονται από τις 
συλλογές του Πράδο. Μεγάλος 
αριθμός έργων, επίσης, προέρχε-
ται από άλλες συλλογές και μου-
σεία, στην Ισπανία και διεθνώς. 
Η προετοιμασία της έκθεσης πε-
ριγράφεται ως εξαντλητική, κα-
θώς απαιτήθηκε τεράστιος χρό-
νος και κόπος για να ελεγχθούν οι 
πίσω όψεις έργων τέχνης και κα-
τόπιν, όσες πίσω όψεις επιλέχθη-
καν, να συνθέσουν μια αφήγηση 
συγκροτημένη και ελκυστική. Ο 

επισκέπτης βλέπει έργα κλασικά 
και μοντέρνα. Υπάρχει έργο του 
Αντόνι Τάπιες (1923-2012) αλλά 
και του Μπροντσίνο (1503-1572), 
έργο του Βαν Γκογκ αλλά και του 
Ρέμπραντ (από το Μουσείο Κα-
λών Τεχνών της Βοστώνης) όπως 
και του Μαγκρίτ... Συνολικά, 100 
έργα αφηγούνται ιστορίες από 
το ημίφως της τέχνης. H έκθεση 
απλώνεται στο κτίριο Χερόνιμος, 
οι αίθουσες του οποίου βάφτηκαν 
για πρώτη φορά με μαύρο χρώμα. 
Επιμελητής είναι ο Μιγέλ Ανχελ 
Μπλάνκο, ο οποίος συμμετέχει 

και με δικά του έργα. Το ενδια-
φέρον στοιχείο στο στήσιμο της 
έκθεσης είναι η εγκατάλειψη κά-
θε χρονολογικής ιεραρχίας. Τα έρ-
γα έχουν στηθεί ακολουθώντας 
την τάξη της φόρμας, της γεωμε-
τρίας και του χώρου ως έννοιας, 
όχι μόνο πρακτικής αλλά και φι-
λοσοφικής. Είναι απρόσμενο το 
αποτέλεσμα και το στοιχείο της 
έκπληξης πρωταγωνιστεί με την 
ομορφιά που μπορεί να συντεθεί 
μέσα από αυτήν την παράθεση 
των έως πρόσφατα παντοτινά 
κρυμμένων αφανών όψεων.

Το βιβλίο που διαβάζει εσχάτως ο 
κύριος Γκρι είναι «Οι ανταύγειες 
σε χρυσά μάτια» (μτφρ. Eφη Τσι-
ρώνη, εκδ. ∆ιόπτρα) της σπου-
δαίας Αμερικανίδας συγγραφέως 
Κάρσον Μακάλερς (1917-1967). 

Το μυθιστόρημα, που γράφτη-
κε το 1941, διαδραματίζεται σε 
στρατιωτική βάση κάπου στην 
υγρή και ζεστή Τζόρτζια. Την ανία 
μέσα σε αυτό το υγρό, πηχτό πε-
ριβάλλον του αμερικανικού Nό-
του η συγγραφέας αντισταθμίζει 
με όλα όσα δεν λέγονται από τα 
πρόσωπα, με όλα όσα φοβούνται 
και την ίδια στιγμή με όσα επιθυ-
μούν οι ήρωές της, όσα επιθυμούν 
με μια λυσσώδη, αυτοκαταστρο-
φική μανία, η οποία δένει όλα τα 
πρόσωπα μαζί με έναν κολλώδη 
ιστό απόκρυφων, ανομολόγητων 
πόθων. 

Τα πρόσωπα είναι τέσσερα, με 
ένα πέμπτο να παίζει τον ρόλο του 

σκοτεινού μπαλαντέρ: δύο άντρες 
αξιωματικοί και οι γυναίκες τους, 
εγκλωβισμένοι σε δυστυχισμέ-
νους γάμους, με τον κεντρικό χα-
ρακτήρα, τον λοχαγό Πέντερτον, 
να έχει εμμονή με την όμορφη γυ-
ναίκα του, τη Λενόρα, αλλά την 
ίδια στιγμή η εμμονή του να επι-
κεντρώνεται με σφοδρότητα και 
σε έναν μοναχικό νεαρό στρατι-
ώτη (αυτός είναι ο πέμπτος), ο 
οποίος ερωτοτροπεί με τη Λενό-
ρα (κι εκείνη με αυτόν). Ποιος πο-

θεί ποιον εδώ; Ποιος μισεί ποιον;
Οι άλλοι δύο χαρακτήρες είναι 

ένας ακόμη αξιωματικός με τη δι-
κή του γυναίκα, φίλοι του Πέντερ-
τον και της Λενόρα. Και ο δικός 
τους γάμος παραπαίει. Εχει προ-
ηγηθεί μια ατυχής εγκυμοσύνη, 
που οδήγησε τη γυναίκα αυτού 
του αξιωματικού σε μια φρικώ-
δη πράξη αυτοακρωτηριασμού. 
Μέσα σε όλα, ο σύζυγος έχει εξω-
συζυγική σχέση με την άστατη, 
ερωτομανή Λενόρα. ∆εν υπάρχει 
άνθρωπος σε αυτό το μυθιστόρη-
μα-στοιχειό που να μην έχει ένο-
χα μυστικά από κρυφές επιθυμίες 
και ερωτικά απωθημένα.  

Ο κύριος Γκρι θυμάται το βιβλίο 
να μεταφέρεται αριστοτεχνικά στο 
σινεμά το 1967, χρονιά θανάτου 
της συγγραφέως, από τον Τζον Χι-
ούστον, με τον Μάρλον Μπράντο 
και την Ελίζαμπεθ Τέιλορ στους 
βασικούς ρόλους. Σπάνια μια κινη-

ματογραφική μεταφορά αποδίδει 
με τόση εσωτερική ένταση το απο-
πνικτικό, όσο και ερωτικό, πνεύμα 
ενός μυθιστορήματος.

Η ελληνική έκδοση περιλαμ-
βάνει και εξαιρετικό επίμετρο του 
μεγάλου Τενεσί Ουίλιαμς (ιδανι-
κός σχολιαστής για ένα τέτοιο 
μυθιστόρημα), ο οποίος εντοπίζει 
μια πτυχή αναπάντεχη, μέσα σε 
όλο αυτό το ψυχοβγαλτικό, σαρ-
κικό τρενάκι του τρόμου: την τρυ-
φερότητα που βγαίνει μέσα από 
την πένα της Μακάλερς. Μιλάει 
για μια τραγωδία. «Μια αρχαιοελ-
ληνική δωρικότητα την ψύχει. (...) 
∆εν θα μπορούσε να υπάρχει κα-
λύτερη είδηση για όσους από εμάς 
έχουν βρει στη δουλειά της (Μα-
κάλερς), όπως βρήκα εγώ, ένταση 
και ευγένεια πνεύματος συγκρί-
σιμη στην εγχώρια λογοτεχνική 
παραγωγή μας μόνο με την πρόζα 
του Χέρμαν Μέλβιλ».

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Τα 100 χρόνια
Το Μουσείο της Πόλεως της Νέας 
Υόρκης γιορτάζει τα 100 χρόνια της 
λειτουργίας του με την έκθεση «Αυ-
τή είναι η Νέα Υόρκη: 100 χρόνια 
της πόλης στην τέχνη και στην ποπ 
κουλτούρα». Γνωστά και άγνωστα 
σημεία της Νέας Υόρκης πρωταγω-
νιστούν στους πολλούς τρόπους με 
τους οποίους η πόλη ενέπνευσε 
αφηγήσεις στον κινηματογράφο και 
στην τηλεόραση, στο τραγούδι και 
στην ποίηση, στη λογοτεχνία, στη 
μόδα, στις εικαστικές και τις παρα-
στατικές τέχνες.

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Ντορόθεα Λάνγκε
Στην Εθνική Πινακοθήκη της Ουάσι-
γκτον, η νέα έκθεση μας οδηγεί να κα-
τανοήσουμε καλύτερα την Ντορόθεα 
Λάνγκε, ένα μύθο της αμερικανικής 
φωτογραφίας. Η έκθεση παρουσιάζει 
φωτογραφίες της κοινωνικής πραγμα-
τικότητας, που η Λάνγκε με ρεαλιστι-
κό και ποιητικό τρόπο αναδείκνυε. Πί-
στευε πως η φωτογραφία μπορούσε 
να συμβάλει στην κοινωνική αλλαγή. 
Οπως πίστευε ότι η πολιομυελίτιδα, 
από την οποία προσβλήθηκε σε παι-
δική ηλικία, ήταν ένα «δώρο» που την 
οδήγησε σε διαρκή αναζήτηση.

ΚΟΛΩΝΙΑ
Φουσούν Ονούρ
Η Φουσούν Ονούρ, 85 ετών, γέννη-
μα-θρέμμα της Κωνσταντινούπολης, 
είναι ένας ζωντανός θρύλος της μο-
ντέρνας τέχνης της Τουρκίας. Αυτήν 
την περίοδο παρουσιάζεται ένα αφιέ-
ρωμα στο έργο της στην Κολωνία, στο 
Μουσείο Λούντβιχ. Είναι διάσημη για 
τους ποιητικούς κόσμους τους οποί-
ους επινοεί, με έντονη και διαυγή 
αφηγηματικότητα, καθώς και μια δι-
αρκή έννοια για τη φόρμα, το χρώμα 
και τον χώρο. Η Ονούρ με τις εγκα-
ταστάσεις της γεννάει ένα βίωμα του 
εαυτού μέσα από ρευστά όρια. 

ΛΙΣΣΑΒΩΝΑ
Από τους Αγίους Τόπους
Ξεχωριστό ενδιαφέρον παρουσιά-
ζει η νέα έκθεση στο μουσείο Καλού-
στε Γκουλμπενκιάν στη Λισσαβώνα, 
με τίτλο «Θησαυροί των βασιλέων. 
Αριστουργήματα από το μουσείο των 
Αγίων Τόπων». Στην Ιερουσαλήμ, το 
μουσείο Terra Sancta είναι ένα θη-
σαυροφυλάκιο έργων τέχνης που συν-
δέονται με τη χριστιανική παρουσία 
στην περιοχή. Η έκθεση στη Λισσα-
βώνα συγκεντρώνει έργα τέχνης που 
είχαν δωρίσει στο μουσείο καθολικοί 
μονάρχες της Ευρώπης με σκοπό τη 
συντήρηση των χριστιανικών ναών. 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Οψεις της Βενετίας
Στην Πινακοθήκη Κουρτό 
(Courtauld) στο Λονδίνο, μία από τις 
νέες εκθέσεις αποκαλύπτει όψεις της 
Βενετίας, της Γαληνοτάτης ∆ημοκρα-
τίας της Αδριατικής. Περίπου 20 έργα 
ζωγραφικής κορυφαίων καλλιτεχνών, 
κυρίως του 18ου αιώνα, από τις συλ-
λογές του Κουρτό, αποκαλύπτουν τη 
γοητεία που εξασκούσε στο συλλογι-
κό φαντασιακό ο μύθος της Βενετίας. 
Εργα Καναλέτο (στη φωτογραφία), 
Τιέπολο, Γκουάρντι και άλλων ζωγρά-
φων συνθέτουν ένα αστικό ποίημα 
αρχιτεκτονικής φαντασίωσης. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Λενόρα παίζει χαρτιά με τον παράνομο εραστή της. Πίσω τους ο άνδρας 
της. Η κινηματογραφική μεταφορά του «Ανταύγειες σε χρυσά μάτια» της 
Κάρσον Μακάλερς, που γύρισε ο Τζον Χιούστον το 1967.

Αποψη αίθουσας στην έκθεση για την πίσω όψη των έργων τέχνης στο Πράδο (διάρκεια έως τις 3 Μαρτίου 2024).

Δεν υπάρχει άνθρωπος 
σε αυτό το μυθιστόρημα 
που να μην έχει ένοχα 
μυστικά, κρυφές 
επιθυμίες, ερωτικά 
απωθημένα.  
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Σοφοκλής Βέργος
Με τα μάτια του σκύλου
Εκδόσεις Ρόδα

Ο Σοφοκλής Βέργος γεννήθηκε στη Λευκωσία το 
1964. Το βιβλίο που τιτλοφορείται «Με τα Μάτια του 
Σκύλου» είναι το πρώτο του μυθιστόρημα. Ωστόσο, 
δεν είναι το πρώτο του βιβλίο. Έχουν προηγηθεί τα 
θεατρικά έργα: «Οι κόρες των ποιητών», «Αντίο…» 
, «Baroque – Μία ιστορία Rock», «Μια πολύ Ψηλή 
Γυναίκα». Ως φωτογράφος, έχει εκδώσει το βιβλίο 
καλλιτεχνικής φωτογραφίας Flâneur-Paris, στο πλαί-
σιο της ομώνυμης ατομικής έκθεσης, υπό την αιγίδα 
της Γαλλικής Πρεσβείας στην Κύπρο. Έχει επίσης παρουσιάσει την ατομι-
κή έκθεση La Serenissima στο πλαίσιο εκδηλώσεων του Ιταλικού Μορφω-
τικού Ινστιτούτου Dante Alighieri. Είναι απόφοιτος της Νομικής Σχολής του 
Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης, με μεταπτυχιακές σπουδές 
∆ιεθνούς ∆ικαίου στο Washington College of Law, Washington D.C., των 
Ηνωμένων Πολιτειών. Το μυθιστόρημά του «Με τα Μάτια του Σκύλου» 
αναπτύσσεται με ευρηματικό τρόπο κάτω από μια ιδιαίτερη κριτική σκέψη 
και ενίοτε φιλοσοφική ματιά με σκηνικό ιστορικά γεγονότα από τον Ισπα-
νικό Εμφύλιο, τον Β  ́Παγκόσμιο Πόλεμο, την ανεξαρτησία στις αρχές του 
’60, τα τραγικά γεγονότα του ’74 που ακολούθησαν και φθάνει μέχρι το 
σήμερα. Το βιβλίο τιμήθηκε με το Βραβείο Μυθιστορήματος των Λογοτε-
χνικών ∆ιαγωνισμών και Βραβείων του Ομίλου Λογοτεχνίας και Κριτικής 
(2023). Στο σκεπτικό της βράβευσης αναφέρεται μεταξύ άλλων πως το 
μυθιστόρημα διακρίνεται για την ευφάνταστη ιστορία του και τη χρήση 
ποικίλων αφηγηματικών τεχνικών. Αγία Βενούτη – ένα μικρό ψαροχώρι 
στην άκρη της Μεσογείου… ένας ιδιόρρυθμος Αστυνόμος, κάποιες φορές 
εκτός τόπου και χρόνου… δυο σκελετοί που ανακαλύπτονται, επίσης εκτός 
τόπου και χρόνου… μια Γαλλίδα αρχαιολόγος στην Αμμόχωστο του 1933… 
ένας πρώην κατάδικος που υιοθετεί ένα αδέσποτο, κουτσό σκυλί… 

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διατίθεται από την εφαρμογή Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο read-library.com για πληροφορίες
και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Το 2016 ήταν μια χρονιά-ορόσημο 
για τον όρο fake news. Eντυπος 
και ηλεκτρονικός Τύπος ανακά-
λυπταν τη μικρή πόλη Βέλες στη 
Β. Μακεδονία και τους νεαρούς 
που έβγαλαν χιλιάδες δολάρια 
δημιουργώντας και διασπείρο-
ντας ψευδείς ειδήσεις υπέρ του 
Τραμπ στη διάρκεια της προεκλο-
γικής εκστρατείας του. Το γεγο-
νός στάθηκε η αφορμή τόσο για 
την αποκάλυψη της διάστασης 
ενός φαινομένου αρχαίου περί-
που όσο και ο κόσμος που ενισχύ-
θηκε από τις τεχνολογικές εξελί-
ξεις, όσο και για τη λαίλαπα της 
ενημέρωσης γύρω από αυτό. Το 
2019 ο όρος fake news μπήκε στο 
λεξικό της Οξφόρδης, ενώ ήδη 
από το 2018 ξεκινούσε η μεγά-
λη καριέρα των deep fake βίντεο, 
τα οποία αντικαθιστούν πειστικά 
την ομοιότητα ενός προσώπου 
μέσω ενός άλλου με μια συγκε-
κριμένη ψηφιακή επεξεργασία, 
στην οποία η τεχνητή νοημοσύνη 
έχει πρωταγωνιστικό ρόλο. Σε μια 
από τις πρώτες εμφανίσεις deep 
fake βίντεο ο Αμερικανός ηθοποι-
ός και σκηνοθέτης Τζόρνταν Πιλ, 
σε συνεργασία με το περιοδικό 
BuzzFeed, μεταφέρει τις κινήσεις 
του δικού του προσώπου σε αυτό 
του Ομπάμα, ο οποίος «εμφανίζε-
ται» να χαρακτηρίζει τον Τραμπ 
«απόλυτο, σιχαμένο βλάκα», με 
σκοπό να επισημάνουν τη διά-
σταση και τον κίνδυνο των ψευ-
δών ειδήσεων.    

Και ενώ, όπως αποδείκνυαν 
έρευνες στη συνέχεια, η εκλο-
γή Τραμπ προκλήθηκε από ένα 
πολύπλοκο σύνολο παραγόντων 
–κοινωνικοοικονομικών, πολιτι-
στικών, πολιτικών και τεχνολο-
γικών– και η διασπορά των ψευ-
δών ειδήσεων ελάχιστα επηρέασε 
την απόφαση των ψηφοφόρων 
της μιας ή της άλλης πλευράς, 
η επιθυμία για μια απλή εξήγη-
ση ανέβασε τις ψευδείς ειδήσεις 
στον υπ’ αριθμόν ένα παράγοντα, 
οδηγώντας σε μια φρενήρη πε-
ρίοδο ρεπορτάζ, συνεδρίων και 
εργαστηρίων για την αντιμετώπι-
ση του φαινομένου, και όχι μόνο 
στην Αμερική. Λίγο αργότερα και 
μέχρι τις ημέρες μας, οι ερευνητές 
προσπαθούν να ακυρώσουν τον 
όρο fake news επισημαίνοντας 
το ασαφές του περιεχόμενο, το 
οποίο περιλαμβάνει από πραγ-
ματικές ειδήσεις που απλώς δεν 

αξίζουν την προσοχή μας μέχρι 
προπαγάνδα και παραπληροφό-
ρηση που στόχο έχει να «σπεί-
ρει» αμφιβολίες και να αυξήσει 
τη δυσπιστία στους θεσμούς, ενώ 
αποτυγχάνει να αναγνωρίσει τε-
λικώς την ποικιλομορφία της πα-
ραπληροφόρησης είτε πρόκειται 
για τη μορφή είτε για τα κίνητρα 
ή για τη διάδοση. Αντιθέτως δια-
πιστώνεται το ζοφερό μονοπάτι 
των επιπτώσεων στο οποίο έχει 
ήδη οδηγήσει η συνεχής χρήση 
του όρου, ο οποίος ασμένως υι-
οθετήθηκε και από παράγοντες 
που προωθούν ψευδείς ειδήσεις 
–είχε γίνει η αγαπημένη λέξη 
του Τραμπ– οδηγώντας σε ευ-
ρεία σύγχυση ως προς το τι συ-
νιστά αξιόπιστη ενημέρωση, πώς 
ελέγχεται και ποια είναι τελικώς 
η αξία της.  

Η υπερβολική χρήση του όρου 
θεωρείται ένας σημαντικός πα-
ράγων απαξίωσης και ισχυρής 
αμφισβήτησης πολιτικών και 
πολιτικής, δημοσιογράφων και 

παραδοσιακών ΜΜΕ, εκ μέρους 
του κοινού, και της «διαταραχής» 
στην πρόσληψη μιας πραγματι-
κής πληροφορίας. Σε έρευνα του 
University College Cork της Ιρ-
λανδίας που δημοσιεύθηκε μό-
λις πριν από μερικές ημέρες (25 
Οκτωβρίου 2023) επισημαίνεται 
ό,τι και αρκετές άλλες σχετικές 
έρευνες έχουν εντοπίσει τα τε-
λευταία χρόνια: την τεράστια αύ-
ξηση των ανθρώπων που απορ-
ρίπτουν μια αληθινή είδηση ως 
ψευδή υποδεικνύοντας βίντεο 
που χαρακτηρίστηκαν εσφαλμέ-
να ως «deepfake» σχεδόν έξι φο-
ρές πιο συχνά από ό,τι τα πραγ-
ματικά deepfakes.     

Στο μεταξύ, μεγάλη μερίδα δη-
μοσιογράφων και Μέσων, γνωρί-
ζοντας ότι το πιο «επιτυχημένο» 
προβληματικό/παραπλανητικό 
περιεχόμενο είναι αυτό που παίζει 
με τα συναισθήματα των ανθρώ-
πων ενθαρρύνοντας συναισθήμα-
τα ανωτερότητας, θυμού ή φόβου, 
και επιθυμώντας να διαχωρίσουν 
τη θέση τους από αυτό, υιοθέτη-
σαν μια στάση «ίσων αποστάσε-
ων» προκειμένου να ενισχύσουν 
μιαν εντύπωση «αντικειμενικότη-
τας». Μια πιο «υγιεινή» ζώνη ενη-
μέρωσης. Απομάκρυναν έτσι, έτι 
περαιτέρω, κοινό σκεπτόμενων 
ανθρώπων που θεωρεί ή γνωρί-
ζει καλά ότι, έτσι κι αλλιώς, μια 

αληθινή πληροφορία γύρω από 
ένα γεγονός δεν προσφέρει ιδι-
αίτερα σοβαρή υπηρεσία στην 
ενημέρωση αν δεν συνοδεύεται 
από το ευρύτερο πλαίσιο –ιστο-
ρικό, οικονομικό κ.λπ.– που το 
περιβάλλει, από την ανάλυση και 
τον δημοσιογραφικό σχολιασμό 
που καμία σχέση δεν έχουν με 
«ίσες αποστάσεις», και στις οποί-
ες, τις περισσότερες φορές, το 
κοινό «διαβάζει»: ∆εν θέλω να πω 
τα πράγματα με το όνομά τους ή 
δεν θέλω να τα πω με το όνομα 
που εγώ θεωρώ ότι έχουν.    

Επικοινωνία  
Οπως είχε γράψει ο Αμερικα-

νός θεωρητικός της επικοινωνί-
ας Τζέιμς Κάρεϊ, πρέπει να κα-
τανοήσουμε την τελετουργική 
λειτουργία της επικοινωνίας. Αντί 
να σκεφτόμαστε την επικοινωνία 
απλώς ως τη μετάδοση πληροφο-
ριών από το ένα άτομο στο άλλο, 
πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι η 
επικοινωνία παίζει θεμελιώδη ρό-
λο στην αναπαράσταση κοινών 
πεποιθήσεων. ∆εν είναι απλώς 
πληροφορίες, αλλά δράμα – «μια 
απεικόνιση των αντιμαχόμενων 
δυνάμεων στον κόσμο». Οι δημο-
σιογράφοι δεν είναι ακαδημαϊκοί. 
Οπως και το κοινό αποτελούν μέ-
ρος αυτού του δράματος, κι έτσι 
μια δημοσιογραφική στάση που 
δεν φοβάται να αναμετρηθεί με 
τις πολλές διαφορετικές πεποι-
θήσεις των ανθρώπων, πιθανόν 
μπορεί να συμβάλει σε μια πο-
λυεπίπεδη ειδησεογραφική παι-
δεία, κομμάτι της οποίας είναι η 
ενίσχυση των πολιτών με δεξιό-
τητες κριτικής έρευνας, που είναι 
τελικώς και το ζητούμενο μέσα σε 
έναν κόσμο ανεξέλεγκτης και συ-
νεχούς ροής πληροφοριών.   

Η απάντηση στον ορυμαγδό 
της παραπληροφόρησης με ορ-
γανισμούς ελέγχου γεγονότων 
(fact check) και το σήμα-σφραγί-
δα «fake» ήταν απαραίτητη, αλ-
λά χωρίς την ευρύτερη ειδησεο-
γραφική παιδεία οδηγεί σε μια 
διαστρέβλωση, όπου η πλήρης 
δυσπιστία κατισχύει της υγιούς 
αμφισβήτησης και δημιουργεί 
την ανασφάλεια εκείνη που κα-
θησυχάζεται με την καταφυγή σε 
ακλόνητες πεποιθήσεις και προ-
καταλήψεις. Το χειρότερο δυνατό 
δηλαδή σε μια κρίσιμη στιγμή για 
το μέλλον του κόσμου μας.    

Η Ελενα Χατζηαλεξάνδρου έχει 
διακριθεί για τις κινηματογραφι-
κές και τηλεοπτικές παραγωγές 
της. Eργάστηκε ως διευθύντρια 
μάρκετινγκ στις εταιρείες Warner 
Brothers και Village Roadshow. 
Πραγματοποίησε κινηματογραφι-
κές παραγωγές όπως «Safe Sex», 
«Ριζότο» κ.ά. Ανάμεσα στις τηλεο-
πτικές παραγωγές της ξεχωρίζουν 
οι «Safe Sex TV series», «Εχω ένα 
μυστικό», «Συμπέθεροι από τα Τί-
ρανα». Tο νέο της βιβλίο με τίτλο 
«Το τελευταίο στοιχείο» κυκλοφο-
ρεί από τις εκδόσεις Αρμός.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Ο Κούκος» της Καμίλα Λάκμπεργκ, 
«Το τελεσίγραφο» του Σεμπάστιαν 
Φίτσεκ και το «Το χαμένο παιδί» του 
Ιαν ΜακΓιούαν.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Το ότι η πολιτιστική και οικονομική 
άνθηση της Θεσσαλονίκης μέχρι τις 
αρχές του 20ού αιώνα οφειλόταν 
σε μεγάλο μέρος στους Σεφαραδί-
τες Εβραίους που κατέφθασαν στην 
πόλη τον 15ο αιώνα, μετά τον διωγ-
μό τους από την Ισπανία με το διά-
ταγμα της Αλάμπρα.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Κάπου χωρίς θόρυβο.
 

Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
∆ιαβάζω ότι μου τραβάει το ενδι-
αφέρον, άλλωστε, έχω πάψει να 
έχω ενοχές εδώ και πολλά χρόνια.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Μου αρέσει η καλά δομημένη πλο-
κή ως όχημα για την εξέλιξη της 
ιστορίας. Τρισδιάστατοι χαρακτή-
ρες με ορατά κίνητρα που οδηγούν 
στην κατανόηση των πράξεών τους, 
αλλά όχι στην αθώωσή τους, ειδι-
κά σε κάποιες ακραίες περιπτώσεις 
όπως αυτές που περιγράφονται στο 
βιβλίο μου. 
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
«Αόρατος» του Πολ Οστερ. 
 
Τι είναι εκείνο που οδηγεί τη Νά-
ντια Βεντούρη να ανοίξει εκ νέου 
τον φάκελο Σιδέρη;
Η Νάντια Βεντούρη ως τελειόφοι-
τη εγκληματολόγος αποφασίζει να 
βασίσει την πτυχιακή εργασία της 
στην υπόθεση δολοφονίας του επι-
χειρηματία Πολ Σιδέρη. Σύντομα 
καταλαβαίνει ότι η γυναίκα που φυ-
λακίστηκε 15 χρόνια πριν δεν ήταν 
η πραγματική ένοχος. Η έρευνά της 
έχει απρόβλεπτες εξελίξεις, που 
θέτουν σε κίνδυνο την ίδια της τη 
ζωή όταν ανακαλύπτει ότι μια πα-
νίσχυρη οικογένεια της Γερμανίας 
συνδέεται με ένα κύκλωμα εμπο-
ρίας έργων τέχνης κλεμμένων κατά 
τον ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο. 
 
Ποια είναι τα πραγματικά γεγονό-
τα στα οποία βασίζεται η ιστορία 
και ποιος ο ρόλος τους;
Η απάνθρωπη μεταχείριση της 
εβραϊκής κοινότητας της Θεσσαλο-
νίκης από τους ναζί κατά τη διάρ-
κεια του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, 
όταν 65.000 άνθρωποι εστάλησαν 
στα στρατόπεδα συγκέντρωσης. Οι 
2.500 Ισραηλίτες που επέζησαν, 
επέστρεψαν στη Θεσσαλονίκη για 
να ανακαλύψουν ότι οι περιουσίες 
τους είχαν κλαπεί από τους ναζί ει-
σβολείς και τους συνεργάτες τους. 
Η λύση του μυστηρίου βρίσκεται 
καλά κρυμμένη στα όσα διαδραμα-
τίστηκαν εκείνα τα χρόνια.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΣΥΜΠΑΡΔΗΣ
Πλατεία Κλαυθμώνος
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 255

 
Δεν έχουμε πολλούς συγγραφείς 
με σταθερή λογοτεχνική ποιότη-
τα σε όλο τους το έργο. 

Με τριάντα έξι χρόνια παρου-
σίας, τέσσερα μυθιστορήματα 
και μια νουβέλα, ο Γιώργος Συ-
μπάρδης εμφανίζει σήμερα το 
πέμπτο μυθιστόρημά του ανα-
νεώνοντας επιπλέον θεματι-
κά και τεχνικά την πεζογραφία 
του. Σε αντίθεση με τα αργού 
ρυθμού «Αχρηστος ∆ημήτρης» 
(1998) και «Υπόσχεση γάμου» 
(2011), κι ακόμη περισσότερο 
από ότι στα «Αδέλφια» (2018), η 
«Πλατεία Κλαυθμώνος» διαθέτει 
πλοκή που γυρεύει τη λύση της. 
∆εν είναι όμως το θορυβώδες τέ-
χνασμα του σασπένς που κινη-
τοποιεί το έργο. Ο αναγνώστης 
αναρωτιέται τι ακριβώς συμβαί-
νει, καθώς το βλέμμα του ταυτί-
ζεται με τη ματιά ενός παιδιού 
που μεγαλώνει μέσα σε μια οικο-
γένεια γεμάτη αινίγματα, σιωπές 
και συγκαλύψεις. Την αφήγηση 
πραγματοποιεί ο ήρωας όταν έχει 
γίνει πια εικοσάχρονος. Το μυθι-
στόρημα ανοίγει με μια σκηνή 
στην ομώνυμη πλατεία μια νύ-
χτα που είναι σκοτεινή. Και κλεί-
νει έναν χρόνο αργότερα στην 

ίδια πλατεία ένα βράδυ με παν-
σέληνο. Ο ήρωας αφηγητής τώ-
ρα πια ξέρει.

Υποβολή
Ενα από τα πιο ισχυρά τε-

χνάσματα των λογοτεχνικών 
κειμένων είναι η υποβολή. Ο 
συγγραφέας δεν παρέχει στον 
αναγνώστη όλα τα δεδομένα, αλ-
λά με πληροφορίες που δίνει στά-
γδην τον κατευθύ-
νει πού να στρέψει 
την προσοχή του. 
Τον εμπλέκει έτσι 
και τον κάνει συμ-
μέτοχο στο έργο. 
Στην «Πλατεία 
Κλαυθμώνος», 
εκτός από τέχνα-
σμα, η απόκρυψη 
αποτελεί και ορ-
γανικό τμήμα της 
υπόθεσης, εφόσον 
το μικρό παιδί που 
υπήρξε ο αφηγη-
τής, έβλεπε τα σημάδια χωρίς να 
τα κατανοεί γιατί ήταν λειψά. Τρι-
γύρω του όλοι έλεγαν μισόλογα 
κι έκαναν πράξεις που δεν τις κα-
ταλάβαινε. Η πρώτη σκηνή του 
μυθιστορήματος μάς υποδεικνύει 
πού να κοιτάξουμε και πώς στη 
συνέχεια να νοηματοδοτήσουμε 
όσα συνέβαιναν στη ζωή εκείνου 
του παιδιού. Βήμα βήμα, όπως 

και ο ήρωας, ξετυλίγουμε έτσι 
το κουβάρι και σ’ αυτό ο Γιώρ-
γος Συμπάρδης είναι τεχνίτης. 
Αλλά και στο πώς καταφέρνει να 
μάς κάνει, όπως και στα άλλα του 
μυθιστορήματα, να αγαπήσουμε 
όλα, μα όλα του τα πρόσωπα. Εί-
ναι το ιδιαίτερο βλέμμα του, που 
εκτιμά ό,τι ιδιαίτερο έχει καθένας 
πάνω του; Είναι η ματιά του που 
δείχνει να κατανοεί ανθρώπους 

και δεινά που μας 
τους κάνει συμπα-
θείς και οικείους; 

Με τον «Αχρη-
στο ∆ημήτρη», ο 
συγγραφέας προ-
σέθεσε στο θεμα-
τολογικό ρεπερτό-
ριο της ελληνικής 
λογοτεχνίας το 
σύγχρονο ζήτη-
μα της μεταμο-
ντέρνας απροσδι-
οριστίας. Οι ήρωές 
του περιφέρονταν 

μέσα σε έναν κόσμο ρευστό, σε 
ένα σύμπαν δίχως σκοπό, σε ένα 
περιβάλλον όπου όλα ήταν εφή-
μερα και θολά. Με την «Πλατεία 
Κλαυθμώνος» δημιουργεί μια ακό-
μη απ’ τις πτυχές αυτής της συν-
θήκης, τον υβριδισμό, ανθρώπους 
που δεν έχουν διακριτή ταυτότη-
τα. Απ’ τις γυναίκες, τους άνδρες 
και τα ζευγάρια του απουσιάζουν 

πολλά από τα χαρακτηριστικά του 
φύλου. Η μάνα παρουσιάζεται 
σαν φιλάρεσκη έφηβη, ο πατέρας 
όχι μόνον δεν διαθέτει πυγμή, αλ-
λά στο τέλος θα βρεθεί δαρμένος 
και το ζευγάρι δεν εμφανίζει τις 
συμπεριφορές που συνηθίζουν τα 
ανδρόγυνα. Παρόμοιος είναι και ο 
νέος εραστής της μάνας μετά το 
διαζύγιό της. Πρόκειται για έναν 
καινούργιου τύπου κόσμο, όπου 
η ασάφεια του φύλου μοιάζει να 
είναι καθεστώς. 

Μελαγχολία
Το πρώτο κεφάλαιο του έργου, 

υπόκωφα, σχεδόν βουβά, είναι 
σκληρό. Κι έπειτα ούτε φωνές 
ούτε πόνος, καθώς σπανίως και 
αδιόρατα ο τόνος ανεβαίνει. Ο 
νεαρός θυμώνει, μετακινούμενος 
όμως από το σπίτι του ενός γονιού 
στου άλλου, δείχνει να καταπίνει 
τον θυμό του. Κανείς δεν ψέγει 
κανέναν. Εκείνο που, αντιθέτως, 
επικρατεί είναι βαθιά μελαγχολία. 
Γιατί μελαγχολία; Γιατί όλα εξαρ-
χής μοιάζουν προσδιορισμένα, 
σαν να μην υπάρχουν περιθώ-
ρια επιλογής και αλλαγής. Ετσι 
είναι ο κόσμος, μοιάζει να λένε 
(σιωπηρά και συγκεκαλυμμένα) 
οι γονείς, έτσι έχουν τα πράγματα 
κι αυτό είναι. Και αναπότρεπτα ο 
νεαρός ακολουθεί τα χνάρια που 
του έχουν δείξει.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ    

Αινίγματα, σιωπές και συγκαλύψεις

Πες μου ψέματα    

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ερευνητές προσπαθούν 
να ακυρώσουν τον όρο 
fake news επισημαί-
νοντας το ασαφές 
περιεχόμενό του.   

Διαδηλωτής εμφανίζεται κατά του CNN ενώ το δίκτυο έχει συνδεθεί με το 
Μαρ-α-Λάγκο και το σπίτι του Ντόναλντ Τραμπ. Ο τέως πρόεδρος των ΗΠΑ 
χρησιμοποίησε κατά κόρον τον όρο fake news εναντίον των ΜΜΕ που στάθη-
καν απέναντί του και ουσιαστικά κατάφερε να ακυρώσει το περιεχόμενό του.    
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«Είμαστε σαν τις πεταλούδες που 
φτερουγίζουν για μια μέρα και 
πιστεύουν ότι είναι για πάντα». 
Τάδε έφη ο αστροφυσικός Καρλ 
Σαγκάν, ο οποίος θα μπορούσε 
να είναι και ο πνευματικός πα-
τέρας του Γουάιλι Οβερστριτ και 
του Αλεξ Γκόρος, δύο λίγο εκκε-
ντρικών μιλένιαλ Αμερικανών 
που αποφάσισαν να διηγηθούν 
την ιστορία του Σύμπαντος, κα-
τασκευάζοντας προσομοιώσεις 
του χρόνου σε μια αληθινή κλί-
μακα, στην έρημο Μοχάβι. Το 
να εξηγήσω το παράδοξο αυτό 
εγχείρημα είναι ένα εγχείρημα 
από μόνο του, ωστόσο θα το επι-
χειρήσω. 

Ο Γουάιλι και ο Αλεξ γνωρί-
στηκαν το 2010 όταν δούλευαν 
στο ίδιο περιοδικό, ο πρώτος στη 
σύνταξη και ο δεύτερος στο τμή-
μα βίντεο. Αφού έφυγαν από το 
περιοδικό, κράτησαν επαφές και 
κάποια μέρα ο Γουάιλι τηλεφώνη-
σε στον Αλεξ με μια τρελή ιδέα: 
να κατασκευάσει και έπειτα να 
βιντεοσκοπήσει βασικές αρχές 
της επιστήμης. Ο Αλεξ αρχικά 
δεν κατάλαβε τι εννοούσε, αλλά 
συμφώνησε. Μέχρι στιγμής έχουν 
γίνει δύο τέτοια μοντέλα. 

Το 2015 το δίδυμο βιντεοσκό-
πησε μια προσομοίωση του Σύ-
μπαντός μας, με πραγματικές 
σφαίρες που απεικονίζουν πλα-
νήτες, επιχειρώντας έτσι να διορ-
θώσει συχνά λάθη που κάνουμε: 
ποια είναι η αναλογία Σελήνης και 
Ηλιου σε σχέση με τη Γη; Πόσο 
μακριά είναι ο Πλούτωνας; Πότε 
καλύπτει η Σελήνη τον Ηλιο; Χρη-
σιμοποιώντας το Time Lapse της 
κάμερας και εκατοντάδες μικρά 
φωτάκια, κατάφεραν να απεικο-
νίσουν τις τροχιές των πλανη-
τών, σεβόμενοι την πραγματική 
κλίμακα. 

Το δεύτερο έργο τους, με τον 
τίτλο «To Scale: Time» που ανέ-
βηκε στο YouTube πριν από λί-
γες εβδομάδες και είναι και το πιο 
τολμηρό, χρειάστηκε τέσσερα 
χρόνια για να στηθεί. Πρόκειται 
για ένα εντυπωσιακό ταξίδι στον 
χρόνο, όπου τοποθετώντας φωτά-
κια κάθε 10 μέτρα σε μια ευθεία 
γραμμή που εκτείνεται σε 7 χι-
λιόμετρα, απεικονίζεται η ιστορία 
του Σύμπαντος. Από τη Μεγάλη 
Εκρηξη, 13,8 δισ. χρόνια πριν, 
μέχρι την εμφάνιση του πρώτου 
homo sapiens 300.000 πριν. Κάθε 
10 μέτρα ένα καινούργιο συμβάν 
το οποίο οπτικοποιείται (πριν από 
τόσα χρόνια τα ερπετά, οι δει-

νόσαυροι τότε, ο Νεάντερταλ, η 
Αναγέννηση και ούτω καθεξής). 
Το τελευταίο της κομμάτι, η ιστο-
ρία του homo sapiens, εκτείνεται 
σε μόλις μερικά εκατοστά, που 
αντιστοιχούν σε 300.000 χρόνια. 
Η ζωή σου, ή η δική μου, δεν θα 
ήταν παραπάνω από μια κλωστή. 

«∆εν είμαστε φτιαγμένοι ώστε 
να καταλαβαίνουμε τον χρόνο σε 
τόσο μεγάλη κλίμακα, να αντιλαμ-
βανόμαστε πόσο γηραιό είναι το 
Σύμπαν. Αν θέλουμε να καταλά-
βουμε την ιστορία του Σύμπαντος 
πρέπει να κατασκευάσουμε ένα 
μοντέλο της ιστορίας του». Αυτά 
είναι τα λίγο μπερδεμένα λόγια 
του Γουάιλι καθώς ξεκινάει το βί-
ντεο. «Θέλαμε να απεικονίσουμε 
την έννοια του χρόνου με τρόπο 
που ο θεατής να το πάρει μαζί του 
για όλη του τη ζωή, να έχει μια 
εικόνα στο μυαλό του ή ένα συ-
ναίσθημα στο σώμα του που να 
του επιτρέπει ανά πάσα στιγμή 

να πει “Ετσι έφτασα μέχρι εδώ. 
Αυτός είναι ο χρόνος μου εδώ”», 
λέει ο Γουάιλι. Με άλλα λόγια, θέ-
λησαν να μετατρέψουν κάτι πολύ 
τεχνικό και επιστημονικό σε κάτι 
προσιτό για τον μέσο άνθρωπο. 
«Το κίνητρο για να φτιάξουμε αυ-
τά τα βίντεο ήταν ότι πιστεύουμε 
ότι υπάρχει μια έλλειψη ενημέρω-
σης και παιδείας γύρω από την 
επιστήμη. ∆εν βλέπαμε αυτό που 
θα θέλαμε να δούμε», λέει ο Αλεξ. 
Ο κόσμος ανταποκρίνεται, το κα-
νάλι τους στο YouTube μετράει 
139.000 ακολούθους με εκατο-
ντάδες σχόλια υποστήριξης, που 
περιγράφουν την άγνοια που εί-
χαν γύρω από αυτά τα ζητήματα.

«Ο κόσμος μας είναι όλο και 
περισσότερο διχασμένος με δι-
άφορους τρόπους. Συνεπώς εί-
ναι σημαντικό να θυμόμαστε ότι 
βρισκόμαστε όλοι μαζί σε μια πε-
ριστρεφόμενη πέτρα και έχουμε 
πολύ περισσότερα κοινά από όσες 
έχουμε διαφορές», λέει ο Γουάιλι. 

Και σ’ αυτούς που πιστεύουν 
ότι η Γη είναι επίπεδη; «Το ακούω 

κι αυτό. Εννοώ πως αυτά που πα-
ρουσιάζουμε είναι αποδεδειγμέ-
νες θεωρίες, αλλά αν για κάποιο 
λόγο κάποια καινούργια θεωρία 
μας διαψεύσει, τότε θα το δεχτού-
με. Θα είμαστε απογοητευμένοι, 
αλλά θα το δεχτούμε». 

Η Τέταρτη Διάσταση
Κανένας από τους δύο δεν έχει 

κάνει σπουδές στην επιστήμη. Η 
επαφή τους με τη φυσική ξεκίνη-
σε, όπως για τους περισσότερους, 
σε εργαστήρια στο σχολείο, κά-
νοντας πειράματα. «Επρεπε να 
φτάσω σχεδόν 30 χρόνων για να 
ανακαλύψω ότι η επιστήμη είναι 
κάτι παραπάνω από δεδομένα και 
αριθμούς, ότι είναι ένα αφήγημα. 
Αν το δεις υπό αυτό το πρίσμα, 
μετατρέπεις κάτι τεχνικό όπως 
την επιστήμη σε κάτι μαγικό, 
όπως την ιστορία της ύπαρξής 
μας», λέει ο Γουάιλι. Ετσι δημι-
ουργήθηκε το πρώτο τους εγχεί-
ρημα. «Κι έπειτα αποφασίσαμε να 
κινηματογραφήσουμε την Τέταρ-
τη ∆ιάσταση, τον χρόνο δηλαδή», 
λέει ο Γουάιλι. 

«Οταν ξεκινήσαμε το εγχεί-
ρημα “To Scale: Time” ανησυ-
χούσαμε ότι οι άνθρωποι αυτό 
που θα έβλεπαν ως κεντρικό μή-
νυμα θα ήταν ότι ο χρόνος είναι 
απέραντος, και κοίτα πόσο μι-
κροί είμαστε και ως εκ τούτου 
είμαστε ασήμαντοι», λέει ο Γου-
άιλι και θυμάμαι πως στο βίντεο, 

όταν τα φώτα έχουν πέσει και 
μπορούμε να δούμε την κλίμα-
κα σε όλο της το μεγαλείο, 7 χι-
λιόμετρα από λαμπτήρες, όλη η 
ιστορία του Σύμπαντος και μερικά 
εκατοστά της ανθρώπινης ζωής, 
ο Γουάιλι κλαίει. 

Στη δική μου περίπτωση, όπως 
περνάνε οι μαρκίζες που εξηγούν 
αρχικά τη Μεγάλη Εκρηξη, τα 
πρώτα κύτταρα, κι έπειτα τους 
δεινοσαύρους και τα πρώτα ερ-
πετά, την εξέλιξή τους και τον 
πρώτο άνθρωπο, δεν μπορώ να 
συγκρατήσω τα δάκρυά μου. Σκέ-
φτομαι, κοίτα τι έπρεπε να συμ-
βεί για να φτάσουμε μέχρι εδώ, 
να μιλάμε μαζί μεταξύ Αθήνας 
και Καλιφόρνιας, για φιλοσοφία 
και επιστήμη. 

Γιατί όχι ψηφιακά
«Η αντίδραση του θεατή σε 

κάτι χειροπιαστό είναι ένας από 
τους λόγους που θελήσαμε να το 
κατασκευάσουμε. Γιατί να μην 
αρκεστούμε σ’ ένα ψηφιακό βί-
ντεο; Γιατί πηγαίνεις σ’ ένα μου-
σείο αν μπορείς να δεις το έργο 
και στο ∆ιαδίκτυο;», λέει ο Αλεξ. 
«Με CGI (Computer Generated 
Image) δεν καταφέρνεις να εγεί-
ρεις τα ίδια συναισθήματα. Εκεί-
νο το βράδυ που με βλέπεις να 
κλαίω, ήρθε έπειτα από μια έντο-
νη μέρα, ήμουν κουρασμένος και 
έβλεπα χιλιόμετρα από φώτα», 
εξηγεί ο Γουάιλι. «Μου εντυπώ-

θηκαν δύο πράγματα στο μυα-
λό. Πρώτον, συνειδητοποίησα 
πόσο πολύτιμη είναι η ζωή μου 
και, δεύτερον, πόσο τυχερός εί-
μαι που μπόρεσα να γεννηθώ. 
Σκέψου, αν οι δεινόσαυροι είχαν 
πάρει μαζί τους άλλο ένα είδος 
ζωής, μπορεί να μην ήμασταν 
τώρα εδώ», λέει. 

Θα σωθεί ο πλανήτης;
Ολα αυτά έρχονται σε μια πε-

ρίοδο που αναρωτιόμαστε αν οι 
επιπτώσεις του ανθρώπου στον 
πλανήτη τον έχουν καταδικάσει 
σε θάνατο. «Η ιστορία του ανθρώ-
που στον πλανήτη είναι πολύ μι-
κρή, αν σκεφτείς πότε έγινε η Με-
γάλη Εκρηξη και πόσο αργότερα 
εμφανίστηκε ο άνθρωπος. Οπως 
επίσης και ο χρόνος που έχει πε-
ράσει από τότε που μελετούμε 
τη φύση και υπάρχει η έννοια 
της επιστήμης, είναι ελάχιστος. 
Είμαστε πολύ νέοι σ’ αυτό. Εχω 

ελπίδα γιατί, ενώ τα πράγματα 
φαίνονται πολύ άσχημα, έχουμε 
τη δυνατότητα, εξερευνώντας 
όλο και περισσότερο τον κόσμο, 
να σώσουμε τον πλανήτη μας», 
τονίζει ο Αλεξ. 

«Αλήθεια, αν οι άνθρωποι κα-
τάφερναν να έχουν μια άλλη ει-
κόνα του εαυτού τους, δηλαδή 
της θέσης τους στο Σύμπαν, το 
πόσο απειροελάχιστοι είμαστε 
αλλά και τυχεροί, ο κόσμος μας 
θα ήταν διαφορετικός. ∆εν ξέρω 
τι διαφορές θα είχε, αλλά είμαι σί-
γουρος ότι θα ήταν διαφορετικός. 
Και αυτός είναι ο στόχος μας: να 
ελευθερώσουμε στο Σύμπαν μια 
καινούργια οπτική», λέει ο Γου-
άιλι. Κυριολεκτικά. 

Οσο για τις συνθήκες που επι-
κρατούσαν όσο γύριζαν το βίντεο; 
Υπάρχει ένα ολόκληρο βίντεο από 
τα παρασκήνια. Για αρχή, πρέ-
πει να ξέρουμε πως όταν αποφά-
σισαν να γυρίσουν το βίντεο, η 
σύντροφος του Αλεξ ήταν έγκυ-
ος και πολύ κοντά στο να γεννή-
σει. Εκτός λοιπόν της ανάγκης να 

βρεθεί μια τεράστια, ξηρή έκτα-
ση, σαν έρημος, που να επιτρέπε-
ται η χρήση drone, το μέρος των 
γυρισμάτων έπρεπε να μην είναι 
πολύ μακριά από το νοσοκομείο 
που θα γεννούσε και να έχει κα-
λό σήμα σε περίπτωση που ξεκι-
νούσαν οι ωδίνες. 

Επειτα είναι και όλες οι άλ-
λες λεπτομέρειες: Αφού εκείνοι 
και μερικοί φίλοι συναρμολόγη-
σαν περίπου 800 μπαταρίες και 
φωτάκια, και τα ένωσαν με μι-
κρά ξύλινα κοντάρια, έπρεπε να 
τα τοποθετήσουν σε απόσταση 
μερικών μέτρων για 7 χιλιόμε-
τρα, κάνοντας περίπου 800 βα-
θιά καθίσματα, σε θερμοκρασία 
37 βαθμών. «Οταν ρώτησα τη 
σύντροφό μου αν είναι ΟΚ να 
φύγω για το γύρισμα, μου απά-
ντησε ότι μπορώ, αλλά πρέπει το 
βίντεο να είναι τέλειο», θυμάται 
ο Αλεξ. Καμία πίεση. «Ευτυχώς 
είμαστε πολύ περήφανοι για το 
αποτέλεσμα. Αυτός είναι ο λόγος 
που μας πήρε τόσο χρόνο, γιατί 
αποφασίσαμε ότι δεν θα κάνου-
με συμβιβασμούς. Θέλαμε όλο το 
κείμενο, όλες οι εικόνες και κάθε 
φωτάκι να είναι ακριβώς όπως 
θέλαμε. Σκεφτόμουν πρόσφατα 
πως ο Σπίλμπεργκ έλεγε ότι για 
το Jurassic Park δεν υπολόγισε 
καθόλου τα έξοδα. Εμείς βέβαια 
δεν είχαμε καθόλου μπάτζετ, 
αλλά είχαμε χρόνο να αφιερώ-
σουμε», συνεχίζει. 

Η δουλειά τους μπορεί να υπο-
στηριχθεί μέσω της πλατφόρμας 
του Patreon, αλλά όπως είναι φυ-
σικό, προς το παρόν δεν καλύπτει 
τα έξοδά τους. Παρ’ όλα αυτά, μου 
εξηγούν ότι βρίσκονται σε συζη-
τήσεις για να δημιουργήσουν μια 
σειρά εκπαιδευτικών κατασκευών 
για μια ψηφιακή πλατφόρμα. Μι-
λούν επίσης με σχολεία για την 
παρουσίαση της δουλειάς του ως 
εκπαιδευτικό υλικό. 

Υπάρχει ζωή αλλού;
Αφού έχω δει το βίντεο και έχω 

σκεφτεί αφενός πόσο τυχαία είναι 
η ύπαρξη του ανθρώπου στη Γη, 
και αφετέρου πόσο εξαρτήθηκε 
από ανεξάρτητους παράγοντες, 
αναγκαστικά μου έρχεται στο 
μυαλό να τους ρωτήσω: «Υπάρ-
χει ζωή και σε άλλους πλανήτες; 
Τι πιστεύετε;». 

«Οσο περισσότερα μαθαίνου-
με για το Σύμπαν, άλλο τόσο πιο 
απίθανο μοιάζει να είμαστε μό-
νοι μας. Μάλλον υπάρχουν δι-
σεκατομμύρια πολιτισμοί, κι αυ-
τό μόνο στον δικό μας γαλαξία. 
Φαντάσου στο Σύμπαν»! 

«Είμαστε απειροελάχιστοι και τυχεροί»
Δύο λάτρεις της επιστήμης απεικόνισαν με πρωτότυπο τρόπο την εξέλιξη του Σύμπαντος στην έρημο Μοχάβι της Νεβάδας

Της ΒΑΛΙΑΣ ΔΗΜΗΤΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

«Ο κόσμος μας είναι όλο 
και περισσότερο διχα-
σμένος με διάφορους 
τρόπους. Συνεπώς είναι 
σημαντικό να θυμόμα-
στε ότι βρισκόμαστε όλοι 
μαζί σε μια περιστρεφό-
μενη πέτρα».

«Εκείνο το βράδυ 
συνειδητοποίησα πόσο 
πολύτιμη είναι η ζωή 
μου. Σκέψου, αν οι 
δεινόσαυροι είχαν πάρει 
μαζί τους άλλο ένα είδος 
ζωής, μπορεί να μην 
ήμασταν τώρα εδώ».

Το εγχείρημα του Γουάιλι Οβερστριτ και του Αλεξ Γκόρος, με το οποίο προσομοίασαν την ιστορία του κόσμου από τη Μεγάλη Εκρηξη έως τις μέρες μας, υπάρχει σε βίντεο στο κανάλι τους στο Youtube.

Οι δύο συνεργάτες και μερικοί φίλοι συναρμολόγησαν περίπου 800 μπατα-
ρίες και φωτάκια, και τα ένωσαν με μικρά ξύλινα κοντάρια. Επρεπε να τα το-
ποθετήσουν σε απόσταση μερικών μέτρων για 7 χιλιόμετρα. 
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ΡΟΜΠΕΡΤΟ ΜΠΟΛΑΝΙΟ 
«Νυχτωδία της Χιλής»  
μτφρ.: Κρίτων Ηλιόπουλος 
εκδ. Αγρα, 192 σελ. 2023 

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ 

Διαβάζοντας τη «Νυχτωδία της Χι-
λής» κρατούσα πρόχειρες σημει-
ώσεις στο περιθώριο των σελίδων: 
«Οταν διαβάζεις Μπολάνιο, τα υπό-
λοιπα βιβλία δείχνουν σφιχτά. Ακό-
μη κι αν δεν έχεις όρεξη για διάβα-
σμα, αποκτάς». «Είναι ο βασιλιάς 
των υποϊστοριών. Συνεχώς ξεφεύ-
γει από την κεντρική αφήγηση». 
Επειτα έγραψα στη σελίδα 108, με 
κεφαλαία γράμματα, τη λέξη «ΠΥ-
ΡΕΤΟΣ». Και σταμάτησα την ανά-
γνωση. Τώρα λοιπόν σκεφτόμουν 
αν θα τολμούσα να γράψω ένα άρ-
θρο για το βιβλίο μέχρι τη σελίδα 
108, χωρίς να το έχω ολοκληρώ-
σει. Θα ήταν ίσως δίκαιο να γρά-
ψω μισή κριτική, για τον απόηχο 
που αφήνει στο κεφάλι σου μισή 
νουβέλα, δύο μήνες αργότερα. Κα-
λύτερα όμως να μην το τολμήσω. 
Κανείς δεν θέλει να συλληφθεί από 
τους Ιαβέρηδες της λογοτεχνίας. 
Σίγουρα υπάρχουν αρκετοί. Κι εγώ 

δεν είμαι προσεκτικός κλέφτης.    
Ο Μπολάνιο φανταζόταν τον 

εαυτό του «δίχως φήμη, δίχως τύ-
χη». Είμαι σίγουρος πως τον εξέ-
πληξε το γεγονός ότι κατάφερε 
να γίνει ένας δημοφιλής συγγρα-
φέας πριν πεθάνει. Και σίγουρα 
θα έμενε με το στόμα ανοιχτό αν 
έβλεπε πόσο διάσημος έγινε με-
τά τον θάνατό του. Επειδή όλα τα 
γραπτά του ανήκουν στην άλλη 
όχθη. Ποια είναι η άλλη όχθη; Μια 
όχθη σκονισμένη, γεμάτη φαντά-
σματα, ψηλά καλάμια από χαρτί, 
φτωχοί συγγραφείς που κλέβουν 
ψωμί, μια όχθη «κόλαση και χά-
ος, κόλαση και χάος, κόλαση και 
χάος». Οπως εκείνος ο ζωγράφος 
από τη Γουατεμάλα που λιμοκτο-
νεί σε μια σοφίτα στο κατεχόμενο 
Παρίσι. Κοιτάζει τις παριζιάνικες 
στέγες από το παράθυρό του και 
ζωγραφίζει την Πόλη του Μεξικού. 
Σαν το αρνητικό της μνήμης που 
ξεθωριάζει και μπορεί να ανασυ-
γκροτηθεί μόνο μέσα από μια απε-
γνωσμένη χειρονομία.     

∆εν έχει σημασία πού πηγαίνει 
αυτή η χειρονομία. Μα από πού έρ-
χεται. ∆εν έχει σημασία να γράφεις 
ή να ζωγραφίζεις καλά. Σημασία 

έχει να φτιάχνεις βέλη εναντίον 
σου. Μήπως επιτέλους ανοίξεις 
εκείνες τις τρύπες, εκείνα τα μι-
κρά τούνελ που ενώ νομίζεις πως 
σε οδηγούν κάπου, δεν σε οδηγούν 
πουθενά. Σε κανένα φως.    

Το 1999 ο Μπολάνιο είχε μόλις 
ξεκινήσει να γράφει το «2666». 
Ταυτόχρονα έγραφε τις «Πουτά-
νες φόνισσες» και τη «Νυχτωδία», 
ενώ αρθρογραφούσε και μάζευε 
διηγήματα και δοκίμια που θα εκ-

δίδονταν στη μεταθανάτια συλλο-
γή «Το μυστικό του κακού». Με 
πόσα χέρια έγραφε, πόσες ώρες 
δούλευε και πώς οργάνωνε το τε-
ράστιο υλικό του, ίσως δεν θα το 
μάθουμε ποτέ. Τον βλέπω σε μια 
ασπρόμαυρη φωτογραφία, μπρο-
στά στον υπολογιστή, με ένα χαλί 
από χαρτιά πάνω στο γραφείο του, 
στο Μπλάνες, να ονειρεύεται το 
Μεξικό. Αραγε έγραφε εκείνη την 
περίοδο την ιστορία του Ουρούτια 
Λακρουά, του ιερέα, κριτικού, πο-
ντικού της «Νυχτωδίας»; ∆εν έχει 
σημασία. Αφού οτιδήποτε έγραψε 
ο Μπολάνιο μοιάζει να είναι ένα 
και μόνο γραπτό που ολοκλήρω-
σε σε μία ημέρα. Αυτό λοιπόν που 
ψηλαφούμε καθώς τον διαβάζουμε, 
δεν είναι σελίδες, μα φλέβες ενός 
οργανισμού που πάλλεται κάτω 
από την αραδιασμένη χαρτούρα 
στο τραπέζι του. Η αφήγηση του 

Λακρουά, γεμάτη δευτερεύουσες 
ιστορίες, λες και στρίβεις σε ατέ-
λειωτους παράδρομους, που αντί 
να σε απομακρύνουν, σε φέρνουν 
πιο κοντά στη θύελλα της νουβέ-
λας, θα μπορούσε να βρίσκεται 
σκορπισμένη –σαν στάχτη ή σαν 
κόκαλα στην έρημο– σε οποιο-
δήποτε μικρότερο ή μεγαλύτερο 
κείμενο του Μπολάνιο, γιατί όλα 
τα βιβλία του ενώνονται μεταξύ 
τους με έναν παρηγορητικό τρό-
πο. Παρηγορητικό διότι ξορκίζουν 
το κακό με ένα απρεπές γέλιο που 
κρύβει ένα λυγμό. Κι ας λέει: «∆εν 
υπάρχει παρηγοριά στα βιβλία. 
Σε τι χρησιμεύουν; Είναι μονά-
χα σκιές».     

Η «Νυχτωδία της Χιλής» είναι 
ένας σωρός από ιστορίες που γε-
μίζουν το στόμα του Λακρουά και 
φτιάχνουν ένα μονόλογο σαν λάκ-
κο. Ο Νερούδα μια νύχτα με φεγ-

γάρι, ο Ερνστ Γιούνγκερ με στο-
λή της Βέρμαχτ, ο τσαγκάρης της 
Βιέννης, οι Πάπες και ο βίος τους, 
ένα γεράκι που το λένε Πυρετό: 
«Χαζομάρες. Ανοησίες. Βλακείες. 
Μπούρδες. Φαντάσματα που προ-
στρέχουν ακάλεστα ενώ ο άνθρω-
πος εισχωρεί βαθύτερα στη νύχτα 
του πεπρωμένου του». Αυτό πι-
στεύω πως ήταν το συγγραφικό 
πρόγραμμα του Μπολάνιο και το 
κατόρθωμά του. Γράφοντας ανοη-
σίες, κουτσουλιές και κουταμάρες, 
κατάφερε να μας παρουσιάσει ένα 
πανόραμα παράνοιας –πολιτική, 
τέχνη, εξουσία, αθανασία– τόσο 
μεγάλο όσο μια χώρα, αδιαφορώ-
ντας για το ρίσκο να γελοιοποιηθεί 
μπροστά στα μάτια μας. Αδιαφο-
ρώντας για τις δυνάμεις που κατα-
νάλωσε προκειμένου να μας προ-
σφέρει κάτι που θυμίζει ημιτελή, 
μα άθικτη κίνηση τρυφερότητας, 
σαν αντεστραμμένη προβολή του 
χάους. Να τελικά που ξεμπερδεύω 
με το αρθράκι χωρίς να έχω περά-
σει τη σελίδα 108. Οπότε μπορώ 
να καθίσω και να διαβάσω ανενό-
χλητος τις υπόλοιπες 70 σελίδες 
του βιβλίου, γελώντας δυνατά. Ή 
κλαίγοντας.  

Στη «Νυχτωδία 
της Χιλής» συναντιού-
νται ο Νερούδα, 
ο Ερνστ Γιούνγκερ, 
ένας τσαγκάρης από 
τη Βιέννη, οι Πάπες... 

Δρόμος της Σάντα Λουτσία στο Σαντιάγο της Χιλής, χαραγμένος από τα ίχνη φωτός που αφήνουν στον χρόνο αόρατα 
για τον φακό αυτοκίνητα. Νυχτερινές διαδρομές που πλέκουν έναν ιστό στη φαντασία του αναγνώστη. 
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Ατέλειωτοι
παράδρομοι
που οδηγούν
στη θύελλα
Μπολάνιο, ο βασιλιάς των υποϊστοριών   

Η «Νυχτωδία της Χιλής» είναι 
ένας σωρός από ιστορίες που γεμί-
ζουν το στόμα του αφηγητή.   
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Στη φωτιά ���
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Τραν Αν Χουνγκ
Ερμηνείες: Ζιλιέτ Μπινός, 
Μπενουά Μαζιμέλ

 
Ο Γαλλοβιετναμέζος Τραν Αν Χουνγκ 
κέρδισε το βραβείο σκηνοθεσί-
ας στο τελευταίο Φεστιβάλ Καν-
νών με έναν ύμνο στην υψηλή 
γαστρονομία, αλλά και τον τρό-
πο με τον οποίο αυτή συνδέεται 
με την αληθινή αγάπη μεταξύ 
των ανθρώπων. Βρισκόμαστε στο 
1885, στο απόγειο της κλασικής 
γαλλικής κουζίνας. Ο εύπορος και 
λάτρης της γαστρονομίας Ντο-
ντέν (Μπενουά Μαζιμέλ) δημι-
ουργεί μια σειρά από θεσπέσια 
πιάτα, σε συνεργασία με την κο-
ρυφαία μαγείρισσά του Εζενί (Ζι-
λιέτ Μπινός), με την οποία ταυτό-
χρονα διατηρεί ερωτική σχέση, 
παρόλο που εκείνη αρνείται να 
τον παντρευτεί. Μέχρι που αυτός 
θα ετοιμάσει ένα υπέροχο δεί-
πνο αποκλειστικά για χάρη της.

Το κλισέ «ο έρωτας περνάει 
από το στομάχι» παίρνει εδώ 
σάρκα και οστά, σε ένα φιλμ 
ικανό να ανοίξει την όρεξη ακό-
μη και στον πιο... ακατάδεχτο 
θεατή. Ισως ποτέ άλλοτε στην 
ιστορία του σινεμά δεν έχει κα-
νείς κινηματογραφήσει με τό-
ση αγάπη, ακρίβεια και μεράκι 
τη διαδικασία παρασκευής και 
απόλαυσης ενός καλού γεύμα-
τος. Η μακρά εναρκτήρια σκη-
νή της ταινίας λειτουργεί σαν 
το τέλειο ορεκτικό: σε μια φω-
τισμένη από τον ήλιο κουζίνα, 
οι δύο συνεργάτες, με κινήσεις 
σχεδόν χορογραφικά συντονι-
σμένες, δημιουργούν μια σειρά 
από λαχταριστά εδέσματα. Οι 
ομιλίες τους είναι ελάχιστες, η 
μουσική απολύτως ανύπαρκτη, 
ώστε ο θεατής να απορροφή-
σει τους ήχους των κατσαρολι-
κών που μπαίνουν στη φωτιά, 
των ζωμών που σιγοβράζουν, 

των υλικών που ανακατεύονται. 
Ενας από τους κορυφαίους σεφ 
του κόσμου, ο Πιερ Γκαρνιέρ, 
έχει αναλάβει τη γαστρονομι-
κή επιμέλεια του φιλμ.

Ολα αυτά μέσα από αρμονι-
κές κυκλικές κινήσεις της κάμε-
ρας, η οποία περιφέρεται ανά-
μεσα στους πρωταγωνιστές, 
ζουμάροντας πότε στο φαγη-
τό και πότε στα πρόσωπά τους, 
μοτίβο που θα επαναληφθεί και 
αργότερα στο τραπέζι. Εκεί οι 
καλοφαγάδες συνδαιτυμόνες 

συνοδεύουν το δείπνο με ιστο-
ρικές αναφορές, φιλοσοφικές 
παρατηρήσεις και τα κατάλλη-
λα επιφωνήματα ευχαρίστη-
σης. Το φαγητό ολοφάνερα τους 
συνδέει τόσο πρακτικά (συνα-
ντιούνται για να φάνε) όσο και 
πνευματικά. Οπως καταλαβαίνει 
κανείς, η πλοκή εδώ, που επι-
κεντρώνεται βασικά στη σχέση 
των δύο (εξαιρετικών) πρωταγω-
νιστών, είναι απλά υποτυπώδης, 
καθρεφτίζοντας και την αξία 
της συντροφικότητας σε μια πιο 
ώριμη ηλικία, όπως παρατηρεί 
ο ίδιος ο σκηνοθέτης. Οι ήρωές 
του αγαπιούνται με έναν τρό-
πο ήρεμο και ευγενικό, ακρι-
βώς όπως και το φαγητό που 
ετοιμάζουν, σεβόμενοι τα υλικά, 
αφιερώνοντας τον απαραίτητο 
χρόνο και, τελικά, απολαμβά-
νοντας το αποτέλεσμα δίχως 
να το παίρνουν για δεδομένο. 

Ολο το φως που 
δεν μπορούμε να δούμε
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2023)
Δημιουργός: Στίβεν Νάιτ
Ερμηνείες: Αρια Μία Λομπέρτι, 
Λούις Χόφμαν

Βασισμένη στο ομώνυμο ευπώλητο 
μυθιστόρημα του Αντονι Ντόερ, 
η νέα μίνι σειρά του Στίβεν Νά-
ιτ και του Netflix μάς στέλνει πί-
σω στα τέλη του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου. Εκεί παρακολουθούμε 
την ιστορία της Μαρί-Λορ, μιας 
τυφλής έφηβης κοπέλας, η οποία 
προσπαθεί να επιβιώσει μόνη, 
ενώ ταυτόχρονα συνεχίζει την 
κληρονομιά του πατέρα της. Ανά-
μεσα στις βόμβες του πολέμου ο 
δρόμος της θα διασταυρωθεί με 
εκείνον του Βέρνερ, ενός Γερμα-
νού ασυρματιστή, ο οποίος βρί-
σκεται στη Γαλλία με τις δυνάμεις 
κατοχής. Οι δυο τους θα αλληλο-
βοηθηθούν προκειμένου αρχικά 
να σωθούν από την όλεθρο γύρω 
τους, αλλά και να προστατέψουν 
ένα πολύτιμο αντικείμενο που 
έχουν στην κατοχή τους.

Ο δημιουργός των «Locke» και 
«Peaky Blinders», Στίβεν Νάιτ, 
υπογράφει εδώ μια ατμοσφαιρική 

σειρά τεσσάρων επεισοδίων με 
αρκετά ενδιαφέρουσα πλοκή και 
αντιπολεμικό χαρακτήρα. Εμείς, 
ως θεατές, παρακολουθούμε τό-
σο την εξέλιξη της υπόθεσης στο 
παρόν του 1944 όσο και το παρελ-
θόν των ηρώων σε Παρίσι και Γερ-
μανία, αντίστοιχα, σε εκτεταμέ-
να –και καλοσχεδιασμένα– φλας 
μπακ. Αξίζει επίσης να σημειωθεί 
πως σε δεύτερους ρόλους συνα-
ντάμε εδώ τους Μαρκ Ράφαλο και 
Χιου Λόρι, οι οποίοι υποδύονται 
τον πατέρα και τον εκκεντρικό 
θείο της Μαρί-Λορ, αντίστοιχα.

Εύκολος στόχος ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Ζαν-Πολ Σαλομέ
Ερμηνείες: Ιζαμπέλ Ιπέρ, 
Μαρίνα Φόις

Λίγους μήνες μετά την κυκλοφο-
ρία του στις αίθουσες, το ενδια-
φέρον φιλμ του Ζαν-Πολ Σαλο-
μέ έρχεται στην πλατφόρμα του 
Cinobo. Η Ιζαμπέλ Ιπέρ υποδύε-
ται τη Μορίν Κίρνεϊ, επικεφαλής 
συνδικαλιστική εκπρόσωπο μιας 
γαλλικής πολυεθνικής που δρα-
στηριοποιείται στον τομέα της 
πυρηνικής ενέργειας. Εχοντας 

στα χέρια της στοιχεία για ένα 
τεράστιο σκάνδαλο, ικανό να 
βλάψει το δημόσιο συμφέρον, 
αλλά και να βάλει σε κίνδυνο πε-
ρισσότερες από 50.000 θέσεις ερ-
γασίας, η Μορίν το καταγγέλλει. 
Η ζωή της θα ανατραπεί, καθώς 
δέχεται επίθεση μέσα στο σπίτι 
της, ενώ τα πράγματα θα γίνουν 
ακόμη χειρότερα, όταν νέα στοι-
χεία δημιουργούν αμφιβολίες 
γύρω από τους ισχυρισμούς της 
και απειλούν να τη μετατρέψουν 
από θύμα σε ύποπτη.

Ο Ζαν-Πολ Σαλομέ μεταφέ-
ρει στην οθόνη μια σχεδόν απί-
στευτη αλλά αληθινή ιστορία, η 
οποία καταδεικνύει το πώς μια 
διεφθαρμένη εξουσία στοχοποιεί 
αμείλικτα όσους προσπαθούν να 
την ελέγξουν. Η αφήγησή του, 
ωστόσο, έχει και δεύτερο πρό-
σημο, το οποίο έχει να κάνει με 
το φύλο της πρωταγωνίστριας: 
ο λόγος μιας γυναίκας είναι πιο 
εύκολο να αμφισβητηθεί όταν 
φτάνει η ώρα της κρίσης στο δι-
καστήριο. Ολα αυτά, μέσα από 
ένα ενδιαφέρον δράμα, που εκ-
μεταλλεύεται στο έπακρο τη χα-
ρισματική παρουσία της πρωτα-
γωνίστριας, Ιζαμπέλ Ιπέρ.

Είναι αλήθεια ότι οι περισσότε-
ροι συνδέουν το όνομα του Ζόρ-
ντι Σαβάλ με την παλαιά μουσι-
κή, τα έργα του Μεσαίωνα, της 
Αναγέννησης και του Μπαρόκ, 
όπως επίσης με τη μουσική των 
λαών της Μεσογείου. Ωστόσο, 
εδώ και αρκετά χρόνια με την 
«Ορχήστρα των Εθνών» - Le 
Concert des Nations, ένα σύνο-
λο οργάνων εποχής που ίδρυσε 
το 1989 μαζί με τη σύζυγό του 
Μονσεράτ Φιγκέρας, ο Σαβάλ 
ερμηνεύει επίσης με επιτυχία 
συνθέσεις του κλασικισμού και 
της ρομαντικής περιόδου, έργα 
συνθετών όπως οι Μότσαρτ, Χά-
ιντν, Μπετόβεν και Σούμπερτ. 

Στην Αθήνα, στην Αίθουσα 
«Χρήστος ∆. Λαμπράκης» στις 
16 Οκτωβρίου παρουσίασε την 
πιο πρόσφατη δουλειά του σε αυ-
τό το ρεπερτόριο, την «Ιταλική» 
Συμφωνία του Μέντελσον και 
τη σκηνική μουσική του ίδιου 
συνθέτη για το «Oνειρο καλο-
καιρινής νύχτας» του Σαίξπηρ. 
Με την «Ορχήστρα των Εθνών» 
και το γυναικείο τμήμα του χο-
ρωδιακού συνόλου La Capella 
Nacional de Catalunya συνεργά-
στηκαν η υψίφωνος Φλόρε βαν 

Μέερσε και η μεσόφωνος Ντιάνα 
Χάλερ. Προκειμένου να επιτυγ-
χάνει άμεση επαφή με το κοινό 
της χώρας στην οποία παρουσιά-
ζει το συγκεκριμένο πρόγραμμα, 
ο Σαβάλ επιλέγει για το έργο του 
Σαίξπηρ αφηγητή από τον εκά-
στοτε τόπο. Ετσι, στην Αθήνα 
το κείμενο απέδωσε ο ηθοποι-
ός Κωνσταντίνος Μαρκουλάκης. 

Πρώτο ενδιαφέρον στοιχείο 
της βραδιάς ήταν ότι ο Σαβάλ δεν 
παρουσίασε την περίφημη «Ιτα-
λική» Συμφωνία στην καθιερω-
μένη μορφή της, δηλαδή την αρ-
χική του 1833. Είναι γνωστό ότι 

παρά την τεράστια επιτυχία που 
σημείωσε το έργο κατά την πρώ-
τη τoυ παρουσίαση, ο Μέντελ-
σον δεν ήταν ικανοποιημένος και 
επέφερε αρκετές τροποποιήσεις 
στην παρτιτούρα. Ετσι, ο Σαβάλ 

προτίμησε την αναθεωρημένη 
εκδοχή του 1834, που ακούγε-
ται σπανιότερα. Προφανώς από 
όργανα εποχής δεν αναμένει κα-
νείς τον στιβαρό και συμπαγή 
ήχο ενός σύγχρονου συμφωνι-

κού συνόλου, αλλά ακριβώς η 
διαφάνεια και η ελαφράδα που 
χαρακτηρίζουν τον δικό τους ήχο 
ταίριαξαν άριστα στη φωτεινή, 
σκανδαλωδώς μελωδική μουσική 
του Μέντελσον, ενώ δεν στέρησε 

τίποτε από την ορμή και τον θυ-
ελλώδη χαρακτήρα του τελικού 
μέρους της Συμφωνίας.

Ακόμη καλύτερα στην ατμο-
σφαιρική μουσική για το «Oνειρο 
καλοκαιρινής νύχτας», ο ξεχωρι-

στός ήχος των ιστορικών οργά-
νων ανέδειξε τον μαγικό και από-
κοσμο κόσμο του δάσους και των 
ξωτικών. Η περίφημη Εισαγωγή, 
που γράφηκε πρώτη και αποτε-
λεί τη ραχοκοκαλιά της σκηνι-
κής μουσικής, έλαμψε χάρη στα 
ηχοχρώματα που διαθέτουν τα 
ιστορικά πνευστά όργανα, λιγό-
τερο αξιόπιστα αλλά ίσως πιο γο-
ητευτικά χάρη στην πιο «γήινη» 
χροιά τους. Προφανώς ευνοήθη-
καν μέρη όπως το «Νυχτερινό», 
στο οποίο εκτιμήθηκαν τα κόρ-
να ή το περιπαικτικό «Πένθιμο 
εμβατήριο». Το περίφημο «Γαμή-
λιο εμβατήριο», πάλι, απέκτησε 
ακόμη μεγαλύτερη λαμπρότητα 
ακριβώς χάρη στη σαφή διαφο-
ροποίηση των ηχοχρωμάτων.

Η γυναικεία χορωδία υπήρξε 
συντονισμένη και αποτελεσματι-
κή, παρότι βρισκόταν σε διαρκή 
κίνηση και μόνο λίγα μέλη της 
είχαν οπτική επαφή με τον Σα-
βάλ. Ωραίες ήταν επίσης οι σολι-
στικές φωνές, αν και η άρθρωσή 
τους υπολειπόταν σε ευκρίνεια. 
Τέλος, σημαντική υπήρξε η συμ-
βολή του Μαρκουλάκη, ο οποίος 
απέδωσε το κείμενο με θεατρικό-
τητα, χωρίς περιττές υπερβολές.

Η Αρια Μία Λομπέρτι πρωτα-
γωνιστεί στη νέα μίνι σειρά του 
Στίβεν Νάιτ και του Netflix.

Η Ιζαμπέλ Ιπέρ φαίνεται «Εύ-
κολος στόχος» για ένα πανίσχυ-
ρο αλλά διεφθαρμένο σύστημα. 
Είναι έτσι, όμως;

Στο σκοτάδι του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου

Μέντελσον γεμάτος χρώματα και ποίηση από τον Σαβάλ 

O έρωτας
περνάει από
το στομάχι
Μια ιστορία αγάπης μαγειρεμένης

με εκλεκτά υλικά σε δυνατή φωτιά

Ο μαέστρος παρουσίασε 
την «Ιταλική» Συμφωνία 
στη λιγότερο γνωστή 
αναθεωρημένη 
εκδοχή της. 

Ισως ποτέ άλλοτε 
στην ιστορία 
του σινεμά δεν έχει 
κινηματογραφηθεί 
με τόση ακρίβεια 
και μεράκι η διαδικασία 
παρασκευής 
και απόλαυσης 
ενός γεύματος.

Ο Μπενουά Μαζιμέλ παρασύρει τη Ζιλιέτ Μπινός σε ένα γαστρονομικό ταξίδι για να κερδίσει την καρδιά της.

O ήχος των ιστορικών οργάνων ανέδειξε τον κόσμο του δάσους και των ξωτικών, στο «Ονειρο καλοκαιρινής νύχτας».
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Ενας χρόνος πέρασε από την ημέ-
ρα που ο Σέχαν Καρουνατίλακα 
τιμήθηκε με το λογοτεχνικό βρα-
βείο Μπούκερ και ο 48χρονος 
συγγραφέας από τη Σρι Λάνκα 
δεν έχει δουλέψει όσο θα ήθελε. 
Αισθάνεται λίγο άσχημα, όμως 
δεν μπορεί να κάνει αλλιώς. Πλέ-
ον ταξιδεύει συχνά. Χαρακτη-
ριστικά, υπήρξε περίοδος που 
μέσα σε εννιά εβδομάδες πα-
ραβρέθηκε σε ισάριθμα λογο-
τεχνικά φεστιβάλ. «Είναι επί-
σης παράξενο να μιλάω όλη την 
ώρα», λέει στην «Κ» από την άλ-
λη «πλευρά» της οθόνης του υπο-
λογιστή, χωρίς πάντως να παρα-
πονιέται: ένα Μπούκερ σημαίνει 
ότι «η τύχη σου χαμογελά» και 
το γεγονός ότι το νικητήριο βι-
βλίο του έχει μεταφραστεί σε 
26 γλώσσες, του φαίνεται «συ-
ναρπαστικό». Γλίτωσε επίσης, 
προσωρινά έστω, από το άγχος 
της εύρεσης χρόνου για γράψιμο 
εν μέσω αλλότριων επαγγελμα-
τικών υποχρεώσεων. Οχι ότι η 
συγγραφή θα γίνει ευκολότερη, 
«ίσως μάλιστα συμβεί το αντί-
θετο», παρατηρεί. «Πλέον όμως 
ακολουθώ την καριέρα ενός συγ-
γραφέα και ξέρω ότι το επόμενο 
βιβλίο μου θα εκδοθεί», σημειώ-
νει και συνοψίζει: «Το τελευταίο 
διάστημα λοιπόν ήταν για μένα 
παράξενο, αλλά θαυμάσιο».

Κάπως έτσι, «παράξενο αλ-
λά θαυμάσιο», είναι και το μυ-
θιστόρημά του, «Τα εφτά φεγ-
γάρια του Μάαλι Αλμέιντα» (εκδ. 
Gutenberg, μτφρ. Ρένα Χατχούτ), 
που του χάρισε το περυσινό 
Μπούκερ. Φτάνει να διαβάσει 
κανείς μια περίληψη του βιβλί-
ου: το 1990, σε μια Σρι Λάνκα 
σπαρασσόμενη από τον εμφύ-
λιο πόλεμο μεταξύ του κυβερ-
νητικού στρατού των εθνοτικά 
κυρίαρχων Σινγκαλέζων και της 
αυτονομιστικής ομάδας «Τίγρεις 
των Ταμίλ» (ένας πόλεμος που δι-
ήρκεσε από το 1983 έως το 2009 
και στοίχισε τη ζωή σε περίπου 

100.000 ανθρώπους), ο Μάαλι Αλ-
μέιντα, ένας ριψοκίνδυνος φω-
τορεπόρτερ, τζογαδόρος, άθεος 
και ομοφυλόφιλος με μυστική σε-
ξουαλική ζωή, ξυπνάει και διαπι-
στώνει ότι είναι νεκρός. Αγρίως 
δολοφονημένος για την ακρίβεια, 
αν και λίγη σημασία έχει στον 
συνωστισμένο προθάλαμο του 
άλλου κόσμου. Η γραφειοκρατία 
της μεταθανάτιας ζωής τού δίνει 
εφτά φεγγάρια –εφτά νύχτες– για 
να εξιχνιάσει ο ίδιος τη δολο-
φονία του και παρόλο που είναι 
κυριολεκτικά... πτώμα, πρέπει 
να βρει τρόπο να επικοινωνήσει 
με τον εραστή του, τον Ντι-Ντα 
και την καλύτερη φίλη του, την 
Τζάκι. Θέλει να τους καθοδηγή-
σει από τον άλλο κόσμο σε ένα 
κρυμμένο κουτί με φωτογραφί-
ες, που αν δημοσιοποιηθούν θα 
φέρουν τα πάνω κάτω στη χώρα 
του. Απεικονίζουν υπουργούς να 
κοιτούν ατάραχοι τους Ταμίλ ενώ 
σφαγιάζονται, συνταγματάρχες 
των Τίγρεων να τα πίνουν με αξι-
ωματικούς του εθνικού στρατού 
και Βρετανούς εμπόρους όπλων, 
εξαφανισμένους δημοσιογρά-
φους να τελούν υπό κράτηση 
και άλλα τρομερά.

Πρόκειται λοιπόν για ιστο-
ρικό μυθιστόρημα με στοιχεία 
σκληρής πολιτικής σάτιρας; Για 
ιστορία φαντασμάτων; Για αστυ-
νομικό θρίλερ, για love story; Ο 

πρόεδρος της επιτροπής του 
Μπούκερ, Νιλ ΜακΓκρέγκορ, 
έκανε λόγο για «ένα μεταφυσι-
κό θρίλερ, ένα νουάρ της μετα-
θανάτιας ζωής, που καταλύει τα 
όρια όχι μόνο μεταξύ των διαφο-
ρετικών λογοτεχνικών ειδών, αλ-
λά κι εκείνα μεταξύ ζωής και θα-
νάτου, σώματος και πνεύματος, 
Ανατολής και ∆ύσης». 

Μιλώντας στην «Κ», ο Σέχαν 
Καρουνατίλακα, που πρόσφατα 
ήρθε στην Ελλάδα για να παρου-
σιάσει το βιβλίο του, υπογραμμί-
ζει και μια άλλη πτυχή του. «Στη 
Σρι Λάνκα έχουμε κοντή μνήμη», 
λέει. «∆εν διαχειριζόμαστε πολύ 
καλά το παρελθόν, τείνουμε να 
ξεχνάμε πράγματα. Ο εμφύλιος 
πόλεμος κράτησε 30 χρόνια και 
δεν πιστεύαμε ότι θα τελειώσει 
ποτέ – στην Ελλάδα ίσως κατα-
λαβαίνετε τι σημαίνει να έχεις 
πολλές συγκρούσεις στην Ιστορία 
σου. Οταν πάντως τελείωσε το 
2009, ενώ ήταν μεγάλη έκπληξη 
για εμάς, σκεφτήκαμε ότι η χώρα 
μπορεί πλέον να προοδεύσει. Κι 
έπειτα ήρθαν οι τρομοκρατικές 
επιθέσεις του 2019, η οικονομική 
κατάρρευση του 2022 –η Ελλάδα 
μπορεί να το καταλάβει και αυ-
τό–, το κίνημα των μαζικών δια-
μαρτυριών και έτσι οι άνθρωποι 
δεν μίλησαν για τον εμφύλιο. ∆εν 
έγινε ουσιαστικός απολογισμός, 
δεν υπήρξε συμφιλίωση με την 

αλήθεια, ούτε αναζητήθηκαν οι 
αιτίες για να διασφαλιστεί ότι δεν 
θα επαναληφθούν. Υπήρξαν πολ-
λοί καβγάδες, πολλές αλληλοκα-
τηγορίες, ποιος έφταιγε και ποιος 
όχι. Σκέφτηκα λοιπόν ότι θα είχε 
ενδιαφέρον αν άφηνα να μιλή-
σουν τα θύματα του εμφυλίου. Οι 
ζωντανοί γράφουν διαρκώς τις δι-
κές τους εκδοχές της Ιστορίας. Τι 
θα γινόταν όμως αν άφηνα τους 
νεκρούς να μιλήσουν; Τι θα έλε-
γαν εκείνοι για τη Σρι Λάνκα;».

Ο ήρωας του μυθιστορήματος, 

ο Μάαλι Αλμέιντα, συναντάει 
αυτούς τους νεκρούς στην περι-
πλάνησή του. Το φάντασμα μιας 
δικηγόρου, λόγου χάρη, που τον 
επιπλήττει για τη στάση του την 
ώρα της δολοφονίας της. «Θυ-
μάμαι κάθε πρόσωπο. Ο υπουρ-
γός ήταν εκεί, παρακολουθώντας 
από το αυτοκίνητό του. Ησουν 
εκεί, τραβώντας τη φωτογρα-
φία μου, σαν να ήταν κανένας 
κωλογάμος», του λέει με πίκρα. 
«Ημουν στο λάθος μέρος κρατώ-
ντας μια μηχανή», αποκρίνεται 
εκείνος, μια απολογία ελάχιστα 
ικανοποιητική.

Και η αλήθεια είναι ότι παρ’ 
όλες τις φρικαλεότητες που εί-
χε αντικρίσει ως ζωντανός, ο 
Αλμέιντα συνειδητοποιεί την 
ευθραυστότητα της ζωής μόνο 
όταν χάνει τη δική του. «Είναι 
ένας ευκατάστατος, αγγλόφω-
νος μεσοαστός από το Κολόμπο 
(σ.σ.: η πρωτεύουσα της Σρι Λάν-
κα), που δεν χρειαζόταν να βρε-
θεί στην εμπόλεμη ζώνη. Ζού-
σα κι εγώ στο Κολόμπο τότε και 
προσποιούμασταν ότι ο πόλεμος 
συμβαίνει σε κάποια άλλη χώρα», 
θυμάται ο Σέχαν Καρουνατίλακα 
και εξηγεί ότι ο ήρωάς του είχε 
ορμήσει στους κινδύνους του 
πολέμου γιατί ήταν εγωιστής, 
ιδεαλιστής, γιατί ως τζογαδό-
ρος ήταν ικανός να υπολογίζει 
τα ρίσκα και τις πιθανότητες, 

αλλά και γιατί δεν μπορούσε να 
εκφράσει ελεύθερα τη σεξουα-
λικότητά του παρά μόνο όπου 
δεν τον γνώριζαν. «Εγραψα την 
ιστορία του σαν να αφορούσε 
έναν μυστηριώδη φόνο –όπου 
το πτώμα είναι και ο ντετέκτιβ– 
και σαν πολιτικό θρίλερ», συνε-
χίζει ο συγγραφέας, «όμως στην 
καρδιά της βρίσκεται αυτό που 
επισημαίνετε: η συμφιλίωση του 
Μάαλι Αλμέιντα με τη ζωή του, 
η προσπάθειά του να καταλάβει 
ποιος ήταν ο σκοπός της, αν άξιζε 
τον κόπο. Και βέβαια, οι σχέσεις 
του με τους άλλους. Φέρθηκε αρ-
κετά άσχημα σε όσους νοιάστη-
καν για εκείνον. Και τώρα πρέπει 
να λογαριάσει τη συμπεριφορά 
του απέναντί τους».

Ολα αυτά ο Μάαλι Αλμέιντα 
τα αφηγείται σε δεύτερο ενικό 
πρόσωπο. «Ξυπνάς έχοντας την 
απάντηση στην ερώτηση που 
κάνουν όλοι. Η απάντηση είναι 
(...) “Ακριβώς Οπως Εδώ Αλλά 
Χειρότερα”. Αυτό είναι το μό-
νο που θα μάθεις ποτέ. Επομέ-
νως μπορείς άνετα να ξανακοι-
μηθείς», διαβάζει κανείς στην 
πρώτη παράγραφο του βιβλίου. 
∆ύσκολη και αντιδημοφιλής επι-
λογή το δεύτερο πρόσωπο, όμως 
ο συγγραφέας είχε τους λόγους 
του. «Για μένα, το δυσκολότερο 
όταν γράφω είναι να βρω, όχι 
την ιστορία, πράγμα σίγουρα 

απαιτητικό, αλλά τη φωνή που 
την αφηγείται. Μόνο όταν έχεις 
τη φωνή υφίσταται το βιβλίο», 
λέει ο Καρουνατίλακα. «∆οκί-
μασα τα “Εφτά φεγγάρια...” στο 
τρίτο ή στο πρώτο πρόσωπο, 
όμως άρχισα να αναρωτιέμαι 
πώς ακούγεται στ’ αλήθεια ένα 
φάντασμα που λέει μια ιστορία. 
Είχα την ιδέα ότι αν κάτι επιβιώ-
νει μετά τον θάνατο του σώμα-
τος, είναι η φωνή που όλοι έχου-
με στο κεφάλι μας. Η οποία λέει 
“έπρεπε να είχες στείλει εκείνο 
το email, να είχες κάνει το ένα 
ή το άλλο”. Νομίζουμε ότι αυτές 
οι σκέψεις είναι δικές μας, κα-
μιά φορά όμως αναρωτιόμαστε 
“μα τι σκεφτόμουν” ή “γιατί το 
είπα τώρα αυτό”. Και ο Αλμέι-
ντα αναρωτιέται αν εκφράζει 
σκέψεις δικές του ή αν κάποιο 
πνεύμα τού τις ψιθυρίζει. Με 
ενδιέφερε αυτή η δυαδικότητα 
– υπάρχει και στον βουδισμό, 
ενώ και ο διαλογισμός έχει να 
κάνει με το να ακούς τις σκέ-
ψεις σου και έπειτα να τις αγνο-
είς. Η φωνή του Αλμέιντα είναι 
και αγενής, του λέει άβολες αλή-
θειες για τον εαυτό του. Ομως 
το δεύτερο πρόσωπο μου άρεσε, 
γιατί έδινε και έναν τόνο απο-
στασιοποίησης. Οταν τελείωσα, 
περίμενα ότι η επιμελήτριά μου 
θα μου ζητήσει να ξαναγράψω 
το βιβλίο, έκρινε όμως ότι είναι 
λειτουργικό. Κι εγώ ακόμη δεν 
γνωρίζω από πού προέρχονται 
κάποιες σκέψεις μας – αν είμα-
στε το άτομο που τις διατυπώ-
νει ή που τις ακούει».

Eπίλυση προβλημάτων
Θα έλεγε άραγε ο Καρουνατί-

λακα ότι έχει επηρεαστεί έντο-
να από το μεταφυσικό στοιχείο, 
από την πνευματική παράδοση 
της Σρι Λάνκα; «Για τη ζωή μου 
δεν γνωρίζω με βεβαιότητα», λέ-
ει και καταλήγει: «Η λογοτεχνία 
έχει συχνά να κάνει με την επί-
λυση προβλημάτων και το πρώ-
το πρόβλημα στα “Εφτά φεγγά-
ρια...” ήταν ότι επρόκειτο για μια 

ιστορία φαντασμάτων, όπου το 
φάντασμα εμφανιζόταν στην 
πρώτη κιόλας σελίδα. Επρεπε 
λοιπόν να βρω τι κάνει όλη μέ-
ρα ένα φάντασμα, πώς μοιάζει 
η ζωή μετά θάνατον. ∆εν μπο-
ρείς να πάρεις συνέντευξη από 
κάποιον για όλα αυτά, μπορείς 
όμως να διαβάσεις θρησκευτι-
κά κείμενα, επιθανάτιες εμπει-
ρίες ανθρώπων, τον ∆άντη... 
Αντλησα επίσης αρκετά στοι-
χεία από τον θιβετιανό βουδι-
σμό, στον οποίο υπάρχει κάτι 
σαν “πάνθεον”, με πολλούς θε-
ούς, δαίμονες και πνεύματα ζώ-
ων – περίπου όπως στην ελλη-
νική μυθολογία. Εμπνεύστηκα 
από ταινίες τρόμου, επισκέφθη-
κα “στοιχειωμένα” σπίτια. Στο 
τέλος βέβαια έπρεπε να δημι-
ουργήσω μια δική μου εκδοχή 
του άλλου κόσμου. Μου άρεσε 
η ιδέα της μεταθανάτιας ζωής 
σαν ένα γραφείο σωτηρίας, με 
πολλή γραφειοκρατία. Ολοι μπο-
ρούμε να συνδεθούμε με κάτι 
τέτοιο και εκτός από το κωμικό 
στοιχείο, η υπόθεση ότι ο άλλος 
κόσμος είναι κι αυτός ένα χάος, 
έβγαζε νόημα. Ισως γι’ αυτό η 
Σρι Λάνκα να έχει μπλεξίματα 
κάθε τόσο: γιατί υπάρχουν πολ-
λά ανήσυχα πνεύματα, πολλά 
φαντάσματα του παρελθόντος 
που δεν έχουν λάβει τη δικαίω-
ση που θέλουν».

Στη Σρι Λάνκα έχουμε κοντή μνήμη
Ο βραβευμένος συγγραφέας Σέχαν Καρουνατίλακα μιλάει για το μυθιστόρημά του «Τα εφτά φεγγάρια του Μάαλι Αλμέιντα»

Η ελληνική έκδοση του μυθιστο-
ρήματος κυκλοφορεί από τις εκδό-
σεις Gutenberg.

O Σέχαν Καρουνατίλακα με το βιβλίο του «Τα εφτά φεγγάρια του Μάαλι Αλμέιντα», το οποίο κατέκτησε το βραβείο Μπούκερ και έχει μετα-
φραστεί σε 26 γλώσσες. Ο πρόεδρος της επιτροπής του βραβείου, Νιλ ΜακΓκρέγκορ, έκανε λόγο για «ένα μεταφυσικό θρίλερ, ένα νουάρ της 
μεταθανάτιας ζωής, που καταλύει τα όρια όχι μόνο μεταξύ των διαφορετικών λογοτεχνικών ειδών, αλλά και εκείνα μεταξύ ζωής και θανάτου, 
σώματος και πνεύματος, Ανατολής και ∆ύσης». 

Οι ζωντανοί γράφουν 
διαρκώς τις δικές τους 
εκδοχές της Iστορίας. 
Τι θα γινόταν όμως 
αν άφηναν τους 
νεκρούς να μιλήσουν; 
Τι θα έλεγαν εκείνοι 
για τη Σρι Λάνκα;

Το δυσκολότερο όταν 
γράφω είναι να βρω 
όχι την ιστορία, πράγμα 
σίγουρα απαιτητικό, 
αλλά τη φωνή που 
την αφηγείται. Μόνο 
όταν έχεις τη φωνή 
υφίσταται το βιβλίο.



Η ΜΑΡΙΛΕΝΑ 
ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ 
ΦΤΙΑΧΝΕΙ  
ΝΗΣΤ ΣΙΜΑ ΓΛΥΚΑ 

••ΣΣΤΤΕΕΦΦΑΑΝΝΙΙ  ΜΜΕΕ  
ΑΑΜΜΥΥΓΓΔΔΑΑΛΛΩΩΤΤΟΟ  

••ΠΠΑΑΣΣΤΤΑΑ  ΦΦΛΛΩΩΡΡΑΑ

1199//1111
ΚΥΡΙΑΚΗ

Ψαγμένες 
ταβέρνες, street 

food, εστιατόρια, 
στέκια για 

μερακλήδες
+

Μαζί συνταγές 
για να μυρίσει 

Αθήνα το σπίτι.
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